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D E F Y
S K Y L I N E

T I M E  TO  R E AC H  YO U R  S TA R

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ 

Το φθινόπωρο 
τα νέα για 

την πλατφόρμα
«Πιθανόν, η πρώτη μας εκλογική
διαδικασία να είναι στις επερχόμενες
ευρωεκλογές και στις εκλογές της
τοπικής αυτοδιοίκησης, με σκοπό
να  αντιληφθούν οι πολίτες τη γέν-
νηση κάτι καινούργιου», αποκαλύ-
πτει ο Δημήτρης Παπαδάκης, εξη-
γώντας πως πρόκειται για ένα νέο
σοσιαλδημοκρατικό κίνημα. Σελ. 9

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Οι δύσκολες
αποφάσεις 

Το ζήτημα της πώλησης
τριών ξενοδοχείων που βρί-
σκονται στα Βαρώσια φέρνει
και πάλι στο προσκήνιο τις
σοβαρές προκλήσεις που α-
ντιμετωπίζει η Κυπριακή Δη-
μοκρατία. Δεν υπάρχουν εύ-
κολες λύσεις, ωστόσο, είναι
επάναγκες πλέον το Κυπρια-
κό να ξαναμπεί σε τροχιά
σοβαρών συνομιλιών, μακριά
από τακτικισμούς και κο-
ντόφθαλμες πολιτικές. Τα
σχεδόν πενήντα χρόνια που
έχουν περάσει από το καλο-
καίρι του 1974 έχουν αφήσει
το αποτύπωμά τους και ως
φαίνεται κάθε χρόνο τα
πράγματα γίνονται ολοένα
και χειρότερα. Για τούτο λοι-
πόν θα πρέπει άπαν το πο-
λιτικό σύστημα να εγκύψει
στο κυπριακό πρόβλημα
ώστε να προλάβουμε νέα τε-
τελεσμένα και χειρότερες
εξελίξεις, διότι η εσχάτη πλά-
νη χείρων της πρώτης. 

ΤΟ ΣΤΟΙΧΗΜΑ ΤΟΥ ΜΑΚΗ ΚΕΡΑΥΝΟΥ

Αρχίζουν οι διαδικασίες για
τη φορολογική μεταρρύθμιση 

Στο λιμάνι
τετελεσμένων

πνίγονται
τα Βαρώσια

Σε αμηχανία βρίσκεται πλέον
η κυβέρνηση μπροστά στα δεδομένα 

ΒΡΥΞΕΛΛΕΣ

Ανησυχία για
παράκαμψη

των κυρώσεων 
Διεθνείς οργανισμοί που έχουν επικρίνει κρά-
τη-μέλη και Κομισιόν για τη μη ενδελεχή διε-
ρεύνηση των διασυνδέσεων των ολιγαρχών
στην Ε.Ε. θέτουν το ερώτημα γιατί δεν έχουν
παγώσει περισσότερα περιουσιακά στοιχεία
στην Κύπρο. Στην «Κ» μιλάει η Μάιρα Μαρτίνι
από τη Διεθνή Διαφάνεια λέγοντας πως αυτό
που χρειάζεται είναι καλύτερη συγκέντρωση
και ανάλυση των δεδομένων, ειδικά όσον αφορά
στα ποσά για τα οποία τα κράτη-μέλη ενημερώ-
νουν την Κομισιόν. Σελ. 8

ΟΔΟΙΠΟΡΙΚΟ

Περπατήσαμε 
στη Γύψου

και τη Μηλιά
Αμμοχώστου

Η «Κ» βρέθηκε σε δύο κατεχόμενα χωριά
της επαρχίας Αμμοχώστου, τη Μηλιά και
τη Γύψου. Απομεινάρια του παρελθόντος
οι εκκλησίες τους και τα κοιμητήρια, που
καρτερικά αναμένουν... Τέχνες, σελ. 1

Η είδηση συμφωνίας πώλησης ξενοδοχει-
ακών μονάδων, στην περίκλειστη περιοχή
των Βαρωσίων από Ελληνοκύπριους ιδιο-
κτήτες προς τον Τ/κ επιχειρηματία, βρήκε
την κυβέρνηση, αμήχανη, να δηλώνει πως
εξετάζει το ζήτημα και επιβεβαίωσε για
ακόμη μία φορά πως τα νέα τετελεσμένα
που δημιουργούνται, ιδιαίτερα με τις εξε-
λίξεις που πραγματοποιούνται στο Βαρώσι,

αλλάζουν άρδην το Κυπριακό. Όλο αυτό
βεβαίως δεν είναι κεραυνός εν αιθρία,
καθώς εδώ και χρόνια δημιουργούνται νέα
δεδομένα στο Βαρώσι. Το μεγάλο ερώτημα
είναι πώς θα αποτρέψει την κατάσταση η
κυβέρνηση, η οποία δίνει πλέον έμφαση
στο να πείσει την Ε.Ε. για εμπλοκή στο Κυ-
πριακό. Σελ. 3
lΠλάνο «ειδικής σχέσης» Ε.Ε.-Τουρκίας. Σελ. 4

ΝΙΚΟΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ 

Ενας εκ των έσω
λαβωμένος 

τέως Πρόεδρος 
Η απολογητική συμπεριφορά του
Νίκου Αναστασιάδη στο συνέδριο,
όταν μίλησε για τον προεκλογικό,
έστειλε το μήνυμα πως ενώ ο ίδιος
πάλεψε να διαφυλάξει με κάθε τρό-
πο την υστεροφημία του, αυτή πλέ-
ον δέχεται σοβαρά κτυπήματα από
το ίδιο του το κόμμα. Σελ. 6

ΕΛΛHNIKΕΣ ΕΚΛΟΓΕΣ

Τα σενάρια που
προβληματίζουν
τους αρχηγούς  

Τα κόμματα εξετάζουν σενάρια για
το αποτέλεσμα της κάλπης της 21ης
Μαΐου και τους χειρισμούς τους
κατά τη φάση των διερευνητικών
εντολών. Η Ν.Δ. διατηρεί σαφές δη-
μοσκοπικό προβάδισμα έναντι του
ΣΥΡΙΖΑ. Σελ. 16-18

ΤΟΥΡΚΙΑ

Οι εκλογές που
ενδιαφέρουν 

πολλούς
Μία εβδομάδα πριν από τις κρίσιμες
προεδρικές εκλογές, Τούρκοι δη-
μοσκόποι μιλούν στην «Κ». Επίσης,
τι σημαίνει για την Αθήνα η απο-
στολή μηνυμάτων από τις ΗΠΑ
προς την Τουρκία. Σελ. 20, 21

Στο αμέσως επόμενο διάστημα αρχίζουν
οι διαδικασίες για τη φορολογική μεταρ-
ρύθμιση. Αυτό διαμήνυσε σε συναντήσεις
του με στελέχη των τραπεζών ο υπ. Οι-
κονομικών Μάκης Κεραυνός, τονίζοντας
ότι το θέμα αυτό θα έπρεπε να είχε προ-
ωθηθεί εδώ και καιρό. Το θέμα δεν είχε

προχωρήσει επί προηγούμενων κυβερ-
νήσεων καθότι υπήρχαν αντιδράσεις
προσώπων εντός του Υπουργείου που
δεν ήθελαν να εκκινήσουν ένα τόσο με-
γάλο εγχείρημα. Ενδεχομένως να είναι
και το πρώτο «crash test» επί υπουργίας
του Μ. Κεραυνού. Οικονομική, σελ. 3

ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΕΝΘΡΟΝΙΣΗ

Ο Κάρολος ο Γ΄ σηκώνει τώρα
και τα βαρίδια του στέμματος

Αντιμέτωπος με μια σειρά από υπαρξιακές προκλήσεις για τον θεσμό βρίσκεται ο νέος
μονάρχης του Ηνωμένου Βασιλείου. Για πολλές ημέρες, οι Βρετανοί έζησαν την ενθρό-
νιση σαν εθνικό πάρτι, παρότι κόστισε στο δημόσιο ταμείο 100 εκατ. στερλίνες. Σελ. 22

ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ

Τι σημαίνει 
τελικά

να παίζεις
ηθογραφία

Ο ηθοποιός και σκηνοθέτης Βασίλης Μιχαήλ
ανεβάζει στο Σατιρικό Θέατρο «Το Κράτος
του Ττόφαλλου» και μιλάει στην «Κ» για την
παράσταση και για το τι σημαίνει σήμερα
να ανεβάζεις μια ηθογραφία. Τέχνες, σελ. 3  

ΦΥΣΙΚΟ ΑΕΡΙΟ

Μέχρι το ’25 Φ.Α. για
παραγωγή ρεύματος

Σε προσφορές για προμήθεια Φ.Α. θα προχωρήσει
η ΔΕΦΑ μέχρι τον Αύγουστο σύμφωνα με τον
υπ. Ενέργειας Γιώργο Παπαναστασίου. Ο κ. Πα-
παναστασίου βάζει στο τραπέζι και πάλι τη δη-
μιουργία σταθμού LNG στο Βασιλικό. Σελ. 7
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΝΟΜΙΣΜΑΤΙΚΟΣ ΠΟΛΕΜΟΣ: Μεταξύ δολλαρίου και λίρας διεξάγεται
πόλεμος λυσσώδης –πράγμα που θα εφαίνετο άλλοτε περίεργον– με
σκοπόν την αναχαίτισιν της υπερτιμήσεως του ενός των νομισμάτων

αυτών προς όφελος του
ετέρου. Ο πόλεμος αυτός
αναστατώνει τα ξένα χρημα-
τιστήρια εις τα οποία η κίνη-
σις, ως εκ των αθρόων πρά-
ξεων, είναι πυρετώδης. Πα-
ραλλήλως προς τα νομίσμα-
τα αυτά και το φράγκον ήρ-
χισε να δοκιμάζη την διάθε-
σιν της ασταθείας και πολλοί

Γάλλοι οικονομολόγοι προτείνουν την κρήμνισίν του εκ του χρυσού
του βάθρου. Θα αντιμετωπίσουν άραγε το δολλάριον και η στερλίνα
και νέον επικίνδυνον ανταγωνιστήν; [φωτ. Τράπεζα Αγγλίας].

ΟΡΘΗ: Η λύσις την οποίαν έδωκεν η Κυβέρνησις εις το ζήτημα της τι-
μής του άρτου είναι ορθή και κοινωνικώς δικαία. Εφ’ όσον η αύξησις
της τιμής του άρτου ήτο εκ λόγων εξωτερικών και ανωτέρων της κα-
λής θελήσεως της Κυβερνήσεως αναπόφευκτος, και εφ’ όσον εξ άλ-
λου ο εργατικός κόσμος της χώρας –διά τον οποίον ο άρτος αποτελεί
την κυρίαν τροφήν και ουχί παρακολούθημα αυτής– δεν έπρεπε επ’
ουδενί λόγω να δοκιμάση στενοχωρίας εις το ψωμί του, η προκρι-
θείσα λύσις της εξασφαλίσεως άρτου καλής ποιότητος και διατετιμη-
μένου εις τας εργατικάς τάξεις και η επιβάρυνσις του λευκού άρτου,
δηλαδή του άρτου των ευπόρων τάξεων, με την προκύπτουσαν δια-
φοράν είναι η μόνη εκ των πραγμάτων και η εκ λόγων δικαιοσύνης
επιβεβλημένη. 

ΚΟΥΡΕΥΣ: Εις τον Πειραιά χθες, ένας κουρεύς εθεώρησε καθήκον
του ν’ ανασύρη περίστροφον και να τραυματίση πλανόδιον «φωνο-
γραφοπαίκτην» –ο όρος ανήκει εις απογευματινήν συνάδελφον–
διότι ούτος ηρνήθη να βάλη εις το ομιλούν όργανόν του την πλάκα
του τρυφερού άσματος «Το μανάκι μου». Ο μουσόληπτος κουρεύς
μετά τον πυροβολισμόν κατώρθωσε να διαφύγη, ίσως διά να συνεχί-
ση αλλαχού την εξολόθρευσιν των ατυχών «φωνογραφοπαικτών».

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

90 χρόνια πριν στην «Κ»
7.5.1933
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ΤΑ ΙΟΥΛΙΑΝΑ / Γράφει ο ΣΤΑΥΡΟΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

ΟΜΗΡ ΟΥ & Σ Ε  Β Ε  Ρ  Η / Γράφει ο ΟΝΑΣΑΓΟΡΑΣ

Βαρύθυμη ήταν η ατμόσφαιρα στο
καρέ. «Μα πού πήγαν όλοι;» ψιθύ-
ρισε μελαγχολικά η Ιουλία. «Η πολι-
τική χωρίς τους συνήθεις υπόπτους
–τον Κουλία, τον Θεμιστοκλέους, τη
Θεοχάρους– μοιάζει με άνοστο φα-
γητό» συμπλήρωσε. «Αν μη τι άλλο,
we’ll always have Paris…» είπε δει-
λά η καθεστωτική Ρενέ Κυπαρίσσι,
αλλά αμέσως το μάζεψε, καθώς εί-
δε έξι ζευγάρια μάτια να την κοι-
τούν αυστηρά. Ήταν φανερό πως
τίποτε δεν μπορούσε να διασώσει
τις κυρίες από τη βαρεμάρα. Ούτε
το τετ-α-τετ Χριστοδουλίδη - Μα-
κρόν στο Παρίσι κι ούτε βεβαίως οι
ξαναζεσταμένες ατάκες από το Ca-
sablanca.

Μοναδική αχτίδα φωτός ήταν το
Met Gala, το βράδυ της Πρωτομα-
γιάς, όπου φέτος τιμήθηκε ο Κάιζερ
της παγκόσμιας μόδας. Οι κυρίες
στάθηκαν περισσότερο στην εμφά-
νιση της Ριάνα, η οποία διέσχισε το
κόκκινο χαλί τυλιγμένη με τερά-
στιες λευκές καμέλιες. «Σιγά τα ωά!
Εμείς τα ζήσαμε αυτά μισό αιώνα
πριν» σχολίασε η Καλαμαρού. «Του-
τέστιν;» αναρωτήθηκε η τάχα μου
ανυποψίαστη Φώφη Κούταλου.
«Τουτέστιν η Ιουλία υπήρξε Πρώτη
Στα Μαθήματα - Πρώτη Στον Αγώ-
να!» παρενέβη η αριστερή (με την
καλή έννοια) Κουλλίτσα Κυριακού.
«Μαθήματα;». «Τα μαθήματα στιλ,
μάνα μου». 

Στον κύκλο τους γνωρίζουν βεβαί-
ως την ιστορία κι ας καμώνεται η
Φώφη πως δεν θυμάται. Μιλάμε για
τα προπολεμικά χρόνια, όταν η Ιου-
λία κήδευσε τον Ουίλσον μετά τι-
μών στο Λονδίνο κι έπειτα επέστρε-
ψε στην πατρίδα της θλιμμένη πλην
όμως στιλάτη χήρα. Τα μαύρα τότε
ήταν επιβεβλημένα, έθιμο που βε-
βαίως τίμησε αλλά με μια τσαχπι-
νιά: τις καμέλιες της Chanel. Η εμ-
φάνισή της για παράδειγμα, φο-
ρώντας μαντό κεντημένο με καμέ-
λιες, προκάλεσε πάταγο στην κλει-
στή κοινωνία της πρωτεύουσας, κα-

θώς δεν ήταν μαθημένη σε τέτοιου
είδους εξτραβαγκάνζες. 

«Τι να τα κάνω τα στιλιστικά εύση-
μα, όταν στη δύση του βίου μου δεν
αξιώθηκα να έχω κι εγώ μια Ομάδα
Στήριξης» είπε η Ιουλία, σε μια
απέλπιδα προσπάθεια να βρουν
επιτέλους ένα πιο ενδιαφέρον θέ-
μα συζήτησης. «Μιλάς με γρίφους
γερόντισσα…» την προκάλεσε η
σιεροκουτάλα Κούταλου. «Το νέο
talk of the town κοπέλες είναι η
Ομάδα Στήριξης Αννίτας στο Face-
book». «Γεγονός;». «Απολύτως!».
«Ποια ανάγκη γέννησε την Ομάδα
Στήριξης;» συνέχισε τις ηλίθιες

ερωτήσεις η Φώφη. «Ο ανηλεής
πόλεμος που δέχεται η Πρόεδρος.
Επειδή είναι ΚΑΙ γυναίκα ΚΑΙ όμορ-
φη ΚΑΙ ξανθιά ΚΑΙ δεξιά!». 

«Ντροπή τους!» είπε η Ευγενία –
από τα νεοφανή μέλη της Ομάδας
Στήριξης Αννίτας– και μ’ εκείνο το
«ντροπή» τούς πήρε όλους παρα-
μάζωμα: δημοσιογράφους και δη-
μοσιολόγους, αριστερούς και κεν-
τρώους, ταγάρια και κουλτουριάρη-
δες. Ώσπου την έπνιξε η συγκίνηση
και δεν άντεξε τελικά… Άφησε ένα
δάκρυ ν’ αυλακώσει την La Prairie
κι ύστερα τραγούδησε με υποδειγ-
ματικό πάθος το παραφρασμένο

επαναστατικό τραγούδι: «Χτυπούν
το βράδυ στην ταράτσα την Αννίτα,
μετρώ τους χτύπους, το αίμα με-
τρώ, πίσω απ’ τον τοίχο πάλι θα ’μα-
στε παρέα, τακ τακ εσύ TikTok
εγώ».

Ούτε που θυμόντουσαν οι κυρίες
πότε πωρώθηκαν τελευταία φορά
με τα κομματικά. Το bullying όμως
που δέχεται η Αννίτα ξεχείλισε το
ποτήρι. «Κι ύστερα απορούμε γιατί
ο άλλος διαφημίζει την υποψηφιό-
τητά του για το Πολιτικό Γραφείο
του ΔΗΣΥ, φορώντας στρατιωτικά
και κρατώντας πιστόλι!». «Μα ποι-
ος, καλέ;». « Ένας Γρηγόρης Γρηγο-

ρίου. Το Νο7». «Τα ύστερα του κό-
σμου!» ψιθύρισε σοκαρισμένη η
αριστερή (με την καλή έννοια)
Κουλλίτσα Κυριακού. «Εσύ να μη μι-
λάς. Άνθρωποι που προπαγανδίζε-
τε τον Αντίχριστο δεν δικαιούστε
διά να ομιλείτε!» ξέσπασε η Καλα-
μαρού. Ακολούθησε ένας χαμός με
αποτέλεσμα να διακόψουν την
παρτίδα ώστε να ζητηθεί η βοήθεια
του κοινού. Καμιά τους φυσικά δεν
κατάλαβε σε τι ακριβώς αναφερό-
ταν η Ευγενία, όμως η κατηγορία
θεωρήθηκε casus belli για την αρι-
στερή πτέρυγα του καρέ.

Μία ανάρτηση της αριστερής (με

την κακή έννοια) Ανδριάνας Ζιβάνα
Βλαδιμήρου προκάλεσε το μπέρδε-
μα. Κατ’ ακρίβειαν ήταν ένα share
φωτογραφίας έξω από τις Λαϊκές
Οργανώσεις Αυγόρου όπου έγραφε
με φλεγόμενα (sic) γράμματα: ΕΔΟΝ
1η Μαΐου 888 ΑΚΕΛ CHE. «Το 666
είναι ο Αντίχριστος, όχι το 888» εξή-
γησε η Κουλλίτσα στη μαινόμενη
Ευγενία. «Και τι είναι το 888;».
«Οκτώ ώρες Εργασία – Οκτώ ώρες
Ψυχαγωγία – Οκτώ ώρες Ύπνος».
«Μα τότε κι εγώ είμαι αριστερή, με
την πολύ καλή έννοια!» αναφώνησε
ενθουσιασμένη η Ιουλία. «Το οκτά-
ωρο της εργασίας το καλύπτει η κο-
πελούδα, την ψυχαγωγία και τον
ύπνο εγώ». «Ο Θεός πιον!» ομοφώ-
νησε το καρέ, σε μια σπάνια ομολο-
γουμένως στιγμή σύμπνοιας της
αριστερής και της δεξιάς πτέρυγας.

«Γιατί μόλις παρκάρω ο κάττος έρ-
χεται να κάτσει στο δικό μου αυτο-
κίνητο; Έχει πολλά αυτοκίνητα στο
parking αλλά πάντα με περιμένει!
Please explain!». Αυτό ήταν το επό-
μενο ακανθώδες ζήτημα που απα-
σχόλησε το καρέ, κατευνάζοντας
ευτυχώς τα πολιτικά πάθη. Το φιλο-
σοφικό ερώτημα έθεσε ο Κωνσταν-
τίνος Πετρίδης, ένδειξη ότι η απο-
μάκρυνση από το δωμάτιο της
εξουσίας κάνει καλό. «Ξαναβρήκε ο
άνθρωπος το χιούμορ του» σχολία-
σε η Ιουλία, η οποία δεν του έσυρε
και λίγα στο παρελθόν.

«Βοήθησε η Παναγία τους μαθητές
του Γυμνασίου Φανερωμένης, που
φέρει το όνομά της, να πέσει το
μπετόν της οροφής σε μέρα αργίας
και όχι σε μέρα σχολείου». Τάδε
έφη Αλέκος Τρυφωνίδης, βουλευ-
τής της ΔΗΠΑ και μέλος της επιτρο-
πής Παιδείας. Εδώ το χιούμορ (μαζί
με την επιστήμη) σηκώνει τα χέρια
ψηλά. Όπως σημείωσε άλλωστε η
Ιουλία Παλαιολόγου Ουίλσον: «Κά-
ποιες αμαρτίες πληρώνουμε ως λα-
ός, μάνα μου».

Η κυρία με τις καμέλιες 

stavros.christodoulou@gmail.com

Πολύ πριν από τη Ριάνα, στο φετινό Met Gala, η Ιουλία είχε αναστατώσει την αστική Λευκωσία με μια στιλιστική εξτραβαγκάνζα φουλ στις καμέλιες.   

Λαός και Κολωνάκι 
Τι ωραίο και μαγικό πράγμα η βασι-
λεία κι οι βασιλιάδες, ιδίως όταν βρί-
σκονται στα παραμύθια. Και αφού
κυριαρχεί στις ειδήσεις η ενθρόνιση
του Καρόλου –με τον μικρό μας Νίκο
να δίνει το παρών του– θα σας θυμί-
σω πώς εκτός από τον πρίγκιπα της
Στράκκας κάποτε είχαμε και στην
Κύπρο ορίτζιναλ βασιλιάδες: από
τους αρχαίους Ευαγόρα και Ονήσιλο
μέχρι πιο πρόσφατα, τον Μακάριο, ο
οποίος ήταν ο πρώτος άνθρωπος
που είχε τις υπερεξουσίες ενός αρ-
χαίου βασιλιά –ή τουλάχιστον έτσι
πίστευε– και ήταν παράλληλα
εκλεγμένος από τον λαό. Επίσης,
αφού ήταν ταυτόχρονα και Αρχιεπί-
σκοπος, είχε όλα τα σχετικά βασιλι-
κά «αξέσορις», όπως χρυσή ράβδο
και χρυσή κορώνα! Είχε μάλιστα δη-
λώσει το επικό «εγώ είμαι η Κύ-
προς», που σαν ατάκα θύμιζε αυτό
που είπε ο Λουδοβίκος: «το κράτος
είμαι εγώ». Του άξιζε ένας θρόνος.
Ας είναι ελαφρύ το Θρονί που τον
σκεπάζει.

Πίσω λοιπόν στο παραμύθι μας…
θέλω να πω στην ειδησεογραφία
της ημέρας: Πρόεδροι, ηθοποιοί,
μοντέλα, τραγουδιστές και άλλοι
διάσημοι σελέμπριτις έδωσαν το πα-
ρών τους στο κοσμικό γεγονός του
αιώνα. Να φανταστείτε ότι είχαν πα-
ραστεί και διάσημοι που δεν είναι
τελείως ζωντανοί, όπως για παρά-
δειγμα ο Έλβις Πρίσλεϊ και ο Μάικλ
Τζάκσον, ενώ Κύπριοι του Λονδίνου
ορκίζονται πώς σε γνωστή ταβέρνα
κοντά στο παλάτι θεάθηκε ο μακαρί-

της Βγενόπουλος να τρώει fish and
chips. Υπενθυμίζουμε πως πολλοί
πιστεύουν πως ο Βγενόπουλος σκη-
νοθέτησε τον θάνατό του, όπως για
παράδειγμα ο ντετέκτιβ της Βουλής
μας, ο ανεπανάληπτος Ζαχαρίας
Κουλίας, που σαν νέος άπιστος Θω-
μάς είχε επισήμως ζητήσει αποδεί-
ξεις για να πεισθεί. 

Από το κοσμικό ιβέντ του αιώνα δεν
έλειψε και ο κολλητός του Προ-

έδρου μας –είδατε όλοι πώς τον αγ-
κάλιαζε στην πρόσφατη συνάντησή
τους– ο Γάλλος πρόεδρος Μακρόν. Ο
Κάρολός μας πιο ευτυχισμένος ακό-
μη και απ’ τη μέρα του γάμου του με
την Νταϊάνα. Δίπλα του, απαστρά-
πτουσα, η Καμίλα –κι όχι Καμήλα
όπως γράφουν μερικοί– της καρδιάς
μας. Σε αυτή λοιπόν τη βασιλική
ατμόσφαιρα, την αριστοκρατία, τους
κρεμ ντε λα κρεμ καλεσμένους, γε-
μίζοντάς μας εθνική περηφάνια,

στεκόταν κορδωτός καμαρωτός,
γλυκούλης σαν λουκούμι Γεροσκή-
που, ο δικός μας Νίκος Ξανθόπουλος
Χριστοδουλίδης. 

Όλοι γνωρίζουμε πως οι βασιλιάδες
τρελαίνονται για κυνήγι αλεπούς.
Και ο συνειρμός με τη δική μας αλε-
πού της Αργάκας είναι αναπόφευ-
κτος: ο Φούλης είδε την ενθρόνιση
από το Παλάτι της Αργάκας παρέα
με τα βασιλικά ζώα του, Πόνι, καμή-
λες και παπαγάλους. Η νέα influen-
cer Πρόεδρος είδε σε VOD την εν-
θρόνιση στους Τρούλλους, μετά που
ξεμπέρδεψε από τον Δίπλαρο και
τρεις απειλές: Σάβια, Ξένια, Τσιρί-
δου. Ντεκαντάνς! Ο Νίκαρος δεν εί-
δε την ενθρόνιση, προτίμησε να πιει
το Famous του στο Chez Michel, συ-
ζητώντας με τη Μιμή Ντενίση για
την πραγματική βασίλισσα, τη Θεο-
δώρα. 

Ακόμη και υψηλόβαθμο σκληροπυ-
ρηνικό στέλεχος του ΑΚΕΛ μού εκ-
μυστηρεύθηκε πως αν εκλεγόταν ο
Μαυρογιάννης θα έβαζε μέσο για
να τον συνοδεύσει στην ενθρόνιση
του Βασιλιά. O Μαυρογιάννης λένε
πως θεάθηκε στο Αβαείο ως back-
bencher με τη Λίνα απαστράπτουσα.
Λίνα, έλα πίσω. 

Φεύγοντας από το παλάτι, ο Χριστο-
δουλίδης δήλωσε ότι ζήτησε ενερ-
γότερη συμμετοχή των βασιλιάδων
της Ευρώπης για επίλυση του Κυ-
πριακού. Του υποσχέθηκαν πως θα
μας στηρίξουν. 

«Το Κράτος είμαι εγώ!» Βασιλιάς Λουδοβίκος ΙΣΤ΄
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Σαράντα εννιά χρόνια ψέματα

Κ αι ξαφνικά ανακαλύψαμε πως
στα Κατεχόμενα πωλούνται
ε/κ περιουσίες σε Τ/κ ή Τούρ-

κους. Και βγήκαμε από τα ρούχα
μας και θυμηθήκαμε, κάποιοι, τις
πατριωτικές κορόνες για ξεπούλημα
των ιερών και οσίων της φυλής. Τι
υποκρισία. Αντί να δούμε την ουσία
του θέματος, αντί να αναζητήσουμε
γιατί κάποιοι Ε/κ ιδιοκτήτες περι-
ουσιών στα Κατεχόμενα αναγκά-
ζονται να τις «σκοτώσουν», αντι-
δρούμε λες και ήλθαμε από άλλο
πλανήτη. Αυτό λέγεται φαρισαϊσμός.
Τρεις Ε/κ ιδιοκτήτες ξενοδοχείων
στην κλειστή πόλη της Αμμοχώστου
λέγεται ότι τα πούλησαν σε Τ/κ. Πού
το πρωτοφανές; Όπως έχουν κάνει
χιλιάδες άλλοι Ε/κ που είδανε και
αποείδανε και κατέφυγαν στην Επι-
τροπή Περιουσιών που έχει συστήσει

η Τουρκία στα Κατεχόμενα. Έχει
διαφορά αν η περιουσία είναι στην
κλειστή πόλη ή κάπου αλλού; Καμία
απολύτως. Αν υπάρχει ευθύνη στο
ξεπούλημα περιουσιών στα Κατε-
χόμενα αυτή δεν βαραίνει τους ιδιο-
κτήτες τους. Ειλικρινά υπάρχει, σή-
μερα, κάποιος σοβαρός άνθρωπος
που μπορεί να επιρρίψει ευθύνες
στο Μάικ Τύμβιο που το 2012 αν-
τάλλαξε την περιουσία του στα Κα-
τεχόμενα με τ/κ γη στη Λάρνακα;
Και όμως τότε, όταν ο ίδιος είχε το
σθένος να βγει δημόσια και να το
δημοσιοποιήσει, στοχοποιήθηκε
από κάποιους υπερπατριώτες, ανά-
μεσα σε αυτούς και κάποιοι δημο-
σιογράφοι που ανοιχτά τον αποκά-
λεσαν προδότη. Άσχετα αν οι εργο-
δότες τους στα μουλωχτά έκαναν
μπίζνες με τους Τούρκους. Η ιστορία

επαναλαμβάνεται και σήμερα. Όλοι
αναζητούσαμε να μάθουμε σε ποιους
ανήκανε τα ξενοδοχεία. Η λογική
του καφενείου. Με τον ίδιο ζήλο δεν
αναζητήσαμε, τόσα χρόνια, γιατί
φθάσαμε στο σημείο να ξεπουλι-
ούνται περιούσιες όσο-όσο. Ο κόσμος
κουράστηκε δεν βλέπει προοπτική.
Όλοι αυτοί που ξεπουλάνε πιστεύουν
πως δεν υπάρχει προοπτική επι-
στροφής και τρέχουν να «σώσουν
ό,τι σώζεται». Όλοι αυτοί που αφ’
υψηλού προσπαθούν να ξυπνήσουν
τα πατριωτικά αισθήματα το κάνουν
με γεμάτο το στομάχι. Υπάρχουν
περιπτώσεις ιδιοκτητών στα Κατε-
χόμενα που αντιμετωπίζουν σοβαρά
οικονομικά προβλήματα κι ένας από
αυτούς ήταν και ο Μάικ Τύμβιος το
2012. Άλλος ήταν ο Νίκος Σκουρίδης
που πρόλαβε να επιστρέψει στον

Λάρνακα της Λαπήθου, χωρίς λύση,
προτού αποβιώσει. Στην Καρπασία
συμβαίνει το ίδιο που επιχειρείται
στην Αμμόχωστο ή σε άλλες κατε-
χόμενες πόλεις. Αυτά που θεωρού-
σαμε ως δεδομένα ως προς τη λύση
του Κυπριακού δεν έχουμε αντιλη-
φθεί ότι δεν ισχύουν σήμερα. Εδώ
και χρόνια η τουρκική πλευρά δια-
λαλεί πως θα ανοίξει την κλειστή
πόλη και εμείς εμφανιζόμαστε σχε-
δόν πανικόβλητοι, επειδή η αγορά
τριών ξενοδοχείων, από έναν Τ/κ,
φανερώνει ότι η τουρκική πλευρά
είναι συνεπέστατη με τις προκλήσεις
της. Και ως συνήθως οι πολιτικοί
μας ταγοί θα τρέχουν πίσω από τα
γεγονότα κατακεραυνώνοντας τις
τουρκικές μεθοδεύσεις. Έως εκεί
για να έχουν ήσυχη και τη συνεί-
δησή τους. Ωστόσο, πέρα από τις

πολιτικές ευθύνες για τα όσα βιώ-
νουμε με τις πωλήσεις ε/κ περιου-
σιών ευθύνες έχουν κι άλλοι, οι οποί-
οι εκμεταλλευόμενοι το αίσθημα
της απώλειας των προσφύγων προ-
σπάθησαν να επιλύσουν ένα αμιγώς
πολιτικό θέμα με νομικά μέσα. Και
αντί να αρκεστούμε στα όσα απο-
κομίσαμε από τις αποφάσεις του
ΕΔΑΔ και να αναμένουμε το απο-
τύπωμά τους στην επίλυση του πε-
ριουσιακού, συνεχίσαμε ακάθεκτοι.
Και ποιο ήταν το αποτέλεσμα; Το
ΕΔΑΔ αναγνώρισε πως η Επιτροπή
Περιουσιών που σύστησε η Τουρκία
στα Κατεχόμενα είναι ικανοποιητικό
εσωτερικό ένδικο μέσο που μπορεί
να δώσει θεραπεία. Και έκτοτε άνοιξε
ο ασκός του Αιόλου με τις προσφυγές
Ε/κ ιδιοκτητών περιουσιών και το
ξεπούλημά τους, στην κυριολεξία.

Για αυτές τις περιπτώσεις δεν χύθηκε
σάλιο, λες και δεν θα επηρεάσουν
τον δημογραφικό χαρακτήρα των
κατεχόμενων εδαφών, εάν και εφό-
σον επιλυθεί το πολιτικό πρόβλημα.
Για την ιστορία και για όσους το
έχουν ξεχάσει. Με βάση επίσημα
στοιχεία μέχρι και τον Νοέμβριο
του 2020 η επιτροπή της Τουρκίας
στα Κατεχόμενα εμφανίζει να έχει
δεχθεί 6.761 αιτήσεις από Ε/κ ιδιο-
κτήτες. Με τα ίδια στοιχεία που πα-
ρουσιάζει η επιτροπή, θεραπείας
έχει τύχει ε/κ γη εκτάσεως 34,6 εκα-
τομμυρίων τ.μ. που σε σκάλες ισο-
δυναμεί με 25.872, έκταση που αν-
τιπροσωπεύει το 0,8% επί του συ-
νόλου των ε/κ περιουσιών στα Κα-
τεχόμενα.

tomaras@kathimerini.com.cy

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

Η είδηση συμφωνίας πώλησης ξε-
νοδοχειακών μονάδων στην περί-
κλειστη περιοχή των Βαρωσίων
από Ελληνοκύπριους ιδιοκτήτες
προς τον Τ/κ επιχειρηματία, βρήκε
την κυβέρνηση αμήχανη να δη-
λώνει πως εξετάζει το ζήτημα και
επιβεβαίωσε για άλλη μια φορά
πως τα νέα τετελεσμένα που δη-
μιουργούνται, ιδιαίτερα με τις εξε-
λίξεις που πραγματοποιούνται στο
Βαρώσι, αλλάζουν άρδην το Κυ-
πριακό. 

Κακές εκτιμήσεις
Σε αυτό το πλαίσιο, το υπουργείο

Εσωτερικών χρειάστηκε λίγες μέρες
ενδοσκόπησης για να επιβεβαιώσει
-τελικά- δημοσίως πως αφορούσε
ιδιωτική συμφωνία και πως δεν εμ-
πλέκεται με κάποιον τρόπο η Κυ-
πριακή Δημοκρατία στην αγορα-
πωλησία. Δεν ήταν ωστόσο η πρώτη
φορά που η Λευκωσία παρακολου-
θούσε αμήχανη τις εξελίξεις γύρω
από την περίκλειστη πόλη της Αμ-
μοχώστου. Αντιθέτως, τα τελευταία
χρόνια πολλές είναι οι κινήσεις που
καταδείκνυαν την πρόθεση εποι-
κισμού της περίκλειστης πόλης.
Από τον Μάρτιο του 2015 για πα-
ράδειγμα ο Κουντρέτ Οζερσάι δή-
λωνε την πρόθεσή του –αν ανα-
λάμβανε την ηγεσία– να ανοίξει
το Βαρώσι υπό τουρκοκυπριακή

διοίκηση, ενώ οι τουρκικές κινήσεις
είχαν γίνει ακόμα πιο συγκεκριμένες
από τον Ιούνιο του 2019. Στην ε/κ
πλευρά, ωστόσο, υπήρχαν διαφο-
ρετικές εκτιμήσεις για το μέχρι πού
μπορούν να φτάσουν οι τουρκικές
δηλώσεις. Ενδεικτική η πρώτη δια-
φωνία του τότε Ε/κ διαπραγματευτή
Ανδρέα Μαυρογιάννη με τον Νίκο
Χριστοδουλίδη για το πόσο σοβαρές
ήταν οι τουρκικές απειλές. Ο Νίκος
Χριστοδουλίδης σημείωνε πως αν
και η Κυπριακή Δημοκρατία δεν
υποβάθμιζε τις δηλώσεις του τότε
«υπουργού Εξωτερικών» εκτιμούσε
πως είναι κινήσεις εντυπωσιασμού
και εν πολλοίς προεκλογικό πυρο-
τέχνημα. Μία τοποθέτηση που προ-
κάλεσε την έντονη κριτική στο
πρόσωπο του Νίκου Χριστοδουλίδη,
εκ των υστέρων, για υποβάθμιση
του κινδύνου. Ο Ανδρέας Μαυρο-
γιάννης από την άλλη επέμενε σε
συνέντευξή του στην «Κ» ότι «οι
ενέργειες για τον εποικισμό των
Βαρωσίων είναι υπό εξέλιξη, έχουν
ξεκινήσει εδώ και καιρό, είναι στο
στάδιο της υλοποίησης. Η επιβουλή
επεκτείνεται και πέρα από την πε-
ρίκλειστη περιοχή, στην ευρύτερη
περιοχή της Αμμοχώστου. Σε κάθε
βήμα γραδάρουν τα νερά, αξιολο-
γούν τις αντιδράσεις και άμα νιώ-

θουν ότι τους παίρνει, προχωρούν
περαιτέρω» έλεγε χαρακτηριστικά. 

Και οι ενέργειες
Των δηλώσεων αυτών ακολού-

θησε λίγους μήνες μετά και συγ-
κεκριμένα τον Οκτώβριο του 2020
το πικ-νικ Ερντογάν, ενώ τον Ιούλιο
του 2021 επιβεβαιώθηκε η αποκά-
λυψη της «Κ» για το πιλοτικό άνοιγ-
μα του 3,5% της περίκλειστης πό-
λης στο Τέμενος με στόχο να λει-
τουργήσει ως μοντέλο για το άνοιγ-
μα όλης της περίκλειστης πόλης
στη συνέχεια. Σε εκείνο ακριβώς
το πλαίσιο η κυβέρνηση είχε ξε-
κινήσει να αναλαμβάνει πρωτο-
βουλίες και να καταγγέλλει στο
Συμβούλιο Ασφαλείας τις τουρκικές
κινήσεις. Το ερώτημα, ωστόσο, εί-
ναι τι μπορεί να γίνει σήμερα, αν
ληφθεί υπόψη πως αυτό αφορά
ιδιωτική συμφωνία και δεν μπορεί
στην ουσία να επέμβει.

Αρχίζει η… διαφώτιση
Είναι πλέον αντιληπτό για την

κυβέρνηση πως υπάρχουν σχεδια-
σμοί στην περίκλειστη πόλη της
Αμμοχώστου και πως θα υλοποι-
ηθούν –όπως εκτιμάται– στη συ-
νέχεια έργα, ούτως ώστε η περιοχή
να αποτελεί τουριστικό προορισμό.

Σύμφωνα και με την ενημέρωση
που έδωσε ο υπουργός Εξωτερικών
Κωνσταντίνος Κόμπος σε συνάν-
τηση που είχε με τον Δήμο Αμμο-
χώστου λήφθηκε η απόφαση ώστε
η κυβέρνηση να είναι ιδιαίτερα
προσεκτική στις δηλώσεις της κα-
θώς στόχος δεν είναι, όπως είπε,
να κατηγορηθούν οι πρόσφυγες
που σκέφτονται το ενδεχόμενο πώ-
λησης της περιουσίας τους ή που
έχουν ήδη προβεί σε διευθετήσεις.
Το ενδεχόμενο ωστόσο υλοποίησης
των έργων, όπως λέχθηκε, θα απο-
τελέσει εμπόδιο στην επανέναρξη
των συνομιλιών. Κύρια ελπίδα, είναι
να γίνει ένας σχεδιασμός κινήτρων
προς την Τουρκία, από πλευράς της
Ε.Ε., βάζοντας στο τραπέζι πολιτικές
ουσιώδεις για την τουρκική πλευρά,
με στόχο να αποτραπούν οι όποιοι
σχεδιασμοί. Σε αυτά βεβαίως τα κί-
νητρα, όπως λέχθηκε, δεν τίθεται
ζήτημα να μπει εξ αρχής το κεφάλαιο
της ενέργειας ως κίνητρο, την πρό-
ταση δηλαδή που κατέθεσε το
ΑΚΕΛ. Η κυβέρνηση θα επικεντρω-
θεί το επόμενο διάστημα σε μία
προσπάθεια να πείσει διεθνώς για
την ετοιμότητά της να επαναρχίσει
ο διάλογος και να εμπλέξει την Ε.Ε.,
με την περιβόητη πρόταση για διο-
ρισμό απεσταλμένου της Ε.Ε. για

το Κυπριακό. Αυτό φρόντισε να πε-
ράσει ο Νίκος Χριστοδουλίδης κατά
την επαφή που είχε με τον Γάλλο
ομόλογό του, και αυτό θα φροντίσει
να κάνει και κατά τις επαφές που
θα ακολουθήσουν στο τέλος του
μήνα στη Γερμανία. Το πόσο αυτό
είναι εφικτό βεβαίως είναι ένα ζή-
τημα ανοικτό επί του παρόντος.
Στόχος παράλληλα, όπως λέχθηκε
και στη συνάντηση με τον Δήμο
Αμμοχώστου, είναι να μετατραπεί
το έτος 2023, σε έτος διαφώτισης
για την Αμμόχωστο με τον υπουργό
Εξωτερικών να ζητά από τον Δήμο
Αμμοχώστου ιδέες και βοήθεια για
τον εναπομείναντα χρόνο. 

Οι σχεδιασμοί και τα πρόσωπα
Με την έναρξη των τουρκικών

κινήσεων πριν από δύο χρόνια, δι-
πλωματικοί κύκλοι ανέφεραν στην
«Κ» πως κύριος στόχος, είναι η ανα-
διαμόρφωση της περιοχής σε ένα
νέο Λας Βέγκας, έναν τουριστικό
προορισμό, όπου τουρκικά συμφέ-
ροντα θα επωφεληθούν από την
ανοικοδόμηση. Η «Κ» είχε αποκα-
λύψει στο παρελθόν, ότι ο Τούρκος
Πρόεδρος είχε ήδη υποσχεθεί σε
μεγάλους εργολάβους που έχουν
χρηματοδοτήσει τον προεκλογικό
του την ανοικοδόμηση της πόλης.
Σε αυτό το πλαίσιο εντάσσεται και
το άνοιγμα του δημοτικού κήπου,
οι δρόμοι που έχουν ασφαλτοστρω-
θεί, οι παραλίες που έχουν ανοίξει
στο κοινό και που γενικότερα τίποτα
δεν θυμίζει μία πόλη φάντασμα,
αλλά στην ουσία ένα νέο τουριστικό
προορισμό. Όπως αποκάλυψε και
στο παρελθόν η «Κ», έχουν γίνει
μεγάλες επενδύσεις για τη δημι-
ουργία μιας μεγάλης Μαρίνας και
εκεί εμπλέκονται και ρωσικά κε-
φάλαια που πιέζουν για την έναρξη
αλλαγών στον χώρο. Με δεδομένες
τις επενδύσεις που γίνονται στην
περιοχή, θεωρείται τουλάχιστον
δύσκολο να επιστραφεί μία πόλη
με σοβαρές επενδύσεις υπό ε/κ δι-
οίκηση. Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο
έχουν ήδη γίνει διαβουλεύσεις και
μελετάται το ποιος μπορεί να βρί-
σκεται πίσω από τις αγοραπωλησίες.
Οι εκτιμήσεις πάντως είναι αρκετές,
χωρίς ωστόσο να υπάρχει κάποια
συγκεκριμένη πληροφόρηση. Υπάρ-
χει η εκτίμηση ότι πίσω από αυτό
μπορεί να βρίσκονται Τούρκοι επεν-
δυτές –υποστηρικτές/χρηματοδότες
της προεκλογικής Ερντογάν– οι
οποίοι με τη συναίνεση της Τουρ-
κίας προχωρούν σε απευθείας δι-
ευθετήσεις έστω και αν η επένδυση
θεωρείται επισφαλής. Και αυτό
γιατί θεωρούν ότι μεγάλο ρίσκο εί-
ναι και το να κρατούν αυτά τα χρή-
ματα στις τράπεζες σήμερα. Υπάρχει
παράλληλα η σκέψη πως πίσω από
τις αγοραπωλησίες βρίσκονται
εβραϊκά ή ρωσικά συμφέροντα, τα
οποία έχουν ήδη προχωρήσει σε
σημαντικές επενδύσεις στα Κατε-
χόμενα. Ήδη εβραϊκές έχουν κάνει
σοβαρές επενδύσεις στο Τρίκωμο. 

Το ποιοι τελικά βρίσκονται είναι
ένα ζήτημα ανοικτό, το μεγάλο
ερώτημα που παραμένει, είναι τι
μπορεί να γίνει πλέον από πλευράς
κυβέρνησης για να σωθεί το Βαρώσι
αλλά και για να αποτραπούν τα νέα
τετελεσμένα.

Το Βαρώσι στην κόκκινη ζώνη
Λάθος υπολογισμοί και κακές εκτιμήσεις υποβάθμισαν τις τουρκικές κινήσεις για εποικισμό του 

Το ποιος μπορεί να βρίσκεται πίσω από την αγοραπωλησία είναι ένα ζήτημα που απασχολεί διπλωματικούς κύκλους, ωστόσο, ο μεγάλος κίνδυνος και η ου-
σία είναι πώς θα αποτραπούν τα νέα τετελεσμένα που δημιουργούνται και το ενδεχόμενο να μετατραπεί η περιοχή από στρατιωτική ζώνη σε οικιστική. 

Σήματα κινδύνου εξέπεμπε το Βαρώσι εδώ και χρόνια, χωρίς ωστόσο να
λαμβάνονται εγκαίρως μέτρα για αποτροπή των τουρκικών κινήσεων που
έχουν ως πρόθεση τον εποικισμό του. 

<<<<<<<

Η κυβέρνηση παρακο-
λουθεί  με αμηχανία και
ανησυχία τις εξελίξεις,
δίνοντας έμφαση στο 
να πείσει την Ε.Ε. να 
εμπλακεί στο Κυπριακό 
μέσω απεσταλμένου.
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ 

Περί το κράτος δικαίου 

H συζήτηση για το κράτος δι-
καίου είναι αυτές τις μέρες
ψηλά στην ατζέντα της ει-

δησεογραφίας. Η επίσκεψη του
Ευρωπαίου Επιτρόπου Δικαιοσύ-
νης ενίσχυσε σίγουρα αυτή τη συ-
ζήτηση και τα όσα ενδιαφέροντα
προκύπτουν από αυτήν. Τα «μέ-
τωπα» είναι πολλά. Καταγράφουμε
βεβαίως την πρόοδο που κάναμε
τα τελευταία χρόνια -αρκεί η σύγ-
κριση των τριών εκθέσεων για να
το δούμε- αλλά προφανώς χρει-
άζονται πολλά να γίνουν. Στο κε-
φάλαιο της δικαιοσύνης, για πα-
ράδειγμα, η ψήφιση της μεταρ-
ρύθμισης των δικαστηρίων ήταν
το πρώτο και απαραίτητο βήμα.
Δεν μειώνει όμως η ψήφιση από
μόνη της ούτε τους χρόνους για

την εκδίκαση, ούτε βελτιώνει το
επίπεδό της. Είναι πολλά που πρέ-
πει να γίνουν, από την πλήρη εφαρ-
μογή της ηλεκτρονικής δικαιοσύ-
νης μέχρι τη ταχύτερη εκδίκαση
πρωτόδικα των υποθέσεων. 

Στο κεφάλαιο της καταπολέμη-
σης της διαφθοράς και της επι-
κράτησης της διαφάνειας, επίσης
ισχύει πως δεν είναι αρκετό η ψή-
φιση των νομοθεσιών. Η ανεξάρ-
τητη αρχή κατά της διαφθοράς
χρειάζεται πόρους για να λειτουρ-
γήσει. Ο νόμος για την προστασία
των μαρτύρων δημοσίου συμφέ-
ροντος πρέπει να εξεταστεί στο
κατά πόσο εφαρμόζεται ή υπάρ-
χουν κενά που πρέπει να καλύ-
ψουμε, όπως και ο νόμος για το
λόμπινγκ. Σε ό,τι αφορά το δικό

μας σπίτι, γιατί από εκεί πρέπει
πάντοτε να ξεκινάμε, ο νόμος για
το πόθεν έσχες δεν μπορεί να αφή-
νει σε κανέναν ερωτηματικά για
το αν υπάρχουν παραθυράκια ή
ελλιπείς πρόνοιες που να ενι-
σχύουν μια περιρρέουσα που δεν
ευνοεί το πολιτικό προσωπικό και
τους θεσμούς γενικότερα. 

Σημαντικό θέμα στην ατζέντα
του επιτρόπου ήταν και ο διαχω-
ρισμός των αρμοδιοτήτων του γε-
νικού εισαγγελέα σε δύο πρόσωπα.
Στον νομικό σύμβουλο του Προ-
έδρου της Δημοκρατίας με θητεία
πενταετή και στον δημόσιο κατή-
γορο. Ένα σημαντικό ζήτημα που
θα συζητηθεί στην Επιτροπή Θε-
σμών σε μερικές βδομάδες σε ένα
ευρύτερο πλαίσιο της αναγκαιό-

τητας να υπάρχουν θεσμικά αν-
τίβαρα στον τόπο μας.

Ιδιαίτερο ενδιαφέρον υπήρξε
από μέρους του Ευρωπαίου Επι-
τρόπου για το ζήτημα των κυρώ-
σεων και για το συνολικό ποσό
των παγωμένων κεφαλαίων στις
κυπριακές τράπεζες. Και εδώ, η
εικόνα θα πρέπει να είναι κρυ-
στάλλινη. Δεν έχουμε την πολυ-
τέλεια, ούτε και την πρόθεση, να
μην εφαρμόζουμε στο έπακρο τις
κυρώσεις. Είναι και το ζήτημα που
θα μας απασχολήσει στην Επιτρο-
πή Θεσμών την Τετάρτη. Και βε-
βαίως, σε μια χώρα που δεν μπορεί
να μην είναι εξωστρεφής, δεν μας
παίρνει ούτε να πειραματιζόμαστε,
ούτε να πατάμε σε πέραν της μιας
βάρκας αλλά και ούτε να θεωρούμε

πως είμαστε εξυπνότεροι από άλ-
λους. Δεν ξέρω αν θα υπάρχουν
κι άλλα ονόματα Κυπρίων στις λί-
στες των κυρώσεων, αν και ακού-
γεται εντόνως. Το ανέφερε μάλιστα
σε δηλώσεις του και ο Πρόεδρος
της Δημοκρατίας. Το σημαντικό-
τερο είναι να εφαρμόζονται στο
έπακρο, και να αποδεικνύουμε σε
όλους, με τη σοβαρότητά μας, πως
όχι μόνο δεν αστειευόμαστε, αλλά
ξέρουμε πολύ καλά τι κάνουμε. 

Από το θέμα των κυρώσεων,
αλλά και σε όλα τα άλλα που αφο-
ρούν το κράτος δικαίου χρειάζεται
να υπάρχει η πρώτη, η απαραίτητη
προϋπόθεση: Η πολιτική βούληση.
Όχι μόνο για να ψηφίζονται οι νό-
μοι, γιατί αυτός είναι ο μίσος δρό-
μος. Αλλά για να εφαρμόζονται

και να εφαρμόζονται αποτελεσμα-
τικά, που είναι ο άλλος μισός και
ο καθοριστικός. Εμείς, δεν πρέπει
να είμαστε σε καμία περίπτωση
ούτε απολογητές αλλά ούτε να δη-
μιουργούμε την εικόνα πως δεν
επιθυμούμε την επικράτηση της
διαφάνειας. Αυτό είναι κυρίαρχο
στη δική μου αντίληψη και την
πολιτική βούληση που επιζητούμε
από άλλους και οφείλουμε να την
αποδεικνύουμε εμείς, καθημερινά,
με το προσωπικό μας παράδειγμα
με τον τρόπο που εμείς πολιτευό-
μαστε. 

Ο κ. Δημήτρης Δημητρίου είναι Βουλευ-
τής Λευκωσίας ΔΗΣΥ. Πρόεδρος Κοινο-
βουλευτικής Επιτροπής Θεσμών.
twitter: @dmdemetriou

Του ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

Πλάνο «ειδικής σχέσης» Ε.Ε. - Τουρ-
κίας, οικονομικής κατά κύριο λόγο
υφής, επεξεργάζονται σύμφωνα με
πληροφορίες της «Κ» σημαίνοντες
Ευρωπαίοι επίσημοι, θεωρώντας
ότι μετά τις τουρκικές εκλογές, ανε-
ξαρτήτως νικητή, θα απαιτηθεί
επαναπροσδιορισμός των ευρω-
τουρκικών σχέσεων και μια «νέα
σταθερή κατεύθυνση συνεργα-
σίας». Με αντικείμενο την οικονο-
μία, όχημα το εμπόριο και με βασικό
χαρακτηριστικό στοιχείο μια στενή
ευρωτουρκική συνεργασία, που θα
υπολείπεται όμως του στόχου της
πλήρους ένταξης. Στο πλαίσιο αυτό,
σύμφωνα με τις ίδιες πληροφορίες,
επιχειρήθηκαν κάποιες πρώτες βο-
λιδοσκοπήσεις, οι οποίες παραπέμ-
πουν σε δύο εναλλακτικά σενάρια: 

 Είτε για αναβάθμιση της υφι-
στάμενης Τελωνειακής Ένωσης

της Τουρκίας, κάτι που αποτελεί
ύψιστο στόχο της Άγκυρας και εκτι-
μάται ότι θα εκτινάξει τον όγκο ευ-
ρωτουρκικών εμπορικών συναλ-
λαγών από 140 δισεκατομμύρια ευ-
ρώ, σε 320 δισεκατομμύρια ευρώ,
ετησίως. Προσφέροντας κέρδη όχι
μόνο για την Τουρκία, αλλά και για
το σύνολο των κρατών της Ε.Ε. Και
με μεγάλο ερωτηματικό την Κυ-
πριακή Δημοκρατία, καθώς η Άγ-
κυρα δεν την αναγνωρίζει και δεν
εφαρμόζει καν την υφιστάμενη Τε-
λωνειακή Ένωση, στη βασική της
μορφή, διατηρώντας κλειστά τα
λιμάνια της στο κυπριακό εμπόριο,
περιλαμβανομένων και των μέσων
μεταφοράς από τη νήσο. 

 Είτε για μια «Συμφωνία Ελεύ-
θερου Εμπορίου», ενδεχομένως
στα πρότυπα της πρόσφατης συμ-
φωνίας Ε.Ε. - Βρετανίας (με ανάλογα
ερωτηματικά σε σχέση με την Κύ-
προ). Η Συμφωνία Ελεύθερου Εμ-
πορίου συνομολογείται με «τρίτες
χώρες» και συνεπώς και σημειολο-
γικά, σηματοδοτεί το κλείσιμο της
πόρτας στην ευρωπαϊκή προοπτική
της Τουρκίας, δημιουργώντας ένα
άλλο καθεστώς σχέσεων με τη μέχρι
σήμερα υποψήφια –τυπικά τουλά-
χιστον– χώρα. 

Άλλωστε, οι ίδιοι κύκλοι της Ε.Ε.,
που προωθούν μια οικονομική/εμ-
πορική συμφωνία με την Άγκυρα,
θεωρούν ότι θα πρέπει να λειτουρ-
γήσει ως δέλεαρ και να υποκατα-
στήσει την ανενεργό από το 2016
ενταξιακή πορεία της Τουρκίας.

Και κατά συνέπεια να τερματίσει
ουσιαστικά την ευρωπαϊκή της
προοπτική και την «υπόθεση» μιας
πλήρους ένταξης, την οποία άλλω-
στε βλέπουν αρνητικά, εδώ και
πολλά χρόνια, αρκετά κράτη-μέλη,
περιλαμβανομένων της Αυστρίας
και της Γαλλίας (η Γαλλία από την
εποχή προεδρίας Σαρκοζί). Στην
ίδια ακριβώς γραμμή βρίσκεται και
η γερμανική κοινοβουλευτική ομά-
δα των Χριστιανοδημοκρατών που
συμμετέχει στο Ευρωπαϊκό Λαϊκό

Κόμμα, η οποία διά του Μάνφρεντ
Βέμπερ (σημερινού προέδρου του
ΕΛΚ), είχε υποδείξει ότι «η πλήρης
ένταξη της Τουρκίας στην Ε.Ε. δεν
αποτελεί επιλογή και θα πρέπει να
αναζητήσουμε ένα νέο πλαίσιο συ-
νεταιρισμού», φωτογραφίζοντας
ευκρινώς την αναβάθμιση της Τε-
λωνειακής Ένωσης και μια εμπο-
ρικού τύπου ευρωτουρκική σχέση. 

Την ίδια ώρα, η Άγκυρα καίγεται
μεν για μια νέα εμπορικοοικονομική
συμφωνία με την Ε.Ε., δεδομένων

και των προβλημάτων που αντιμε-
τωπίζει η τουρκική οικονομία, αλλά
«όπως φάνηκε από κάποιες πρώτες
κουβέντες που έγιναν, είναι εξαι-
ρετικά κρύα» στο ενδεχόμενο υπο-
κατάστασης της ενταξιακής της
πορείας. Όπως πληροφορούμαστε,
ο Ταγίπ Ερντογάν έδειξε να επιθυμεί
μια νέα οικονομική σχέση με την
Ε.Ε., προτάσσοντας την αναβάθ-
μιση της Τελωνειακής Ένωσης.
Αλλά την ίδια ώρα, δεν φάνηκε δια-
τεθειμένος να συναινέσει στον ορι-

στικό τερματισμό της ενταξιακής
της προοπτικής. Αντίθετα, εμφα-
νίστηκε να επιδιώκει συντήρηση
της ενταξιακής της πορείας, εν ζωή.
Έστω και παγωμένης, ως έχει σή-
μερα, θεωρώντας προφανώς ότι
στο μέλλον «ίσως δημιουργηθούν
συνθήκες και πολιτικές συγκυρίες»
που θα επιτρέψουν επανεκκίνηση
αυτής της ενταξιακής πορείας. Και
ο Κεμάλ Κιλιτσντάρογλου, ο οποίος,
ενώ γράφονταν αυτές οι γραμμές,
φερόταν να προηγείται στις τελευ-

ταίες δημοσκοπήσεις, κινείται στην
ίδια περίπου γραμμή. Από τη μία
παίζει το χαρτί της οικονομίας,
προσβλέποντας σε μια ισχυρή οι-
κονομική σχέση με την Ε.Ε. Αλλά
από την άλλη επιδιώκει επαναδρο-
μολόγηση των ενταξιακών δια-
πραγματεύσεων. Τη θέση αυτή
φρόντισε να μεταφέρει τον περα-
σμένο μήνα, σε ιδιωτική συνάντηση
με πρέσβεις της Ε.Ε., στην Άγκυρα,
διαμηνύοντας ότι θα εργαστεί προς
αυτήν την κατεύθυνση και ότι θα
προβεί στις αναγκαίες μεταρρυθ-
μίσεις. 

Ωστόσο, οι δυνάμεις εντός Ε.Ε.,
που προτάσσουν μια «ειδική σχέ-
ση», θεωρούν ότι μια ενδεχόμενη
αναβάθμιση της Τελωνειακής Ένω-
σης της Τουρκίας ή μια Συμφωνία
Ελευθέρου Εμπορίου, «με συγκε-
κριμένους ευνοϊκούς οικονομικούς
όρους», θα μπορούσε να χρυσώσει
το χάπι της Άγκυρας για να απο-
δεχθεί την υποκατάσταση της εν-
ταξιακής της πορείας. Εγχείρημα,
πάντως, το οποίο είναι δύσκολο,
λόγω της εμμονής της Άγκυρας να
συντηρεί έστω και κλινικά νεκρή
την ενταξιακή της πορεία. Ως ένα
πολιτικό ταμπού, το οποίο ενώνει
όλες τις πολιτικές δυνάμεις της
Τουρκίας, καθώς καμιά δεν φαίνεται
διατεθειμένη να συναινέσει στο
τράβηγμα της πρίζας, θεωρώντας
ότι μια τέτοια κίνηση θα οδηγήσει
στην καταβολή τεράστιου κόστους,
στο εσωτερικό της χώρας. 

Κι αυτό παρά το γεγονός ότι η
ενταξιακή πορεία της Τουρκίας βρί-
σκεται σε πραγματικό αδιέξοδο,
εδώ και 7 σχεδόν χρόνια, από το
2016, ημερομηνία κατά την οποία
αποφασίστηκε μεν η επανενεργο-
ποίηση της ευρωπαϊκής προοπτικής
της υποψήφιας χώρας (στο πλαίσιο
της Συμφωνίας Ε.Ε. - Τουρκίας 18
Μαρτίου 2016), αλλά η εν λόγω από-
φαση έμεινε μόνο στα χαρτιά. Από
τη μία οι αντιδημοκρατικές κινήσεις
συγκέντρωσης της εξουσίας στα
χέρια του Ερντογάν (2017) και από
την άλλη οι συνεχιζόμενες διώξεις
με πρόσχημα την απόπειρα πραξι-
κοπήματος, οδήγησαν το Συμβούλιο
της Ε.Ε. να βάλει επισήμως στον
πάγο την ευρωπαϊκή προοπτική
της χώρας το 2018, αποφασίζοντας
ότι «οι διαπραγματεύσεις προσχώ-
ρησης της Τουρκίας έχουν ουσια-
στικά αδρανήσει και δεν μπορεί να
εξεταστεί το άνοιγμα ή το κλείσιμο
άλλων κεφαλαίων και δεν προβλέ-
πονται περαιτέρω εργασίες για τον
εκσυγχρονισμό της Τελωνειακής
Ένωσης Ε.Ε. - Τουρκίας». Αξιοση-
μείωτο είναι ότι η «Θετική Ατζέντα»
της Τουρκίας, δύο χρόνια αργότερα,
το 2020, διατήρησε μεν στο ψυγείο
την πορεία ένταξης της Τουρκίας
στην Ε.Ε., αλλά την ίδια ώρα φρόν-
τισε να ανοίξει παράθυρο στην επα-
ναφορά της προοπτικής αναβάθ-
μισης/εκσυγχρονισμού της Τελω-
νειακής Ένωσης. Αφήνοντας σαφώς
να διαφανεί τι έχουν στο μυαλό
τους «οι μεγάλοι» της Ε.Ε. και ποιος
θεωρούν ότι είναι «ο προορισμός»
της αναβάθμισης της Τελωνειακής
Ένωσης της Τουρκίας. Παραπέμ-
ποντας στην υποκατάσταση της
ενταξιακής πορείας της χώρας.

Πλάνο «ειδικής σχέσης» Ε.Ε. - Τουρκίας 
Γίνονται βολιδοσκοπήσεις από ευρωπαϊκές δυνάμεις για «Συμφωνία Ελεύθερου Εμπορίου» ή αναβάθμιση της Τελωνειακής Ενωσης 

<<<<<<

Η Άγκυρα επιζητεί
μια νέα εμπορικοοικονο-
μική συμφωνία με
την Ε.Ε., δεδομένων και
των προβλημάτων που
αντιμετωπίζει η τουρκι-
κή οικονομία, αλλά δεν
φαίνεται να βλέπει με
θέρμη το ενδεχόμενο
υποκατάστασης της
ενταξιακής της πορείας.

Οι δυνάμεις εντός Ε.Ε. που προτάσσουν μια «ειδική σχέση» θεωρούν ότι μια ενδεχόμενη αναβάθμιση της Τελωνειακής Ένωσης της Τουρκίας ή μια Συμφωνία
Ελεύθερου Εμπορίου, «με συγκεκριμένους ευνοϊκούς οικονομικούς όρους», θα μπορούσε να χρυσώσει το χάπι της Άγκυρας, για να αποδεχθεί την υποκατά-
σταση της ενταξιακής της πορείας.

Νέα περιπλοκή της προσπάθειας Νίκου Χριστοδουλίδη
Η επιστράτευση της προοπτικής
αναβάθμισης της Τελωνειακής
Ένωσης ως το μέσο για υποκατά-
σταση της ενταξιακής πορείας της
Τουρκίας, στην οποία επενδύουν
ισχυροί κύκλοι της Ε.Ε., δεν ευθυ-
γραμμίζεται με τους σχεδιασμούς
της Λευκωσίας –η οποία, διά του
Προέδρου Χριστοδουλίδη, φιλοδο-
ξεί να αξιοποιήσει διαφορετικά την
προοπτική αναβάθμισης της Τελω-
νειακής Ένωσης της Τουρκίας, δια-
συνδέοντάς την με την πορεία επί-
λυσης του Κυπριακού, την απόδοση
της Αμμοχώστου στον ΟΗΕ και γενι-
κότερα με την υλοποίηση των υπο-
χρεώσεων της Τουρκίας, έναντι της
Κύπρου, όπως αυτές απορρέουν
από το διαπραγματευτικό της πλαί-
σιο. Γίνεται λοιπόν κατανοητό, ότι η
«μία και μοναδική» δυνατότητα

αναβάθμισης της Τελωνειακής
Ένωσης της Τουρκίας, το πλέον ση-
μαντικό ευρωπαϊκό ντοσιέ της Άγ-
κυρας, επιχειρείται να αξιοποιηθεί
για εντελώς διαφορετικούς στό-
χους μέσα στην Ε.Ε. Έχοντας από
τη μία ισχυρά κράτη που θέλουν να
τη διασυνδέσουν με την υποκατά-
σταση της ενταξιακής πορείας της
Τουρκίας. Και από την άλλη, τη Λευ-
κωσία, η οποία μέσα σε αυτό το πε-
ριβάλλον, προσδοκά να αξιοποι-
ήσει το εν λόγω ντοσιέ διασυνδέον-
τάς το με το Κυπριακό. Ρόλο και λό-
γο βέβαια στην όποια διασύνδεση
θα έχει και η ίδια η Τουρκία. Και
όπως άφηναν να διαρρεύσει φιλο-
τουρκικοί κύκλοι, η αναβάθμιση της
Τελωνειακής Ένωσης «είναι κάτι
που οφείλει η Ε.Ε. προς την Άγκυρα
και από το οποίο θα έχουν τεράστιο

οικονομικό κέρδος και τα κράτη-
μέλη της Ε.Ε.» (σ.σ. με ερωτηματι-
κό την Κυπριακή Δημοκρατία, όπως
προαναφέραμε). Οι ίδιοι κύκλοι
φρόντισαν να υπενθυμίσουν, ότι
στο πλαίσιο της «Θετικής Ατζέντας»
που η Ε.Ε. πρόσφερε στην Άγκυρα,
ο μοναδικός όρος που τέθηκε για
να δρομολογηθεί «θετικό πολιτικό
θεματολογιο Ε.Ε. - Τουρκίας με ιδι-
αίτερη έμφαση στον εκσυγχρονι-
σμό της Τελωνειακής Ένωσης και
τη διευκόλυνση του εμπορίου…»,
ήταν ο τερματισμός των παράνο-
μων ενεργειών σε Ελλάδα και Κύ-
προ. «Και όχι η υποκατάσταση της
ενταξιακής πορείας (σ.σ. της Τουρ-
κίας) ή η επίλυση του Κυπριακού»,
που όπως ισχυρίζονται οι ίδιοι κύ-
κλοι, «εναπόκειται αποκλειστικά
στις δύο πλευρές στην Κύπρο». 

Η Λευκωσία φιλοδοξεί να αξιο-
ποιήσει διαφορετικά την προοπτι-
κή αναβάθμισης της Τελωνειακής
Ένωσης της Τουρκίας, διασυνδέ-
οντάς την με την πορεία επίλυσης
του Κυπριακού.
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΠΕΤΡΟΥ Θ. ΠΑΝΤΕΛΙΔΗ 

Δεν είμαστε απορριπτικοί, αλλά ρεαλιστές 

Η τουρκική εισβολή του 1974
κατάφερε να επιβάλει την
κατοχή στο 1/3 του εδάφους

της ΚΔ. Με τη δύναμη των όπλων
εκδίωξε από τα σπίτια και τις πε-
ριουσίες τους 200.000 Έλληνες της
Κύπρου. Μετέφερε στο κατεχόμενο
τμήμα της ΚΔ ολόκληρη την τουρ-
κοκυπριακή κοινότητα. Έφερε
εποίκους από την Τουρκία και πα-
ραχώρησε σε όλους περιουσίες των
Ελληνοκυπρίων. Εγκατέστησε στο
κατεχόμενο τμήμα μια παράνομη
και ελεγχόμενη διοίκηση και επέ-
βαλε μια ντε φάκτο διχοτόμηση
της Κύπρου. Δημιούργησε έτσι συν-
θήκες επί του εδάφους, που να ευ-
νοούν την επίτευξη των στόχων
και των σχεδίων της για έλεγχο
ολόκληρης της Κύπρου.

Εμπόδιο στην πραγματοποίηση
των σχεδίων της είναι η διατήρηση
της ΚΔ κυρίαρχου κράτους, μέλους
του ΟΗΕ και ισοτίμου μέλους της
Ε.Ε. από το 2004. Έτσι η Τουρκία
απέτυχε στον στόχο της για διάλυση

και κατάργηση της ΚΔ. Τα ψηφί-
σματα του ΟΗΕ αναγνωρίζουν την
ΚΔ και τον Πρόεδρο που είναι Ελ-
ληνοκύπριος ως το μόνο νόμιμο
κράτος της Κύπρου με το όνομα
ΚΔ. Η Τουρκία επέβαλε μια παρά-
νομη διχοτόμηση κι ένα παράνομο
καθεστώς, που δεν αναγνωρίζει
καμιά χώρα ή διεθνής οργανισμός.
Παρουσιάζει την κατοχή μέρους
της ΚΔ ως πρόβλημα ανάμεσα στις
δύο κοινότητες και στοχεύει στην
κατάργηση της ΚΔ και στην κυ-
ριαρχική ισότητα της ΚΔ και του
παράνομου κράτους που εγκατέ-
στησε στην κατεχόμενη περιοχή.
Αυτό ως πρώτο βήμα για τον έλεγχο
και την επανάκτηση ολόκληρης
της Κύπρου, σύμφωνα με το σχέδιο
Νιχάτ Ερίμ από το 1955.

Η νέα πρωτοβουλία του ΠτΔ για
εμπλοκή της Ε.Ε. στη διαδικασία
επίλυσης του Κυπριακού και η αν-
τίδραση των ηγετών προκάλεσε
αισιοδοξία στον ΠτΔ. Όμως τα
πράγματα είναι πολύ δύσκολα. Η

Τουρκία δεν πρόκειται να αποδεχτεί
συμμετοχή της Ε.Ε. στη διαδικασία.
Για να αλλάξει τη θέση της, πρέπει
να πάρει ανταλλάγματα. Η Ε.Ε. δεν
πρόκειται να πιέσει την Τουρκία
για πολλούς λόγους. Αντίθετα, θα

πιέσει την ΚΔ για παραχωρήσεις
προς την Τουρκία. Και είναι πολύ
γνωστό τι αναμένει και τι ζητάει η
Τουρκία. 

Η Ε.Ε. θέλει να επαναρχίσουν
οι συνομιλίες. Και οι πιέσεις για

αποδοχή λύσης θα απευθύνονται
στην πλευρά μας. Και η πλευρά
μας και ο ΠτΔ πρέπει να είναι πολύ
προσεκτικοί. Οι υποχωρήσεις των
δύο τελευταίων ΠτΔ ξεπέρασαν
πολύ τις κόκκινες γραμμές. Οι συγ-
κλίσεις δεν είναι βάση για μια βιώ-
σιμη λύση του Κυπριακού. Είναι
απίθανο να βελτιωθούν. Η Ε.Ε. θέλει
να απαλλαγεί από το Κυπριακό, αλ-
λά χωρίς να θίξει την Τουρκία.

Πρέπει να κατανοήσουμε ότι
ακόμα και για την ευνοϊκότερη για
μας λύση ΔΔΟ πρέπει να παραδώ-
σουμε την ΚΔ και να τη μετατρέ-
ψουμε σε συνιστώσα πολιτεία. Δυ-
στυχώς, οι συγκλίσεις δεν προνοούν
συστατικά κράτη, αλλά συνιστώντα
κράτη, που σημαίνει ίδρυση ενός
νέου κράτους και όχι μετεξέλιξη
της ΚΔ, που πιθανόν να μας την
παρουσιάσουν με μια εποικοδομη-
τική ασάφεια, που θα καταρρεύσει
στην πρώτη κρίση.

Καμιά «επανένωση» δεν πρό-
κειται να αποτελέσει αντιστάθμισμα

για την κατάργηση της ΚΔ. Και κα-
μιά «επανένωση» μέσα στο πλαίσιο
μιας ΔΔΟ δεν πρόκειται να τερμα-
τίσει την κατοχή και τη διχοτόμηση.
Απλώς θα τις νομιμοποιήσει, με
μία εποικοδομητική ασάφεια, στη
διατύπωση των όρων της συμφω-
νίας. Πρώτη σκέψη του ΠτΔ πρέπει
να είναι η διατήρηση της ΚΔ που
αποτελεί τη μόνη και αποτελεσμα-
τική άμυνα και έπαλξή μας. Και
εμείς ο λαός πρέπει να είμαστε ρε-
αλιστές. Πρέπει να είμαστε έτοιμοι
με ένα νέο ΟΧΙ να υπερασπιστούμε
την ΚΔ και τον Ελληνισμό της Κύ-
πρου. Δεν απορρίπτουμε μια συμ-
βιβαστική, αλλά εγγυημένη και βιώ-
σιμη λύση. Αλλά πάνω από τη λύση
πρέπει να έχουμε την επιβίωση
του Ελληνισμού στην Κύπρο.

Ρεαλισμός δεν είναι ο απαράδε-
κτος συμβιβασμός για χάρη της λύ-
σης. Ρεαλισμός είναι η απόρριψη
μιας λύσης που θα νομιμοποιεί την
κατοχή και τη διχοτόμηση, κρυμ-
μένη με εποικοδομητική ασάφεια.

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

Σε μία εβδομάδα ακριβώς πάνω από
60 εκατ. ψηφοφόροι αποφασίζουν
για την επόμενη ημέρα στην προ-
εδρία της Τουρκίας. Σε μια αμφίρ-
ροπηεκλογική μάχη στην οποία όχι
μόνο δεν χωρούν προβλέψεις αλλά
και που χαρακτηρίζεται ως καθο-
ριστική για το μέλλον της χώρας –
υπό το βάρος της παραμονής του
ΡετζέπΤαγίπΕρντογάν και του AKP
(«Κόμμα Δικαιοσύνης κι Ανάπτυξης»)
στην εξουσία για μια εικοσαετία
από το 2003. Ο πολιτικός, κοινωνικός
και οικονομικός μετασχηματισμός
της Τουρκίας και η μεγάλη εικόνα
της επόμενης ημέρας στην εξουσία
έχουν ιδιαίτερες προεκτάσεις όχι
μόνο για την περιοχή της Ανατολικής
Μεσογείου και των χωρών ΜΕΝΑ,
αλλά αποκτά ιδιαίτερο ενδιαφέρον
τόσο για την Ε.Ε. όσο και για το ΝΑ-
ΤΟ –υπότο βάρος του πολέμου στην
Ουκρανία. Επιπλέον, για τηνΚύπρο
και την Ελλάδαοι εκλογές αποτελούν
θέμα υψηλού ενδιαφέροντος για
τους γνωστούς λόγους που συνδέ-
ονται με το Κυπριακό και τις ελλη-
νοτουρκικές σχέσεις, με την ανά-
λυση να περιορίζεται, συχνά, απο-
κλειστικάκαιμόνο στο επίπεδο του

ερωτήματος περί της επιβίωσης του
Ερντογάν στην εξουσία ή του πώς
θα μοιάζει η «μετά Ερντογάν Τουρ-
κία», αν προκύψει. Ωστόσο, αν θέλει
κανείς να εξετάσει το «πώς και το
γιατί» της ανάλυσης για τις τουρκικές
εκλογές οφείλει να δει και πέραν
του υπαρξιακού ερωτήματος που
θέτει η κάλπη της 14ης Μαΐου (και
της 28ης) περί Ταγίπ Ερντογάν ή
Κεμάλ Κιλιτσντάρογλου. 

Η σεναριολογία
Το πιο ενδιαφέρον δεν είναι, σε

αυτό το επίπεδο, αν π.χ. επαληθευ-
τούν οι δημοσκοπήσεις, οι οποίες
δείχνουν σταθερό προβάδισμα
στον Κιλιτσντάρογλου, αλλά πώς
μπορούν να ερμηνευθούν οι γκρίζες
ζώνες των μη ξεκάθαρων πολιτικών
γραμμών που θα προκύψουν στην
Τουρκία της επόμενης ημέρας. Tα
σενάρια που αποκτούν εδώ ενδια-
φέρον αφορούν τρεις δυναμικές
τάσεις:

• Αυτό της νίκης Κιλιτσντάρογλου
(«Συμμαχία του Έθνους» των έξι
κομμάτων) στην προεδρία έναντι
της απώλειας, από το AKP, της πλει-
οψηφίας στη Μεγάλη Εθνοσυνέ-
λευση της Τουρκίας. Το σενάριο

αυτό όχι μόνο δεν διασφαλίζει σχε-
τική σταθερότητα στον ετερόκλητο
συνδυασμό του Κιλιτσντάρογλου,
αλλά δυσκολεύει και το ζήτημα της
συνταγματικής αναθεώρησης για
το πολιτειακό στην Τουρκία. Ήδη
ο Ερντογάν, καθώς ο προεκλογικός
κορυφώνεται, στήνει ένα αφήγημα
με μακροπρόθεσμο στρατηγικό
σχεδιασμό προκειμένου να αντι-
μετωπίσει ένα τέτοιο, επαληθεύ-
σιμο, σενάριο προκειμένου να επα-
νέλθει, δυναμικά, σε δεύτερο χρόνο. 

• Το «power vacuum». Τα κενά
εξουσίας μετά από αλλαγή παρα-
δειγμάτων σε μακροχρόνιες δια-
κυβερνήσεις όπως αυτές του Ερν-
τογάν (αυταρχικές, κοκ) έχουν ση-
μασία ως προς τη διανομή ισχύος
της επόμενης ημέρας. Ακόμη και
αν το AKP χάσει στις εκλογές, απαι-
τείται καιρός προκειμένου να «εκρι-
ζωθεί» από τις κρατικές δομές και
τα πελατειακά δίκτυα που, ιδίως
μετά το 2016, ταυτίζουν πλήρως
το κράτος με τον Ερντογάν, τον
στενό του οικογενειακό και επιχει-
ρηματικό περίγυροκαιτην ισλαμική
ιδεολογία. Εδώ, η τάση καταγρά-
φεται και ως συγκρουσιακή. 

• Στο αποτύπωμα, πολιτικό, ιδε-

ολογικό και οικονομικό, μιας επα-
νεκλογής Ερντογάν που αναπό-
φευκτα, σε ένα σημειολογικό και
συμβολικό ορόσημο 100 χρόνων
από τη γέννηση της σύγχρονης
Τουρκίας (1923-2023), δημιουργεί
ερωτηματικά για το πώς και προς
τα πού θα συνεχίσει την πορεία
της χώρας ο 70χρονος πολύπειρος
πολιτικός.

Οι τρεις αυτές τάσεις εμπεριέ-
χουν σειρά κατακερματισμένων
επιμέρους δυναμικών που συγκλί-
νουν προς μια γενική αλλά πλήρως
ορατή και κατανοητή για την ανά-
λυση της Τουρκίας κατεύθυνση:
ανεξαρτήτως αποτελέσματος στις
εκλογές η επόμενη μέρα στην Τουρ-
κία εντάσσει τη χώρα σε μια πε-
ρίοδο πολιτικής αστάθειας και νέων
μετασχηματισμών, οι συνέπειες
των οποίων σίγουρα δεν θα είναι
τεράστιας έντασης ως προς το πρώ-
το αλλά, αναπόφευκτα, θα είναι
καθοριστικές σε κάθε επίπεδο (πο-
λιτική κουλτούρα, κοινωνία, οικο-
νομία, ιδεολογική διαπάλη) για τις
επόμενες δεκαετίες. 

Η Ε.Ε. και η Δύση
Οι ευρωτουρκικές σχέσεις και η

προβληματική, ιδίως μετά το 2016,
σχέση Ουάσιγκτον - Άγκυρας μο-
νοπωλούν τις συζητήσεις τόσο στις
Βρυξέλλες όσο και σε μεγάλο μέρος
της ευρωατλαντικής ακαδημαϊκής
σκέψης. Οι τάσεις που σημειώνονται
και φέρουν τον Κιλιτσντάρογλου
να προχωρεί με ανοίγματα στην
Ε.Ε. και με μια πιο ξεκάθαρη στάση
στο ζήτημα των σχέσεων με τη Ρω-
σία –εν μέσω πολέμου με την Ου-
κρανία– έναντι της πολιτικής «δια-
μερισματοποίησης» και τα ευρα-
σιανικά ανοίγματα του Ερντογάν
είναι, επί της αρχής, ρεαλιστική.
Ωστόσο κι εδώ καταγράφονται εν-
διαφέρουσες τάσεις:

• To πώς στοιχεία 20 χρόνων της
εξωτερικής πολιτικής της Τουρκίας
υπό τον Ερντογάν θα ενσωματω-
θούν σε πιθανή αλλαγή παραδείγ-
ματος. Αυτό, στον τρέχοντα προ-
εκλογικό, αποτυπώθηκε ίσως πιο
ξεκάθαρα από ποτέ από τη δήλωση
Κιλιτσντάρογλου για ισχυρή συνέ-
χιση του προγράμματος ανάπτυξης
της εγχώριας στρατιωτικής βιομη-
χανίας της Τουρκίας, που τα τε-
λευταία χρόνια δημιουργεί προβολή
ισχύος τόσο σε στρατιωτικό όσο
και σε διπλωματικό επίπεδο διεθνώς

και περιφερειακά και 
• Στην απόσταση που συχνά επι-

κρατεί μεταξύ των δημόσιων δη-
λώσεων και της πολιτικής πρακτι-
κής στην τουρκική πολιτική κουλ-
τούρα. Ο Κιλιτσντάρογλου μπορεί
να χρησιμοποιεί μέχρι στιγμής συμ-
περιληπτικό λόγο έναντι της σκλη-
ρής πόλωσης που επιχειρεί ο Ερν-
τογάν, αλλά αυτό δεν αναιρεί πως
την επόμενη ημέρα αυτά που η
Ε.Ε. ή η Δύση αντιλαμβάνονται ως
κινήσεις καλής θέλησης για σεβα-
σμό στο Κράτος Δικαίου, δεν υπά-
γονται στην ιδιαιτερότητα του πο-
λιτικού συστήματος: Π.χ. τον Οσμάν
Καβάλα θα μπορούσε την επόμενη
ημέρα να τον απελευθερώσει και
ο Ερντογάν ή ο Κιλιτσντάρογλου
να βρει ισχυρές αντιδράσεις από
την κομματικό του εταίρο και σύμ-
μαχο, Μεράλ Ακσενέρ, αν επιχει-
ρήσει το ίδιο. Το ίδιο ισχύει για
τους S-400.

To σίγουρο είναι πως τόσο η
Ε.Ε. με ανοικτά ζητήματα (εντα-
ξιακή πορεία της Τουρκίας, μετα-
ναστευτικό, ανθρώπινα δικαιώματα)
όσο και οι ΗΠΑ (Συριακό, Κουρδικό,
ρωσοτουρκικές σχέσεις, ΝΑΤΟ)
την επομένη των εκλογών θα επι-
διώξουν διάλογο με την Τουρκία,
ανεξαρτήτως αποτελέσματος, με
την υπενθύμιση, σε αυτό το επί-
πεδο, πως το Κυπριακό και τα ελ-
ληνοτουρκικά, εντάσσονται σε
αυτό το πλαίσιο της επόμενης ημέ-
ρας. 

Η οικονομία
Τοsnowclone των αμερικανικών

politics «είναι η Οικονομία, ανόητε»,
που παραπέμπει και στην εκλογική
μάχη Κλίντον-Μπους του 1992,
αποτελεί ένα πεδίο που δεν πρέπει
να μένει εκτός της ανάλυσης των
τάσεων των τουρκικών εκλογών
της 14ης Μαΐου. Μέχρι στιγμής η
κίνηση Κιλιτσντάρογλου να ανα-
κοινώσει ως επερχόμενο υπουργό
Οικονομικών του τον Αλί Μπαμ-
πατζάν του κόμματος DEVA και
άνθρωπο που εμπιστεύεται η Δύση
(λόγω των πολλαπλών θητειών του)
έναντι της γενικής παροχολογίας
Ερντογάν, αποτυπώνει δύο κυρίαρ-
χες τάσεις μετά από χρόνια οικο-
νομικής κρίσης που ταλανίζουν
την Τουρκία (τραπεζικός τομέας,
εξωτερικό χρέος, πληθωρισμός,
υποτίμηση νομίσματος, ανεργία):

• Τη δύσκολη επόμενη ημέρα
για την οικονομία της χώρας στο
σενάριο επανεκλογής Ερντογάν. 

• Την πρόθεση Κιλιτσντάρογλου
να κινηθεί πιο γενναία για διάσωση
της τουρκικής οικονομίας, η οποία
περνά μέσα και από το ευρωτουρ-
κικό πλαίσιο, χωρίς ένταξη, μεταξύ
άλλων (απελευθέρωση θεωρήσεων
εισόδου, τελωνειακή ένωση, κοκ).

Η οικονομία είναι ο πραγματικός
«ελέφαντας» στο δωμάτιο για την
Τουρκία της επόμενης ημέρας, ανε-
ξαρτήτως επανεκλογής ή ήττας
του Ερντογάν. 

Οι υποχωρήσεις των δύο τελευταίων ΠτΔ ξεπέρασαν πολύ τις κόκκινες
γραμμές. Οι συγκλίσεις δεν είναι βάση για μια βιώσιμη λύση του Κυπριακού. 

Μεταξύ μετασχηματισμού και αστάθειας
Η Δύση αναμένεται να επιδιώξει διάλογο με τον νέο Πρόεδρο της Τουρκίας - Η οικονομία σημαντικός παράγοντας των εκλογών

Τουρκικές
εκλογές
και Κύπρος
Στην Κύπρο η ανάλυση των
τουρκικών εκλογών περιορί-
ζεται στο πώς θα επηρεάσει
το πρόσωπο της επόμενης
ημέρας στη διαδικασία επα-
νεκκίνησης του Κυπριακού,
δεδομένης και της προσπά-
θειας της Λευκωσίας για διο-
ρισμό ειδικού απεσταλμένου
της Ε.Ε. που θα συμβάλει
στην εν λόγω επανεκκίνηση.
Αρχικά, μάλιστα, είχε -μάλ-
λον αποτυχημένα- τεθεί στη
δημόσια σφαίρα και το ζήτη-
μα της εμπλοκής της Ε.Ε.
«πριν από τις τουρκικές
εκλογές», δεδομένο μάλλον
που κανείς δεν στάθμιζε έτσι,
ιδίως στις μεγάλες ευρωπαϊ-
κές πρωτεύουσες. Οι τάσεις
που πρέπει να ανιχνευθούν
εδώ είναι δύο, με ξεχωριστή
σημασία για τη Λευκωσία: To
αν, διαπραγματευτικά, η επα-
νεκκίνηση των ευρωτουρκι-
κών σχέσεων, ακόμη και στο
σενάριο Κιλιτσντάρογλου με
καλή διάθεση εκατέρωθεν,
αξίζει να διασταυρωθεί με
τον διορισμό ειδικού αντι-
προσώπου εκ μέρους της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης. Δηλαδή
αν π.χ. η απελευθέρωση της
βίζας ή η αναβάθμιση της τε-
λωνειακής ένωσης Ε.Ε. -
Τουρκίας αξίζουν την ενερ-
γότερο εμπλοκή της Ε.Ε. στο
Κυπριακό. Και σε αυτό το επί-
πεδο δεν έχει σημασία μόνο
η επόμενη ημέρα της Τουρ-
κίας, αλλά και η αναγνώριση
προθέσεων της Ε.Ε., που δεν
θα επιδιώξει άμεσα πλήρη
ένταξη της Τουρκίας στους
κόλπους της, είτε με Ερντο-
γάν, είτε χωρίς. Η δεύτερη
τάση αφορά στο Plan B, ιδίως
αν την επομένη των τουρκι-
κών εκλογών και ανεξαρτή-
τως αποτελέσματος, η Λευ-
κωσία βρεθεί απέναντι σε
μια σκληρή γραμμή, εκ μέ-
ρους της Άγκυρας, ως προς
το αφήγημα των «δύο κρα-
τών» ή ένα νέο γύρο τετελε-
σμένων σε ΑΟΖ και Βαρώσι
και παράλληλα με μια λει-
τουργικά αναβαθμισμένη
σχέση Ε.Ε. – Δύσης – Τουρ-
κίας, στην οποία μάλιστα θα
είναι ενταγμένος και ο ελλη-
νοτουρκικός διάλογος. Το εν
λόγω σενάριο παραμένει το
worst case, και όπως η πρό-
σφατη εξέλιξη με την πώλη-
ση τριών ξενοδοχείων στην
Αμμόχωστο φανερώνει και
εγγενείς αδυναμίες στη
στρατηγική της Λευκωσίας. 

<<<<<<

To σίγουρο είναι πως τό-
σο η Ε.Ε. όσο και οι ΗΠΑ
την επομένη των εκλο-
γών στην Τουρκία θα
επιδιώξουν διάλογο με
την Τουρκία, ανεξαρτή-
τως αποτελέσματος.

Η οικονομία είναι ο πραγματικός «ελέφαντας» στο δωμάτιο για την Τουρκία της επόμενης ημέρας, ανεξαρτήτως
επανεκλογής ή ήττας του Ταγίπ Ερντογάν. 
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Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Λέγεται, πως η ρήση του Μενάν-
δρου «δρυός πεσούσης πας ανήρ
ξυλεύεται» είναι ο μεγαλύτερος φό-
βος όσων πολιτικών προσώπων
έχουν βρεθεί στα υψηλότερα αξιώ-
ματα και ετοιμάζονται ή αναγκά-
ζονται να αφυπηρετήσουν πολιτικά.
Έτσι και στην κυπριακή πολιτική
σκηνή, η υστεροφημία του Νίκου
Αναστασιάδη σε συνδυασμό με

την επικράτηση της επιρροής του
ήταν αυτό που τον απασχόλησε
ιδιαίτερα κατά τη διάρκεια της τε-
λευταίας διετίας της δεκαετούς δια-
κυβέρνησής του. Και όχι τυχαία
καθώς το Κυπριακό βρίσκεται στο
χειρότερο σημείο, δημιουργώντας
καθημερινά νέα τετελεσμένα, ενώ
τα σκάνδαλα διαπλοκής και δια-
φθοράς με αποκορύφωμα το πλιά-
τσικο των χρυσών διαβατηρίων εί-
χαν πλήξει καίρια την αξιοπιστία

της χώρας. Σε ένα τέτοιο δύσκολο
σκηνικό, ο Νίκος Αναστασιάδης
ήθελε με κάθε τρόπο να προστα-
τεύσει το πολιτικό του κεφάλαιο.
Διαρρέεται λοιπόν πως σκόπιμα
επέλεξε στο κρίσιμο πόστο της Γε-
νικής Εισαγγελίας δύο πρώην
υπουργούς του και φρόντισε να
αφήσει το αποτύπωμά του σε με-
γάλα έργα και δρόμους. Το πιο ση-
μαντικό για τον Νίκο Αναστασιάδη
ήταν να διασφαλίσει πως ο διάδοχός

του θα ήταν ένα πρόσωπο, που όχι
μόνο δεν θα κυνηγούσε τον ίδιο,
το στενό οικογενειακό του περι-
βάλλον, το δικηγορικό του γραφείο
και τις πολιτικές του, αλλά πιο πολύ
θα τον προστάτευε. Το τι εκτυλίχ-
θηκε κατά τη διάρκεια του προ-
εκλογικού, το αν δηλαδή ο Νίκος
Αναστασιάδης στήριξε τελικά τον
Αβέρωφ Νεοφύτου ή αν υπογείως
ευνοούσε την υποψηφιότητα Νίκου
Χριστοδουλίδη για τη δική του αυ-
τοσυντήρηση είναι το ερώτημα
που απασχολεί πλέον ανοικτά όλους
τους συναγερμικούς και αυτό είναι
κάτι που δεν είχε υπολογίσει στην
εξίσωσή του ο Νίκος Αναστασιάδης.
Αν δηλαδή στη μεγάλη προσπάθειά
του να διαφυλάξει το πολιτικό του
κεφάλαιο, έχασε με την αποχώρησή
του από την προεδρία, τη στήριξη
και εν πολλοίς τον σεβασμό από
το κόμμα που ηγείτο για είκοσι χρό-
νια, με αποτέλεσμα συναγερμικά
στελέχη να τον καταγγέλλουν πλέον
ανοικτά. 

Eνας κακός Αναστασιάδης
«Στο κύκνειο άσμα του, ο Νίκος

Αναστασιάδης είχε τη χειρότερή
του παρουσία» έλεγαν πολιτικοί
κύκλοι, όταν παρακολούθησαν
τον τέως Πρόεδρο της Κυπριακής
Δημοκρατίας να τυγχάνει χλιαρής
υποδοχής στο 17ο Παγκύπριο Συ-
νέδριο και να προσπαθεί να πείσει
τους σύνεδρους πως καθ’ όλη τη
διάρκεια του προεκλογικού είχε
σταθεί στο πλευρό του Αβέρωφ
Νεοφύτου. Δεν ήταν μόνο ότι έλει-
πε η πυγμή του, η αυτοπεποίθηση
που είχε άλλοτε όταν έβλεπε τη
συναγερμική βάση, αλλά και η
απουσία του ουσιώδους για έναν
ηγέτη, όταν τοποθετείται σε μία
κρίσιμη καμπή: να μιλήσει για το
μέλλον του κόμματος που ηγήθηκε
για χρόνια και όχι να ανατρέχει
στο παρελθόν. Όπως σημειώνουν
πολιτικοί κύκλοι, η αρχική πρόθεση
ήταν να μιλήσει σε συντομία για
τις επιτυχίες της κυβέρνησης, οι
οποίες θα πρέπει να αξιοποιηθούν
για την επόμενη μέρα του κόμμα-
τος. Κάποιοι στο συνέδριο ανέμε-
ναν πως ο Νίκος Αναστασιάδης
θα ήταν πιο τολμηρός, δίδοντας
το σήμα ώστε το κόμμα να βρί-
σκεται κοντά στον Νίκο Χριστο-
δουλίδη. Η λεπτομερής παρουσία-
ση των προεκλογικών του εμφα-
νίσεων και δηλώσεων σε συνδυα-
σμό με την προσφώνηση «αδελφέ
μου, Αβέρωφ» ήταν για κάποιους
το ποτήρι της υποκρισίας που ξε-
χείλισε. Καθόλου τυχαία τα –με
χαρακτηρισμούς– επικριτικά σχό-
λια χρηστών στα μέσα κοινωνικής
δικτύωσης που σβήνονταν κατά
τη διάρκεια του live, ούτε η δυ-
σφορία κάποιων από τους παρευ-
ρισκόμενους. Η προσπάθεια του
Νίκου Αναστασιάδη να δικαιολο-
γηθεί για όσα έγιναν και εν πολλοίς
να απολογηθεί, θεωρήθηκε η από-
δειξη ότι αντιλήφθηκε έστω και
εκ των υστέρων ότι το κλίμα δεν
τον παίρνει και για άλλους μία πο-
λύ κακή παρουσία που επισφρά-
γισε πως ο τέως Πρόεδρος της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας έχει πλέον
χάσει την επιρροή του στον σκλη-
ρό πυρήνα του ΔΗΣΥ. Δεν πέρασε
μάλιστα απαρατήρητο ότι την ίδια
στιγμή που δήλωνε πίστη στον
Αβέρωφ Νεοφύτου, ο Νίκος Χρι-
στοδουλίδης έβγαινε με συνέν-
τευξη όπου υπογράμμιζε ότι η
δική του κυβέρνηση θα συνεχίσει
«το πετυχημένο μοντέλο Αναστα-
σιάδη».  

Η αρχή της κρίσης 
Η πρώτη ένδειξη της κρίσης

ήταν όταν ο Νίκος Αναστασιάδης
ακύρωσε την παρουσία του στο
Πολιτικό Γραφείο του ΔΗΣΥ όπου

θα αποφασιζόταν πώς θα κινηθεί
το κόμμα στον β΄ γύρο των προ-
εδρικών εκλογών. Και αυτό γιατί
τον είχε προειδοποιήσει η φρουρά
του ότι θα αναμένονταν προπη-
λακισμοί από παρευρισκόμενους.
Για την παρουσία αυτών των προ-
σώπων, που τελικά προπηλάκισαν
τον Πρόδρομο Προδρόμου, κατη-
γορήθηκε ότι τους έφερε ο τότε
υφυπουργός παρά τω Προέδρω Πέ-
τρος Δημητρίου, με αποτέλεσμα
οι σχέσεις του Προέδρου που διε-
ρωτάτο με ποιου το μέρος τελικά
είναι ο στενός του συνεργάτης, να
διακοπούν απότομα. Η δεύτερη,
που ήταν και δημόσια, ήταν η ομο-
λογουμένως τολμηρή ανάρτηση
της Καίτης Κληρίδου την παραμονή
του δεύτερου γύρου, όταν κατήγ-
γειλε τον Νίκο Αναστασιάδη για
διαφθορά, για κακούς χειρισμούς
στο Κυπριακό αλλά και για προ-
σπάθεια διαίρεσης του κόμματος,
στηρίζοντας τον Νίκο Χριστοδου-
λίδη στις προεδρικές εκλογές. Κί-
νηση που όπως αποκάλυψε στη
συνέχεια ήταν και με την παραί-
νεση του Αβέρωφ Νεοφύτου. Η τε-
λευταία κρίση ήταν η πρόσφατη
αποκάλυψη του δικηγόρου, συνα-
γερμικού στελέχους και πρώην
προέδρου της Επιτροπής Δεοντο-
λογίας και Προστασίας του Αθλη-
τισμού ότι ο Νίκος Αναστασιάδης

παρενέβη για να μην ερευνήσει
τον φιλικό αγώνα «Καρμιώτισσας-
Απόλλωνα» με τον πρόεδρο να τον
διαψεύδει, κάνοντας λόγο για χυ-
δαίους ισχυρισμούς.

«Δρυός πεσούσης πας ανήρ ξη-
λεύεται» σκέφτηκαν συναγερμικά
στελέχη, όταν είδαν πως η αποχώ-
ρηση του Νίκου Αναστασιάδη άνοι-
ξε στόματα που για καιρό ήταν
κλειστά, με κάποιους να διερωτών-
ται για ποιο λόγο δεν κατάγγελλαν
δημοσίως νωρίτερα όλα όσα έβλε-
παν. Οι καχύποπτοι σημειώνουν
πως αν ο Νίκος Αναστασιάδης είχε
συμπλεύσει πλήρως με τον Αβέρωφ
Νεοφύτου ότι όλα αυτά θα θάβον-
ταν κάτω από το χαλί του ΔΗΣΥ,
άλλοι λένε πως η συνείδηση συ-
ναγερμικών δεν τους επιτρέπει να
σωπάσουν άλλο και θεωρούν πως
με αυτόν τον τρόπο μία νέα αρχή
μπορεί να γίνει στο κόμμα. 

Το κατά πόσο μπορεί να γίνει
μία νέα αρχή στον ΔΗΣΥ είναι ακό-
μα ένα ζήτημα ανοικτό, το σίγουρο
είναι πως νέα πολιτικά δεδομένα
αλλάζουν άρδην προβλέψεις και
εκτιμήσεις: 
l Η επικύρωση της πρότασης ότι
ο ΔΗΣΥ θα βρίσκεται στην αντι-
πολίτευση απομακρύνει την αρχική
πρόβλεψη του Νίκου Αναστασιάδη
ότι ο ΔΗΣΥ θα αναγκαστεί τελικά
να συμπλεύσει με τον Νίκο Χρι-
στοδουλίδη. 
lΟ Νίκος Αναστασιάδης έχει χάσει
σταδιακά την επιρροή που φαινό-
ταν πως είχε στον σκληρό πυρήνα
του κόμματος και ο Αβέρωφ Νεο-
φύτου φαίνεται να κερδίζει –αν λη-
φθεί υπόψη η υποδοχή που είχε
στο συνέδριο– πλέον περισσότε-
ρους συμμάχους. 
lΟ Νίκος Αναστασιάδης θεωρούσε
πως οι μεγαλύτεροι πολέμιοί του
θα ήταν τα κόμματα της αντιπολί-
τευσης που ενδεχομένως να ανα-
λάμβαναν την εξουσία. Οι σκλη-
ρότεροί του επικριτές σήμερα προ-
έρχονται από τον ΔΗΣΥ με άγνω-
στες τις προεκτάσεις.

Οι νέες
ισορροπίες

στην
Πινδάρου

Στόχος όμως παράλληλα του Νί-
κου Αναστασιάδη ήταν μέσα
από το Πολιτικό Γραφείο που
θα ίδρυε να είχε λόγο στα πολι-
τικά δρώμενα και σημαντική
επιρροή στο κόμμα. Αυτή τη
στιγμή, όπως διαμορφώνεται η
κατάσταση, ο Νίκος Αναστα-
σιάδης φαίνεται να χάνει συμ-
μάχους εντός του κόμματος.
Αναμφίβολα η Αννίτα Δημητρίου
έχει δείξει τη στήριξή της προς
το πρόσωπό του, όπως άλλωστε
κάνει και με τον Αβέρωφ Νεο-
φύτου, ωστόσο, τα άτομα που
βρίσκονται κοντά, πλην του Ευ-
θύμιου Δίπλαρου, είναι πρόσωπα
που ανήκουν στον στενό κύκλο
του Αβέρωφ Νεοφύτου. Ο πρώ-
τος διορισμός της Αννίτας Δη-
μητρίου ήταν ο σκληρός πλέον
επικριτής του Νίκου Αναστα-
σιάδη Κρις Τριανταφυλλίδης,
ενώ η Νατάσα Πηλείδου, η οποία
επιλέχθηκε ως εκτελεστική δι-
ευθύντρια του ΔΗΣΥ είναι πρό-
σωπο που στήριξε σθεναρά τον
Αβέρωφ Νεοφύτου και η οποία
βρίσκεται στον στενό του κύκλο.
Ο Νίκος Τορναρίτης, ο οποίος
έχει αναλάβει το τελευταίο διά-
στημα ενεργότερο ρόλο, μπορεί
να έχει έρθει σε αντιπαράθεση
με τον Αβέρωφ Νεοφύτου αλλά
σίγουρα δεν είναι κοντά στον
Νίκο Αναστασιάδη. Σίγουρα οι
επιλογές για τη θέση του εκπρο-
σώπου Τύπου δείχνουν ότι η τά-
ση της επόμενης μέρας ευνοεί
περισσότερο στελέχη που βρί-
σκονται πολιτικά πιο κοντά στον
Αβέρωφ Νεοφύτου. Ο Ονούφριος
Κουλλά, ο οποίος θα είναι τελικά
ο εκπρόσωπος Τύπου είναι στον
στενό περίγυρο του Αβέρωφ Νε-
οφύτου και από τα πρόσωπα
που στήριξαν σθεναρά την υπο-
ψηφιότητά του. Το ίδιο και η εκ-
πρόσωπος Τύπου της υποψη-
φιότητας Αβέρωφ Νεοφύτου
Τζιώρτζια Παναγιώτου, η οποία
μέχρι πρόσφατα συζητείτο να
αναλάβει εξ ημισείας τη θέση
της εκπροσώπου Τύπου. 

Το μεγάλο ερώτημα λοιπόν
που τίθεται είναι αν ο Νίκος Ανα-
στασιάδης, σε μία προσπάθεια
να μην επιβεβαιωθεί πως είναι
το μοιραίο πρόσωπο της ιστορίας
για τον τόπο, αποδεικνύεται μέ-
ρα με τη μέρα το μοιραίο πρό-
σωπο που συνέβαλε είτε διά της
σιωπής του, είτε διά των κινή-
σεών του στη διαίρεση του ΔΗ-
ΣΥ. Οι καλά γνωρίζοντες το κόμ-
μα σημειώνουν πως η κρίση
στον ΔΗΣΥ είχε αρχίσει εδώ και
χρόνια, όμως η εξουσία το κρα-
τούσε από μία λεπτή κλωστή.
Η κλωστή αυτή κόπηκε και όπως
διαφαίνεται έχει αλλάξει άρδην
τις ισορροπίες. Με την ολοκλή-
ρωση της σύνθεσης της ηγετικής
πυραμίδας του ΔΗΣΥ θα διαφα-
νεί αν, και με ποιον τρόπο θα
συγκολληθούν τα κομμάτια του
κόμματος. Θα διαφανεί ωστόσο,
αν όλο αυτό είναι μία κρίση που
θα εκτονωθεί σύντομα ή αν ο
Νίκος Αναστασιάδης, θέλοντας
να προστατεύσει το πολιτικό
του τέκνο Νίκο Χριστοδουλίδη,
είτε διά της σιωπής του είτε διά
της υπόγειας στήριξής του, έκα-
ψε τελικά το δικό του κεφάλαιο,
στο βιβλίο που λέγεται ΔΗΣΥ.

<<<<<<<

Τα νέα πρόσωπα στην
Πινδάρου στέλνουν το
μήνυμα ότι η επιρροή
του Νίκου Αναστασιάδη
μειώνεται δραστικά.

Eνας λαβωμένος
τέως Πρόεδρος 

Ο Νίκος Αναστασιάδης προσπάθησε να διαφυλάξει 
την υστεροφημία του, αγνοώντας πως οι σκληρότεροι 

επικριτές του θα προέλθουν από τον ΔΗΣΥ

Η απολογητική ομιλία του Νίκου Αναστασιάδη σε συνδυασμό με τη χλιαρή υποδοχή που έτυχε από τους σύ-
νεδρους άνοιξαν τη συζήτηση για το πόσο έρεισμα έχει πλέον στον σκληρό πυρήνα του ΔΗΣΥ.
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Εν μέσω των τελικών διεργασιών
για έναρξη της εμπορικής εκμε-
τάλλευσης του κοιτάσματος «Αφρο-
δίτη» αλλά και των εργασιών των
υπόλοιπων εταιρειών εντός της
κυπριακής ΑΟΖ, το υπουργείο Ενέρ-
γειας επιχειρεί να δώσει μια νέα
ώθηση στα ενεργειακά της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας. Δύο μήνες
μετά την ανάληψη του χαρτοφυ-
λακίου του υπουργείου Ενέργειας
ο Γιώργος Παπαναστασίου φαίνεται
να αλλάζει τα δεδομένα τα οποία
υπήρχαν αναφορικά με το εμπορικό
κομμάτι τόσο των κυπριακών κοι-
τασμάτων Φυσικού Αερίου όσο και
ευρύτερα με κοιτάσματα στην Ανα-
τολική Μεσόγειο. Από τις διαφο-
ροποιήσεις που καταγράφονται,
υπό τη μορφή προθέσεων, και ένα
θέμα που αποτελεί φιλόδοξο στόχο
για τη Λευκωσία και έχει ατονήσει
τα τελευταία επτά με οκτώ χρόνια.
Η δημιουργία υποδομών υγροποί-
ησης Φ.Α. επί κυπριακού εδάφους
με οικονομικές και γεωπολιτικές
προεκτάσεις. Ο υπουργός Ενέργειας
με πολύχρονη επαγγελματική εμ-
πειρία σε θέματα ενέργειας βάζει
και πάλι στο τραπέζι, ως επιλογή,
η Κύπρος να μετατραπεί σε κόμβο
εξαγωγής υγροποιημένου (LNG)
Φ.Α., η επεξεργασία του οποίου θα
πραγματοποιείται σε υποδομές
που θα στηθούν σε χώρο που υπάρ-
χει στο Βασιλικό. Ωστόσο, αυτό το
οποίο προκαλεί αίσθηση από τις
υπουργικές προθέσεις είναι πρώ-
τον, η τεχνολογία που επικαλείται
ο κ. Παπαναστασίου αλλά και η
απορία που εκφράζει γιατί η συγ-
κεκριμένη επιλογή δεν έτυχε της
δέουσας προσοχής μέχρι σήμερα.
Απορία που μπορεί να εκληφθεί
και ως αιχμή για τις πολιτικές που
ακολουθήθηκαν. Σύμφωνα με τα
όσα ανάφερε ο κ. Παπαναστασίου
στην «Κ», προς το τέλος του τρέ-
χοντος μηνός θα πραγματοποιηθεί

στη Λευκωσία μια ανοιχτή εκδή-
λωση ενημέρωσης στην οποία θα
προσκληθούν διεθνείς εταιρείες
που δραστηριοποιούνται στον το-
μέα της ενέργειας. Η εκδήλωση
όπως αποκάλυψε ο υπουργός Ενέρ-
γειας θα φέρει την ονομασία «Mo-
dular LNG Gateway to Cyprus».
Μετά το πέρας της εκδήλωσης,
όπως τόνισε ο υπουργός Ενέργειας,
οι εταιρείες που θα συμμετέχουν
θα μπορούν να πραγματοποιήσουν
κατ’ ιδίαν επαφές και να εκδηλώ-
σουν ενδιαφέρον.

Το «Modular LΝG»
Η πρόθεση της νέας ηγεσίας

του υπουργείου Ενέργειας να με-
τατρέψει την Κύπρο πέρα από χώ-
ρα παραγωγό Φ.Α. στηρίζεται σε
μια τεχνολογία επεξεργασίας υδρο-
γονανθράκων, η οποία αναπτύχ-
θηκε τα τελευταία χρόνια. Το «Mo-
dular LΝG» επί της ουσίας εξυπη-
ρετεί τους φιλόδοξους κυπριακούς
στόχους, ασχέτως αν πρόκειται
για υποδομές που δεν θα είναι στα-
θερές, όπως τα τερματικά υγρο-
ποίησης Φ.Α. της Αιγύπτου. Όπως
εξήγησε ο κ. Παπαναστασίου στην
«Κ», πρόκειται για κινητές υποδο-
μές LNG παρόμοιας τεχνολογίας
με το FLNG με μία διαφορά, δεν
είναι επί της θαλάσσης αλλά το-
ποθετούνται στη στεριά. Όπως
μας το περιέγραψε ο υπουργός
Ενέργειας πρόκειται για μεγάλα
κοντέινερ υγροποίησης Φ.Α., τα
οποία μετά το πέρας του έργου
μπορούν να μεταφερθούν σε άλλες
περιοχές. «Το Modular LNG είναι
τεχνολογία που αναπτύχθηκε τα
τελευταία 10 χρόνια και εξελίσ-
σεται ραγδαία τα τελευταία πέντε
χρόνια. Ουσιαστικά πρόκειται για
κινητές μονάδες υγροποίησης
Φ.Α.». Η συγκεκριμένη τεχνολογία,
κατά τον κ. Παπαναστασίου, είναι
συμφέρουσα από οικονομικής από-
ψεως από τις θαλάσσιες υποδομές
υγροποίησης Φ.Α. (FLNG). Σύμ-

φωνα με τον υπουργό Ενέργειας
οι κινητές μονάδες LNG μπορούν
να τοποθετηθούν στον χώρο που
έχει επιλεχθεί στο Βασιλικό για
εγκατάσταση της μονάδας LNG.

Η Αίγυπτος
Από τα όσα ανάφερε ο κ. Πα-

παναστασίου στην «Κ» προκύπτει
ένα ερωτηματικό. Αν δηλαδή εγ-
καταλείπεται η επιλογή της προ-
ηγούμενης κυβέρνησης οι ποσό-
τητες Φ.Α. του κοιτάσματος του
«Αφροδίτη», σε πρώτη φάση, να
διοχετευθούν στα τερματικά LNG
της Αιγύπτου. Εδώ ο κ. Παπανα-
στασίου ήταν κατηγορηματικός.
«Η Αίγυπτος δεν σταματά να υπάρ-

χει, συνεχίζει το πλάνο που έχουν
οι εταιρείες. Όμως τώρα θα έχουν
μια επιπλέον επιλογή». Οι κινητές
μονάδες LNG στο Βασιλικό, εάν
και εφόσον υλοποιηθεί το έργο,
θα απευθύνονται στο σύνολο των
εταιρειών που βρίσκονται εντός
της ΑΟΖ και όχι μόνο. Όπως διευ-
κρινίζεται, με έμφαση, οι κινητές
μονάδες δεν αφορούν μόνο τις πο-
σότητες του «Αφροδίτη» αλλά και
ποσότητες Φ.Α. από κοιτάσματα
γειτονικών χωρών. Ρωτήσαμε τον
υπουργό Ενέργειας εάν υπάρχουν
προοπτικές υγροποίησης ισραη-
λινού Φ.Α. στο Βασιλικό. Ο κ. Πα-
παναστασίου απάντησε καταφα-
τικά, παραπέμποντας στον ισραη-
λινό πρωθυπουργό Βενιαμίν Νε-
τανιάχου για την προοπτική εξα-
γωγής Φ.Α. προς την Ιταλία μέσω
Κύπρου.

Χρονοδιαγράμματα
Το κατά πόσο θα προχωρήσουν

οι σχεδιασμοί του Υπουργείου
Ενέργειας με το Modular LNG θα
διαφανεί από τα αποτελέσματα
της ανοιχτής ενημερωτικής εκδή-
λωσης που θα πραγματοποιηθεί
τέλος Μαΐου στη Λευκωσία. Εάν
υπάρξει ενδιαφέρον, κάτι που ευελ-
πιστεί ο κ. Παπαναστασίου, θα
μπορούσε ακόμα και τέλος του
2023 αρχές του 2024 να ξεκινήσει

η υλοποίηση του έργου. Όπως ο
ίδιος υπολογίζει, θα απαιτηθούν
δύο χρόνια για την κατασκευή του
αγωγού που θα μεταφέρει τις πο-
σότητες Φ.Α. της περιοχής μέχρι
το Βασιλικό. Ο αγωγός θα ενώνεται
με τις κινητές μονάδες LNG, οι
οποίες μέσα σε έξι μήνες θα είναι
σε θέση να ξεκινήσουν παραγωγή
LNG. Ένας μέρος των ποσοτήτων
Φ.Α. του αγωγού θα διοχετεύονται
στην εσωτερική αγορά για παρα-
γωγή ηλεκτρικής ενέργειας και οι
υπόλοιπες εφόσον υγροποιούνται
θα προορίζονται για εξαγωγή. 

Αιχμές
Από τους σχεδιασμούς του νέου

υπουργού Ενέργειας εκ των πραγ-
μάτων προκύπτουν ζητήματα για
τις επιλογές που έγιναν τα προ-
ηγούμενα χρόνια στο εμπορικό κομ-
μάτι των κυπριακών κοιτασμάτων.
Μέχρι σήμερα ήταν δεδομένο πως
η επιλογή της Λευκωσίας και για
γεωπολιτικούς λόγους ήταν το κυ-
πριακό Φ.Α. να πάει προς την Αί-
γυπτο. Η «Κ» ρώτησε σχετικά τον
κ. Παπαναστασίου με τον ίδιο να
απαντά με νόημα. «Αυτήn την επι-
λογή την είχαμε κλειστή και χάσαμε
χρόνο. Θα έπρεπε να την αφήσουμε
ανοιχτή (την επιλογή) για να την
αξιολογήσουν οι εταιρείες τις οποίες
αποκλείαμε μέχρι πρότινος».

<<<<<<<

Η προοπτική 
δημιουργίας κινητών
μονάδων υγροποίησης
(LNG) Φυσικού Αερίου
στο Βασιλικό θα 
καλύπτει τις ανάγκες 
εξαγωγής όχι μόνο των 
κυπριακών ποσοτήτων
αλλά και από κοιτάσματα
γειτονικών χωρών.

Στην ανοιχτή εκδήλωση ενημέρωσης θα προσκληθούν διεθνείς εταιρείες που δραστηριοποιούνται στην τεχνολογία Modular LΝG με δυνατότητα εκδήλω-
σης ενδιαφέροντος, ανάφερε στην «Κ» ο υπουργός Ενέργειας Γιώργος Παπαναστασίου.

Στο τραπέζι
και πάλι 

το LNG στο
Βασιλικό

Ανοιχτή εκδήλωση ενημέρωσης με τη
συμμετοχή διεθνών εταιρειών στον τομέα
κινητών υποδομών υγροποίησης Φ.Α.

Προσφορές μέχρι
τον Αύγουστο
Για την κυβέρνηση ένα θέμα που
φαίνεται να έχει προτεραιότητα
είναι η μείωση του κόστους ηλε-
κτρικού ρεύματος. Κατά συνέπεια
η εισαγωγή Φ.Α., για παραγωγή
ηλεκτρικής ενέργειας, κρίνεται
ως επείγουσα. Όπως μας εξήγησε
ο κ. Παπαναστασίου στόχος είναι
μέχρι τον ερχόμενο Αύγουστο η
ΔΕΦΑ να βγει με νέες προσφορές
αγοράς Φ.Α. προκειμένου να επι-
διωχθεί η προμήθεια μέχρι το
δεύτερο τρίμηνο του 2024. Από
εκεί και πέρα στο υπόλοιπο κομ-
μάτι των ενεργειακών τα σημαν-
τικά εντοπίζονται στο κοίτασμα
«Αφροδίτη» στο οποίο από τον
περασμένο μήνα έχει ξεκινήσει
η τελική γεώτρηση πριν την έναρ-
ξη παραγωγής, η οποία θα ολο-
κληρωθεί σε τρείς μήνες. Η τρίτη
γεώτρηση θα επιβεβαιώσει τις
προβλεπόμενες ποσότητες ή θα
τις αυξήσει. Με βάση τα αποτε-
λέσματα της ερευνητικής και επι-
βεβαιωτικής γεώτρησης το κοί-
τασμα «Αφροδίτη» υπολογίζεται
στα 4,2 tcf, η, δε, εκτίμηση του
υπουργού Ενέργειας είναι πως οι
τελικές ποσότητες θα κινηθούν
προς τα πάνω.

Σ την προεκλογική μάχη λείπει
από τη δημόσια συζήτηση
σειρά από πραγματικά δύσκο-

λα προβλήματα που συνδέονται με
το μέλλον της χώρας. Απουσιάζουν
σημαντικές θεματικές και ακόμα
περισσότερο η διατύπωση ενός
οράματος για την Ελλάδα του 21ου
αιώνα, με στρατηγικό στόχο την
αναγέννηση και τη διεθνή αναβάθ-
μισή της.

1. Εκλογές χωρίς διεθνή και εξω-
τερική πολιτική.Σήμερα συντελούνται
στον κόσμο συνταρακτικές αλλαγές.
Αλλάζουν πολλές γεωπολιτικές πα-
ράμετροι. Η Δύση δεν έχει την ορμή
και την ισχύ του παρελθόντος. Η
Ανατολή αναπτύσσεται με γρηγο-
ρότερους ρυθμούς. Οι αλλαγές αυτές
επηρεάζουν άμεσα τη γειτονιά μας,
τόσο τη Βαλκανική όσο και εκείνη
της Ανατολικής Μεσογείου, ενώ
δημιουργούν επιπρόσθετα προβλή-
ματα στην ίδια την ευρωπαϊκή ενο-
ποίηση. Η ρωσική εισβολή στην
Ουκρανία θέτει άμεσα υπό αμφι-
σβήτηση τις ευρωπαϊκές δομές ει-
ρήνης, ασφάλειας και σταθερότητας,
καθώς και την εφαρμογή του Διε-
θνούς Δικαίου, όπως του απαρα-
βίαστου των συνόρων. Για αυτές
τις μεγάλες αλλαγές ως φαίνεται

δεν υπάρχει μεγάλη διάθεση συ-
ζήτησής τους, αλλά και πιθανόν να
μην έχουν οι συμμετέχοντες να
προσφέρουν κάποια καινούργια
ιδέα για το μέλλον της χώρας στα
νέα διεθνή πλαίσια. Ως είναι φυ-
σιολογικό, αφού δεν συζητούνται
οι διεθνείς αλλαγές, δεν διεξάγεται
συζήτηση ούτε για τα κεντρικά ζη-
τήματα ύπαρξης της χώρας, όπως
είναι οι σχέσεις της με την Τουρκία,
με την Αλβανία, με τη Βόρεια Μα-
κεδονία, η τύχη των πρακτικών
μνημονίων στήριξης της συμφωνίας
των Πρεσπών, η ελληνική πολιτική
στο Κυπριακό. Η απουσία από την
προεκλογική ατζέντα τέτοιων ζω-
τικών θεμάτων για το μέλλον της
χώρας δείχνει πόσο λανθασμένη
είναι η ατζέντα που κυριαρχεί σή-
μερα και πόσο προβληματική είναι
η υποβάθμιση θεμελιακών προβλη-
μάτων, από τη λύση των οποίων
εξαρτάται σε σημαντικό βαθμό το
μέλλον της Ελλάδας. Δείχνει πιθανόν
και μια προσπάθεια να αντιμετω-
πιστούν αυτά τα ζητήματα μακριά
από την κοινωνία και τα πιστεύω
που είχαν μέχρι σήμερα τα κόμματα. 

2. Αγνόηση των νέων δυνατοτήτων.
Υπάρχει και ένας δεύτερος σημαν-
τικός κύκλος θεματικής που είναι

υποβαθμισμένος ακόμα περισσό-
τερο και από τα θέματα της εξω-
τερικής πολιτικής και της άμυνας
της χώρας. Αυτός ο κύκλος έχει
τον τίτλο: «οι νέες δυνατότητες
και η αγνόησή τους». Πιο ειδικά,
η Ελλάδα διαθέτει μια εξόχως καλά
μορφωμένη νεολαία, αλλά και εξει-
δικευμένο προσωπικό, από για-
τρούς και μηχανικούς μέχρι βιο-
γενετιστές. Εχει όλες τις ικανότητες
να αξιοποιήσει τις δυνατότητες
της εποχής της 4ης βιομηχανικής
επανάστασης, αρκεί να ασχοληθεί
σε βάθος με αυτή τη θεματική και
να γίνει διάχυσή της όσο το δυνα-
τόν περισσότερο στην κοινωνία.
Γενικότερα, φαίνεται ότι ελάχιστοι
ασχολούνται προεκλογικά με το
πού επιδιώκεται να πάει η χώρα
στον 21ο αιώνα και με ποιο τρόπο
θα γίνει, ενόψει μάλιστα των αυ-
ξανόμενων δυνατοτήτων, αλλά και
του κινδύνου να μείνει πίσω και
να χάσει το τρένο της εποχής που
έρχεται. Πιθανόν αυτές οι θεματικές
να υπερβαίνουν τον ορίζοντα των
άμεσων ενδιαφερόντων των κομ-
μάτων που επιθυμούν να κυβερ-
νήσουν, πιθανόν να μην επαρκούν
τα μορφωτικά εφόδια των «στρα-
τών των υποψηφίων τους» και να
βολεύονται με σκιαμαχίες τετρα-

γωνικών σπιτιών, ύψους τοίχων,
σκανδάλων. Μάχες απαραίτητες,
αλλά υποδεέστερες των θεμελιακών
και των μακρόχρονων.

3. Αγνόηση των μακρόχρονων προ-
βλημάτων. Το τρίτο μεγάλο θέμα
που φαίνεται, για το οποίο τα «κόμ-
ματα εξουσίας» κρατούν κλειστά
τα μάτια τους, είναι τα σημαντικά
προβλήματα μακράς διάρκειας. Από
την ανάγκη αλλαγής τού χωρίς με-
γάλες προοπτικές παραγωγικού συ-
στήματος της χώρας, μέχρι το όλο
και πιο διογκούμενο χρέος που είναι
μεγαλύτερο από ό,τι πριν από μια
δεκαετία, στην εποχή των μνημο-
νίων. Για όποιον σκέφτεται στοι-
χειωδώς στρατηγικά είναι φανερό
ότι χωρίς μεγάλες αλλαγές και ριζικά
μέτρα, χωρίς συνεχείς συγκρούσεις
με τις δυνάμεις της αδράνειας και
της ολιγαρχίας, αυτά τα προβλήματα
θα πνίξουν τη χώρα και θα την κρα-
τήσουν «πίσω» ακόμα και ως προς
την περιοχή μας. Αυτά τα προβλή-
ματα, εάν δεν λυθούν, θα καταπιούν
τον πλούτο της κοινωνίας και θα
την αφήσουν χωρίς πολλές προ-
οπτικές. Πρόκειται για προβλήματα
που απαιτούν τολμηρές, υπεύθυνες
και σοβαρές πολιτικές μαζί με τους
εργαζομένους. Στους τελευταίους

θα πρέπει να δοθούν εγγυήσεις και
διασφαλίσεις ότι η ζωή των ίδιων
και των νεότερων γενιών θα καλυ-
τερέψει, ότι θα κτυπηθεί η αυξα-
νόμενη ανισότητα εισοδημάτων
και πλούτου, ότι θα καλυτερεύσει
η εκπαίδευση και η περίθαλψη για
αυτούς, καθότι μόνο μαζί τους μπο-
ρεί να κάνει η χώρα το απαιτούμενο
μεγάλο άλμα στο μέλλον, με νέες
τεχνολογίες, δημοκρατία, γεωστρα-
τηγικές δημιουργικές επιλογές.

4. Η αστάθεια. Εάν η χώρα περιο-
ριστεί σε διαμάχες διαχειριστών
χωρίς όραμα και στρατηγική, είναι
πιθανό να προκύψει αστάθεια στο
ίδιο το πολιτικό σύστημα. Αν κερ-
δίσουν οι συντηρητικές δυνάμεις,
θα έχουν να αντιμετωπίσουν με-
γάλες λαϊκές αντιστάσεις και πιθα-
νόν η διάρκεια ζωής μιας κυβέρνη-
σής τους να μην είναι μεγαλύτερη
εκείνης της δεύτερης κυβέρνησης
του Κώστα Καραμανλή, καθώς δεν
θα αντέξει το βάρος των άλυτων
μακρόχρονων προβλημάτων και
την υποβάθμιση της χώρας. Αν κερ-
δίσουν οι προοδευτικές δυνάμεις,
εκείνες οι δυνάμεις στις γραμμές
τους που θέλουν να κυβερνήσουν,
ενώ έχουν μια σχετικά υψηλή εκλο-
γική αποδοχή, δεν διαθέτουν επάρ-

κεια στήριξης στο μαζικό σύστημα,
ούτε επαρκείς θεσμικές «αποκρυ-
σταλλώσεις». Αν προσπαθήσουν,
δε, να στηριχθούν κυρίως στους
μεγάλους επιχειρηματικούς ομίλους,
θα βρουν απέναντί τους ένα μεγάλο
τμήμα της εκλογικής τους βάσης.

Θέλω, λοιπόν, να υπογραμμίσω
ότι όσο δεν συζητούνται τα στρα-
τηγικά μεγάλα προβλήματα και οι
προοπτικές της χώρας, όσο η δια-
μάχη γίνεται για τη διαχείριση,
τόσο μεγαλύτερη είναι η πιθανότητα
η χώρα να μείνει πίσω στον διεθνή
ορίζοντα και να δείξει καινούργια
σημεία κάμψης. Σε μια τέτοια πε-
ρίπτωση μπορεί να συναντηθούν
δύο διαφορετικά φαινόμενα σε ένα
δύσκολο μείγμα: από τη μια, αύξηση
του αυταρχισμού, και από την άλλη,
η εμφάνιση ενός ανοργάνωτου και
ακαθοδήγητου αυθόρμητου κινή-
ματος που δεν θα είναι σε θέση να
δημιουργήσει συνθήκες υλοποίησης
«μεγάλων ονείρων». Η μετεκλογική
προοπτική της χώρας θα είναι, λοι-
πόν, δύσκολη, ενώ οι δυνάμεις που
θέλουν να μιλήσουν εγκαίρως για
αυτά αντιμετωπίζονται με εχθρό-
τητα. 

O κ. Nίκος Κοτζιάς είναι πρώην υπουρ-
γός Εξωτερικών.

ΑΠΟΨΗ /  Του NIKOY KOTZIA 

Τι λείπει από τον προεκλογικό διάλογο
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΑΝΔΡΕΑ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑ

Reality Show

Μ ε αλληλοκατηγορίες, χαρα-
κτηρισμούς, ανακοινώσεις
και αντιδράσεις γράφτηκε

άλλο ένα επεισόδιο στο Reality πο-
λιτικής (μπορεί και επιβίωσης) της
Κύπρου μετά και τις καταγγελίες
του πρώην προέδρου της Επιτροπής
Δεοντολογίας και Προστασίας του
Αθλητισμού, Ανδρέα Παπαχαρα-
λάμπους, προς το πρόσωπο του
τέως Προέδρου της Δημοκρατίας,
Νίκου Αναστασιάδη.

Διαβάζοντας τις ανακοινώσεις
και τις τοποθετήσεις που είδαν το
φως δημοσιότητας τις τελευταίες
μέρες διαπίστωσα ότι οι συγκρού-
σεις που έχουμε κατά καιρούς στην
πολιτική σκήνη του τόπου θα μπο-
ρούσαν να ήταν ένα επιτυχημένο
σενάριο για Reality Show. Προ-
σπαθώ να εντοπίσω τις διαφορές
μεταξύ κάποιων πολιτικών ή πρώην
αξιωματούχων και τις περσόνες
των συγκεκριμένων παιχνιδιών

που παρέλασαν κατά καιρούς μέσα
από τις τηλεοράσεις μας, αλλά δυ-
σκολεύομαι. Πώς ήταν τότε που
τους φώναζε ο «Μεγάλος Αδερφός»
στο δωμάτιο επικοινωνίας και ο
καθένας έλεγε το μακρύ και το κον-
τό του, ξεστομίζοντας ένα σωρό
κατηγορίες για «συμπαίκτες» τους,
με σκοπό να κερδίσουν την ψήφο
εμπιστοσύνης του φιλοθεάμονος
κοινού; Κάτι τέτοιο μου θύμισε και
η κόντρα Παπαχαραλάμπους – Ανα-
στασιάδη, αφού για άλλη μια φορά
μείναμε στις ατάκες, στα γνωμικά
και στους χαρακτηρισμούς, και
πολύ φοβάμαι σε καταγγελίες-πυ-
ροτεχνήματα.

Από τη μια πλευρά έχουμε τα
όσα κατάγγειλε στο podcast «Le-
galMatters» ο κύριος Παπαχαρα-
λάμπους, αναφέροντας αρχικά,
«στην ουσία ήθελε να κάνω δια-
πλοκή», συνεχίζοντας «με πήρε τη-
λέφωνο, κύριε, να σταματήσω την

υπόθεση Καρμιώτισσας με Απόλ-
λωνα, να μην τις ερευνήσω». Με-
ταξύ άλλων ο πρώην πρόεδρος της
Επιτροπής Δεοντολογίας και Προ-
στασίας του Αθλητισμού ανέφερε
ότι σε τηλεφωνική επικοινωνία που
είχε με τον κύριο Αναστασιάδη του
είπε, «Άστε αυτά τα πράγματα, μου
λέει, ασχοληθείτε με κάτι άλλο.
Έχουμε τόσα πολλά. Αυτά είναι φι-
λικοί αγώνες».

Πολύ εύστοχα ο παρουσιαστής
της εκπομπής μετά την ατάκα για
διαπλοκή λέει «Περίμενε, τούτο εί-
ναι σοβαρό» και όντως είναι. Από
τη στιγμή που υπάρχει δημόσια
καταγγελία για παρέμβαση του
τέως Πρόεδρου της Δημοκρατίας
σε έρευνα για αγώνα που ενδεχο-
μένως υπήρχε στοιχηματική δρα-
στηριότητα τότε αυτό θα πρέπει
να διερευνηθεί ώστε να διαφανεί
αν ανταποκρίνονται στην πραγ-
ματικότητα όσα αναφέρει ο κύριος

Παπαχαραλάμπους για ένα θέμα
τόσο σοβαρό. 

Από την άλλη έχουμε τα όσα
αναφέρει στην πρώτη του ανακοί-
νωση ο κύριος Αναστασιάδης «εάν
τα όσα αναφέρει είναι αληθή, τότε,
όφειλε, για λόγους ευθιξίας να πα-
ραιτηθεί από το αξίωμα του Προ-
έδρου της Επιτροπής Δεοντολογίας
και Προστασίας του Αθλητισμού
και να προβεί σε δημόσια καταγ-
γελία». Και όντως μετά που άκουσα
τα όσα είπε ο κύριος Παπαχαρα-
λάμπους η πρώτη μου απορία ήταν
γιατί δεν παραιτήθηκε άμεσα και
να καταγγείλει ότι του ζητήθηκε
να κάνει διαπλοκή. 

Μετά τον πόλεμο των ανακοι-
νώσεων αυτό που προκύπτει για
άλλη μια φορά είναι ότι στον βωμό
της δημιουργίας εντυπώσεων θυ-
σιάζεται η ουσία. Ετεροχρονισμένες
καταγγελίες από άτομο που ήταν
μέρος του συστήματος απλώς ρί-

χνουν νερό στον μύλο της αμφι-
σβήτησης και της απαξίωσης του
πολιτικού συστήματος. Είναι νωπή
στη μνήμη μας, άλλωστε, η έρευ-
να-φιάσκο που ξεκίνησε με πρω-
τοβουλία του κύριου Παπαχαρα-
λάμπους με το νεύμα του Λόρια
πριν από την εκτέλεση πέναλτι του
Μπένσοπ που τελικά δεν προέκυψε
κάτι επιλήψιμο. Στον αντίποδα τα
αργά έως καθόλου αντανακλαστικά,
όσων πρέπει να διερευνούν τέτοιου
είδους καταγγελίες (έστω και κα-
θυστερημένες) που έχουν να κά-
νουν με πολιτικά πρόσωπα, κλο-
νίζουν την εμπιστοσύνη της κοι-
νωνίας.

Από την υπόθεση όπως εξελίχ-
θηκε μετά τις δημόσιες καταγγελίες
γεννιούνται σειρά ερωτημάτων:
Γιατί δεν έκανε άμεσα καταγγελία
μετά το τηλεφώνημα Αναστασιάδη
ο Παπαχαραλάμπους; Γιατί δεν πα-
ραιτήθηκε τότε; Γιατί αποδέχτηκε

τον διορισμό από ένα άνθρωπο που
όπως αναφέρει πέτυχε στην ανη-
θικότητα, στη διαπλοκή, στην ψευ-
δολογία και στη διαφθορά, τότε
δεν ήξερε; Με ποια κριτήρια διο-
ρίστηκε ο κύριος Παπαχαραλάμ-
πους σε μια τόσο νευραλγική θέση;
Ήταν ικανότατος και στην πορεία
απέτυχε; Γιατί μετά τις καταγγελίες
Παπαχαραλάμπους δεν ενεργοποι-
ήθηκε κανείς; 

Και επειδή στις ανακοινώσεις
είχαμε γνωμικά που μπορεί να μην
είναι ευρέως γνωστά: Ανακοίνωση
Παπαχαραλάμπους: Νίκο, «Μη κίνει
τον ανάγυρον».

Εξήγηση: Μην ανακινείς την
υπόθεση από την οποία μπορεί να
ζημιωθείς. Ανακοίνωση Αναστα-
σιάδη: Πολέμιον ανθρώποις αυτοί
εαυτοίς. Εξήγηση: Ο εχθρός του
ανθρώπου είναι ο ίδιος εαυτός του.

giorgallasa@sppmedia.com

Βρυξέλλες, του ανταποκριτή μας
ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

Φτάνοντας στο αεροδρόμιο της
Λάρνακας την Τετάρτη ο επίτροπος
δικαιοσύνης Ντιντιέ Ρέιντερς είχε
δύο ερωτήματα στις βαλίτσες του:
Πώς μπορεί μια χώρα όπως η Κύ-
προς με τόσο έντονη παρουσία του
ρωσικού κεφαλαίου για αρκετά χρό-
νια, να έχει παγώσει μόλις 104 εκα-
τομμύρια σε περιουσιακά στοιχεία
ολιγαρχών στο πλαίσιο των κυρώ-
σεων της Ε.Ε., και γιατί οι κυπριακές
αρχές επιμένουν να μην αποσύρουν
τη νομοθεσία για τα «χρυσά δια-
βατήρια». Ο Βέλγος επίτροπος δεν
δίστασε να θέσει αυτά τα θέματα
σε δημόσιες δηλώσεις και συνεν-
τεύξεις, παρά το γεγονός πως η επί-
σκεψη επίσημα αποτελεί κυρίως
μέρος της τακτικής διαβούλευσης
των Βρυξελλών με τα κράτη-μέλη
για την ετήσια Έκθεση της Κομι-
σιόν για το Κράτος Δικαίου. Μι-
λώντας μάλιστα στον υπογράφοντα,
στο πλαίσιο συνέντευξης που πα-
ραχώρησε στο ΚΥΠΕ, ο κ. Ρέιντερ

συνέδεσε την κληρονομιά του Κυ-
πριακού Επενδυτικού Προγράμ-
ματος με τα περιουσιακά στοιχεία
ολιγαρχών που έχει παγώσει η Κύ-
προς.

Το ερώτημα γιατί δεν έχουν πα-
γώσει περισσότερα περιουσιακά
στοιχεία στην Κύπρο το θέτουν
και διεθνείς οργανισμοί που έχουν
επικρίνει κράτη-μέλη και Κομισιόν
για τη μη ενδελεχή διερεύνηση
των διασυνδέσεων των ολιγαρχών
στην Ε.Ε. «Τα ποσά στην Κύπρο
φαίνονται να είναι πολύ μικρά δε-
δομένου του τι ξέρουμε για τις επεν-
δύσεις που έγιναν», ανέφερε μι-
λώντας στην «Κ» η αναλύτρια της
διεθνούς μη κυβερνητικής οργά-
νωσης Διεθνής Διαφάνεια (Tran-
sparency International) για θέματα
ροής βρόμικου χρήματος, Μάιρα
Μαρτίνι. «Πρέπει να δούμε πως
υπάρχουν γνωστές σχέσεις πολλών
γνωστών ολιγαρχών που υπόκεινται
σε κυρώσεις, με την Κύπρο» πρό-
σθεσε η ίδια.

Οι κυπριακές αρχές έχουν αν-
τιτάξει εδώ και καιρό στις επικρίσεις
πως έχουν παγώσει περίπου 1,5
δισ. ευρώ σε περιουσιακά στοιχεία,
όπως είχε δηλώσει ο τέως υπουργός
Οικονομικών Κωνσταντίνος Πε-
τρίδης τον Ιανουάριο, ενώ σε δη-
λώσεις του στον «Πολίτη» την Πα-
ρασκευή ο γενικός διευθυντής του
Υπουργείου επανέλαβε πως τα 96
δισ. ευρώ σε επενδύσεις στα οποία
αναφέρθηκε ο κ. Ρέιντερ σε δημό-

σιες δηλώσεις του είναι συναλλαγές
μέσω Κύπρου και όχι επενδύσεις.

Σύμφωνα πάντως με την τελευ-
ταία επίσημη ενημέρωση που είχε
η Κομισιόν, όπως πληροφορείται
η «Κ», αυτά ανέρχονταν στα 104
εκατομμύρια και όχι στα 1,5 δισ.
ευρώ. Λόγω της ύπαρξης αυτού του
πλέγματος επενδύσεων και συναλ-
λαγών, καθώς και της ασάφειας για
το πόσα περιουσιακά στοιχεία
έχουν παγώσει, δεν είναι τυχαίο
το ότι ο κ. Ρέιντερ θέλησε κατά την
επίσκεψή του να λάβει ακριβείς λε-
πτομέρειες και σε σχέση με τα φυ-
σικά και νομικά πρόσωπα στην Κύ-
προ που μπήκαν στη λίστα κυρώ-
σεων των ΗΠΑ και του Ηνωμένου
Βασιλείου ως φερόμενοι «enablers»
ολιγαρχών που θέλησαν να προ-
σπεράσουν τις διεθνείς κυρώσεις.

Πανευρωπαϊκή ασάφεια
Μιλώντας στην «Κ», η Μάιρα

Μαρτίνι εξήγησε πως η Διεθνής
Διαφάνεια ζήτησε στις αρχές του
έτους από την Ε.Ε. και τα κράτη-
μέλη, μέσω διαδικασιών για πρό-
σβαση στην πληροφόρηση (free-
dom of information), στοιχεία για
τη συνολική αξία των περιουσιακών
στοιχείων που έχουν παγώσει στο
πλαίσιο των κυρώσεων για τη ρω-
σική εισβολή. «Θα σας σόκαρε να
βλέπατε πως πολλά κράτη-μέλη
δεν έχουν καν αυτές τις πληροφο-
ρίες» σημείωσε η κ. Μαρτίνι, εξη-
γώντας πως «η εφαρμογή των κυ-

ρώσεων είναι τόσο αποκεντρωμένη,
που τα πλείστα κράτη-μέλη δεν
έχουν συγκεντρωμένα τα στοιχεία».
Αυτή τη στιγμή, συνέχισε, η Διεθνής
Διαφάνεια περιμένει απάντηση
από αρκετά κράτη-μέλη, περιλαμ-
βανομένης της Κομισιόν.

Αυτό που χρειάζεται κατά την
κ. Μαρτίνι είναι καλύτερη συγκέν-
τρωση και ανάλυση των δεδομένων,
ειδικά όσον αφορά στα ποσά για
τα οποία τα κράτη-μέλη ενημερώ-
νουν την Κομισιόν, η οποία μόλις
τον περασμένο Νοέμβριο ζητούσε

από τις πρωτεύουσες να ανανεώ-
σουν τα εν λόγω στοιχεία, κάτι που
δεν φαίνεται να προχωρά ιδιαίτερα
γρήγορα.

Διπλές αναφορές...
Η κ. Μαρτίνι εξήγησε επίσης

στην «Κ» πως οι μεγάλες αυξήσεις
στην αξία παγωμένων περιουσια-
κών στοιχείων που δηλώνουν τα
κράτη-μέλη μετά τις πιέσεις από
την Κομισιόν, όπως στην περίπτω-
ση της Ουγγαρίας που αρχικά είχε
δηλώσει 3000 ευρώ και στη συνέ-

χεια ανέβασε τον αριθμό στα... 870
εκατομμύρια ευρώ, μπορεί να οφεί-
λεται σε κάποιες περιπτώσεις στη
διπλή αναφορά στοιχείων. Για πα-
ράδειγμα, εξήγησε, αν ένας πάροχος
υπηρεσιών στην Κύπρο διαχειρί-
ζεται περιουσιακά στοιχεία ενός
πελάτη ο οποίος έχει περιουσιακά
στοιχεία και στη Γαλλία, και αν η
Γαλλία παγώσει τα στοιχεία αυτά
που βρίσκονται στην επικράτειά
της και ενημερώσει σχετικά την
Κύπρο, δεν αποκλείεται η χώρα
όπου βρίσκεται ο παροχέας να δη-
λώσει ξανά τα παγωμένα περιου-
σιακά στοιχεία ως στοιχεία που πά-
γωσαν στην εν λόγω χώρα.

Ανεπαρκής διερεύνηση
Ωστόσο, συνέχισε, αυτό δεν ση-

μαίνει πως δεν υπάρχουν περιου-
σιακά στοιχεία τα οποία δεν δη-
λώνονται ποτέ. Σε αυτές τις περι-
πτώσεις, όπως είπε, δεν γίνεται εν-
δελεχής διερεύνηση των περιου-
σιακών στοιχείων και των διασυν-
δέσεων των προσώπων που προ-
στίθενται στις λίστες κυρώσεων,
πέρα από τα περιουσιακά στοιχεία
που μπορούν να εντοπιστούν εύ-
κολα.

Πολύ λίγες χώρες πέραν των
ΗΠΑ προχωρούν σε διερεύνηση
για να εντοπίσουν αυτές τις δια-
συνδέσεις, τόνισε. «Θα έλεγα λοιπόν
πως τα ποσά στην Κύπρο φαίνονται
να είναι πολύ μικρά δεδομένου του
τι ξέρουμε για τις επενδύσεις» ση-

μείωσε, ενώ υπενθύμισε πως τα
στοιχεία τα οποία οι κυπριακές αρ-
χές έδωσαν στο CBS όπως παρου-
σιάστηκαν στο πλαίσιο του πρό-
σφατου ρεπορτάζ της εκπομπής
«60 Minutes» δεν είχαν συνοχή.

Ερωτηθείσα για τη θέση πως η
ρωσική υπηκοότητα κάποιου επεν-
δυτή δεν σχετίζεται απαραίτητα
με ξέπλυμα βρόμικου χρήματος ή
με τις κυρώσεις για την εισβολή
στην Ουκρανία, και πως ως εκ τού-
του οι επενδύσεις Ρώσων που συμ-
μετείχαν στο Κυπριακό Επενδυτικό
Πρόγραμμα δεν θα πρέπει να με-
ταφράζονται αυτόματα σε πάγωμα
περιουσιακών στοιχείων, η κ. Μαρ-
τίνι ανέφερε πως αυτό είναι αλή-
θεια, αλλά πως οι διασυνδέσεις
υπάρχουν. «Πρέπει να δούμε πως
υπάρχουν γνωστές σχέσεις πολλών
γνωστών ολιγαρχών που υπόκεινται
σε κυρώσεις, με την Κύπρο» ανέ-
φερε, προσθέτοντας πως δεδομένου
του αριθμού των αιτήσεων για «χρυ-
σά διαβατήρια» και τις περιπτώσεις
ξεπλύματος, είναι δίκαιο κανείς να
αναμένει μεγαλύτερα ποσά παγω-
μένων περιουσιών από αυτά που
αναφέρει η Κομισιόν.

Σημειώνοντας πως η θέση της
κυπριακής κυβέρνησης είναι πως
οι καταθέσεις Ρώσων στην Κύπρο
έχουν μειωθεί σε σχέση με το πα-
ρελθόν, αντέταξε πως οι καταθέσεις
ρωσικών συμφερόντων παραμέ-
νουν υψηλές και το ποσοστό πα-
γωμένων περιουσιακών στοιχείων
χαμηλό. «Θα έπρεπε να γίνεται πε-
ρισσότερη δουλειά για να διασφα-
λιστεί πως τίποτε δεν μένει κρυμ-
μένο. Πρέπει να διασφαλίσουμε
πως οι αρχές θα προχωρήσουν σε
ανίχνευση των περιουσιακών στοι-
χείων» υπογράμμισε.

Χρειάζεται εποπτεία
Η Διεθνής Διαφάνεια, σημείωσε

η κ. Μαρτίνι, έχει ζητήσει από τον
Μάρτιο του 2022 με ανοιχτή επι-
στολή και με συλλογή υπογραφών
από τράπεζες, κυβερνήσεις ανά το
παγκόσμιο να πατάξουν το φαινό-
μενο των συνεργών και άλλων εν-
διάμεσων που εμπλέκονται στο ξέ-
πλυμα βρόμικου χρήματος από τη
Ρωσία. Χαρακτήρισε θετικό βήμα
την πρόσφατη προσθήκη τέτοιων
παραγόντων στις κυρώσεις των
ΗΠΑ και του Ηνωμένου Βασιλείου,
και παραπέμποντας στις πρόσφατες
αποκαλύψεις της Guardian και του
OCCRP για την παροχή τέτοιων
υπηρεσιών σε άτομα που βρίσκον-
ται σε καταλόγους κυρώσεων από
εταιρείες στην Κύπρο, υπογράμμισε
πως εγείρονται ερωτήματα κατά
πόσο γίνονται οι σωστοί έλεγχοι  -
ερωτήματα τα οποία θα έπρεπε να
απαντούν οι εθνικές αρχές.

«Οι αρχές θα έπρεπε να επο-
πτεύουν» την κατάσταση, σημείωσε
η κ. Μαρτίνι, υπογραμμίζοντας ότι
«δεν μπορούμε να αφήσουμε την
εφαρμογή στον ιδιωτικό τομέα –
θα πρέπει να είναι μέρος του ρόλου
της Πολιτείας να εξασφαλίζει πως
οι κυρώσεις εφαρμόζονται».

Παράδοξο το πόσο λίγα πάγωσαν
Ανησυχεί για παράκαμψη κυρώσεων εντός της Ε.Ε. λόγω έλλειψης συντονισμού και ενδελεχούς ελέγχου η Διεθνής Διαφάνεια 

<<<<<<

Οι κυπριακές αρχές
έχουν αντιτάξει εδώ και
καιρό στις επικρίσεις
πως έχουν παγώσει πε-
ρίπου 1,5 δισ. ευρώ σε
περιουσιακά στοιχεία. Ο Βέλγος επίτροπος δικαιοσύνης Ντιντιέ Ρέιντερς θέλησε κατά την επίσκεψή του να λάβει ακριβείς λεπτομέρειες και σε σχέση με τα φυσικά και νομι-

κά πρόσωπα στην Κύπρο, που μπήκαν στη λίστα κυρώσεων των ΗΠΑ και του Ηνωμένου Βασιλείου.

Οι ευθύνες της Ευρωπαϊκής Ενωσης
Εντός της Ε.Ε. «μπορεί να υπάρχει ένας αδύναμος κρίκος» σημείωσε
η κ. Μαρτίνι απαντώντας στην ερώτηση τι ακριβώς μπορούν να κά-
νουν οι Βρυξέλλες απέναντι στην παράκαμψη κυρώσεων από πρό-
σωπα και οργανισμούς εντός των κρατών-μελών. Η κ. Μαρτίνι εκτίμη-
σε πως θα είναι θετική εξέλιξη η υιοθέτηση της πρότασης της Κομι-
σιόν για ορισμό της παράκαμψης κυρώσεων ως εγκλήματος σε ολό-
κληρη την Ε.Ε., όμως πρόσθεσε πως οι Βρυξέλλες έχουν ήδη περισ-
σότερα εργαλεία όσον αφορά στις υποθέσεις που αφορούν ξέπλυμα
βρόμικου χρήματος. Όπως είπε, οι Βρυξέλλες μπορούν να ελέγξουν
αν τα κράτη-μέλη τηρούν τις υποχρεώσεις τους, καθώς και πως η Ευ-
ρωπαϊκή Αρχή Τραπεζών μπορεί να ασκήσει ελέγχους για το κατά πό-
σο τα κράτη-μέλη έχουν αδυναμίες που μπορούν να καταστήσουν τα
άλλα κράτη-μέλη ευάλωτα. Η ειδικός της Διεθνούς Διαφάνειας επε-
σήμανε πως την επόμενη εβδομάδα ξεκινούν οι διαβουλεύσεις μετα-
ξύ των θεσμών για την διαμόρφωση πρότασης που περιλαμβάνει με-
ταξύ άλλων μια κοινή αρχή κατά του ξεπλύματος βρόμικου χρήματος
σε επίπεδο Ε.Ε., προσθέτοντας πως παραμένει ανοιχτό το ερώτημα
αν μια τέτοια αρχή θα μπορούσε να έχει αρμοδιότητα και στα θέματα
εφαρμογής κυρώσεων.
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Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

«Μέσα στο καλοκαίρι ή αρχές του
φθινοπώρου, θα εξαγγείλουμε το
εάν θα προχωρήσουμε σε πλατφόρ-
μα ή πολιτικό κόμμα και θα κοινο-
ποιήσουμε το πολιτικό μανιφέστο
του σχηματισμού. Πιθανόν, η πρώτη
μας εκλογική διαδικασία θα είναι
στις επερχόμενες ευρωεκλογές και
στις εκλογές της τοπικής αυτοδι-
οίκησης, με σκοπό να αντιληφθούν
οι πολίτες τη γέννηση κάτι πραγ-
ματικά καινούργιου, μιας επιλογής
διαφορετικής, που ήρθε για να μείνει
και να προσφέρει ουσιαστικά στον
τόπο και στην κοινωνία» αποκαλύ-
πτει σε συνέντευξή του στην «Κ»
ο ευρωβουλευτής Δημήτρης Παπα-
δάκης. Ο ίδιος ξεκαθαρίζει πως πρό-
κειται «για ένα Σοσιαλδημοκρατικό
Κίνημα ή πλατφόρμα, το οποίο θα
βρίσκεται σε συνεχή επαφή με τα
αντίστοιχα ευρωπαϊκά σοσιαλδη-
μοκρατικά κινήματα» όπου, όπως
λέει, δεν χωράνε οι φασίστες. 
–Στην τελευταία μας συνέντευξη
εκτιμούσατε πως το δύσκολο για
τον Νίκο Χριστοδουλίδη δεν είναι
η εκλογή του, αλλά η επόμενη
μέρα. Ως πολιτικό πρόσωπο που
τον στηρίξατε προεκλογικά, πώς
βλέπετε τις μέχρι τώρα κινήσεις
του;

–Έχουν περάσει τρεις μόλις μή-
νες από την ανάληψη των καθη-
κόντων του, ως Πρόεδρος της Δη-
μοκρατίας. Θα ήταν άδικο να κρίνω
ή να προδικάσω την πορεία του ή
το πώς αντεπεξέρχεται στις δυσκο-
λίες της επόμενης μέρας. Η κατά-
σταση είναι δύσκολη, υπάρχουν
πολλά ανοικτά μέτωπα, χρειάζεται
διαχείριση και ιεράρχηση προτε-
ραιοτήτων. Τα μέχρι στιγμής δείγ-
ματα γραφής δείχνουν την επιθυμία
και την πρόθεση να προβεί σε ου-
σιαστικές αλλαγές σε ορισμένα ζη-
τήματα, ενώ σε άλλα, δεν έχουμε
δει μέχρι στιγμής να γίνονται τομές.
Έρχονται μεγαλύτερες προκλήσεις
και θα αναμένουμε να δούμε τις κι-
νήσεις του Προέδρου και της κυ-
βέρνησης συνολικά.
–Υποστηρίζατε πως η στήριξη
που είχε από τους πολίτες όλων
των κομματικών χώρων τού έδινε
την ευχέρεια να κινηθεί πέραν
των κομματικών σκοπιμοτήτων
και στεγανών. Με δεδομένο και
το παρασκήνιο που εκτυλίχθηκε
στη σύνθεση του Υπουργικού
Συμβουλίου πιστεύετε πως ξε-
πέρασε τα κομματικά στεγανά
ή είναι δέσμιος των κομμάτων
που τον στήριξαν;

–Πράγματι, το κοινωνικό ρεύμα
ήταν αυτό που εξέλεξε τον Νίκο
Χριστοδουλίδη και γι’ αυτό θεωρώ
ότι δεν είναι δέσμιος των κομμα-
τικών στεγανών και των κομμάτων
που τον υποστήριξαν και ασφαλώς
ούτε των στεγανών του κόμματος,
από το οποίο προέρχεται. Ωστόσο,
ο τρόπος διορισμού του Υπουργικού
Συμβουλίου και το αλισβερίσι, το
οποίο πληροφορηθήκαμε από τα
ΜΜΕ, επισκίασε τόσο τη δυναμική

όσο και την ουσία του κοινωνικού
ρεύματος, αλλά και τα όποια θετικά
στοιχεία από τον διορισμό του
Υπουργικού. Πρόκειται για ένα
Υπουργικό Συμβούλιο με περισσό-
τερες γυναίκες, απ’ ό,τι το προηγού-
μενο και με αρκετά νέα πρόσωπα,
με γνώση και όρεξη για δουλειά.
Θα κριθεί έκαστος από το έργο του.
Αν όμως όλα όσα είδαν το φως της
δημοσιότητας είναι αληθή, φαίνεται
ότι ο Πρόεδρος δεν κατάφερε να
ξεφύγει από αυτά που απαξιώνουν
οι πολίτες, οι οποίοι αναμένουν
νέες λογικές με άλλο ήθος.

–Ένα από τα κύρια ζητήματα
που απασχολούν και σήμερα
την Κυπριακή Δημοκρατία είναι
το ζήτημα της ρωσικής επιρ-
ροής. Έχουμε δει Κύπριους
επαγγελματίες να βρίσκονται
στη λίστα των κυρώσεων των
ΗΠΑ και του Ηνωμένου Βασι-
λείου. Να αναμένουμε οποιαδή-
ποτε περαιτέρω κίνηση από
πλευράς της Ε.Ε.;

–Να αναμένουμε ότι η Ευρω-
παϊκή Ένωση θα ακολουθήσει τις
ΗΠΑ και το Η.Β. και αυτό το λέω
στηριζόμενος στη μέχρι σήμερα

πορεία των κυρώσεων. Είναι ση-
μαντικό να αντιληφθούμε ότι, δυ-
στυχώς, η Ε.Ε. δεν έχει πλήρη αυ-
τονομία σε σχέση με τις κυρώσεις
που συνδέονται με τη Ρωσία. Δεν
υπάρχει πεφωτισμένη και ισχυρή
ηγεσία της Ε.Ε. ώστε να ακολου-
θήσει σε αυτό το ζήτημα, μια ανε-
ξάρτητη και αυτόνομη πορεία και
έτσι καταλήγει να ακολουθεί τις
κυρώσεις των ΗΠΑ. Είναι όμως και
η στιγμή να δούμε και εμείς ως Κύ-
προς τον εαυτό μας στον καθρέφτη
και να μετρήσουμε τα λάθη μας.
Από την άλλη, σε καμία περίπτωση

δεν πρέπει να ποινικοποιείται ή
να δαιμονοποιείται η νόμιμη πα-
ροχή υπηρεσιών. Εδώ θα πρέπει
να υπάρχει διαβούλευση, ώστε να
υπάρχει συμμόρφωση, αλλά ταυ-
τόχρονα να αποφευχθεί ένα νέο
πλήγμα στην οικονομία, το οποίο
θα οδηγήσει στην ανεργία πολλούς
συμπατριώτες μας.
–Έχετε πει πως βρίσκεστε σε
συζητήσεις για τη δημιουργία
μιας νέας πολιτικής πλατφόρ-
μας. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται
όλο αυτό;

–Η δημιουργία κινήματος ή

πλατφόρμας δεν είναι εύκολη ή
επιπόλαιη υπόθεση. Ιδιαίτερα όταν
η φιλοδοξία και ο σκοπός είναι να
δημιουργηθεί κάτι πραγματικά
καινούργιο, το οποίο θα αντέξει
σε βάθος χρόνου και θα εκφράζει
έμπρακτα την ιδεολογία της Σο-
σιαλδημοκρατίας, με συγκεκριμέ-
νες υλοποιήσιμες προτάσεις και
θέσεις, που θα έχουν απήχηση
στην κοινωνία. Άρα αντιλαμβά-
νεστε ότι χρειάζεται ο απαραίτητος
χρόνος συναντήσεων και διαβου-
λεύσεων με τους πολίτες, ώστε να
καταλήξουμε στον τελικό στόχο.
Να γεννηθεί η νέα αυτή πλατφόρ-
μα ή Κίνημα μέσα από την ίδια
την κοινωνία. Ήδη βρισκόμαστε
στο δεύτερο στάδιο, όπου πραγ-
ματοποιούνται επαφές, συναντή-
σεις και συζητήσεις με πολίτες, οι
οποίοι θεωρούν ότι ο τόπος μας
χρειάζεται μια πολιτική δύναμη,
μια φωνή η οποία θα αντανακλά
τις πραγματικές ανάγκες της κοι-
νωνίας, όχι με αναχρονιστικές
πρακτικές, κορεσμένες προτάσεις,
παλαιωμένες θέσεις και πολυφο-
ρεμένα συνθήματα. Ένα Κίνημα
που πάνω απ’ όλα θα είναι ωφέλιμο
για τον τόπο. Αφού ολοκληρωθεί
και αυτό το στάδιο, θα συζητή-
σουμε στη βάση όλων όσων ει-
σπράξαμε και θα εισπράξουμε από
την κοινωνία, για να καταλήξουμε
στη μορφή αυτού του νέου σχη-
ματισμού.

–Δεδομένου ότι είχατε πει πως
θα εξαντλήσετε όλα τα περιθώρια
με την ΕΔΕΚ, να υποθέσουμε
πως η νέα πλατφόρμα θα στε-
γάζει τους αντιφρονούντες της
ΕΔΕΚ;

–Τα περιθώρια με την ΕΔΕΚ και
οι προσπάθειές μας έχουν εξαντ-
ληθεί και μάλιστα έχει αναλωθεί
περισσότερος χρόνος και προσπά-
θεια, από όσο θα έπρεπε. Μετά την
πραγματοποίηση μιας μεγάλης συγ-
κέντρωσης στη Λευκωσία το πε-
ρασμένο καλοκαίρι, όπου εκφρά-
στηκε η λαϊκή απαίτηση να γίνει
ένα δημοκρατικό συνέδριο στην
ΕΔΕΚ, η παρούσα «ηγεσία» απάν-
τησε ότι όσες υπογραφές και να
μαζευτούν δεν πρόκειται να προ-
χωρήσει σε συνέδριο, αφού θεωρεί
τις παράνομες διαδικασίες της, «νό-
μιμο συνέδριο». Δυστυχώς, με τους
χειρισμούς της «ηγεσίας» του κόμ-
ματος, η ΕΔΕΚ έχει πλέον περάσει
στο περιθώριο και στην απαξίωση
στη συνείδηση των πολιτών και
αυτή η κατάσταση δεν αρμόζει
στην περήφανη ιστορία της. Η ζωή
προχωρά και οφείλουμε να είμαστε
ρεαλιστές. Η κοινωνία έχει απαι-
τήσεις, υπάρχουν προβλήματα και
χρειάζονται λύσεις. Ο χώρος της
Σοσιαλδημοκρατιας είναι ακάλυ-
πτος εδώ και πολύ καιρό και χρει-
άζεται ένας νέος σχηματισμός που

να εκφράζει θέσεις, που οι άλλοι
δεν τολμούν. Ένας χώρος, που θα
είναι πραγματικά απέναντι στη
διαπλοκή και τη διαφθορά, με ου-
σιαστικές προτάσεις κοινωνικής
πολιτικής, όπως για παράδειγμα η
θεσμοθέτηση της ΑΤΑ για όλους
τους εργαζομένους, σε ιδιωτικό και
δημόσιο τομέα, και σε περίοδο οι-
κονομικής ισχνότητας, αυτή να
καταβάλλεται σε όλους, αλλά αν-
τιστρόφως ανάλογα των εισοδη-
μάτων τους και κλιμακωτά. Αλίμονο,
αν η νέα πλατφόρμα ή το νέο Κί-
νημα, φιλοδοξεί να στεγάσει μόνο
τους αντιφρονούντες ή τους απο-
χωρήσαντες από την ΕΔΕΚ. Ξεκα-
θαρίζουμε ότι δεν θα ιδρύσουμε

ούτε μία αντι-ΕΔΕΚ, ούτε μία νέα
ΕΔΕΚ. Το νέο Κίνημα ή πλατφόρμα
δεν θα ετεροκαθορίζεται από τη
θέση του σε σχέση με την ΕΔΕΚ,
αλλά θα αυτοκαθορίζεται από τις
θέσεις του, την πολιτική που εκ-
φράζει και τη γέννησή του μέσα
από την ανάγκη της κοινωνίας για
πραγματική αντιπροσώπευση.
–Πού θα ανήκει ιδεολογικά; Θα
κληθεί να στεγάσει εκείνη την
ομάδα των πολιτών που ψήφι-
σαν τον Νίκο Χριστοδουλίδη και
δεν ανήκουν στα κόμματα του
Κέντρου ή εκείνους που στήρι-
ξαν τον Ανδρέα Μαυρογιάννη
και δεν ανήκουν στο ΑΚΕΛ;

–Είναι ξεκάθαρο ότι μιλάμε για
ένα Σοσιαλδημοκρατικό Κίνημα ή
πλατφόρμα, που θα βρίσκεται σε
συνεχή επαφή με τα αντίστοιχα
ευρωπαϊκά σοσιαλδημοκρατικά κι-
νήματα και σε συνεχή αλληλεπί-
δραση με την κοινωνία. Σαφώς, θα
αγκαλιάζει όλους τους πολίτες, οι
οποίοι θα αισθάνονται ότι οι προ-
τάσεις και οι παρεμβάσεις του νέου
σχηματισμού, τους εκφράζουν,
ανεξαρτήτως του κόμματος που
ψήφισαν στο παρελθόν ή ποιον
ψήφισαν για Πρόεδρο της Δημο-
κρατίας. Σ’ αυτό το Κίνημα, οι μόνοι
που δεν χωράνε είναι οι φασίστες,
που επικαλούνται ή ονειρεύονται
τα ανοικτά παράθυρα της Χούντας

και οι αυτοαποκαλούμενοι δημο-
κράτες, που στην πολιτική πρακτική
τους συμπεριφέρονται ως φασί-
στες.
–Ποια πολιτικά πρόσωπα βρί-
σκονται στο πλευρό σας;

–Οι συζητήσεις κινούνται σε
έναν σχηματισμό, που γεννιέται
από την ανάγκη της ίδιας της κοι-
νωνίας. Αυτός ο χαρακτήρας είναι
που τον ξεχωρίζει και στόχος είναι
ακριβώς να αποφευχθεί η εστίαση
στο ένα δέντρο. Το δάσος είναι η
κοινωνία, αυτό είναι που μας εν-
διαφέρει. Δεν θέλουμε να δημιουρ-
γηθεί ένα προσωποπαγές κόμμα/κί-
νημα/πλατφόρμα, όπου πρωτεύοντα
ρόλο θα έχει ο παραγοντισμός.

Προσδοκούμε να εμπλέξουμε νέους
ανθρώπους σε ιδέες, σε αντιλήψεις,
αλλά και ηλικιακά. Προσδοκούμε
να εμπλέξουμε περισσότερες νέες
γυναίκες. Η κοινωνία μας έχει πλη-
θώρα ικανών γυναικών με οξυδέρ-
κεια, με καινοτόμες ιδέες, με αξιο-
θαύμαστες ικανότητες, που όμως
τα κοινωνικά στερεότυπα και το
«αφιλόξενο» κομματικό σύστημα
τις έχουν οδηγήσει στο περιθώριο.
Θέλουμε να εμπλέξουμε όλους αυ-
τούς τους συμπολίτες μας, μέσα
από μια διαδικασία αλληλεπίδρα-
σης, ώστε να προσφέρουμε μια επι-
λογή που θα είναι η καλύτερη δυ-
νατή για τον τόπο μας. Αυτή η προ-
σπάθεια που γεννάται κατ’ απαί-
τηση της κοινωνίας, έχει πολλούς
συνοδοιπόρους, που προέρχονται
από τον χώρο της ΕΔΕΚ, στελέχη
πρώτης και δεύτερης γραμμής, στε-
λέχη από άλλους πολιτικούς χώρους,
αλλά και από ενεργούς πλην ανέν-
τακτους πολίτες.
–Με δεδομένο ότι εσείς έχετε
αναλάβει τις πρωτοβουλίες, να
υποθέσουμε πως θα ηγηθείτε
και του εγχειρήματος;

–Να μην υποθέσετε τίποτα! Είναι
πολύ νωρίς για οποιεσδήποτε τέ-
τοιες συζητήσεις και σκέψεις. Ο
καθένας θα λάβει τις αποφάσεις
του εν καιρώ. Δεν είναι ένα κόμμα
ή μια κίνηση ή πλατφόρμα του Πα-

παδάκη, δεν ανήκει σε μένα, ούτε
σε κάποιον άλλο. Δεν θα ιδρυθεί,
ούτε θα δημιουργηθεί ένας σχη-
ματισμός για να ικανοποιήσει τα
καπρίτσια ή τις επιδιώξεις οποιου-
δήποτε. Σκοπός είναι να δημιουρ-
γηθεί ένας γνήσιος, ένας αυθεντικός
Σοσιαλδημοκρατικός πολιτικός
σχηματισμός, με προτάσεις και θέ-
σεις από την κοινωνία για την κοι-
νωνία. Ξεκαθαρίζω ότι η αναφορά
σε ηγετικές θέσεις δεν συνιστά την
ουσία αυτού του εγχειρήματος.
–Υπάρχει χρονοδιάγραμμα για
το πώς θα κινηθείτε; Πότε υπο-
λογίζετε να εξαγγείλετε το πο-
λιτικό μανιφέστο; Θα είναι η
πρώτη σας πολιτική δοκιμή οι
ευρωεκλογές;

–Μέσα στο καλοκαίρι ή αρχές
του φθινοπώρου, θα εξαγγείλουμε
το εάν θα προχωρήσουμε σε πλατ-
φόρμα ή πολιτικό κόμμα και θα
κοινοποιήσουμε το πολιτικό μανι-
φέστο του σχηματισμού. Πιθανόν,
η πρώτη μας εκλογική διαδικασία
θα είναι στις επερχόμενες ευρωε-
κλογές και στις εκλογές της τοπικής
αυτοδιοίκησης, με σκοπό να αντι-
ληφθούν οι πολίτες τη γέννηση
κάτι πραγματικά καινούργιου, μιας
επιλογής διαφορετικής, που ήλθε
για να μείνει και να προσφέρει ου-
σιαστικά στον τόπο και στην κοι-
νωνία.

Η ΕΔΕΚ έχει περάσει πλέον στο περιθώριο και στην απαξίωση

Πάμε για μία νέα 
σοσιαλδημοκρατική

πλατφόρμα 
Πολύ πιθανόν η πρώτη εκλογική μάχη να δοθεί στις ευρωεκλογές 
και τις δημοτικές, λέει ο ευρωβουλευτής Δημήτρης Παπαδάκης

Ο χώρος της Σοσιαλδη-
μοκρατίας είναι ακάλυ-
πτος εδώ και πολύ καιρό
και χρειάζεται ένας νέος
σχηματισμός που να 
εκφράζει θέσεις, που 
οι άλλοι δεν τολμούν. 

Σ’ αυτό το Κίνημα οι μό-
νοι που δεν χωράνε είναι
οι φασίστες και οι αυτοα-
ποκαλούμενοι δημοκρά-
τες, που στην πολιτική
πρακτική τους συμπερι-
φέρονται ως φασίστες.

Δεν θέλουμε να δημιουργηθεί ένα προσωποπαγές κόμμα/ κίνημα/πλατφόρμα, όπου πρωτεύοντα ρόλο θα έχει ο παραγοντισμός. Προσδοκούμε να εμπλέξουμε νέους ανθρώπους σε ιδέες,
σε αντιλήψεις, αλλά και ηλικιακά. Προσδοκούμε να εμπλέξουμε περισσότερες νέες γυναίκες, λέει σε συνέντευξή του στην «Κ» ο ευρωβουλευτής Δημήτρης Παπαδάκης.
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Ο άρτος των αρχαίων και τα «πίτυρα» της γραμματικής
Του ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΥ ΝΕΧΑΜΑ

Μεγάλη αναστάτωση προκάλεσε
στις Ηνωμένες Πολιτείες, αλλά και
στην Ελλάδα, η πρόσφατη απόφαση
του Τμήματος Κλασικών Σπουδών
του Πανεπιστημίου του Πρίνστον
να μην απαιτεί πια τη γνώση των
αρχαίων γλωσσών από τους πτυχι-
ούχους του.   Και στις δύο χώρες, η
απόφαση χαρακτηρίστηκε ως «εξο-
στρακισμός» ή «κατάργηση» των
αρχαίων ελληνικών στο όνομα της
πολιτικής ορθότητας, της καταπο-
λέμησης του «δομικού ρατσισμού»
και της προσέλκυσης μαύρων ή
ισπανόφωνων φοιτητών, τα ενδια-
φέροντα –ή, υπονοείται, οι ικανό-
τητες– των οποίων δεν περιλαμβά-
νουν την εκμάθηση της γλώσσας.
Και συνδυάστηκε με τις περιβόητες
απόψεις του Νταν-ελ Παντίγια Πε-
ράλτα, μέλους του ίδιου Τμήματος,
κατά τον οποίο ο ρατσισμός, η δου-
λεία, η φυλετική επιστήμη και η
αποικιοκρατία έχουν τις ρίζες τους

στην αρχαιότητα και επιζούν μέσω
της εξιδανικευμένης εικόνας της
αρχαιότητας που αναπαράγουν οι
Κλασικές Σπουδές. Η συσχέτιση αυ-
τή είναι εντελώς αβάσιμη. Τα αρχαία
δεν καταργούνται για λόγους πολι-
τικής ορθότητας. Γίνονται προαι-
ρετικά –και μόνο για φοιτητές που
δεν προτίθενται να συνεχίσουν τις
σπουδές τους σε μεταπτυχιακό επί-
πεδο– απλώς και μόνο επειδή η αμε-
ρικανική δευτεροβάθμια εκπαίδευση
έχει ουσιαστικά εγκαταλείψει τη δι-
δασκαλία των αρχαίων γλωσσών.
Ελάχιστοι φοιτητές –όχι μόνο μαύροι
ή ισπανόφωνοι– έχουν την κατάλ-
ληλη προετοιμασία και, τρομαγμένοι
από την προοπτική της υποχρεω-
τικής εκμάθησης της γλώσσας, στρέ-
φονται προς άλλα πεδία, και οι πτυ-
χιούχοι Κλασικών Σπουδών έχουν
μειωθεί απελπιστικά.  

Η απόφαση του Τμήματος, που
καθιστά τη μελέτη του αρχαίου πο-
λιτισμού προσιτή σε περισσότερους
φοιτητές, αποσκοπεί όχι στον αφα-

νισμό αλλά στην αναζωογόνηση
των Κλασικών Σπουδών. Πράγματι,
οι πτυχιούχοι του Τμήματος, μεταξύ
έξι και εννέα τα τελευταία χρόνια,
ήταν πέρυσι δεκατρείς. Και αν ίσως
είναι ακόμα νωρίς για τελικά συμ-
περάσματα, μια άλλη εξέλιξη δικαιο-
λογεί την αισιόδοξη αυτή αξιολόγηση
– με ιδιαίτερη σημασία για τα καθ’
ημάς. Αυτό, γιατί η κλασική εκπαί-
δευση στην Ελλάδα, από τον 18ο
αιώνα έως σήμερα, στηρίζεται στην
καταστροφική εκτίμηση ότι, κατά
τον Ιώσηπο Μοισιόδακα, και παρ’
όλες τις διαφωνίες του με τη διδα-
σκαλία των αρχαίων τον καιρό του,
«το σκοπιμώτατον τέλος της ανα-
γνώσεως είναι κυρίως η κατάληψις
της ελληνικής» – εκτίμηση που επι-
βάλλει την υπερβολική προσοχή
στη γραμματική και στο συντακτικό
που χαρακτηρίζει από τότε τη διδα-
σκαλία των αρχαίων στη χώρα μας.
Αντίθετα, η απόφαση του Πρίνστον
θεωρεί την «κατάληψιν της ελληνι-
κής» ως μέσο για την κατανόηση

και αξιολόγηση των επιτευγμάτων
και των ατελειών του αρχαίου πο-
λιτισμού. Και εφ’ όσον η επαφή με
τα αρχαία κείμενα σε μεταφράσεις
είναι πολύ ευκολότερη από την ανά-
γνωση των πρωτοτύπων, θα περίμενε
κανείς ότι λιγότεροι φοιτητές θα μά-
θαιναν αρχαία αν δεν ήταν υποχρε-
ωτικά. Αυτό που συνέβη, όμως, ήταν
ακριβώς το αντίθετο: Αντί πέντε και
εννέα, όπως τα προηγούμενα δύο
χρόνια, δεκατρείς φοιτητές εγγρά-
φηκαν στα αρχαία, ενώ στα λατινικά,
από εννέα και δώδεκα αντίστοιχα,
ανέβηκαν στους είκοσι!

Ισως απροσδόκητη αλλά σίγουρα
ευπρόσδεκτη, η εξέλιξη αυτή συ-
νεπάγεται ότι η απουσία του «εμ-
πόδιου» της γλώσσας ενθαρρύνει
περισσότερους φοιτητές να εξοι-
κειωθούν με την αρχαιότητα μέσω
μεταφράσεων. Σε αντίθεση με την
αμερικανική παροιμία, «Η εξοικείω-
ση τρέφει την περιφρόνηση» («Fa-
miliarity breeds contempt»), η εξοι-
κείωση με την αρχαιότητα τόνωσε

το ενδιαφέρον τους, κατέστησε τη
μελέτη της πιο ελκυστική και τους
έπεισε για τη σημασία της γλώσσας,
στην οποία αφοσιώθηκαν εθελον-
τικά, με επίγνωση της χρησιμότητάς
της. Τελικά, η προαιρετική εκμάθηση
των αρχαίων είχε ως αποτέλεσμα
την αύξηση αυτών που τη βρίσκουν
αναγκαία. Ο,τι αφορά το αμερικανικό
πανεπιστήμιο αφορά, ακόμα περισ-
σότερο, την ελληνική δευτεροβάθμια
εκπαίδευση, για την οποία τα αρχαία,
αν και ο ρόλος τους έχει περιοριστεί,
παραμένουν υποχρεωτικά και προ-
καλούν απέχθεια που αγγίζει τα όρια
του μίσους στους μαθητές. Το πρό-
βλημα ήδη απασχολούσε τους λό-
γιους του Διαφωτισμού και η απο-
κλειστική έμφαση στη γραμματική
είχε προκαλέσει την αγανάκτηση
του Κοραή: «(Πράγμα παράδοξον,
αλλά κατά δυστυχίαν αληθέστατον)
περισσότερον ήθελ’ ωφελήσειν το
γένος σήμερον όστις καίει παρά
όστις γράφει γραμματικάς».

Πάνω από 200 χρόνια αργότερα,

τίποτε δεν έχει ουσιαστικά αλλάξει.
Τα παράπονα του Κοραή επιζούν
αναλλοίωτα στη σημερινή Ελλάδα,
όπου, όπως γράφει ένας σύγχρονος
μελετητής, «η διδασκαλία των γραμ-
ματοσυντακτικών φαινομένων γί-
νεται... αυτοσκοπός, αφού η γραμ-
ματική διδάσκεται εντελώς ξεκομ-
μένη από την αρχαία ελληνική γλώσ-
σα». Σωστή αρχή της μελέτης της
αρχαιότητας είναι μια γενική εισα-
γωγή στους θεσμούς της και η δι-
δασκαλία, εκ μεταφράσεων, συγ-
γραφέων ικανών να ελκύσουν το
ενδιαφέρον των μαθητών. Η γνώση
της γλώσσας πρέπει να θεωρηθεί,
επίσημα, ως μέσο για την κατανόηση
της αρχαιότητας και όχι ως σκοπός
που εξυπηρετείται από τη σχολα-
στική ανάγνωση κατακρεουργημέ-
νων κειμένων μόνο και μόνο για τα
παραδείγματα γλωσσικών κανόνων
που τυχόν περιέχουν.

Ο κ. Αλέξανδρος Νεχαμάς είναι καθηγη-
τής στο Πανεπιστήμιο Πρίνστον.

Του ΠΑΥΛΟΥ ΝΕΟΦΥΤΟΥ

Με την απόρριψη της προσφυγής
του Δήμου Αγλαντζιάς από το Ανώ-
τατο Δικαστήριο κερδήθηκε μία
«μάχη» και όχι ο «πόλεμος» για την
εφαρμογή του νέου χάρτη της το-
πικής αυτοδιοίκησης. Οι δυσκολίες
και οι κίνδυνοι που καραδοκούν,
με την απειλή να τορπιλίσουν την
όλη προσπάθεια, εντοπίζονται πίσω
από τις γραμμές ενός ψηφίσματος,
που εν είδει μανιφέστου προς απο-
δέκτες πάσας κατεύθυνσης (τοπικές
αρχές, κόμματα και πολίτες), εγ-
κρίθηκε από όσους συμμετείχαν
την Παρασκευή 28 Απριλίου σε
ένα συνέδριο που διοργάνωσε ο
Δήμος Έγκωμης, με τον τίτλο «Κτί-
ζοντας τη νέα Τοπική Αυτοδιοίκηση
της Κύπρου», και με παρόντες, με-
ταξύ άλλων, τον υπουργό Εσωτε-
ρικών, την Ένωση Δήμων, την
Ένωση Κοινοτήτων, την Κεντρική
Ένωση Δήμων Ελλάδας, λειτουρ-
γούς του υπουργείου Εσωτερικών
και ακαδημαϊκούς.

Σύμφωνα με το κύριο μέρος του
ψηφίσματος, το συνέδριο: 1) Καλεί
σε εντατικοποίηση των προσπα-
θειών όλων των εμπλεκόμενων φο-
ρέων, μέσα από αυστηρό προγραμ-
ματισμό, για τη σωστή υλοποίηση
όλων των εκ των νόμων προβλε-
πόμενων υποχρεώσεων των Συμ-

βουλίων Κοινών Υποθέσεων. 2)
Επισημαίνει ότι οποιαδήποτε ολι-
γωρία ή αναβλητικότητα, θα έχει
πολύ αρνητικές συνέπειες στο να
κερδηθεί το στοίχημα της μεταρ-
ρύθμισης, που είναι η προσφορά
ποιοτικότερων υπηρεσιών στους
δημότες, με πιο χαμηλό τιμολόγιο.
3) Προτρέπει τη Βουλή, που θα κλη-
θεί εντός των ημερών να προβεί
σε ψήφιση τροποποιητικών ρυθ-
μίσεων, να μην αλλοιώσει την ήδη
ψηφισθείσα κεντρική φιλοσοφία
της μεταρρύθμισης αλλά να ρυθ-
μίσει θέματα που άπτονται της κα-
λύτερης λειτουργικότητας των νέων
δήμων που θα δημιουργηθούν. 4)
Ζητάαπό τους πολίτες να στηρίξουν
τη μεταρρύθμιση, γιατί η δική τους
αποδοχή και θετική ανταπόκριση
είναι καθοριστικής σημασίας για
επιτυχή λειτουργία των νέων δήμων
και δημοτικών διαμερισμάτων.

Τα πιο πάνω υποδηλώνουν κά-
ποιες ανησυχίες, την ίδια ώρα που
υπάρχουν δήμοι, που λόγω της άρ-
νησης συγκεκριμένων κοινοτήτων
να συνεργαστούν, έχουν μείνει αρ-
κετά πίσω στην προετοιμασία για
τις συνενώσεις από τον ερχόμενο
Ιούνιο, που θα διεξαχθούν οι εκλο-
γές της Τοπικής Αυτοδιοίκησης
μαζί με τις ευρωεκλογές. Επίσης
ασκούνται πιέσεις από συγκεκρι-
μένες τοπικές αρχές ή κοινωνίες,
για αλλαγή του χάρτη των συνε-
νώσεων ή για άλλες σημαντικές

αλλαγές που θα άλλαζαν ριζικά τη
Μεταρρύθμιση. Αυτές οι φωνές,
εκτός από την κυβέρνηση που είναι
κάθετα αρνητική, φτάνουν και στα
αφτιά των βουλευτών και των κομ-
ματικών ηγεσιών, ζητώντας τους
να προτείνουν ή να προωθήσουν
στη Βουλή τις επιθυμητές αλλαγές. 

Τα πισωγυρίσματα
Σε δηλώσεις του στην «Κ» ο

υπουργός Εσωτερικών Κωνσταν-
τίνος Ιωάννου αναφέρθηκε σε με-
μονωμένες περιπτώσεις τοπικών
αρχών, όπου υπάρχει απροθυμία
για συνεργασία. «Να επαναλάβω
όμως ότι δεν έχουμε καμία πρόθεση
να προβούμε σε αλλαγές στη φι-
λοσοφία της μεταρρύθμισης. Πι-
σωγυρίσματα ενδέχεται να δυνα-
μιτίσουν την όλη προσπάθεια, κάτι
βεβαίως που θα έχει αρνητικό αν-
τίκτυπο και στους ίδιους τους πο-
λίτες. Οποιαδήποτε προβλήματα
υπάρχουν θα τα δούμε στην εφαρ-
μογή της νέας τάξης πραγμάτων.
Άλλωστε αν δεν αξιολογήσεις τα
αποτελέσματα, δεν μπορείς να δια-
κρίνεις την επιτυχία από την απο-
τυχία», τόνισε για το θέμα. Από την
πλευρά του, ο πρόεδρος της Επι-
τροπής Εσωτερικών της Βουλής
και βουλευτής του ΑΚΕΛ Άριστος
Δαμιανού ανάφερε στην «Κ» ότι
«είναι αλήθεια πως σε μερικές πε-
ριπτώσεις υπάρχουν ενστάσεις
στην εφαρμογή της μεταρρύθμισης,

οι οποίες εκφράζονται με διάφορους
τρόπους και προκαλούν προστριβές
και καθυστερήσεις. Αντλώντας από
τις εμπειρίες των προηγούμενων
μηνών πιστεύω ακράδαντα πως αν
περνούσε η θέση που ως ΑΚΕΛ εί-
χαμε εκφράσει για διεξαγωγή το-
πικών δημοψηφισμάτων, αφενός
η διαδικασία θα ήταν πιο συμπε-

ριληπτική και αφετέρου θα αφαι-
ρούσε τα όποια προσκόμματα ή
προσχήματα. Διότι υπάρχουν και
τέτοια, ιδιαίτερα εκεί που αφαι-
ρούνται εξουσίες. Το κακό παρά-
δειγμα όπου για ένα χρόνο τοπικοί
άρχοντες έριζαν για μια προσωρινή
καρέκλα στην Ελεύθερη Αμμόχω-
στο είναι ενδεικτικό των δυσκολιών

που υπάρχουν και θα υπάρχουν
και μετά τη μεταρρύθμιση».

Οι εκκρεμότητες
Πού όμως έχει σκαλώσει μέχρι

σήμερα ηπροετοιμασίαώστε, παρά
τις διαβεβαιώσεις από κυβερνητικής
πλευράς, συνεχίζει να πλανάταιστη
δημόσια σφαίρα το ερώτημα της
υλοποίησης εντός χρονοδιαγραμ-
μάτων ενός δύσκολου και περίπλο-
κου έργου; «Προβλήματα, αλλά και
προκλήσεις, προκύπτουν καθημε-
ρινά. Με τη συνεργασία όμως όλων
και τη θετική προσέγγιση, βρίσκον-
ται κοινά αποδεκτές λύσεις. Όσο
προχωρούμε πιο κοντά στην εφαρ-
μογή του νέου νομοθετικού πλαι-
σίου, τα ζητήματα που χειρίζεται
το Υπουργείο λαμβάνουν πιο πρα-
κτικής φύσης χαρακτήρα», απαντά
ο Κωνσταντίνος Ιωάννου. Την ίδια
ώρα θεωρεί ότι τα μεγάλα και πο-
λύπλοκα ζητήματα έχουν επιλυθεί,
επικαλούμενος κι αυτός το παρά-
δειγμα με την προεδρία του Προ-
σωρινού Συντονιστικού Συμβουλίου
στην επαρχία Αμμοχώστου, το οποίο
έχει την ευθύνη να οργανώσει και
να προετοιμάσει τη λειτουργία του
νέου Επαρχιακού Οργανισμού Αυ-
τοδιοίκησης. «Για την επίλυση του
ζητήματος, απαιτήθηκε τροποποί-
ηση της νομοθεσίας. Ευτυχώς, έχει
επιτευχθεί συμφωνία για το νομο-
σχέδιο σε επίπεδο Κοινοβουλευτικής
Επιτροπής Εσωτερικών και αναμέ-

νεται να τεθεί στην Ολομέλεια της
Βουλής των Αντιπροσώπων για συ-
ζήτηση και ψήφιση, κατά την επό-
μενη συνεδρία της», εξηγεί. 

«Δεν θα έλεγα ότι είναι κατ’ ανάγ-
κη θέμα περιπλοκότητας αλλά προ-
παρασκευαστικών ενεργειών σε
διάφορα επίπεδα που πρέπει να γί-
νουν. Η φιλοσοφία της μεταρρύθ-
μισης περιλαμβάνει την ενοποίηση
και μεταφορά υπηρεσιών και αρ-
μοδιοτήτων και τη δημιουργία νέων
δομών. Εξ αντικειμένου αυτό απαιτεί
σύνθετες ενέργειες και –ενίοτε–
προκαλεί αντιδράσεις» απαντά στο
ίδιο ερώτημα ο Άριστος Δαμιανού.
«Η μεταβατική περίοδος έχει κα-
ταδείξει ότι οι νόμοι χρειάζονται
κάποιες επί μέρους συμπληρώσεις
για βελτίωση της λειτουργικότητας.
Παράλληλα, επειδή πλειοψηφικά
η Βουλή προέβη σε κάποιες ρυθμί-
σεις της τελευταίας στιγμής που
δεν ήταν ολοκληρωμένες, απαιτείται
συμπλήρωση. Είμαστε σε διάλογο
με τον υπουργό Εσωτερικών και
αναμένουμε τις επόμενες λίγες
μέρες να κατατεθούν οι σχετικές
προτάσεις του Υπουργείου στη Βου-
λή. Ήδη έχουμε προγραμματίσει
έναρξη της συζήτησης για τις 18
Μαΐου. Έχω ισχυρή άποψη ότι πρέ-
πει να ολοκληρώσουμε μέχρι τον

Ιούλιο. Δεν είναι σωστό, αν θέλουμε
να σεβόμαστε τα δημοκρατικά θέ-
σμια, να κάνουμε αλλαγές σε εκλο-
γικούς νόμους μερικούς μήνες πριν
από τις εκλογές. Άρα, η Επιτροπή
Εσωτερικών –εφόσον κατατεθούν
τα τροποποιητικά νομοσχέδια– θα
προχωρήσει τάχιστα» αναφέρει.

Η γενική εικόνα
Εν κατακλείδι, έχει τη δυνατότητα

το κράτος και η υφιστάμενη τοπική
αυτοδιοίκηση να φέρουν εις πέρας
μέχρι τον Ιούνιο του 2024 την υλο-
ποίηση της εφαρμογής της μεταρ-
ρύθμισης στην Τοπική Αυτοδιοίκη-
ση;«Οι μηχανές του Υπ. Εσωτερικών
κινούνται με γοργούς ρυθμούς, με
στόχο να επιτευχθεί η μεταρρύθ-
μιση. Μέχρι στιγμής, και στη βάση
της ενημέρωσης που τυγχάνω, προ-
χωρούμε στις ράγες των χρονοδια-
γραμμάτων του οδικού χάρτη, και
αυτό παρά τα όποια προβλήματα ή
προκλήσεις ανακύπτουν» τονίζει ο
υπουργός Εσωτερικών. «Εκτιμώ ότι
είναι εφικτό. Στην Επιτροπή Εσω-
τερικών έχουμε θέσει σταθμούς
ελέγχου σε τακτά διαστήματα. Κα-
λείται το Υπουργείο Εσωτερικών,
η Ένωση Δήμων και η Ένωση Κοι-
νοτήτων όπου λαμβάνουμε ενημέ-
ρωση για την πορεία υλοποίησης
της μεταρρύθμισης. Η γενική εικόνα
είναι καλή», απαντά από τη σκοπιά
του ο πρόεδρος της Κοινοβουλευ-
τικής Επιτροπής Εσωτερικών.

Μέσα από συμπληγάδες
η πορεία για την ΤΑ

Οι Κωνσταντίνος Ιωάννου και Άριστος Δαμιανού σχολιάζουν τις ανησυχίες
και τις δυσκολίες για την ολοκλήρωση της μεταρρύθμισης

<<<<<<

Κωνσταντίνος Ιωάννου:
Πισωγυρίσματα
ενδέχεται να δυναμιτί-
σουν την όλη προσπά-
θεια, κάτι βεβαίως
που θα έχει αρνητικό
αντίκτυπο και στους
ίδιους τους πολίτες.

<<<<<<

Άριστος Δαμιανού: Αν
περνούσε η θέση που ως
ΑΚΕΛ είχαμε εκφράσει
για διεξαγωγή τοπικών
δημοψηφισμάτων, αφε-
νός η διαδικασία θα ήταν
πιο συμπεριληπτική και
αφετέρου θα αφαιρούσε
τα όποια προσκόμματα
ή προσχήματα.

Υπάρχουν δήμοι, που λόγω άρνησης συγκεκριμένων κοινοτήτων να συνεργαστούν, έχουν μείνει αρκετά πίσω στην προετοιμασία για τις συνενώσεις.
Επίσης, ασκούνται πιέσεις από τοπικές αρχές ή κοινωνίες, για αλλαγές που θα άλλαζαν ριζικά τη Μεταρρύθμιση.

Διακυβεύονται οι εκλογές;
Σε ένα σενάριο μη ολοκλήρωσης της εφαρμογής της μεταρρύθμισης
στην Τοπική Αυτοδιοίκηση τίθεται και το ερώτημα της αναβολής των
τοπικών εκλογών τον ερχόμενο Ιούνιο, παρά τις προετοιμασίες που
ήδη βρίσκονται σε εξέλιξη, τόσο από πλευράς κομματικών μηχανι-
σμών, όσο και της Υπηρεσίας Εκλογών του Υπουργείου Εσωτερικών.
«Το χρονοδιάγραμμα για τη διεξαγωγή των εκλογών είναι συγκεκρι-
μένο και δεν μας επιτρέπεται να παρεκκλίνουμε από αυτό. Οι προ-
σπάθειές μας στρέφονται προς την έγκαιρη ολοκλήρωση όλων των
απαραίτητων ενεργειών, πριν από τη διεξαγωγή των επόμενων εκλο-
γών εντός Ιουνίου 2024», σχολιάζει ο κ. Ιωάννου. «Η μη διεξαγωγή
των εκλογών δεν είναι επιλογή. Όσοι έχουν την ευθύνη υλοποίησης,
προεξάρχοντος του Υπουργείου Εσωτερικών, οφείλουν να εφαρμό-
σουν τις τρεις νομοθεσίες που συνθέτουν τη μεταρρύθμιση για να
οδηγηθούμε στις εκλογές του Ιουνίου 2024» απαντά για το ζήτημα ο
κ. Δαμιανού. «Επειδή κατά καιρούς λέγονται και γράφονται διάφορα,
ήταν επιλογή της κυπριακής Πολιτείας η ταυτόχρονη διεξαγωγή των
εκλογών τοπικής αυτοδιοίκησης με τις ευρωεκλογές. Επομένως το
ποτάμι δεν γυρίζει πίσω. Απαιτείται σκληρή δουλειά και αποφασιστι-
κότητα. Εμείς, ως Επιτροπή Εσωτερικών, κάναμε και θα κάνουμε ό,τι
περνά από το χέρι μας, είτε βελτιώνοντας και συμπληρώνοντας νομο-
θεσίες, είτε ασκώντας κοινοβουλευτικό έλεγχο. Απ’ εκεί και πέρα η
ευθύνη υλοποίησης ανήκει στην Τοπική Αυτοδιοίκηση και στο Υπουρ-
γείο Εσωτερικών» προσθέτει.
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Οι ρυθμίσεις του ενωσιακού περιβαλλοντικού δικαίου για την προστασία της βιοποικιλότητας και των περιοχών του δικτύου Natura 2000 υπερέχουν των εθνικών ρυθμίσεων των κρατών μελών που αποτυπώνονται στα πολεοδομικά σχέδια.

Πολεοδομική Αρχή VS Περιβαλλοντικής Αρχής
Σκέψεις και προβληματισμοί με αφορμή τον Ακάμα

Του Δ. ΜΕΛΙΣΣΑ

Στο ερώτημα για το ποιες πληρο-
φορίες πρέπει να περιλαμβάνει μια
μελέτη ή ένα σχέδιο για μια δρα-
στηριότητα που θα αναπτυχθεί σε
περιοχή Natura η απάντηση είναι
πως ο φορέας του έργου παραδίδει
στην αρμόδια περιβαλλοντική αρχή
τις μελέτες και το σύνολο των πλη-
ροφοριών, ιδίως των περιβαλλον-
τικών, που έχει συλλέξει για την
πραγματοποίηση της Ειδικής Οικο-
λογικής Αξιολόγησης ως τμήμα της
ΜελέτηςΠεριβαλλοντικών Επιπτώ-
σεων (ΜΠΕ), με ρητή αναφορά στις
πηγές από τις οποίες προήλθε η
πληροφορία αυτή. Η διαδικασία της
δέουσας εκτίμησης, που υλοποιείται
μέσα από την εκπόνηση ΕΟΑ και
Ειδικής Ορνιθολογικής Μελέτης
(ΕΟΜ), αποτελεί την ακόμη ειδικό-
τερη σε σχέση με τη ΜΠΕ εφαρμογή
των αρχών της πρόληψης και της
προφύλαξης κατά την περιβαλλον-
τική αδειοδότηση έργων και δρα-
στηριοτήτων. Στο πλαίσιο αυτό, η
κατ’ αρχήν δυνατότητα χωροθέτη-
σης ΑΠΕ εντός και πλησίον των πε-
ριοχών του δικτύου Natura 2000
δεν είναι άνευ προϋποθέσεων.

Ένα δεύτερο ερώτημα είναι αν
μπορεί μια περιβαλλοντική Μελέτη
Περιβαλλοντικών Επιπτώσεων, Ει-
δική Οικολογική Αξιολόγηση, ή
ένα πολεοδομικό σχέδιο να τρο-
ποποιηθεί κατά τη διάρκεια της
εκπόνησης και της διαβούλευσης.
Η διαβούλευση διεξάγεται με βάση
ένα πολεοδομικό και περιβαλλον-
τικό προσχέδιο. Αν δεν μπορούσε
να μην τροποποιηθεί, τότε αυτή η
δυνατότητα θα καθιστούσε μια
προσωρινή φάση που είναι η δια-
δικασία εκπόνησης ως οριστική
δηλαδή θα ματαίωνε μια φάση που
δεν έχει τελειώσει ακόμη, και θα
την καθιστούσε οριστική.

Επίσης, πώς μπορεί να τηρείται
μυστικό ένα σχέδιο ή μια δραστη-
ριότητα που θα αναπτυχθεί κοντά
ή μέσα σε Natura; H Σύμβαση του
Άρχους έθεσε τις ελάχιστες διαδι-
καστικές εγγυήσεις, που οφείλουν
να λαμβάνουν υπόψη τους τα κράτη
μέλη κατά τη θέσπιση διαδικασιών
συμμετοχής του κοινού στη λήψη
περιβαλλοντικών αποφάσεων. Αρ-
χικά η συμμετοχή του κοινού στη

λήψη αποφάσεων πρέπει να είναι

έγκαιρη (βλ. άρθρο 6 παρ. 4, άρθρο
9) και η ενημέρωσή του κατάλληλη
και πλήρης (βλ. άρθρο 6 παρ. 2, 6).
Επιπλέον, δεν ορίζονται συγκεκρι-
μένες προθεσμίες για την ολοκλή-
ρωση των διάφορων σταδίων της
δημόσιας διαβούλευσης, αλλά αυτές
πρέπει σε κάθε περίπτωση να είναι
λογικές (βλ. άρθρο 6 παρ. 3, 9 παρ.
α), ενώ επιπλέον τα μέσα για την
υποβολή των απόψεων του κοινού
θα πρέπει να είναι κατάλληλα (βλ.
άρθρο 6 παρ. 7, 9 παρ. γ). Τέλος,
σε κάθε περίπτωση, το αποτέλεσμα
της διαδικασίας διαβούλευσης με
το κοινό θα πρέπει να συνυπολο-
γίζεται κατά τη λήψη της απόφασης
(βλ. άρθρο 6 παρ. 8, 9) και το κοινό
να ενημερώνεται για την τελική
απόφαση, που οπωσδήποτε οφείλει
να συνοδεύεται από επαρκή αιτιο-
λογία ( βλ. άρθρο 6 παρ. 9).

Η αρχή της συμμετοχής του εν-
διαφερόμενου κοινού στη λήψη
περιβαλλοντικών αποφάσεων συ-
νιστά συνάμα ειδικότερη έκφραση
της αρχής της δημοσιότητας, την
οποία επιβάλει η επιταγή της νο-
μικής ασφάλειας που πρέπει να
διέπει την εφαρμογή του ενωσιακού
δικαίου (ΔΕΕ 415/01,Επιτροπή κατά
Βελγίου, σκ. 21). Πρέπει να υπο-
μνηστεί ότι, κατά πάγια νομολογία,
οι διατάξεις μιας οδηγίας πρέπει
να τίθενται σε εφαρμογή με αναμ-
φισβήτητη δεσμευτική ισχύ, με
την απαιτούμενη ιδιαιτερότητα,
ακρίβεια και σαφήνεια προκειμένου
να πληρούται η επιταγή της νομικής
ασφάλειας (βλ., μεταξύ άλλων, την
απόφαση της ΔΕΕ 159/99, Επιτροπή
κατά Ιταλίας, σκέψη 32). Η αρχή
της νομικής ασφάλειας επιβάλλει
την κατάλληλη δημοσιότητα για
τα εθνικά μέτρα που θεσπίζονται
για την εφαρμογή μιας κοινοτικής
ρυθμίσεως, κατά τρόπο ώστε τα
υποκείμενα δικαίου στα οποία αφο-
ρούν τα μέτρα αυτά, να είναι σε
θέση να γνωρίζουν την έκταση των
δικαιωμάτων και υποχρεώσεων
τους. (βλ. ΔΕΕ 313/99, Mulligan
κ.λπ., σκ. 51 και 52). 

Το Δικαστήριο της Ευρωπαϊκής
Ένωσης ασχολήθηκε εκτενώς με
το ζήτημα της περιβαλλοντικής
διαβούλευσης και τη συμμετοχή
του κοινού στη λήψη περιβαλλον-
τικών αποφάσεων στην πλέον πρό-
σφατη υπόθεση ΔΕΕ 280/18, Fla-

usch και λοιποί. Το Δικαστήριο
έκρινε πως η ενημέρωση του κοινού
είναι απαραίτητη προϋπόθεση για
την εκ μέρους του αποτελεσματική
άσκηση των δικαιωμάτων του συμ-
μετοχής. Όποιος δεν ενημερώνεται,
δεν έχει λόγο να ζητήσει περισσό-
τερες πληροφορίες για το έργο ούτε
να συμμετάσχει στη διαδικασία
λήψεως αποφάσεων ή να ζητήσει
εμπροθέσμως έννομη προστασία

Διαδημοτικές συνεργασίες
Σημαντικό είναι και το ερώτημα

αν σε γειτονική ζώνη εκτός Natura
μπορούν να αναπτυχθούν δραστη-
ριότητες τουριστικές που οι επι-
πτώσεις τους ενδεχομένως να επιρ-
ρίπτονται στη Natura; Κατά την
άποψήμου, όταν μια δραστηριότητα
αναπτύσσεται κοντά ή εφάπτεται

στο όριο με ένα Δήμο, τότε πρέπει
να τηρείται η διαδημοτική συνερ-
γασία. Αυτού του είδους η συνερ-
γασία υπηρετεί την επιταγή, κανέ-
νας σχεδιασμός να μην περιορίζεται
αποκλειστικά και μόνο στον χώρο
τον οποίο επιδιώκει να ρυθμίσει,
στον βαθμό που η διάρθρωση των
ζωνών χρήσεων γης και οι λοιποί
προβλεπόμενοι όροι ανάπτυξης
δραστηριοτήτων θα επιφέρουν επι-
πτώσεις, οι οποίες δεν περιορίζονται
αποκλειστικά και μόνο στον χώρο
που οι μονάδες πρόκειται να εγκα-
τασταθούν και να δραστηριοποι-
ηθούν. Ως εκ τούτου, η διαδημοτική
συνεργασία εκλαμβάνεται ως μια
διαρκής επιδίωξη για τον σεβασμό
του σχεδιασμού του όμορου γείτονα,
σαν να υφίστατο ένας κοινός και
ενιαίος σχεδιασμός.

Η αρχή της διαδημοτικής συ-
νεργασίας κυρίως έχει διττό περιε-
χόμενο. Ο Δήμος που εκπονεί τον
πολεοδομικό σχεδιασμό οφείλει κά-
θε δραστηριότητα που σχεδιάζει
να τη σταθμίσει και να εξετάσει
εάν επιφέρει κίνδυνο ή επιφέρει
προσκόμματα στην ανάπτυξη γε-
νικώς μιας περιοχής ενός άλλου
όμορου Δήμου. Από την άλλη, ο
γειτονικός Δήμος που δέχεται τις
προσβολές οφείλει να τις αναδείξει
και να λάβει όλα εκείνα τα απαραί-
τητα μέτρα για να τις εμποδίσει. Ο
προσδιορισμός του πραγματικού
νοήματος της διαδημοτικής συνερ-
γασίας βρίσκει έρεισμα στη δημο-
κρατική αρχή και στην απαγόρευση
των διακρίσεων κατά τον σχεδια-
σμό, που οδηγούν αναπόφευκτα
σε μειονεκτική θέση τον Δήμο που
θίγεται από τον σχεδιασμό του εκ-
πονούντα Δήμου. Η διαδημοτική
συνεργασία έχει ιδιαίτερη σημασία
για την ανάπτυξη και την υλοποίηση
ενός επενδυτικού σχεδίου υπερτο-
πικής σημασίας, όπως η αξιοποίηση
του παλαιού αεροδρομίου στο Ελ-
ληνικό στην Αττική, που επιχειρείται
να αναπτυχθεί με Σχέδιο Ολοκλη-
ρωμένης Ανάπτυξης (Σ.Ο.Α.), σύμ-
φωνα με το ν. 4062/2012 (ΦΕΚ 70
Α΄) και προϋποθέτει την αγαστή
συνεργασία τουλάχιστον των Δή-
μων Ελληνικού – Αργυρούπολης
και Αλίμου ή για μικρότερα έργα
όπως ένα μια μεγάλη τουριστική
δραστηριότητα, ένα πολυκατάστη-
μα, ένας πολυχώρος πολιτισμού ή
μια υπεραγορά ή ένα γήπεδο πο-
δοσφαίρου ή ένα μεγάλο πάρκο.

Το καθοριστικό σημείο για τη
χωροθετική και, ως εκ τούτου, σχε-
διαστική συσχέτιση των περιοχών
των δύο διακριτών Δήμων είναι
η ενδεικτική έστω βλάβη μιας πε-
ριοχής από τις επικείμενες επιπτώ-
σεις του σχεδιασμού ενός παρα-
κείμενου Δήμου.Η ιδιαίτερη ανάγκη
για διαδημοτικό συντονισμό των
Ο.Τ.Α. υφίσταται, όταν ο σχεδιασμός
του εκπονούντος Δήμου έχει «άμε-
σες επιπτώσεις ιδιαίτερης σημα-
σίας» (unmittelbare Auswirkungen
gewichtiger Art) σε οποιαδήποτε
περιοχή, εκτός της χωρικής εμβέ-
λειας του Δήμου που σχεδιάζει. Οι
«άμεσες επιπτώσεις ιδιαίτερης ση-
μασίας» δεν οδηγούν αναπόφευκτα
στο να ακυρωθεί ο σχεδιασμός του
Δήμου, αλλά πρέπει να αιτιολογηθεί

ειδικά. Η παραβίαση της ει-

δικής αυτής αιτιολόγησης τραυ-
ματίζει το δικαίωμα του όμορου
Δήμου για συνεργασία με τους υπό-
λοιπους Ο.Τ.Α. και θέτει σε αμφι-
σβήτηση την αρχή της εξισορρό-
πησης των αντιτιθέμενων συμφε-
ρόντων, στο βαθμό που ο εκπονών
Δήμος έχει αξιολογήσει λανθασμένα
τις επιπτώσεις του σχεδιασμού που
εκπονεί. Αντίστροφα: η αρχή της
διαδημοτικής συνεργασίας περι-
φρουρείται, όταν ο εκπονών τον
σχεδιασμό Δήμος θεμελιώσει με
ιδιαίτερη επιμέλεια και προσοχή
ότι έχει λάβει όλα τα απαραίτητα
μέτρα, έχει αξιολογήσει τις επιπτώ-
σεις από την υλοποίηση του σχε-
διασμού του και έχει μετριάσει τις
ενδεχόμενες αρνητικές συνέπειές
του.

Συμπεράσματα 
Η Ε.Ε. έχει στον τομέα του πε-

ριβάλλοντος συντρέχουσα αρμο-
διότητα με τα κράτη μέλη. Με βάση
δε την αρχή της υπεροχής του ενω-
σιακού δικαίου και την αρχή της
ενσωμάτωσης του περιβαλλοντικού
προβληματισμού σε κάθε πολιτική,
σχέδιο και πρόγραμμα, όχι μόνον
οι ρυθμίσεις του ενωσιακού περι-
βαλλοντικού δικαίου οφείλουν να
λαμβάνονται υπ’ όψιν κατά τη θέ-
σπιση των εθνικών ρυθμίσεων των
κρατών μελών που έχουν περιβαλ-
λοντικές επιπτώσεις, αλλά οι τε-
λευταίες οφείλουν να εναρμονίζον-
ται και να συμμορφώνονται με τις
πρώτες.Επιπλέον, η περιβαλλοντική
πολιτική της Ε.Ε. ασκείται κατά κα-
νόνα μέσω Οδηγιών, οι οποίες οφεί-
λουν να μεταφέρονται στις εθνικές
έννομες τάξεις των κρατών μελών,
μέσα στις προθεσμίες που τίθενται
από τις Οδηγίες αυτές. Οι δε Οδηγίες
της Ε.Ε. για την προστασία της βιο-
ποικιλότητας προβλέπουν ότι οι
ανάγκες προστασίας της βιοποικι-
λότητας οφείλουν να λαμβάνονται
υπ’ όψιν κατά την εκπόνηση κάθε
σχεδίου, ενώ η Οδηγία για τη στρα-
τηγική περιβαλλοντική εκτίμηση
των επιπτώσεων σχεδίων και προ-
γραμμάτων προβλέπει την εκπό-
νηση ΣΜΠΕ ως ουσιώδες στοιχείο
της εκπόνησης των σχεδίων αυτών,
ως απαραίτητη προϋπόθεση για
την έγκρισή τους και ως αναγκαίο
διαδικαστικό στάδιο που προηγείται
της ολοκλήρωσης του εκάστοτε
χωροταξικού ή πολεοδομικού σχε-
δίου και, όταν μάλιστα πρόκειται

για περιοχές του δικτύου Natura
2000, η ΣΜΠΕ οφείλει να ενσωμα-
τώνει και δέουσα εκτίμηση με την
εκπόνηση ΕΟΑ, ως αναπόσπαστο
μέρος αυτής.

Υπό το πρίσμα των ανωτέρω πα-
ραδοχών, συνάγεται ασφαλώς το
συμπέρασμα ότι οι ρυθμίσεις του
ενωσιακού περιβαλλοντικού δικαίου
για την προστασία της βιοποικιλό-
τητας και των περιοχών του δικτύου
Natura 2000 υπερέχουν των εθνι-
κών ρυθμίσεων των κρατών μελών
που αποτυπώνονται στα πολεοδο-
μικά σχέδια, οι οποίες οφείλουν να
εναρμονίζονται με τις ενωσιακές
επιταγές. Συνεπώς, οι προβλέψεις
της ΣΜΠΕ που εκπονείται στο πλαί-
σιο εκπόνησης ενός πολεοδομικού
σχεδίου και τα συμπεράσματα στα
οποία αυτή καταλήγει, σχετικά με
την εκτίμηση και την αξιολόγηση
των επιπτώσεων του σχεδίου στο
περιβάλλον της υπό σχεδιασμό πε-
ριοχής, είναι δεσμευτικά για τις
ρυθμίσεις που θα εισαχθούν με το
πολεοδομικό αυτό σχέδιο.

Ως εκ τούτου, οι προβλέψεις της
ΣΜΠΕ που εκπονήθηκε στο πλαίσιο
της εκπόνησης του Τοπικού Σχεδίου
Ακάμα, είναι δεσμευτικές για το
πολεοδομικό αυτό σχέδιο, το δε
γεγονός ότι οδηγούν σε ένα πιο
αυστηρό, προστατευτικό καθεστώς,
σε σχέση με αυτό που επιδιωκόταν
αρχικά, είναι απολύτως θεμιτό, δε-
δομένου ότι αποσκοπεί στην προ-
στασία του περιβάλλοντος της πε-
ριοχής. Ως εκ τούτου, είναι απολύ-
τως θεμιτές και συμβατές με το
ενωσιακό περιβαλλοντικό δίκαιο
οι προβλέψεις για πλήρη κατάργηση
του δικαιώματος ανέγερσης κατοι-
κίας με κοινωνικά κριτήρια εκτός
ορίου ανάπτυξης, για δραστικό πε-
ριορισμό των χρήσεων και περιο-
χών εξειδικευμένων αναπτύξεων
μεγάλων και σύνθετων χρήσεων,
για επιβολή περιορισμών σε ζώνες
που γειτνιάζουν με περιοχές του
δικτύου Natura 2000, για περιορι-
σμό των γεωργικών ζωνών με δυ-
νατότητα επισκέψιμου αγροκτή-
ματος και θέσπιση μέγιστου αριθ-
μού τεσσάρων αδειών, καθώς και
για περιορισμό της έκτασης ενός
ανεξάρτητου θύλακα νέας τουρι-
στικής ζώνης, ώστε να μην είναι
ορατή από το Εθνικό Δασικό Πάρκο. 

Ο Δ. Μέλισσας είναι δικηγόρος,
καθηγητής Σχολής Πολιτικών
Μηχανικών του Ε.Μ.Π.

<<<<<<

Ο Δήμος που εκπονεί
τον πολεοδομικό
σχεδιασμό οφείλει
κάθε δραστηριότητα που
σχεδιάζει να τη σταθμί-
σει και να εξετάσει εάν
επιφέρει κίνδυνο ή
επιφέρει προσκόμματα
στην ανάπτυξη γενικώς
μιας περιοχής ενός
άλλου όμορου Δήμου.
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Το Βαρώσι θεωρούνταν η τε-
λευταία ελπίδα για λύση του
Κυπριακού και αποτελούσε
«το διαπραγματευτικό ατού»
της τουρκικής πλευράς, όπως
μου είχε πει πριν από 15 χρό-

νια, ο τότε ηγέτης της Τ/κ κοινότητας Μεχ-
μέτ Αλί Ταλάτ, μετά από συνάντηση με τον
πρώην γ.γ. ΟΗΕ, Μπαν Κι Μουν, στο Βε-
ρολίνο (2008). Τότε, ελπίζαμε ακόμη ότι θα
μπορούσε να αναβιώσει η «φόρμουλα»,
που είχε συζητηθεί δύο χρόνια νωρίτερα,
το 2006, επί Φινλανδικής Προεδρίας της
Ε.Ε. και περιελάμβανε, μεταξύ άλλων, την
επιστροφή της περίκλειστης Αμμοχώστου
στον ΟΗΕ, με ανταλλάγματα την έγκριση
της πρότασης Κανονισμού της Ε.Ε. για
«απευθείας εμπόριο» από το λιμάνι της
πόλης και την αποτροπή κρίσης στις ευ-
ρωτουρκικές σχέσεις (η οποία τελικά επήλθε
με το πάγωμα οκτώ διαπραγματευτικών
κεφαλαίων). Στην πορεία η τουρκική πλευρά
επεχείρησε να προσθέσει κι άλλα στοιχεία
στη «φινλανδική φόρμουλα», όπως τη νο-
μιμοποίηση των πτήσεων από το παράνομο

αεροδρόμιο Τύμπου, ενώ εμφανιζόταν ανέ-
τοιμη να δεχθεί άμεση επιστροφή του Βα-
ρωσιού, οδηγώντας την προσπάθεια σε κα-
τάρρευση. Το Βαρώσι συνέχισε να αποκα-
λείται «πόλη φάντασμα» και να θεωρείται
«το διαπραγματευτικό ατού» της τουρκικής
πλευράς. Η οποία τα τελευταία δυόμισι
χρόνια, έκανε στροφή, αποφασίζοντας να
ανοίξει τμήμα της παραλίας της περίκλειστης
πόλης και στη συνέχεια να προχωρήσει σε
«πιλοτικό άνοιγμα 3,5%», εξασφαλίζοντας
την ανοχή της διεθνούς κοινότητας, περι-
λαμβανομένων του ΟΗΕ και της Ε.Ε., που
επιστράτευσαν απλώς πολιτική φραστικών
υποδείξεων. 

Κι αυτό ήταν ό,τι χειρότερο για τη Λευ-
κωσία, η οποία είδε τη διεθνή κοινότητα
να συμπεριφέρεται στωικά, έναντι νέων
τετελεσμένων, τα οποία δεν αποτελούσαν
μόνο επέκταση του εποικισμού, αλλά το-
ποθετούσαν ταφόπλακα στην όποια προ-
οπτική για λύση του κυπριακού προβλή-
ματος. Αυτό που επίσης δεν αναγνώσθηκε
ορθά, ήταν το γεγονός ότι για πρώτη φορά
μετά το 1974 η τουρκική πλευρά δεν εν-

διαφερόταν πλέον να διατηρήσει «το δια-
πραγματευτικό ατού» του Βαρωσιού, σε
μια ενδεχόμενη διαπραγμάτευση. Έχοντας
προφανώς υπόψη ότι δεν θα επέτρεπε άλλη
διαπραγμάτευση, τουλάχιστον με τους
όρους και το «συμφωνημένο πλαίσιο» που
γνωρίζαμε. Και ότι έχει τις πλάτες για να
επιβάλει τους νέους της όρους, για κυριαρ-
χική ισότητα. 

Οι κινήσεις της Άγκυρας στο Βαρώσι
έπιασαν στον ύπνο τη Λευκωσία. Ο τότε
ΥΠΕΞ και νυν Πρόεδρος, Νίκος Χριστο-
δουλίδης, τις υποβάθμισε. Αργότερα, όταν
η Βρετανία και τα Ηνωμένα Έθνη έδωσαν
στίγμα ανοχής, αν μη τι άλλο, των τουρκικών
στοχεύσεων στο Κυπριακό, η Λευκωσία
παρακολουθούσε απλώς αμήχανα το χαλί
να φεύγει κάτω από τα πόδια της. Ο Ελλη-
νοκύπριος διαπραγματευτής, για εννέα
ολόκληρα χρόνια, εκ των στενότερων συ-
νεργατών του τέως Προέδρου Αναστασιάδη
και υποψήφιος που στήριξε το ΑΚΕΛ στις
προεδρικές εκλογές, Ανδρέας Μαυρογιάν-
νης, «προειδοποίησε» εκπρόθεσμα, αφού
μπήκαν ομπρέλες σε παραλίες του Βαρωσιού

και δρομολογήθηκε το πιλοτικό άνοιγμα,
ότι εάν δεν γίνει κάτι «χθες» θα χαθεί και
η περίκλειστη πόλη. 

Το παζλ όμως είχε σχηματισθεί και μπο-
ρούσε κάποιος με γυμνό μάτι να διακρίνει
όχι μόνο την τουρκική στόχευση, αλλά κυ-
ρίως τον ρόλο που διαδραμάτισε η διεθνής
κοινότητα. Η Βρετανία φρόντισε να μας
εξηγήσει ότι οι παράμετροι των Ηνωμένων
Εθνών «είναι αρκετά ευρείες ώστε να πε-
ριλαμβάνουν μια σειρά από λύσεις» (Μπόρις
Τζόνσον). Και ο ίδιος ο γ.γ. ΟΗΕ Αντόνιο
Γκουτέρες, επίσης φρόντισε να προσδώσει
υπόσταση στην τουρκική πρόταση για
λύση δύο κρατών. Ως εκ τούτου, την πα-
ρέλαβε, αντί να την επιστρέψει ως απαρά-
δεκτη. Ενώ εμφανίστηκε έτοιμος να τετρα-
γωνίσει τον κύκλο, υπαναχωρώντας από
τους δικούς του εντολής για λύση «διζωνικής/
δικοινοτικής ομοσπονδίας» και προσεγγί-
ζοντας το τουρκικό αφήγημα, κυριαρχικής
ισότητας. 

Το παζλ συμπληρώνει η απώλεια εδάφους
της νεκρής ζώνης που εκχώρησε καθ’ υπέρ-
βαση εξουσίας ο Κόλιν Στιούαρτ στην τουρ-

κική πλευρά, ως να του ανήκει και να μπορεί
να τη διαχειρίζεται όπως επιθυμεί. Ως επίσης
και η ήττα της Κυπριακής Δημοκρατίας
στο Συμβούλιο της Ευρώπης, όπου τερμα-
τίστηκε η επιτήρηση της υπόθεσης Τιτίνας
Λοϊζίδου και εδραιώθηκε ακόμη περισσότερο
η «Επιτροπή Ακίνητης Περιουσίας» της
Τουρκίας. Η οποία «Επιτροπή Ακίνητης
Περιουσίας», που είναι δυστυχώς αναγνω-
ρισμένη, με σφραγίδα του ΕΔΑΔ, ενημε-
ρώθηκε πριν από μερικές μέρες για την
πώληση τριών ξενοδοχειακών μονάδων
και δύο ορόφων πολυκατοικίας, στο Βαρώσι,
από Ε/κ ιδιοκτήτη σε Τ/κ επιχειρηματία. 

Και το κυπριακό κράτος, κυρίως η κυ-
βέρνηση, αλλά και η αντιπολίτευση («υπεύ-
θυνη και νορμάλ»), συνεχίζουν να παρα-
κολουθούν αμήχανα, εδραιώνοντας ακόμη
περισσότερο στη συνείδησή μας ότι βρι-
σκόμαστε ενώπιον μιας διαδικασίας δια-
χείρισης της διχοτόμησης. Την οποία βε-
βαίως διαχειρίζονται άλλοι. Εμείς απλώς
παρακολουθούμε…  

Πρόσω ολοταχώς για διαχείριση της διχοτόμησης 
Tου ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

xanthoulis.pavlos@gmail.com 

Το ροζ σπίτι στην οδό Πινδάρου, αυτό που
λέγαμε «τούρτα», την μπουγάτσα του Πικ
Νικ, το θερινό Αθήναιον κι εκείνη τη γελοία
πέτρα του Τίτο, τα θυμάσαι; Δεν ρωτώ με
νοσταλγική διάθεση. Ρωτάω γιατί αν θυ-
μάσαι πάει να πει πως τα προπολεμικά

χρόνια για σένα δεν είναι απλώς αφηγήσεις και ανα-
γνώσματα άλλων. Εγώ πάντως θυμάμαι. Καμιά φορά
σκέφτομαι πως η δική μου γενιά είναι ίσως η τελευταία
που κουβαλάει αυτό το άχθος. Είναι περίεργο τελικά τι
διασώζει μέσα του ο άνθρωπος αλλά εγώ για παράδειγμα,
που το 1974 ήμουνα έντεκα ετών, θυμάμαι το τελευταίο
μπάνιο στον Παχύαμμο και τη μυρωδιά των λεμονανθών
στα ριζά του βουνού. Θυμάμαι το κονβόι στον δρόμο
για την Κερύνεια και μια ταβέρνα σ’ ένα χωριό, τη
Χαλεύκα στην οροσειρά του Πενταδακτύλου, μια χει-
μωνιάτικη νύχτα. Τους μανιασμένους αέρηδες, θυμάμαι
και κάτι χοντρά μακαρόνια με βραστή όρνιθα. Από το
Βαρώσι, πάλι, δεν θυμάμαι πολλά, αλλά είναι μια εικόνα
που με κυνηγά: Φθινόπωρο, μουντός ο καιρός, να γυρνάω
μονάχος τον μεταλλικό μύλο κάτω στην παραλία με την
παχιά άμμο. Αυτά πάνω-κάτω θυμάμαι. Κι αν ρώτησα
πριν αν θυμάσαι κι εσύ στιγμές σαν κι αυτές, από μια
Κύπρο που δεν είχε κάτι φοβερά εντυπωσιακό, αλλά
ήταν η πατρίδα που μας μεγάλωσε, τότε είμαι βέβαιος
πως η είδηση για τα ξενοδοχεία που πωλήθηκαν στην
περίκλειστη πόλη σε πάγωσε εξίσου. 

Οδηγούσα όταν το άκουσα στο ραδιόφωνο και σκέ-
φτηκα: «αυλαία». Αμέσως όμως αναθεώρησα. Γιατί η
αυλαία θα πέσει όταν γίνει η προσάρτηση των κατεχο-
μένων στην Τουρκία. Ως τότε μπορεί να σιγοκαίει η
ελπίδα κι ας ξεκίνησε η αντίστροφη μέτρηση. Είπα και
πριν ότι δεν θέλω να πέσω στην παγίδα της γλυκερής
νοσταλγίας. Αφενός επειδή δεν ήταν όλα τόσο ιδανικά
όπως κάποιοι επιμένουν να λένε κι αφετέρου επειδή η
πάροδος του χρόνου δεν εξωραΐζει το παρελθόν. Δύσκολες
εποχές ήταν. Τοξικές πολλές φορές. Σε ένα κλειστοφοβικό
τόπο που μαϊμούδιζε τη Δύση, ενώ ήταν χωμένος μέχρι
τα μπούνια στην Ανατολή. Όμως αυτός ήταν ο τόπος
μας. Κι έτσι τον αγαπήσαμε, άνευ όρων. Καθώς ρωτάω
λοιπόν αν θυμάσαι, έχω διαρκώς στο μυαλό μου τον
στίχο που μοιάζει με εγκάρσια τομή: «η μνήμη, κύριο
όνομα των θλίψεων». Αν θυμάσαι, αναγκαστικά θλίβεσαι
με όσα συμβαίνουν. Αλλά τι γίνεται αλήθεια μ’ αυτούς
που δεν θυμούνται; Τη δεύτερη και την τρίτη γενιά.
Ποιος μπορεί να τους κατηγορήσει για την αποστασιο-
ποίηση, ακόμα και για την έλλειψη συναισθήματος; 

Είναι ανεπίτρεπτο λένε κάποιοι να ξεπουλάμε τις πε-
ριουσίες, είναι εθνικό και πατριωτικό καθήκον, λένε, να
φυλάμε Θερμοπύλες. Ομολογώ πως παρακολουθώ με
αμηχανία όσους κουνούν αυστηρά το δάκτυλο. Ιδιαιτέρα
τους πολιτικούς. Αυτούς που δουλειά τους είναι υποτίθεται
να προλαβαίνουν τα χειρότερα ώστε να μη χανόμαστε
στα διαδικαστικά: ήταν μονάχα μια ιδιωτική πράξη, έχει
οποιαδήποτε νομιμοποιητική βάση και ισχύ, ήταν συμφωνία
- «λαγός» για να μετρηθούν οι αντιδράσεις; Μήπως όμως
αντί να συζητάμε γι’ αυτά πρέπει να κάνουμε ένα βήμα
πίσω και να θυμηθούμε τις τραγικές πολιτικές ευθύνες;
Δεν χρειάζεται να σπαταλήσουμε φαιά ουσία για τα παλιά
σχέδια λύσης και τις χαμένες ευκαιρίες. Αρκούν τα πρό-
σφατα, από τότε που οι Τούρκοι υλοποίησαν τις απειλές
τους για άνοιγμα της περίκλειστης πόλης κι εδώ μιλάγαμε
για πυροτεχνήματα. Οκτώβριο του 2020 διοργανώθηκε
η φιέστα με τον Ερντογάν υπό βροχή. Ούτε τρία χρόνια
αργότερα, επιβεβαιώθηκαν οι δυσοίωνες προβλέψεις.

Το Βαρώσι μπορεί ν’ αποτελέσει την ταφόπλακα του
Κυπριακού. Αν ξαναζωντανέψει το παραλιακό μέτωπο
τότε τίποτε δεν θα μπορέσει πια να μας σώσει. Το εύκολο
είναι να καταφεύγουμε στην πολιτική του αναθέματος:
βάζεις στον τοίχο αυτόν που πουλάει την περιουσία του
και τον πυροβολείς. Αλλά δεν υπάρχει τίποτε πιο υπο-
κριτικό από αυτό. Γιατί σχεδόν μισό αιώνα μετά από
εκείνο το τρομακτικό καλοκαίρι θα έπρεπε να ξέρουμε
πως ο χειρότερος εχθρός μας είναι ο αδυσώπητος χρόνος.
Αυτός που ροκανίζει τις αντιστάσεις εκείνων που ακόμα
θυμούνται και θρέφεται από τη αμνημοσύνη όσων δεν
έχουν τίποτε να θυμηθούν.     

Ο αδυσώπητος
χρόνος

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

stavros.christodoulou@gmail.com

Παρακολούθησα τις προάλλες τη χρήσιμη
συνέντευξη του κ. Νικόλα Παπαδόπουλου
στη δημοσιογράφο Κάτια Σάββα. Γιατί
χρήσιμη; Μα διότι ο πρόεδρος του ΔΗΚΟ
φρόντισε να μας διασαφηνίσει ποιος
ήταν ο απώτερος του στόχος, όταν κα-

τέφευγε στην τεχνητή νοημοσύνη (GTP-4) για να τη
ρωτήσει κατά πόσο η Τουρκία προωθεί λύση δύο
κρατών. Να θυμίσω πως όταν η ανάρτηση του κ. Πα-
παδόπουλου με την απάντηση της τεχνητής νοημοσύνης
–ότι πράγματι η Τουρκία προωθεί λύση δύο κρατών–
είδε το φως των σόσιαλ μίντια, πολλοί ήταν οι σκεπτό-
μενοι πολίτες που διερωτήθηκαν πώς του ήρθε να
απευθυνθεί στο GTP-4 και δη με τη συγκεκριμένη ερώ-
τηση (και όχι π.χ. πώς να φτιάξει ένα λαχανόκηπο). Σε
κάποιους φάνηκε τόσο αδιανόητη κίνηση που η μο-
ναδική ερμηνεία ήταν πως ο αρχηγός του ΔΗΚΟ δεν
είχε συνέλθει ακόμη από το πάρτι-τσίρκο που πραγ-
ματοποιήθηκε για τα γενέθλιά του και πως μάλλον η
παραζάλη είναι που ευθύνεται για το ακατανόητο των
πράξεών του. Η συνέντευξη όμως στην Κάτια Σάββα
ήρθε να βάλει τα πράγματα και τους απανταχού «κα-
κεντρεχείς» στη θέση τους.

Ερωτηθείς από τη δημοσιογράφο ο κ. Παπαδόπουλος
εξήγησε πως ο λόγος που κατέφυγε στην τεχνητή νοη-
μοσύνη ήταν ένας και μοναδικός: Να μας αποδείξει
πως είναι πασιφανές ότι η Τουρκία δεν είναι διατεθειμένη
να καθίσει στο τραπέζι των διαπραγματεύσεων στη
βάση των ψηφισμάτων των Η.Ε. και πως πλέον δεν
κρύβει ότι προσβλέπει στη λύση δύο κρατών. Συμπλήρωσε
επίσης πως έκανε την εν λόγω ανάρτηση προβοκατόρικα,
δηλαδή με την προσδοκία πως θα προκαλούσε συζήτηση
στην οποία θα αναδεικνυόταν αφενός η τουρκική αδιαλ-
λαξία και αφετέρου η σοβαρότητα και κρισιμότητα των
στιγμών που διανύουμε. Τώρα γιατί ο κ. Παπαδόπουλος
πιστεύει ότι οι πλείστοι από τους σκεπτόμενους πολίτες
χρειάζονταν την τεχνητή νοημοσύνη να τους πει ότι
η Τουρκία θέλει δύο κράτη προκειμένου να αισθανθούν
την κρισιμότητα των στιγμών, είναι πραγματικά απορίας
άξιον. Και ίσως είναι αυτήν την ερώτηση που πρέπει
να θέσουν οι πολίτες στην τεχνητή νοημοσύνη, το γιατί
ο κ. Παπαδόπουλος τους αντιμετωπίζει λες και είναι
αλλού ξημερωμένοι ή λες και ζουν σε κάποιον άλλο
πλανήτη με αποτέλεσμα να αναγκάζεται πολιτικός άν-
θρωπος να καταφεύγει στο GPT-4 για να τους συνεφέρει
και να τους αφυπνίσει. Το είπε ξεκάθαρα στην εν λόγω
συνέντευξη: Πως είναι πολλοί που ζούνε με την ψευ-
δαίσθηση ότι τα πράγματα έμειναν όπως ήταν στο Κραν
Μοντάνα. Φρόντισε μάλιστα να επεξηγήσει σε αυτούς
που ζούνε μέσα στην πλάνη τους, πως τα πράγματα
έχουνε αλλάξει προς το χειρότερο προσθέτοντας πως
πρέπει να μας απασχολήσει πολύ σοβαρά η στρατηγική
που θα ακολουθήσουμε.

Διότι –είπε και ελάλησε ο πολιτικός που ξέρει να κα-
ταφεύγει στην τεχνητή νοημοσύνη για το καλό της
χώρας του– η Τουρκία είναι γελασμένη αν πιστεύει πως
με την επιστροφή της περιφραγμένης Αμμοχώστου λύ-
νεται το Κυπριακό. Τώρα γιατί ο κ. Παπαδόπουλος
πιστεύει ακόμα ότι η Τουρκία θέλει να επιστρέψει πίσω
οτιδήποτε από την Αμμόχωστο είναι μια ακόμα ερώτηση
που επείγεται να μας απαντήσει η τεχνητή νοημοσύνη,
η οποία είναι στην προνομιούχα θέση να αποκωδικοποιεί
τις πολύπλοκες σκέψεις του προέδρου του ΔΗΚΟ. Ο κ.
Παπαδόπουλος έσπευσε επίσης να «θυμώσει» σε όσους
λένε πως φταίμε και εμείς για την κατάσταση που βρί-
σκεται το Κυπριακό διότι, είπε, αυτό εξυπηρετεί, τα
συμφέροντα της Τουρκίας. Στην πλάνη που λέει ότι
δεν έχουμε σοβαρό μερίδιο ευθύνης για την κατάντια
του Κυπριακού καθώς και για το ποιους εξυπηρετούσε
όλα αυτά τα χρόνια η συντήρηση αυτής της πλάνης,
παρέλειψε να αναφερθεί ο κ. Παπαδόπουλος. Προτίμησε
να παραμείνει στην επεξήγηση πως χρησιμοποίησε
την τεχνητή νοημοσύνη για να μας… αφυπνίσει. Μήπως
όμως τελικά ένα δίκαιο το έχει και όντως μας χρειάζεται
μια αφύπνιση; Μπας και διερωτηθούμε επιτέλους γιατί
αφήσαμε την κρισιμότητα των στιγμών που διανύουμε
στα χέρια τέτοιων πολιτικών;

Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

Ο κ. Παπαδόπουλος
και το GPT-4

elenixenou11@gmail.com
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Η Πανσέληνος του Μαΐου ανατέλλει μετά από μια σεληνιακή έκλειψη, πίσω από έναν πελαργό πά-
νω από το χωριό Rzanicino κοντά στα Σκόπια. 

Τον Ιούνιο του 2019 ο τότε «πρω-
θυπουργός» και νυν Τ/κ ηγέτης
Ερσίν Τατάρ εξήγγειλε με ενθου-
σιασμό ότι θα μετατρέψει την
κλειστή πόλη των Βαρωσίων από
πόλη φάντασμα σε Λας Βέγκας.

«Η ΤΔΒΚ θα αποκτήσει εμπορική αξία» εξη-
γούσε, προβλέποντας πως «θα έρθουν και πάλι
στα Βαρώσια οι διάσημοι του κόσμου». Οι πα-
νηγυρικές εξαγγελίες του Τατάρ δεν ήταν τυ-
χαίες καθώς εκείνες τις μέρες το «υπουργικό
συμβούλιο» στα Κατεχόμενα λάμβανε στην
ουσία την απόφαση, εμπέδωσης και επέκτασης
της κατοχής στην περίκλειστη πόλη των Βα-
ρωσίων. Σε αυτή την «out of the box» ρύθμιση
του Κυπριακού, ο τότε υπουργός Εξωτερικών
Νίκος Χριστοδουλίδης, απαντούσε πως δεν
υποβαθμίζεται η κίνηση αυτή από την Κυ-
πριακή Δημοκρατία. Το χαρακτήριζε όμως κί-
νηση εντυπωσιασμού, συνδέοντάς το με τις
επικείμενες «εκλογές» και εξηγούσε πως ο
Μουσταφά Ακιντζί αποφασίζει και πως η δική
του στάση θα είναι σημαντική. 

Πράγματι, ο Μουσταφά Ακιντζί αποφάσιζε
και είχε εκφράσει την αντίθεσή του για τους
χειρισμούς στο Βαρώσι. Ήταν όμως πλέον
αργά, καθώς λίγους μήνες αργότερα θα τον
διαδεχόταν ο Ερσίν Τατάρ  στην εξουσία, επι-
κυρώνοντας τα νέα τετελεσμένα στο Κυπριακό.
Ήταν όμως και αργά για τον ίδιο τον Νίκο
Αναστασιάδη να ζητήσει την όποια στήριξη
από τον τότε Τ/κ ηγέτη. Όχι μόνο γιατί οι σχέ-
σεις τους από το Κραν Μοντανά και εντεύθεν
είχαν καταστραφεί, αλλά και γιατί λίγες μέρες
πριν από τις εξαγγελίες, ο Νίκος Αναστασιάδης
παρευρισκόταν σε δείπνο με τον ανθυποψήφιό
του Ακιντζί, Κουντρέτ Οζερσάι. 

«Δεν χρειάζεται να παίρνω άδεια με ποιους
θα συντρώγω ή όχι» δήλωνε τότε ενοχλημένος
ο Νίκος Αναστασιάδης, όταν το δείπνο δημο-
σιοποιήθηκε. Η αλήθεια όμως είναι πως παρά
την αντίδραση Αναστασιάδη εκείνο το δείπνο
είχε σαφείς πολιτικές προεκτάσεις που μας
εξέθεταν. Και αυτό γιατί  ο συνδαιτυμόνας
του ήταν μέχρι τότε ο εκλεκτός της Άγκυρας,
θιασώτης της λύσης δύο κρατών, που δήλωνε
από το 2015 την πρόθεσή του να ανοίξει το
Βαρώσι. Και που λίγες μάλιστα μέρες αργότερα
εξήγγειλε πως «ήρθε πλέον η ώρα να κάνουμε
ένα απτό βήμα για τα Βαρώσια».

Όμως αυτό αποτελούσε υποσημείωση για
τον Νίκο Αναστασιάδη και αχρείαστα κου-
τσομπολιά. Αγνόησε ότι με αυτόν τον τρόπο

παράκαμψε άτσαλα τον μοναδικό πραγματικό
του σύμμαχο, Μουσταφά Ακιντζί αλλά και το
ότι με τις δηλώσεις και τις κινήσεις του ενίσχυε
τις επιφυλάξεις των πιο καχύποπτων. Και λέμε
των καχύποπτων καθώς τη διετία που προ-
ηγήθηκε, πολλά είχαν πλήξει την αξιοπιστία
της κυβέρνησης Αναστασιάδη και τη βούλησή
της για λύση. Από τις διαρροές ότι ο Μουσταφά
Ακιντζί είναι τελικά πιόνι της Άγκυρας, μέχρι
τις αποκαλύψεις ότι ο Νίκος Αναστασιάδης
συζητούσε στο περιθώριο άλλες μορφές λύσης,
οι οποίες ουδέποτε διαψεύστηκαν. Κάπως
έτσι στρώθηκε το χαλί ώστε η διεθνής κοινό-
τητα αντί να βλέπει την τουρκική αδιαλλαξία
να ενισχύεται, να καταλογίζει ευθύνες στην
πλευρά μας. Σε αυτό το πολιτικό περιβάλλον
και με αυτά τα δεδομένα, λοιπόν, χάσαμε το
Βαρώσι. Οι παραλίες λειτουργούν κανονικά,
το τζαμί καθαρίστηκε, οι κύριοι δρόμοι της
πόλης ασφαλτοστρώνονται, ο δημοτικός κήπος
εξωραΐστηκε για να λειτουργήσει κανονικά,
και οι περιουσίες  των προσφύγων διεκδικούν-
ται από επιχειρηματίες. Το Βαρώσι μετατρέ-
πεται σε τουριστικό προορισμό. Σε αυτό το
τραγικό σκηνικό η κυβέρνηση προσεύχεται
να μη μετατραπεί ξαφνικά η περιοχή από
στρατιωτικό καθεστώς σε οικιστικό. Σε αυτό
το σκηνικό η κυβέρνηση ποντάρει όλα της
τα χαρτιά στην εμπλοκή της Ε.Ε. στο Κυπριακό
και στο έτος διαφώτισης για την Αμμόχωστο!  

Τα σοβαρά κράτη, όμως, απαιτούν μακρό-
πνοο πλάνο, στρατηγική με συνέπεια και
κυρίως αξιοπιστία που δυστυχώς δεν έδειξε
διαχρονικά να διαθέτει η ηγεσία μας. Σε ένα
σοβαρό κράτος οι μεγάλες κρίσεις δεν λύνονται
με προσευχές, με συνθηματολογία ή με ημε-
ρίδες διαφώτισης. Σε ένα σοβαρό κράτος το
εθνικό θέμα δεν θα μπορούσε ποτέ να είναι
ευκαιρία για να κτιστούν πολιτικές καριέρες,
πανηγυρίζοντας για τη διατήρηση του στάτους
κβο, που συνεχώς αλλάζει τα δεδομένα. Μία
σοβαρή ηγεσία δεν θα άφηνε την κατάσταση
να φτάσει σε τέτοιο σημείο ώστε οι πολίτες
της, έχοντας βιώσει στο πετσί τους συνθημα-
τολογίες και υποσχέσεις, όπως «όλοι οι πρό-
σφυγες στα σπίτια τους», να κληθούν τελικά
να αποφασίσουν μεταξύ τόσο σκληρών δι-
λημμάτων. Πρωτίστως, όμως, μία πολιτική
ηγεσία με ειδικό βάρος δεν θα επιχειρούσε
να φορτώσει στους ώμους των προσφύγων
την ταφόπλακα του Κυπριακού.   

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Η ταφόπλακα

economidoum@kathimerini.com.cy
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Ο Ζαν-Λικ Μελανσόν στην ομι-
λία που έκανε στη διαδή-
λωση της Πρωτομαγιάς έρι-

ξε το σύνθημα «Κάτω η κακή δη-
μοκρατία». Η αλήθεια είναι ότι
δεν έχει κρύψει ποτέ τον θαυμασμό
του για τον Ροβεσπιέρο. Φορούσε
μαύρο δερμάτινο σακάκι, απολύ-
τως κατάλληλο για συλλαλητήρια,
και παρότι το πλήθος ήταν μεγάλο
ήξερε ότι το πλήθος δεν του ανή-
κει. Η συμμετοχή είχε τη δυναμική
των διαδηλώσεων για το συντα-
ξιοδοτικό, ακόμη και τη βία. Οσο
για το σύνθημα του Μελανσόν κα-
τά της «κακής» δημοκρατίας ανα-
ρωτιέμαι αν θα τολμούσε να το
πετάξει με τέτοια ευκολία η Λεπέν
ή ο Ζεμούρ. Υποτίθεται ότι ο Με-
λανσόν υποστηρίζει την κατάρ-
γηση της 5ης Δημοκρατίας και
την ίδρυση της 6ης, όμως δεν είπε
κάτω η 5η Δημοκρατία στην οποία
ο πρόεδρος είναι σχεδόν απόλυτος
άρχων. Είπε «κάτω η κακή δημο-
κρατία». Είναι η «κακή» δημοκρα-
τία, ή η «κακή δημοκρατία»; Θα
μπορούσε να πει «κάτω η δημο-
κρατία».

Ας έρθουμε στα δικά μας τώρα
όπου μπορεί να μην έχουμε δια-
δηλώσεις όπως οι Γάλλοι. Σε μας
οι προβλέψεις για μια βίαιη και
πολωμένη κοινωνικά προεκλογική
περίοδο αποδείχθηκαν φρούδες
ελπίδες. Η ελληνική κοινωνία,

κουρασμένη από μια δεκαετία οι-
κονομικής κρίσης, μια πανδημία,
τις εντάσεις του μεταναστευτικού
και τη νευρική κρίση του Αιγαίου,
δεν δείχνει πρόθυμη να ανταπο-
κριθεί στις προκλήσεις που της
απευθύνουν οι υποψήφιοι. Ο «θυ-
μός» της επαναλαμβάνεται ως στε-
ρεότυπο, ιστορικό κειμήλιο της
εποχής των μνημονίων όταν λει-
τουργούσε ως πραγματικό ψυχο-
λογικό κίνητρο για την ψήφο. Πό-
σοι από τους ψηφοφόρους του ΣΥ-
ΡΙΖΑ πιστεύουν ότι ο Τσίπρας θα
τους απελευθερώσει από τη «χούν-
τα» του Μητσοτάκη; Πόσοι πι-
στεύουν ότι μας κυβερνά μια
«χούντα»;

Υπάρχει βέβαια η «αντισυστη-
μική» ψήφος. Αυτή αφορά την αδι-
ευκρίνιστη συμπεριφορά των νέων
ψηφοφόρων, της λείας της αντι-
πολίτευσης. Στην πραγματικότητα
είναι μετάφραση στο περιβάλλον
του 2023 της «αντιμνημονιακής»
ψήφου που επέφερε την αναδιά-
ταξη του πολιτικού συστήματος.
Το κραταιό ΠΑΣΟΚ παραχώρησε
ευγενώς τη θέση του στον ΣΥΡΙΖΑ
ο οποίος παραμέρισε ευγενώς τις
ιδεολογικές του αρχές για να συγ-
κυβερνήσει με έναν πρώην ιδεο-
λογικό του αντίπαλο, τους ΑΝΕΛ.
Η αντιμνημονιακή ψήφος είχε σαφή
προσανατολισμό. Ηταν ψήφος που
ζητούσε την κατάργηση των μνη-

μονίων και την απελευθέρωση από
τον ζυγό των ευρωπαϊκών υποχρε-
ώσεων. Δεν ήταν συλλήβδην, ούτε
ευθέως αντιευρωπαϊκή.

Ενα από τα προβλήματα της με-
τάφρασης είναι η απώλεια της σα-
φήνειας. Η «αντισυστημική» ψήφος
είναι μια έννοια συγκεχυμένη, η
οποία δεν διαθέτει την καθαρότητα
που απαιτεί ο ψηφοφόρος μπροστά
στην κάλπη. Ξέρουμε πώς την εν-
νοεί ο Βαρουφάκης. Αποχώρηση
από τη Ζώνη του Ευρώ, κλείσιμο
των τραπεζών και έκδοση «Δήμη-
τρας». Πολύ ωραία. Τρόπος του
λέγειν δηλαδή. Ο Τσίπρας υποτί-
θεται ότι εννοεί το «σύστημα» Μη-
τσοτάκη. Το ίδιο φαντάζομαι εννοεί
και ο δυστυχής Ανδρουλάκης όταν
δηλώνει «αντισυστημικός». Η «αν-
τισυστημική» ψήφος είναι ένα
φάντασμα που πλανάται πάνω από
την πολιτική μας ζωή.

Ποιο είναι το σύστημα διακυ-
βέρνησης που ισχύει σήμερα στην
Ελλάδα; Είναι η κοινοβουλευτική
δημοκρατία. Με τα καλά της και
τα κακά της, τα κενά της, τις αδυ-
ναμίες της. Ελάτε τώρα. Ελληνική
οικοδομή είναι και η δημοκρατία
μας. Οπότε όταν λέει κάποιος ότι
εγώ θα ψηφίσω «αντισυστημικά»
στην πραγματικότητα λέει ότι θα
ψηφίσει «αντιδημοκρατικά». Γι’
αυτό δεν πρέπει να αναρωτιόμαστε
γιατί ο ΣΥΡΙΖΑ γύρισε την πλάτη

στον αποκλεισμό της Χρυσής Αυ-
γής. Το σώμα θυμάται τις παλιές
πληγές ακόμη κι αν έχουν επου-
λωθεί. Ξέρει ότι ένα μεγάλο μέρος
των ψηφοφόρων της θα επιλέξει
τον ΣΥΡΙΖΑ αντί για τη Ν.Δ. Ούτως
ή άλλως η διχοτομία δεξιού με αρι-
στερό έχει βρει τη θέση της στο
μουσείο. Το ενεργό ρήγμα αυτών
των εκλογών είναι οι «συστημικοί»
με τους «αντισυστημικούς», ή το
κοινοβουλευτικό σύστημα απέ-
ναντι στο ό,τι θέλει προκύψει. Αν
τουλάχιστον είχαν την εντιμότητα
να ομολογήσουν ότι η αντισυστη-
μική ψήφος είναι ψήφος κατά της
δημοκρατίας. Δεν έχουν καν την
ειλικρίνεια του Μελανσόν για να
καταφερθούν εναντίον της «κα-
κής» δημοκρατίας.

Δεν ξέρω πόσοι «αντισυστημι-
κοί» θα εκπροσωπηθούν στη Βου-
λή χάρη στην απλή αναλογική.
Τους εύχομαι καλή επιτυχία. Απλώς
ελπίζω να τους δοθεί η ευκαιρία
να μας εξηγήσουν τι ακριβώς εν-
νοούν όταν αυτοχαρακτηρίζονται
ως «αντισυστημικοί». Εναντίον
ποιου συστήματος σκοπεύουν να
πολεμήσουν και ποια μέσα σκο-
πεύουν να χρησιμοποιήσουν για
να επιτύχουν τους στόχους τους.
«Αντισυστημικοί» ήταν οι δολο-
φόνοι της Μαρφίν, «αντισυστη-
μικοί» και οι δολοφόνοι του Παύλου
Φύσσα.

Αντισυστημικοί εναντίον της δημοκρατίας
Του ΤΑΚΗ ΘΕΟΔΩΡΟΠΟΥΛΟΥ

Υ πάρχουν επαγγέλματα σή-
μερα, που μοιάζει να μην
μπορούν να λειτουργήσουν

δίχως σχηματική πλαστογράφηση
της ζωής και των γεγονότων. Εμ-
φατικό παράδειγμα η πολιτική ή
και η δημοσιογραφία: Δεν είναι δυ-
νατό σήμερα να επαγγέλλεσαι τον
πολιτικό, αν δεν υποκαθιστάς, λ.χ.,
την άδικη ανισοκατανομή του «κοι-
νωνικού προϊόντος» και την ανερ-
γία, με μακροοικονομικούς δείκτες
καθολικής ευμάρειας. Πείθεσαι και
ο ίδιος, να μη βλέπεις την ανυπαρξία
εθνικής στρατηγικής στις διεθνείς
σχέσεις της χώρας, γαντζώνεσαι
στη λογική των περιστασιακών
σχεδιασμών και των ευκαιριακών
αντιδράσεων, και τη λογαριάζεις
σαν «υπερήφανη και πολυδιάστατη
εξωτερική πολιτική».

Η πλασματική σχηματοποίηση
είναι εργαλείο του επαγγέλματος,
αυτονόητη προϋπόθεση για να το
ασκείς. «Δεν βλέπεις» τη διάλυση
της Παιδείας, τη γελοιοποίηση των
θεσμών, το ατελέσφορο των με-
ταρρυθμιστικών «βελτιώσεων».
Συνεχίζεις απτόητος να μιλάς για
«εκπαιδευτικό σύστημα», για «λει-
τουργούς της Παιδείας», για «μόρ-
φωση των παιδιών». Δεν υπάρχει
η αθλιότητα των φυλακών για τον
αρμόδιο υπουργό, υπάρχει το πλα-
σματικό ιδεόγραμμα του «σωφρο-

νιστικού συστήματος». Δεν υπάρχει
η ράθυμη και υπονομευτική κάθε
παραγωγικού δυναμισμού δημο-
σιοϋπαλληλία, υπάρχει η «κρατική
μηχανή». Αν σε κάθε τομέα δεν
λειτουργεί έτσι ο επαγγελματίας
πολιτικός, αν δεν υποκαθιστά την
πραγματικότητα με εξωραϊσμένες
εικόνες, απλούστατα δεν ξέρει τη
δουλειά του, δεν πρόκειται να επα-
νεκλεγεί, πρέπει να ζητήσει άλλη
δυνατότητα βιοπορισμού.

Ανάλογες εμφανίζονται οι προ-
διαγραφές και του δημοσιογραφι-
κού επαγγέλματος: Πολιτικά κόμ-
ματα και εσωκομματικές διεργα-
σίες, προσωπικές απόψεις, δηλώ-
σεις, αγορεύσεις, αλλά και ρεύματα
ή τάσεις στη διανόηση, πρέπει όλα
να αποκτήσουν προσδιοριστική
ετικέτα, να ταξιθετηθούν σε προ-
καθορισμένα στεγανά. Αλλιώς δεν
συγκροτείται δημοσιογραφική «εί-
δηση», δεν μπορεί να λειτουργήσει
«πληροφόρηση». Αν ξεμυτίσει πρω-
τότυπος πολιτικός λόγος ή λόγος
ανένταχτης κοινωνικής κριτικής,
καλλιτεχνικής καινοτομίας, φιλο-
σοφικής οξυδέρκειας, αυτονόητα
θα παρακαμφθεί, θα αποσιωπηθεί
ή θα αλλοτριωθεί βάναυσα, για να
υπαχθεί σε εύπεπτες οριοθετήσεις.
Δεν γίνεται αλλιώς, προτεραιότητα
έχει η «εντύπωση», όχι η πραγμα-
τικότητα. Είσαι υποχρεωμένος να

μεταποιήσεις την ενδιαφέρουσα
πληροφορία σε «συναρπαστική
είδηση», το θλιβερό συμβάν σε
«συγκλονιστική τραγωδία».

Εμφατικά τα παραδείγματα της
πολιτικής και της δημοσιογραφίας,
αλλά είναι πάμπολλοι οι άνθρωποι
που ο βιοπορισμός τους εξαρτάται
από παρόμοιες αναγκαιότητες –
από το «χρέος» να υποκαθιστούν
την πραγματικότητα με πλασμα-
τικές «εντυπώσεις», διαφημιστές,
οργανωτές και παραγωγοί τηλεο-
πτικών προγραμμάτων, δικηγόροι,
συντάκτες φορολογικών δηλώσε-
ων, κοινωνιολόγοι στην «επιστη-
μονική» τους έρευνα, ίσως και κάθε
υπάλληλος στη σχέση με τον προ-
ϊστάμενό του. Ο,τι και να πουλάει
κανείς, αγαθά, υπηρεσίες, πληρο-
φόρηση, ψυχαγωγία, γνώση, εκ-
παίδευση, επιμόρφωση, προστασία,
υπεράσπιση συμφερόντων, οτι-
δήποτε, πρέπει να το συσκευάσει
με περιτύλιγμα περισσότερο ή λι-
γότερο παραπλανητικό, για να το
καθιστά ευπρόσιτο, πειστικό, εξω-
ραϊσμένο.

Αν επιμείνει κανείς να ξεχωρίζει
το πραγματικό από το σχηματικό
και πλασματικό, αν αρνείται να
υποτάξει την ετερότητα και ιδιο-
μορφία στη συμβατική ομοιομορ-
φοποίηση, δεν θα του αναγνωρι-
στεί ρεαλισμός – θα χαρακτηριστεί

«ιδεαλιστής», «ουτοπικός», «εξω-
πραγματικός». Η κοινωνική μας
συνεννόηση λειτουργεί με αντε-
στραμμένους τους όρους της πραγ-
ματικότητας: Το φαντασιώδες παίρ-
νει τη θέση του πραγματικού και
το πραγματικό του φαντασιώδους.
Την οντολογία έχει υποκαταστήσει
η ψυχολογία, η υποκειμενική ψυ-
χολογική προτεραιότητα. Ολα κρί-
νονται και αξιολογούνται στο επί-
πεδο της αρέσκειας και της απα-
ρέσκειας, της ωφέλειας και της
ανωφέλειας, της συναισθηματικής
προτίμησης, της ψυχολογικής βε-
βαιότητας, της ευφραντικής αι-
σιοδοξίας ή της ενοχλητικής απαι-
σιοδοξίας.

Ενας πολιτισμός εκπληκτικών
ρεαλιστικών επιτευγμάτων, που
μοιάζει να μπαίνουν όλα στη ζωή
του δημιουργού τους ανθρώπου
σαν φαντασιώδη δεδομένα μιας
καθολικής παραίσθησης. Δεν είναι
τυχαίο που ολόκληρο το οικοδό-
μημα της ευζωίας μας κρίνεται,
κάθε λεπτό, από τις ψυχολογικές
διακυμάνσεις του τζόγου στα διε-
θνή χρηματιστήρια. Και αυτό το
παιχνίδι των φαντασμάτων μπορεί,
την οποιαδήποτε στιγμή, να τινάξει
στον αέρα τη διεθνοποιημένη πια
οικονομία, να βυθίσει σε πείνα και
απόγνωση εκατομμύρια ανθρώπων
πάνω στον πλανήτη.

Εξ εθισμού αυτόχειρες
Tου  ΔΗΜΗΤΡΗ ΠΑΠΑΣΤΕΡΓΙΟΥ

Αστακομακαρονάδες
σε μια ταραγμένη εποχή

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Δεν ξέρω αν το έχε-
τε παρατηρήσει, αλ-
λά οι αστακομακα-
ρονάδες έχουν επι-
στρέψει, είναι ξανά
πολύ της μόδας. Το

ερώτημα είναι αν αυτό σημαίνει
ότι θα επιστρέψουμε και στην
«εποχή της αστακομακαρονά-
δας»... Η ανάπτυξη είναι κάτι πάρα
πολύ θετικό για τη χώρα και τους
πολίτες της. Η ανάπτυξη φέρνει
πλούτο, αυτός πρέπει να είναι και
ο στόχος. Επειδή όμως περάσαμε
και στο παρελθόν μια φάση αχα-
λίνωτης ανάπτυξης, η οποία συ-
νοδεύτηκε από ξέφρενη κατανά-

λωση, νεοπλουτισμό, πειρατικό
καπιταλισμό και μπόλικη αυθαι-
ρεσία, καλό είναι να θυμόμαστε
πού κατέληξε αυτή η περίοδος
της –δήθεν– ατέλειωτης ευημε-
ρίας.

Η ελληνική οικονομία συμπιέ-
στηκε αφόρητα για πολλά χρόνια
και τώρα εκτινάσσεται, σαν ελα-
τήριο. Είναι εκπληκτικό ότι από
τα ρεκόρ ανεργίας έχουμε φτάσει
στο σημείο που πολλές εταιρείες
δεν βρίσκουν εργαζομένους. Οι
επενδύσεις στον τουρισμό, στα
ακίνητα και στην ενέργεια είναι
σημαντικές. Μεγάλες ξένες εται-
ρείες τολμούν έπειτα από δεκαε-
τίες να επενδύσουν στην Ελλάδα,
ενώ άλλες περιμένουν τις εκλογές
γιατί τους φοβίζει το σενάριο της
αστάθειας. Μια νέα γενιά επιχει-
ρηματιών δείχνει ότι διαθέτει ορ-
μή και επαγγελματισμό. Πάρτε

για παράδειγμα τον τομέα του
τουρισμού, που δεν έχει καμία
απολύτως σχέση με τα «rooms
to let» περασμένων εποχών. Ή
τις μικρές εξαγωγικές εταιρείες
που άντεξαν στην κρίση και αυ-
ξάνουν συνεχώς τον τζίρο τους.

Υπάρχει βέβαια και το «εύκο-
λο» χρήμα. Επεσαν πάρα πολλά
χρήματα στην αγορά κατά την
περίοδο της COVID-19. Κάποια
πήγαν σε παραγωγικές επενδύ-
σεις, κάποια ξοδεύονται σε χλίδα.
Παραδείγματα υπάρχουν και από
τις δύο κατηγορίες. Ο εστιάτορας
που ξανάφτιαξε τις κουζίνες και
το σύστημα εξαερισμού από τη
μία, ο ιδιοκτήτης ενός πάρκινγκ
που πήρε ένα υπέρογκο ποσό και
συναγωνίζεται τον γείτονά του
σε επίδειξη πλούτου από την άλ-
λη. Υπάρχει ασφαλώς και το «μαύ-
ρο» χρήμα, που κανένα μνημόνιο
και καμία τρόικα δεν μπόρεσε
να ξορκίσει. Ολοι αναρωτιόμαστε
από πού βγαίνουν τόσο πολλά
χρήματα, χωρίς προφανή ταυτό-
τητα ή θεμιτή πηγή εισοδημάτων.
Οι τύποι που κυκλοφορούν με
τζιπ με φάρους αστυνομικών οχη-
μάτων και εκείνοι που ελέγχουν
τη μεγάλη ελληνική offshore,
που κάποτε την ξέραμε ως Μύ-
κονο.

Οι αστακομακαρονάδες, για
να ξαναπιάσουμε το νήμα, είναι
ένα νόστιμο πιάτο που δεν πρέπει
να δαιμονοποιήσουμε. Κάθε άλλο.
Η επιστροφή στην «εποχή της
αστακομακαρονάδας» όμως, η
οποία θα μπορούσε να τροφοδο-
τείται από εύκολο, «μαύρο» ή κρα-
τικοδίαιτο χρήμα, μας τρομάζει.
Τρομάζει γιατί ζούμε σε μια πολύ
ταραγμένη εποχή, όπου πράγματα
που γίνονταν ανεκτά πριν από
είκοσι χρόνια, τώρα προκαλούν
ισχυρές αντιδράσεις στην κοινω-
νία, ακόμη και εκρήξεις. Αλλά και
γιατί τη δοκιμάσαμε σε απεριό-
ριστες δόσεις και μας έκατσε στον
λαιμό, την πληρώσαμε ακριβά.

Για όποια σημασία
μπορεί να έχουν δη-
μόσιες τοποθετή-
σεις πρέσβεων, ακό-
μη και μεγάλων δυ-
νάμεων, τις τελευ-

ταίες μέρες κατέστη σαφές ότι οι
ΗΠΑ και η Γερμανία είναι διατε-
θειμένες να αναλάβουν διαμεσο-
λάβηση –μετά τις εκλογές σε Ελ-
λάδα και Τουρκία– για την επίλυση
των ελληνοτουρκικών διαφορών,
εφόσον το επιθυμούν τα δύο μέρη. 

Δεν είναι η πρώτη φορά που
αυτές οι δύο συμμαχικές χώρες
αναλαμβάνουν παρόμοια πρωτο-
βουλία. Το ενδιαφέρον βρίσκεται
στο γεγονός ότι ο κ. Τζορτζ Τσού-
νης –πρέσβης των ΗΠΑ στην Αθή-
να εκ προσωπικοτήτων– περιέ-
γραψε με ασυνήθιστη σαφήνεια
το πλαίσιο της αμερικανικής δια-
μεσολαβήσεως.  

Σε τοποθέτησή του στο Forum
των Δελφών πριν από λίγες μέρες
και αναφερόμενος στις διαφορές
Ελλάδος και Τουρκίας, ο κ. Τσούνης
είπε ότι «καμία από τις δύο πλευρές
δεν έχει το μονοπώλιο για τι είναι
σωστό και τι είναι λάθος».   

Οταν μια υπερδύναμη αναλαμ-
βάνει ρόλο διαμεσολαβήσεως για
την επίλυση διαφορών δύο χωρών,
με τις οποίες συνδέεται συμμαχι-
κώς, η στάση που αναμένεται με
βεβαιότητα πως θα τηρήσει θα εί-
ναι «ισόρροπη».  

Το ενδιαφέρον της Ουάσιγκτον
έχει ως στόχο την αποκατάσταση
λειτουργικής ενότητος της νοτι-
οανατολικής πτέρυγος του ΝΑΤΟ
στην κλιμακούμενη αντιπαράθεση
της Δύσεως με τη Ρωσία. Ολα τα
άλλα είναι από μιαν άποψη «πα-
ρεμπίπτοντα» και ως εκ τούτου
«διαχειρίσιμα». Η ύψιστη των μα-
χών δίδεται για «την ουσία» και
το «μείζον», όπως βεβαίως προσ-
διορίζονται οι έννοιες αυτές από
τους εκάστοτε ασκούντες την
εξουσία στην Ουάσιγκτον.    

Επανερχόμενοι στην περιοχή

του αμέσου ενδιαφέροντός μας,
η εικόνα που κυριαρχεί είναι πο-
λιτικά ρευστή. Μια πρώτη ένδειξη
γύρω από τις μελλοντικές πολιτικές
εξελίξεις στην Τουρκία θα υπάρξει
την προσεχή Κυριακή, μετά τον
πρώτο γύρο των προεδρικών και
βουλευτικών εκλογών σε αυτή τη
χώρα. 

Η Δύση στο σύνολό της προ-
σβλέπει στην ήττα του προέδρου
της Τουρκίας Ρετζέπ Ταγίπ Ερν-
τογάν. Ο πρόεδρος των ΗΠΑ Τζο
Μπάιντεν δεν έκρυψε ποτέ την
αντιπάθειά του για τον κ. Ερντογάν.
Ο Ελληνας πρωθυπουργός Κυριά-
κος Μητσοτάκης ενδεχομένως να
προσβλέπει και αυτός στην επι-
κράτηση του Κεμάλ Κιλιτσντάρο-
γλου.    

Δεν είναι η πρώτη φορά που
μια ριζοσπαστική αλλαγή στην
Τουρκία αναπτερώνει τις ελπίδες
των Ελλήνων. Με την επικράτηση
των Νεοτούρκων τον Απρίλιο του
1908, ενθουσιασμός είχε κυριαρ-
χήσει στην Αθήνα. Μια ομάδα εκ-
δρομέων, στην οποία μετείχε και
ο μετέπειτα πρωθυπουργός Δη-
μήτριος Ράλλης, μετέβη στη Θεσ-
σαλονίκη να συγχαρεί τους ανα-
τροπείς του σουλτάνου Αμπντούλ
Χαμίτ Β΄.  

Στο γεύμα που παρατέθηκε
προς τιμήν των εκδρομέων, ο Ράλ-
λης απαντώντας στην προσφώ-
νηση του Ταλαάτ Μπέη έπλεξε το
εγκώμιο των Νεοτούρκων. Σε μια
στιγμή ο Χασάν Ταξίμ Πασάς, που
παρέδωσε τη Θεσσαλονίκη στον
βασιλέα των Ελλήνων Κωνσταν-
τίνο Α ,́ είπε στον περίφημο γιατρό
Δημήτριο Ζάννα που καθόταν δί-
πλα του:   

«Εχετε και άλλους τέτοιους πο-
λιτικούς στην Ελλάδα; Αλίμονο,
τι θα τραβήξετε εσείς οι Ελληνες
από τους Νεοτούρκους». Δεν πέ-
ρασαν πολλά χρόνια για να δι-
καιωθεί εκείνος ο σοφός πασάς.
Κάτι θα πρέπει να έχουν μάθει
έκτοτε οι πολιτικοί μας.   

Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

Ο γρίφος του Μαΐου   
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Πράγματα που γίνον-
ταν ανεκτά πριν από εί-
κοσι χρόνια, τώρα προ-
καλούν ισχυρές αντι-
δράσεις στην κοινωνία,
ακόμη και εκρήξεις. 
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Την 1η Μαΐου 2004, η Κύ-
προς γίνεται μέλος της
Ε.Ε. Η Συνθήκη Προσχώ-
ρησης υπεγράφη στις 16
Απριλίου 2003 στην Αθή-
να. Στο Πρωτόκολλο 10

της Συνθήκης Προσχώρησης προνο-
είται η ένταξη ολόκληρης της επικρά-
τειας της Κύπρου στην Ε.Ε. –όχι δύο
φορές διαπραγματεύσεις. Η συμμετοχή
της τ/κ κοινότητας τελεί υπό αναστολή
αλλά είναι ανεξάρτητη από τις ευρω-
τουρκικές σχέσεις. Συνοπτικά, κέρδη
και δυσκολίες στα 19 χρόνια ένταξης: 

Η Ε.Ε. έχει αναπτύξει σημαντικές
δραστηριότητες για το σύνολο του νη-
σιού, όλες ενταγμένες στην προοπτική
της επίλυσης: 

• Κανονισμός της «Πράσινης Γραμ-
μής» από το 2004

• Πρόγραμμα στήριξης για την τ/κ
κοινότητα με τη λειτουργία γραφείου
ενημέρωσης στην κατεχόμενη Κύπρο

• Οικονομική στήριξη των εργασιών
της Διερευνητικής Επιτροπής για τους
Αγνοούμενους (ΔΕΑ) 

• Στήριξη των εργασιών της Τεχνι-
κής Επιτροπής για τη Διατήρηση της
Πολιτιστικής Κληρονομιάς –με πολύ
σημαντικά αποτελέσματα–  Τ. Χατζη-
δημητρίου/Σ. Κτωρής/Αλί Τουντζάι.

Στο Κυπριακό, η Ε.Ε. ήταν παρούσα
σε όλες τις προσπάθειες επίλυσης από
την ένταξη και ύστερα. Με συμμετοχή
στη Διάσκεψη για την Κύπρο στο Μον
Πελεράν, τη Γενεύη και το Κραν Μον-
τάνα. Η Ε.Ε. συνδιαμόρφωσε το από
Εξι Σημεία Πλαίσιο του γ.γ. του ΟΗΕ
της 30ής Ιουνίου 2017. Συμμετείχε στις
διαπραγματεύσεις υπό τον ΟΗΕ στις

εγκαταστάσεις στο αεροδρόμιο Λευ-
κωσίας με τον προσωπικό απεσταλμένο
Γιούνκερ, Πήτερ βαν Νούφελ 2015-17.
O τότε πρόεδρος της Ευρωπαϊκής Επι-
τροπής Ζαν Κλοντ Γιούνκερ ανακοίνωσε
οικονομική στήριξη της λύσης στη Διά-
σκεψη της Γενεύης από 3,2 δισ. ευρώ
(1/2017). 

Παρά τα τόσο σημαντικά, η Ε.Ε.
υστέρησε θεαματικά στο να μιλήσει
απλά στους πολίτες πως το Κυπριακό
συνιστά ένα καίριας σημασίας ευρω-
παϊκό πρόβλημα που επηρεάζει όλους
τους συντελεστές του. Απέφυγε (όπως
και ο ΟΗΕ) να ενημερώσει τους πολίτες
γιατί φτάσαμε στα αδιέξοδα του 2017,
παρά τη στιβαρή συμμετοχή της Φ.
Μογκερίνι στην τελευταία φάση. Η
ηγεσία της Ε.Ε. πρόσεχε υπέρμετρα το
παρεμβατικό θράσος Αναστασιάδη.
Όπως αποφάσεις Ευρωπαϊκών Συμ-
βουλίων χωρίς αναφορές στο Πλαίσιο
Γκουτέρες, όπως η αποφυγή αναφοράς
σε ΔΔΟ μετά από αίτημα Αναστασιάδη
στο Ε.Σ. στις 2/10/20. Έρχεται ο ενερ-
γότερος ρόλος της Ε.Ε.; Πάντα ο ρόλος
ήταν «ενεργότερος» (από 2004 έως το
2017), αλλά ορισμένοι έκαναν πως δεν
τον έβλεπαν –έκτιζαν ηγετικότητα
πάνω στη γραμμή Αναστασιάδη. Μια
συνολική αποτίμηση των 19 χρόνων
μπορεί να δώσει το πραγματικό νόημα
στην επέτειο. Τι ζητούμε, πώς το διεκ-
δικούμε, ποιο σχέδιο προτείνουμε, πώς
κινητοποιούμε τον κοινοτικό τρόπο
σκέψης και βέβαια όχι τον κυπριακό
τρόπο της διγλωσσίας. Ευκαιρίες οι-
κοδομούνται, ευκαιρίες προκύπτουν,
εξαρτάται τι ζητάμε και με ποια επι-
χειρήματα το τεκμηριώνουμε. Το τι ζη-
τάμε ευθυγραμμίζεται πλήρως με την

κατάσταση στο εσωτερικό μας σκηνικό.
Αν θέλεις λύση, και συμπλέεις με τις
αντίπαλες δυνάμεις της, ποιον πείθεις
για τον «ενεργότερο ρόλο της Ε.Ε.»; 

Αλλά πριν τον ενεργότερο ρόλο,
υπάρχει το επείγον στην παραλία του
Βαρωσιού. Γιατί κανένας παίκτης στον
διεθνή χώρο δεν αντιδρά σε σχέση με
τις τελευταίες πληροφορίες για πωλή-
σεις, αγορές, αξιοποίηση ξενοδοχείων
στο Βαρώσι; Γιατί στα χρόνια που ο
Ντενκτάς ηγείτο της εποχής της μη
λύσης, αναπτύχθηκε στην ε/κ κοινωνία
η βαριά βιομηχανία της εμπορευματο-
ποίησης της μη λύσης. Στην υπό τον
έλεγχο της κυβέρνησης περιοχή, τε-
ράστιες αξίες σε χωράφια, οικόπεδα,
λαξιές, καυκάλλες, όλα στη διαπασών.
Αναπτύξεις, πωλήσεις, όλα ανεξέλεγκτα
σε ιλιγγιώδεις προσόδους. Καμία ισορ-
ροπία, πολλώ δε μάλλον, κάποια στοι-
χειώδης δικαιοσύνη. Το κράτος με
ειδικό φόρο στις αγοραπωλησίες αυτές
θα μπορούσε να δημιουργήσει «Ταμείο
Αλληλεγγύης» για να ισορροπήσει τα
έσοδα από τις πωλήσεις με την απώλεια
γης από τους πρόσφυγες. Ο φόρος θα
έπρεπε να ήταν υψηλός, για να κρατάει
το σύνολο σε ακτίνα επίλυσης του πο-
λιτικού ζητήματος, να κρατάει τις ισορ-
ροπίες και να κτίζει επωφελή κίνητρα
για τους πολλούς. Έφυγε από τη μέση
ο Ντενκτάς –κατ’ ακρίβεια τον πέταξαν
στο χρονοντούλαπο της ιστορίας οι
Τ/κ με τη συνέργεια της νέας κυβέρ-
νησης στην Τουρκία/2002-2005– και
την ίδια περίοδο άνοιξε τα χαρτιά του
το κυπριακό κατεστημένο –δεν μπο-
ρούσε να κρυφτεί άλλο. Επέβαλε τους
όρους του σε συμμαχία με ορισμένα
ΜΜΕ: «διάσωση» της Κυπριακής Δη-

μοκρατίας, όχι χρονοδιαγράμματα και
επιδιαιτησίες, κυπριακής ιδιοκτησίας
συνομιλίες, τίποτε δεν συμφωνείται,
αν δεν συμφωνηθούν όλα. Όλα ήταν
εφευρέσεις, τεχνάσματα για να ροκα-
νίζει τον χρόνο και να περιπαίζει τους
πάντες ότι θέλει λύση. Κυβερνούσε το
σλόγκαν: «κούν’ τα πάρατζει»!

Ο τελευταίος μαέστρος της ορχή-
στρας ξεπέρασε κάθε όριο διολίσθησης
στον γκρεμό. Με όχημα την «τουρκική
αδιαλλαξία», εξέδωσε ως ΠτΔ επτά (7)
χιλιάδες χρυσά διαβατήρια, 52% από
τα οποία παράνομα, σύμφωνα με την
Επιτροπή που ερεύνησε το σκάνδαλο.
Το πρόγραμμα-πλιάτσικο προκάλεσε
δύο διαδικασίες επί παραβάσει της
Επιτροπής κατά Κύπρου στο Ε.Δ. Ενώ
παιζόταν η τελευταία σκηνή του δρά-
ματος ο «Τσίπρας παρότρυνε τον Ανα-
στασιάδη να αποδεχθεί να πάνε οι
πρωθυπουργοί στο Κραν Μοντάνα. Σε
κάποια στιγμή ο Αναστασιάδης ακού-
στηκε να του λέει: «Εσύ στο χωριό σου
και εγώ στο δικό μου»... (Πηγή: Μ.
Δρουσιώτης, «Έγκλημα στο Κραν Μον-
τάνα», σελ. 387-8). Δύο διαπιστώσεις:
στροφή Τουρκίας από το Κραν Μον-
τάνα και μετά. Χέρια κάτω από τη διε-
θνή κοινότητα (ΟΗΕ/Ε.Ε.) από το Κραν
Μοντάνα και μετά. Η εξαπάτηση της
Ε.Ε. και η διγλωσσία με τον ΟΗΕ κα-
τέστησε αναξιόπιστη την ε/κ ηγεσία.
Σήμερα που οι εξελίξεις πιέζουν πε-
ραιτέρω το Βαρώσι, όλοι μπορούμε να
δούμε το προφανές: δεν είμαστε μόνοι
στο παιχνίδι, κάθε κίνηση, επιλογή ή
συμπεριφορά, έχει τα παράγωγά της.
Σήμερα είμαστε εδώ.

Το τίμημα της βαριάς βιομηχανίας
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ

EP
A/

ID
RE

ES
 M

O
H

AM
M

ED

Βουδιστής μοναχός χρησιμοποιεί το κινητό του τηλέφωνο, καθώς φτάνει σε βουδιστικό ναό, στο Τσενάι της Ινδίας, για να προσευχηθεί με την ευκαιρία του Buddha Purnima,
που σηματοδοτεί την 2585η επέτειο γέννησης του Gautama Buddha.

www.larkoslarkou.org.cy

Στην ελληνόφωνη ανάλυση, σε Κύπρο
κι Ελλάδα, επικρατεί η τάση τού να
προσεγγίζουμε τις εξελίξεις σε Κυ-
πριακό κι ελληνοτουρκικά, αναφορικά
με το ποιο θα είναι το παράδειγμα
του αποτελέσματος των εκλογών της

Τουρκίας στις 14 Μαΐου (και μάλλον 28). Φυσικά
και το αν ο Ερντογάν παραμείνει στην εξουσία, ή
αν αλλάξει το παράδειγμα μετά από δεκαετίες στις
πιο κρίσιμες εκλογές των τελευταίων χρόνων στη
χώρα, παίζει τον ρόλο του και σε σειρά θεμάτων.
Ωστόσο, ούτε η ανάλυση των προσώπων (Ερντογάν
Vs Κιλιτσντάρογλου), ούτε η απόλυτη διασύνδεση
των αποτελεσμάτων με το πώς η τουρκική εξωτερική
πολιτική θα επιδράσει την επόμενη ημέρα αποτελούν
πεδία μονολιθικής ανάλυσης. 

Οι προσεγγίσεις πως η θέση της Τουρκίας –π.χ.
στο Κυπριακό– αλλάζει αν παραμείνει στην εξουσία
ο «διάβολος που ξέρουμε», δηλαδή ο Ερντογάν, ή
αν ο Κιλιτσντάρογλου θα δημιουργήσει την Α ή Β
κατάσταση πραγμάτων που θα προκαλέσει το Χ ή
Ψ αποτέλεσμα (π.χ. η αναθέρμανση των ευρω-
τουρκικών σχέσεων) μπορεί επιμέρους να εξάγουν
πολλά και χρήσιμα συμπεράσματα, αλλά ταυτόχρονα
αποτελούν και ένα ιδεολογικό πεδίο –αναλυτικό–
εκπλήρωσης αυτοεκπληρούμενων προφητειών,
ιδίως στην Κύπρο: Είτε στην επωδό πως ανεξαρτήτως
κατάστασης στην Τουρκία, η τελευταία επιδιώκει
το τάδε στο Κυπριακό είτε στην, άλλη άκρη, στη
λογική πως μια αλλαγή παραδείγματος στην Τουρκία
φέρνει, απαραιτήτως, το δείνα. 

Η Τουρκία, σε αντίθεση με την Κύπρο, έχει μια
καλά θεσμοθετημένη εξωτερική πολιτική που τα
τελευταία χρόνια και ιδίως μετά το 2017 στο Κυ-
πριακό έχει δηλώσει –προς πάσα κατεύθυνση–
πως δεν θα ξανασυζητήσει ως μορφή λύσης τη δι-
ζωνική/ δικοινοτική ομοσπονδία. Αξιώνει λύση
δύο κρατών, μιλώντας για κυριαρχική ισότητα Ελ-
ληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων και έχει προχω-
ρήσει με ισχυρά τετελεσμένα σε ΑΟΖ και Αμμό-
χωστο. Αν αυτό αποτελεί, απαραιτήτως, θέση του
Ερντογάν, τότε επανεκλογή του σημαίνει και πιθανή
διατήρηση αυτής της θέσης. Αν πάλι στο σενάριο
της ήττας του, ο Κιλιτσντάρογλου κληθεί να υιο-
θετήσει ή να επαναπροσδιορίσει την εν λόγω θέση,
μένει να διαφανεί. Ωστόσο, το σημαντικότερο δεν
είναι η per se σημειολογία μιας θέσης, αξιακής ή
διαπραγματευτικής ως προς το αντικείμενό της
στην ανάλυση, αλλά η κατανόηση πως η Τουρκία
έχει κατορθώσει όχι μόνο να κερδίσει, διαχρονικά,
το αφήγημα του «οι Ελληνοκύπριοι δεν επιθυμούν
λύση» αλλά και διαπραγματευτικά να επανέρχεται
ισχυρότερη κάθε φορά που το Κυπριακό αποτυγ-
χάνει. Το είδαμε το 2004 και, ξανά, το 2017. Συνεπώς,
ανεξαρτήτως αποτελέσματος στις τουρκικές εκλογές,
για τη Λευκωσία σημασία έχει να κατανοήσει πως
είτε με τον Ερντογάν, είτε με τον Κιλιτσντάρογλου
το να πειστεί η Τουρκία να επιστρέψει από το
«λύση δύο κρατών» στο «να συνεχίσουμε από εκεί
που μείναμε στο Κραν Μοντάνα» αποτελεί εξ ορι-
σμού μια διαπραγμάτευση μέσα στη διαπραγμά-
τευση. Τη δυσκολότερη μάλιστα πρακτικά, μετά
από έξι χρόνια απουσίας διαλόγου, και τη «μητέρα
όλων των μαχών» ως προς το ίδιο το διαπραγμα-
τευτικό σκέλος. 

Σε μία εβδομάδα η Τουρκία οδηγείται στις κάλπες.
Η μεγάλη εικόνα είναι μόνο μία: Ασχέτως του αν
κερδίσει ή χάσει ο Ερντογάν, το κακό σενάριο για
την περιοχή και δη για το Κυπριακό είναι ένα. Ένα
σενάριο ήττας του Ερντογάν στο οποίο ο τελευταίος
θα αμφισβητήσει τόσο άμεσα όσο και μακροπρό-
θεσμα το αποτέλεσμα των εκλογών. Η κατάσταση
αυτή θα παρατείνει και την αστάθεια στη χώρα
και στην περιοχή, και δεν θα απαντήσει στο, συχνά
κοντόφθαλμο, ερώτημα της ελληνόφωνης ανάλυσης
«για το τι θα συμβεί στο Κυπριακό, λόγω των τουρ-
κικών εκλογών». Προσοχή, συνεπώς, στο πώς ανα-
λύουμε. 

Προσοχή στο πώς
αναλύουμε

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

ioannoug@kathimerini.com.cy
Twitter: @JohnPikpas

Η σκληρή αλήθεια εί-
ναι ότι πέρα από τους
καθηκόντως επιμε-
λείς γραφειοκράτες
και εκπροσώπους Τύ-
που που προωθούν

τις θέσεις της Ε.Ε. στην Κύπρο, και
πέρα από τους γραφειοκράτες που
έχουν ένα ειδικό ενδιαφέρον λόγω
εξειδίκευσης ή αρμοδιότητας για
την κατάσταση στην Κύπρο, οι
υπόλοιπες δομές της Ευρωπαϊκής
Ένωσης δεν ασχολούνται ιδιαίτερα
με τις πολιτικές δυναμικές και με
την κοινή γνώμη στη χώρα.

Όταν λοιπόν –σε πολιτικό επί-
πεδο σε οποιονδήποτε από τους
θεσμούς– λαμβάνονται αποφάσεις
που θυμώνουν, ευχαριστούν ή απο-
γοητεύουν τους Κύπριους, πρέπει
να θυμόμαστε πως δεν θα υπάρξει
η ίδια έγνοια για τις ιδιαιτερότητες
του πώς προσεγγίζουμε τα πράγ-

ματα που υπάρχει για τους ψηφο-
φόρους της Γαλλίας, της Γερμανίας,
της Ιταλίας ή της Πολωνίας. Είναι
αυτό μια αδυναμία των δημοκρα-
τικών δομών της Ε.Ε. που πρέπει
να διορθωθεί; Σαφώς, και οι μηχα-
νισμοί, οι συζητήσεις και οι προ-
τάσεις για το πώς υπάρχουν.

Από τεχνοκρατικής άποψης,
πάντα γίνεται μια προσπάθεια οι
αποφάσεις να μην έχουν αρνητικές
επιπτώσεις στις οικονομίες και κατ’
επέκταση στους πολίτες. Και όταν
ενεργοποιούνται τα αντανακλα-
στικά του κυπριακού κράτους, στη
Λευκωσία ή στις Βρυξέλλες, αυτές
οι αρνητικές επιπτώσεις μπορούν
να προληφθούν και με δική μας
πρωτοβουλία, κάτι που αρκετές
φορές γίνεται. Στο τέλος της ημέρας,
στην κυπριακή κυβέρνηση και στην
κυπριακή αντιπροσωπεία στις Βρυ-
ξέλλες καθώς και σε όσους μη κυ-

βερνητικούς και μη θεσμικούς βρι-
σκόμαστε εδώ, σε όλα τα επίπεδα,
εναπόκειται να συνεισφέρουμε
ώστε η άποψη των Κυπρίων να
ακούγεται.

Το πρόβλημα δεν βρίσκεται με-
ταξύ των ειδικών, αλλά στο ότι η
Κύπρος απουσιάζει από την ευρύ-
τερη συζήτηση. Πριν από τις τε-
λευταίες βουλευτικές εκλογές, έπρε-
πε να εξηγώ ξανά και ξανά σε κόσμο
κατά τα άλλα καλά πληροφορημένο
το ότι η Κύπρος δεν έχει πρωθυ-
πουργό και πως οι ισορροπίες στη
Βουλή μόνο έμμεσο ρόλο παίζουν
στον σχηματισμό κυβέρνησης, δύο
χρόνια μετά, στις Προεδρικές.

Πριν από τις Προεδρικές, η κύρια
έγνοια στις Βρυξέλλες ήταν αν ο
νέος Πρόεδρος θα γινόταν ένας
ακόμα Όρμπαν όσον αφορά στη
στάση απέναντι στη Ρωσία. Γι’ αυτό
και τα διεθνή ΜΜΕ εστίαζαν ως

επί το πλείστον στη ρωσική επιρ-
ροή, το πολύ στο Κυπριακό, και οι
FinancialTimesχαρακτήριζαν «con-
tinuity candidates» του Αναστα-
σιάδη τρεις υποψηφίους με αρκετές
ομοιότητες αλλά προφανείς πολι-
τικές και φιλοσοφικές διαφορές. Η
έγνοια των Βρυξελλών ευρύτερα
δεν ήταν η καταπολέμηση της δια-
φθοράς, η ικανότητα του νέου ΠτΔ
ή οι λεπτομέρειες για το τι έκανε
ποιος, πότε, στο Κραν Μοντάνα,
αλλά να μην προστεθεί ακόμα ένα
εθνικό βέτο στο οπλοστάσιο του
Κρεμλίνου.

Ενόψει των ευρωεκλογών μοιάζει
λοιπόν δύσκολο οι αποφάσεις για
θέματα που μας αφορούν να μετα-
κινηθούν βάσει του όποιου κυπρια-
κού προεκλογικού διακυβεύματος.
Γιατί ακόμα και στα ακραία σενάρια
όπου το Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόμμα
ή η Αριστερά (όπου βρίσκονται ο

ΔΗΣΥ και το ΑΚΕΛ αντίστοιχα) χά-
νουν έδρα, μιλάμε για μία έδρα από
τις 705. Αυτό ισχύει ακόμα και στο
πιο πιθανό σενάριο να χάσουν μια
κυπριακή έδρα οι Σοσιαλδημοκρά-
τες (ΔΗΚΟ και ΕΔΕΚ) και να προ-
στεθεί στην ευρωβουλή ακόμα ένας
ακροδεξιός, ή ένας ΔΗΚΟϊκός βαμ-
μένος ΔΗΠΑ, βαμμένος οπαδός του
Μακρόν.

Τα πιο πάνω δεν σημαίνουν πως
δεν υπάρχει λόγος να ψηφίζουμε
στις ευρωεκλογές. Ναι, η θέση της
Κύπρου στο Κοινοβούλιο δεν είναι,
λόγω μεγέθους, θέση εξουσίας. Δεν
παρέχει κάτι αντίστοιχο με βέτο
του εκάστοτε Προέδρου ή με το
ευρύ χαρτοφυλάκιο του εκάστοτε
Επιτρόπου (από το οποίο εμμέσως
επωφελείται η Κύπρος). Είναι όμως
μια θέση από την οποία με φαντα-
σία και στοχευμένες ιδέες μπορεί
κανείς να εντάξει την κυπριακή

οπτική σε θέματα-κλειδιά, βάσει
και των δικών της/ του ενδιαφε-
ρόντων ή αναγκών της χώρας. Γε-
νικά σήμερα οι ευρωβουλευτές μας
εστιάζουν πλέον και σε άλλα θέ-
ματα, πέραν της εύκολης καταγ-
γελίας κατά της Τουρκίας σε άδειες
αίθουσες για το Ελληνοκυπριακό
ακροατήριο.

Ένα χρόνο περίπου πριν από
τις ευρωεκλογές, οι νυν ευρωβου-
λευτές που ζητούν επανεκλογή και
νέοι φερέλπιδες ευρωβουλευτές
θα πρέπει να δείξουν στους ψηφο-
φόρους πως πραγματικά αντιλαμ-
βάνονται πού πάνε να μπλέξουν.
Και τα κόμματα πρέπει να επιλέξουν
με κριτήρια ευρωπαϊκής ατζέντας,
όχι με κριτήρια εξυπηρετήσεων ή
«εξορίας» στελεχών που κάποιοι
δεν θέλουν μέσα στα πόδια τους.

Η κοινή μας γνώμη και η ευρωβουλή
Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

ykakouris@gmail.com
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Βανδαλισμοί σχολεί-
ων, σεξουαλικά εγ-
κλήματα που δια-
πράττουν ανήλικοι
εις βάρος ανηλίκων
εντός του σχολικού

περιβάλλοντος, σχολικός και εξω-
σχολικός, διαδικτυακός εκφοβισμός,
κοινωνικός αποκλεισμός μαθητών
και μαθητριών από συμμαθητές
και συμμαθήτριες εντός του σχο-
λείου και της τάξης, είναι μερικά
από τα ορατά συμπτώματα της κρί-
σης που μαστίζει την εκπαίδευση
τα τελευταία χρόνια.

Πολλοί είναι εκείνοι που σπεύ-
δουν να ενοχοποιήσουν την παν-
δημία και την απορρύθμιση της
διαδικασίας κοινωνικοποίησης των
μαθητών ή τη σύγχρονη οικογένεια
και την ανοχή των γονέων στην
μικροπαραβατικότητα των παιδιών
τους. Άλλοι πάλι κατηγορούν την
«προοδευτική» κοινωνία και τον
μη τιμωρητικό χαρακτήρα των σχο-
λικών θεσμών και της ποινικής δι-
καιοσύνης. Στο ίδιο μήκος κύματος
κινούνται και όσοι στηλιτεύουν
την καθαρά εκπαιδευτική πλευρά
του σχολικού συστήματος, σχολιά-
ζοντας αρνητικά κυρίως την πρω-
τοφανή πτώση των επιδόσεων και

των μαθησιακών αποτελεσμάτων.
Πολλοί επικρίνουν τις κακές επι-
λογές παρωχημένων, αν όχι αντι-
δραστικών, ή και ψευδοπροοδευ-
τικών θεματικών τομέων, οι οποίες
αφήνουν παγερά αδιάφορη τη μα-
θητική νεολαία και την απομακρύ-
νουν από τις σχολικές δραστηριό-
τητες δηλητηριάζοντας τη σχολική
καθημερινότητα.

Οι περισσότεροι μάλιστα συμ-
φωνούν ότι τα προγράμματα σπου-
δών της μέσης εκπαίδευσης δεν
ανταποκρίνονται στις επαγγελμα-
τικές απαιτήσεις της σύγχρονης
κοινωνίας και τις προκλήσεις του
μέλλοντος, χωρίς βέβαια να μπο-
ρούν να προσδιορίσουν επακριβώς
και ομόφωνα ποιες είναι αυτές οι
απαιτήσεις και προκλήσεις. Εν
πάση περιπτώσει, οι προβληματι-
σμοί αυτοί, όσο ορθοί ή λανθασμέ-
νοι κι αν είναι, απομονώνουν το
εκπαιδευτικό σύστημα από τις κα-
θολικές κοινωνικές διεργασίες και
την ολιστική πραγματικότητα της
σύγχρονης κοινωνίας. 

Το άρθρο της Hannah Arendt
«Η κρίση της εκπαίδευσης» (1954)
μοιάζει να έρχεται από ένα μακρινό
και ξένο προς τα ευρωπαϊκά πράγ-
ματα παρελθόν. Παρόλα αυτά, όποι-

ος το μελετήσει προσεκτικά δεν
μπορεί να μην θορυβηθεί από την
ομοιότητα των προβλημάτων της
αμερικανικής εκπαίδευσης το μα-
κρινό 1954 με εκείνα της ευρωπαϊ-
κής –ελληνικής, κυπριακής και γαλ-
λικής– σήμερα, εβδομήντα χρόνια
μετά. Οι ομοιότητες αυτές προέρ-
χονται κυρίως από το γεγονός ότι
οι ευρωπαϊκές κοινωνίες βρίσκονται
σήμερα εκεί όπου βρισκόταν η αμε-
ρικανική πριν από μισό αιώνα. Για
παράδειγμα, αναφέρει η Arendt,
στις Ηνωμένες Πολιτείες, η εκπαί-
δευση διαδραματίζει έναν θεμε-
λιώδη ρόλο, προωθεί δηλαδή την
«αμερικανοποίηση» των παιδιών
των μεταναστών. Η εκπαίδευση
είναι συνεπώς «ο μόνος τρόπος για
να συγχωνευθούν οι εθνοτικές ομά-
δες σε έναν ενιαίο λαό». Η επιτυχής
κοινωνική και πολιτική ένταξη των
νεοεισερχόμενων επιτυγχάνεται
κυρίως μέσω της εκμάθησης της
γλώσσας και της λογοτεχνίας, της
ιστορίας και του πολιτισμού. Μόνο
σήμερα όμως συνειδητοποιούμε
ότι και οι ευρωπαϊκές κοινωνίες
μετατρέπονται αναπόφευκτα σε
κοινωνίες μεταναστών, τόσο λόγω
της τεράστιας μεταναστευτικής
πίεσης και της παγκοσμιοποιημένης

κοινωνίας, όσο και εξαιτίας των
αυξανόμενων αναγκών των ευρω-
παϊκών αγορών εργασίας για ερ-
γατικό δυναμικό. Τα ευρωπαϊκά
εκπαιδευτικά συστήματα είναι ανέ-
τοιμα για αυτή τη σημαντική αλ-
λαγή, με αποτέλεσμα να θεωρούν
ως δεδομένο κατά την είσοδο στο
σχολείο αυτό το οποίο όφειλαν να
επιτύχουν με την έξοδο από το σχο-
λείο: την ομαλή ένταξη στην εθνική
και ευρωπαϊκή κοινωνία. 

Ένα δεύτερο ζήτημα, που μόλις
σήμερα γνωρίζει η Ευρώπη, είναι
η σύγχυση του δημόσιου και του
ιδιωτικού, κάτι το οποίο ίσχυε ήδη
στην αμερικανική κοινωνία του
1954. Αποδίδουμε το γεγονός αυτό
στα μέσα κοινωνικής δικτύωσης,
αλλά δεν είναι μόνο αυτός ο λόγος
για τον οποίο τα παιδιά μας σήμερα
αδυνατούν να περιχαρακώσουν
τον καθαρά ιδιωτικό, οικογενειακό
τους χώρο, στον οποίο αισθάνονται
ασφαλή και αποδεσμευμένα από
τις κοινωνικές υποχρεώσεις και
συμπεριφορές του δημόσιου χώρου.
Το σχολείο, ενώ όφειλε να είναι ο
ενδιάμεσος χώρος ανάμεσα στον
ιδιωτικό και τον δημόσιο, οδηγών-
τας του νέους και τις νέες από τον
έναν στον άλλο, στην ουσία αδυ-

νατεί να αποδεσμευθεί από μόδες,
συμπεριφορές και νοοτροπίες που
επιβάλλονται από τη σύγχυση με-
ταξύ ιδιωτικού και δημόσιου χώρου.
Η δημιουργία ενός «παιδικού κό-
σμου», ο οποίος δεν είναι ούτε δη-
μόσιος ούτε ιδιωτικός, δεν καλλιερ-
γεί, σύμφωνα με την Arendt «τις
απαραίτητες συνθήκες για την ανά-
πτυξη και την εξέλιξη των παιδιών».
Το ότι, για παράδειγμα, δεν επιτρέ-
πεται να θεωρούμε τα παιδιά ως
μικρούς ενήλικες δεν θα έπρεπε
να μας απαγορεύει να διδάσκουμε
στα παιδιά τους δέοντες τρόπους
συμπεριφοράς των ενηλίκων στον
δημόσιο χώρο. 

Τέλος, ένα τρίτο χαρακτηριστικό
της αμερικανικής κοινωνίας, ο
ακραίος εξισωτισμός της, είναι σή-
μερα κοινωνική πραγματικότητα
και στην Ευρώπη, η οποία, καλώς
ή κακώς, λόγω της ιστορίας και του
πολιτισμού της αντιστάθηκε σε
μορφές γενικευμένης ισότητας. Αν
η Αμερική βίωνε το 1954 μια εκ-
παιδευτική κρίση, γράφει η Arendt,
είναι επειδή η πολιτική αυτής της
χώρας είναι να εξισώνει όλους τους
πολίτες της, καταργώντας τις δια-
φορές. Ενήλικες και παιδιά, δάσκα-
λοι και μαθητές, ηλικιωμένοι και

νέοι, καλοί και κακοί μαθητές, όλοι
τίθενται στο ίδιο επίπεδο, χωρίς
καμία ποιοτική διαφοροποίηση.
Αυτό οδηγεί σε μια πρωτόγνωρη
παρακμή της εξουσίας του σχολείου
και υποβάθμιση των εκπαιδευτικών
θεσμών.

Οι σημερινές ευρωπαϊκές κοι-
νωνίες, ενώ αυτοκατανοούνται ως
κοινωνίες της διαφορετικότητας,
δεν κατανοούν τη «διαφορετικό-
τητα» ως κάθετη ποιοτική διαφο-
ροποίηση ανάμεσα σε δύο ή πε-
ρισσότερες ομάδες, παραδείγματος
χάριν δασκάλους και μαθητές, γο-
νείς και παιδιά, ενήλικους και ανή-
λικους, αλλά ως οριζόντια εξομοί-
ωση των πάντων. Η κατάφαση της
διαφορετικότητας της κάθε ομάδας
είναι η ταύτισή της με όλες τις
άλλες. Οι ενήλικες έχουν ευθύνη
απέναντι στους νέους να τους οδη-
γήσουν και να τους προσανατολί-
σουν σε έναν κόσμο που δεν γνω-
ρίζουν, γράφει η Arendt. Η ανάληψη
αυτής της ευθύνης δεν είναι άλλη
από την αποδοχή της εξουσίας που
έχουν πάνω στα παιδιά τους. 

Ο κ. Παναγιώτης Χριστιάς είναι αν. καθη-
γητής πολιτικής και κοινωνικής φιλοσο-
φίας του Πανεπιστημίου Κύπρου.
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Η Ευρώπη του Ανθρακα και του Χάλυβα
Του ΑΝΤΡΟΥ Γ. ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗ

Μια σπίθα χρειάζεται
τελικά για να ξαναέλθει
στο προσκήνιο το ξε-
χασμένο -διεθνώς- κυ-
πριακό πρόβλημα, όσο
και αν η τοπική «πο-

λυλογία» στα μέσα ενημέρωσης με-
τέτρεψε το εθνικό θέμα, σε ιστορία
του Χότζα με τον βοσκό τον ψεύτη.
Το καλό ξέσπασμα της Αννίτας Δη-
μητρίου, της προέδρου της Βουλής,
κατά του προέδρου της Τουρκικής
Εθνοσυνέλευσης, ενώπιον 41 κοινο-
βουλευτικών ηγετών, στη Σύνοδο
των Προέδρων Κοινοβουλίων, στην
Πράγα της Τσεχίας, σίγουρα δεν ήταν
ακόμη μια «ανούσια» εξέλιξη στο Κυ-
πριακό. Ανάγκασε, με την καλή έν-
νοια, κοινοβουλευτικούς ηγέτες απ’
όλη την Ευρώπη να αντιληφθούν το
βασικό επιχείρημα της Κύπρου, ότι
η εισβολή της Ρωσίας στην Ουκρανία
αποτελεί ανάλογο γεγονός με την ει-
σβολή της Τουρκίας στην Κύπρο. Για
την ιστορία, ο Τούρκος πρόεδρος της
Εθνοσυνέλευσης αμφισβήτησε τη
διασύνδεση ανάμεσα στις δύο εισβο-
λές, για να δεχθεί την έντονη αντί-
δραση της Αννίτας Δημητρίου. Ακο-
λούθησε μια έντονη και μακρά στι-
χομυθία, η οποία έφθασε στο σημείο
ο Τούρκος αξιωματούχος να καταφύγει
στην ηλικία της προέδρου της Βουλής,
για να δεχθεί την οργισμένη αντί-
δραση της Αννίτας Δημητρίου και
την καταγγελία περί σεξιστικής συμ-
περιφοράς. Αποτέλεσμα ήταν η «κρί-
ση» να αποτελέσει την καλύτερη ευ-
καιρία για να αντιληφθούν οι κοινο-
βουλευτικοί ηγέτες το δράμα της Κύ-
πρου. Από εκεί και πέρα, η στιχομυθία
αποτέλεσε κύριο θέμα στα μέσα ενη-
μέρωσης της Κύπρου, της Ελλάδας
και σε πολλές χώρες της Ευρώπης.

Η διαφώτιση, ή αλλιώς η καλή
προπαγάνδα για το Κυπριακό, κατέ-
στη για δεκαετίες μία από τις προ-
μετωπίδες του εθνικού μας προβλή-
ματος. Εκατοντάδες εκατομμύρια δα-
πανήθηκαν από τις τσέπες των φο-
ρολογουμένων, για να ενημερώνονται
οι ξένες κυβερνήσεις και οι άλλοι λαοί
για το δράμα του κυπριακού ελληνι-
σμού. Μάλιστα, κατά διαστήματα
ορισμένοι ομογενείς, κυρίως στις
Ηνωμένες Πολιτείες, ζητούσαν από
τη Δημοκρατία πολλά εκατομμύρια
και υπόσχονταν ότι θα λύσουν το
Κυπριακό. Και όλα αυτά σε αντίθεση
με τους γείτονές μας, τους Εβραίους,
όπου οι ομογενείς πληρώνουν αδρά
για το κράτος του Ισραήλ. Ευτυχώς
τα τελευταία χρόνια, λόγω και της
οικονομικής κρίσης, σταμάτησε ή
περιορίστηκε αυτό το «παραμύθι»
κατά πολλούς, και άρχισαν όλοι όσοι
έχουν εξουσία να σκέφτονται λίγο
διαφορετικά. Διαχρονικά ελάχιστες
πληροφορίες είδαν το φως της δη-
μοσιότητας, για επιτυχίες στον χώρο
της διαφώτισης.

Το 1977 ο μακαριστός Αρχιεπί-

σκοπος Χρυσόστομος Α ,́ μόλις ανήλθε
στον θρόνο του Αποστόλου Βαρνάβα,
πήγε στην Αμερική, πιστεύοντας ότι
φέρει τη λύση. Συναντήθηκε με την
ηγεσία του Στέιτ Ντιπάρτμεντ, πολ-
λούς αξιωματούχους και θρησκευτι-
κούς ηγέτες. Άκουσε μόνο καλά λόγια.
Ο μόνος που του είπε την αλήθεια
ήταν ένας ραβίνος, ο οποίος του είπε
ότι μάταια «κρούει τις πόρτες», γιατί
τα συμφέροντα της Αμερικής είναι
περισσότερα στην Τουρκία. Αυτός ο
ισχυρός άνθρωπος, εντυπωσιασμένος
από τον φλογερό Αρχιεπίσκοπο, φρόν-
τισε και διπλασιάστηκε τότε η οικο-
νομική βοήθεια της Αμερικής προς
την Κύπρο. Από τότε ο μακαριστός
ιεράρχης δεν ξαναπήγε σε περιοδεία
διαφώτισης. Ανάλογες απογοητευτικές
εμπειρίες βίωσαν κατά διαστήματα
υπουργοί Εξωτερικών και διπλωμάτες,
αλλά σχεδόν ποτέ δεν μιλούσαν δη-
μοσίως για τις «κλειστές θύρες» τις
οποίες έκρουαν. Πριν από μερικές
δεκαετίες, ο τότε υπουργός Εξωτε-
ρικών Γιώργος Ιακώβου τόλμησε και
πήγε στα Ηνωμένα Έθνη, δείχνοντας
μια φωτογραφία από το κατεχόμενο
χωριό του. Το θέμα έγινε πρωτοσέλιδο
όχι μόνο στην Κύπρο, αλλά και πάλι
ξεχάστηκε σε μερικές μέρες. 

Ο Θουκυδίδης θεωρείται ο πατέρας
του πολιτικού ρεαλισμού. Πιο απλά,
ανάλογα με τα συμφέροντα, είναι οι
δράσεις και οι αντιδράσεις των κρατών
και όλων των εξουσιών. Ωστόσο,
αυτοί οι οποίοι λαμβάνουν τις απο-
φάσεις, καταστροφικές ή σωτήριες,
είναι άνθρωποι με αισθήματα, με
πάθη και αδυναμίες, με ιδεολογίες
και πεποιθήσεις, είναι όντα με συ-
νείδηση και ενοχές. Γι’ αυτό και πολύ
απλά γίνονται τεράστια λάθη και τε-
λικά χάνονται όχι μόνο κράτη και
αυτοκρατορίες, αλλά κινδυνεύει σή-
μερα και ολόκληρος ο πλανήτης, από
κοντόφθαλμες και εγωιστικές επιλο-
γές. Στην Κύπρο εδώ και δεκαετίες,
οι πολιτικές και στρατηγικές επιλογές,
κινούνταν πάντα στο εκκρεμές του
πολιτικού ρεαλισμού και των συναι-
σθηματικών εξάρσεων. Και το χει-
ρότερο, είναι ότι ποτέ δεν υπήρξαν
ξεκάθαρες επιλογές από τους κυβερ-
νώντες, από τους ανθρώπους, οι οποίοι
λάμβαναν αποφάσεις. Αποτέλεσμα
είναι το Κυπριακό να καταστεί ένα
από τα μακροβιότερα προβλήματα
στον κόσμο και οι άνθρωποι να πε-
θαίνουν με το όνειρο ότι «πάλι με
χρόνια με καιρούς, πάλι δικά μας θα
’ναι…». Η ιστορία μπορεί να κάνει
κύκλους, αλλά ποτέ οι θεωρίες του
Μακιαβέλι δεν στάθηκαν ικανές να
ανατρέψουν τις αρχές του Μεγάλου
Φωτίου, έστω κι αν και οι δύο μίλησαν
για τον τρόπο άσκησης της εξουσίας.
Όλα εδώ πληρώνονται, αλλά και όλα
εδώ δικαιώνονται, πάντα στο διάβα
του χρόνου.

Το ξέσπασμα
της Αννίτας

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ

kaparispan@yahoo.gr

Η κρίση της εκπαίδευσης (Ι)
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Στις 9 Μαΐου 1950 υπογράφηκε
η ιστορική «Διακήρυξη Σουμάν»
γνωστή και ως η Ημέρα της Ευ-
ρώπης, για διατήρηση συνθηκών
διαρκούς ειρήνης μεταξύ των εχ-
θρών του Β΄ Παγκόσμιου Πολέ-
μου και κυρίως για βελτίωση των
σχέσεων μεταξύ Γαλλίας και Γερ-
μανίας. Η «Διακήρυξη Σουμάν»
υπογράμμιζε επίσης τη διασφά-
λιση της παγκόσμιας ειρήνης και
της αλληλεγγύης της οποίας προ-
ηγήθηκε η Υπογραφή της Συν-
θήκης των Παρισίων για τη δη-
μιουργία της Ευρωπαϊκής Κοι-
νότητας Άνθρακα και Χάλυβα
(ΕΚΑΧ). Ιδρυτικά μέλη της ΕΚΑΧ
ήταν έξι ευρωπαϊκά κράτη (Βέλ-
γιο, Γαλλία, Γερμανία, Ιταλία,
Λουξεμβούργο, Ολλανδία) τα
οποία συμφώνησαν σε μια νέα
μορφή διεθνούς συνεργασίας
συνεκμετάλλευσης του άνθρακα
και του χάλυβα που θα εξασφά-
λιζε ειρήνη και ευημερία στα
κράτη-μέλη της ΕΚΑΧ.

Σήμερα, 72 χρόνια από τη δη-
μιουργία της πρώτης Κοινότητας,
η οποία ευελπιστούσε στην οι-
κοδόμηση μιας καλύτερης Ευ-
ρώπης, η αλληλεγγύη, η ειρήνη
και η σταθερότητα είναι προς
αμφισβήτηση. Η Ευρώπη δυστυ-
χώς δεν έμαθε από τα λάθη του
παρελθόντος και ιδιαίτερα οι χώ-
ρες κατασκευάστριες πολεμικού
εξοπλισμού, αφού με τα όπλα
τους πολεμούσαν οι αντίπαλοι
στους δύο Παγκόσμιους Πολέ-
μους. Εν έτει 2023 οι δύο μεγάλες
δυνάμεις της άλλοτε ΕΚΑΧ και
της σημερινής Ε.Ε., Γαλλία και
Γερμανία, έχουν διχαστεί, με την

πρώτη να τάσσεται καθαρά υπέρ
της Ουκρανίας, όπως και τα υπό-
λοιπα μέλη της Ε.Ε., στηριζόμενη
από την αναδυόμενη δύναμη
στην Ε.Ε. την Πολωνία. Ο σημε-
ρινός Γερμανός Καγκελάριος
Όλαφ Σολτς αναγκαστικά ακο-
λούθησε την ουκρανική πορεία
της χώρας του, αφού οι εταίροι
του στην συγκυβέρνηση Πράσι-
νοι και Φιλελεύθεροι εναντιώ-
νονται στη Ρωσία και Κίνα, κάτι
που δεν έπραττε η προκάτοχος
του Άνγκελα Μέρκελ. Η Πολωνία
αποτελεί την ηγετική κινητήρια
δύναμη της ομάδας Βίσεγκραντ
μαζί με την Τσεχία, Ουγγαρία
και Σλοβακία και τάσσονται, μαζί
με άλλες πρώην ανατολικές χώρες
ενάντια στη Ρωσία και υπέρ των
ΗΠΑ. Η γερμανική κυβέρνηση
επιβίωσε από τη λήψη κυρώσεων
ενάντια στη Ρωσία μετά την ει-

σβολή στην Ουκρανία, όμως δεν
φαίνεται να μπορεί να αντέξει
άλλες κυρώσεις ενάντια στην Κί-
να, μόνιμο μέλος του Συμβουλίου
Ασφαλείας του ΟΗΕ.

Ήδη οι πρώτοι τριγμοί στον
γερμανικό συνασπισμό έχουν
προκαλέσει εντάσεις, λόγω της
άρσης εκμετάλλευσης της φθη-
νής ενέργειας από τη Ρωσία, της
αύξησης των αμυντικών δαπα-
νών και της διατήρησης και ενί-
σχυσης των εμπορικών σχέσεων
με την Κίνα. Η πίεση που ασκή-
θηκε προς τον Γερμανό καγκε-
λάριο, τόσο από την αντιπολί-
τευση όσο και από τους κυβερ-
νητικούς εταίρους για απαλλαγή
από το ρωσικό φυσικό αέριο,
οδήγησε στη σύναψη συμφωνίας
με το Κατάρ για αγορά φυσικού
αερίου από το 2026 μέχρι το 2041.
Η Γερμανία έθεσε τον μεγαλε-

πήβολο στόχο μέχρι το 2037 να
καταστεί κλιματικά ουδέτερη,
όπως έγραψε η εφημερίδα «Sued-
deutsche Zeitung».

Η στροφή της Γερμανίας προς
άλλες αγορές φυσικού αερίου
εξαιρουμένης της Ρωσίας, ανα-
δεικνύει ότι για τον κυβερνητικό
συνασπισμό το οικονομικό συμ-
φέρον βρίσκεται πάνω από βα-
σικές ευαισθησίες των Γερμανών
που εστιάζονται στις χιλιάδες
εργάτες που πέθαναν στις οικο-
δομές των γηπέδων του Κατάρ.
Εύκολα ξεχάστηκαν επίσης τα
περιβραχιόνια των διεθνών παι-
κτών της γερμανικής εθνικής
ομάδας ποδοσφαίρου με το μή-
νυμα One Love, όπως και οι δια-
δηλώσεις των νέων της «τελευ-
ταίας γενιάς» υπέρ της προστα-
σίας του περιβάλλοντος.

Σήμερα, 70 και πλέον χρόνια
από τη γέννηση της ΕΚΑΧ, το
εγγόνι της, η Ε.Ε., συνεχίζει να
διατηρεί ή επιστρέφει στη χρήση
άνθρακα, ενώ η τιμή του χάλυβα
έχει εκτοξευθεί στα ύψη. Η Ευ-
ρώπη της ασφάλειας, της ειρήνης
και της δημοκρατίας συνεχίζει
να κατασκευάζει και να εξάγει
όπλα, τα οποία στρέφονται ενάν-
τια σε αμάχους σε άλλες ηπείρους
αναγκάζοντας τους κατατρεγμέ-
νους να ψάξουν ένα καλύτερο
μέλλον σε χώρες της Ε.Ε. Τελικά,
φαίνεται ότι οι αρχές και οι αξίες
των έξι ιδρυτικών χωρών-μελών
της ΕΚΑΧ αποδείχθηκαν «άν-
θρακες ο θησαυρός».

Ο κ. Άντρος Γ. Καραγιάννης είναι δή-
μαρχος Δερύνειας.

Η Ευρώπη δυστυχώς δεν έμαθε από τα λάθη του παρελθόντος και ιδιαί-
τερα οι χώρες κατασκευάστριες πολεμικού εξοπλισμού.
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Εναλλακτικά σενάρια για το αποτέ-
λεσμα της κάλπης της 21ης Μαΐ-
ου και τους χειρισμούς τους κατά 
την κρίσιμη φάση των διερευνη-
τικών εντολών που θα ακολουθή-
σει εξετάζουν τα κόμματα καθώς 
η προεκλογική περίοδος εισέρχε-
ται στην τελική ευθεία, με τη Ν.∆. 
να διατηρεί σαφές δημοσκοπικό 
προβάδισμα έναντι του ΣΥΡΙΖΑ 
και το ΠΑΣΟΚ να κινείται σε ορι-
ακά διψήφια ποσοστά.

Οπως αναγνωρίζουν τα κομ-
ματικά επιτελεία, το σκηνικό που 
θα διαμορφωθεί το βράδυ των 
επερχόμενων εκλογών, αλλά και 
η στάση των κομμάτων μέχρι –
όπως σχεδόν προεξοφλείται– τον 
σχηματισμό υπηρεσιακής κυβέρ-
νησης που θα οδηγήσει τη χώρα 
εκ νέου στις κάλπες, θα επηρε-
άσουν καταλυτικά τους συσχε-
τισμούς της 2ας Ιουλίου, οπότε 
και αναμένεται να διεξαχθεί η 
δεύτερη εκλογική αναμέτρηση, 
με τον νέο εκλογικό νόμο.

Η Ν.Δ. και οι 151

Το ευκταίο για τον πρωθυ-
πουργό Κυριάκο Μητσοτάκη και 
τη Ν.∆. σενάριο είναι στις εκλο-
γές της 21ης Μαΐου να διασφαλί-
σει ένα ποσοστό της τάξεως του 
34% και άνω, που θα αποτελεί 
«κατώφλι» για την επίτευξη αυτο-
δυναμίας στη δεύτερη αναμέτρη-
ση και, παράλληλα, το ΠΑΣΟΚ 
να πραγματοποιήσει «χαμηλή 
πτήση», ώστε να ακυρωθεί εξαρ-
χής η προοπτική σχηματισμού 
κυβέρνησης συνεργασίας. Αντι-
θέτως, δυσκολότερη εξίσωση για 
την Πειραιώς θα αποτελέσει το 
ενδεχόμενο Ν.∆. και ΠΑΣΟΚ να 
αθροίζουν περισσότερους από 
151 βουλευτές. Και τούτο διότι 
σε αυτή την περίπτωση θα είναι 
κρίσιμο, όπως λέγεται, «με ποιο 
σκεπτικό και τίνος την ευθύνη» 
η χώρα θα οδηγηθεί και πάλι σε 
εκλογές: Από το Μαξίμου και την 
Κουμουνδούρου και τη Χαριλάου 
Τρικούπη δεν έχει περάσει εξάλ-
λου απαρατήρητο ότι το αίτημα 
να καταβληθεί προσπάθεια σχη-
ματισμού κυβέρνησης την επο-
μένη της 21ης Μαΐου δεν αφή-
νει αδιάφορη την κοινή γνώμη. 
Στην τελευταία δημοσκόπηση 
της Pulse για τον ΣΚΑΪ, στο ερώ-
τημα «εάν στις ερχόμενες εκλο-
γές δεν προκύψει αυτοδύναμη 

κυβέρνηση, τι θα ήταν καλύτερο 
να γίνει», το 21% απαντά «προ-
σπάθεια για κυβέρνηση συνεργα-
σίας πάση θυσία», «προσπάθεια 
για κυβέρνηση συνεργασίας και 
αν δεν αποδώσει... νέες εκλογές» 
το 27% και «νέες εκλογές το συ-
ντομότερο» το 34% («δεν γνωρί-
ζω - δεν απαντώ» το 8%).

Ο κ. Μητσοτάκης σε πρόσφα-
τες τοποθετήσεις του έχει ανα-
φέρει πως θα λάβει τη διερευνη-

τική εντολή από την Πρόεδρο 
της ∆ημοκρατίας Κατερίνα Σα-
κελλαροπούλου και θα κινηθεί 
με γνώμονα το εκλογικό αποτέ-
λεσμα. Παρότι ο πρωθυπουργός 
κρατάει κλειστά τα χαρτιά του 
ακόμη και από στενούς συνερ-
γάτες του, υψηλόβαθμα κυβερ-
νητικά στελέχη εκτιμούν πως η 
χώρα θα οδηγηθεί σε δεύτερες 
εκλογές, παρότι στο πλαίσιο της 
εντολής του πρωθυπουργού είναι 
πιθανόν να πραγματοποιηθεί συ-
νάντηση με τον κ. Ανδρουλάκη.

Σε θεσμικό επίπεδο, η Ν.∆. 
εκτιμάται πως θα επικαλεστεί 
πως μια κυβέρνηση με ορια-
κή κοινοβουλευτική πλειοψη-
φία στην περιοχή των 151-153 
εδρών, ακόμη και μονοκομμα-
τική, είναι εκ των πραγμάτων 
ασταθής. Πόσο μάλλον που στην 
προκειμένη περίπτωση αντικεί-
μενο συζήτησης θα είναι μια κυ-
βέρνηση συνεργασίας Ν.∆. - ΠΑ-
ΣΟΚ, δηλαδή δύο κομμάτων με 
διαφορετικές στοχεύσεις και 

αναφορές. Επίσης, αναμένεται 
να επισημανθεί πως τα δύο κόμ-
ματα έχουν σημαντικές προγραμ-
ματικές διαφορές, με πιο κομβική 
το σχέδιο του Μεγάρου Μαξίμου 
για «αξιολόγηση παντού». 

Σε δεύτερο επίπεδο, από τη 
Ν.∆. θα αναδειχθεί η επιμονή 
του κ. Ανδρουλάκη για «τρίτο 
πρόσωπο» στην πρωθυπουργία. 
Οπως τονίζεται, στην Ευρώπη 
αποτελεί εν πολλοίς κανόνα σε 
κυβερνήσεις συνεργασίας ο αρ-
χηγός του πρώτου κόμματος να 
αναλαμβάνει πρωθυπουργός. 
Μάλιστα τούτο το αποδέχεται 
ως αρχή και ο Αλέξης Τσίπρας, 
ενώ είχε ισχύσει κατά τον σχη-
ματισμό της κυβέρνησης Σαμα-
ρά - Βενιζέλου, παρότι η Ν.∆. το 
2012 είχε χαμηλότερα ποσοστά.

Ο ΣΥΡΙΖΑ και η διαφορά

Για την Κουμουνδούρου, το 
ιδανικό σενάριο θα είναι να δι-
αψευστούν οι τρέχουσες δημο-
σκοπήσεις και στις κάλπες της 

21ης Μαΐου να είναι έστω ορι-
ακά πρώτο κόμμα ή να ηττηθεί 
με μικρή διαφορά. Σε περίπτω-
ση εκλογικής νίκης είναι σαφές 
από τις τοποθετήσεις του κ. Τσί-
πρα πως θα επιδιώξει τον σχη-
ματισμό κυβέρνησης συνεργα-
σίας με το ΠΑΣΟΚ. Πάντως, η 
έκβαση του εγχειρήματος είναι 
εξαιρετικά αμφίβολη. Η Χαρι-
λάου Τρικούπη απέρριψε άμε-
σα το «Συμβόλαιο για την Αλ-
λαγή» που πρότεινε ως βάση 
προγραμματικών συγκλίσεων 
ο ΣΥΡΙΖΑ, ενώ σύμφωνα με συ-
νομιλητές του ο κ. Ανδρουλάκης 
θα επιμείνει μέχρι τέλους στη 
θέση «ούτε Μητσοτάκης ούτε 
Τσίπρας στην πρωθυπουργία». 
Παράλληλα, ως γνωστόν, ο κ. 
Τσίπρας έχει απορρίψει το ενδε-
χόμενο σχηματισμού κυβέρνη-
σης ηττημένων με τη συμμετο-
χή του ΠΑΣΟΚ και ενδεχομένως 
την ανοχή τoυ ΜέΡΑ25. Ομως, 
κυβερνητικά στελέχη δεν απο-
κλείουν να βάλει στο τραπέζι τα 

σενάρια ηττημένων και ανοχής 
«στην περίπτωση που οι αριθμοί 
βγαίνουν», αν όχι στο πλαίσιο 
της δικής του εντολής, στη σύ-
σκεψη που θα πραγματοποιηθεί 
υπό την κ. Σακελλαροπούλου σε 
μια ύστατη προσπάθεια σχημα-
τισμού κυβέρνησης.

Τέλος, το απευκταίο για τον 
ΣΥΡΙΖΑ σενάριο είναι μια καθαρή 
ήττα με σημαντική διαφορά από 
τη Ν.∆., με την τελευταία επιπρο-
σθέτως να λαμβάνει ποσοστά που 
θα της δίνουν «παράσταση αυτο-
δυναμίας». Μια επανάληψη δηλα-
δή του 2019, όταν το αποτέλεσμα 
των ευρωεκλογών επί της ουσί-
ας προδίκασε την έκβαση των 
εθνικών εκλογών που ακολούθη-
σαν. Οπως λέγεται, εάν η διαφο-
ρά Ν.∆. - ΣΥΡΙΖΑ στις 21 Μαΐου 
είναι μεγάλη, δεν αποκλείεται η 
σημαντική αποσυσπείρωση του 
κόμματος της αξιωματικής αντι-
πολίτευσης στην πορεία προς τις 
νέες κάλπες. Πόσο μάλλον που οι 
δεύτερες εκλογές, του Ιουλίου, 
θα διεξαχθούν εν μέσω θέρους 
και με την τουριστική περίοδο 
σε πλήρη εξέλιξη.

Το ΠΑΣΟΚ και η πόλωση

Το απευκταίο για την Κουμουν-
δούρου σενάριο είναι η θετικότε-
ρη δυνατή εκλογική έκβαση για 
το ΠΑΣΟΚ. Εάν ο ΣΥΡΙΖΑ δεν έχει 
προοπτική επικράτησης στη δεύ-
τερη κάλπη, ο κ. Ανδρουλάκης θα 
είναι σε θέση να παρουσιαστεί ως 
ο μόνος που θα μπορεί να βάλει 
τέλος στην πρωθυπουργία Μητσο-
τάκη στο πλαίσιο κυβερνητικής 
συνεργασίας με τη Ν.∆.· ή, στην 
περίπτωση αυτοδυναμίας της Ν.∆., 
ως η ανερχόμενη αντιπολιτευτι-
κή δύναμη, καθώς ο ΣΥΡΙΖΑ από 
το 2019 και μετά θα έχει υποστεί 
αλλεπάλληλες εκλογικές ήττες. 

Στον αντίποδα, δύσκολη θα εί-
ναι η «επόμενη ημέρα» στη Χα-
ριλάου Τρικούπη εάν η διαφορά 
Ν.∆. - ΣΥΡΙΖΑ είναι μικρή ή εάν 
το ΠΑΣΟΚ περάσει κάτω από τον 
πήχυ του καθαρού διψήφιου πο-
σοστού. Οπως αναγνωρίζεται, εάν 
η δεύτερη εκλογική αναμέτρηση 
προσλάβει χαρακτήρα «ντέρμπι», 
η πόλωση που θα επικρατήσει 
θα οδηγήσει σε ισχυρές πιέσεις 
των δύο μονομάχων στην εκλο-
γική βάση του ΠΑΣΟΚ. Επίσης, 
σε περίπτωση χαμηλών ποσο-
στών ελλοχεύει ο κίνδυνος της 
εσωστρέφειας.

Oσο ο ΣΥΡΙΖΑ απομακρύνεται με 
ταχύ βηματισμό από τον Γιά-
νη Βαρουφάκη, τόσο περισσό-
τερο εντείνει την πίεση και το 
«φλερτ» προς το ΠΑΣΟΚ για την 
επόμενη ημέρα των εκλογών. Σε 
ένα περιβάλλον μεγάλης δημο-
σκοπικής πίεσης, η Κουμουν-
δούρου έχει αφήσει πίσω την 
περίοδο που «δεν απέκλειε κα-
νέναν», εκτός από την Ελληνι-
κή Λύση, για την προοδευτική 
διακυβέρνηση. 

Η «∆ήμητρα», η θεά της γο-
νιμότητας, απέδωσε «καρπούς» 
μόνο σε όσους εξακολουθούν 
να πολεμούν το ευρώ και ονει-
ρεύονται την κατάργηση του 
Χρηματιστηρίου. Ο ΣΥΡΙΖΑ εί-
ναι πλέον ένα συστημικό κόμμα 
και με το σήμα που έδωσε ο Αλέ-
ξης Τσίπρας στην τελευταία του 
συνέντευξη στον ΑΝΤ1, άφησε 
πίσω του ακόμη και τα σενάρια 
περί ψήφου ανοχής από τον Γιά-
νη Βαρουφάκη. Τόνισε πως μια 
πλειοψηφία που θα στηρίζεται 
στην απουσία από τα κοινοβου-
λευτικά έδρανα ενός κόμματος 
του 3% «δεν θα είναι μια κυβέρ-
νηση σταθερότητας και μακράς 
πνοής». Το ΚΚΕ δεν το υπολογί-
ζουν εδώ και καιρό. Ηχησε άλ-
λωστε πολύ αρνητικά η φράση 
του ∆ημήτρη Κουτσούμπα για 
«μούφα» προοδευτική διακυβέρ-

νηση. Επειτα από μια «φουρτου-
νιασμένη» πορεία με αρκετούς 
«αστερίσκους», η χάραξη μιας 
γραμμής απολύτως προσαρμο-
σμένης με το προφίλ της κυβερ-
νησιμότητας που έχει ορίζοντα 
τετραετίας αποτελεί την τελική 
προσέγγιση με την οποία ο ΣΥ-

ΡΙΖΑ θα προσέλθει στις κάλπες.    
Η ηχηρή δόση παπανδρεϊ-

κών αναφορών για «συμβόλαιο 
αλλαγής», για την «Ελλάδα που 
ανήκει στους Ελληνες» και για 
το περίφημο «ραντεβού με την 
Ιστορία» του 1981 δείχνουν πως 
ούτε το ΚΚΕ ούτε το ΜέΡΑ25 
ήταν ρεαλιστικές επιλογές για 
τον σχηματισμό της προοδευ-
τικής συμμαχίας. Και μπορεί 
όλα αυτά να μη διασκεδάζουν 
τον Νίκο Ανδρουλάκη, ωστό-
σο υπενθυμίζουν στον πρόε-
δρο του ΠΑΣΟΚ πως ο ΣΥΡΙΖΑ 
θα συνεχίσει να «ψαρεύει» ψη-
φοφόρους από τον μεσαίο χώ-
ρο μέχρι την τελευταία στιγμή.

Τι λένε πλέον στην Κουμουν-
δούρου; Πως η προοδευτική κυ-
βέρνηση δεν θα σχηματιστεί τα 
τρία 24ωρα των διερευνητικών 
εντολών, ανάμεσα στον πρώτο 
και τον τρίτο, αλλά σε 18+3 
ημέρες, καθώς το ΠΑΣΟΚ πλέον 
γνωρίζει τη βάση της συμφωνί-
ας από την περασμένη Τετάρ-
τη. Τα «χαρτιά» είναι ανοιχτά 
και οι «μπλόφες» αργά ή γρήγο-
ρα θα πρέπει να σταματήσουν. 
Αν η ηγεσία της Χαριλάου Τρι-
κούπη ή οι άλλες προοδευτικές 
δυνάμεις δεν μπουν στον κόπο 
να μελετήσουν τις προτάσεις 
και να προσαρμόσουν τις δικές 
τους, οι ψηφοφόροι τους, έτσι κι 

αλλιώς, είναι σε κάθε περίπτω-
ση οι βασικοί παραλήπτες, λένε 
στην Κουμουνδούρου.

Οι δημοσκοπήσεις

Η «ανοιχτή πληγή» εδώ και 
πολλά χρόνια για τον ΣΥΡΙΖΑ εί-
ναι οι δημοσκοπήσεις. Τα ευρή-
ματα των μετρήσεων δίνουν μια 
δυναμική στη Νέα ∆ημοκρατία 
που εμφανίζεται σταθερά να εί-
ναι πρώτο κόμμα, ανοίγοντας και 
πάλι την «ψαλίδα». Αυτός είναι 
ο λόγος που μεταξύ κορυφαίων, 
αλλά και μικρομεσαίων, στελε-
χών συζητείται πως από τη στιγ-
μή που ο Κυριάκος Μητσοτάκης 
προετοιμάζει τους πάντες για μια 

νίκη 7-8 μονάδων, οποιοδήπο-
τε αποτέλεσμα προκύψει υπέρ 
της Νέας ∆ημοκρατίας στα όρια 
του στατιστικού λάθους θα θεω-
ρηθεί αποτυχία για τον ίδιο. Και 
όλα πλέον θα είναι ανοιχτά για 
τη σύγκρουση της ενισχυμένης 
αναλογικής. «Ο Κυριάκος Μη-
τσοτάκης πορεύεται χωρίς λογι-
κή δεύτερων εκλογών, ενώ έχει 
στρατηγική δεύτερων εκλογών», 
τόνιζε χαρακτηριστικά μέλος του 
Πολιτικού Συμβουλίου του κόμ-
ματος στην «Κ».

Στην Κουμουνδούρου σχεδί-
αζαν να μπορούν να κοιτούν με 
θάρρος την κάλπη την 21η Μαΐ-
ου και όχι να αγωνιούν μέσα από 
το παραβάν. Κάτι τέτοιο δεν φαί-
νεται να είναι εφικτό, καθώς θα 
πρέπει να γίνουν αρκετές «διορ-
θώσεις» και το χρονικό διάστη-
μα είναι εξαιρετικά μικρό. Ισως 
γι’ αυτό επενδύουν πολλά στους 
περίπου 200.000 17άρηδες και 
18άρηδες, που θα προσέλθουν για 
πρώτη φορά στην κάλπη, γνωρί-
ζοντας πως αν κερδίσει ο ΣΥΡΙΖΑ 
θα περάσουν πιο εύκολα στο πα-
νεπιστήμιο με την κατάργηση της 
Ελάχιστης Βάσης Εισαγωγής. Με-
τά τα Τέμπη, ανέμεναν σιγά σιγά 
η φθορά της «γαλάζιας» παράτα-
ξης να μετατραπεί σε ένα έστω μι-
κρό κύμα ενίσχυσης του ΣΥΡΙΖΑ. 
Αυτό δεν έγινε, παρά το γεγονός 
πως οι «δημοσκόποι» του κόμμα-
τος επισημαίνουν ότι σε όλες τις 

έρευνες τα συναισθήματα που 
κατακλύζουν τους πολίτες είναι 
η απογοήτευση και η οργή. Προ-
σθέτουν επίσης πως η ακρίβεια 
θα είναι το κριτήριο με βάση το 
οποίο θα ρίξουν την ψήφο τους 
σε 15 ημέρες.

Η παγιωμένη εικόνα του δεύ-
τερου στοιχειώνει τον ΣΥΡΙΖΑ και 
στην Κουμουνδούρου στηρίζουν 
πολλά στους αναποφάσιστους. Οι 
εταιρείες δημοσκοπήσεων που 
πραγματοποιούν τα exit polls, ρω-
τούν δύο πράγματα όσους βγαί-
νουν από τα εκλογικά κέντρα: 
«Τι ψήφισες και πότε κατέληξες 
στην επιλογή σου». Ενα ποσοστό, 
που αγγίζει το 10%, απαντάει πως 
αποφάσισε μέσα στο τελευταίο 
Σαββατοκύριακο. ∆ηλαδή από 
τους περίπου έξι εκατομμύρια 
πολίτες που προσέρχονται στις 
κάλπες, οι 500.000 επιλέγουν το 
ψηφοδέλτιο που θα σταυρώσουν 
την τελευταία στιγμή. Το άλλο 
στοιχείο που είναι ενθαρρυντικό 
για το κόμμα του Αλέξη Τσίπρα 
αφορά τη λεγόμενη «υποεκτίμη-
ση» του ΣΥΡΙΖΑ. Οπως εξηγού-
σαν στην «Κ» κομματικές πηγές, 
τον Σεπτέμβριο του 2015, την τε-
λευταία εβδομάδα, οι μετρήσεις 
έφερναν τον ΣΥΡΙΖΑ περίπου στο 
29,8%. Εφτασε το 35,5%. Αντί-
στοιχα το 2019, πάλι πέντε ημέ-
ρες πριν από τις εκλογές, υπολο-
γιζόταν στο 27,5%, λαμβάνοντας 
τελικά 31,5%. 

Τα «αγκάθια» της επόμενης ημέρας

Τα σκισμένα προσκλητήρια και ο εφιάλτης των γκάλοπ

Ποια σενάρια προβληματίζουν τους αρχηγούς για τη διαχείριση του εκλογικού αποτελέσματος

Αναγκαστική στροφή στη στρατηγική του για τις συνεργασίες κάνει ο ΣΥΡΙΖΑ, που αμφισβητεί πάλι τις μετρήσεις

Τα ηχηρά «όχι» του 
ΚΚΕ και του ΜέΡΑ25 
έδειξαν ότι το άνοιγμα 
και η συζήτηση περί 
ανοχής ήταν εξαρχής 
καταδικασμένα.

Του Κ. Π. ΠΑΠΑΔΙΟΧΟΥ

Αποψη του εκλογικού περιπτέρου της Ν.∆. στην πλ. Συντάγματος. Στόχος του κόμματος είναι ένα ποσοστό κοντά στο 35%, που θα δίνει «παράσταση αυτοδυναμίας». 

Ο Αλέξης Τσίπρας την περασμένη Πέμπτη στην Τρίπολη. Η Κουμουνδού-
ρου ποντάρει στην ψήφο των 17άρηδων. Εξ ου και η έμφαση στην εξαγγελία 
για κατάργηση της Ελάχιστης Βάσης Εισαγωγής στα πανεπιστήμια.
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Του ΑΝΤΩΝΗ ΑΝΤΖΟΛΕΤΟΥ

Εάν η διαφορά
Ν.Δ. - ΣΥΡΙΖΑ προδι-
κάζει και το αποτέλεσμα 
της δεύτερης κάλπης, εί-
ναι ορατό το ενδεχόμενο 
περαιτέρω αποσυσπεί-
ρωσης του κόμματος
της αξιωματικής
αντιπολίτευσης.
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Η ανοδική σταθεροποίηση του 
ΚΙΝΑΛ στις εκλογές του 2019 
ταυτόχρονα ως τρίτου σε ισχύ 
κόμματος (ο «τρίτος πόλος») 
και ως κόμματος ιδεολογικά 
και προγραμματικά ενδιάμεσου 
μεταξύ των δύο μεγαλύτερων 
αποτελεί τομή στην ιστορία της 
Τρίτης Ελληνικής ∆ημοκρατίας. 
Συνιστά πραγματικό νεωτερι-
σμό. Ποτέ στη Μεταπολίτευση 
δεν παρεμβαλλόταν ένας πο-
λιτικά σταθερός και εκλογικά 
αξιόλογος ενδιάμεσος παίκτης 
ανάμεσα στα δύο μεγάλα κόμ-
ματα. Το τρίτο σε ισχύ κόμμα 
ήταν τοποθετημένο είτε στα 
αριστερά (κατά κανόνα) των 
δύο μεγάλων κομμάτων είτε, σε 
τρεις περιπτώσεις (1993: Πολι-
τική Ανοιξη, διπλές εκλογές του 
2015: Χρυσή Αυγή), στα δεξιά ή 
προς τα δεξιά του κομματικού 
συστήματος. Ο τρίτος πόλος 
ως ενδιάμεσος μεταξύ των δύο 
«μεγάλων» εμφανίστηκε μόνο 
σε εκλογές μετάβασης ή εκλο-
γικού σεισμού (1977: Ενωση 
∆ημοκρατικού Κέντρου, 2012 
Μάιος και Ιούνιος: ΠΑΣΟΚ). Εί-
χε, συνεπώς, εντελώς βραχύβια 
χαρακτηριστικά.      

Η αλλαγή ρόλου του ΠΑΣΟΚ 
δεν αφορά μόνο το ΠΑΣΟΚ. «Πει-
ράζει» την όλη μικρο-μηχανική 
λειτουργίας του κομματικού συ-
στήματος όπως την είχαμε γνω-
ρίσει στη Μεταπολίτευση, κα-
θώς τα δύο μεγάλα κόμματα δεν 
βρίσκονται πλέον χωρικά δίπλα 
δίπλα. Ιδιαίτερα επηρεάζει τον 
ΣΥΡΙΖΑ διότι περιορίζει την ικα-
νότητά του, ως του κύριου μη 
δεξιού πόλου, να αποκτά εύκο-
λα θέση υπεροχής απέναντι στη 
Ν.∆. Αλλά ας επιστρέψουμε στο 
ΠΑΣΟΚ.     

Ο βομβαρδισμός που σήμερα 
δέχεται το ΠΑΣΟΚ –και από τη 
Ν.∆. και από τον ΣΥΡΙΖΑ– για να 
ξεκαθαρίσει με ποιον θα πάει και 
ποιον θα αφήσει είναι ενδεικτι-
κός του νέου état d’esprit που δι-
αμορφώνεται με την καθιέρωσή 
του ως τρίτου πόλου.      

Τι λοιπόν σημαίνει για το ΠΑ-
ΣΟΚ αυτή η τρίτη και ενδιάμε-
ση θέση με δεδομένο το εκλο-
γικό σύστημα της ενισχυμένης 
αναλογικής; Αποτελεί ευκαιρία 
ή παγίδα; Πώς θα πρέπει να τη 
διαχειριστεί στη μέση διάρκεια; 
Το συμφέρει –σε συνθήκες ενι-
σχυμένης αναλογικής– η εναλ-
λαγή συμμαχιών, ανάλογα με τη 
συγκυρία, με το ένα ή το άλλο 
μεγάλο κόμμα;     

Η Ιστορία της Μεταπολίτευ-
σης δεν βοηθάει πολύ στην απά-
ντηση των ερωτημάτων. Ο τρίτος 
πόλος ως ενδιάμεσος πόλος είχε, 
όπως αναφέρθηκε, μόνο «φευγα-
λέα» παρουσία (1977 και 2012). 
Το γεγονός αυτό καθιστά ανέφι-
κτη την εξαγωγή συμπερασμά-
των που να αφορούν κατευθείαν 
το σημερινό ΠΑΣΟΚ. 

Εντούτοις, η εικόνα για την 
ισχύ –γενικά– του τρίτου κόμμα-
τος θα μπορούσε να δώσει χρήσι-
μες ενδείξεις για την κατανόηση 
του σχηματισμού των εκλογικών 
προτιμήσεων στη διάρκεια της 
Τρίτης Ελληνικής ∆ημοκρατίας 
– μιας δημοκρατίας που κυρι-
αρχήθηκε από τον πλειοψηφικό 
κοινοβουλευτισμό. Οι ενδείξεις 
αυτές είναι πολύ ισχυρές για να 
αγνοηθούν.       

Η δύσκολη συνθήκη 

Στο σύνολο των 18 βουλευτι-
κών αναμετρήσεων που έλαβαν 
χώρα κατά τα έτη 1974-2019, ο 
μέσος όρος της εκλογικής επιρ-
ροής του τρίτου σε ισχύ κόμ-
ματος, όποιο και αν ήταν αυτό, 
ήταν 9,17% (βλ. κάτω στο γρά-
φημα). Αν, όμως, εξαιρέσουμε 

–ως μη αντιπροσωπευτικές για 
τη δυναμική του τρίτου πόλου– 
τις εκλογές που έλαβαν χώρα σε 
συνθήκες απλής αναλογικής (οι 
τρεις αναμετρήσεις του 1989 και 
του 1990) ή σε συνθήκες «εκλο-
γικού σεισμού» (1977 και Μάιος, 
Ιούνιος 2012), τότε ο μέσος όρος 
του τρίτου κόμματος διαμορφώ-

νεται στο 7,77%. Είναι εξαιρε-
τικά χαμηλός για ένα σύστημα 
που παραδοσιακά υπήρξε δομη-
μένο γύρω από τρεις παρατάξεις.     

Το πόσο περιορισμένη είναι η 
επιρροή του τρίτου πόλου φαί-
νεται και από έναν άλλον υπολο-
γισμό. Το ποσοστό (μέσος όρος) 
που χωρίζει το τρίτο κόμμα από 
το εκλογικά δεύτερο είναι, για 
το σύνολο της Μεταπολίτευσης 
(18 εκλογές), 24,39 μονάδες. Ο 
δε μέσος όρος της απόστασης 
για τις 12 εκλογικές αναμετρή-
σεις που ενδιαφέρουν εδώ (χω-
ρίς δηλαδή αυτές των ετών 1977, 

1989α,1989β,1990, 2012α και 
2012β) διαμορφώνεται στο μάλ-
λον εκφοβιστικό 26,95%. Aρα, 
κατά μέσον όρο, το κάθε φορά 
τρίτο κόμμα υστερεί κατά 26,95 
μονάδες όχι από το πρώτο, αλ-
λά από το δεύτερο κόμμα! Ακό-
μη και στην πρόσφατη περίο-
δο, την περίοδο του λεγόμενου 
«μικρού δικομματισμού» (Ιαν. 
2015-2019), η απόσταση του τρί-
του από το δεύτερο κόμμα δια-
μορφώνεται στις 22,02 μονάδες 
(επεξεργασία δεδομένων: Γερ. 
Μοσχονάς).     

Οι αριθμοί αυτοί απλοποιούν, 
όπως όλοι οι αριθμοί, την πολι-
τική πραγματικότητα. Αποκα-
λύπτουν, εντούτοις, σε βαθμό 
που εκπλήσσει, το πόσο πολύ το 
«τρίτο κόμμα» είναι στην πραγ-
ματικότητα ένας «μικρός», αν 
και καθόλου αμελητέος, παίκτης. 
Το μέγεθος του τρίτου πόλου και 
το συμμετρικά ιδιαίτερα μεγάλο 
(για τα ευρωπαϊκά στάνταρντ) 
μέγεθος των ισχυρών πόλων 
(παλαιότερα: Ν.∆. - ΠΑΣΟΚ, με-
τά το 2015: Ν.∆. - ΣΥΡΙΖΑ) δεν 
μπορούν να κατανοηθούν χωρίς 
την punctum quaestionis του 
εκλογικού νόμου. Η ενισχυμένη 
αναλογική –στην πραγματικό-
τητα: σύστημα αποδυναμωμέ-
νης αναλογικής– ως σύστημα 
μεικτό, με ισχυρά πλειοψηφικά 
στοιχεία δίπλα στα αναλογικά, 
ευνοεί σε ποσοστό και αριθμό 
εδρών τα μεγάλα, και μόνο τα 
μεγάλα, κόμματα. Παράγει, δε, 
συστηματικά ανταγωνιστική κα-

τωτερότητα για τα μικρότερα 
κόμματα.        

Το κλειδί εδώ δεν είναι, όπως 
συχνά υποστηρίζει η Αριστερά, 
η στρέβλωση της αναλογικότη-
τας μεταξύ ποσοστού ψήφων και 
ποσοστού εδρών, όσο ο επηρεα-
σμός της ίδιας της ψήφου υπέρ 
των μεγάλων κομμάτων. Η γνω-
στή διατύπωση των στελεχών 
του παλαιού ΠΑΣΟΚ «τι θα κά-
νουν, στο τέλος θα μας ψηφί-
σουν!» βρίσκει την πιο ανάγλυ-
φη εικονογράφησή της στους 
αριθμούς που προηγήθηκαν.         

Βέβαια, υποστηρίζεται, το 
ΠΑΣΟΚ, ως ιδεολογικά ενδιά-
μεσο, θα μπορούσε να αναδει-
χτεί σε ρυθμιστή, όπως ακριβώς 
έκανε στην Ομοσπονδιακή Γερ-
μανία το παλαιό Φιλελεύθερο 
κόμμα, στο πλαίσιο του γερμα-
νικού συστήματος των «δυόμι-
σι κομμάτων». Οσες και όσοι 
όμως υιοθετούν αυτή τη θέση 
συγκρίνουν δύο συστήματα με 
ασύμβατες λογικές λειτουργίας: 
ένα σύστημα με ισχυρά πλειο-
ψηφικά χαρακτηριστικά (το ελ-
ληνικό) με ένα άλλο ουσιωδώς 
αναλογικό (το γερμανικό).        

Με λάθος προκείμενες μάλ-
λον οδηγείσαι σε λάθος συμπέ-
ρασμα. «Μεγάλος ρυθμιστής» 
γίνεσαι όχι μόνο λόγω της θέ-
σης σου αλλά και λόγω της ισχύ-
ος σου. Ο ελληνικός νόμος της 
ενισχυμένης αναλογικής φυσι-
κά και δεν εμποδίζει τις συνερ-
γασίες. Ωστόσο υπονομεύει την 
εκλογική ισχύ κάθε υποτιθέμε-

νου μελλοντικού «ρυθμιστή» δι-
ότι έχει ως «πρώτον κινούν» τη 
μεταφορά ψήφων (και εδρών) 
από τα μικρότερα κόμματα προς 
εκείνα που μπορούν να διεκδι-
κήσουν την πρώτη θέση και, 
άρα, την κατάκτηση της πλει-
οψηφίας ή την προσέγγιση σε 
αυτήν. Συμπερασματικά, ο εκλο-

γικός μας νόμος τείνει να αποδυ-
ναμώσει τον τρίτο πόλο, ενώ ο 
γερμανικός, ως ουσιωδώς αναλο-
γικός, του προσφέρει ένα ελάχι-
στο δίχτυ εκλογικής ασφάλειας.         

Τα διλήμματα  

Το σύστημα της ενισχυμένης 
αναλογικής (στις πολύ διαφορε-
τικές εκδοχές του) διακρίνεται 
από εσωτερική σοφία. Τείνει να 
παράγει κυβερνητική σταθερό-
τητα χωρίς να συνθλίβει τα μι-
κρότερα ρεύματα και χωρίς να 
εμποδίζει την κοινοβουλευτι-
κή εκπροσώπησή τους. Βέβαια, 

στο μέλλον, καθώς παντού, και 
στην Ευρώπη και στην Ελλάδα, 
τα κραταιά κόμματα του παρελ-
θόντος έχουν εξασθενήσει, τα 
μεγάλα κόμματα θα αναζητούν 
όλο και πιο συχνά συμμάχους 
και τα μικρότερα θα μπαίνουν 
όλο και πιο συχνά σε συμμαχί-
ες. Είτε με ενισχυμένη είτε με 
απλή αναλογική.      

Η ενισχυμένη αναλογική, 
εντούτοις, δεν συμφέρει το ΠΑ-
ΣΟΚ-ΚΙΝΑΛ. Το απειλεί. Κοινότο-
πο, αλλά οι αριθμοί «τρομάζουν». 
Το ΠΑΣΟΚ, το οποίο στο παρελ-
θόν χρησιμοποίησε συστηματι-
κά τον εκλογικό νόμο ενάντια 
στους μικρότερους ανταγωνι-
στές του, κινδυνεύει να υποστεί 
–υφίσταται ήδη (παρότι οι πρώ-
τες εκλογές διεξάγονται με απλή 
αναλογική)–, σαν τις «φριχτές 
ανταποδόσεις» του Καρυωτάκη, 
τη μεγάλη πίεση του εκλογικού 
συστήματος. Καλείται να ισορρο-
πήσει «αιωρούμενο». Ως ενδιάμε-
σο κόμμα καταλαμβάνει μια πο-
λιτική - ιδεολογική περιοχή που 
ενέχει τον κίνδυνο ασφυξίας.       

Οσοι του προτείνουν εναλ-
λακτικές συμμαχίες (μια με τη 
Ν.∆., μια με τον ΣΥΡΙΖΑ) χωρίς 
αλλαγή του εκλογικού νόμου ή 
δεν έχουν κατανοήσει τη δια-
πλαστική δύναμη του εκλογικού 
συστήματος ή επηρεάζονται από 
την ιδεολογία τους. Το ΠΑΣΟΚ 
δεν μπορεί να πάει μακριά μο-
νίμως αιωρούμενο.     

Η μεγάλη ιστορική τάση, από 
τον Πλαστήρα, τον Γεώργιο Πα-
πανδρέου της δεκαετίας του ’60 
μέχρι τον Ανδρέα της Μεταπολί-
τευσης, δείχνει ότι ο ενδιάμεσος 
ιδεολογικά χώρος ήταν ισχυρός 
μόνον όταν έτεινε να λειτουρ-
γήσει ως Κεντροαριστερά, όχι 
απλώς ως «άχρωμο» Κέντρο. Επι-
πλέον, το ελληνικό πολιτικό σύ-
στημα διακρίνεται από τη μακρά 
εκλογική υπεροχή, από το 1981 
μέχρι και τις εκλογές του Ιουλί-
ου 2019, των δυνάμεων της Κε-
ντροαριστεράς/Αριστεράς.      

Σε συνθήκες εκλογικής υπε-
ροχής (όχι κυβερνητικής) του 
μη δεξιού χώρου, το ΠΑΣΟΚ δεν 
έχει στρατηγικό συμφέρον να 
οδηγηθεί σε συμμαχίες με τη 
Ν.∆. – χωρίς αυτό να σημαίνει 
ότι θα καταφέρει να τις αποφύ-
γει. Τέτοιες συμμαχίες θα είναι 
δώρο στον ΣΥΡΙΖΑ. Αν ο ΣΥΡΙΖΑ 
εισδύσει σταθερά στον ενδιάμε-
σο χώρο, το μέλλον του ΠΑΣΟΚ 
διαγράφεται σκοτεινό.      

Συνασπισμός συμφέροντος 

Συνεπώς, το ΠΑΣΟΚ έχει συμ-
φέρον σε ένα συνασπισμό για 
την απλή αναλογική. Και μόνον 
ο ΣΥΡΙΖΑ μπορεί να τον προσφέ-
ρει. Οχι μόνο λόγω ιδεολογίας. 
Αλλά και λόγω δικού του εκλο-
γικού συμφέροντος και λόγω δι-
κών του ισχυρών αδυναμιών.       

Εάν οι στρατηγικές επί χάρ-
του είναι εύκολες, στο πραγμα-
τικό πεδίο οι διαδρομές χαράσ-
σονται διά πυρός και σιδήρου. 
Στις επόμενες εκλογές, τουλά-
χιστον στις δεύτερες, η μόνη 
συμμαχία που ενδεχομένως θα 
προσφερθεί στο ΠΑΣΟΚ θα εί-
ναι αυτή με τη Ν.∆. Αν φυσικά 
οι δημοσκοπήσεις επιβεβαιω-
θούν. Το ΠΑΣΟΚ θα έχει δυσκο-
λία να αποφύγει (με τη μια ή την 
άλλη μορφή) την προσφορά – 
όσες πόζες και αν πάρει, όσες 
διαπραγματεύσεις και αν κάνει.      

Υποθέτω ότι ο Νίκος Ανδρου-
λάκης θα προτιμούσε την αυτο-
δυναμία της Ν.∆. Και υποθέτω 
ότι αν η Ν.∆. δεν αποκτήσει αυ-
τοδυναμία, κανείς δεν θα ήθε-
λε να βρίσκεται στη θέση του.    

 
Ο κ. Γεράσιμος Μοσχονάς είναι 
καθηγητής Συγκριτικής Πολιτικής 
Ανάλυσης στο Πάντειο Πανεπιστήμιο.   

Πώς το εκλογικό σύστημα μπορεί να καθοδηγήσει το άλλοτε κραταιό κόμμα 

στον νέο ρόλο του, ως ρυθμιστή και δυνητικού κυβερνητικού εταίρου  

Η αιώρηση του ΠΑΣΟΚ
και οι κίνδυνοί της   

Η αλλαγή ρόλου του 
ΠΑΣΟΚ δεν αφορά μό-
νο το ΠΑΣΟΚ. «Πει-
ράζει» την όλη μικρο-
μηχανική λειτουργίας 
του κομματικού συστή-
ματος όπως την είχαμε 
γνωρίσει στη Μεταπο-
λίτευση.   

Η ενισχυμένη αναλογι-
κή υπονομεύει την ισχύ 
κάθε υποτι-θέμενου μελ-
λοντικού «ρυθμιστή», 
διότι έχει ως «πρώτον 
κινούν»τη μεταφορά 
ψήφων (και εδρών) 
προς τους διεκδικητές
της πρώτης θέσης.  

Του ΓΕΡΑΣΙΜΟΥ ΜΟΣΧΟΝΑ   

Επίδειξη τεκμηρίου κομματικής αφοσίωσης σε πρόσφατη προεκλογική εκδήλωση του ΠΑΣΟΚ στο Περιστέρι.
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«Αμάν! Πού με έβγαλε, καλέ;». Η 
17χρονη Ιωάννα κοίταζε και ξα-
νακοίταζε την οθόνη του υπο-
λογιστή της μη μπορώντας να 
πιστέψει αυτό που έβλεπε. «Μα-
μά, κάθεσαι;» έγραψε στη μητέ-
ρα της στο τσατ. «Είμαι ΚΚΕ». 
Είναι η πρώτη εκλογική ανα-
μέτρηση στην οποία λαμβάνει 
μέρος και έχει σκοπό να τιμή-
σει την πρώτη της ψήφο. ∆ια-
βάζει, ρωτάει, ενημερώνεται. 
Οταν η μητέρα της της έστειλε 
το τεστ What2Vote έσπευσε να 
το συμπληρώσει. «Μήπως να το 
ξανακάνω;».  

Με βάση τις απαντήσεις σε 
συνολικά 30 θέματα πολιτικής, 
ο ηλεκτρονικός σύμβουλος ψή-
φου τοποθετεί τον χρήστη σε 
ένα δισδιάστατο κομματικό 
τοπίο: ο οριζόντιος άξονας 
δείχνει τη θέση μας στα ζη-
τήματα της οικονομίας, όπου 
χρησιμοποιείται η κλασική 
διαίρεση Αριστεράς - ∆εξι-
άς, και ο κάθετος άξονας τη 
θέση μας στα κοινωνικοπο-
λιτισμικά ζητήματα, όπου 
χρησιμοποιείται η διάκρι-
ση προοδευτικός - συ-
ντηρητικός. Εκτός από 
τη θέση στον πολιτι-
κό χάρτη, ο χρήστης 
ανακαλύπτει και 
την απόσταση που 
τον χωρίζει από 
τα κόμματα, το 
στίγμα των οποί-
ων έχει προκύ-
ψει  από  την 
κωδικοποίηση 
των επίσημων 
θέσεών τους. 
Οταν υπάρχει 
σαφής εγγύτη-
τα με κάποιο 
κόμμα, ο σύμ-
βουλος ψήφου 
προτείνει επι-
λογή κόμματος. 

Από  τις  18 
Απριλίου, οπότε 
και άνοιξε προς 
χρήση ,  έως και 
τις 2 Μαΐου, έχουν 
προστρέξε ι  στο 
What2Vote.gr 75.622 
μοναδικοί χρήστες – πά-
νω από 36.000 μόνο τις 
δύο πρώτες ημέρες. Η επι-
στημονική ομάδα πίσω από 
τον ηλεκτρονικό σύμβουλο ψή-
φου θεωρεί ότι το ενδιαφέρον 
θα αυξάνεται καθώς πλησιά-
ζουμε προς τις εκλογές. Είναι 
ένδειξη του μεγάλου ποσοστού 
αναποφάσιστων ψηφοφόρων; 
Σύμφωνα με τη Λαμπρινή Ρόρη, 
επίκουρη καθηγήτρια Πολιτικής 
Ανάλυσης στο ΕΚΠΑ και συντο-
νίστρια της επιστημονικής ομά-
δας του What2vote.gr, μέρος 
των πολιτών που προσφεύγει 
στον ηλεκτρονικό σύμβουλο 
ψήφου είναι αναποφάσιστοι. 
∆εν είναι όμως μόνον η εκκρε-
μής απόφαση σε σχέση με την 
ψήφο που εκτόξευσε τη συμμε-
τοχή. «Είναι σχεδόν εδραιωμέ-
νο στο μυαλό σημαντικής μερί-
δας ψηφοφόρων ότι η εκλογή 
της 21ης Μαΐου δεν θα οδηγή-
σει σε σχηματισμό κυβέρνησης, 
λόγω της απλής αναλογικής και 
της σχετικής απροθυμίας των 
πρωταγωνιστών να προχωρή-
σουν σε κυβέρνηση συνεργασί-
ας», σημειώνει στην «Κ». «Αυτό 
δημιουργεί μια αίσθηση “χα-
λαρής ψήφου” και σε πολίτες 
που δεν είναι απαραιτήτως ανα-
ποφάσιστοι, αλλά θεωρούν ότι 
υπάρχει ένα περιθώριο “πειρα-
ματισμού” ή, για να το πούμε 
πιο καθαρά, ψήφου δύο γύρων, 
με διαφορετικά κριτήρια σε κά-
θε έναν γύρο. Με δεδομένο ότι 
θα ψηφίσουν με γνώμονα τον 
σχηματισμό κυβέρνησης στις 
δεύτερες εκλογές, αναζητούν το 
κριτήριο της ψήφου της πρώτης 
εκλογής και, κατ’ επέκταση, το 
κόμμα που θα ψηφίσουν. Ενα 
από τα κριτήρια μπορεί να εί-
ναι και οι επίσημες θέσεις των 
κομμάτων».

Πολλοί ανάρτησαν το απο-
τέλεσμα στο Facebook εν εί-
δει φωτογραφίας του πολιτικού 
τους προφίλ. Αυτός είμαι, εκεί 
ανήκω, αυτό είναι το στίγμα 
μου στον χάρτη. Μία από αυ-
τούς είναι και η Χριστίνα Αμε-
ρικάνου, επικεφαλής Επικοινω-
νίας του ∆ιεθνούς Ποδηλατικού 
Γύρου Ελλάδας, η οποία συ-
μπλήρωσε το τεστ θέλοντας να 

τσεκάρει τον 
εαυτό της. Ηξερε 
ότι βρίσκεται στον χώ-
ρο του Κέντρου, αλλά θα επιβε-
βαιωνόταν αυτό και επιστημο-
νικά; «Τελικά βγήκα πιο Κέντρο 
πεθαίνεις», λέει χαρακτηριστι-
κά στην «Κ». «Στο Facebook το 
ανέβασα και για να τεστάρω 
αντιδράσεις. Με ακολουθούν 
οπαδοί και από τα δύο μεγά-
λα κόμματα, που αναλόγως τι 
ανεβάζω σχολιάζουν. Ηταν κι 
ένας τρόπος να πω “παιδιά, 
μη με πρήζετε, όπως βλέπετε 
μπορώ να μιλάω επικριτικά και 
για τον έναν και για τον άλλον. 
Ηταν οριοθέτηση ταυτότητας. 
Με έναν τρόπο αυτοπροσδιορί-
στηκα. Εντάξει, εάν με έβγαζε... 
ακροδεξιά δεν θα το ανέβαζα». 

Το τεστ έβγαλε τον Γιώργο 
Πασχαλίδη, 46 ετών, επικεφα-
λής δημιουργικού στη διαφη-
μιστική εταιρεία Socialab, σε 
μια no man’s land, στο τεταρ-
τημόριο που δεν εκπροσωπεί-
ται από κανένα κόμμα, δεξιά 
και πάνω (προοδευτικός). «Το 
έκανα από περιέργεια, ξέρω πού 
ανήκω», λέει στην «Κ» (σ.σ. αυ-
τοπροσδιορίζεται ως φιλελεύ-
θερος). «Θα είχε πλάκα να με 
βγάλει κοντά σε κάποιο κόμ-
μα, γιατί δεν με εκφράζει κα-
νένα». Οπως τονίζει, οι φιλε-
λεύθεροι ανέκαθεν είχαν θέμα 
ως προς τη mainstream εκπρο-
σώπηση. Μπορεί πολλοί να ψη-
φίζουν Νέα ∆ημοκρατία, αλλά 
στην πραγματικότητα δεν τους 
εκφράζει. «Φιλελεύθερος σημαί-
νει διαχωρισμός κράτους - Εκ-
κλησίας, δεν χρειάζεται να πω 
κάτι άλλο». Πόσταρε τον χάρ-
τη με το στίγμα του καλώντας 
και άλλους φίλους να κάνουν το 
τεστ. «Κάντε το κι εσείς και αν 
θέλετε γράψτε πού σας έβγαλε 
(δεν κρίνουμε εδώ πέρα, είμαι 

πολυσυλλεκτι-
κό προφίλ, παιδιά, 

αλλά αν βγείτε φασίστες 
θα σας μπλοκάρω πιθανότατα)», 
έγραψε χαρακτηριστικά. Οπως 
διαπίστωσε, οι φίλοι του που 
ανήκουν στον ίδιο χώρο είχαν 
παρόμοιο αποτέλεσμα, «οπό-
τε μάλλον το εργαλείο δουλεύ-
ει». Για τον ίδιο, ωστόσο, το 
What2Vote φέρνει στο προ-
σκήνιο την ανάγκη επαναπροσ-
διορισμού των διαχωρισμών. 
«Οταν για παράδειγμα έχεις συ-
ντηρητική οικονομική πολιτική, 
όπως τα αριστερά κόμματα, για-
τί να θεωρείσαι προοδευτικός; 
Το τεστ τοποθετεί το ΚΚΕ στο 
κέντρο του κάθετου άξονα (σ.σ. 
προοδευτικός - συντηρητικός) 
μολονότι εγώ το θεωρώ το πιο 
συντηρητικό κόμμα που υπάρ-
χει. Οσο για το αριστερός - δε-
ξιός, είναι ένας εύκολος διαχω-
ρισμός για να πουν τα κόμματα 
ότι εμείς είμαστε από εδώ και 
εσείς από εκεί. Είναι κυρίως ερ-
γαλείο για τον πολιτικό όχι για 
τον πολίτη».

Οι άξονες

Το ίδιο επισημαίνει και 
ο Γιάννης Μαυρογιώργος, 
Strategic Planning Director της 
MullenLowe Athens, ο οποίος 
συμπλήρωσε από τους πρώτους 
το τεστ. «Το βασικό μου θέμα 
είναι οι άξονες. Τι σημαίνει αρι-
στερά και συντηρητικός; Και αν 
συμφωνήσουμε ότι η τυπολογία 
έχει νόημα, γιατί δεν είναι εκεί 
το ΚΚΕ; Πώς είναι δυνατόν να 
είναι οριακά το ίδιο κεντρώοι το 
ΠΑΣΟΚ και η Ελληνική Λύση; 
Εγώ καταλαβαίνω ένα σύστημα 
αξόνων οικονομικά προοδευτι-
κός/συντηρητικός και κοινωνι-
κά προοδευτικός/συντηρητικός. 
∆ηλαδή, κάποιος μπορεί να εί-
ναι υπέρ της μείωσης των επι-

δομάτων και της φορολογίας 
αλλά και του γάμου ομοφύλων». 

Πολλοί απάντησαν το τεστ 
για να βρουν ένα πάτημα για 
τη στάση τους στις επερχόμε-
νες εκλογές, αλλά όχι ο Νίκος 
Μάστορας. Ο 42χρονος επιχει-
ρηματίας του real estate ξέρει 
τι θα ψηφίσει. «Είμαι πολιτι-
κό ον και υπέρ της σύγχρονης 
σοσιαλδημοκρατίας, ΠΑΣΟΚ 
θα ψηφίσω. Θα σου πω κάτι να 
γελάσεις· έκανα το τεστ δύο 
φορές για να... κεντράρω κα-
λύτερα το ΠΑΣΟΚ. Την πρώτη 
είχα βγει λίγο πιο δίπλα! Μου 
έκανε εντύπωση ότι παραχωρεί 
την τριτοβάθμια ιδιωτική εκ-
παίδευση στον δεξιό χώρο ή ότι 
ταυτίζει την Αριστερά με τον 
Πούτιν». Κανείς πάντως από 
τους φίλους του στο Facebook 
δεν έπεσε από τα σύννεφα με 
το αποτέλεσμα. 

Για πολλούς το τεστ δεν θα 
έχει καμία επίδραση στην εκλο-
γική τους προτίμηση, που ήταν 
ήδη προαποφασισμένη. «Η ψή-
φος είναι αποτέλεσμα πολλών 
παραγόντων – συνειδητών 
και ασυνείδητων», τονίζει η 
Λαμπρινή Ρόρη. «Οι πολι-
τικές οικογενειακές κα-
ταβολές, ο άμεσος κοι-
νωνικός περίγυρος ή 
τα κοινωνικά δίκτυα, 
ο ψυχικός δεσμός 
της παραταξιακής 
ταύτισης, η ανα-
δρομική αποτίμη-
ση της επίδοσης 
της απερχόμε-
νης κυβέρνη-
σης στον τομέα 
της οικονομίας, 
η προσδοκία 
για την εθνι-
κή οικονομία 
ή το προσω-
πικό “πορτο-
φόλι” στο μέλ-
λον, η εικόνα 
των κομμάτων 
και των ηγετών 
τους και ευρύτερα 
οι μηχανισμοί πει-
θούς κομμάτων και 
μέσων ενημέρωσης, 
αλλά και τα ατομικά 

κοινωνικοδημογραφικά 
χαρακτηριστικά, όπως 

το φύλο, η ηλικία, η μόρ-
φωση, το εισόδημα, η κοι-

νωνική τάξη, είναι μερικοί 
από τους παράγοντες που βαρύ-
νουν στην επιλογή της ψήφου. 
Είναι τόσο πολυπαραγοντική 
απόφαση η εκλογική επιλογή, 
που είναι πολύ λογικό να υπο-
στηρίζουμε μια παράταξη για 
πολλούς άλλους λόγους, πέρα 
από τις θέσεις της». 

Αναζητώντας το αφήγημα

Οπως σχολιάζει και ο Γιάν-
νης Μαυρογιώργος, «καλή η 
βελτιστοποίηση του αυτοπροσ-
διορισμού, αλλά δεν δουλεύει 
έτσι η πολιτική, Οι άνθρωποι 
δεν ψηφίζουν κοιτάζοντας τη 
φωτογραφία τους και ψάχνο-
ντας ποιος τους μοιάζει, αλλά 
αναζητώντας το αφήγημα, το 
story που τους βγάζει νόημα 
για την προσωπική και συλλο-
γική προκοπή. Οι Ελληνες δεν 
ψήφισαν Ανδρέα και Μητσοτά-
κη επειδή τους έμοιαζαν, αλλά 
επειδή αγόρασαν το ένα ή το 
άλλο όραμα για το πού πάει η 
χώρα, και πώς θα ευημερήσουν 
οι ίδιοι οι άνθρωποι. Ή για να 
βολέψει το παιδί στο ∆ημόσιο».

Σύμφωνα πάντως με τη Βα-
σιλική Γεωργιάδου, καθηγήτρια 
Πολιτικής Επιστήμης και μέ-
λος της επιστημονικής ομάδας 
του ηλεκτρονικού συμβούλου 
ψήφου, το What2Vote.gr δεν 
σου λέει τι θα ψηφίσεις. «Εί-
ναι ένα εργαλείο που μπορεί 
να σε προσανατολίσει. Χρήσι-
μο και στους αναποφάσιστους 
και σε όσους ενδιαφέρονται να 
ανακαλύψουν τις θέσεις των 
κομμάτων σε διάφορα θέματα, 
γιατί αυτό θα τους βοηθήσει 
να πάρουν απόφαση για το τι 
θα ψηφίσουν. Μπορεί να είναι 
και ένα πείραμα με τον εαυ-
τό μας· αντιστοιχεί ο τρόπος 
που βλέπουμε τον εαυτό μας με 
το αποτέλεσμα του ηλεκτρονι-
κού συμβούλου ψήφου; Εμένα, 
για παράδειγμα, με πέτυχε στο 
100%. Αλλους όχι, γιατί έχουν 
διαφορετικό perception για τον 
εαυτό τους. Και είναι τελικά αυ-
τή η αντίληψη που θα τους πει 
τι θα ψηφίσουν».

Της ΛΙΝΑΣ ΓΙΑΝΝΑΡΟΥ

Το στοίχημα για την 
επιστημονική ομάδα του 
What2Vote.gr ήταν η 
κωδικοποίηση των επίσημων 
–και κατά το δυνατόν πιο 
πρόσφατων– θέσεων 
των κομμάτων πάνω σε 
δεκάδες θεματικές. Αυτές 
αντλήθηκαν προφανώς 
από τα προγράμματά τους, 
αλλά και από άλλα επίσημα 
κείμενα ή τις τοποθετήσεις 
του αρχηγού και στελεχών 
των κομμάτων. Οπως είπε 
στην «Κ» η επικεφαλής της 
ομάδας, επ. καθηγήτρια 
Πολιτικής Ανάλυσης ΕΚΠΑ 
Λαμπρινή Ρόρη, στο τέλος της 
διαδικασίας απευθύνθηκαν 
στα έξι κοινοβουλευτικά 
κόμματα προκειμένου να 
πουν τη γνώμη τους για την 
κωδικοποίηση. Απάντησαν 
τα τέσσερα από τα έξι, ενώ 
ο βαθμός σύγκλισης στην 
κωδικοποίηση ήταν πολύ 
υψηλός. 
Σε σχέση με τις ενστάσεις 
μερίδας των χρηστών για την 
τοποθέτηση των κομμάτων 
στους άξονες, η Βασιλική 
Γεωργιάδου, καθηγήτρια 
Πολιτικής Επιστήμης, 
διευθύντρια και πρόεδρος 
του ∆.Σ. του Εθνικού Κέντρου 
Κοινωνικών Ερευνών (ΕΚΚΕ) 
και μέλος της επιστημονικής 
ομάδας του What2Vote.
gr απαντά πως είναι λογική 
μια σχετική σύγχυση. «Για 
παράδειγμα το προφίλ ενός 
ακροδεξιού κόμματος είναι 
πιο εμφανές σε θέματα 
κοινωνικοπολιτισμικού 
περιεχομένου και εξωτερικής 
πολιτικής, στις θέσεις του 
δηλαδή για τη ΛΟΑΤΚΙ 
κοινότητα ή τις Πρέσπες, 
όταν όμως η συζήτηση 
γυρίζει στην οικονομία το 
προφίλ θολώνει. Μπορεί 
να είναι μεν υπέρ της 
ελεύθερης αγοράς αλλά 
θέλει και κοινωνικό κράτος 
και παροχές». Ετσι, στον 
άξονα αριστεράς - δεξιάς 
βγαίνει στο κέντρο, ενώ 
στον κοινωνικοπολιτισμικό 
άξονα βγαίνει συντηρητικό. 
«∆εν παύει όμως να είναι 
ακροδεξιό κόμμα. Σε όλη 
την Ευρώπη η Ακροδεξιά 
είναι υπέρ του κοινωνικού 
κράτους αλλά το οποίο 
δεν θα απευθύνεται στους 
μετανάστες». 
Την ίδια στιγμή, όπως 
λέει η κ. Γεωργιάδου που 
μελετά την άκρα ∆εξιά 
εντός και εκτός συνόρων, 
στην Ευρώπη, υπάρχουν 
ακροδεξιά κόμματα που 
δεν είναι τόσο συντηρητικά 
σε θέματα όπως τα ΛΟΑΤΚΙ 
δικαιώματα. Αντίστοιχα, 
κάποια συντηρητικά κόμματα 
μπορεί να είναι πολύ πιο pro-
european από ό,τι κάποια 
προοδευτικά κόμματα. «Το 
ποιος είναι προοδευτικός και 
ποιος όχι έχει θολώσει, είναι 
υπό διερεύνηση».

Πώς 
ορίστηκαν
οι άξονες 

Το πρόγραμμα υπο-
στηρίζεται από το 
Τμήμα Πολιτικής 
Επιστήμης και Δη-
μόσιας Διοίκησης 
του ΕΚΠΑ, το Greek 
Politics Specialist 
Group του βρε-
τανικού Political 
Studies Association 
και το γραφείο της 
Friedrich Ebert 
Stiftung στην Αθήνα.

Μπορεί να είναι και 
ένα πείραμα με τον 
εαυτό μας, για το αν 
αντιστοιχεί η πολιτι-
κή εικόνα που έχου-
με για εμάς με το 
αποτέλεσμα του ηλε-
κτρονικού συμβού-
λου ψήφου.

75.622
χρήστες 

είχαν προστρέξει στο 
What2Vote.gr από τις 

18 Απριλίου έως και τις 
2 Μαΐου – πάνω από 
36.000 μόνο τις δύο 
πρώτες ημέρες.

Μαμά, το τεστ 
με έβγαλε ΚΚΕ.  

Να το ξανακάνω;
Ο μηχανισμός πίσω από το ερωτηματολόγιο 

ανίχνευσης κομματικής ταύτισης «What2Vote», 
που έγινε διαδικτυακή μόδα 



ΜΑΖΙ ΜΕ ΤΗΝ
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Μία εβδομάδα πριν από τις κρίσι-
μες προεδρικές εκλογές, κανένας 
δεν είναι σίγουρος ποιος θα εκλε-
γεί νέος πρόεδρος για την επό-
μενη πενταετία. Ο Κεμάλ Κιλι-
τσντάρογλου στις περισσότερες 
δημοσκοπήσεις εμφανίζεται να 
προηγείται, όμως ο Ρετζέπ Ταγίπ 
Ερντογάν δείχνει να αντέχει και 
παρά τα 21 χρόνια της ηγεμονίας 
του προσεγγίζει ένα αρκετά μεγά-
λο ποσοστό.  

«Aυτή τη στιγμή η κατάσταση 
στις δημοσκοπήσεις είναι αμφίρ-
ροπη. Κανένας δεν προηγείται 
ξεκάθαρα. Η αλήθεια είναι πως 
ο Κεμάλ Κιλιτσντάρογλου έκανε 
ένα σημαντικό βήμα τον τελευ-
ταίο ένα - ενάμιση χρόνο. Από 
το 30% έφερε την κατάσταση 
στο σημείο της μάχης. Αλλά τώ-
ρα το κλίμα που επικρατεί είναι 
σαν τον ιππόδρομο: τη μια μέρα 
προηγείται ο ένας, την επόμενη 
μέρα ο άλλος», λέει στην «Κ» ο 
Μουράτ Σαρί, πρόεδρος της με-
γάλης εταιρείας δημοσκοπήσεων 
Κοnsensus.   

Ζητήσαμε από τον κ. Oζέρ Σε-
ντζάρ, πρόεδρο της εταιρείας δη-
μοσκοπήσεων Metropoll, να μοι-
ραστεί μαζί μας τα πιο πρόσφατα 
στοιχεία των δημοσκοπήσεων. 
Αυτή τη στιγμή, διαπιστώνει, οι 
δύο πολιτικοί ηγέτες δίνουν μάχη 
σώμα με σώμα. «Η μεταξύ τους 
διαφορά είναι εντός του στατιστι-
κού λάθους και είναι ελάχιστη». 

Ο κ. Σαρί αναφέρει όμως πως 
«ο κ. Ερντογάν μετά τον σεισμό 
προσελκύει και προσεγγίζει τους 
παλαιούς ψηφοφόρους του. Για 
εισροή νέων ψηφοφόρων δεν 
υπάρχουν ενδείξεις. Τα κόμμα-
τα της αντιπολίτευσης είχαν χά-
σει ψήφους με την αποχώρηση 
της κ. Ακσενέρ από τη συμμαχία 
των έξι. Μέχρι και τώρα προσπα-
θούν να επαναφέρουν τους δι-
κούς τους υποστηρικτές. Οσοι 
ψηφοφόροι έφυγαν από εκεί, 
πάνε και ψηφίζουν τον Μουα-

ρέμ Ιντζέ». Ο πρόεδρος της εται-
ρείας Κonsensus ξεκαθαρίζει ότι 
«στις δημοσκοπήσεις που είχαμε 
από τον ∆εκέμβριο ο Κεμάλ Κι-
λιτσντάρογλου προηγούνταν 1 
με 2 μονάδες, αλλά τώρα οι δύο 
αντίπαλοι είναι πολύ κοντά!».    

Ψωμί ή drones; 

Στην ερώτησή μας αν ο λαός 
προτιμάει το ψωμί ή τα μη επαν-
δρωμένα αεροσκάφη, μας εξηγεί 
ότι «ένα μέρος του εκλογικού σώ-
ματος σκέφτεται πως “αφού η 
χώρα μπορεί και κατασκευάζει 
μη επανδρωμένα αεροσκάφη, 
άρματα μάχης κι έχει φθάσει σε 
αυτό το επίπεδο, άρα και η δική 
μου κατάσταση μπορεί να βελτι-
ωθεί”». Από την άλλη όμως συ-
ζητάει και το κρεμμύδι και την 
πατάτα και την ακρίβεια. «Είναι 
τόσο κοντά οι δυο τους. Μιλάμε 
για 0,1% διαφορά. Θυμάστε τις 
δημοτικές εκλογές της Κωνστα-
ντινούπολης; Υπάρχει η ίδια κα-
τάσταση. Υπάρχουν πολλοί ψη-
φοφόροι που πηγαινοέρχονται».   

Ο κ. Σαρί αναφέρει με βεβαιό-
τητα πως δεν θα χρειαστεί δεύ-
τερος γύρος εκλογών, καθώς πι-
στεύει ότι ή ο κ. Κιλιτσντάρογλου 
ή ο κ. Ερντογάν θα καταφέρει 
να πάρει το 50%+1 των ψήφων 
από την πρώτη κάλπη. «Από την 
εμπειρία μου θέλω να σας πω ότι 
την τελευταία εβδομάδα ένας από 
τους δύο θα αρχίσει να ανεβαίνει 
και θα πάρει μια διαφορά. ∆εν 
ξέρω ποιος και γι’ αυτό λέω πως 
θα τελειώσουμε από τον πρώ-
το γύρο».   

∆ιαφορετική άποψη εκφράζει 
ο κ. Σεντζάρ, ο οποίος αναφέρει 
πως «με τα σημερινά δεδομένα 
πάμε για δεύτερο γύρο, καθώς 
οι άλλοι δύο υποψήφιοι συγκε-
ντρώνουν μαζί περίπου το 6% 
των ψήφων. Αν συνεχίσουμε με 
τις σημερινές συνθήκες, το απο-
τέλεσμα των εκλογών θα το κα-
θορίσει η ασφάλεια στις κάλπες 
και αν το πετύχει αυτό η αντι-
πολίτευση θα έχουμε μια σκλη-
ρή αναμέτρηση. Αυτή τη στιγμή 
και ο κ. Ερντογάν και ο κ. Κιλι-

τσντάρογλου είναι ισόπαλοι. Αν 
μια τόσο αποτυχημένη κυβέρ-
νηση βρίσκεται στα ίσα με την 
αντιπολίτευση, δεν ξέρω αν εί-
ναι επιτυχία της κυβέρνησης ή 
αποτυχία της αντιπολίτευσης».  

«Ο Ερντογάν θα χάσει...» 

O αρθρογράφος της εφημε-
ρίδας Sözcü και πολιτικός ανα-
λυτής του τηλεοπτικού δικτύου 
Fox TV, Ντενίζ Ζεϊρέκ, υποστηρί-
ζει πως ο «κ. Ερντογάν θα χάσει 
τις εκλογές» και αναφέρει χαρα-
κτηριστικά πως όλα είναι ζήτημα 
αριθμητικής. Υπενθυμίζει πως ο 
πρόεδρος της Τουρκίας το 2018 
είχε πάρει περίπου το 52,5% των 
ψήφων. Τότε το δολάριο ήταν 4 
λίρες, ο πληθωρισμός, η ανεργία, 
η φτωχοποίηση δεν ήταν στα 
σημερινά επίπεδα. Ο τουρκικός 
στρατός είχε μπει στη Συρία, 
το 2017 είχε γίνει αναθεώρηση 
του συντάγματος και ο Ερντο-
γάν αντιμετώπισε την απόπειρα 
πραξικοπήματος το 2016». Τονί-
ζει πως σήμερα ο πληθωρισμός 
άγγιξε τριψήφια επίπεδα, το δο-
λάριο έφθασε τις 20 λίρες και «με 

το μεγαλύτερο χαρτονόμισμα δεν 
μπορείς να αγοράσεις ούτε ένα 
κιλό κιμά».    

Παράλληλα εκφράζει την άπο-
ψη πως «οι καταπιέσεις, οι φυ-
λακίσεις μελών του φιλοκουρ-
δικού HDP και οι προσπάθειες 
απαγόρευσης της λειτουργίας 
του HDP όχι μόνο ενίσχυσαν 
το HDP, αλλά απομάκρυναν και 
τους Κούρδους ψηφοφόρους που 
ψήφιζαν το AKP. «Αν ο Ερντογάν 
δεν πάρει την ψήφο των Κούρ-
δων, δεν έχει καμία πιθανότητα 
να κερδίσει».

Το «πολιτικό πραξικόπημα» 

H τουρκική εφημερίδα Oksijen 
χρησιμοποίησε έναν ειδικό αλγό-
ριθμο που επεξεργάζεται όλες τις 
δημοσκοπήσεις που δημοσιεύθη-
καν τους τελευταίους μήνες. Tις 
επεξεργάζεται ανάλογα με την 
αξιοπιστία τους, τη μεθοδολογία 
τους αλλά και τα προηγούμενα 
αποτελέσματά τους. Σύμφωνα με 
την εφημερίδα, η πιθανότητα νί-
κης του Κεμάλ Κιλιτσντάρογλου 
είναι 69%, ενώ του Ταγίπ Ερντο-
γάν 31%. Πάντως, πολιτικοί ανα-

λυτές και πολίτες με τους οποί-
ους συνομιλούμε είναι ιδιαίτερα 
προβληματισμένοι με τις δηλώ-
σεις του υπουργού Εσωτερικών 
Σουλεϊμάν Σοϊλού, ο οποίος υπο-
στήριξε πως ο Τζο Μπάιντεν το 
2016 είχε επιχειρήσει στρατιωτι-
κό πραξικόπημα και τώρα με τις 
εκλογές σχεδιάζει ένα «πολιτικό 
πραξικόπημα». Ο κ. Σοϊλού σε συ-
νέντευξή του στο τηλεοπτικό δί-
κτυο Haberturk ισχυρίστηκε πως 
«αυτό που δεν πέτυχε (ο Μπάι-
ντεν) τη 15η Ιουλίου (την απόπει-
ρα πραξικοπήματος), τώρα θέλει 
να το πετύχει με τις επικείμενες 
εκλογές. Την απόπειρα πραξικο-
πήματος δεν την έκαναν οι δικοί 
μας άνθρωποι, εκείνη την από-
πειρα τη σχεδίασαν οι ΗΠΑ!». Η 
ανησυχία που εκφράζουν αναλυ-
τές αντιπολιτευόμενων μέσων 
ενημέρωσης είναι ποια στάση θα 
κρατήσει η τουρκική κυβέρνηση 
σε περίπτωση νίκης του κ. Κιλι-
τσντάρογλου, και με ποιον τρόπο 
θα επιχειρήσει να αντιμετωπίσει 
«το πολιτικό πραξικόπημα», όπως 
υποστηρίζει ο υπουργός Εσωτε-
ρικών της Τουρκίας.

Τα γκάλοπ
δείχνουν 
κούρσα

ιπποδρόμου   
Τούρκοι δημοσκόποι μιλούν στην «Κ»

0,1%
η διαφορά ανάμεσα 
στους δύο επικρατέστερους 
υποψηφίους, τον Ρετζέπ 
Ταγίπ Ερντογάν και τον Κεμάλ 
Κιλιτσντάρογλου.

6%
είναι το ποσοστό 
που συγκεντρώνουν μαζί 
οι άλλοι δύο υποψήφιοι, 
Μουαρέμ Ιντζέ και Σινάν Ογάν.

52,5%
των ψήφων είχε πάρει ο Ερντογάν 
στις προεδρικές εκλογές του 2018. 
Τότε όμως η οικονομία ήταν ακόμη 
ανθεκτική και η αξία της τουρκικής 
λίρας ήταν 1/4 του δολαρίου 
και όχι σχεδόν 1/20 
που έχει φτάσει σήμερα.

Τα συντρίμμια κτιρίων από τον σεισμό ακόμη δεν έχουν απομακρυνθεί από την αγορά της Αντιόχειας. Οι πολιτικοί μετασεισμοί, όμως, δεν φαίνεται να έχουν 
τον αναμενόμενο εκλογικό αντίκτυπο για τον Ερντογάν.    
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Toυ ανταποκριτή μας 

στην ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥΠΟΛΗ, 

ΜΑΝΩΛΗ ΚΩΣΤΙΔΗ  

Τη νευρικότητα που επικρατεί 
στους κύκλους του προέδρου Ερ-
ντογάν, μια εβδομάδα πριν από 
την ώρα της εκλογικής κρίσης, 
μαρτυρεί η λυσσαλέα αντίδρα-
ση της Αγκυρας στο εξώφυλλο 
του περιοδικού Economist, που 
έπαιρνε εμφατικά θέση κατά της 
επανεκλογής του. Ο ίδιος ο Ερ-
ντογάν εκμεταλλεύτηκε το δη-
μοσίευμα για να ενισχύσει τη 
αντιδυτική ρητορική του, εμ-
φανίζοντάς το σαν ξένη παρέμ-
βαση στα εσωτερικά της Τουρ-
κίας. «Η τουρκική πολιτική δεν 
θα κατευθύνεται από εξώφυλλα 
περιοδικών, εκτελεστικών οργά-
νων των μεγάλων δυτικών δυ-
νάμεων», είπε την Παρασκευή 
ο Τούρκος πρόεδρος, σχολιάζο-
ντας το εξώφυλλο το οποίο έφε-
ρε τον τίτλο «Τουρκία: Oι πιο 
σημαντικές εκλογές του 2023» 
και εμφάνιζε ως εικονογράφηση 
συνθήματα εναντίον του.

«Στο εξώφυλλο λέει ότι ο Ερ-
ντογάν πρέπει να φύγει. Το απο-
φάσισαν για λογαριασμό του 
τουρκικού λαού ή προσπαθούν 
να νουθετήσουν τους Τούρκους 
ψηφοφόρους; Γιατί να φύγει ο 
Ερντογάν; Τι κακό σας έκανε; Τι 
κακό μπορεί να κάνει στη Βρετα-

νία; Αν ο Ερντογάν δεν ήταν σή-
μερα στη θέση του, ο κόσμος θα 
αντιμετώπιζε επισιτιστική κρί-
ση. Χωρίς τον Ερντογάν, η ευ-
ρωπαϊκή ασφάλεια θα βρισκόταν 
σε κίνδυνο. Γιατί ανακατεύεστε 
στην εσωτερική πολιτική μιας 
χώρας;» είπε ο Τούρκος υπουρ-
γός Εξωτερικών Μεβλούτ Τσα-
βούσογλου.

Ο επικεφαλής της επικοι-
νωνιακής ομάδας της προε-
δρίας, Φαχρετίν Αλτούν, έγρα-
ψε στο Twitter: «Πάμε πάλι! Ο 
Economist ανακυκλώνει την 
ίδια διανοητικά απλοϊκή, πλη-
κτική και σκόπιμα αδαή πε-
ριγραφή της Τουρκίας. Μοιά-
ζουν να νιώθουν υποχρεωμένοι 
να αναγγείλουν το τέλος της 
τουρκικής δημοκρατίας ανα-
μασώντας κοινοτοπίες, παρα-
πληροφόρηση και πασιφανή 
προπαγάνδα. Αυτό οφείλεται 
κυρίως στο ανεξήγητο και διαρ-
κές μίσος τους κατά του δημο-
κρατικά εκλεγμένου προέδρου». 
Ο Economist είχε εξοργίσει την 
Αγκυρα τον Ιανουάριο, χάρη 
σε εξώφυλλο με το προφίλ του 
Ερντογάν και τον τίτλο «Η ελ-
λοχεύουσα δικτατορία στην 
Τουρκία».

Το επίμαχο εξώφυλλο, με τίτ-
λο «Οι σημαντικότερες εκλογές 
του 2023», φέρει ως διακοσμη-
τικά στοιχεία συνθήματα της 
αντιπολίτευσης για σωτηρία της 
δημοκρατίας και την αναγκαι-
ότητα ήττας του προέδρου της 
Τουρκίας. Στο συνοδευτικό άρ-
θρο, ο συντάκτης του εβδομα-
διαίου περιοδικού υποστηρίζει 
ότι ενδεχόμενη ήττα του Ερντο-
γάν θα «δείξει στους δημοκράτες 
σε όλο τον κόσμο ότι οι αυταρ-
χικοί ηγέτες μπορούν να ηττη-
θούν. Μία νέα κυβέρνηση θα 
είναι ικανή να επιδιορθώσει τις 
πληγείσες σχέσεις της Τουρκίας 
με τη ∆ύση».

Ενδειξη ανησυχίας

Η ευαισθησία της τουρκικής 
προεδρίας απέναντι στο άρθρο 
αποκαλύπτει την ανησυχία που 
έχει κυριεύσει την προεδρική 
ομάδα, η οποία αντιδρά σπα-
σμωδικά και υπερβολικά. Το άρ-
θρο του Economist είναι ισορ-
ροπημένο και τονίζει την αξία 
της Τουρκίας ως εταίρου της 
Ε.Ε. στην αντιμετώπιση της με-
ταναστευτικής κρίσης, επαινώ-
ντας τα οικονομικά της επιτεύγ-
ματα και την προσήλωση στους 

δημοκρατικούς θεσμούς, παρά 
τις πρόσφατες απόπειρες του 
Ερντογάν να τους υποβαθμίσει.

Χαρακτηριστικό του αισθή-
ματος θυματοποίησης από τη 
∆ύση και τα ΜΜΕ της, που 
κυριαρχεί στους κόλπους της 
τουρκικής κυβέρνησης, είναι 
άρθρο της φιλοκυβερνητικής 
Sabah για το δημοσίευμα του 
Economist και τις επερχόμενες 
εκλογές. «Οι εκλογές είναι κρί-
σιμες για την αντιπολίτευση και 
τα ξένα ΜΜΕ, που επιμένουν 
να χαρακτηρίζουν δημοκρατι-
κά εκλεγμένους προέδρους “δι-
κτάτορες”. Για τα ξένα ΜΜΕ, η 
επανεκλογή του Ερντογάν θα 
σημάνει ότι η ∆ύση θα πρέπει 
πάλι να διαπραγματευτεί με μία 
ασυμβίβαστη Τουρκία. Ελπί-
ζουν έτσι ότι μία πρόωρη έξοδος 
του Ερντογάν θα είναι το ιδα-
νικό σενάριο, όπως έδειξε και 
πρόσφατο άρθρο του Foreign 
Policy», αναφέρει ο αρθρογρά-
φος της Sabah.

Η επιθεώρηση εξωτερικής 
πολιτικής Foreign Policy είχε 
αφιερώσει στην Τουρκία εκτε-
νές άρθρο στα τέλη Απριλίου, 
παρουσιάζοντας σενάριο σύμ-
φωνα με το οποίο ο Ερντογάν 

θα μπορούσε να αμφισβητήσει 
ενδεχόμενη ήττα του στις 14 
Μαΐου, βυθίζοντας την Τουρκία 
σε επικίνδυνη πολιτική κρίση με 
διεθνή αντίκτυπο. Η ανάλυση 
του περιοδικού βασιζόταν στην 
απουσία θετικών προτύπων στο 
ιδεολογικό στερέωμα του Ερντο-
γάν, ο οποίος θαυμάζει αυταρχι-
κές πολιτικές προσωπικότητες 
και δεν διστάζει να χρησιμοποιεί 
αμφιλεγόμενες μεθόδους κατά 
των αντιπάλων του.

Η οικονομία

Στα οικονομικά δεδομένα και 
στον πληθωρισμό ως βραδυ-
φλεγή βόμβα στα θεμέλια της 
τουρκικής δημοκρατίας εστι-
άζει άρθρο του διαδικτυακού 
περιοδικού Politico. Το δημοσί-
ευμα προβλέπει μάλιστα ότι σε 
περίπτωση επανεκλογής του, ο 
Ερντογάν θα αθετήσει τις προ-
εκλογικές δεσμεύσεις του για 
οικονομική στήριξη των νοικο-
κυριών που έχουν πληγεί από 
την αύξηση των τιμών, υιοθε-
τώντας φιλελεύθερη οικονομική 
πολιτική σε μία προσπάθεια να 
προσελκύσει νέες επενδύσεις 
στη χώρα και να στηρίξει τη 
διολισθαίνουσα λίρα.

Ενα εξώφυλλο αναζωπυρώνει την αντιδυτική ρητορική

Εκρηξη του Τούρκου 
προέδρου
για το δημοσίευμα 
του Economist,
που παρουσιάζει
την ήττα του ως ζήτημα 
δημοκρατίας.

Το εξώφυλλο του περιοδικού 
Economist που προκάλεσε την αντί-
δραση του Ερντογάν και αξιωματού-
χων της κυβέρνησής του.
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Οι εκλογές της επόμενης Κυριακής 
στην Τουρκία αποτελούν αυτή 
την περίοδο ίσως το σημαντικότε-
ρο σημείο ενδιαφέροντος για την 
αμερικανική εξωτερική πολιτική, 
σε προτεραιότητα μετά μόνο τον 
πόλεμο στην Ουκρανία και, βεβαί-
ως, τον μακροπρόθεσμο ανταγωνι-
σμό με την Κίνα. Στην υφιστάμενη 
προσπάθεια της Ουάσιγκτον να 
αξιοποιηθεί το εκλογικό αποτέλε-
σμα στην Τουρκία προκειμένου η 
Αγκυρα να «στρίψει» γεωπολιτικά 
περισσότερο προς τη ∆ύση, όπως 
συνέβαινε και πριν από το 2016, 
είναι απολύτως σαφές ότι εντάσ-
σεται και η προσπάθεια επίλυσης 
των ελληνοτουρκικών διαφορών. 
Οι προθέσεις της Ουάσιγκτον προ-
κύπτουν ανάγλυφα από μια σειρά 
κινήσεις, με πλέον χαρακτηριστι-
κή την πολύ μετρημένη στάση 
που ακολουθείται τους τελευταί-
ους τρεις μήνες τόσο στο ΝΑΤΟ, 
όπου οι ΗΠΑ έχουν επιστρέψει 
στην παραδοσιακή ουδετερότη-
τα όταν τίθενται θέματα ασκή-
σεων ή άλλων δραστηριοτήτων 
στο Αιγαίο (εκτός αν πρόκειται 
για ζητήματα που συνδέονται με 
την Ουκρανία, όπου οι Αμερικα-
νοί κινούνται αυτόνομα), όσο και 
σε επίπεδο δημόσιας ρητορικής 
με διάφορα μικρά βήματα, όπως 
η προώθηση μικρών εξοπλιστι-
κών που χρησιμοποιούνται ως 
«γλυκαντικά». 

Πριν από λίγες ημέρες το ελ-
ληνικό κοινό αντιμετώπισε με 
κάποια αμηχανία τη δήλωση 
του πρέσβη των ΗΠΑ στην Αθή-
να Τζορτζ Τσούνη σχετικά με τη 
δυνατότητα να υπάρξει διάλογος 
ανάμεσα στην Ελλάδα και στην 
Τουρκία, αλλά και κάποιες αιχ-
μές για τη στάση της Ε.Ε. έναντι 
της Αγκυρας. Στόχος, βέβαια, της 
αμερικανικής διπλωματίας δεν εί-
ναι τόσο να καλλιεργήσει κάποιο 
θετικότερο κλίμα per se στις αμε-
ρικανοτουρκικές σχέσεις, αλλά να 

δείξει ότι η Ουάσιγκτον μπορεί να 
αποτελέσει τον πλέον έντιμο πα-
ράγοντα σε πιθανή διαμεσολάβη-
ση μεταξύ Αθήνας και Αγκυρας. 
Γι’ αυτό και έμπειροι και αρμόδι-
οι παρατηρητές σχολίαζαν στην 
«Κ» ότι οι δηλώσεις του κ. Τσού-
νη στους ∆ελφούς έγιναν στην 
πραγματικότητα για να ακουστούν 
στην άλλη πλευρά του Αιγαίου και 
δη στην Τουρκία. Οπως, πρόσθε-
ταν οι ίδιοι, και πως τα μηνύματα 
του Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν στην 
«άλλη πλευρά» δεν αναφέρονταν 
στο Αιγαίο αλλά... στον Ατλαντι-
κό. Σε αυτό το διπλωματικό σκά-

κι διαχείρισης των μελλοντικών 
αμερικανοτουρκικών σχέσεων, 
λοιπόν, τα ελληνοτουρκικά έχουν 
ένα ρόλο πιο κομβικό σε σχέση με 
το παρελθόν. 

Νέες κυβερνήσεις

Με βάση το χρονοδιάγραμμα, 
νέες κυβερνήσεις στην Αθήνα και 
στην Αγκυρα θα υπάρχουν το αρ-
γότερο μέχρι τα μέσα Ιουλίου. Οι 
δυσκολίες είναι βέβαια εντελώς δι-
αφορετικού χαρακτήρα σε Αθήνα 
και Αγκυρα, καθώς στη δεύτερη 
περίπτωση ένα αδιέξοδο μπορεί 
να οδηγήσει την Τουρκία σε πα-
ρατεταμένη αστάθεια. Σε περί-
πτωση, πάντως, που υπάρχουν 
σαφείς λύσεις και στις δύο πλευ-
ρές του Αιγαίου, τότε, σύμφωνα με 
ορισμένες πληροφορίες, η Ουάσι-
γκτον δεν πρόκειται να περιμένει 
για την έλευση του φθινοπώρου. 
Αντιθέτως, από τις ΗΠΑ θα επι-
χειρηθεί να καλλιεργηθούν συν-

θήκες για τη δημιουργία κλίματος 
κάποιων πρώτων επαφών ακόμη 
και μέσα στο καλοκαίρι. Σύμφωνα 
με τις ίδιες πληροφορίες, στο Στέιτ 
Ντιπάρτμεντ υπάρχει μια γενική 
τάση για ταχεία συζήτηση πάνω 
στα «εύκολα» θέματα, όπως τα 
ενεργειακά, και δη όχι αυτά που 
αφορούν αγωγούς και θαλάσσιες 
ζώνες αλλά λιγότερο καυτά ζητή-
ματα, όπως το υγροποιημένο φυ-
σικό αέριο (LNG). Εν ολίγοις, οι 
Αμερικανοί επιθυμούν να τεθεί 
σε κίνηση το συντομότερο δυνα-
τόν μετά τις εκλογές η λεγόμενη 
θετική ατζέντα. Εν συνεχεία, βε-
βαίως, μπορεί να ακολουθήσουν 
και οι υπόλοιπες διαδικασίες (διε-
ρευνητικές επαφές, πολιτικός δι-
άλογος, μέτρα οικοδόμησης εμπι-
στοσύνης κ.ά.). 

Η Αμυνα είναι ένα ακόμη εργα-
λείο που η Ουάσιγκτον κρατά προ-
κειμένου να διαχειριστεί τα ελλη-
νοτουρκικά. Φαίνεται ότι με βάση 

την τρέχουσα κατάσταση οι ΗΠΑ 
δεν θα αλλάξουν τον σχεδιασμό 
που φέρνει την Ελλάδα σε καθαρό 
προβάδισμα στον αέρα μέσα από 
την προμήθεια F-35 (οι εγχώριες 
διαδικασίες και –κυρίως– ο προϋ-
πολογισμός για τα πέμπτης γενιάς 
μαχητικά είναι άλλης τάξεως ζήτη-
μα), ωστόσο, εφόσον στην Τουρ-
κία υπάρξει κάποια ουσιαστική 
δυτική στροφή μετά τις εκλογές, 
το Κογκρέσο δύσκολα θα μπορέ-
σει να εμποδίσει μια διαδικασία 
προώθησης κάποιων εξοπλιστι-
κών που θεωρούνται βασικά για 
το αξιόμαχο των τουρκικών ενό-
πλων δυνάμεων, όπως είναι η ανα-
βάθμιση των μαχητικών F-16 και 
–κυρίως– η απεμπλοκή μικρότε-
ρων, αλλά βαρύνουσας σημασίας, 
προγραμμάτων συντήρησης υφι-
στάμενων οπλικών συστημάτων. 

Η Αθήνα παρακολουθεί όλες 
αυτές τις διεργασίες από κοντά 
και με ιδιαίτερο ενδιαφέρον. Η 

σχέση με την Ουάσιγκτον παρα-
μένει άριστη και αυτό αποδείχθη-
κε και πολύ πρόσφατα σε επίπεδο 
επιχειρησιακό. Σύμφωνα με καλά 
πληροφορημένες πηγές, την κρίσι-
μη ώρα της Πέμπτης 27 Απριλίου 
κατά την οποία το ελληνικό C-130 
ανέμενε στην αεροπορική βάση 
Ουαντί Σεϊντνά την επιβίβαση των 
τελευταίων 39 Ελλήνων και ξένων 
πολιτών από το Χαρτούμ, ο αρχη-
γός ΓΕΕΘΑ Κωνσταντίνος Φλώρος 
και οι επιτελείς του στο Εθνικό 
Κέντρο Επιχειρήσεων στην Αθή-
να λάμβαναν ζωντανή εικόνα από 
UAV τύπου MQ-9 το οποίο πετού-
σε αρκετές χιλιάδες πόδια πάνω 
από την περιοχή. 

Επί της αρχής η ελληνική δι-
πλωματία επιθυμεί την ταχύτα-
τη βελτίωση των αμερικανοτουρ-
κικών σχέσεων, καθώς κρίνεται 
ότι μια Αγκυρα εντός των δυτικών 
δομών μπορεί να είναι λιγότερο 
επιθετική. Υπάρχει προθυμία για 

έναρξη κάποιας διαδικασίας, ενώ 
είναι γνωστό ότι τόσο ο πρωθυ-
πουργός Κυριάκος Μητσοτάκης 
όσο και ο αρχηγός του ΣΥΡΙΖΑ Αλέ-
ξης Τσίπρας τάσσονται –με διαφο-
ρετικές αποχρώσεις– υπέρ ενός 
ελληνοτουρκικού διαλόγου, με τις 
ΗΠΑ να βοηθούν παρασκηνιακά. 

Ελπίδα εξομάλυνσης

Ως προς τα στενά ελληνοτουρ-
κικά, στην Αθήνα θεωρούν ότι 
η εκλογή του Κεμάλ Κιλιτσντά-
ρογλου θα φέρει σίγουρα εξομά-
λυνση των αμερικανοτουρκικών 
σχέσεων, υπάρχει ωστόσο μια σχε-
τική ανησυχία για τη σταθερότητα 
ενός συνασπισμού με πολλά ετε-
ρόκλητα στοιχεία. Εκτιμάται επί-
σης ότι σε περίπτωση επανεκλο-
γής Ερντογάν είναι πολύ πιθανό 
να επικρατήσει μια γενική πολιτι-
κή διασφάλισης της υστεροφημί-
ας του προέδρου της Τουρκίας. Ο 
ίδιος ο Ερντογάν είναι 69 ετών και 
τυχόν επανεκλογή του σημαίνει 
ότι θα παραμείνει πρόεδρος μέ-
χρι τα 74. Ως εκ τούτου αρκετοί 
στην Αθήνα εκτιμούν ότι ο κ. Ερ-
ντογάν θα επιχειρήσει να ολοκλη-
ρώσει εκείνο που θεωρεί ο ίδιος 
ως παρακαταθήκη για το μέλλον, 
με όρους πρώτης τετραετίας του 
ως πρωθυπουργού (2003-2007), 
όταν καθιερώθηκε ως επιτυχημέ-
νος μεταρρυθμιστής και έθεσε τα 
θεμέλια της μελλοντικής κυριαρ-
χίας του. Μάλιστα, δεδομένου ότι 
η ανοικοδόμηση της κατεστραμ-
μένης από τους σεισμούς νότιας 
και νοτιοανατολικής Τουρκίας θα 
οδηγήσει αναγκαστικά τα επόμε-
να χρόνια σε μεγαλύτερη μόχλευ-
ση κεφαλαίων και στη δυνατότητα 
επένδυσής τους σε έναν τομέα με 
σφραγίδα Ερντογάν (κατασκευ-
ές), ο οποίος παράγει κατά κανό-
να υψηλούς ρυθμούς ανάπτυξης, 
θεωρείται ότι ο νυν πρόεδρος θα 
επιχειρήσει να εμφανιστεί ως εγ-
γυητής ενός καλύτερου βιοτικού 
επιπέδου για τους Τούρκους. Ακρι-
βώς, δηλαδή, όπως είχε αρχίσει.

Αμερικανικό νεύμα προσέγγισης
Τι σημαίνει για την Αθήνα η αποστολή μηνυμάτων από τις ΗΠΑ προς την Τουρκία για αποκατάσταση της συμμαχικής σχέσης

Τα ελληνοτουρκικά εξε-
λίσσονται σε σημαντικό 
παράγοντα για την ανα-
θέρμανση των σχέσεων 
της Αγκυρας με την 
Ουάσιγκτον. Ανδρες των Ειδικών ∆υνάμεων Ελλάδας και ΗΠΑ κατά την πολυεθνική άσκηση «Ωρίων ’23», που ολοκληρώθηκε την 

Παρασκευή υπό την αιγίδα του ΓΕΕΘΑ. 

Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ
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Eπί επτά και πλέον δεκαετίες 
ο Κάρολος Γ΄ προετοιμαζόταν 
για τον ρόλο του μονάρχη. Με-
τά τον θάνατο της μητέρας του 
Ελισάβετ Β΄ και τη χθεσινή εν-
θρόνισή του, όμως, οι προκλή-
σεις που καλείται να αντιμετω-
πίσει είναι υπαρκτές και πολλές, 
αφού η χρονική συγκυρία είναι 
εξαιρετικά δύσκολη: το Ηνωμέ-
νο Βασίλειο βρίσκεται εκτός Ευ-
ρώπης, γεγονός που δημιουργεί 
τριβές μεταξύ των τεσσάρων χω-
ρών του (Αγγλίας, Σκωτίας, Βό-
ρειας Ιρλανδίας, Ουαλίας), οι 14 
χώρες της Κοινοπολιτείας (Κα-
ναδάς, Αυστραλία, Νέα Ζηλαν-
δία, Τζαμάικα κ.λπ.) είναι άγνω-
στο κατά πόσο θα αποδεχθούν 
τον νέο βασιλιά, ενώ ο υψηλός 
πληθωρισμός προκαλεί δυσα-
ρέσκεια στην κοινή γνώμη για 
τη δαπανηρή ζωή της βασιλι-
κής οικογένειας. Η χθεσινή τε-
λετή υπολογίζεται πως στοίχισε 
στους φορολογουμένους τουλά-
χιστον 100 εκατ. στερλίνες, ενώ 

σύμφωνα με υπολογισμούς της 
εφημερίδας Guardian ο πλού-
τος του Καρόλου ανέρχεται σε 
1,8 δισ. στερλίνες. «Ποιος είναι 
ο λόγος λοιπόν να λαμβάνει ετή-
σια κρατική επιδότηση 86 εκατ. 
λίρες;», αναρωτιέται το φύλλο. 
Παρόλο που η βασίλισσα και ο 
γιος της άρχισαν εδώ και κάποια 
χρόνια να πληρώνουν κάποιους 
λιγοστούς φόρους και να περι-
κόπτουν τις δαπάνες της βασι-
λικής οικογενείας, τα τελευταία 
χρόνια τα έξοδα του παλατιού 
εκτοξεύτηκαν εκ νέου, κυρίως 
λόγω της πανάκριβης ανακαί-
νισης του Μπάκιγχαμ.  

Ετήσια έρευνα

Από το 1983 η ετήσια έρευ-
να για τις κοινωνικές τάσεις στη 
Βρετανία θέτει επίμονα το ίδιο 
ερώτημα: «Πόσο σημαντικό ή μη 
είναι να διατηρήσει η Βρετανία 
τη μοναρχία;». Εκτός από μια σύ-
ντομη καθίζηση στα ποσοστά 
στις αρχές του 21ου αιώνα, μετά 
τον θάνατο της Νταϊάνας, πάνω 
από 60% των ερωτηθέντων θεω-
ρεί «πολύ ή αρκετά σημαντική» 
τη μακροημέρευση του θεσμού. 
Παρά την ευρεία δημοτικότητα 
της μοναρχίας, η αποδοχή της 
στη Βρετανία μειώθηκε από το 
62% στο 58%, σύμφωνα με δη-
μοσκόπηση της YouGov. Aν και 
η απήχηση του Καρόλου βελτιώ-
θηκε πρόσφατα, φθάνοντας στο 
62%, υπολείπεται κατά πολύ της 

μητέρας του. Οι πολέμιοι του 
θεσμού θεωρούν ότι η βασιλεία 
του θα είναι η ιδανική στιγμή για 
την αμφισβήτηση της μοναρχί-
ας, αφού οι κατηγορίες εις βά-
ρος του τον ακολουθούν σε όλη 
του τη ζωή: άπιστος και άκαρ-
δος σύζυγος, κακός πατέρας, 
αφού έχει συγκρουστεί με τον 
μικρότερο γιο του, Χάρι, υπερ-
βολικά πολιτικοποιημένος, κάτι 
που δεν συνάδει με τον ρόλο του 
και εκτός τόπου και χρόνου λό-
γω της εμμονής του με την υγι-
εινή διατροφή. Αν η Ελισάβετ 
«ήταν ένας λευκός καμβάς», που 
επέτρεπε στους υπηκόους της 
να τη χρωματίσουν ανάλογα με 
τις απόψεις, ευαισθησίες, προ-
τιμήσεις τους, ο Κάρολος έχει 
ισχυρές πεποιθήσεις σε όλα τα 
ζητήματα, που δεν επιδέχονται 
παρερμηνείας. «Είναι αδύναμος, 
ματαιόδοξος, παρεμβατικός και 
πλημμελώς εξοπλισμένος για τον 
ρόλο του μονάρχη», έγραψε το 
Reuters. 

Στη Σκωτία πολλοί, ανάμεσά 

τους και ο πρώην πρωθυπουρ-
γός Αλεξ Σάλμοντ, πιστεύουν ότι 
ο Κάρολος θα είναι ο τελευταί-
ος μονάρχης της χώρας. Οπως 
προέβλεψε πρόσφατα, αν η χώ-
ρα αποφασίσει την ανεξαρτησία 
της από το Ηνωμένο Βασίλειο, 
θα αποκηρύξει ταυτόχρονα και 
τη μοναρχία. Την ίδια στιγμή η 
Βρετανία είναι μετά το Brexit 
πολύ λιγότερο χρήσιμη για τις 
χώρες της Κοινοπολιτείας. Με 
την απώλεια των στενών οικο-
νομικών, πολιτικών και μετανα-
στευτικών σχέσεων που είχε η 
Βρετανία ως μέλος της Ε.Ε., οι 
περισσότεροι ηγέτες της Κοι-
νοπολιτείας εξετάζουν δραστι-
κές αλλαγές στην οργάνωση και 
τον μετασχηματισμό της σε μια 
πολιτική ένωση που θα μπορεί 
πάνω απ’ όλα να διαπραγματεύ-
εται ευνοϊκές διεθνείς εμπορικές 
συμφωνίες. Κι αυτές οι κυοφο-
ρούμενες αλλαγές είναι σαφώς 
και συνάρτηση των προσώπων 
που βρίσκονται στον θρόνο. Σε 
δημοσκόπηση που διενεργήθη-

κε στον Καναδά πριν από τον 
θάνατο της βασίλισσας, το 55% 
τάχθηκε υπέρ της διατήρησης 
της μοναρχίας, αλλά το ποσοστό 
αυτό έπεφτε στο 34% σε περί-
πτωση θανάτου της και διαδο-
χής από τον Κάρολο.  

Οι σχέσεις με τις ΗΠΑ

Eνα άλλο ερώτημα είναι κατά 
πόσον ο νέος βασιλιάς θα μπορέ-
σει να κρατήσει ακμαία την ειδι-
κή σχέση με τις ΗΠΑ. Η μητέρα 
του θεωρείτο πάντα η ιδανική 
απεσταλμένη του Ηνωμένου Βα-
σιλείου στην Αμερική. Συναντή-
θηκε με 13 από τους τελευταί-
ους 14 προέδρους της χώρας και 
καταλάβαινε την εκάστοτε προ-
σωπικότητα του καθένα, όπως 
εξήγησε στο Politico ο Ρόμπερτ 
Τρέινχαμ, αναπληρωτής καθηγη-
τής στο Τζορτζτάουν. Εκανε ιπ-
πασία με τον λάτρη των αλόγων 
Ρόναλντ Ρέιγκαν, έστειλε στον 
Ντουάιτ Αϊζενχάουερ συνταγή 
για σκωτσέζικες τηγανίτες επει-
δή του άρεσαν κατά την επίσκε-

ψή του στο Μπάλμοραλ και πα-
ρακολούθησε αγώνα μπέιζμπολ 
με τον Τζορτζ Μπους. Ο Μπά-
ρακ Ομπάμα συνήθιζε να λέει 
ότι είναι ένας από τους αγαπη-
μένους του ανθρώπους. Ακόμη 
και η αμερικανική κοινή γνώμη 
την εκτιμούσε με μεγάλα ποσο-
στά αποδοχής τόσο στους ∆ημο-
κρατικούς (72%) όσο και στους 
Ρεπουμπλικανούς (68%). 

Στον αντίποδα, ο Κάρολος 
δεν χαίρει ανάλογης εκτίμη-
σης στις ΗΠΑ. Πέρυσι οι μισοί 
Αμερικανοί δήλωσαν ότι έχουν 
αρνητική γνώμη για τον νέο 
βασιλιά, γεγονός πάντως που 
πηγάζει από τη συμπεριφορά 
του απέναντι στην Νταϊάνα και 
όχι τόσο στις πολιτικές του από-
ψεις. Ακόμη κι αυτές, όμως, οι 
υπερβολικές περιβαλλοντικές 
του ανησυχίες θα μπορούσαν 
να τον φέρουν σε σύγκρουση με 
την αμερικανική κοινή γνώμη, 
η οποία είναι αρκετά πιο επι-
φυλακτική απέναντι στην κλι-
ματική αλλαγή σε σχέση με τη 

βρετανική. Μόλις 38% εξ αυτών 
συμφωνεί ότι το κλίμα αλλάζει 
και πως αυτό οφείλεται στην αν-
θρώπινη δραστηριότητα.  

Η Καμίλα

Στο πλευρό του Καρόλου βρί-
σκεται πλέον η Καμίλα, έχοντας 
διανύσει τη μακρά διαδρομή από 
μισητή ερωμένη του διαδόχου 
του θρόνου στον ρόλο της συ-
μπαθούς βασίλισσας. «Ηταν 
φοβερό. ∆εν θα έβαζα ούτε τον 
χειρότερο εχθρό μου στη θέση 
μου», εξομολογήθηκε σε μια από 
τις σπάνιες συνεντεύξεις της, πε-
ριγράφοντας τα συναισθήματά 
της όταν μετά τον θάνατο της 
Νταϊάνας βρέθηκε φυλακισμένη 
στο σπίτι της, για να αποφύγει 
τα αδηφάγα ΜΜΕ. 

Για ένα διάστημα το ζευγάρι 
υποχρεώθηκε να αναβάλει τον 
προγραμματισμένο γάμο του, 
αλλά το 1999 φωτογραφήθηκαν 
να βγαίνουν μαζί από το ξενοδο-
χείο Ριτζ του Λονδίνου έπειτα 

από ένα πάρτι. Παρά τις αρχικές 
ανησυχίες ότι η κοινή γνώμη θα 
αγανακτήσει με την τόσο πρόω-
ρη κοινή τους εμφάνιση, οι φό-
βοι διαψεύστηκαν. Εναν χρόνο 
αργότερα σε γεύμα προς τιμήν 
του τέως βασιλιά της Ελλάδας, 
Κωνσταντίνου, πραγματοποιή-
θηκε και η πρώτη συνάντηση 
της Καμίλας με την Ελισάβετ Β΄, 
η οποία παλιότερα συνήθιζε να 
την αποκαλεί «αυτή η κακιά γυ-
ναίκα». Μετά την αποδοχή της 
από τη μονάρχη, άνοιξε ο δρό-
μος και για την οριστική επιση-
μοποίηση της σχέσης: το 2005, 
έπειτα από τρεις δεκαετίες πα-
ράνομου δεσμού, κατάφεραν να 
παντρευτούν με πολιτικό γάμο. 
Η ίδια απέφυγε να προσλάβει 
κάποιον επικοινωνιολόγο για 
να βελτιώσει το δημόσιο προ-
φίλ της, πιστεύοντας ότι η επα-
φή της με τον κόσμο θα αλλάξει 
σταδιακά τις προκαταλήψεις εις 
βάρος της. Οντως αυτή τη στιγμή 
απολαμβάνει τον σεβασμό της 
κοινής γνώμης ως μια γυναίκα 
ανθεκτική και ήρεμη, που δεν 
λύγισε στο κυνηγητό των παπα-
ράτσι και το δηλητήριο των τα-
μπλόιντ. Η ιστορία αγάπης της 
με τον Κάρολο, επίμονη, στέρεη 
και γήινη κατάφερε τελικά να 
συγκινήσει ακόμη και τα εκα-
τομμύρια τηλεθεατών που είχαν 
παρακολουθήσει τον γάμο του 
με την Νταϊάνα, πιστεύοντας... 
στα παραμύθια.

Η χθεσινή τελετή 
υπολογίζεται 
πως στοίχισε στους 
φορολογουμένους 
τουλάχιστον 
100 εκατ. στερλίνες.

Πάνω από 60% 
των Βρετανών 
θεωρεί «πολύ 
ή αρκετά σημαντική» 
τη μακροημέρευση 
της μοναρχίας.

Υπαρξιακές προκλήσεις για τον θεσμό έχει να αντιμετωπίσει μετά την ενθρόνισή του ο Κάρολος 

Είναι δύσκολο να βρεις στη Βρετα-
νία συνειδητοποιημένο αντίπαλο 
της μοναρχίας. Πρέπει να ψάξεις 
για ριζοσπάστες αριστερούς, π.χ. 
στο Εργατικό Κόμμα και τα εθνικά 
αριστερά κόμματα της Σκωτίας ή 
της Ουαλίας. Πειράζουμε τον φίλο 
μας τον Αλεξ και τον ρωτάμε πώς 
ακριβώς θα τιμήσει τον νέο βασι-
λιά, αλλά ο Αλεξ θεωρούσε ότι ο 
Τζέρεμι Κόρμπιν είχε βάλει νερό 
στο κρασί του στο προεκλογικό 
πρόγραμμα του 2019. Και εκεί-
νος γελάει όμως όταν του λέμε 
ότι οι υπόλοιποι θα πιούμε μπί-
ρες εις υγείαν του Καρόλου. ∆εν 
είναι δηλαδή όπως στην Ελλάδα, 
που αν πεις unfair το δημοψήφι-
σμα του 1974, σε βγάζουν στα 
μανταλάκια για χουντοβασιλικό. 
Ο κόσμος εδώ είναι χαλαρός. Αλ-
λά και η βρετανική μοναρχία δεν 

είναι σαν την ελληνική. Για την 
ακρίβεια, οι Βρετανοί μονάρχες 
έκαναν μεν αυτά που έκαναν οι 
Γλύξμπουργκ, αλλά 150 χρόνια 
νωρίτερα. Μετά σταμάτησαν. Ο 
προτεστάντης βασιλιάς Γεώργιος 
Γ΄ δεν άφησε τον πρωθυπουργό 
Ουίλιαμ Πιτ να προχωρήσει σε μέ-
τρα χειραφέτησης για τους καθο-
λικούς Ιρλανδούς και τον εξανά-
γκασε σε παραίτηση (χώρια που 
με την άκαμπτη στάση τους οι 
Βρετανοί κατέληξαν να χάσουν 
και την Ιρλανδία από την Ενω-
ση). Αλλά αυτά έγιναν το 1800, 
όχι το 1965.  
 
Τώρα ο βασιλιάς είναι ένα ανώδυνο 
εθνικό σύμβολο. Στο σχολείο της 
γειτονιάς μας τα παιδιά έκαναν πικ 
νικ στην αυλή την Πέμπτη για να 
γιορτάσουν τη στέψη. Η διευθύ-
ντρια τους ζήτησε να φορέσουν, 
αντί για τις ποδιές τους (στα βρε-

τανικά σχολεία είναι υποχρεωτι-
κές), μπλε, κόκκινο και άσπρο ή 
ό,τι τέλος πάντων θέλουν. Κανείς 
δεν κατηγορεί το σχολείο ως φιλο-
μοναρχικό ούτε στα ψιλικατζίδικα 
βάζουν σημαιάκια με το πρόσω-
πο του Καρόλου μόνον οι δεξιοί. 
Ολοι βάζουν. Σε ούλτρα αριστερές 
περιοχές του Λονδίνου, όπου οι 
Εργατικοί βουλευτές βγαίνουν με 
50% και 60%, οι γείτονες ζητάνε 

άδεια από τον δήμο για να κλεί-
σουν τον δρόμο σήμερα και να κά-
νουν street party. Ο νέος βασιλιάς 
είναι ευκαιρία για εθνική γιορτή, 
όπως εμείς γιορτάζουμε την 25η 
Μαρτίου, με ένα πολύ μακρινό, 
ανεπαίσθητο απόηχο πολιτικής 
φόρτισης. Σε αντίθεση, όμως, με 
την 25η Μαρτίου, εδώ μπαίνει μέ-
σα και λίγο το γκλαμ, δηλαδή πλα-
στικό ποτήρι με προσέκο έξω στο 
πάρκο, δήθεν είμαστε όλοι αριστο-
κράτες. Είναι λίγο λυπητερό να 
δανείζεται το μεγαλείο του άλλου, 
αλλά είναι και «ok» για μια μέρα. 
Υπάρχει επίσης η βιωματική σχέ-
ση των ανθρώπων με το παλά-
τι. Σχεδόν σε όλους η μοναρχία 
κάνει ένα κλικ με μια άσχετη με 
την περίσταση ανάμνηση. Ο Αυ-
στραλός, αλλά μόνιμος κάτοικος 
Βρετανίας, Νικ Κέιβ, που δήλωσε 
ότι θα πάει στην ενθρόνιση (και 
πρόσφατα εξήγησε με ολόκληρο 

κατεβατό γιατί θεωρεί τον εαυ-
τό το κεντρώο) περιέγραψε στην 
τακτική αλληλογραφία με τους 
οπαδούς του ότι δάκρυσε στην 
κηδεία της Ελισάβετ γιατί ουσι-
αστικά θυμήθηκε τη μαμά του, 
που αγαπούσε τη βασίλισσα. Πού 
να έγραφε ο δικός μας κεντρώος 
Νίκος Πορτοκάλογλου κάτι αντί-
στοιχο για τον Γλύξμπουργκ και 
τη δική του μαμά; Θα κρατούσε 
τα σόλα στον Ρουβίκωνα, ενώ θα 
του έσπαγαν το Μουσικό Κουτί.
 
Και κάτι τελευταίο, ειδικά για τον 
Κάρολο που μεγάλωσε ως ο αντι-
παθούκλας της βασιλικής οικογέ-
νειας. Η κυβέρνηση ζήτησε πρό-
σφατα τη συνδρομή του ώστε να 
αποκατασταθούν οι σχέσεις της 
Βρετανίας με την Ε.Ε., τις οποίες 
είχε κάνει μπάχαλο ο Μπόρις Τζόν-
σον. Η νέα συμφωνία φέρει τον 
τίτλο της βασιλικής οικογένειας 

(Ουίνδσορ) και ο ίδιος ο Κάρολος 
συναντήθηκε εθιμοτυπικά με την 
Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν αμέσως 
μετά την υπογραφή της, εξαγριώ-
νοντας τους υπερσυντηρητικούς 
εθνικιστές. Αρα, ο νέος βασιλιάς 
όχι μόνο έκανε πολιτική παρέμ-
βαση που είχαμε να δούμε διακό-
σια χρόνια, αλλά την έκανε κατά 
παραγγελία της κυβέρνησης και 
σε αρμονία με το κυρίαρχο λαϊκό 
αίσθημα, που θέλει εξομάλυνση 
των σχέσεων με την Ε.Ε. ∆εν είναι 
λοιπόν άσπρο μαύρο τα πράγματα 
με τη βρετανική μοναρχία. Η σχέ-
ση της με την κοινωνία είναι πο-
λύπλοκη και απλώς δεν μπορεί να 
διαβαστεί με οδηγό μια ανύπαρ-
κτη διαχωριστική γραμμή ανάμε-
σα στο οπισθοδρομικό παλάτι και 
μια προοδευτική κοινωνία.

 
Ο k. Θύμιος Τζάλλας είναι δημοσιογράφος 
και εργάζεται σε think tank στο Λονδίνο.

Ο Κάρολος στο ψιλικατζίδικο της γειτονιάς 

Θα είναι ο τελευταίος βασιλιάς;
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Η μορφή του Καρόλου υπάρχει παντού στο Λονδίνο, παρότι ο νέος βασιλιάς δεν είναι τόσο δημοφιλής όσο η μητέρα του. Οι πολέμιοι της μοναρ-
χίας, μάλιστα, θεωρούν ότι η ιδανική στιγμή για την αμφισβήτηση του θεσμού έχει φτάσει.

Α Π Ο Ψ Η

Ο νέος βασιλιάς είναι 
ευκαιρία για εθνική 
γιορτή, όπως εμείς 
γιορτάζουμε την 25η 
Μαρτίου, με έναν 
πολύ μακρινό απόηχο 
πολιτικής φόρτισης.

Του ΘΥΜΙΟΥ ΤΖΑΛΛΑ
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Εχει συνδέσει το όνομά της με 
το αίτημα για δικαιοσύνη στα 
εγκλήματα πολέμου που δια-
πράττονται στην Ουκρανία. Στις 
συνεχείς εκκλήσεις της, μέσω 
των διεθνών μέσων ενημέρωσης, 
εξηγεί ότι η απαίτηση για λογο-
δοσία δεν είναι μόνον ηθική. Αν 
οι αυτουργοί αρχίσουν να παίρ-
νουν το μήνυμα ότι η διεθνής 
κοινότητα ευαισθητοποιείται και 
οργανώνεται για να τους εντοπί-
σει, θα σωθούν ζωές. Ο φόβος της 
τιμωρίας θα λειτουργήσει απο-
τρεπτικά στο πεδίο του πολέμου. 

Γι’ αυτό και η Ολεξάντρα 
Μάτβιτσουκ, διευθύντρια του 
Κέντρου Πολιτικών Ελευθεριών 
(Center for Civil Liberties), έχει 
επιστρατεύσει όλες τις δυνάμεις 
της προκειμένου να συλλέξει τα 
τεκμήρια των εγκλημάτων και να 
ταυτοποιήσει τα φυσικά πρόσω-
πα που τα διέπραξαν. Η οργά-
νωση για την οποία εργάζεται 
η Ουκρανή δικηγόρος πήρε το 
2022 το Νoμπέλ Ειρήνης. Η ίδια 
εξηγεί σήμερα στην «Κ» τη δυ-
σκολία, αλλά και την ανάγκη να 
αποδοθεί στα θύματα εγκλημά-
των πολέμου δικαιοσύνη. 

 
– Tι σας παρακίνησε να ασχο-
ληθείτε με την καταγραφή των 
εγκλημάτων πολέμου στην Ου-
κρανία;

– Το Κέντρο Πολιτικών Ελευ-
θεριών ιδρύθηκε το 2007 με πρω-
τοβουλία των επικεφαλής των 
επιτροπών του Ελσίνκι από δι-
άφορες χώρες. Tα τελευταία 15 
χρόνια υπερασπιζόμαστε τα 
ανθρώπινα δικαιώματα. Για τον 
σκοπό αυτό, εμπλέκουμε πολ-
λούς ανθρώπους στα προγράμ-
ματα, στις εκστρατείες και τις 
πρωτοβουλίες μας. Aλλωστε, αν 
η προστασία των ανθρωπίνων δι-
καιωμάτων αφεθεί αποκλειστικά 
σε δικηγόρους ή σε διπλωμάτες, 
είναι δύσκολο να επιτευχθούν 
σημαντικές αλλαγές. Ο πόλεμος 
στη χώρα μας έχει αλλάξει τις 
προτεραιότητές μας. Ημασταν 
η πρώτη οργάνωση ανθρωπίνων 
δικαιωμάτων που έστειλε κινη-
τές ομάδες για να καταγράψουν 
τα εγκλήματα πολέμου στις πε-
ριοχές της Κριμαίας, του Ντο-
νέτσκ και του Λουγκάνσκ. Αυτές 
οι κινητές ομάδες στελεχώθηκαν 
από εθελοντές με ειδική εκπαί-
δευση στην τεκμηρίωση και την 
ασφάλεια.

Επί του παρόντος, η ομάδα 
του Κέντρου Πολιτικών Ελευ-
θεριών καταγράφει εγκλήματα 

πολέμου μαζί με άλλες οργανώ-
σεις της πρωτοβουλίας ∆ικαστή-
ριο για τον Πούτιν (Tribunal for 
Putin). Εχουμε θέσει έναν φιλό-
δοξο στόχο, να συντάξουμε το 
χρονικό των εγκλημάτων πολέ-
μου, ακόμη και στους μικρότε-
ρους οικισμούς κάθε περιοχής, 
ξεκινώντας από τις 24 Φεβρουα-
ρίου. Για να το πετύχουμε αυτό 
χρησιμοποιούμε διάφορες μεθό-
δους: προσωπική επικοινωνία με 
μάρτυρες και θύματα, εργασία 
με ανοικτές πηγές και ψηφια-
κά εργαλεία για την καταγραφή 
εγκλημάτων. Το βασικό κίνητρο 
είναι να εξασφαλίσουμε δικαιο-
σύνη για εκατοντάδες χιλιάδες 
θύματα εγκλημάτων πολέμου.

Προσπαθούμε να αξιοποιήσου-
με κάθε ευκαιρία για να διασφα-
λίσουμε ότι η δικαιοσύνη για τα 
θύματα και η τιμωρία των εγκλη-
ματιών πολέμου θα είναι ψηλά 
στη διεθνή ατζέντα και θα επι-
βάλλεται από το διεθνές δίκαιο.

 
– Ποιες είναι οι πιο σοβαρές 
περιπτώσεις εγκλημάτων πο-
λέμου που έχετε καταγράψει 
και σε ποιες περιοχές πραγμα-
τοποιήθηκαν;

– Ως ακτιβίστρια για τα αν-
θρώπινα δικαιώματα καταγράφω 
εγκλήματα πολέμου και εγκλήμα-
τα κατά της ανθρωπότητας σε 
αυτόν τον πόλεμο που ξεκίνησε 
η Ρωσία το 2014. Από την πλήρη 
εισβολή και μετά, αντιμετωπί-
σαμε έναν άνευ προηγουμένου 
αριθμό εγκλημάτων πολέμου. Τα 
ρωσικά στρατεύματα καταστρέ-
φουν σκόπιμα κατοικίες, εκκλη-
σίες, σχολεία και νοσοκομεία, 
βομβαρδίζουν διαδρόμους εκκέ-
νωσης, συντονίζουν ένα σύστη-
μα στρατοπέδων διαλογής των 
πολιτών σε δικούς τους και μη, 
διεξάγουν αναγκαστικές απελά-
σεις, απάγουν, βιάζουν, βασανί-
ζουν και σκοτώνουν ανθρώπους 
στα κατεχόμενα εδάφη. 

Βλέπουμε ότι όλα αυτά τα 
εγκλήματα είναι συστηματικά 
και διαπράχθηκαν στις περιο-
χές του Κιέβου, του Χάρκοβο, 
του Μικολάιβ, της Οδησσού και 
σήμερα συνεχίζουν να διαπράτ-
τονται στην περιοχή της Χερσώ-
νας, καθώς και σε άλλα κατεχό-
μενα εδάφη. Από την έναρξη της 
πλήρους εισβολής, το ∆ικαστήριο 
για τον Πούτιν έχει ήδη κατα-
γράψει πάνω από 38.000 εγκλή-
ματα πολέμου. Μέχρι σήμερα ο 
μεγαλύτερος αριθμός εγκλημά-
των έχει καταγραφεί στις περιο-
χές Χάρκοβο, Ντονέτσκ, Τσερνί-
χιφ και Ζαπορίζια, ενώ μόνο στη 

Μαριούπολη έχουν καταγραφεί 
3.253 περιπτώσεις. Πρόκειται για 
μια σκόπιμη πολιτική. Η Ρωσία 
χρησιμοποιεί τα εγκλήματα ως 
μέθοδο πολέμου. Η Ρωσία θέλει 
να κάμψει την αντίσταση και να 
καταλάβει τη χώρα μέσω του βα-
σανιστικού πόνου των αμάχων, 
οπότε εμείς καταγράφουμε αυ-
τόν τον πόνο. 

Μίλησα με εκατό ανθρώπους 
που επέζησαν από την αιχμα-
λωσία. Μου είπαν ότι ξυλοκο-
πήθηκαν, βιάστηκαν, υπέστη-
σαν ηλεκτροσόκ στα γεννητικά 
όργανα, τους έβγαλαν τα νύχια, 
τους τρύπησαν τα γόνατα και 
τους ανάγκασαν να γράφουν με 
το ίδιο τους το αίμα. Μια γυναίκα 
περιέγραψε πώς της έβγαλαν το 
μάτι με ένα κουτάλι. ∆εν υπάρχει 
καμία στρατιωτική δικαιολογία 
για τέτοιες ενέργειες. Οι Ρώσοι 
το έκαναν μόνο και μόνο επειδή 
μπορούσαν. 

∆ουλεύω με ανθρώπους που 
έζησαν την κόλαση και ξέρω ότι 
εκτός από την αποκατάσταση 
των κατεστραμμένων τους ζω-
ών, των οικογενειών τους και 
των οραμάτων τους για το μέλ-
λον, αυτοί οι άνθρωποι πρέπει 
να πιστέψουν ότι υπάρχει δικαι-
οσύνη. Ακόμη κι αν αυτή ανα-
βάλλεται χρονικά. Και αυτό είναι 
σημαντικό, όχι μόνο για την Ου-
κρανία, διότι δεν πρόκειται για 
έναν πόλεμο μεταξύ δύο χωρών, 
αλλά μεταξύ δύο συστημάτων – 
του αυταρχισμού και της δημο-
κρατίας. Ο Πούτιν δεν φοβάται 
το ΝΑΤΟ. Ο Πούτιν φοβάται την 
ιδέα της ελευθερίας.

Τα εγκλήματα αυτά δεν πρέ-
πει να παραμείνουν μόνο στα 
αρχεία μας ή στις εκθέσεις των 
διεθνών οργανισμών. Ο πόλεμος 
μετατρέπει τους ανθρώπους σε 
αριθμούς. Η καθαρή κλίμακα των 
διεθνών εγκλημάτων είναι τόσο 
τεράστια που είναι αδύνατο να 
ειπωθούν όλες οι ιστορίες.

Θα σας πω μια ιστορία. Λίγο 
μετά την έναρξη της εισβολής 
στις 24 Φεβρουαρίου, ένας 62χρο-
νος πολίτης, ο Ολεξάντρ Σελίποφ, 
σκοτώθηκε από τον ρωσικό στρα-
τό κοντά στο σπίτι του. Η τρα-
γωδία δημοσιεύτηκε ευρέως στα 

μέσα ενημέρωσης μόνο και μόνο 
επειδή ήταν η πρώτη δίκη Ρώσων 
εγκληματιών πολέμου μετά την 
24η Φεβρουαρίου. Στο δικαστή-
ριο, η σύζυγος του Ολεξάντρ, Κα-
τερίνα, δήλωσε ότι ο σύζυγός της 
ήταν ένας απλός αγρότης, αλλά 
για εκείνη ο σύζυγός της ήταν 
ένα ολόκληρο σύμπαν, και τώ-
ρα έχει χάσει τα πάντα. Οπότε, 
πρέπει να εξασφαλίσουμε δικαι-
οσύνη για όλα τα θύματα των δι-
εθνών εγκλημάτων. Ανεξάρτητα 
από το ποιοι είναι, την κοινωνική 
τους θέση, το είδος του εγκλήμα-
τος και της κτηνωδίας που υπέ-
στησαν, καθώς και αν τα μέσα 
μαζικής ενημέρωσης ή η κοινω-
νία ενδιαφέρονται για την περί-
πτωσή τους, εμείς πρέπει να δώ-
σουμε στους ανθρώπους πίσω τα 
ονόματά τους. Γιατί η ζωή κάθε 
ανθρώπου έχει σημασία.

 
– Με ποιους τρόπους προσδι-
ορίζετε ένα έγκλημα πολέμου 
και πώς συλλέγετε τα αποδει-
κτικά στοιχεία, ιδίως σε ένα 
ενεργό πεδίο μάχης;

– Oταν ξεκίνησε η μεγάλης 
κλίμακας σύγκρουση στην πε-
ριοχή, ενώσαμε πολλές περιφε-
ρειακές οργανώσεις και δημιουρ-
γήσαμε ένα ουκρανικό δίκτυο 
τοπικών ομάδων τεκμηρίωσης. 
Και αυτός είναι ο λόγος για τον 
οποίο είμαστε σε θέση να δια-
θέτουμε τοπική τεκμηρίωση για 
τον τόπο του εγκλήματος όταν 
συμβαίνει κάτι. Αυτές οι ομά-
δες τραβούν τις δικές τους φω-
τογραφίες και βίντεο, μιλούν με 
τους ανθρώπους και συλλέγουν 
μαρτυρίες.

Βέβαια, εξαρτάται από το πού 
διαπράττεται το έγκλημα. Οταν 
μιλάμε για το ελεγχόμενο από 
την ουκρανική κυβέρνηση τμή-
μα, το οποίο βρίσκεται μακριά 
από τη ζώνη μάχης, είναι πιο 
εύκολο για εμάς να στείλουμε 
ανθρώπους να εργαστούν επί 
τόπου, αλλά όταν μιλάμε για τεκ-
μηρίωση στα κατεχόμενα εδά-
φη είναι πολύ δύσκολη δουλειά, 
επειδή αυτοί οι άνθρωποι που 
συλλέγουν στοιχεία κινδυνεύ-
ουν να αιχμαλωτιστούν και να 
βασανιστούν.

Μέθοδος
πολέμου

το έγκλημα
για τη Ρωσία
Πώς θα λογοδοτήσουν οι δράστες
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Συνέντευξη στον ΑΘΑΝΑΣΙΟ ΚΑΤΣΙΚΙΔΗ
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– Ποια είναι τα εμπόδια όταν 
αναλαμβάνετε να διερευνήσετε 
νέες περιπτώσεις εγκλημάτων;

– Καταγράφουμε έναν τερά-
στιο αριθμό εγκλημάτων που η 
Ρωσική Ομοσπονδία συνεχίζει 
να διαπράττει. Και αυτό μας απο-
γοητεύει πραγματικά, διότι όταν 
παίρνεις συνέντευξη από ένα άτο-
μο που επέζησε της αιχμαλωσίας 
και μοιράζεται μαζί σου τα φρι-
κτά πράγματα που του συνέβη-
σαν, που είδε, συνειδητοποιείς 
ότι αυτή τη στιγμή τα ίδια πράγ-
ματα συμβαίνουν και σε άλλους 
ανθρώπους και δεν μπορείς να 
το σταματήσεις. 

Για την αποτελεσματική δι-
ερεύνηση ενός τόσο μεγάλου 

αριθμού εγκλημάτων, η Ουκρα-
νία χρειάζεται την υποστήριξη 
της διεθνούς κοινότητας. Πρώ-
τον, ο ΟΗΕ και τα κράτη-μέλη 
του πρέπει να μεταρρυθμίσουν 
το διεθνές σύστημα ειρήνης και 
ασφάλειας ώστε να δημιουργή-
σουν εγγυήσεις για όλες τις χώρες 
και τους πολίτες τους, ανεξάρτητα 
από τη συμμετοχή ή μη σε στρα-
τιωτικές συμμαχίες ή δυνάμεις. Η 
Ρωσία θα πρέπει να αποβληθεί 
από το Συμβούλιο Ασφαλείας του 
ΟΗΕ για τις συστηματικές παρα-
βιάσεις του Καταστατικού Χάρτη 
του ΟΗΕ. ∆εύτερον, ο ΟΗΕ και τα 
κράτη-μέλη του πρέπει να αντιμε-
τωπίσουν το «κενό λογοδοσίας» 
και να διασφαλίσουν ότι εκατο-

ντάδες χιλιάδες θύματα εγκλη-
μάτων πολέμου έχουν την ευκαι-
ρία να δικαιωθούν. Χωρίς αυτό, 
η βιώσιμη ειρήνη στην περιοχή 
μας είναι αδύνατη. Αυτό απαιτεί 
μια ολοκληρωμένη στρατηγική 
απονομής δικαιοσύνης και ένα 
διεθνές δικαστήριο για να προ-
σαχθούν ο Πούτιν, ο Λουκασένκο 
και οι άλλοι εγκληματίες πολέμου.

Βασίζομαι στην υποστήριξη 
της διεθνούς κοινότητας στην 
προσπάθειά μας για δικαιοσύνη. 
Εξάλλου, δεν πρόκειται μόνο για 
το μέλλον της Ουκρανίας. Αυτός 
ο πόλεμος έχει μια αξιακή διάστα-
ση. Ο Πούτιν προσπαθεί να πεί-
σει τους πάντες ότι η δημοκρατία, 
τα ανθρώπινα δικαιώματα και το 

κράτος δικαίου είναι πλασματικά 
και μόνο η φυσική βία έχει σημα-
σία. Πρέπει να αποδείξουμε ότι 
το κράτος δικαίου είναι μια «αξία» 
που λειτουργεί.

Το ∆ιεθνές Ποινικό ∆ικαστήριο 
δεν έχει την εξουσία να δικάσει 
τη Ρωσία για το έγκλημα της επί-
θεσης. Χρειαζόμαστε έναν πρό-
σθετο διεθνή μηχανισμό που θα 
φέρει την ηγεσία της Ρωσίας και 
της Λευκορωσίας ενώπιον της δι-
καιοσύνης. Ως εκ τούτου, η Ου-
κρανία ζητάει τη σύσταση ειδικού 
δικαστηρίου για την αντιμετώπι-
ση του εγκλήματος της επίθεσης 
κατά της Ουκρανίας. 

 
– Πώς μπορούμε να υποστηρί-

ξουμε τα θύματα του πολέμου;
– Στον 21ο αιώνα η δικαιοσύνη 

δεν πρέπει να εξαρτάται από την 
ισχύ του αυταρχικού καθεστώ-
τος του Πούτιν ή από το τέλος 
των εχθροπραξιών. ∆εν πρέπει 
να περιμένουμε. Οταν εργάζεστε 
με ανθρώπους και αυτοί διηγού-
νται τα αποτρόπαια εγκλήματα 
που διέπραξε ο ρωσικός στρατός, 
αυτό σε κάνει να συνειδητοποιείς 
ότι εκτός από την αποκατάστα-
ση της κατεστραμμένης υγείας 
τους, των οικογενειών τους και 
του οράματός τους για το μέλ-
λον, πρέπει επίσης να αποκατα-
σταθεί η πίστη τους ότι η δικαι-
οσύνη είναι δυνατή, ακόμη κι αν 
καθυστερήσει. 

Ο ΟΗΕ και τα κράτη-μέ-
λη του πρέπει να αντι-
μετωπίσουν το «κενό 
λογοδοσίας» και να δια-
σφαλίσουν ότι εκατο-
ντάδες χιλιάδες θύμα-
τα εγκλημάτων πολέμου 
έχουν την ευκαιρία 
να δικαιωθούν.

«Να φέρουμε τη ρωσική ηγεσία ενώπιον της δικαιοσύνης»

Ολεξάντρα Μάτβιτσουκ 
Δικηγόρος, διευθύντρια του Κέντρου Πολιτικών Ελευθεριών

– Αισθανθήκατε ικανοποί-
ηση με την έκδοση εντάλ-
ματος σύλληψης για τον 
πρόεδρο Πούτιν;
– Χαιρετίζω αυτό το ένταλμα 
σύλληψης. Η απόφαση του δι-
εθνούς ποινικού δικαστηρίου 
να εκδώσει ένταλμα σύλλη-
ψης κατά του Πούτιν και της 
Μαρίας Λβόβα-Μπέλοβα είναι 
μια ιστορική απόφαση, διότι 
είναι η πρώτη στην ιστορία του 
διεθνούς ποινικού δικαστηρί-
ου η οποία στρέφεται κατά του 
προσώπου που είναι σήμερα 
αρχηγός κράτους, μέλους του 
Συμβουλίου Ασφαλείας και 
έχει πυρηνική ισχύ. Αυτό απο-
τελεί ένα μήνυμα για όλον τον 
κόσμο ότι το κράτος δικαίου 
έχει σημασία και πρέπει να κυ-
ριαρχήσει απέναντι στη βάναυ-
ση δύναμη και λογική που προ-
σπαθεί να διαδώσει ο Πούτιν.

Το ένταλμα 
για τον Πούτιν Τα ρωσικά στρατεύμα-

τα καταστρέφουν σκό-
πιμα κατοικίες, εκ-
κλησίες, σχολεία και 
νοσοκομεία, βομβαρ-
δίζουν διαδρόμους εκ-
κένωσης, συντονίζουν 
ένα σύστημα στρατο-
πέδων διαλογής
των πολιτών
σε δικούς τους και μη.

Μίλησα με ανθρώ-
πους που επέζησαν 
από την αιχμαλωσία. 
Μου είπαν ότι ξυ-
λοκοπήθηκαν, βιά-
στηκαν, υπέστησαν 
ηλεκτροσόκ στα γεν-
νητικά όργανα, τους 
έβγαλαν τα νύχια, 
τους τρύπησαν τα γό-
νατα και τους ανάγκα-
σαν να γράφουν με 
το ίδιο τους το αίμα. «Ο Πούτιν δεν φοβάται το ΝΑΤΟ. 

Ο Πούτιν φοβάται την ιδέα της ελευ-
θερίας», λέει στην «Κ» η Ολεξάντρα 
Μάτβιτσουκ.

Ηλικιωμένη γυναίκα θρηνεί τον γιο της, ένα από τα θύματα της σφαγής στην Μπούτσα. Τα πτώματα που βρέθηκαν στη μικρή πόλη τον Απρίλιο του 2022 ήταν 
τα πρώτα σοκαριστικά τεκμήρια για διάπραξη εγκλημάτων πολέμου από τους εισβολείς.



Σκέπτονται, μιλούν, πράττουν και συμπε-
ριφέρονται διαφορετικά από τους περισ-
σότερους. Ως οντότητες κουβαλούν μια δύ-
ναμη καθόλου εξουσιαστική, μα ήρεμη…
ωσάν και μ’ ένα βλέμμα τους, με μια κουβέντα
που θα βγει από το στόμα τους, σ’ αγκαλιά-
ζουν, σε ζεσταίνουν, παρέχοντάς σου ένα
αίσθημα ασφάλειας. 

Όχι δεν πρόκειται ούτε για μυθολογικές
φιγούρες, ούτε χαρακτήρες στο σενάριο

επικών ταινιών του Χόλιγουντ. Είναι άνθρωποι που ζουν
ανάμεσά μας και τυγχάνει ν’ ασχολούνται με τον αθλητισμό,
διαθέτοντας ένα διαφορετικό υπόβαθρο ως προς τη δημο-
σιότητα των πράξεων ή των λόγων τους. 

Οι ενέργειες, οι αποτυχίες ή τα κατορθώματά τους με-
ταδίδονται στο ευρύ κοινό, παρέχοντάς μας έτσι την επιλογή
να τους κρίνουμε ανάλογα. Ακόμη και σ’ αυτούς που καμία
σχέση δεν έχουν με τον εαυτό τους, που πολύ απέχουν από
τον συναισθηματικό τους κόσμο, που η αντίληψή τους
είναι τόσο επιδερμική όσο η επιφάνεια της θάλασσας, ον-
τότητες όπως ο Ιβάν Γιοβάνοβιτς ή ο Γιάννης Αντετοκούμπο,
δύσκολα θα περάσουν απαρατήρητες. 

Ακριβώς επειδή κουβαλούν μια ηθική όχι και τόσο δια-
δεδομένη στις εποχές μας. Η ύπαρξή τους συνοδεύεται από
αρετές που εύκολα διακρίνονται και ταυτόχρονα σπανίζουν
ανάμεσα στην πλειοψηφία των ανθρώπων. 

Αυτοκυριαρχία, ευγένεια, πειθαρχία, ταπεινότητα, ερ-
γατικότητα,  πίστη, το βάθος της σκέψης τους, δεν είναι
απλά λέξεις του λεξιλογίου μας, αποτελούν βασικά στοιχεία
των δύο αυτών ανθρώπων, κάνοντάς τους να μοιάζουν
τόσο διαφορετικοί από μας, μα συνάμα τόσο οικείοι. 

Ενδεχομένως κάποιοι αναγνώστες να εκλάβετε ως υπερ-
βολή τις πιο πάνω επισημάνσεις, που ομολογουμένως συν-
θέτουν το υλικό μιας αγιογραφίας. Κάποιοι θα θεωρήσουν
υπερβολικά επαινετική την προσπάθειά μας να περιγράψουμε
τις δύο αυτές περσόνες… μα ποιος αλήθεια αμφισβητεί ότι
η δράση των δύο αυτών ατόμων στη δημόσια σφαίρα, έστω
και από εντελώς διαφορετικό φόντο ή υπόβαθρο, λειτουργεί
εποικοδομητικά ενώπιον του κοινού, τηλεοπτικού και όχι
μόνο; Ποιος αλήθεια διαφωνεί ότι όντως, διαφέρουν από
την πλειοψηφία των ανθρώπων που προβάλλονται είτε από
τον αθλητισμό, είτε από οποιονδήποτε άλλον τομέα -ακόμη
και των τεχνών- που συσχετίζεται άμεσα με την καλλιέργεια
της ψυχής και του πνεύματος;  

Ποιος αλήθεια διαφωνεί, ότι μέσα από την αύρα ή και
το βλέμμα τους αναδεικνύεται η ανθρώπινη δύναμη έτσι
όπως την φέρνουν τα μικρά παιδιά στη ζωή, πριν ακόμη η
ανθρώπινη κοινωνία την αλλοιώσει; 

Είναι αυτά τα παιδιά, όπως ο Ιβάν και ο Γιάννης, που
διαθέτουν τη δύναμη και διατηρούν την ελπίδα ότι ο κόσμος
αυτός θ’ αλλάξει και ας κοιμηθεί ήσυχος ο Κεμάλ. Γι’ αυτό
και μόνο ευγνωμονούμε την ύπαρξή τους και συνεχίζουμε
να οραματιζόμαστε το καλό να επικρατεί του κακού, σ’
αυτή την προαιώνια διαμάχη της ανθρωπότητας. 

ΑΠΟΨΕΙΣ
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Πάλι καλά και ευτυχώς θα πρέπει να λένε
στον Απόλλωνα, με την αλλαγή στάσης του
Νίκου Κίρζη και τη διάθεση παραμονής του
στα διοικητικά και στην προεδρία της πο-
δοσφαιρικής εταιρείας, με ό,τι αυτό σημαίνει
και ίσχυε για πολλά χρόνια. Αν ο Νίκος Κίρ-
ζης- και με το δίκαιο του- έριχνε μαύρη πέτρα
πίσω του, μετά τα όσα άκουσε και γενικότερα
βίωσε εκείνη τη βραδιά στο νέο γήπεδο της
Λεμεσού, κανείς δεν θα μπορούσε να εκτι-

μήσει σήμερα πού θα βρισκόταν ο Απόλλωνας, από ποιο
αδιέξοδο θα προσπαθούσε να βγει, από τη στιγμή που τέσ-
σερις μήνες μετά τη δημοσιοποίηση της πρόθεσης απο-
χώρησης του κυρίου Κίρζη, ουδείς ενδιαφέρθηκε να τον
διαδεχθεί.

Από τη στιγμή που για μία ακόμη φορά αποδείχθηκε
πως μεγάλη είναι η απόσταση και η δυσκολία από το να
περάσει κάποιος από τα λόγια στις πράξεις… Αυτοί που
έβριζαν εκείνο το βράδυ τον Νίκο Κίρζη και την οικογένειά
του δεν ήταν πολλοί, πολύ περισσότεροι ήταν αυτοί που
υποστήριζαν, στη βάση της κριτικής για τη φετινή αγωνιστική
παρουσία του Απόλλωνα, πως ήρθε ο καιρός ο ίδιος και οι
συνεργάτες του να αποχωρήσουν, εκφράζοντας παράλληλα
σιγουριά για τη διάδοχη κατάσταση. Άφαντοι ήταν όλοι
στο χρονικό διάστημα που ακολούθησε και μέχρι την πρό-
σφατη συνέλευση και την ψήφο εμπιστοσύνης που δόθηκε
ξανά στον Νίκο Κίρζη και τους συνεργάτες του.

Μετά από δεκαπέντε χρόνια θητείας, φυσιολογικά μπορεί
να προκύψουν λόγοι αρκετοί, για να ασκηθεί κριτική σ’
έναν πρόεδρο. Λάθη ασφαλώς και έκανε ο Ανδρέας Σοφο-
κλέους στην ΑΕΛ, ο μηδενισμός, ωστόσο, ούτε ωφελεί, ούτε
αναιρεί τα θετικά της θητείας αυτής. Και κανείς δεν μπορεί
να αμφισβητήσει την οικονομική συνεισφορά του κυρίου
Σοφοκλέους, ανεξαρτήτως του ποσοστού επιτυχίας των
σημαντικών αποφάσεών του. Εδώ εστιάζεται, και απ’ εδώ
εξαρτάται η όποια πιθανότητα η επόμενη μέρα στην ΑΕΛ
να είναι καλύτερη. Συλλογικά αποφασίστηκε η επιστροφή
του ποδοσφαιρικού τμήματος στο σωματείο, δεδομένο
πλέον πως για να πετύχει η νέα αυτή προσπάθεια θα πρέπει
να αποδειχθεί προσπάθεια των πολλών, κυρίως στο οικο-
νομικό και σε καιρούς ιδιαίτερα δύσκολους. Με απαραίτητη
την υποσημείωση πως, επιτυχία για την ΑΕΛ σημαίνει πρω-
ταγωνιστική πορεία, επιτυχίες και τίτλοι. 

Αν υπάρξει η κατάλληλη ανταπόκριση, καλώς. Αν θα
είναι ανάλογη με την περίπτωση του Απόλλωνα η ανταπό-
κριση, όλων όσοι απαίτησαν και ενέκριναν τη σημαντική
αυτή αλλαγή, το άγνωστο με βάρκα την ελπίδα, δύσκολα
θα οδηγήσει την ΑΕΛ στον σωστό προορισμό… 

Δύσκολοι καιροί
για πρόεδρους...

Είναι κάτι παιδιά, όπως
ο Ιβάν και ο Γιάννης

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

ΠΑΡΑΣΚΗΝΙΑ

ΕΠΕΝΔΥΤEΣ: Νέα φρούτα δεν είναι οι επενδυ-
τές στο ποδόσφαιρο. Η νέα τάξη πραγμάτων εί-
ναι και παγκόσμιο πλέον το φαινόμενο. Φυσιολο-
γικά αντιδρούν οι παραδοσιακές δυνάμεις του
Κυπριακού Ποδοσφαίρου, διαπιστώνοντας τη
δυσκολία να παραμείνουν στη θέση αυτή. Λογική
η απαίτησή τους για τον κατάλληλο έλεγχο, ως
προς τα ξένα κεφάλαια που μπαίνουν στον χώρο
και κανονικά δεν θα έπρεπε να προκύπτει ως αί-
τημα, αν η ΚΟΠ έκανε ευθύς εξαρχής τον κατάλ-
ληλο έλεγχο, στη βάση των όσων προνοούν οι
διεθνείς κανονισμοί. Όπως τον κατάλληλο έλεγ-
χο θα έπρεπε να κάνει η ΚΟΠ και στην οικονομι-
κή διαχείριση «κυπριακών» διοικήσεων για πολ-
λά χρόνια τώρα…

ΚΟΠ - ΕΚΛΟΓEΣ: Πλησιάζει το καλοκαίρι, το

τέλος της θητείας του προέδρου της ΚΟΠ, άρα
και η εκλογική διαδικασία για την όποια νέα ηγε-
σία του Κυπριακού Ποδοσφαίρου. Ουδέν νεότε-
ρο για την ώρα, ως προς την πιθανότητα να υπάρ-
ξουν εκλογές, να υπάρξουν υποψηφιότητες. Αμ-
φίβολο αυτή τη στιγμή, αν θα αμφισβητηθεί η
παραμονή Γιώργου Κούμα στην προεδρία, αφού
όλοι όσοι κατά καιρούς αμφισβήτησαν, επέκρι-
ναν ή και απέδωσαν ξεκάθαρη ευθύνη στον πρό-
εδρο της ΚΟΠ, για πολλά από τα κακώς έχοντα
του χώρου, για την ώρα δεν δείχνουν σημάδια
αντίδρασης, τώρα που έχουν την ευκαιρία -αν μη
τι άλλο- να επιχειρήσουν μια αλλαγή.

ΤΟΡΝΑΡIΤΗΣ: Αυτή η ανάρτηση του Χριστό-
φορου Τορναρίτη περί αποχώρησης του από τον
Ολυμπιακό διανθισμένη με διάφορα… αντισυ-

στημικά(!) σχόλια (τέλος πάντων) απευθυνόταν
στους κατοίκους της νήσου Κύπρου; 

ΑΠΌ 9 ΧΙΛΙAΔΕΣ ΕΙΣΙΤHΡΙΑ: Από εννέα χι-
λιάδες εισιτήρια θα πάρουν οι δύο φιναλίστ για
τον τελικό του κυπέλλου. Ζόρια πολλά, ειδικά για
τους Ομονοιάτες. 

ΑΝEΚΔΟΤΟ: Ο Πρόδρομος Πετρίδης ανέφερε
ότι τα 2/3 των Κύπριων φιλάθλων υποστηρίζουν
τον ΑΠΟΕΛ και την Ανόρθωση. Δεν άρεσε πάν-
τως, ούτε ως ανέκδοτο… 

ΟΥΖOΧΟ: Ο Φρανσίς Ουζόχο με την εμφάνισή
του στο ματς με τον ΑΠΟΕΛ έδειξε ξανά την αξία
του. Που είναι όλοι αυτοί οι ειδικοί του ποδο-
σφαίρου που τον θεωρούσαν τελειωμένο;  

Του ΠΑΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ 

Κάθε ποδοσφαιρική κουβέντα στο
τέλος καταλήγει στο οικονομικό. Είναι
το μεγαλύτερο πρόβλημα που ταλα-
νίζει τους ανθρώπους που ηγούνται
τις ομάδες και προσπαθούν με κάθε
τρόπο να ανταποκριθούν στις αυξη-
μένες υποχρεώσεις που έχουν. Τρεις
πρόεδροι, οι ομάδες των οποίων
ηγούνται από τη νέα σεζόν και θα
αγωνίζονται στην Α΄ κατηγορία, μί-
λησαν στην «Κ» για την προοπτική,
το πλάνο, τις εισηγήσεις και τους
προβληματισμούς τους. 

Αντώνης Χειλιμίντρης
πρόεδρος Οθέλλου

Ο πρόεδρος του πρωταθλητή Οθέλλου
Αντώνης Χειλιμίντρης για τον σχε-
διασμό της νέας αγωνιστικής περιό-
δου ανέφερε: 

- Δεν μπορώ να πω με σιγουριά,
επειδή περιμένουμε να έχουμε κά-
ποιες συνεργασίες με άλλες ομάδες
για να μας παραχωρήσουν δανεικούς
παίκτες και έχουμε επίσης μια-δυο
προτάσεις από ανθρώπους που θέ-
λουν να συνεισφέρουν οικονομικά
στην ομάδα. Υπολογίζω πως το τοπίο
θα ξεκαθαρίσει τις επόμενες ημέρες.
Αν όχι τότε, θα προχωρήσουμε με
Κύπριους παίκτες που έχουμε υπόψη
μας και έδειξαν ότι μπορούν να αν-
ταποκριθούν στην Α΄ κατηγορία. Θα
χρειαστούμε επίσης 3-4 ξένους, ίσως
από ομάδες που έχουν υποβιβαστεί
αλλά σίγουρα θα είναι παίκτες που
αγωνίστηκαν ήδη στην Κύπρο. 

- Τι σας προβληματίζει περισσό-
τερο στην Α΄ κατηγορία;

- Ότι ως διοίκηση δεν έχουμε τις
εμπειρίες της κατηγορίας. Ούτε η
ομάδα. Όμως στοχεύουμε σε αξιο-
πρεπείς εμφανίσεις και ό,τι έρθει.
Επίσης είναι και οι μεγάλες διαφορές
στο οικονομικό, αλλά από την πλευρά
μας θα προσπαθήσουμε να κρατη-
θούμε στα δικά μας οικονομικά δε-
δομένα.

- Χρειάζονται αλλαγές στον αριθμό
των ομάδων και τη δομή του πρω-
ταθλήματος; 

- Δεν έχω τις εμπειρίες για να γνω-
ρίζω. Το τελευταίο διάστημα ασχο-
λήθηκα με τον Οθέλλο. Θεωρώ όμως
ότι είναι καλό. Δεν έχω κάτι ιδιαίτερο
να τονίσω. 

- Σε ποιο γήπεδο θα αγωνίζεστε
στην Α΄ κατηγορία; 

- Είμαστε μεταξύ Αντώνης Παπα-
δόπουλος και Αμμόχωστος. Μέχρι
την επόμενη εβδομάδα θα αποφα-
σίσουμε. 

- Τι αλλαγές χρειάζονται για να
βελτιωθεί το πρωτάθλημα Β΄ κα-
τηγορίας; 

- Θέλουμε καλύτερα γήπεδα και
καλύτερη φιλοξενία από τους γηπε-
δούχος για τον κόσμο και τους πο-
δοσφαιριστές. Επειδή οι φίλαθλοι
κάθονται πολλές φορές στην ίδια
εξέδρα και κάποιες φορές δημιουρ-
γούνται προβλήματα. Εμείς γι’ αυτόν
τον λόγο φτιάξαμε ξεχωριστή εξέδρα
για τους φιλοξενούμενους, έτσι ώστε
να αποφεύγονται αντιπαραθέσεις
και να νιώθουν οι φίλαθλοι ασφαλείς. 

Νικόλας Τσίκκος
πρόεδρος ΑΕΖ

- Ποια τα σχέδια σας για την Α΄
κατηγορία;

- Θέλουμε να έχουμε μια καλή πο-
ρεία. Εννοείται να γλιτώσουμε τον
υποβιβασμό και παράλληλα να είμα-
στε αρκετά ανταγωνιστικοί στους
αγώνες μας. 

- Τι σας προβληματίζει περισσό-
τερο στην Α΄ κατηγορία;

- Οι αυξημένοι προϋπολογισμοί.
Ομάδα σαν τη δική μας, χωρίς οπα-
δούς και με τις χορηγίες που έχουμε,
ξέρουμε πως θα είναι δύσκολα τα
πράγματα να ανταγωνιστούμε τις
υπόλοιπες ομάδες. Δυστυχώς δεν
έχουμε ούτε γήπεδο και είναι ακριβό
το κόστος ενοικίασης σταδίου το
οποίο θα χρησιμοποιούμε ως έδρα.  

- Αποφασίσατε πού θα αγωνίζεστε; 
- Όχι ακόμη. Θα μιλήσουμε με τις

αρχές του ΓΣΟ για το Τσίρειο και με
γήπεδα στη Λάρνακα. Θα τα βάλουμε
κάτω, να δούμε τιμές, όμως εάν ο

ΓΣΟ μας κάνει καλή προσφορά θα
μείνουμε Λεμεσό αλλιώς θα δούμε
και τις επιλογές μας στη Λάρνακα.  

- Χρειάζονται αλλαγές στον αριθμό
των ομάδων και τη δομή του πρω-
ταθλήματος Α΄ κατηγορίας; 

- Όπως είδα το πρωτάθλημα, στο
β’ γκρουπ αρκετές ομάδες ήταν αδιά-
φορες. Ας τις κρατήσουμε 14, αλλά
να υποβιβάζονται μόνο δύο. Με αυτόν
τον τρόπο θα μπορούν να παίρνουν
περισσότερα χρήματα και οι ομάδες
που θα υποβιβάζονται, όπως συμ-
βαίνει και στην Αγγλία. Το πιο σωστό
μοντέλο είναι  η Πρέμιερ Λιγκ -πρέπει
να μαθαίνουμε από τους καλύτερους-
δίνει λεφτά στις ομάδες που ανεβαί-
νουν και υποβιβάζονται και παράλ-
ληλα υπάρχει έλεγχος και στα οικο-
νομικά των ομάδων, αλλά είναι κα-
λύτερος ο διαμοιρασμός των τηλεο-
πτικών δικαιωμάτων. 

- Τι αλλαγές χρειάζονται για να
βελτιωθεί το πρωτάθλημα Β΄ κα-
τηγορίας; 

- Οι εγκαταστάσεις πρέπει να βελ-
τιωθούν, οι αγωνιστικοί χώροι και
τα αποδυτήρια. Με αυτόν τον τρόπο
θα μπορούμε να δελεάσουμε και παί-
κτες από την Α΄ κατηγορία να αγω-
νιστούν στη Β΄ κατηγορία. Πρέπει
επίσης να επανεξεταστεί το ύψος
των χορηγιών διότι πρόκειται για μι-
κρά σωματεία με πολλές υποχρεώσεις
και πρέπει η ΚΟΠ και ο ΚΟΑ να τα
βοηθήσουν να έχουν κάποια χορηγία
όπως συμβαίνει και στην Αγγλία.
Αυτή τη στιγμή η Β’ κατηγορία είναι
ελκυστική μόνο για τους Κύπριους
παίκτες. 

Κίκης Φιλίππου
πρόεδρος Εθνικού Άχνας

- Ποια τα σχέδιά σας στην Α΄ κα-
τηγορία;

- Είναι δεδομένο ότι άλλαξε ο πο-
δοσφαιρικός χάρτης. Εμείς με το ίδιο
σκεπτικό που είχαμε πάντα θα προ-
χωρήσουμε στο μέτρο των οικονο-
μικών δυνατοτήτων να ενισχύσουμε
την ομάδα. Δεν είναι εύκολα τα πράγ-
ματα και ποτέ δεν ήταν, όμως κρα-
τηθήκαμε 30 χρόνια στην Α΄ κατη-

γορία και φτιάξαμε και γήπεδο. Με
αυτό το σκεπτικό λοιπόν θα προσπα-
θήσουμε να χτίσουμε μια ομάδα στις
δικές μας οικονομικές δυνατότητες
που να είναι και ανταγωνιστική. 

- Τι σας προβληματίζει περισσό-
τερο στην Α΄ κατηγορία;

- Σίγουρα το οικονομικό και το
γεγονός ότι κάποιες ομάδες τα προ-
ηγούμενα χρόνια ήταν στο επίπεδό
μας και σήμερα έχουν ξεφύγει. Οι
αδύνατες ομάδες λιγοστεύουν και
θα είναι πολύ ανταγωνιστική η χρο-
νιά για να παραμείνουμε στην κα-
τηγορία. 

- Χρειάζονται αλλαγές στον αριθμό
των ομάδων και τη δομή του πρω-
ταθλήματος; 

- Θεωρώ υπάρχουν τρόποι το Κυ-
πριακό ποδόσφαιρο να μπει σε νέα
βάση έτσι ώστε οι φαινομενικά μικρές
ομάδες να μπορέσουν να επιβιώσουν.
Υπάρχουν έσοδα που δεν τα εκμε-
ταλλευόμαστε και αν τα καταφέρουμε
θα έχουμε καλύτερες συνθήκες για
να μην τις τρώει το άγχος. 

- Τι αλλαγές χρειάζονται για να
βελτιωθεί το πρωτάθλημα Β΄ κα-
τηγορίας; 

- Η Β΄ κατηγορία είναι μια ‘ζούγ-
κλα’. Δεν υπάρχουν καθόλου υπο-
δομές. Εάν μία με δύο ομάδες έχουν,
οι υπόλοιπες… δεν μπορώ να χαρα-
κτηρίσω το τι συμβαίνει όσον αφορά
στα γήπεδα. Δεν ξέρω πώς περνούν
τα κριτήρια. Αρκετά γήπεδα δεν
έχουν αποδυτήρια, τουαλέτες, είναι
‘χωράφια’. Δεν μπορείς να περιμένεις
από τους αθλητές να έχουν διάθεση
να αγωνίζονται σε τέτοια γήπεδα,
και είναι κρίμα. Διότι και οι παίκτες
της Β’ κατηγορίας δεν έχουν να ζη-
λέψουν κάτι από την Α΄ κατηγορία.
Είναι κρίμα διότι περιμένουμε να
τους ενσωματώσουμε και στην Α΄
κατηγορία, περιμένουν και κλήση
στις εθνικές ομάδες. Με τέτοιες συν-
θήκες όχι δεν πάμε μπροστά, πίσω
πάμε! Χρειάζεται έρευνα, και με λίγα
λεφτά μπορούμε να φτιάξουμε την
κατηγορία και να μη φοβούνται οι
ομάδες της Α΄ κατηγορίας σε περί-
πτωση υποβιβασμού πως θα βρουν
ένα χάος. 

Η β΄ κατηγορία είναι «ζούγκλα»
Οι πρόεδροι του Οθέλλου, ΑΕΖ και Εθνικού Άχνας αποκαλύπτουν στην «Κ» τα σχέδιά τους

H ομάδα του Οθέλλου κατέκτησε το πρωτάθλημα Β΄ κατηγορίας και μαζί με τον Εθνικό και την ΑΕΖ ανεβαίνουν στην Α΄ Κατηγορία.
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Οι τράπεζες
επιβραβεύουν
τους συνεπείς
δανειολήπτες
Μετά την αύξηση επιτοκίων

Τα επιτόκια αυξήθηκαν ξανά, με
αποτέλεσμα να αυξάνεται και η
δόση των δανείων. Ωστόσο οι
τράπεζες παρουσιάζονται έτοιμες
να επιβραβεύσουν τους συνεπείς
δανειολήπτες. Ηδη η  Astrobank
ανακοίνωσε τις προθέσεις προς
αυτήν την κατεύθυνση και τέλος
του μήνα αναμένεται και ανα-
κοίνωση από την τράπεζα Κύ-
πρου στη βάση του ελληνικού
προτύπου. Σελ. 4

Νέο ραντεβού
και νέες ελπίδες
για την ΑΤΑ
Αισιόδοξος ο υπ. Εργασίας

Νέο ραντεβού εντός της εβδο-
μάδας θα έχει ο υπ. Εργασίας με
τις συνδικαλιστικές και εργοδο-
τικές οργανώσεις για την ΑΤΑ.
Σε δηλώσεις ύστερα από τις χω-
ριστές συναντήσεις που είχε την
Παρασκευή με τους κοινωνικούς
εταίρους εξέφρασε αισιοδοξία
για επίτευξη συμφωνίας. Ελπίδες
για θετική κατάληξη εξέφρασαν
και τα συνδικάτα. Σελ. 3

ΚΤΗΜΑΤΑΓΟΡΑ ΕΛΛΑΔΑΣ

Επενδύσεις ενός δισ. 
σε πολυτελή θέρετρα
«Ανεβάζουν στροφές» οι επενδύσεις
στην Ελλάδα για την ανάπτυξη σύνθετων
τουριστικών καταλυμάτων, τα οποία συν-
δυάζουν υπηρεσίες φιλοξενίας και κατοι-
κίες διαθέσιμες προς πώληση ή εκμετάλ-
λευση. Εντός του 2023 αναμένεται η εκ-
κίνηση τριών τέτοιων επενδύσεων,
ύψους 950 εκατ. ευρώ. Σελ. 12

ΣΑΟΥΔΙΚΗ ΑΡΑΒΙΑ

Δίνει χρυσούς μισθούς
για τραπεζικά στελέχη 
Ενώ σε μεγάλους τραπεζικούς ομίλους
της Δύσης γίνονται μαζικές απολύσεις,
στη Σαουδική Αραβία οι θέσεις εργασίας
σε τράπεζες αφθονούν και οι μισθοί αυ-
ξάνονται. Πρόκειται για πολιτική του
πρίγκιπα Μοχάμεντ μπιν Σαλμάν, ο οποί-
ος θέλει να κάνει τη χώρα οικονομική δύ-
ναμη. Σελ. 10

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΟΙΚΟΝΟΜΙΑ

Η σκληρή δεκαετία
του λιανικού εμπορίου 
Βαρύ πλήγμα υπέστη το λιανεμπόριο την
περίοδο της μεγάλης ύφεσης της ελληνι-
κής οικονομίας 2010-2020. Το 25% των
επιχειρήσεων εξαφανίστηκε από τον
χάρτη. Την ίδια δεκαετία απώλεσε το
29% του τζίρου του, κάτι που σχετίζεται
με το ότι χιλιάδες επιχειρήσεις έβαλαν
«λουκέτο». Σελ. 5

ΔΙΕΘΝΗ

H Credit Suisse
βρισκόταν από
τον Δεκέμβριο
στο μάτι της UBS

Σελ. 11

Στις ράγες η φορολογική μεταρρύθμιση 
Οι διαδικασίες θα αρχίσουν το αμέσως επόμενο διάστημα διαμηνύει ο υπουργός Οικονομικών

Κύπρος 3,91% -0,09%

Γερμανία 2,19% -0,20%

Γαλλία 2,78% -0,18%

Ιταλία 4,11% -0,15%

Ισπανία 3,28% -0,16%

Ιρλανδία 2,74% -0,04%

Ελλάδα 4,02% -0,16%

Ην. Βασίλειο 3,65% -0,07%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Προοπτικές
Αξιολόγησης πρόθεσμο (outlook)

Χρέος

DBRS ΒBB Σταθερή
Fitch BΒΒ Σταθερή
Moody’s Ba1 Θετική
S&P BBΒ Σταθερή

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

Ατμομηχανή της παγκόσμιας ανάπτυξης η Ασία

Στο αμέσως επόμενο διάστημα
θα αρχίσουν οι διαδικασίες για
τη φορολογική μεταρρύθμιση.
Αυτό διαμήνυσε στις πρόσφατες
συναντήσεις του με στελέχη των
τραπεζών ο υπουργός Οικονομι-
κών Μάκης Κεραυνός, τονίζοντας

ότι το θέμα αυτό θα έπρεπε να
είχε προωθηθεί εδώ και καιρό.
Όπως σχολιάζουν πρόσωπα που
είναι σε θέση να γνωρίζουν και
θέλοντας να δώσουν μία πρώτη
εξήγηση γιατί τα προηγούμενα
χρόνια η Κύπρος δεν προχώρησε

σε φορολογική μεταρρύθμιση,
είναι ότι το «γρανάζι» του Υπουρ-
γείου είναι «δυσκίνητο». Δήλωσαν
απλώς ότι και άλλοι υπουργοί επι-
θυμούσαν να προχωρήσουν σε
φορολογική μεταρρύθμιση, αλλά
οι προθέσεις τους προσέκρουαν

στις γραφειοκρατικές διαδικασίες
του Υπουργείου και στα πρόσωπα
που δεν ήθελαν να εκκινήσουν
ένα τόσο μεγάλο εγχείρημα. Αρκεί
να δούμε αν ο νέος υπουργός κα-
ταφέρει να προχωρήσει σε αυτό
το ζήτημα και να μην βρει ένα

«τοίχο» ενώπιόν του. Ενδεχομέ-
νως να είναι και το πρώτο «crash
test» επί υπουργίας του, καθώς
μέχρι σήμερα διαδικασίες για μει-
ώσεις φόρων για παράδειγμα, δεν
έχουν σε καμία περίπτωση τον
ίδιο δείκτη δυσκολίας. Σελ. 3

Στην Ανατολή μετατοπίζεται πλέον το κέντρο βάρους της παγκόσμιας οικονομίας, καθώς οι οικονομικοί γίγαντες της Ασίας, η Κίνα και η Ινδία, θα
συνεισφέρουν το 50% της παγκόσμιας ανάπτυξης, σύμφωνα με τις εκτιμήσεις του ΔΝΤ. Από την άλλη πλευρά, οι ανεπτυγμένες και πλούσιες
οικονομίες θα επιβραδύνονται εξαιτίας ενός συνδυασμού αρνητικών παραγόντων, από τις αυξήσεις των επιτοκίων μέχρι τον παρατεταμένο
πόλεμο της Ρωσίας στην Ουκρανία. Σελ. 11

Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Του ΧΟΛΓΚΕΡ ΣΜΙΕΝΤΙΝΓΚ*

Στην ανακοίνωσή της για τη νο-
μισματική πολιτική, η ΕΚΤ κρά-
τησε καλή ισορροπία, ενσωμα-
τώνοντας τα επιχειρήματα τόσο
των «γερακιών» όσο και των «πε-
ριστερών». Η ΕΚΤ επισήμανε τους
«ακόμη σοβαρούς κινδύνους για
άνοδο του πληθωρισμού», καθώς
και το γεγονός ότι ο τραπεζικός
τομέας έχει αποδειχθεί ανθεκτικός
στον απόηχο των κραδασμών,
τους οποίους υπέστη στα μέσα
Μαρτίου. Σε μια προφανή ανα-
φορά στην αύξηση των μισθών
του γερμανικού δημόσιου τομέα
κατά περίπου 11% σε διάστημα
δύο ετών, η ΕΚΤ σημείωσε επίσης
ότι «οι πρόσφατες συλλογικές
συμβάσεις για τους μισθούς έχουν
προστεθεί στους παράγοντες κιν-

δύνου για τον πληθωρισμό». Από
την άλλη πλευρά, τόνισε ότι οι
προηγούμενες αυξήσεις των επι-
τοκίων της μεταφέρονται στην
οικονομία και ότι, στον απόηχο
των κραδασμών του χρηματοπι-
στωτικού κλάδου, η πρόσφατη
έρευνα για τα τραπεζικά δάνεια
υποδεικνύει χαμηλότερη από την
αναμενόμενη αύξησή τους.

Οσο οι αγορές καθιστούν αυ-
στηρότερη τη χρηματοδότηση,
η ΕΚΤ πρέπει να κάνει λιγότερα
από όσα, σε άλλη περίπτωση, θα
έκανε. Συνολικά, η εκτίμησή της
για την ανάπτυξη και τον πληθω-
ρισμό στην Ευρωζώνη σήμερα
δεν διέφερε πολύ από το βασικό
σενάριο, που είχε παρουσιάσει η
τράπεζα τον Μάρτιο, με κάπως

εντονότερες τις ανησυχίες για
τον πληθωρισμό των μισθών, που
αντισταθμίζονται από μια πιο ήπια
προοπτική ως προς την αύξηση
των δανείων. Εν αντιθέσει με την
Ομοσπονδιακή Τράπεζα των ΗΠΑ
(Fed), η ΕΚΤ είναι σχεδόν βέβαιο
ότι δεν έχει τελειώσει ακόμη τον
κύκλο σύσφιγξης. Εχοντας ξεκι-
νήσει αργότερα από την πρώτη,

η ΕΚΤ, όπως πιθανολογούμε, θα
εξακολουθήσει την αύξηση στο
κόστος δανεισμού τους προσεχείς
μήνες. Στη συνέντευξη Τύπου, η
πρόεδρός της, Κριστίν Λαγκάρντ,
τόνισε ότι η ΕΚΤ έχει «περισσό-
τερο έδαφος να καλύψει». Ωστόσο,
το γεγονός ότι η ΕΚΤ επιβράδυνε
ξανά τον ρυθμό των αυξήσεων
υποδηλώνει ότι η κορύφωση δεν
απέχει πολύ.  Αναμένουμε ότι ο
πληθωρισμός θα επιβραδυνθεί
περαιτέρω τους επόμενους μήνες,
βοηθούμενος από τις βασικές επι-
πτώσεις από την άνοδο των τιμών
της ενέργειας και των τροφίμων
πέρυσι και την αποσυμφόρηση
στην προσφορά.

Ο δε δομικός πληθωρισμός φαί-
νεται επίσης να έφτασε στο ανώ-

τατο σημείο, στο 5,7%, τον Μάρ-
τιο, υποχωρώντας ελαφρά σε ένα
ακόμη υπερβολικό επίπεδο, αυτό
του 5,6% τον Απρίλιο. Αφού θα
ταλαντεύεται γύρω από τα τρέ-
χοντα επίπεδά του τους επόμενους
μήνες, πιθανότατα θα αρχίσει να
εξασθενεί σοβαρά το θέρος. Η
αβαθής ύφεση των ΗΠΑ, η οποία
αναμένουμε να εκδηλωθεί τα επό-
μενα τρίμηνα, πιθανότατα θα δια-
τηρήσει την ανάπτυξη της Ευρω-
ζώνης κάτω από την τάση έως το
τέλος του 2023, ενώ παράλληλα
θα στηρίξει κάποια περαιτέρω
ανάκαμψη της συναλλαγματικής
ισοτιμίας του ευρώ.

* Ο κ. Χόλγκερ Σμίεντινγκ είναι οικονο-
μολόγος της Berenberg Bank.

Το τέλος του ανοδικού κύκλου των επιτοκίων πλησιάζει
<<<<<<

Η ΕΚΤ έχει επιβραδύ-
νει τον ρυθμό των αυ-
ξήσεων, ενώ ο πλη-
θωρισμός σταδιακά
αποκλιμακώνεται.
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Οι Κινέζοι ταξιδιώτες ανοίγουν ξανά
τις βαλίτσες τους, αλλά όχι τα πορ-
τοφόλια τους. Πάνω από 240 εκα-
τομμύρια άνθρωποι επισκέπτονται
κυρίως κοντινούς προορισμούς,
όπως είναι η Σαγκάη και το Χονγκ
Κονγκ, κατά τη διάρκεια των σχεδόν
εβδομαδιαίων εορτασμών για την
Ημέρα της Εργατικής Πρωτομαγιάς.
Είναι λίγο περισσότεροι από τα επί-
πεδα πριν από την πανδημία του
κορωνοϊού, αλλά οι δαπάνες είναι
χαμηλότερες, διότι πολλοί βρίσκουν
φθηνότερους τρόπους ψυχαγωγίας.
Οι φετινές διακοπές του Μαΐου,
που ξεκίνησαν το περασμένο Σάβ-
βατο, σηματοδοτούν την πρώτη
περίοδο ταξιδιών χωρίς περιορι-
σμούς στη χώρα μετά την πανδημία.
Λόγω έλλειψης διεθνών πτήσεων,
δημοφιλείς κινεζικοί προορισμοί

έχουν επωφεληθεί από τουρίστες
που φθάνουν εκεί σε αριθμούς ρε-
κόρ. Περίπου 100.000 επισκέπτες
σε ημερήσια βάση ξεχύθηκαν στον
κόμβο τυχερών παιχνιδιών του Μα-
κάο το Σαββατοκύριακο, ενώ τα ει-
σιτήρια για το Σινικό Τείχος στο
Πεκίνο και την Ντίσνεϊλαντ της
Σαγκάης έχουν εξαντληθεί. Οι εγ-
χώριες ταξιδιωτικές κρατήσεις κατά
τη διάρκεια των διακοπών οκτα-
πλασιάστηκαν σε σχέση με ένα
χρόνο νωρίτερα, ξεπερνώντας τα
προ της πανδημίας επίπεδα, σύμ-
φωνα με το διαδικτυακό ταξιδιωτικό
πρακτορείο Trip.com.

Η επιστροφή των Κινέζων πα-
ραθεριστών θα πρέπει να λογίζεται
ως τεράστια ανακούφιση στο εσω-
τερικό και στο εξωτερικό. Πριν από
την πανδημία, ο εγχώριος τουρισμός
συνεισέφερε το 11% του συνολικού
ΑΕΠ της χώρας και το 10% της εθνι-
κής απασχόλησης, σύμφωνα με
τον διεθνή οίκο αξιολόγησης Fitch.
Στο εξωτερικό, οι ταξιδιώτες από
την Κίνα ξόδεψαν 255 δισ. δολάρια,
ή το 17% των παγκόσμιων εξερχό-
μενων ταξιδιωτικών δαπανών, σύμ-
φωνα με στοιχεία του 2019 από
τον Παγκόσμιο Οργανισμό Τουρι-

σμού των Ηνωμένων Εθνών. Οποι-
αδήποτε αισιοδοξία, ωστόσο, μοι-
άζει πρόωρη. Τα έσοδα από τον εγ-
χώριο τουρισμό προβλέπεται να
είναι μόλις το 83% των επιπέδων
του 2019, στα 120 δισ. γουάν (17,4
δισ. δολάρια), σύμφωνα με επίσημες
εκτιμήσεις, υποδηλώνοντας ότι οι
καταναλωτές επιλέγουν ταξίδια χα-
μηλότερου κόστους. Μια ελάχιστα
γνωστή πόλη στην παράκτια επαρ-
χία Σαντόνγκ, το Ζίμπο, για παρά-
δειγμα, υπερηφανευόταν για τα
υψηλότερα ποσοστά πληρότητας
δωματίων σε ξενοδοχεία στη χώρα
κατά τη διάρκεια της Εργατικής
Πρωτομαγιάς, όπως ανέφερε σε
σχετικό δημοσίευμά του το ειδη-
σεογραφικό πρακτορείο Bloomberg.
Η είδηση διαδόθηκε στα κινεζικά
μέσα κοινωνικής δικτύωσης χάρη
στα γεύματα με σουβλάκι μπάρμ-
πεκιου που προσφέρονταν εκεί.
Εν τω μεταξύ, τα ταξίδια στο εξω-
τερικό δοκιμάζονται. Ο αριθμός
των ανθρώπων που κατευθύνονται
από την ηπειρωτική Κίνα προς τους
παραδοσιακά δημοφιλείς προορι-
σμούς της ευρύτερης γειτονιάς,
όπως είναι η Ταϊλάνδη, η Ιαπωνία
και η Νότια Κορέα, είναι μειωμένος. 

Οι προγραμματισμένες διεθνείς
αναχωρήσεις από την Κίνα τον πε-
ρασμένο μήνα ήταν λίγο περισσό-
τερο από το ένα τρίτο των πτήσεων
του Απριλίου 2019, σύμφωνα με
στοιχεία της Cirium. Οι τρεις με-
γάλοι αερομεταφορείς της χώρας,
η Air China, η China Southern και
η China Eastern, παλεύουν με τις
υψηλές τιμές του πετρελαίου, το
αδύναμο γουάν και τις γεωπολιτικές
εντάσεις. Ακόμη κι αν τα ταξίδια
στο εξωτερικό αυξάνονται, οι δα-
πάνες δεν τα ακολουθούν κατά πό-
δας. 

Ολα αυτά προοιωνίζονται μια
ούτως ή άλλως ήδη αδύναμη ανά-
καμψη των καταναλωτικών δαπα-
νών. Οι αγορές πολυτελείας και οι
βασικές ανάγκες δείχνουν θετική
επίδοση, αλλά τα προϊόντα μεσαίου
και μεγάλου μεγέθους, όπως τα έξυ-
πνα κινητά τηλέφωνα και τα αυ-
τοκίνητα, έχουν απογοητευτική
εικόνα. Προς το παρόν, τα φθηνά
σουβλάκια μπάρμπεκιου θα συνε-
χίσουν να τοποθετούνται στα σω-
στά κουτιά για τους τουρίστες της
Κίνας.

Κλείνει ο κύκλος 
Η FED πραγματοποίησε την Τετάρτη, την 10η
αύξηση των επιτοκίων στο δολάριο σε περίοδο
λιγότερη των 12 μηνών. Η είδηση όμως βρίσκε-
ται στην υπόνοια που αφέθηκε ότι ίσως αυτή να
ήταν και η τελευταία αύξηση των επιτοκίων
κλείνοντας ουσιαστικά τον κύκλο της περιορι-
στικής νομισματικής πολιτικής των ΗΠΑ. Το επι-
τόκιο στο δολάριο στην 10η και τελευταία κατά
πως φαίνεται αναθεώρηση, αναπροσαρμόστη-
κε κατά 25 μονάδες βάσης και πλέον βρίσκεται
στο 5,25%. Η αισιοδοξία για το τέλος των αυξή-
σεων προκύπτει από το γεγονός ότι το δελτίο τύ-
που που εκδόθηκε δεν περιλαμβάνει τη φράση
που υπήρχε σε όλα τα προηγούμενα, ότι δηλαδή
για επίτευξη του στόχου του 2% στον πληθωρι-
σμό θα απαιτηθούν περαιτέρω ενέργειες. 

••••
Κρίση διαρκείας 
Η τραπεζική κρίση στην αμερικανική περιφέ-
ρεια καλά κρατεί. Στο στόχαστρο αυτή τη φορά
βρίσκονται η PacWest και η Western Alliance οι
οποίες δέχτηκαν την ανελέητη επίθεση των
αγορών μετά από πληροφορίες ότι εξετάζουν
εναλλακτικές επιλογές σε σχέση με την συνέχι-
ση των εργασιών τους. Σύμφωνα με ειδικούς
της αγοράς η κατάσταση με τις περιφερειακές
τράπεζες στην Αμερική είναι εκτός ελέγχου,
αφού για την αξιολόγηση αυτών των μετοχών
επικρατεί το συναίσθημα και ο φόβος και απου-
σιάζουν παντελώς τα οικονομικά στοιχεία. Να
σημειώσουμε ότι η προηγούμενη εμπειρία κα-
τέδειξε πως στην αρχή οι ανησυχίες ξεκινούν να
εκδηλώνονται στο χρηματιστηριακό ταμπλό και
εν συνεχεία ακολουθεί η μαζική φυγή καταθέ-
σεων λόγω ανησυχιών που δημιουργούνται
στους καταθέτες. 

••••
Πρώτο θύμα
Το πρώτο θύμα της τεχνητής νοημοσύνης και
συγκεκριμένα της εφαρμογής ChatGPT είναι
πλέον γεγονός. Η εταιρεία Chegg, που λειτουρ-
γεί διαδικτυακή πύλη κατάρτισης και επιμόρφω-
σης, «είδε» την χρηματιστηριακή της αξία να
υποτιμάται κατά 40% μετά από δηλώσεις αξιω-
ματούχων ότι η νέα δυνατότητα που προσφέρει
η τεχνητή νοημοσύνη περιορίζει σημαντικά τις
προοπτικές ανάπτυξης της εταιρείας. Η προβλη-
ματική κατάσταση που βιώνει η εταιρεία σύμ-
φωνα με τον CEO της, άρχισε να γίνεται αισθητή
από τον περασμένο Μάρτιο όταν αρκετοί δυνη-
τικοί χρήστες ξεκίνησαν να επιδεικνύουν ενδια-
φέρον για το ChatGPT. 

••••
Δικαστικές διαμάχες 
Σε διεθνή δικαστική διαμάχη μετατρέπεται η
πρόσφατη «διάσωση» της Credit Suisse με την
απόκτηση της τράπεζας από την ανταγωνίστρια

UBS έχοντας τις ευλογίες των ελβετικών αρχών.
Οι αποφάσεις των ελβετικών αρχών το κρίσιμο
σαββατοκύριακο, αφορούσαν μεταξύ άλλων και
τον μηδενισμό των κατόχων αξιογράφων κεφα-
λαίου χωρίς να έχει προηγουμένως εφαρμοστεί
η ίδια αρχή και για τους μετόχους στους οποίους
δόθηκε η δυνατότητα να ανταλλάξουν τις μετο-
χές τους με αυτές της UBS. Για πολλούς δικηγό-
ρους αυτές οι ενέργειες θεωρήθηκαν παράνο-

μες, με αποτέλεσμα να έχουν καταχωρηθεί εκα-
τοντάδες αγωγές κατά των ελβετικών αρχών
που θεωρήθηκαν υπεύθυνες για αυτές τις απο-
φάσεις. 

••••
Δανειστική οπισθοχώρηση 
Το πρώτο τρίμηνο του έτους οι τράπεζες στην
Ευρωζώνη έγιναν ακόμη πιο επιφυλακτικές στις
εγκρίσεις νέων χρηματοδοτήσεων, λόγω του
αυξημένου κινδύνου που εκτιμούν πως επικρα-
τεί αυτήν την περίοδο στην οικονομία. Την ίδια
στιγμή και η ζήτηση υπήρξε μειωμένη λόγω των
αυξήσεων στα επιτόκια και της αβεβαιότητας
στα νοικοκυριά που περιορίζει τις επενδύσεις
τους. Αρνητική επίπτωση στην πορεία του δα-
νεισμού έχει και η αγορά κατοικίας η οποία εμ-
φανίζει σημάδια κόπωσης. Με βάση τα στοιχεία
της ΕΚΤ η ζήτηση για επιχειρηματικά δάνεια εί-
ναι μειωμένη κατά σχεδόν 40% ξεπερνώντας
ακόμα και τις εκτιμήσεις των τραπεζών.

••••
Επιβράδυνση, όχι παύση 
Η απόφαση της ΕΚΤ για νέα αύξηση των επιτο-
κίων κατά 25 μονάδες βάσης στο 3,25% ήταν
αναμενόμενη. Το σημείο της απόφασης που
φρόντισαν όλοι οι αξιωματούχοι της τράπεζας
να υπερτονίσουν είναι ότι η επιβράδυνση του
ρυθμού αύξησης των επιτοκίων σε καμία περί-
πτωση δεν συνιστά απόφαση για τερματισμό
του κύκλου της περιοριστικής νομισματικής πο-
λιτικής. Ο πληθωρισμός, σύμφωνα με την Κρι-
στίν Λαγκάρντ, θα διατηρηθεί στα υφιστάμενα
ψηλά επίπεδα για μεγάλο χρονικό διάστημα και
άρα το τέλος του δρόμου είναι ακόμα μακριά. 

Η ακρίβεια και ο πληθωρισμός παύουν πλέον να αποτελούν θέμα στις ειδήσεις και
μετατρέπονται σε μια σκληρή πραγματικότητα για χιλιάδες νοικοκυριά. 

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Σταυροειδής
Ελαστικότητα Ζήτησης

Ο πιο πάνω οικονομι-
κός όρος αναφέρεται
στο βαθμό αντίδρα-
σης/ανταπόκρινσης της
ζήτησης ενός αγαθού
στις μεταβολές της τι-
μής άλλων συναφών

αγαθών, δηλ. υποκατάστατων και συμ-
πληρωματικών. Η σταυροειδής ελαστι-
κότητα ζήτησης υπολογίζεται συγκρί-
νοντας την ποσοστιαία μεταβολή στη
ζήτηση ενός αγαθού με την ποσοστιαία
μεταβολή στην τιμή ενός υποκατάστα-
του ή συμπληρωματικού αγαθού. 

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus
Business School

Με... μικρό πορτοφόλι
οι Κινέζοι τουρίστες

Κατάλληλος
για κολύμπι
ο Σηκουάνας
Στόχος, η υλοποίηση του σχεδίου
πριν από τους Ολυμπιακούς

Σύμφωνα με ανακοίνωση που εξέ-
δωσε το δημαρχείο του Παρισιού,
η πόλη ετοιμάζεται να πραγματο-
ποιήσει ένα όνειρο δεκαετιών: να
κάνει τον Σηκουάνα κατάλληλο
για κολύμπι. Στόχος, μάλιστα, είναι
το περίφημο ποτάμι να είναι ασφα-

λές για τους κολυμβητές πριν από
τους Ολυμπιακούς Αγώνες το 2024.

Από το 2025, η πόλη εξετάζει
το ενδεχόμενο να ανοίξει μόνιμες
εγκαταστάσεις κολύμβησης σε
πέντε σημεία κατά μήκος του πο-
ταμού – δύο στην καρδιά της πόλης
στη δεξιά όχθη απέναντι από την
Ιλ ντε λα Σιτέ και την Ιλ Σεν-Λουί,
μία στους πρόποδες του Πύργου
του Αϊφελ, μία στο Δάσος της Βου-

λώνης και μία στο Μπερσί, στο
νοτιοανατολικό Παρίσι. Αυτό το
δίκτυο σημείων κολύμβησης θα
αρχίσει να επεκτείνεται σε όλη
την πόλη την ίδια χρονιά, φτά-
νοντας έως και στα 23 σημεία κο-
λύμβησης στον Σηκουάνα σε όλη
την ευρύτερη περιοχή του Παρι-
σιού.

Αν τελικά επιτευχθεί, ο καθα-
ρισμός θα συμπέσει με την «επέ-
τειο» των 101 ετών από την ημέρα
που απαγορεύτηκε στους Παρι-
ζιάνους να κολυμπούν στο αγα-
πημένο τους ποτάμι. Το 1923, η
πόλη απαγόρευσε το μπάνιο στον
Σηκουάνα. Πολλοί, φυσικά, είναι
εκείνοι που έκτοτε έχουν βουτήξει
παράνομα, όμως η διαρκώς αυξα-
νόμενη μόλυνση που έρχεται συ-
νεπεία της ραγδαίας ανάπτυξης
της πόλης τον τελευταίο αιώνα,
αποθαρρύνει πλέον ακόμη και
τους πιο τολμηρούς. Τα υψηλότατα
επίπεδα υδρόβιων βακτηρίων και
ο κίνδυνος για μετάδοση της εν
δυνάμει θανατηφόρου λεπτοσπεί-
ρωσης, που προέρχεται συνήθως
από περιττώματα αρουραίων, δεν
αφήνουν και πολλές επιλογές.

Ωστόσο, η πόλη υποστηρίζει

πως ο κίνδυνος ανήκει ήδη στο
παρελθόν. Τα πρώτα σημεία που
έχουν καθαριστεί υπολογίζεται
πως είναι κατάλληλα για κολύμ-
βηση στο 91% των περιπτώσεων.

Αυτός ο συνεχιζόμενος καθα-
ρισμός του Σηκουάνα έρχεται, βέ-
βαια, με πολύ υψηλό κόστος. Το
Παρίσι επενδύει 1,4 δισ. ευρώ σε
έναν τεράστιο νέο αγωγό ομβρίων
υδάτων με χωρητικότητα που φτά-
νει τις 30 ολυμπιακές πισίνες. Εχει
επίσης απαγορεύσει στα σκάφη
να απελευθερώνουν τα βρώμικα
νερά τους στον ποταμό, προσφέ-
ροντας στους ανθρώπους που ζουν
σε αυτά έως και 6.000 ευρώ για να
μετατρέψουν το σκάφος τους ώστε
να μπορεί να εκβάλλει σε δημοτικές
δεξαμενές. Πέρα από τις όχθες του

ποταμού, έχει επίσης ξεκινήσει
ένα πρόγραμμα δενδροφύτευσης
σε ολόκληρη την πόλη, το οποίο
θα επιτρέψει στο έδαφος της πόλης
να απορροφήσει περισσότερη βρο-
χή, δημιουργώντας πιο ανοιχτό,
υδατοδιαπερατό έδαφος.

Καθαρά νερά
To να μείνουν τα νερά του Πα-

ρισιού καθαρά αποτελεί επιπλέον
ένα δυσεπίλυτο πρόβλημα. Το
2017, η πόλη επέτρεψε το κολύμπι
στο κανάλι Σεν-Μαρτέν, το οποίο
εκβάλλει στον Σηκουάνα, αλλά
αναγκάστηκε να το κλείσει σχεδόν
αμέσως, αφού τα βακτήρια του νε-
ρού πολλαπλασιάστηκαν ταχύτατα.
Δεν προκαλεί έκπληξη το γεγονός
ότι οι ντόπιοι που ερωτήθηκαν

από την εφημερίδα Le Parisien
δήλωσαν πως αμφιβάλλουν πάρα
πολύ για το εάν θα βουτήξουν ακό-
μη και μετά το πέρας των εργασιών
καθαρισμού.

Εάν το Παρίσι καταφέρει να
διατηρήσει τα νερά του καθαρά,
ωστόσο, θα κερδίσει κάτι πολύ πε-
ρισσότερο από μια βραχυπρόθεσμη
ατραξιόν για τους Ολυμπιακούς
Αγώνες. Οι προσπάθειες της πόλης
να φυτέψει περισσότερα δέντρα
και να καταργήσει σταδιακά τις
τσιμεντένιες επιφάνειες όχι μόνο
θα συμβάλουν στην απορρόφηση
του νερού της βροχής αλλά θα ενι-
σχύσουν σημαντικά την οικολο-
γική στροφή που κάνει η πόλη τα
τελευταία χρόνια, μειώνοντας τη
ρύπανση και αμβλύνοντας το φαι-

νόμενο του θερμοκηπίου. Το να
γίνει η προκυμαία του Σηκουάνα
διαθέσιμη για κολύμβηση, θα προ-
σελκύσει επίσης πολλούς επισκέ-
πτες (ομολογουμένως, όχι θετικό
για όλους) και θα συμβάλει στη
βιοποικιλότητα της περιοχής.

Το άνοιγμα του ποταμού για
καλοκαιρινές δραστηριότητες και
ευχάριστες στιγμές θα μπορούσε
επίσης να έχει θετικό αντίκτυπο
για περαιτέρω κλιματική και πε-
ριβαλλοντική δράση – δείχνοντας
στους ανθρώπους ότι ένα καθα-
ρότερο, πιο πράσινο μέλλον δεν
απαιτεί μόνο περιοριστικές αλλαγές
στον τρόπο ζωής, αλλά κυρίως
προσφέρει στους ανθρώπους μια
πιο ήρεμη και γαλήνια ζωή εντός
των πόλεων.  

<<<<<<

Αυξάνονται τα ταξίδια,
αλλά οι δαπάνες είναι
χαμηλότερες.

Το κολύμπι στον Σηκουάνα έχει απαγορευτεί από το 1923, λόγω μόλυνσης των υδάτων και οι Παριζιάνοι αρκούνται σε ηλιοθεραπεία στις όχθες του
ποταμού. Το φιλόδοξο σχέδιο καθαρισμού του περιλαμβάνει έναν τεράστιο νέο αγωγό ομβρίων υδάτων, κόστους 1,4 δισ. ευρώ.

<<<<<<

Από το 2025, ο δήμος
Παρισίων εξετάζει το
ενδεχόμενο να ανοίξει
μόνιμες εγκαταστάσεις
κολύμβησης κατά μή-
κος του ποταμού.
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Ο συναγερμός δεν έχει λήξει...
Επειτα από μια δυναμική έξοδο
από την πανδημία, η Ευρώπη
επλήγη σκληρά από τις οικονο-
μικές επιπτώσεις της εισβολής
της Ρωσίας στην Ουκρανία. Η
ανάπτυξη επιβραδύνθηκε δρα-
στικά και ο πληθωρισμός εκτι-
νάχθηκε. Ωστόσο, ως αποτέλεσμα
της αποφασιστικής πολιτικής
δράσης, οι περισσότερες οικονο-
μίες απέφυγαν τελικά την ύφεση
τον χειμώνα. Η Ευρώπη αντιμε-
τωπίζει τώρα το δύσκολο έργο
να διατηρήσει την ανάκαμψη, να
δαμάσει τον πληθωρισμό και να
διαφυλάξει τη χρηματοπιστωτική
σταθερότητα. Η ανάπτυξη στις

προηγμένες οικονομίες της Ευ-
ρώπης θα επιβραδυνθεί στο 0,7%
φέτος, από 3,6% πέρυσι, ενώ οι
αναδυόμενες οικονομίες (εξαι-
ρουμένης της Τουρκίας, της Λευ-
κορωσίας, της Ρωσίας και της Ου-
κρανίας) θα δουν επίσης απότομη
πτώση στο 1,1%, από 4,4%. Σύμ-
φωνα με τις πιο πρόσφατες εκτι-
μήσεις μας για την περιφέρεια,
θα υπάρξει μια ήπια ανάκαμψη
της ανάπτυξης στο 1,4% και 3%,
αντιστοίχως, σε αυτές τις δύο
ομάδες χωρών το επόμενο έτος,
καθώς οι πραγματικοί μισθοί και
η εξωτερική ζήτηση θα αυξη-
θούν.

Ο πληθωρισμός συνεχίζει να
μειώνεται, αλλά ο δομικός πλη-
θωρισμός (εξαιρουμένης της ενέρ-
γειας και των τροφίμων) θα πα-
ραμείνει επίμονος και δυσάρεστα
άνω του στόχου της Ευρωπαϊκής
Κεντρικής Τράπεζας ακόμη και
μέχρι τη λήξη του επόμενου
έτους. Οι πρόσφατες και προβλε-
πόμενες μειώσεις των τιμών της

ενέργειας θα τροφοδοτήσουν τον
χαμηλότερο πληθωρισμό (άνευ
τιμών ενέργειας και τροφίμων),
αλλά όχι αρκετά για να τον απο-
κλιμακώσουν γρήγορα. Αυτή η
προβολή προϋποθέτει ότι όλα
μπαίνουν στη θέση τους. Η Ευ-
ρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα και
άλλες νομισματικές Αρχές θα κα-
ταφέρουν να μειώσουν σταθερά
τον πληθωρισμό. Οποιεσδήποτε
νέες κρίσεις οικονομικής πίεσης
θα παραμείνουν συγκρατημένες.
Δεν θα υπάρξει περαιτέρω κλι-
μάκωση του πολέμου της Ρωσίας
στην Ουκρανία και των σχετικών
κυρώσεων, διατηρώντας τις τιμές

της ενέργειας υπό έλεγχο. Ο ευ-
ρύτερος γεωοικονομικός κατα-
κερματισμός, ένας άλλος «στα-
σιμοπληθωρισμός», που μειώνει
την ανάπτυξη και αυξάνει τον
πληθωρισμό, θα κρατηθεί επίσης
μακριά.

Ωστόσο, τα πράγματα θα μπο-
ρούσαν να χειροτερέψουν σε όλα
τα μέτωπα. Ο πληθωρισμός, λόγου
χάριν, θα μπορούσε να παραμείνει
υψηλά για μεγαλύτερο διάστημα
και οι τιμές της ενέργειας θα μπο-
ρούσαν να εκτιναχθούν ξανά.
Μπορεί επίσης να υποτιμάμε ακό-
μη πόσο οι δύο συνεχόμενες κρί-
σεις, του κορωνοϊού και της ενέρ-

γειας, έχουν βλάψει την παρα-
γωγική ικανότητα της Ευρώπης
και έχουν αυξήσει περαιτέρω
τους κινδύνους πληθωρισμού.  

Αντιμέτωπες με μια τέτοια αβε-
βαιότητα, οι κεντρικές τράπεζες
θα πρέπει να διατηρήσουν αυ-
στηρή τη νομισματική πολιτική
έως ότου ο βασικός πληθωρισμός
κινηθεί αναμφίβολα καθοδικά
προς τον στόχο της ΕΚΤ, οπότε
απαιτούνται περαιτέρω αυξήσεις
στα επιτόκια.

* Διευθυντής του τμήματος για την
Ευρώπη στο ΔΝΤ. Το άρθρο δημοσι-
εύεται στο ιστολόγιο του Ταμείου.

<<<<<<

Ο πληθωρισμός 
δεν έχει ακόμη υποχω-
ρήσει σημαντικά.

Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Του ΑΛΦΡΕΝΤ ΚΑΜΕΡ*

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Μέσα στη δίνη των αυξήσεων των
επιτοκίων και εξεύρεσης τρόπων
για να απαμβλυνθούνοι επιπτώσεις
στους δανειολήπτες, το υπουργείο
Οικονομικών βάζει πλώρη για την
–ομολογουμένως– πολλά υποσχό-
μενη, φορολογική μεταρρύθμιση.
Όπως είναι σε θέση να γνωρίζει η
«Κ», στο πλαίσιο συναντήσεων που
είχε το υπουργείο Οικονομικών με
τα κυπριακά τραπεζικά ιδρύματα
για την εξεύρεση λύσης για τα επι-
τόκια, ο υπουργός Οικονομικών,
Μάκης Κεραυνός, διαμήνυσε στους
τραπεζίτες πως στο επόμενο διά-
στημα θα αρχίσουν οι διαδικασίες
για την φορολογική μεταρρύθμιση.
Όπως αναφέρθηκεαπό τον υπουργό
στη συνάντηση, η φορολογική με-
ταρρύθμιση είναι μία διαδικασία
που έπρεπε να είχε προχωρήσει από
«χθες». Έτσι, θα δούμε στο επόμενο
διάστημα να γίνονται κινήσεις προς
αυτήντην κατεύθυνση, διαδικασία
που η προηγούμενη δεν άγγιξε. 

Η φορολογική μεταρρύθμιση,
ωστόσο, πού χωρούσε στην συζή-
τηση με τις τράπεζες και τις προ-
σπάθειες εξεύρεσης μέτρων για χει-
ρισμό των υψηλών επιτοκίων; Η κυ-
βέρνηση Νίκου Χριστοδουλίδη είχε
δώσει ιδιαίτερη έμφαση στη φορο-

λογία, δημιουργώντας συγκεκριμένο
πυλώνα στον προεκλογικό της αγώνα
για τις Προεδρικές του 2023. Αυτόν
της προώθησης ενός ολοκληρωμένου
φορολογικού μετασχηματισμού.
Σύμφωνα με τις θέσεις της Κυβέρ-
νησης, θα γινόταν στόχευση στον
εκσυγχρονισμό του φορολογικού
συστήματος της χώρας για ενίσχυση
της ανταγωνιστικότητας, σε εναρ-

μόνιση με την ψηφιακή και την πρά-
σινη μετάβαση. Στο πλαίσιο αυτό,
είχε ανακοινώσει πως, θα προχω-
ρούσε –όταν έβγαινε κυβέρνηση–
με ολοκληρωμένο φορολογικό με-
τασχηματισμό, με τη συμβολή ανε-
ξάρτητων εμπειρογνωμόνων. Πα-
ράλληλα, είχε δηλώσει πως, θα επι-
διωκόταν η απλοποίηση και η κα-
τάργηση αχρείαστων φόρων, καθώς
και βελτίωση των διαδικασιών στο-
χεύοντας στην άμεση επιστροφή
και συμψηφισμού φόρου. Μέσα στο
κεφάλαιο «φορολογικής μεταρρύθ-
μισης» στις θέσεις του Ν. Χριστο-
δουλίδη ήταν πως θα συρρίκνωνε

την παραοικονομία, η οποία όπως
την είχε υπολογίσει το οικονομικό
επιτελείο, ανέρχεται στο 30% του
ΑΕΠ. Μέσα από τον φορολογικό με-
τασχηματισμό, είχε δηλώσει πως
θα υιοθετήσει τον στόχο του 15%-
20% που καθορίζεται στο «Όραμα
2035». Ακόμα, στο πλαίσιο της φο-
ρολογικής μεταρρύθμισης, είχε δη-
λώσει πως θα καταπολεμήσει τη φο-
ροδιαφυγή, «μέσα από τη διαφάνεια
και τον εμπλουτισμό της πληροφό-
ρησης, που απορρέει από την ψη-
φιακή οικονομία». Τέλος, είχε τονίσει
ο ΠτΔ πως, θα ευθυγραμμίσει τις
φορολογικές πολιτικές της Κύπρου
με τους στόχους της Ευρωπαϊκής
Πράσινης Συμφωνίας, στο πλαίσιο
και της προωθούμενης πράσινης
φορολογικής μεταρρύθμισης.

Ερωτηματικά για το γρανάζι
Μεγάλο ερωτηματικό προκύπτει

στο εάν θα μείνει στις εξαγγελίες ο
υπουργός Οικονομικών και στις δη-
λώσεις σε συνεδρίες με υψηλά ιστά-
μενα πρόσωπα του κυπριακού επι-
χειρείν. Οι προθέσεις του υπουργού
ναι μεν μπορεί να είναι οι καλύτερες
και πράγματι να θέλει να πατήσει
το κουμπί εκκίνησης των διαδικα-
σιών για τη φορολογική μεταρρύθ-
μιση, ωστόσο ερωτηματικά προκύ-
πτουν για το αν το Υπουργείο θα

θέλει να συνεργαστεί. Όπως σχο-
λιάζουν πρόσωπα που είναι σε θέση
να γνωρίζουν και θέλοντας να δώ-
σουν μία πρώτη εξήγηση γιατί τα
προηγούμενα χρόνια η Κύπρος δεν
προχώρησε σε ολιστική φορολογική
μεταρρύθμιση, είναι ότι το «γρανάζι»
του Υπουργείου είναι «δυσκίνητο».
Όπως αρκέστηκαν να δηλώσουν,
ενώ μπορεί και προηγούμενοι
Υπουργοί να ήθελαν να προχωρή-
σουν σε μία φορολογική μεταρρύθ-
μιση, «έβρισκαν τοίχο» στις γρα-
φειοκρατικές διαδικασίες του Υπουρ-
γείου και στα πρόσωπα που δεν ήθε-
λαν να εκκινήσουν ένα τόσο μεγάλο
εγχείρημα. Αρκεί να δούμε αν ο νέος
υπουργός καταφέρει να προχωρήσει
σε αυτό το ζήτημα και να μην βρει
ένα «τοίχο» ενώπιόν του. Ενδεχο-
μένως να είναι και το πρώτο «crash
test» επί υπουργίας του, καθώς μέχρι
σήμερα διαδικασίες για μειώσεις
φόρων για παράδειγμα, δεν έχουν
σε καμία περίπτωση τον ίδιο δείκτη
δυσκολίας.

Βάζουν πλώρη 
για φορολογική 
μεταρρύθμιση 
Τα «θέλω» του υπουργού, το Πρόγραμμα του

Χριστοδουλίδη και η δυστοκία εντός Υπουργείου

Η κυβέρνηση Νίκου Χριστοδουλίδη είχε δώσει ιδιαίτερη έμφαση στη φορολογία, δημιουργώντας συγκεκριμένο πυ-
λώνα στον προεκλογικό της αγώνα.

<<<<<<

Το «γρανάζι» του Υπουρ-
γείου είναι  «δυσκίνητο»
σε τέτοιες αλλαγές.

Το πιο νευραλγικό τμήμα που θα
βοηθήσει σε μία φορολογική με-
ταρρύθμιση που να αντικατο-
πτρίζει την οικονομία του «σή-
μερα» και όχι με φορολογικούς
κανόνες του 2003 που είχε γίνει
η τελευταία μεγάλη φορολογική
μεταρρύθμιση στην Κύπρο, είναι
οι Λογιστές. Έως τώρα το Υπουρ-
γείο δεν έχει ζητήσει συγκεκρι-
μένες προτάσεις από τους Ελεγ-
κτές – Λογιστές, τμήμα που σί-
γουρα έχει να συμβάλει τα μέ-
γιστα σε αυτό το μεγάλο εγχεί-
ρημα. Για παράδειγμα, ο Σύνδε-
σμος Εγκεκριμένων Λογιστών
Κύπρου (ΣΕΛΚ), όπως στο πα-
ρελθόν είχε παραδώσει τις προ-
τάσεις του σε άλλους υπουργούς,
έτσι και τώρα θα πρέπει να επι-
καιροποιήσει τα δεδομένα και
να συνεργαστεί με το Υπουργείο

για να δημιουργηθεί ένα φορο-
λογικό σύστημα που θα είναι
κερδισμένη η χώρα. Σε μία πε-
ρίοδο με κυρώσεις (sanctions)
δεν είναι απίθανο να αποδυνα-
μωθεί αρκετά το οικονομικό προ-
ϊόν της Κύπρου στον τομέα των
υπηρεσιών. Κάνοντας ελκυστικό
το επιχειρείν σε οικονομικούς
τομείς που μπορεί να δώσουν
αξία στην Κύπρο, ενδεχομένως
να είναι μια καλή διέξοδος, διέ-
ξοδος με όραμα. Μέσα επίσης
στην φορολογική μεταρρύθμιση
ενδεχομένως να πρέπει να ενι-
σχυθούν και άλλοι φορείς του
κράτους που έχουν λόγο στα φο-
ρολογικά, όπως για παράδειγμα
την Μονάδα Καταπολέμησης
Αδικημάτων Συγκάλυψης, ΜΟ-
ΚΑΣ. Είτε ενίσχυση, είτε βελ-
τίωση, είτε αλλαγή.

Ο ρόλος των λογιστών

Νέο ραντεβού για την ΑΤΑ με ελπίδες για συμφωνία
Στις αρχές της εβδομάδας η νέα συνάντηση του υπουργού Εργασίας με τους κοινωνικούς εταίρους

Νέο ραντεβού εντός της εβδομάδας
θα έχει ο υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων Γιάννης
Παναγιώτου με τις συνδικαλιστικές
και εργοδοτικές οργανώσεις για
το καυτό θέμα της ΑΤΑ. Την Πα-
ρασκευή ο κ. Παναγιώτου είχε χω-
ριστές συναντήσεις με τις συνδι-
καλιστικές και εργοδοτικές οργα-
νώσεις και σε δηλώσεις ανέφερε
ότι «βρισκόμαστε ακόμη πιο κοντά
στην προοπτική για την κατάληξη
σε μία συμφωνία για το θέμα της
ΑΤΑ», «Αισιοδοξώ ακόμη περισ-
σότερο ότι μέχρι τότε θα καταφέ-
ρουμε να καταλήξουμε σε μία κοινά
αποδεκτά συμφωνία, η οποία να
διασφαλίζει την εργατική ειρήνη,
να διασφαλίζει την ομαλότητα και
τη σταθερότητα και να έχει άμεσο
θετικό αντίκτυπο για τους εργα-
ζόμενους», υπογράμμισε ο υπουρ-
γός Εργασίας.

«Υπάρχουν αυξημένες προ-
οπτικές, δυνατότητες ώστε να
έχουμε κατάληξη σε συμφωνία»,
επανέλαβε.

Σύμφωνα με πληροφορίες, ο

υπουργός Εργασίας θα έχει επι-
κοινωνία για το θέμα κατά τις επό-
μενες ημέρες με τους κοινωνικούς
εταίρους με στόχο να καθοριστεί
κοινή συνάντηση, συνδικαλιστι-
κών και εργοδοτικών οργανώσεων,
ενδεχομένως την ερχόμενη Τρίτη,
9 Μαΐου, για να υπάρξει θετική
κατάληξη.

Στις συζητήσεις με τον υπουργό

Εργασίας συμμετέχουν οι συνδι-
καλιστικές οργανώσεις ΣΕΚ, ΠΕΟ,
ΠΑΣΥΔΥ και ΔΕΟΚ και οι εργοδο-
τικές οργανώσεις, ΚΕΒΕ και ΟΕΒ.

Σε δήλωση μετά τη συνάντηση,
η γ.γ. της ΠΕΟ Σωτηρούλα Χαρα-
λάμπους είπε ότι σύμφωνα με την
απόφαση της πανσυνδικαλιστικής
σύσκεψης μετάφεραν στον υπουρ-
γό τα ζητήματα, για τα οποία υπάρ-

χουν επιφυλάξεις από το συνδι-
καλιστικό κίνημα και για τα οποία
διατυπώθηκαν συγκεκριμένες ει-
σηγήσεις, οι οποίες μπορούν να
βοηθήσουν στην επίτευξη συμ-
φωνίας στο θέμα της ΑΤΑ. «Πι-
στεύουμε ότι υπάρχει περιθώριο
και πλαίσιο να κινηθούμε για να
καταλήξουμε σε συμφωνία», πρό-
σθεσε.

Ο γ.γ. της ΣΕΚ Ανδρέας Μάτσας
είπε ότι «διατηρώντας τις θέσεις
αρχών, πιστεύουμε ότι έχει δημι-
ουργηθεί το απαιτούμενο έτσι
ώστε να ελπίζουμε ότι την ερχό-
μενη εβδομάδα θα μπορέσουμε
να καταλήξουμε σε μια κοινά απο-
δεκτά διευθέτηση του θέματος
της ΑΤΑ με απόλυτη προσήλωση
και σεβασμό προς τις υπογραφές

που έχουμε θέσει στο πλαίσιο της
μεταβατικής συμφωνίας».

Ο κ. Μάτσας είπε ότι αναμένουν
πως την ερχόμενη εβδομάδα θα
μπορέσουν να ανακοινώσουν τη
θετική κατάληξη της όλης εργα-
σίας. Ο Πρόεδρος της ΔΕΟΚ Ιωσήφ
Αναστασίου είπε ότι στόχος των
συντεχνιών είναι η κατάληξη σε
μία συμφωνία, η οποία να διασφα-
λίζει τις βασικές αρχές όπως έχουν
τεθεί από το συνδικαλιστικό κί-
νημα, και στην πανσυνδικαλιστική
σύσκεψη. Ανέφερε ότι «έγινε μια
εποικοδομητική συζήτηση με τον
υπουργό» και «θεωρούμε ότι έχουν
επεξηγηθεί πλήρως τα ζητήματα
τα οποία προβληματίζουν και απα-
σχολούν το συνδικαλιστικό κίνη-
μα». Ο γ.γ. της ΠΑΣΥΔΥ Στρατής
Ματθαίου είπε ότι «είμαστε πολύ
κοντά σε συμφωνία», και πρόσθεσε
πως από τον καιρό που άρχισε η
συζήτηση του θέματος δήλωνε
«αισιόδοξος ότι θα καταλήξουμε».
Ο κ. Ματθαίου εξέφρασε την ελ-
πίδα την ερχόμενη εβδομάδα να
καταλήξουν στο θέμα της ΑΤΑ.

Αισιοδοξία ότι αυτή τη βδομάδα θα υπάρξει θετική κατάληξη στο θέμα της ΑΤΑ εξέφρασε ο υπ. Εργασίας ύστερα από τις χωριστές συναντήσεις που είχε την
Παρασκευή με τις συνδικαλιστικές και εργοδοτικές οργανώσεις.
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Κάμψη στη ζήτηση για νέα δάνεια στην Ελλάδα
Η άνοδος των επιτοκίων αποθαρρύνει μικρομεσαίες επιχειρήσεις και νοικοκυριά από το να λάβουν τραπεζική χρηματοδότηση

Της ΕΥΓΕΝΙΑΣ ΤΖΩΡΤΖΗ

Μείωση της ζήτησης για επιχειρη-
ματικά δάνεια, ειδικά από μικρομε-
σαίες επιχειρήσεις, αναμένουν οι
τράπεζες το β΄ τρίμηνο του έτους,
συνεπεία της ανόδου των επιτοκίων
και της αύξησης του κόστους χρή-
ματος που αποθαρρύνει την προ-
σφυγή σε δανεισμό. Αυτό προκύπτει
από την έρευνα τραπεζικών χορη-
γήσεων που δημοσίευσε η ΤτΕ,
βάσει της οποίας το α΄ τρίμηνο του
2023 η συνολική ζήτηση δανείων
μειώθηκε με έμφαση τις βραχυπρό-
θεσμες χρηματοδοτήσεις και σύμ-
φωνα με την έρευνα «βασικός πα-
ράγοντας που επηρέασε τη μείωση
της ζήτησης ήταν το υψηλότερο
επίπεδο των επιτοκίων χορηγήσε-
ων». Η πρόβλεψη για το επόμενο
τρίμηνο είναι ότι η συνολική ζήτηση
δανείων, κυρίως από τις μικρομε-
σαίες επιχειρήσεις, αναμένεται να
μειωθεί περαιτέρω, ως αποτέλεσμα
κυρίως της ζήτησης και όχι της αυ-
στηροποίησης των κριτηρίων από
την πλευρά των τραπεζών.

Ηδη, παρά την ανάκαμψη των
νέων χρηματοδοτήσεων που παρα-
τηρήθηκε τον Μάρτιο, τα συνολικά
στοιχεία για το α΄ τρίμηνο δείχνουν
μείωση της καθαρής ροής χρημα-
τοδότησης κατά 823 εκατ. ευρώ στο
σύνολο των χορηγήσεων του ιδιω-
τικού τομέα και κατά 228 εκατ. ευρώ
στις χορηγήσεις προς τις επιχειρή-
σεις. Υπενθυμίζεται ότι η καθαρή
ροή χρηματοδότησης αποτυπώνει
τις νέες εκταμιεύσεις μετά τις απο-
πληρωμές υφιστάμενων οφειλών
και το αρνητικό πρόσημο υποδη-
λώνει ότι οι αποπληρωμές ξεπέρασαν
τις νέες δανειοδοτήσεις. Το φαινό-
μενο των υψηλών αποπληρωμών
εντοπίζεται σε κλάδους με μεγάλη
ρευστότητα, όπως η ενέργεια και
κυρίως η ναυτιλία και σύμφωνα με

τραπεζικά στελέχη έχει οδηγήσει
«σε κλείσιμο θέσεων υφιστάμενου
δανεισμού ακόμη και με προπλη-
ρωμές δανείων».

Την επιβράδυνση του ρυθμού
πιστωτικής επέκτασης είχε προεξο-
φλήσει ο διευθύνων σύμβουλος της
Eurobank, Φωκίων Καραβίας, μι-
λώντας στο πλαίσιο του Οικονομικού
Φόρουμ των Δελφών και αποδίδον-
τας τη μείωση της ζήτησης για δά-
νεια στα υψηλότερα επιτόκια. Ο κ.
Καραβίας είχε επισημάνει το φαι-
νόμενο πολλοί πελάτες να χρησι-

μοποιούν την πλεονάζουσα ρευ-
στότητα που διαθέτουν για να απο-
πληρώσουν δάνεια και γι’ αυτό,
όπως είχε εκτιμήσει, «το πρώτο τρί-
μηνο του έτους θα υπάρξει αρνητική
μεταβολή στα δάνεια». Υπογράμμισε
ωστόσο ότι παρά το γεγονός ότι η
πιστωτική επέκταση το 2023 θα
είναι χαμηλότερη από αυτή του
2022, αυτό δεν θα οδηγήσει σε πι-
στωτική κρίση (credit crunch). Πιο
αισιόδοξες εκτιμήσεις είχε κάνει
και ο διευθύνων σύμβουλος της ΕΤΕ
Παύλος Μυλωνάς, σημειώνοντας
ότι η σημαντική αύξηση των επι-
τοκίων θα επηρεάσει κυρίως τα δά-
νεια προς τα νοικοκυριά, ενώ δεν
αναμένεται να δούμε μείωση της
ζήτησης για επιχειρηματικά δάνεια.

Τα επιτόκια δανεισμού των επι-
χειρήσεων μετά την άνοδο του eu-
ribor στο 3% ξεκινούν σήμερα από
το 5% για μια υγιή μικρομεσαία επι-
χείρηση και κλιμακώνονται στο 8%
για τις μικρότερες επιχειρήσεις. Μια
εταιρεία θεωρείται υπερδανεισμένη
εάν το χρέος της ξεπερνάει τις 6 φο-
ρές το EBITDA, εξηγούν στελέχη
από τον χώρο του corporate banking,
εάν όμως το κόστος δανεισμού έχει
πάει 3 φορές πάνω, τότε αυτό το
κριτήριο δυσκολεύει την πρόσβαση
στη χρηματοδότηση από σημαντική
μερίδα επιχειρήσεων.

Τα στοιχεία που δημοσίευσε η
ΤτΕ δείχνουν πάντως ότι η τάση
των υψηλών αποπληρωμών που κυ-
ριάρχησε το πρώτο δίμηνο του έτους
περιορίστηκε τον Μάρτιο, μήνα
κατά τον οποίο η καθαρή ροή χρη-
ματοδότησης ανήλθε σε 1,2 δισ. ευ-
ρώ, σε ό,τι αφορά τις επιχειρήσεις
του μη χρηματοπιστωτικού τομέα
και ο ετήσιος ρυθμός ανόδου της
πιστωτικής επέκτασης ανέκαμψε
στο 10,2%. Τα υπόλοιπα των χορη-
γήσεων προς τις επιχειρήσεις ανήλ-
θαν σε 71,3 δισ. ευρώ, από τα οποία
τα 63,5 δισ. είναι προς επιχειρήσεις
του μη χρηματοπιστωτικού τομέα.

Αντίθετα, σε αρνητικό έδαφος
(-106 εκατ. ευρώ τον Μάρτιο και -
367 εκατ. ευρώ το α΄ τρίμηνο του
έτους) παραμένει η καθαρή ροή
χρηματοδότησης στη στεγαστική
πίστη, καθώς η άνοδος των επιτο-
κίων σε συνδυασμό με την άνοδο
των τιμών των κατοικιών και τη μεί-
ωση του διαθέσιμου εισοδήματος
των νοικοκυριών δυσχεραίνει την
προσφυγή στον δανεισμό για την
κάλυψη στεγαστικών αναγκών. Ση-
μάδια μικρής ανάκαμψης εμφανίζει
η καταναλωτική πίστη με συνολικά
υπόλοιπα 8,6 δισ. ευρώ και θετικό
(2,1%) ρυθμό πιστωτικής επέκτα-
σης.

Αυξήθηκαν κατά 2,3 δισ. οι καταθέσεις
τον Μάρτιο, φθάνοντας τα 185,5 δισ. 
Κατά 2,3 δισεκατομμύρια ευρώ
αυξήθηκαν τον Μάρτιο οι κατα-
θέσεις, από τα οποία το 1,6 δισ.
προήλθε από τις επιχειρήσεις και
τα 738 εκατομμύρια από τα νοι-
κοκυριά. Οι συνολικές καταθέσεις
του ιδιωτικού τομέα ανήλθαν σε
185,5 δισεκατομμύρια ευρώ από
182,8 δισ. τον Φεβρουάριο, κα-
ταγράφοντας άνοδο κατά 4,5%
σε ετήσια βάση.

Τα στοιχεία της Τράπεζας της
Ελλάδος δείχνουν εκτίναξη της
ρευστότητας των επιχειρήσεων
στα 44,6 δισεκατομμύρια ευρώ,
επίπεδο που αποτελεί ρεκόρ της
τελευταίας εικοσαετίας. Από αυτά,
τα 41,1 δισ. ανήκουν σε επιχει-
ρήσεις του μη χρηματοπιστωτικού
τομέα, οι οποίες κατέγραψαν άνο-
δο κατά 2,2 δισεκατομμύρια ευρώ

μέσα σε ένα μήνα.  Ενα μέρος της
αύξησης των καταθέσεων των
επιχειρήσεων αποδίδεται και στις
υψηλές εκταμιεύσεις νέων δανεί-
ων που παρατηρήθηκαν τον Μάρ-
τιο και οι οποίες αποτελούν άμεση
ρευστότητα με τη μορφή κατά-
θεσης έως ότου αναλωθούν είτε
για επενδυτικούς σκοπούς είτε
για την κάλυψη βραχυπρόθεσμων
αναγκών. Οι καταθέσεις των νοι-
κοκυριών διαμορφώθηκαν στα
140,9 δισεκατομμύρια ευρώ, κα-
ταγράφοντας μικρότερη άνοδο
της τάξης του 3,6% σε ετήσια βά-
ση. 

Τα στοιχεία της Τράπεζας της
Ελλάδος δείχνουν μικρή μετατό-
πιση των υπολοίπων των νοικο-
κυριών από λογαριασμούς ταμι-
ευτηρίου σε προθεσμιακές κατα-

θέσεις, τα υπόλοιπα των οποίων
αυξήθηκαν κατά 2,6 δισεκατομ-
μύρια ευρώ σε σχέση με τον Φε-
βρουάριο και κατά 5,1 δισεκατομ-
μύρια ευρώ σε σχέση με τον Ια-
νουάριο. Το σύνολο των προθε-
σμιακών καταθέσεων ανήλθε σε
30,2 δισεκατομμύρια ευρώ από
25,2 δισ. τον Ιανουάριο και είναι
αποτέλεσμα των αυξημένων επι-
τοκίων που προώθησαν οι τρά-
πεζες από την αρχή του χρόνου. 

Τα αυξημένα επιτόκια στις προ-
θεσμιακές καταθέσεις προϋπο-
θέτουν τη δέσμευση των χρημά-
των για ένα έως και δύο χρόνια.
Αποτέλεσμα αυτής της μετατό-
πισης είναι και η μείωση στα υπό-
λοιπα ταμιευτηρίου, που υποχώ-
ρησαν στα τέλη Μαρτίου κατά
1,8 δισ. ευρώ, στα 108,7 δισ.

<<<<<<

Τα στοιχεία για το α΄
τρίμηνο δείχνουν ότι η
μείωση της καθαρής
ροής χρηματοδότησης
προς επιχειρήσεις και
φυσικά πρόσωπα δια-
μορφώθηκε στα 823
εκατ. ευρώ.

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Τα επιτόκια αυξήθηκαν ξανά, αυτή
τη φορά κατά 0,25% και είναι η
έβδομη κατά σειρά αύξηση από
τον Ιούλιο του 2022. Οι δανειολή-
πτες θα δουν για ακόμα μία φορά
να αυξάνεται η δόση του δανείου
τους και θα έρθουν σε ακόμα δυ-
σμενέστερη θέση σε λίγο καιρό
που θα ενσωματωθούν τα νέα επι-
τόκια. Οι τράπεζες στην Κύπρο,
ωστόσο, μέχρι το τέλος Μαΐου θα
προχωρήσουν σε ανακοινώσεις
που θα ανταμείβουν τους συνεπείς
δανειολήπτες. 

Η Astrobank επί της ουσίας επι-
βεβαίωσε τις πληροφορίες ότι οι
τράπεζες θα προχωρούσαν σε σχέ-
διο που θα αντιμετώπιζαν τα υψηλά
επιτόκια σε μερίδα δανειοληπτών.
Στο πλαίσιο ανακοινώσεων των
οικονομικών της αποτελεσμάτων,
ο CEO της, Αριστείδης Βουράκης
σημείωσε πως θα είναι σε θέση
στο επόμενο διάστημα να αναγ-
γείλει το σχέδιο ανταμοιβής συ-
νεπών δανειοληπτών στα πρότυπα
του αντίστοιχου ελληνικού προ-
γράμματος. Μία άλλη τράπεζα
όμως αναμένεται μέχρι το τέλος
του μήνα να ανακοινώσει κι εκείνη
σχέδιο ανταμοιβής συνεπών δα-
νειοληπτών. 

Η Τράπεζα Κύπρου, που όπως
είναι σε θέση να γνωρίζει η «Κ»,
ήταν και αυτή που έφερε στο τρα-
πέζι των συζητήσεων το «ελληνικό
πρότυπο» για να εφαρμοστεί και
στην Κύπρο. Εντούτοις λίγη ση-
μασία έχει. Εκείνο που έχει σημα-
σία είναι πως συνεπείς δανειολή-
πτες με στεγαστικά πρώτης κα-
τοικίας μέχρι 350 χιλιάδες ευρώ
θα δουν να «παγώνει» μέχρι ένα
σημείο το επιτόκιό τους, αυτοί θα
συνεχίζουν να δίνουν δόση ως σα
να μην είχε «παγώσει» κάτι, και
στο τέλος του χρόνου η διαφορά
των χρημάτων θα τους επιστρέ-
φεται από την τράπεζα. Το Πρό-
γραμμα ανταμοιβής για συνεπείς

δανειολήπτες στεγαστικών δανεί-
ων στην Ελλάδα ξεκίνησε τώρα,
τον Μάιο του 2023 και βάσει των
εξαγγελιών θα διαρκέσει για 12

μήνες. Στόχος του Σχεδίου που
εφαρμόζεται στην Ελλάδα (άρα
κατ’ αντιστοιχία και στην Κύπρο)
είναι πρώτον, να μειώσει τα τρέ-
χοντα επιτόκια των στεγαστικών
δανείων κυμαινομένου επιτοκίου
και δεύτερον, να προστατέψει τους
δανειολήπτες από πιθανές μελ-
λοντικές αυξήσεις στα επιτόκια
αναφοράς. Οι δανειολήπτες θα
επωφελούνται πλήρως εάν κατά
τη 12μηνη περίοδο, τα επιτόκια
αναφοράς μειωθούν από τις Κεν-
τρικές Τράπεζες σε επίπεδα χα-
μηλότερα από αυτά που προβλέ-
πονται στο Σχέδιο.

Το Σχέδιο ανταμοιβής συνεπών
δανειοληπτών δεν θα είναι μέτρο
που θα λειτουργήσει οριζόντια για
όλες τις τράπεζες. Υπάρχουν τρά-

πεζες στην Κύπρο που τα δανειακά
τους χαρτοφυλάκια διαφέρουν κα-
τά πολύ, και από αυτές ενδεχομέ-
νως να αναμένουμε διαφορετικές
αποφάσεις ελάφρυνσης των δα-
νειοληπτών. Το στοίχημα από εδώ
και πέρα είναι οι δανειολήπτες να
συνεχίσουν να πληρώνουν τις δό-
σεις τους για να είναι και επιλέξιμοι
για ένα τέτοιο Σχέδιο.

Θα αναμένουμε και άλλη
Μετά και την τελευταία αύξηση

της ΕΚΤ την περασμένη Πέμπτη,
από τις 10 Μαΐου 2023 το επιτόκιο
των πράξεων κύριας αναχρημα-
τοδότησης καθώς και τα επιτόκια
της διευκόλυνσης οριακής χρη-
ματοδότησης και της διευκόλυνσης
αποδοχής καταθέσεων θα αυξη-

θούν σε 3,75%, 4% και 3,25% αν-
τιστοίχως. Σύμφωνα με τον σχο-
λιασμό στο πλαίσιο των ανακοι-
νώσεων της Πέμπτης, δόθηκε το
μήνυμα πως η ΕΚΤ θα συνεχίσει
να αυξάνει τα επιτόκια, για να επα-
νέλθει ο πληθωρισμός στο μεσο-
πρόθεσμο στόχο του 2%. Όπως
υπογράμμισε η ΕΚΤ, ναι μεν ο πλη-
θωρισμός μειώθηκε τους τελευ-
ταίους μήνες, αλλά οι πιέσεις στις
τιμές παραμένουν ισχυρές. Τρο-
χιοδεικτικό θα είναι και πως θα
κινηθεί η Αμερική με τα επιτόκια,
καθώς τρόπον τινά ακολουθεί η
Ευρώπη τις αυξήσεις της Αμερι-
κής.

Η ΕΚΤ με κινήσεις αυξήσεων
των επιτοκίων θέλει να κάμψει
την όρεξη για δανεισμό, ωστόσο

στην Κύπρο βάσει των αποτελε-
σμάτων Μαρτίου δεν καταδεικνύε-
ται κάτι τέτοιο. Αντιθέτως. Τον
Μάρτιο του 2023 τα συνολικά νέα
δάνεια παρουσίασαν αύξηση και
έφτασαν στα 922,5 εκατ. ευρώ, σε
σύγκριση με 527,5 εκατ. ευρώ τον
Φεβρουάριο. 

Τα νέα καταναλωτικά δάνεια
αυξήθηκαν στα 30,7 εκατ. ευρώ,
τα νέα δάνεια για αγορά κατοικίας
παρουσίασαν αύξηση στα 199,5
εκατ. ευρώ, τα νέα δάνεια προς
μη χρηματοδοτικές εταιρείες για
ποσά μέχρι 1 εκατ. σημείωσαν αύ-
ξηση στα 109 εκατ. ευρώ και τα
νέα δάνεια προς μη χρηματοδο-
τικές εταιρείες για ποσά άνω του
1 εκατ. κατέγραψαν αύξηση στα
571,2 εκατ. ευρώ.

Τα επιτόκια τον Μάρτιο
Το επιτόκιο για καταθέσεις προ-

θεσμίας έως ενός έτους από νοι-
κοκυριά σημείωσε μείωση στο
0,47% τον Μάρτιο του 2023, σε
σύγκριση με 0,59% τον Φεβρουά-
ριο. Το αντίστοιχο επιτόκιο για
καταθέσεις από μη χρηματοδοτικές
εταιρείες παρουσίασε αύξηση στο
1,12%, σε σύγκριση με 0,69% τον
προηγούμενο μήνα.

Όσον αφορά στα επιτόκια δα-
νείων, το επιτόκιο που αφορά κα-
ταναλωτικά δάνεια σημείωσε μεί-
ωση στο 5,05% τον Μάρτιο του
2023, σε σύγκριση με 5,17% τον
Φεβρουάριο. Το επιτόκιο που αφο-
ρά δάνεια για αγορά κατοικίας αυ-
ξήθηκε στο 4,67%, σε σύγκριση
με 3,42% τον προηγούμενο μήνα.
Το επιτόκιο που αφορά δάνεια
προς μη χρηματοδοτικές εταιρείες
για ποσά μέχρι 1 εκατ. παρουσίασε
αύξηση στο 5,6% τον Μάρτιο, σε
σύγκριση με 4,85% τον Φεβρουά-
ριο του 2023. Το επιτόκιο που αφο-
ρά δάνεια προς μη χρηματοδοτικές
εταιρείες για ποσά άνω του 1 εκατ.
κατέγραψε αύξηση στο 5,29%, σε
σύγκριση με 4,54% τον προηγού-
μενο μήνα.

Eρχεται ανταμοιβή για συνεπείς δανειολήπτες
Θα αναμένουμε ανακοινώσεις από τις πλείστες τράπεζες μέχρι το τέλος του μήνα στο πρότυπο της Ελλάδας

<<<<<<

Η ΕΚΤ με κινήσεις αυξή-
σεων των επιτοκίων 
θέλει να κάμψει την
όρεξη για δανεισμό,
ωστόσο στην Κύπρο 
βάσει των αποτελεσμά-
των Μαρτίου δεν κατα-
δεικνύεται κάτι τέτοιο.
Αντιθέτως.

Το επιτόκιο των πράξεων κύριας αναχρηματοδότησης καθώς και τα επιτόκια της διευκόλυνσης οριακής χρηματοδότησης και της διευκόλυνσης αποδοχής
καταθέσεων θα αυξηθούν σε 3,75%, 4% και 3,25% αντιστοίχως.
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Το 25% των λιανεμπορικών επι-
χειρήσεων της χώρας εξαφανί-
στηκε συνολικά από τον επιχει-
ρηματικό χάρτη της χώρας τη 
δεκαετία 2010-2020, στοιχείο εν-
δεικτικό του βαρύτατου τιμήμα-
τος που πλήρωσε το λιανεμπό-
ριο την περίοδο της οικονομικής 
κρίσης και στη συνέχεια κατά 
την πανδημική κρίση. Μόνο τα 
πρώτα χρόνια της οικονομικής 
κρίσης, την περίοδο 2010-2014, 
ο κλάδος έχασε το 61% της ακα-
θάριστης προστιθέμενης αξίας 
του, για να ανακτήσει λίγο έδα-
φος στη συνέχεια και τελικά η 
σωρευτική μείωση να φθάσει 
στη δεκαετία 2010-2020 το 49%. 
Την ίδια δεκαετία απώλεσε σω-
ρευτικά το 29% του τζίρου του, 
κάτι που σχετίζεται με το γεγο-
νός ότι χιλιάδες επιχειρήσεις 
οδηγήθηκαν στο «λουκέτο», αλ-
λά και ότι συνολικά η κατανά-
λωση υποχώρησε πλήττοντας 
και όσες επιχειρήσεις άντεξαν.

Η εξέλιξη αυτή είχε ως απο-
τέλεσμα να βρεθούν στο φάσμα 
της ανεργίας χιλιάδες εργαζό-
μενοι, με τη σωρευτική μείωση 
των απασχολουμένων στο λια-
νεμπόριο –όπως αποκαλύπτεται 
στη μελέτη «Λιανικό εμπόριο, 
επιχειρηματικές τάσεις και κα-
ταναλωτική συμπεριφορά στην 
Ελλάδα», που εκπόνησε η ∆ιεύ-
θυνση Οικονομικών Μελετών 
της Alpha Bank και δημοσιοποι-
ήθηκε χθες– να φθάνει το 13%. 
Και μπορεί το 13% ως ποσοστό 
να μη λέει και πολλά, όταν όμως 
αφορά τον μεγαλύτερο εργοδότη 
της χώρας –διότι το λιανεμπόριο 
ήταν και εξακολουθεί να είναι 
ο μεγαλύτερος εργοδότης της 
χώρας–, τότε σημαίνει ότι σω-

ρευτικά χάθηκαν περί τις 65.000 
θέσεις εργασίας μέσα στη δεκα-
ετία 2010-2020.

Οπως σε κάθε κρίση, βεβαίως, 
υπάρχουν κερδισμένοι και χαμέ-
νοι, είτε αυτό αφορά ολόκληρους 
υποκλάδους του λιανεμπορίου 
είτε μεγέθη επιχειρήσεων. Ετσι, 
αν και κατά την προηγούμενη 
δεκαετία είχαμε μερικά από τα 
πιο ηχηρά «λουκέτα» στο λιανε-
μπόριο, όπως αυτό της «Μαρινό-
πουλος», της «Βερόπουλος» και 
της «Ηλεκτρονικής Αθηνών», το 
μεγάλο πλήγμα υπέστησαν κυ-
ρίως μικρές και πολύ μικρές επι-
χειρήσεις, αλλά και συγκεκριμέ-
νοι κλάδοι. Αλλωστε το 58% των 
λιανεμπορικών επιχειρήσεων 
στην Ελλάδα είναι στην ουσία 
ατομικές και απασχολείται σε 
αυτές μόνο ο ιδιοκτήτης τους, 
ενώ σε ένα 40% απασχολούνται 
από 2 έως 9 άτομα.

Στους μεγάλους χαμένους της 
δεκαετούς κρίσης ήταν ο υπο-
κλάδος των επίπλων, υφασμά-
των και εν γένει οικιακού εξοπλι-
σμού. Σύμφωνα με τη μελέτη της 
Alpha Bank, ο εν λόγω υποκλά-
δος το 2020 αριθμούσε 19.371 
επιχειρήσεις έναντι 38.638 το 
2010, χάθηκαν δηλαδή σχεδόν 
οι μισές μέσα στη δεκαετία της 
οικονομικής κρίσης, ενώ κατά 
53% μειώθηκε στον κλάδο η 
απασχόληση, με τους απασχο-
λουμένους να περιορίζονται σε 
46.686 το 2020, από 98.000 το 
2010. Μόνο μέσα σε μία χρονιά, 
το 2014, ο εν λόγω υποκλάδος 
έχασε το 75% της ακαθάριστης 
προστιθέμενης αξίας του, την 
οποία ακόμη δεν έχει ανακτή-
σει πλήρως.

Στον αντίποδα βρίσκεται ο 
υποκλάδος της πώλησης ηλε-
κτρονικών υπολογιστών και εν 

γένει προϊόντων τεχνολογίας. Αν 
και η ακαθάριστη προστιθέμενη 
αξία του υποχώρησε κατά 53% 
στη δεκαετία 2010-2020, με το 
25% μάλιστα της αξίας να χά-
νεται την πρώτη χρονιά της οι-
κονομικής κρίσης, ο τζίρος του 
ενισχύθηκε την ίδια δεκαετία, ο 

αριθμός των επιχειρήσεων αυξή-
θηκε κατά 14%, ενώ και ο αριθ-
μός των απασχολουμένων αυξή-
θηκε κατά 10%. Πρόκειται δε για 
τον κλάδο που ανέκτησε μεγάλο 
μέρος των απωλειών της δεκα-
ετίας την πρώτη περίοδο της 
πανδημίας και ειδικά κατά τη 
διετία 2020-2021.Μια ιδιαίτερη 
κατηγορία από μόνη της είναι 
αυτή των μη εξειδικευμένων κα-
ταστημάτων – πρόκειται κυρίως 
για τα σούπερ μάρκετ. Και είναι 
ιδιαίτερη όχι μόνο γιατί είναι με-
γαλύτερη, αλλά και διότι, παρά 
τη μείωση των επιχειρήσεων του 
κλάδου κατά 18% σε σύγκριση 
με το 2010, η απασχόληση αυ-

ξήθηκε κατά 20%. Ο λόγος είναι 
κυρίως η μεγάλη συγκέντρωση 
που υπήρξε στον κλάδο αυτό και 
κυρίως στην υποκατηγορία των 
σούπερ μάρκετ: τρεις αλυσίδες 
σούπερ μάρκετ (Σκλαβενίτης, ΑΒ 
Βασιλόπουλος και Metro) έκαναν 
το 2020 το 64% του συνολικού 
τζίρου της κατηγορίας των μη 
εξειδικευμένων καταστημάτων. 
Στα μη εξειδικευμένα καταστή-
ματα πραγματοποιείται το 44% 
του τζίρου του λιανεμπορίου, με 
το 87% αυτού να γίνεται από τα 
σούπερ μάρκετ, και απασχολεί-
ται το 31% των συνολικά απα-
σχολουμένων στο λιανεμπόριο, 
με το 88% αυτών να είναι επί-

σης στα σούπερ μάρκετ. Η συ-
γκέντρωση στα σούπερ μάρκετ 
προέκυψε τόσο από τις εξαγο-
ρές - συγχωνεύσεις αλυσίδων 
όσο και από το γεγονός ότι στη 
δεκαετία της κρίσης τα ειδικευ-
μένα καταστήματα τροφίμων 
(αρτοποιεία, κρεοπωλεία, ιχθυ-
οπωλεία, οπωροπωλεία κ.ά.) εί-
δαν τον τζίρο τους να μειώνε-
ται δραματικά –κατά 32% μόνο 
το 2014–, σε αντίθεση με ό,τι 
συνέβη με τις αλυσίδες σούπερ 
μάρκετ. Συνέπεια του παραπάνω 
ήταν να μειωθεί μέσα στη δεκα-
ετία 2010-2020 ο αριθμός των 
επιχειρήσεων κατά 31% και η 
απασχόληση κατά 12%.

Της ΔΗΜΗΤΡΑΣ ΜΑΝΙΦΑΒΑ

Οι κερδισμένοι και οι χαμένοι του λιανεμπορίου
Ποιες επιχειρήσεις έβαλαν λουκέτο τη σκληρή δεκαετία 2010-2020, ποιες άντεξαν και ποιες αύξησαν τον τζίρο τους

Μία στις τέσσερις 
επιχειρήσεις έκλεισε 
κατά τη διάρκεια
της μεγάλης 
οικονομικής κρίσης.
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Χαμηλότερο χρέος ως ποσοστό του 
ΑΕΠ της θα έχει η Ελλάδα από την 
Ιταλία το 2026, χάνοντας για πρώ-
τη φορά ύστερα από 15 χρόνια τα 
αρνητικά πρωτεία στον τομέα αυ-
τό, σύμφωνα με τα Προγράμμα-
τα Σταθερότητας 2023-2026, που 
υπέβαλαν οι δύο χώρες στην Κο-
μισιόν την περασμένη εβδομάδα. 
Συγκεκριμένα, το ελληνικό χρέος 
θα είναι τότε 135,2% του ΑΕΠ, 
έναντι 140,4% του ιταλικού, υπό 
την προϋπόθεση, βεβαίως, της 
εφαρμογής των δύο προγραμμά-
των, σύμφωνα με τις προβλέψεις.

Συγκεκριμένα, σύμφωνα με 
τις προβλέψεις των προγραμμά-

των, το ελληνικό χρέος, μετά την 
υποχώρηση κατά 23,3 ποσοστι-
αίες μονάδες το 2022, οπότε δια-
μορφώθηκε στο 171,3% του ΑΕΠ, 
προβλέπεται να συνεχίσει την 
έντονα καθοδική πορεία του. Φέ-
τος προβλέπεται να κλείσει στο 
162,6% του ΑΕΠ και στη συνέ-
χεια να διαμορφωθεί στο 150,8% 
του ΑΕΠ το 2024, στο 142,6% του 
ΑΕΠ το 2025 και στο 135,2% του 
ΑΕΠ το 2026. Ετσι, συνολικά, θα 
υποχωρήσει κατά 36,1 ποσοστι-
αίες μονάδες την προσεχή τετρα-
ετία. Σε σύγκριση με το υψηλό-
τερο σημείο όλων των εποχών, 

λόγω COVID, το 2020, όταν ήταν 
στο 206,3% του ΑΕΠ, η υποχώ-
ρηση του ελληνικού χρέους στο 
135,2% του ΑΕΠ το 2026 κατά 
71,1 ποσοστιαίες μονάδες είναι 
εντυπωσιακή.

Αντίθετα, στην Ιταλία, η υπο-
χώρηση που προβλέπεται στο 
Πρόγραμμα Σταθερότητας της 
χώρας είναι αργή. Από το 144,4% 
του ΑΕΠ το 2022, προβλέπεται 
να διαμορφωθεί στο 142,1% του 
ΑΕΠ φέτος και στη συνέχεια στο 
141,4% του ΑΕΠ το 2024, στο 
140,9% του ΑΕΠ το 2025 και στο 
140,4% του ΑΕΠ το 2026. Ετσι, 

συνολικά στην τετραετία, η υπο-
χώρηση είναι μόνο 4 ποσοστιαίες 
μονάδες, έναντι των 36,1 μονά-
δων της υποχώρησης του ελλη-
νικού χρέους.

Η πρόβλεψη για ταχεία απο-
κλιμάκωση του ελληνικού χρέους 
βασίζεται, σύμφωνα με οικονομι-
κούς αναλυτές, σε μεγάλο βαθμό 
στην πρόβλεψη για υψηλούς ρυθ-
μούς ανάπτυξης: 2,3% φέτος, με 
επιτάχυνση στο 3% το 2024 και το 
2025 και στο 2,1% το 2026. Στην 
πρόβλεψη αυτή, σημαντικό ρόλο 
παίζει και η συμβολή του Ταμεί-
ου Ανάκαμψης. Στην Ιταλία, το 

ΑΕΠ προβλέπεται να αυξηθεί κα-
τά 0,9% φέτος και στη συνέχεια 
κατά 1,4% το 2024, 1,3% το 2025 
και 1,1% το 2026.

Επίσης, η δημοσιονομική προ-
σαρμογή παίζει ρόλο στην απο-
κλιμάκωση του χρέους, καθώς η 
Ελλάδα προβλέπεται να εμφανί-
σει πρωτογενές πλεόνασμα 1,1% 
του ΑΕΠ φέτος και στη συνέχεια 
2,1% του ΑΕΠ το 2024, 2,3% του 
ΑΕΠ το 2025 και 2,5% του ΑΕΠ 
το 2026 (χωρίς να συνυπολογί-
ζονται τα μέτρα που εξήγγειλε ο 
πρωθυπουργός και τα οποία –αν 
εφαρμοστούν– θα περιορίσουν το 

πρωτογενές πλεόνασμα των επό-
μενων ετών στην περιοχή του 2% 
του ΑΕΠ, επιβραδύνοντας, ίσως, 
ελαφρώς και την υποχώρηση του 
χρέους). Στην Ιταλία, η δημοσιο-
νομική προσαρμογή είναι δυσκο-
λότερη, το πρωτογενές αποτέλε-
σμα προβλέπεται αρνητικό και 
φέτος, με επιστροφή σε πλεόνα-
σμα μόλις 0,3% του ΑΕΠ το 2024 
και στη συνέχεια ανοδική πορεία 
έως το 2% το 2026.

Ακόμη, σύμφωνα με τους ανα-
λυτές, σημαντικό θετικό ρόλο παί-
ζει η δομή του ελληνικού χρέους, 
όπως προέκυψε μετά τη ρύθμισή 

του από τους δανειστές, με τη 
μέση διάρκειά του να ανέρχεται 
σήμερα στα 18 χρόνια. Η Ελλά-
δα πληρώνει χαμηλό κόστος εξυ-
πηρέτησης του χρέους, καθώς οι 
δανειακές ανάγκες της είναι χα-
μηλές, ενώ αντίθετα η Ιταλία εί-
ναι υποχρεωμένη να δανείζεται 
μεγαλύτερα ποσά από τις αγορές 
για να το εξυπηρετεί και άρα επι-
βαρύνεται από τα συνεχώς αυξα-
νόμενα επιτόκια. Αλλωστε, όπως 
επισημαίνεται, ακόμη και σήμε-
ρα, για τον λόγο αυτόν, οι αγορές 
δανείζουν την Ελλάδα με χαμη-
λότερο επιτόκιο από την Ιταλία, 
παρότι η τελευταία βρίσκεται σε 
επενδυτική βαθμίδα. 

Το παράθυρο ευκαιρίας
Οι αναλυτές παρατηρούν, 

ωστόσο, ότι το πλεονέκτημα αυ-
τό δεν θα διαρκέσει για πάντα, 
καθώς από το 2032 η Ελλάδα θα 
κληθεί να πληρώσει τους τόκους 
που «πάγωσαν» από τα αρχικά της 
δάνεια από την Ε.Ε.. Γι’ αυτόν τον 
λόγο, άλλωστε, ο διοικητής της 
Τράπεζας της Ελλάδος Γιάννης 
Στουρνάρας έχει κατ’ επανάληψιν 
επισημάνει πως η χώρα πρέπει να 
αξιοποιήσει αυτό το παράθυρο ευ-
καιρίας που έχει έως το 2032 για 
να μειώσει το χρέος της, ώστε να 
μην επιβαρυνθεί υπέρμετρα όταν 
θα κληθεί να το εξυπηρετεί δα-
νειζόμενη από τις αγορές.

Ο υψηλός πληθωρισμός έπαιξε, 
φυσικά, και αυτός τον ρόλο του 
στην υποχώρηση του χρέους μέ-
χρι τώρα. Οι αναλυτές εκτιμούν 
ότι η υποχώρηση από το 206,3% 
του ΑΕΠ το 2020 στο 171,3% του 
ΑΕΠ το 2022 οφείλεται κατά τα 
2/3 στην πραγματική ανάπτυξη 
και κατά το 1/3 στον πληθωρι-
σμό. Τα επόμενα χρόνια, πάντως, 
ο πληθωρισμός προβλέπεται να 
υποχωρήσει.

Της ΕΙΡΗΝΗΣ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ

Η πρόβλεψη για ταχεία 
μείωση βασίζεται
στις εκτιμήσεις 
για υψηλή ανάπτυξη 
και πρωτογενή πλεο-
νάσματα πάνω από 2% 
τα επόμενα χρόνια. 

Μικρότερο το ελληνικό χρέος από το ιταλικό 
Εάν υλοποιηθεί το Πρόγραμμα Σταθερότητας το 2026 θα διαμορφωθεί στο 135,2% του ΑΕΠ έναντι 140,4% της γειτονικής χώρας

Συνεχίστηκε και τον Μάρτιο η 
πτωτική πορεία της ανεργίας 
στη χώρα μας, με την Ελληνι-
κή Στατιστική Αρχή να κατα-
γράφει ποσοστό της τάξης του 
10,9%, προσεγγίζοντας επιδό-
σεις που έχουν να εμφανιστούν 
εδώ και σχεδόν 14 χρόνια, όταν 
τον Νοέμβριο του 2009 το ποσο-
στό ανεργίας, ακολουθώντας βέ-
βαια αντίθετη, ανοδική πορεία, 
ανερχόταν σε 10,6%. Βέβαια, η 
χώρα μας εξακολουθεί και κα-
ταγράφει ένα από τα υψηλότερα 
ποσοστά ανεργίας σε επίπεδο 
Ευρωπαϊκής Ενωσης.

Ο τουρισμός –βαριά βιομη-
χανία της χώρας– και κυρίως η 
έναρξη της τουριστικής περιό-
δου, με αιχμή τις ημέρες του Πά-
σχα, αλλά και το γεγονός ότι η 
Ελλάδα πλέον παρουσιάζει ταξι-
διωτική δραστηριότητα και τους 
12 μήνες του έτους, είχαν ως 
αποτέλεσμα το ποσοστό ανεργί-
ας να συνεχίσει τον περασμένο 
Μάρτιο αυτό που ξεκίνησε εδώ 
και μήνες, να υποχωρήσει δηλα-
δή περαιτέρω, στο 10,9%, μειω-
μένο σε σχέση με το 11,3% που 
είχε καταγραφεί τον Φεβρουά-
ριο. Σημαντική μείωση 1,8 πο-
σοστιαίας μονάδας παρουσίασε 
το ποσοστό και σε ετήσια βάση, 
καθώς τον Μάρτιο του 2022 η 
ανεργία ήταν στο 12,7%.  

Αναλυτικά, σύμφωνα με την 
ΕΛΣΤΑΤ, τον Μάρτιο του τρέ-
χοντος έτους οι απασχολούμε-
νοι ανήλθαν σε 4.166.819 άτο-
μα, σημειώνοντας μείωση κατά 
2.694 σε σχέση με τον Μάρτιο 
του 2022 (-0,1%) και αύξηση 

κατά 59.417 σε σχέση με τον 
Φεβρουάριο του 2023 (+1,4%). 
Αυτό δείχνει άλλωστε και την 
καταλυτική δράση των προσλή-
ψεων σε τουρισμό και εστίαση, 
παράλληλα με την οικονομική 
δραστηριότητα σε άλλους κλά-
δους, που είχε ως αποτέλεσμα 
τη δημιουργία, μόλις σε έναν 
μήνα, σχεδόν 60.000 θέσεων 
εργασίας.  

Αντίστοιχα, οι άνεργοι πε-
ριορίστηκαν σε 508.744 άτο-
μα, σημειώνοντας μείωση κα-
τά 100.395 σε σχέση με τον 
Μάρτιο του 2022 (-16,5%) και 
κατά 14.096 σε σχέση με τον 
Φεβρουάριο του 2023 (-2,7%). 
Οσο για τα άτομα κάτω των 75 
ετών που δεν περιλαμβάνονται 
στο εργατικό δυναμικό, δηλαδή 
όσοι δεν εργάζονται ούτε ανα-
ζητούν εργασία, ανήλθαν σε 
3.133.019, σημειώνοντας αύξη-
ση κατά 73.815 άτομα σε σχέση 
με τον Μάρτιο του 2022 (+2,4%) 
και μείωση κατά 47.692 άτομα 

σε σχέση με τον Φεβρουάριο 
του 2023 (-1,5%).

Το πρόβλημα βέβαια παραμέ-
νει εντονότερο στις γυναίκες και 
τους νέους. Ετσι, για έναν ακόμη 
μήνα, τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ 
δείχνουν ότι στους άνδρες το 
ποσοστό ανεργίας είναι σταθε-
ρά μονοψήφιο (7,8%), ενώ στις 
γυναίκες είναι σχεδόν διπλά-
σιο, ήτοι της τάξης του 14,5%. 
Αντίστοιχα, πονοκέφαλο εξα-
κολουθεί να προκαλεί το ποσο-
στό ανεργίας στις ηλικίες 15-24 
ετών, καθώς και τον Μάρτιο κι-
νείται στο 24,2% υπερδιπλάσιο 
από το 10,2% που υπολογίζεται 
στις ηλικίες 25-74 ετών.

Σταθερά πτωτική είναι και η 
πορεία της ανεργίας στην Ευρω-
παϊκή Ενωση, καθώς σύμφωνα 
με στοιχεία της Eurostat, το πο-
σοστό διατηρήθηκε στο 6% τον 
Μάρτιο του 2023, σε σχέση με 
έναν μήνα πριν, μειωμένο δε 
σε σύγκριση με τον Μάρτιο του 
2022, που η ανεργία στην Ε.Ε. 

ήταν 6,2%. Ειδικά μάλιστα στην 
Ευρωζώνη η ανεργία μειώθηκε 
στο 6,5% τον Μάρτιο από 6,6% 
τον Φεβρουάριο του 2023 και 
6,8% τον Μάρτιο του 2022. Η 
Eurostat εκτιμά ότι 12,96 εκα-
τομμύρια άτομα στην Ε.Ε., εκ 
των οποίων τα 11,010 εκατομ-
μύρια στη ζώνη του ευρώ, ήταν 
άνεργα τον Μάρτιο του 2023. 
Το υψηλότερο ποσοστό ανεργί-
ας παρατηρείται στην Ισπανία 
(12,8%) και ακολουθεί η χώρα 
μας. Οσον αφορά την ανεργία 
των νέων (κάτω των 25 ετών) 
τον Μάρτιο του 2023, το ποσο-
στό ανεργίας ήταν 14,3% τό-
σο στην Ε.Ε. όσο και στη ζώνη 
του ευρώ, από 14,5% και 14,4% 
αντίστοιχα τον προηγούμενο 
μήνα. Στην Ελλάδα η ανεργία 
των νέων μειώθηκε στο 24,2% 
από 28,5% το Φεβρουάριο. Τα 
υψηλότερα ποσοστά ανεργίας 
των νέων στην Ε.Ε. καταγρά-
φουν η Ισπανία (29,5%), η Ελλά-
δα (24,2%) και η Ιταλία (22,3%).

Μεγάλο «αγκάθι» 
εξακολουθεί να είναι 
το ποσοστό ανεργίας 
στους νέους, καθώς 
ανέρχεται σε 24,2%.

«Σανίδα σωτηρίας» για την απασχό-
ληση στο λιανεμπόριο αποτέλεσε 
τόσο την περίοδο της χρηματοοι-
κονομικής κρίσης όσο και κατά 
την περίοδο της πανδημίας το 
λιανεμπόριο τροφίμων και κυρί-
ως οι επιχειρήσεις σούπερ μάρ-
κετ. Από την επεξεργασία των 
στοιχείων της Ελληνικής Στατι-
στικής Αρχής (ΕΛΣΤΑΤ) για την 
απασχόληση, στην οποία προέ-
βη το Ινστιτούτο Ερευνας Λιανε-
μπορίου Καταναλωτικών Αγαθών 
(ΙΕΛΚΑ), προκύπτει ότι την πε-
ρίοδο 2000-2022 το λιανεμπόριο 
τροφίμων παρουσιάζει αύξηση 
της απασχόλησης κατά 60%, σε 
αντίθεση με το υπόλοιπο λιανι-
κό εμπόριο το οποίο παρουσιάζει 
μείωση κατά 11%. Πρακτικά στο 
λιανεμπόριο τροφίμων το 2022 
απασχολούνταν 75.000 περισ-
σότεροι εργαζόμενοι σε σύγκρι-
ση με το 2000, με το σύνολο των 
άμεσα απασχολουμένων στον εν 
λόγω κλάδο να υπερβαίνει τους 
217.000 εργαζομένους.     

Ειδικά μετά την εκδήλωση της 
πανδημίας η απασχόληση στο λια-
νεμπόριο τροφίμων αυξήθηκε κα-
τά 7,6% (την τριετία 2020-2022) σε 
σύγκριση με το 2019, δηλαδή κα-
τά περίπου 15.000 εργαζομένους. 
Αυτή η τάση είναι αντίστροφη με 
αυτήν που καταγράφεται στο υπό-
λοιπο λιανεμπόριο, όπου η απα-
σχόληση υποχώρησε την τριετία 
2020-2022 κατά 4% σε σύγκριση 
με το 2019.    

Λόγω της αύξησης της απασχό-
λησης στο λιανεμπόριο τροφίμων 
και της ταυτόχρονης μείωσης της 
απασχόλησης στο υπόλοιπο λια-
νεμπόριο, πλέον η απασχόληση 
στο λιανεμπόριο τροφίμων αντι-
προσωπεύει πάνω από το 30% 
της συνολικής απασχόλησης στο 
λιανικό και το χονδρικό εμπόριο. 
Σημειώνεται, δε, ότι η απασχό-
ληση στο λιανεμπόριο τροφίμων 
αντιπροσωπεύει το 5% της συ-
νολικής απασχόλησης στην Ελ-

λάδα, ξεπερνώντας την απασχό-
ληση σε κλάδους όπως αυτός των 
κατασκευών, των τραπεζών, των 
μεταφορών και της υγείας.    

Σύμφωνα με το ΙΕΛΚΑ, η αύ-
ξηση της απασχόλησης στο λια-
νεμπόριο τροφίμων είναι απο-
τέλεσμα και των παρακάτω 
παραγόντων:    
– Οι μεγάλες αλυσίδες σούπερ 
μάρκετ μισθολογικά κατά κανό-
να παρέχουν καλύτερες παροχές 
με μισθούς υψηλότερους από τον 
κατώτατο μισθό που ορίζει η πολι-
τεία, ενώ παρέχουν και μεγαλύτε-

ρη ασφάλεια σε σχέση με άλλους 
κλάδους σε σχέση με το μέλλον 
και τη διατήρηση της εργασίας.   
– Ο κλάδος των σούπερ μάρκετ 
ήταν μαζί με τον τραπεζικό κλά-
δο οι πρώτοι κλάδοι όπου εφαρμό-
στηκε η κάρτα εργασίας, η οποία 
διασφαλίζει τη σχέση ανάμεσα 
στον εργαζόμενο και τον εργοδό-
τη σχετικά με τα ωράρια εργασίας.
– Η αξιοποίηση νέων καναλιών 
πώλησης, όπως π.χ. τα ηλεκτρο-
νικά σούπερ μάρκετ, οι τηλεφω-
νικές παραγγελίες, δημιούργησε 
την ανάγκη για επιπλέον προσω-
πικό για τη διαχείριση, εκτέλεση 
και παράδοση των παραγγελι-
ών. Οι παραπάνω εξελίξεις προ-
καλούν αλυσίδα προσλήψεων, 
καθώς απαιτούν νέες επιπλέον 
επενδύσεις στην οργάνωση, μη-
χανογράφηση και συντήρηση του 
δικτύου, προκειμένου να αυξηθεί 
η παραγωγικότητα των επιχειρή-
σεων, οι οποίες με τη σειρά τους 
προκαλούν νέες ανάγκες σε υψη-
λών προσόντων προσωπικό.   

Μεγάλη αύξηση
της απασχόλησης
στο λιανεμπόριο τροφίμων   

Στο 10,9% υποχώρησε η ανεργία τον Μάρτιο

Το 2022 απασχο-
λούνταν στον κλάδο 
75.000 περισσότεροι 
εργαζόμενοι σε σύ-
γκριση με το 2000.   

Της ΡΟΥΛΑΣ ΣΑΛΟΥΡΟΥ



ΠΡΟΩΘΗΤΙΚΗ ΕΝΕΡΓΕΙΑ

ΤΟ ΤΟΠIΟ των πληρωμών συνεχίζει να
αλλάζει δραματικά. Βρισκόμαστε ενώπιον
τεκτονικών αλλαγών που προωθούνται
τόσο από ανατρεπτικές εταιρείες χρημα-
τοοικονομικής τεχνολογίας (FinTech) όσο
και από καθιερωμένους παίκτες. Ως απο-
τέλεσμα, τόσοι οι έμποροι όσο και οι κα-
ταναλωτές έρχονται καθημερινά αντιμέ-
τωποι με νέες επιλογές, από εναλλακτικές
μεθόδους πληρωμών μέσω κάρτας ή με-
τρητών μέχρι νέες λύσεις για POS και
επαλήθευση ταυτότητας. 

Η ομάδα της payabl. έχει συγκεντρώσει
7 τάσεις πληρωμών που πρέπει να προ-
σέξει κανείς το 2023. 

Αύξηση των εναλλακτικών
τρόπων πληρωμής, καθώς

τα συστήματα καρτών
συνεχίζουν να καινοτομούν

Τάση 1η:
Η συνεχής άνοδος των πληρωμών

μέσω κινητού και
των εναλλακτικών πληρωμών

Οι εναλλακτικοί τρόποι πληρωμών
προσφέρουν χαμηλότερες χρεώσεις συ-
ναλλαγών, κάτι που τους καθιστά ελκυ-
στικούς για τους εμπόρους. Εν τω μεταξύ,
το γεγονός ότι παρέχουν ροές πληρωμών
χωρίς τριβές συνεπάγεται το ότι οι κατα-
ναλωτές επιθυμούν όλο και περισσότερο
να χρησιμοποιούν αυτές τις μεθόδους.

Ως επακόλουθο, το 2023 θα δούμε
περαιτέρω διείσδυση των παρόχων πλη-
ρωμών μέσω κινητών τηλεφώνων (βλ.
Apple Pay και Google Pay). Μπορούμε
επίσης να περιμένουμε αύξηση στην υιο-
θέτηση εναλλακτικών μεθόδων πληρωμών
όπως η A2A (Account to Account) και τη
συνεχιζόμενη ανάπτυξη της BNPL (Buy
Now, Pay Later). Μια πρόβλεψη που δη-
μοσιεύθηκε φέτος από την McKinsey
προβλέπει ότι μέχρι το 2025, οι εκδότες
καρτών στις ΗΠΑ θα έχουν παραχωρήσει
το 15% των κερδών τους σε νεότερες
μορφές δανεισμού όπως η BNPL. 

Μπορούμε επίσης να περιμένουμε
να δούμε το 2023 να γίνουν διαθέσιμες
περισσότερες επιλογές για τοπικές αγορές,
καθώς μικρότεροι έμποροι ανοίγουν τα
φτερά τους. Οι πληρωμές αποτελούν κρί-
σιμο στοιχείο των τοπικών αγορών, ενώ
διαπιστώθηκε και από μια έρευνα που
πραγματοποιήθηκε από την PPRO ότι
ένας στους πέντε καταναλωτές θα εγκα-
ταλείψει μια αγορά, εάν δεν μπορεί να
πληρώσει με τη μέθοδο που προτιμά. Η
προσφορά αυτών των προτιμώμενων με-
θόδων δεν είναι καθόλου εύκολη - στην
αγορά της Λατινικής Αμερικής, για πα-
ράδειγμα, μορφές πληρωμής όπως τα
κουπόνια μετρητών (cash coupons) είναι
ευρέως διαδεδομένες - και οι πάροχοι
πληρωμών που μπορούν να ανταποκριθούν
σε αυτές τις προκλήσεις, προσφέροντας
λύσεις στους εμπόρους, θα έχουν μεγάλη
ζήτηση το 2023.

Το ενδεχόμενο αυξημένης ρύθμισης
αυτών των εναλλακτικών μεθόδων πλη-
ρωμής (ιδίως της BNPL) θα μπορούσε να
επιβραδύνει την ολοένα αυξανόμενη υιο-
θέτησή τους. Ωστόσο, με τις εταιρείες
πληρωμών να έχουν λάβει περίπου 9 δισ.
δολάρια σε χρηματοδότηση από επιχει-
ρηματικό κεφάλαιο (venture capital, VC)
κατά το πρώτο τρίμηνο αυτού του έτους,
αναμένεται να παρατηρηθεί μεγαλύτερη
ανάπτυξη των εναλλακτικών τρόπων πλη-
ρωμών τους επόμενους 12 μήνες.

Τάση 2η:
Η μέθοδος P2C θα σημειώσει
άνοδο ως επιλογή πληρωμής

Καθώς η άνοδος των εναλλακτικών
τρόπων πληρωμών συνεχίζεται, τα συ-
στήματα καρτών αναπτύσσουν τις δικές
τους καινοτομίες, όπως τη μέθοδο Push
to Card (P2C).

Η εν λόγω μέθοδος πληρωμής έχει
γίνει δημοφιλής για πληρωμές peer-to-
peer αλλά και για πληρωμές μεταξύ επι-
χειρήσεων και καταναλωτών (business-
to-consumer). Στις τελευταίες, τα χρήματα
που καταβάλλονται από έναν έμπορο κα-
τατίθενται απευθείας στον λογαριασμό
που είναι συνδεδεμένος με την κάρτα
του παραλήπτη. 

Απλή και πρακτική, αυτή η μέθοδος
πληρωμής προσφέρει τη δυνατότητα με-
ταφοράς χρημάτων σε πραγματικό χρόνο,
κάθε μέρα, όλη μέρα. Αυτό σημαίνει ότι

οι πελάτες, οι προμηθευτές και οι πωλητές
δεν χρειάζεται να περιμένουν 2-3 ημέρες
για να λάβουν τα χρήματά τους. Επιπρό-
σθετα, λόγω του ότι τα χρηματοπιστωτικά
ιδρύματα – αποδέκτες που πραγματοποιούν
αυτές τις συναλλαγές push έχουν εγκριθεί
από τα δίκτυα καρτών, αυτή η μέθοδος
πληρωμής κρίνεται ως ασφαλής.

Ενώ η υπηρεσία SEPA Instant επιτρέπει
άμεσες τραπεζικές μεταφορές στην Ευ-
ρώπη, η υιοθέτηση ποικίλλει σε μεγάλο
βαθμό από χώρα σε χώρα. Ως αποτέλεσμα,
η μέθοδος P2C έχει καταστεί μια δημοφιλής
εναλλακτική λύση στις τραπεζικές μετα-
φορές για πληρωμές μεταξύ peer-to-
peer. Μπορείτε επίσης να περιμένετε εν-
τονότερη παρουσία του P2C στο ηλεκτρο-
νικό εμπόριο το 2023, ιδίως καθώς θα
αντιμετωπιστούν τα όποια ζητήματα δια-
λειτουργικότητας. Σε έρευνα της Edgar
Dunn για τη Visa, διαπιστώθηκε ότι το
61% των καταναλωτών και των μικρών
επιχειρήσεων που ερωτήθηκαν δήλωσε
ότι θα ήταν πιθανό να χρησιμοποιήσει τη
μέθοδο P2C, επομένως πρόκειται για μια
μέθοδο πληρωμής που σημειώνει ανοδική
πορεία. 

Τάση 3η:
Τα ποσοστά δημιουργίας tokens

θα συνεχίζουν να αυξάνονται 

Αυτό το καλοκαίρι, η Visa ανέφερε
ότι μέσα σε 12 μήνες εξέδωσε περισσότερα
διακριτικά δικτύων από όσες φυσικές
κάρτες είχε σε κυκλοφορία. Προφανώς,
η δημιουργία διακριτικών για τα δίκτυα
(network tokenization) αποδεικνύεται
δημοφιλής. Αυτό συμβαίνει, επειδή λύνει
ένα σημαντικό προβληματικό σημείο για
τους εμπόρους: τις μειώσεις που μπορούν
να αποφευχθούν. Με τη δημιουργία δια-
κριτικών δικτύων, τα διαπιστευτήρια των
πληρωτών που τηρούνται στο αρχείο είναι
πάντα ενημερωμένα. Η Visa ισχυρίζεται
επίσης ότι έχει παρατηρήσει μείωση κατά
28% στις απάτες σε πληρωμές με χρήση
των διακριτικών δικτύων. Οι ειδικοί της
payabl. πιστεύουν ότι η μέθοδος αυτή
έχει περαιτέρω δυνατότητες ανάπτυξης,
αφού επιτρέπει αξιόπιστες ψηφιακές
συναλλαγές για τον διαρκώς αυξανόμενο
κλάδο του ηλεκτρονικού εμπορίου.

Οι καταναλωτές
υιοθετούν παλιές και νέες

τεχνολογίες πληρωμών

Οι καταναλωτές θα έχουν περισσότερες
επιλογές στα ταμεία (φυσικά και εικονικά),
καθώς τα βιομετρικά στοιχεία κερδίζουν

επιτέλους την εμπιστοσύνη των πελατών
και οι κωδικοί QR συνεχίζουν την επιστροφή
τους.

Τάση 4η:
Οι κωδικοί QR μπορούν να

τα καταφέρουν στην Ευρώπη

Οι κωδικοί QR είναι πανταχού παρόντες
σε πολλά μέρη της Ασίας εδώ και πάνω
από μια δεκαετία (η Alipay ξεκίνησε τις
πρώτες πληρωμές μέσω QR το 2011). Η
σάρωση ενός κωδικού στα ταμεία και η
πληρωμή μέσω κινητού είναι συνηθισμένο
φαινόμενο για τους αγοραστές στην Ταϊ-
λάνδη, την Ινδία και την Κίνα. Επιπλέον,
πρόσφατη έρευνα δείχνει ότι το θεωρούν
ασφαλέστερο και πιο βολικό. Στην Ευρώπη,
το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο Πληρωμών ερ-
γάστηκε φέτος για την τυποποίηση της
χρήσης των κωδικών QR. Στόχος είναι η
καλύτερη διαλειτουργικότητα και διασυ-
νοριακή χρήση. Εάν αυτό επιτευχθεί, το
2023 θα μπορούσε να είναι η χρονιά που
θα δούμε ευρύτερη υιοθέτηση των πλη-
ρωμών QR και στην Ευρώπη. Είναι σίγουρα
ένα από τα θέματα που πρέπει κανείς να
παρακολουθεί.

Τάση 5η:
Οι πελάτες θα μάθουν

να εμπιστεύονται τα βιομετρικά
στοιχεία για πληρωμές

Οι κωδικοί PIN είναι άβολοι. Εκτός
του ότι είναι δύσκολο να τους θυμάται
κανείς, δεν αποδεικνύουν ότι το άτομο
που πραγματοποιεί τη συναλλαγή είναι
και ο πραγματικός κάτοχος της κάρτας. 

Τα βιομετρικά στοιχεία (biometrics)
επιλύουν αυτά τα προβλήματα, αλλά η
υιοθέτησή τους είναι αργή. Η πρώτη μέ-
θοδος βιομετρικών πληρωμών δημιουρ-
γήθηκε το 2007 και αμέσως μετά απέτυχε.
Ωστόσο, το 2023 θα μπορούσε να είναι
η χρονιά που οι βιομετρικές πληρωμές
θα αποκτήσουν επιτέλους ευρεία αποδοχή.
Με την Apple και την Google να έχουν
θέσει τις βάσεις μέσω της βιομετρίας των
συσκευών, οι καταναλωτές είναι πλέον
πιο πρόθυμοι από ποτέ να πραγματοποι-
ήσουν τις συναλλαγές τους μέσω σάρωσης
ίριδας, δακτυλικού αποτυπώματος (touchID)
ή αναγνώρισης προσώπου. Έρευνα της
MasterCard διαπίστωσε ότι πάνω από το
65% των καταναλωτών πιστεύουν ότι τα
βιομετρικά στοιχεία είναι πιο ασφαλή
από τους κωδικούς PIN. Επιπλέον, η
αύξηση των ανέπαφων πληρωμών έχει
ενισχύσει την ελκυστικότητα των βιομε-
τρικών στοιχείων. Δεν αποτελεί έκπληξη,
λοιπόν, το γεγονός ότι η MasterCard εγ-
καινίασε φέτος ένα νέο σύστημα βιομε-

τρικών πληρωμών. Εν τω μεταξύ, στις
ΗΠΑ, επιχειρήσεις όπως η PayPal, η Bank
of America και η eBay αποδέχονται ήδη
τη μέθοδο βιομετρικής ταυτοποίησης
FIDO. Μπορείτε να είστε βέβαιοι ότι θα
πραγματοποιήσετε περισσότερες πλη-
ρωμές με τη χρήση βιομετρικών στοιχείων
το 2023.

Οι έμποροι στο τιμόνι
της ανάπτυξης

Ενώ οι καταναλωτές απολαμβάνουν
τα οφέλη των τεχνολογικών εξελίξεων,
οι έμποροι θα δουν επίσης νέες ευκαιρίες
να ξεκλειδώνονται από τις τελευταίες
εξελίξεις στην παροχή υπηρεσιών πλη-
ρωμών.

Τάση 6η:
Οι έμποροι θα συνεχίσουν

να λαμβάνουν και να απαιτούν
περισσότερα από

τους παρόχους πληρωμών

Οι διασυνοριακές συναλλαγές, οι πω-
λήσεις σε όλα τα κανάλια (omni-channel)
και η προσαρμοσμένη εμπειρία του χρήση
(UX) αποτελούσαν μέχρι πρότινος προνόμιο
των κολοσσών του ηλεκτρονικού εμπορίου.
Παρόλα αυτά, τα τελευταία χρόνια, οι πά-
ροχοι πληρωμών έχουν καταστήσει αυτά
τα οφέλη διαθέσιμα σε εμπόρους όλων
των μεγεθών. Ως αποτέλεσμα, οι έμποροι
περιμένουν πλέον περισσότερα από τους
παρόχους πληρωμών τους. Επικεντρώ-
νονται στην εμπειρία του χρήστη, τη ροή
πληρωμών, τις δυνατότητες αυτοεξυπη-
ρέτησης και την τοπική αγορά, κι όχι
απλώς στο κόστος. Έτσι, καθώς το ηλε-
κτρονικό εμπόριο συνεχίζει την αδιάκοπη
ανάπτυξή του, μπορείτε να αναμένετε
ότι οι έμποροι θα συνεχίσουν να απαιτούν
(και να λαμβάνουν) το καλύτερο από τους
παρόχους πληρωμών τους.

Οι παγκόσμιες τάσεις
θα συνεχίσουν να

επηρεάζουν τις πληρωμές

Τάση 7η:
Τα κρυπτονομίσματα θα

συνεχίσουν
να ενσωματώνονται στις υποδομές

πληρωμών

Όπως αποδεικνύει η κατάρρευση της
FTX, το τέλος αυτού του έτους ήταν όσο
ασταθές και δύσκολο ήταν και όλο το έτος.
Όμως, αν και το μέλλον των κρυπτονο-

μισμάτων δεν φαίνεται καθόλου προβλέ-
ψιμο, οι ειδικοί της payabl. εξακολουθούν
να πιστεύουν ότι θα παρατηρηθεί περαι-
τέρω ενσωμάτωση των κρυπτονομισμάτων
στις πληρωμές το 2023. Εξάλλου, τα θε-
μελιώδη στοιχεία που οδήγησαν στην
άνοδο των κρυπτονομισμάτων παραμένουν
αμετάβλητα. 

Η πρόβλεψη αυτή υποστηρίζεται από
πρόσφατη έρευνα που δημοσίευσε η De-
loitte, η οποία διεξάχθηκε ανάμεσα σε
2.000 στελέχη λιανικού εμπορίου στις
ΗΠΑ. Τα ευρήματά τους ήταν σαφή. Το
64% των εμπόρων που συμμετείχαν στην
έρευνα πιστεύουν ότι οι πελάτες τους
«ενδιαφέρονται ιδιαίτερα» για τη χρήση
ψηφιακών νομισμάτων, ενώ ένα εντυ-
πωσιακό ποσοστό της τάξεως του 83%
προβλέπει ότι οι πληρωμές με ψηφιακά
νομίσματα θα έχει γίνει κάτι συνηθισμένο
στον κλάδο τους μέχρι το 2027.

Οι προσπάθειες που καταβάλλονται,
για να μειωθεί η πολυπλοκότητα της εν-
σωμάτωσης των πληρωμών με κρυπτο-
νόμισμα - επί του παρόντος, το μεγαλύτερο
εμπόδιο για τους εμπόρους - θα μπορούσαν
να επιταχύνουν την υιοθέτηση αυτή. Το
ίδιο θα μπορούσε να κάνει και η όλο και
εντονότερη συζήτηση για τα Ψηφιακά
Νομίσματα Κεντρικών Τραπεζών (CBDC),
αφού όλο και περισσότερες κυβερνήσεις
εξετάζουν το ενδεχόμενο να λανσάρουν
τις δικές τους εκδοχές κρυπτονομισμάτων.
Αυτή η τάση κινείται μόνο προς μία κα-
τεύθυνση και κατά το 2023 θα μπορούσε
να σημειωθεί σημαντική επιτάχυνση. 

Ένα έτος ταχέων
αλλαγών μπροστά μας

Είναι ασφαλές να πούμε πως, ό,τι κι
αν επιφυλάσσει το 2023, ο ρυθμός των
αλλαγών θα είναι αδυσώπητος. Οι εταιρείες
FinTech εξακολουθούν να έχουν στήριξη
μέσω χρηματοδότησης VC - και όλο και
περισσότερο τη δική τους οικονομική
επιρροή - για να θέσουν νέες, καινοτόμες
λύσεις επί τάπητος. Εν τω μεταξύ, οι
εδραιωμένες δυνάμεις κινούνται με γορ-
γούς ρυθμούς όσον αφορά τις καινοτομίες
τους. Οι πελάτες, ανταποκρινόμενοι στις
παγκόσμιες τάσεις, έχουν όλο και μεγα-
λύτερες προσδοκίες για τις πληρωμές
τους και οι έμποροι στοχεύουν ψηλότερα
και απαιτούν περισσότερα από τους πα-
ρόχους πληρωμών τους.

Συνδυάζοντας αυτούς τους παράγον-
τες, ένα είναι σίγουρο: Το 2023 θα υπάρ-
ξουν περισσότερες αλλαγές στον τομέα
των πληρωμών και μάλιστα σε πολύ σύν-
τομο χρονικό διάστημα.

7 βασικές τάσεις πληρωμών το 2023 που
θα επηρεάσουν εμπόρους και καταναλωτές

Τάση 1η Τάση 4η

Τάση 5η Τάση 7η
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Ακόμη και ανειδίκευτους εργάτες 
αναζητούν, αλλά δεν βρίσκουν οι 
ελληνικές επιχειρήσεις ή τουλά-
χιστον όσες συμμετείχαν στην 
έρευνα του Συνδέσμου Εξαγω-
γέων (ΣΕΒΕ), η οποία καταγράφει 
παράλληλα μια άκρως απαισιό-
δοξη στάση από τη συντριπτική 
πλειονότητα (91,5%) για την υφι-
στάμενη κατάσταση στην αγορά 
εργασίας της Ελλάδας.       

Ο αριθμός των επιχειρήσεων 
που πήραν μέρος ήταν 118, ενώ 
τα αποτελέσματα έδειξαν πως η 
εξεύρεση ανθρώπινου δυναμι-
κού συνιστά μεγάλο πρόβλημα 
και προκαλεί ανησυχία στις ελ-
ληνικές επιχειρήσεις, είτε πρό-
κειται για πολύ μικρές, με έως 
10 εργαζομένους (8,5%), είτε για 
λίγο μεγαλύτερες, με 11 έως 50 
εργαζομένους (34,7%), είτε για 
μεγαλύτερες (συμμετείχαν σε 
ποσοστό 33,1% μεσαίες επιχει-
ρήσεις με 51-250 εργαζομένους, 
και μεγάλες, με πάνω από 251 ερ-
γαζομένους, σε ποσοστό 23,7%).  
Αν και πρόκειται για πρωτόλεια 
έρευνα, στην οποία το Ινστιτούτο 
Εξαγωγικών Ερευνών και Σπου-
δών δεν προχωρεί στην ποιοτική 
ανάλυση των αποτελεσμάτων, ο 
ΣΕΒΕ επισημαίνει πως απαιτείται 
αφενός η καλύτερη και πιο απο-
τελεσματική σύνδεση εκπαιδευ-
τικών φορέων και επιχειρήσεων, 

καθώς και η ενίσχυση της τεχνι-
κής εκπαίδευσης και η έμφαση σε 
επαγγέλματα του μέλλοντος, και 
αφετέρου ο περιορισμός του μη 
μισθολογικού κόστους εργασίας, 
με αιχμή τη μείωση των ασφαλι-
στικών εισφορών.     

Αλλωστε, το μισθολογικό κό-
στος στην Ελλάδα αποδεικνύε-
ται χαμηλό, σε σχέση με τα πε-
ρισσότερα άλλα κράτη-μέλη της 
Ευρωπαϊκής Ενωσης, ακόμη και 
σε κλάδους δυναμικούς και ανα-
πτυσσόμενους. Είναι ενδεικτικά 
τα στοιχεία που περιλαμβάνο-
νται στην έκθεση αξιολόγησης 
του ισχύοντος νομοθετημένου 
κατώτατου μισθού του ΙΟΒΕ (στο 
πλαίσιο της επιστημονικής δια-
βούλευσης πριν από τη φετινή 
αύξηση), σύμφωνα με τα οποία 
ένα μεγάλο μέρος των απασχο-
λούμενων μισθωτών (περί τους 
700.000 ή 29,6% του συνόλου) 
απασχολούνταν το 2022 σε μικρές 
επιχειρήσεις κάτω των 10 ατό-
μων, εκ των οποίων το 35% αμει-
βόταν με τον κατώτατο μισθό. 
Κατ’ αντιστοιχία, ο μέσος μισθός 
για τους απασχολουμένους σε μι-
κρές επιχειρήσεις έως 10 ατόμων 
ήταν της τάξης των 962 ευρώ το 
2022. Αλλά και στο σύνολο των 
επιχειρήσεων ο μέσος μισθός δεν 
ξεπερνάει τα 1.200 ευρώ, ενώ στις 
μεγάλες επιχειρήσεις κυμαίνεται 
μεταξύ 1.750 (σε επιχειρήσεις με 
έως 250 άτομα) και 1.500 ευρώ (σε 

επιχειρήσεις με προσωπικό άνω 
των 251 ατόμων).     

Στη μελέτη του ΣΕΒΕ, πάντως, 
που καταγράφει τις θέσεις των ελ-
ληνικών επιχειρήσεων και χαρτο-
γραφεί τις ανάγκες τους, με στό-
χο τον σχεδιασμό δράσεων για 
τη δημιουργία νέων ποιοτικών 
θέσεων εργασίας, κατάρτιση και 
εκπαίδευση του ανθρώπινου δυ-
ναμικού κ.ά., το πρόβλημα εξεύ-
ρεσης ανθρώπινου δυναμικού αξι-
ολογείται ως πολύ σημαντικό ή 
πάρα πολύ σημαντικό σχεδόν για 
το σύνολο των συμμετεχόντων.      

Συγκεκριμένα, καμία από τις 
επιχειρήσεις που συμμετείχαν 
δεν αξιολογεί το πρόβλημα εξεύ-
ρεσης ανθρώπινου δυναμικού ως 
«καθόλου σημαντικό», ενώ το 
2,5% το αξιολογεί ως «λίγο ση-

μαντικό». Αντίθετα, το 47,5% το 
αξιολογεί ως «πολύ σημαντικό», 
ενώ οι μισές επιχειρήσεις που 
συμμετείχαν στην έρευνα, δη-
λαδή το 50,0%, το αξιολογεί ως 
«πάρα πολύ σημαντικό».   

Και αυτό ενώ το 90,7% του 
δείγματος αναζητεί ανθρώπινο 
δυναμικό στην παρούσα χρονική 
συγκυρία, έναντι 9,3% του δείγ-
ματος που δεν αναζητεί. Περίπου 
οι μισές επιχειρήσεις του δείγμα-
τος –και συγκεκριμένα το 49,2%– 
αναζητούν ειδικευμένους τεχνί-
τες, χειριστές εξοπλισμού και 
μηχανημάτων και οδηγούς, ενώ 
το 48,3% του δείγματος αναζητεί 
ανειδίκευτους εργάτες. Αντίστοι-
χα, το 42,4% αναζητεί επαγγελ-
ματίες (μηχανικούς, οικονομολό-
γους, πληροφορικούς, λογιστές, 
νομικούς κ.ά.), το 40,7% τεχνι-
κούς και βοηθούς, το 27,1% πω-
λητές και υπαλλήλους γραφείου 
(γραμματείς, εξυπηρέτηση πελα-
τών, υπάλληλοι υποδοχής, ταμί-
ες κ.ά.) αντίστοιχα, και το 21,2% 
ανώτερα διευθυντικά και διοικη-
τικά στελέχη. Το 6,8% αναζητεί 

άλλες κατηγορίες ανθρώπινου 
δυναμικού που δεν εντάσσονται 
στις παραπάνω. Οσο για το εκ-
παιδευτικό επίπεδο των στελε-
χών που αναζητούν, το 29,7% του 
δείγματος αναζητεί κατόχους με-
ταπτυχιακού και διδακτορικού 
τίτλου σπουδών, ενώ η πλειονό-
τητα (δηλαδή το 63,6%) αναζητεί 
αποφοίτους ΑΕΙ. Σε 60,2% ανέρχε-
ται το ποσοστό των επιχειρήσεων 
που ψάχνει αποφοίτους ΤΕΙ και 
σε 61,9% το ποσοστό που αφορά 
αποφοίτους λυκείου, ενώ μικρό-
τερα ποσοστά συγκεντρώνουν οι 
απόφοιτοι γυμνασίου (22,0%) και 
οι απόφοιτοι δημοτικού (17,8%).  

Σε ό,τι αφορά, τέλος, την πε-
ριγραφή των θέσεων εργασίας 
που αναζητούν οι επιχειρήσεις, 
αυτές καλύπτουν ένα ευρύ φάσμα 
ειδικοτήτων. Σημαντικό ποσο-
στό αφορά εργάτες, χειριστές και 
οδηγούς, όπως π.χ. εργάτες γης, 
εργάτες για τη γραμμή παραγω-
γής, οδηγούς φορτηγού, εργάτες 
ξύλου, χειριστές μηχανημάτων, 
αλιεργάτες. Υψηλή συγκέντρωση 
εμφανίζουν και οι μηχανικοί, και 

συγκεκριμένα μηχανολόγοι μη-
χανικοί, μηχανικοί πωλήσεων, 
χημικοί μηχανικοί και μηχανικοί 
υπολογιστών, αλλά και οι τεχνικοί 
και τεχνίτες. Τέλος, ένα μεγάλο 
ποσοστό των επιχειρήσεων που 
συμμετείχαν στην έρευνα δήλωσε 
πως αναζητεί άτομα για το τμή-
μα εξαγωγών, project managers, 
προσωπικό για το τμήμα logistics, 
στελέχη διοίκησης και ποιοτικού 
ελέγχου.   

Παρά τις δυσκολίες εξεύρεσης 
προσωπικού, οι ελληνικές επιχει-
ρήσεις δεν υλοποιούν προγράμ-
ματα κατάρτισης. Μιλώντας στο 
Οικονομικό Φόρουμ των ∆ελφών 
ο πρόεδρος του ΣΕΒ ∆ημήτρης 
Παπαλεξόπουλος σημείωσε ότι 
μόνο το 20% των ελληνικών επι-
χειρήσεων παρέχουν οργανωμέ-
να προγράμματα εκπαίδευσης 
στους εργαζομένους τους έναντι 
67% του μέσου όρου στην Ε.Ε., 
καθώς δεν έχουν κουλτούρα διά 
βίου μάθησης, ενώ προσκόμμα-
τα δημιουργούνται και λόγω της 
διάρθρωσης της ελληνικής οικο-
νομίας.   

Της ΡΟΥΛΑΣ ΣΑΛΟΥΡΟΥ    

Το πρόβλημα εξεύρε-
σης ανθρώπινου δυνα-
μικού αξιολογείται πλέ-
ον ως πολύ σημαντικό.    

Δεν βρίσκουν 
ούτε ανειδίκευτους
εργάτες...
Το 90% των επιχειρήσεων αναζητεί

προσωπικό, σύμφωνα με έρευνα    

Νέο άλμα σημείωσαν οι ληξιπρό-
θεσμες οφειλές του κράτους τον 
Μάρτιο, συνεχίζοντας το ανοδικό 
σερί των τελευταίων μηνών, το 
οποίο οδήγησε μάλιστα και στην 
έναρξη διαδικασίας παράβασης 
εκ μέρους της Ευρωπαϊκής Επι-
τροπής, με την αποστολή σχετι-
κής προειδοποιητικής επιστολής 
και αιτιολογημένης γνώμης, τον 
περασμένο μήνα.

Συγκεκριμένα, τον Μάρτιο, 
σύμφωνα με το ∆ελτίο Μηνιαίων 
Στοιχείων Γενικής Κυβέρνησης, 
που δημοσίευσε το υπουργείο 
Οικονομικών, οι ληξιπρόθεσμες 
υποχρεώσεις της γενικής κυβέρ-
νησης έφτασαν στα 2,5 δισ. ευρώ, 
πάνω από 200 εκατ. ευρώ υψηλό-
τερες από τον Φεβρουάριο και 
800 εκατ. υψηλότερες από τον 
∆εκέμβριο του 2022.

Ο βασικός «ένοχος» γι’ αυτή 
την εξέλιξη είναι τα νοσοκομεία, 
όπως προκύπτει από τα στοιχεία 
του υπουργείου Οικονομικών. Οι 
ληξιπρόθεσμες οφειλές τους ήταν 
1,339 δισ. ευρώ τον Μάρτιο, ένα-
ντι 909 εκατ. ευρώ τον ∆εκέμβριο 
του 2022, ενώ είχαν περιοριστεί 
στα 299 εκατ. ευρώ τον ∆εκέμ-
βριο του 2018.

Ως ένα βαθμό, ωστόσο, οι ληξι-
πρόθεσμες αυτές οφειλές των νο-
σοκομείων προβλέπεται να συμ-
ψηφιστούν από το rebate και το 
clawback, τα οποία αποτελούν 
υποχρέωση των προμηθευτών 
των νοσοκομείων. Ετσι, όπως 
επισημαίνεται στο Πρόγραμμα 
Σταθερότητας 2023-2026, που 
κατέθεσε η Ελλάδα την περασμέ-
νη εβδομάδα στην Κομισιόν, οι 
«καθαρές» ληξιπρόθεσμες υπο-
χρεώσεις, δηλαδή μετά τον συμ-
ψηφισμό με τις υποχρεώσεις των 
προμηθευτών, νοσοκομείων 
και άλλων, ήταν 800 εκατ. ευρώ 
τον Φεβρουάριο. Συνεπώς, στο 

υπουργείο Οικονομικών υπολο-
γίζουν στο 1,5 δισ. ευρώ τις λη-
ξιπρόθεσμες υποχρεώσεις των 
προμηθευτών του ∆ημοσίου.

Αύξηση εμφανίζουν και οι λη-
ξιπρόθεσμες οφειλές των οργανι-
σμών κοινωνικής ασφάλισης, που 
έφτασαν στα 703 εκατ. ευρώ τον 
Μάρτιο, από 505 εκατ. ευρώ τον 
∆εκέμβριο του 2022. Το μέγεθος 
δεν έχει καμία σχέση, βέβαια, με 
το 1,5 δισ. ευρώ του ∆εκεμβρίου 
του 2017, καθώς έχει σημειωθεί 
μεγάλη πρόοδος στην εξόφληση 
συντάξεων. Η αύξηση ερμηνεύε-
ται από την υποχρέωση εξόφλη-
σης εφάπαξ που συνοδεύει τις 
συντάξεις και έχει δρομολογηθεί 
ώστε να ικανοποιηθεί σύντομα. 
Οι εκκρεμείς συντάξεις μειώθη-
καν κατά 79% σε σύγκριση με τον 
Φεβρουάριο του 2021 και είναι 
σήμερα 98 εκατ. ευρώ, σημειώ-
νει η κυβέρνηση. Στο Πρόγραμ-
μα Μεταρρυθμίσεων, εξάλλου, 
που κατέθεσε ταυτόχρονα με το 
Πρόγραμμα Σταθερότητας επι-
σημαίνεται ότι η απόκλιση από 
τον στόχο για τη μείωση των ληξι-

πρόθεσμων υποχρεώσεων οφείλε-
ται κατά 90% στα νοσοκομεία και 
στους οργανισμούς κοινωνικής 
ασφάλισης, που διαχειρίζονται τα 
εφάπαξ. Στην κυβέρνηση επενδύ-
ουν ελπίδες για την επίλυση του 
προβλήματος με τα νοσοκομεία 
στη δημιουργία του ΕΚΑΠΥ, που 
θα διαχειρίζεται κεντρικά τις προ-
μήθειες των νοσοκομείων.

Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, πά-
ντως, αποφάσισε να δράσει και 
«να αποστείλει στην Ελλάδα αι-
τιολογημένη γνώμη, επειδή δεν 
σημειώθηκε βελτίωση στις υπερ-
βολικές καθυστερήσεις πληρωμών 
από δημόσια και στρατιωτικά νο-
σοκομεία», όπως η ίδια ανακοίνω-
σε τον περασμένο μήνα, κοινοποι-
ώντας τις διαδικασίες παραβάσεων 
που ξεκίνησε. Επίσης, έστειλε προ-
ειδοποιητική επιστολή, η οποία 
«αφορούσε εθνικό κανόνα που 
προβλέπει την άμεση πληρωμή μα-
κροχρόνιων οφειλών των δημόσι-
ων νοσοκομείων προς τους ιδιώτες 
προμηθευτές τους υπό την προϋ-
πόθεση ότι οι εν λόγω προμηθευ-
τές παραιτούνται από τα δικαιώμα-

τά τους σε τόκους, αποζημιώσεις 
και ένδικα μέσα». Κι αυτό γιατί 
«η πρακτική αυτή συνιστά παρά-
βαση των ενωσιακών κανόνων 
για τις καθυστερήσεις πληρωμών 
στις εμπορικές συναλλαγές, όπως 
έχουν ερμηνευθεί από το ∆ικαστή-
ριο της Ευρωπαϊκής Ενωσης». Στο 
ίδιο, πάντα, πλαίσιο έστειλε και μια 
δεύτερη προειδοποιητική επιστο-
λή, που αφορά «καθυστερημένες 
πληρωμές σε δικηγόρους στο πλαί-
σιο εθνικού κρατικά χρηματοδο-
τούμενου προγράμματος νομικής 
συνδρομής που αποσκοπεί στην 
παροχή βοήθειας στο πλαίσιο δι-
καστικών διαδικασιών σε πολίτες 
που αντιμετωπίζουν οικονομικές 
δυσκολίες».

Οι ευρωπαϊκοί θεσμοί και ιδίως 
ο ευρωπαϊκός μηχανισμός σταθε-
ρότητας είχαν δώσει μεγάλη έμ-
φαση στη μείωση των ληξιπρόθε-
σμων οφειλών στα μνημονιακά 
χρόνια και στην περίοδο της ενι-
σχυμένης εποπτείας, καθώς θεω-
ρούσαν ότι το κράτος στερεί έτσι 
ρευστότητα από την αγορά και 
άρα δυσχεραίνει την ανάπτυξη.

Της ΕΙΡΗΝΗΣ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ Μια μικρή ανάσα λένε οι φαρμα-
κευτικές εταιρείες πως θα πά-
ρουν με την αύξηση του κρα-
τικού προϋπολογισμού στα 
φάρμακα κατά 200 εκατ. ευρώ, 
καθώς πιστεύουν πως θα μειω-
θεί ένα μέρος από τις αναγκαστι-
κές επιστροφές που πληρώνουν 
στο ∆ημόσιο (rebate, clawback) 
και αποτελούν «αγκάθι» για τα 
έσοδά τους.

Η αύξηση του προϋπολογι-
σμού κατά 50 εκατ. ευρώ για το 
2022 και 150 εκατ. ευρώ για το 
2023 στους επιμέρους προϋπο-
λογισμούς της δαπάνης των φαρ-
μακείων κοινότητας του ΕΟΠΥΥ, 
των Φαρμάκων Υψηλού Κόστους 
και των νοσοκομείων, αντιστοι-
χούν ουσιαστικά στους στόχους 
μείωσης του clawback, του πο-
σού δηλαδή που καλούνται να 
πληρώσουν οι φαρμακευτικές 
εταιρείες σε περίπτωση υπέρ-
βασης του προϋπολογισμού της 
φαρμακευτικής δαπάνης.

Οι στόχοι αυτοί, όπως ορίζε-
ται και από τις δεσμεύσεις της 
χώρας έναντι του Ταμείου Ανά-
καμψης, δεν φαίνεται δυνατό να 
επιτευχθούν, αφού, όπως ανα-
φέρουν στελέχη της αγοράς, η 
φαρμακευτική δαπάνη διαρκώς 
αυξάνεται. Λόγω της πιθανής μη 
επίτευξης των στόχων, η πολι-
τεία θα πρέπει να καλύψει τη 
δαπάνη, με αποτέλεσμα να προ-
στίθενται 200 εκατ. ευρώ για την 
ενίσχυση του προϋπολογισμού. 
«Αυτό είναι σίγουρα μια ανάσα, 
αλλά με τον ρυθμό που αυξάνε-
ται η φαρμακευτική δαπάνη κά-
θε χρόνο, φοβάμαι μήπως γίνεται 
μια τρύπα στο νερό», αναφέρει 
στην «Κ» υψηλόβαθμο στέλεχος 
της φαρμακοβιομηχανίας. Σημει-
ώνεται πως ο προϋπολογισμός 
της φαρμακευτικής δαπάνης για 
την κάλυψη των αναγκών των 
ασθενών από το κράτος ανέρ-
χεται περίπου στα 2,5 δισ. ευρώ 

(2 δισ. ευρώ η εξωνοσοκομειακή 
δαπάνη, 528 εκατ. ευρώ η νοσο-
κομειακή).

Πρόσφατα δημοσιεύθηκε η 
ΚΥΑ για την κατανομή των επι-
πλέον 50 εκατ. ευρώ και 150 
εκατ. ευρώ που αναμένεται να 
ενισχύσουν τον προϋπολογι-
σμό στα φάρμακα. Επειτα και 
από έντονες διαβουλεύσεις του 
υπουργού Υγείας με εκπροσώ-
πους της ΠΕΦ και του ΣΦΕΕ –οι 

πολυεθνικές ζητούσαν ενίσχυ-
ση των ΦΥΚ (Φάρμακα Υψηλού 
Κόστους) και των νοσοκομείων, 
εκτιμώντας ότι επιβαρύνονται με 
περισσότερο clawback– αποφα-
σίστηκε συνολικά για το 2022 και 
2023 η κατανομή τους ως εξής: 
75 εκατ. ευρώ για τα φαρμακεία 
κοινότητας του ΕΟΠΥΥ, 65 εκατ. 
ευρώ για τη φαρμακευτική δα-
πάνη των ΦΥΚ των φαρμακείων 
του ΕΟΠΥΥ και 60 εκατ. ευρώ για 
την ενίσχυση της νοσοκομειακής 
φαρμακευτικής δαπάνης των νο-
σοκομείων του ΕΣΥ. 

Στελέχη της αγοράς κρίνουν 
πως η νοσοκομειακή φαρμακευ-
τική δαπάνη θα έπρεπε να ενι-
σχυθεί περισσότερο, δεδομένου 
ότι επιβαρύνεται με το μεγαλύτε-
ρο clawback. Σύμφωνα με τους 
ίδιους, οι συνολικές επιστροφές 
που καλούνται να επωμιστούν 
οι εταιρείες για τα φάρμακα του 
νοσοκομείου ενδέχεται να φθά-
νει και το 70% της συνολικής 
δαπάνης. 

Αυξάνεται κατά 200 εκατ.
ο προϋπολογισμός
για τα φάρμακα

Κίτρινη κάρτα από Ε.Ε. για τα χρέη
του κράτους προς τους προμηθευτές
Οι ληξιπρόθεσμες οφειλές ανήλθαν στα 2,5 δισ. τον Μάρτιο από 1,7 δισ. τον Δεκέμβριο

Της ΔΕΣΠΟΙΝΑΣ ΚΟΝΤΗ

Ο προϋπολογισμός της φαρμακευ-
τικής δαπάνης ανέρχεται σε 2,5 δισ.



ΠΡΟΩΘΗΤΙΚΗ ΕΝΕΡΓΕΙΑ

Ο Δρ Δημήτρης Ρίχτερ, Διευθυντής
της Β’ Καρδιολογικής Κλινικής
στην Ευρωκλινική Αθηνών

και  Αντιπρόεδρος του Ελληνικού
Ιδρύματος Καρδιολογίας απαντά σε
καθημερινά ερωτήματα καθώς και
διλήμματα που προκύπτουν από τη
χρήση των νέων εναλλακτικών προ-
ϊόντων καπνού και πως αυτά επη-
ρεάζουν την υγεία της καρδιάς. 

- Το κάπνισμα αποτελεί μία από
τις κύριες αιτίες νοσηρότητας και
θνησιμότητας. Πώς το κάπνισμα επη-
ρεάζει το καρδιαγγειακό σύστημα; 

- Παρά τις προσπάθειες όλων μας,
πολιτείας και ιατρικής κοινότητας,
το κάπνισμα παραμένει μία από τις
κύριες αιτίες νοσηρότητας και θνη-
σιμότητας σε όλο τον κόσμο. Το 1958,
έγινε η πρώτη μεγάλη επιδημιολογική
μελέτη που έδειξε ισχυρή συσχέτιση
μεταξύ του καπνίσματος και της καρ-
διαγγειακής νόσου. Η μελέτη δια-
πίστωσε ότι ο κίνδυνος θανάτου από
Στεφανιαία Νόσο (ΣΝ) ήταν 70% με-
γαλύτερος στους καπνιστές από ό,τι
στους μη καπνιστές. Σήμερα γνωρί-
ζουμε ότι οι ασθένειες που σχετί-
ζονται με το κάπνισμα, όπως οι καρ-
διαγγειακές παθήσεις, προκαλούνται
από τη χρόνια έκθεση σε τοξικές
ουσίες που παράγονται ως αποτέ-
λεσμα της διαδικασίας καύσης. Αυτές
οι χημικές ουσίες περιλαμβάνουν
γνωστές καρκινογόνες ουσίες και
πολλές καρδιαγγειακές τοξικές ου-
σίες, όπως το μονοξείδιο του άνθρακα
και η ακρολεΐνη. Η χρόνια έκθεση
σε αυτές τις χημικές ουσίες οδηγεί
σε οξειδωτικό στρες και φλεγμονή
και καταλήγει σε καρδιαγγειακά νο-
σήματα όπως ισχαιμική καρδιοπάθεια,
καρδιακή προσβολή και εγκεφαλικό
επεισόδιο. Η νικοτίνη αν και είναι
υπεύθυνη για την εθιστική φύση του
τσιγάρου και συνεισφέρει στον αυ-
ξημένο κίνδυνο καρδιαγγειακών πα-
θήσεων δεν αποτελεί την κύρια αιτία
που οδηγεί στα νοσήματα που σχε-
τίζονται με το κάπνισμα. 

- Τα τελευταία χρόνια γίνεται μια
έντονη συζήτηση για τα εναλλακτικά
προϊόντα, τελικά είναι όφελος ή κίν-
δυνος για τη δημόσια υγεία; 

- Παρά τη συνεχόμενη προσπάθεια
των Αρχών τόσο σε εθνικό όσο και
σε ευρωπαϊκό ή παγκόσμιο επίπεδο,
υπάρχει ένα σημαντικό τμήμα των
καπνιστών που δεν μπορεί ή δεν
επιθυμεί να διακόψει τη βλαβερή
αυτή συνήθεια, παρά την απόλυτη
επίγνωση των κινδύνων που αυτό
συνεπάγεται για την υγεία τους. Για
τους καπνιστές αυτούς, η αντικατά-
σταση του τσιγάρου με ένα εναλλα-
κτικό προϊόν είναι μία προσέγγιση
που πρέπει να αξιολογήσουμε. Η
μείωση βλάβης από το κάπνισμα ή
Tobacco HarmReduction όπως απο-
καλείται διεθνώς, αποτελεί μια υπο-
σχόμενη προσέγγιση για τη μείωση
της λήψης τοξικών ουσιών σε αυτό
τον πληθυσμό. Η μείωση της βλάβης
βασίζεται στην αλλαγή της καπνι-
στικής συνήθειας σε λιγότερο επι-
βλαβή εναλλακτικά προϊόντα που
ορίζονται από τον FDA, τον Οργανισμό
Τροφίμων και Φαρμάκων των ΗΠΑ
ο οποίος ελέγχει και αδειοδοτεί και
τα καπνικά προϊόντα. Ανάλογα με τα
επιστημονικά δεδομένα που υπο-
βάλλονται στον  οργανισμό ορίζονται
και τα  προϊόντα καπνού που μπορούν
να φέρουν την ονομασία τροποποι-
ημένου κινδύνου (MRTP). Ενώ η
πρώτη μας επιλογή πρέπει να είναι
πάντα η προτροπή προς τους ασθενείς
μας να σταματήσουν το κάπνισμα,
πρέπει να είμαστε ανοικτοί στην
αξιολόγηση και υιοθέτηση διαφόρων

εννοιών μείωσης της βλάβης σε
όλους τους τομείς των καρδιαγγει-
ακών παραγόντων κινδύνου. 

- Μέχρι στιγμής, δεν διαθέτουμε
μακροχρόνια δεδομένα για τα ηλε-
κτρονικά τσιγάρα ή τα θερμαινόμενα
προϊόντα καπνού. Ως γιατρός, ποιες
είναι οι ανησυχίες σας λόγω της έλ-
λειψης μακροπρόθεσμων δεδομέ-
νων; 

- Προς το παρόν, δεν υπάρχουν
μελέτες που να αποδεικνύουν άμεσα
τη μείωση της συχνότητας εμφάνισης
καρδιαγγειακών νοσημάτων κατά τη
μετάβαση από το κάπνισμα τσιγάρων
στα εναλλακτικά προϊόντα και απαι-
τούνται πολλά έτη για να τεκμηριωθεί
κάτι τέτοιο. Σήμερα όμως, γνωρίζουμε
πολλά για τις βλάβες του καπνίσματος
και τι τις προκαλεί, γεγονός που μας
έχει βοηθήσει να σχεδιάσουμε έτσι
την έρευνα ώστε να έχουμε ήδη κά-
ποιες πρώτες ενδείξεις για την επί-
πτωση της χρήσης των προϊόντων
αυτών. Έτσι παρόλο που ο μεγάλος
αριθμός επιδημιολογικών και κλινικών
δεδομένων αναμένεται μελλοντικά,
υπάρχουν ορισμένα πολύ ενδιαφέ-
ροντα στοιχεία σχετικά με τις βρα-
χυπρόθεσμες επιπτώσεις αυτών των
προϊόντων. Για παράδειγμα μια πρό-
σφατα δημοσιευμένη ανεξάρτητη
εργασία από την Κορέα, μελέτησε
τον αντίκτυπο στη Δημόσια Υγεία
της μετάβασης στα εναλλακτικά προ-
ϊόντα. Αξιολογήθηκαν δεδομένα κα-
πνίσματος σε πληθυσμό άνω των 5
εκατομμυρίων ανδρών και συγκρί-
θηκε ο καρδιαγγειακός κίνδυνος
στους καπνιστές σε σχέση με τον
κίνδυνο εκείνων που άλλαξαν σε
εναλλακτικά προϊόντα, (ηλεκτρονικά
τσιγάρα και θερμαινόμενα καπνικά
προϊόντα) για μια περίοδο 1,5 έτους.
Όπως αναμενόταν, η διακοπή του
καπνίσματος ήταν η πιο αποτελε-
σματική παρέμβαση ωστόσο διαπι-
στώθηκε ότι και η μετάβαση στα
εναλλακτικά προϊόντα σχετιζόταν
με σημαντικά χαμηλότερο καρδιαγ-
γειακό κίνδυνο από ό,τι η συνέχιση

του καπνίσματος. Αν και σαφώς χρει-
αζόμαστε περισσότερα μακροπρό-
θεσμα επιδημιολογικά στοιχεία, τα
δεδομένα που βλέπουμε να προκύ-
πτουν είναι πολύ θετικά και ενθαρ-
ρυντικά. 

- Πώς μπορεί ένας μέσος κλινικός
ιατρός να κρίνει πόσο λιγότερο επι-
βλαβές είναι ένα προϊόν; Πρέπει οι
ρυθμιστικές Αρχές να πάρουν θέση
γι’ αυτό το θέμα;  

- Τα τελευταία χρόνια η επιστημο-
νική κοινότητα αντιμετώπισε ένα τε-
ράστιο ηθικό δίλημμα. Λαμβάνοντας
υπόψη ότι από την εποχή του Ιππο-
κράτη η ιατρική είχε ως αρχή το
«Πρώτα μη βλάπτεις», σήμερα βρι-
σκόμαστε μπροστά σε ένα νέο δί-
λημμα. Στους σημερινούς καπνιστές

που αποτυγχάνουν συστηματικά να
κόψουν το κάπνισμα, αλλά η κατά-
σταση της υγείας τους καθιστά υπο-
χρεωτική τη μείωση της βλάβης του
καπνού, προτείνουμε τα εναλλακτικά
προϊόντα που προσφέρουν μειωμένη
έκθεση σε επιβλαβείς χημικές ουσίες;
Πιστεύω ακράδαντα ότι οι ρυθμιστικές
Αρχές θα πρέπει να πάρουν θέση
σε αυτό το θέμα με γνώμονα τα επι-
στημονικά δεδομένα και μακριά από
ιδεοληψίες ή προκαταλήψεις. Είναι
σημαντικό για τον γιατρό, τους επαγ-
γελματίες υγείας αλλά και το κοινό
να υπάρχει αρμόδια κρατική αρχή
που ελέγχει τα δεδομένα, τα αξιο-
λογεί και αποφασίζει ποια προϊόντα
μπορούν να αναφέρουν επισήμως
κάποια διαφορά από το τσιγάρο κατά
τη χρήση τους ως προς τη μείωση
βλάβης από το κάπνισμα.  

- Έχετε γράψει αρκετά άρθρα για
το ρυθμιστικό καθεστώς των προ-
ϊόντων καπνού. Θέλετε να μας εξη-
γήσετε συνοπτικά πως λειτουργεί
η νομοθεσία σε διεθνές επίπεδο; 

- Στην Ευρωπαϊκή Ένωση, η Οδηγία
για τα Προϊόντα Καπνού (Tobacco
Product Directive), ρυθμίζει όλα τα
θέματα που αφορούν την παραγωγή,
την εμπορία και την προώθηση των
παραδοσιακών προϊόντων καπνού
αλλά και των εναλλακτικών όπως τα
ηλεκτρονικά τσιγάρα και τα θερμαι-
νόμενα καπνικά προϊόντα. Αυτή την
περίοδο μάλιστα, έχουμε αναθεώ-
ρηση της υπάρχουσας οδηγίας και
είναι σε ανοιχτή διαβούλευση ώστε
σχετικοί φορείς, πανεπιστήμια αλλά
και οι ευρωπαίοι πολίτες γενικότερα
να εκφράσουν τις απόψεις τους. Η
Ελλάδα και η Κύπρος έχουν ένα από
τα πιο καινοτόμα ρυθμιστικά πλαίσια
παγκοσμίως που ελέγχουν και αξιο-
λογούν επιστημονικά τεκμηριωμέ-
νους ισχυρισμούς αναφορικά με τον
δυνητικά μειωμένο κίνδυνο των νε-
ότερων εναλλακτικών προϊόντων.
Πρόσφατα μάλιστα στην Ελλάδα εί-
χαμε την αδειοδότηση από το Υπουρ-
γείο Υγείας επιστημονικά τεκμηριω-

μένων ισχυρισμών για δύο θερμαι-
νόμενα προϊόντα καπνού των εται-
ρειών Philip Morris International
και British American Tobacco. Ο επι-
στημονικά τεκμηριωμένος ισχυρισμός
που αδειοδοτήθηκε ενημερώνει
τους καπνιστές πως η συγκέντρωση
χημικών ουσιών με αναγνωρισμένη
τοξικότητα που παράγονται κατά τη
χρήση των προϊόντων αυτών είναι
μικρότερη σε σύγκριση με το συμ-
βατικό κάπνισμα. Βέβαια η αδειοδό-
τηση αυτή για να μην οδηγηθεί το
κοινό σε λάθος συμπεράσματα και
θεωρήσει πως τα προϊόντα αυτά
είναι ακίνδυνα περιλαμβάνει τις σχε-
τικές απαραίτητες προειδοποιήσεις
όπως:  

• Μείωση στη συγκέντρωση χημι-
κών ουσιών με αναγνωρισμένη
τοξικότητα δεν σημαίνει αντί-
στοιχη μείωση του κινδύνου για
την υγεία  

• To αερόλυμα αυτών των προϊόν-
των καπνού περιέχει νικοτίνη
και άλλες επικίνδυνες χημικές
ουσίες  

• Αυτά τα προϊόντα καπνού βλά-
πτουν την υγεία σας και είναι
εθιστικά  

• Η καλύτερη επιλογή είναι η δια-
κοπή συνολικά της χρήσης καπνού
και προϊόντων νικοτίνης 

- Παρατηρείτε μια αύξηση της χρή-
σης εναλλακτικών προϊόντων από
τους εφήβους. Πως μπορούμε να
προστατεύσουμε τη νεολαία από
αυτά; 

- Η προστασία των εφήβων και
νέων θα πρέπει να είναι βασικό μέ-
λημα της Πολιτείας ο ρόλος της
οποίας ξεκινά με την θεσμοθέτηση
αυστηρών ρυθμίσεων που να απα-
γορεύουν την πρόσβαση των ανη-
λίκων σε οποιοδήποτε καπνικό προϊόν
και επεκτείνεται στους συχνούς
ελέγχους στην αγορά. Καμία ανοχή
στις καπνοβιομηχανίες για παραβά-
σεις στις εμπορικές πρακτικές τους
σχετικά με την προσέγγιση της νε-
ολαίας. Από εκεί και πέρα σημαντικό
ρόλο παίζει και η Επιστημονική Κοι-
νότητα και η Κοινωνία των Πολίτων.
Είναι σημαντικό να μην κουνάμε το
δάκτυλο μόνο, αλλά να ενημερώ-
νουμε για τις συνέπειες του καπνί-
σματος χρησιμοποιώντας σύγχρονη
γλώσσα και μέσα.  

- Τι θα συμβουλεύατε τους ασθενείς
σας που δεν διακόπτουν το κάπνισμα; 

- Ως ιατροί αντιμετωπίζουμε το δί-
λημμα αν πρέπει να προτείνουμε
ένα λιγότερο επιβλαβές προϊόν για
μια θανατηφόρα συνήθεια ή αν πρέ-
πει να επιμείνουμε μόνο στη διακοπή
του καπνίσματος και να αφήσουμε
τους καπνιστές να αποφασίσουν
μόνοι τους. Προσωπικά αντιμετωπίζω
την κάθε περίπτωση ασθενή εξατο-
μικευμένα. Όμως σε ένα ασθενή
μου που επανειλημμένα έχει προ-
σπαθήσει να διακόψει χωρίς επιτυχία,
θα τον ενημέρωνα για τα δεδομένα
γύρω από τα εναλλακτικά προϊόντα.
Άλλωστε, όπως είπε ο Μαρκ Τουέιν,
«Το να κόψεις το κάπνισμα είναι το
πιο εύκολο πράγμα στον κόσμο. Το
ξέρω γιατί το έχω κάνει χιλιάδες φο-
ρές.» 

- Εκτός από το κάπνισμα ποιους
άλλους παράγοντες  θεωρείτε κα-
θοριστικούς για μια υγιή καρδιά;  

- Φυσικά το φύλο, η ηλικία, η υπέρ-
ταση, η υψηλή χοληστερίνη, ο δια-
βήτης είναι εξίσου καθοριστικοί για
την καρδιαγγειακή μας υγεία, αλλά
ας επικεντρωθούμε σήμερα στη ση-
μασία διακοπής του καπνίσματος
που είναι ένα τεράστιο βήμα. 

Εναλλακτικά προϊόντα,
όφελος ή κίνδυνος για τη δημόσια υγεία; 

Ο Δρ Δημήτρης Ρίχτερ, είναι Διευθυντής της Β’ Καρδιολογικής Κλινικής στην Ευρωκλινική Αθηνών
και Αντιπρόεδρος του Ελληνικού Ιδρύματος Καρδιολογίας.

Είναι σημαντικό να
υπάρχει αρμόδια κρατική

αρχή που ελέγχει τα
δεδομένα, τα αξιολογεί και
αποφασίζει ποια προϊόντα

μπορούν να αναφέρουν
επισήμως κάποια

διαφορά από το τσιγάρο
κατά τη χρήση τους ως
προς τη μείωση βλάβης

από το κάπνισμα.  
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Kι ενώ σε μεγάλους τραπεζικούς 
ομίλους (και τεχνολογικούς κο-
λοσσούς) της ∆ύσης αποφασίζο-
νται μαζικές απολύσεις και μειώ-
σεις αμοιβών, οι θέσεις εργασίας 
σε τράπεζες παραμένουν άφθο-
νες και οι μισθοί αυξάνονται σε 
μια γωνιά του κόσμου που κανείς 
δεν θα φανταζόταν, τη Σαουδική 
Αραβία. Πρόκειται για μια έκρηξη 
μισθών χάρις στην πολιτική επέ-
κτασης του πρίγκιπα διαδόχου 
Μοχάμεντ μπιν Σαλμάν, ο οποίος 
έχει κρατικά ταμεία γεμάτα με-
τρητά από τις εξαγωγές πετρε-
λαίου και είναι αποφασισμένος 
να κάνει τη χώρα μια οικονομική 
δύναμη. Κρατικοί φορείς, όπως το 
Ταμείο ∆ημοσίων Επενδύσεων, 
με περιουσιακά στοιχεία άνω των 
600 δισ. δολαρίων, προσλαμβά-
νουν με ιλιγγιώδη ταχύτητα συ-
χνά προσωπικό από ξένες εται-
ρείες που εδρεύουν στη χώρα. Οι 
τράπεζες της Γουόλ Στριτ, όπως 
αναφέρει σε σχετικό δημοσίευ-
μά του το ειδησεογραφικό πρα-

κτορείο Bloomberg, επιθυμούν 
επίσης απελπισμένα να επεκτα-
θούν, λόγω των εξαγγελιών για 
επιχειρηματικές συμφωνίες υπό 
το πρίσμα μεγάλων οικονομικών 
μεταρρυθμίσεων στη χώρα. Αλλά 

δεν παύουν όλα αυτά να αποτε-
λούν μια πρόκληση.

Ενώ ο ηγέτης της Σαουδικής 
Αραβίας, Μπιν Σαλμάν, έχει χα-
λαρώσει πολλούς κοινωνικούς 
κανονισμούς, το αλκοόλ εξακο-

λουθεί να απαγορεύεται και οι 
εξωσυζυγικές σχέσεις και η ομο-
φυλοφιλία να παραμένουν κολά-
σιμες ως «ηθικά εγκλήματα». Οι 
αυστηροί κανόνες και η προοπτι-
κή ενός μονότονου τρόπου ζωής 
στο Ριάντ συχνά κάνουν τους 
ξένους απρόθυμους να μετακι-
νηθούν εκεί, όταν παράλληλα 
έμπειροι ντόπιοι υπάλληλοι βρί-
σκονται σε έλλειψη. Αυτό τροφο-
δοτεί έναν ανταγωνισμό για την 
εξεύρεση ταλέντων και αυξάνει 
τους μισθούς, λένε οι τραπεζίτες. 
Η Recruiter Hays εκτιμά πως τα 
περισσότερα τραπεζικά στελέχη 
στη Σαουδική Αραβία μπορούν 
να κερδίζουν περίπου 20% πε-
ρισσότερα από τους ομολόγους 

τους στα δυτικά χρηματοπιστω-
τικά κέντρα. Τα εκπατρισθέντα 
στελέχη, που επιθυμούν να μετε-
γκατασταθούν εκεί από το γειτο-
νικό Ντουμπάι, μπορούν να ζη-
τήσουν 20% έως 35% επιπλέον 
αμοιβή, σύμφωνα με την εταιρεία 
στελέχωσης Mark Williams. Οι 
ανώτεροι υπάλληλοι έχουν τη δυ-
νατότητα να απαιτήσουν ακόμη 
περισσότερα. Η «Σαουδική Αρα-
βία είναι σαν την Κίνα πριν από 
δύο δεκαετίες», δήλωσε η Κάρ-
μεν Χάνταντ, αντιπρόεδρος της 
Citigroup και υψηλόβαθμη αξιω-
ματούχος του βασιλείου. Ταυτό-
χρονα, οι ταχύρρυθμες οικονομι-
κές μεταρρυθμίσεις δημιουργούν 
νέες προκλήσεις, «όπως μια συνε-

χιζόμενη μάχη για εντοπισμό τα-
λαντούχων επαγγελματιών στον 
χρηματοπιστωτικό τομέα», εί-
πε η Χάνταντ, η οποία βοήθησε 
στην ανανέωση της παρουσίας 
της τράπεζας έπειτα από 13 χρό-
νια απουσίας. Οι θέσεις αντιπρο-
έδρων έχουν ετήσιο μισθό από 
225.000 έως 255.000 δολάρια στη 
Σαουδική Αραβία, σύμφωνα με 
έρευνα της Hays. Αυτό είναι πε-
ρίπου 10% έως 20% υψηλότερο 
από τους μισθούς του Λονδίνου, 
σύμφωνα με μια έκθεση του 2022 
της Dartmouth Partners. Τα μπό-
νους είναι συνήθως περισσότε-
ρα από το 100% του μισθού ενός 
τραπεζίτη σε καλές χρονιές.

Εν τω μεταξύ, το Ταμείο ∆ημο-

σίων Επενδύσεων προσλαμβάνει 
και επεκτείνεται ταχέως, ώστε να 
απογαλακτίσει τη χώρα από το 
πετρέλαιο, και σήμερα απασχολεί 
2.000 εργαζομένους από 40 προ 
δεκαετίας. Προσφέρει αυξήσεις 
30% στους νυν μισθούς, σύμφω-
να με άτομα που γνωρίζουν το 
θέμα. Τα περισσότερα πακέτα 
περιλαμβάνουν επίσης κάλυψη 
στέγης και διδάκτρων, αεροπορι-
κά εισιτήρια για επιστροφή στην 
πατρίδα, καθώς και αφορολόγητο 
μισθό, που σημαίνει ότι οι ομο-
γενείς που μετακομίζουν στη Σα-
ουδική Αραβία από χώρες όπως 
το Ηνωμένο Βασίλειο λαμβάνουν 
τεράστια κίνητρα.

BLOOMBERG

Τα περισσότερα τραπεζικά στελέχη στη Σαουδική Αραβία μπορούν να κερδίζουν περίπου 20% περισσότερα από τους ομολόγους τους στα δυτικά χρηματο-
πιστωτικά κέντρα.
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Χρυσούς μισθούς 
για τραπεζικά
στελέχη δίνει 
η Σαουδική Αραβία
Στόχος του Ριάντ η μεγάλη ανάπτυξη 

του χρηματοπιστωτικού τομέα

Οι αυστηροί κανόνες 
και η προοπτική ενός 
μονότονου τρόπου 
ζωής στο Ριάντ 
τροφοδοτεί 
τον ανταγωνισμό και 
αυξάνει τους μισθούς, 
λένε οι τραπεζίτες.

Στις 12 Μαρτίου, καθώς πολλές 
τράπεζες των ΗΠΑ ταλαιπωρού-
νταν από μια κρίση εμπιστοσύ-
νης, η JPMorgan Chase & Co. 
επικεντρώθηκε στην προβλημα-
τική First Republic Bank για να 
τη στηρίξει, δίνοντάς της χρη-
ματοδότηση της τάξεως των 10 
δισ. δολαρίων, όπως ανέφεραν 
δύο καλά πληροφορημένες πη-
γές. Ωστόσο αυτό δεν απέτρε-
ψε τους καταθέτες να κάνουν 
αναλήψεις, ενώ αποδείχθηκε ότι 
ήταν και η απαρχή αλυσιδωτών 
γεγονότων που μετατόπισαν τον 
έλεγχο της εν λόγω τράπεζας 
στα χέρια του Τζέιμι Ντάιμον 
και της JPMorgan, της οποίας 
διατελεί διευθύνων σύμβουλος. 
Οπως αναφέρει δημοσίευμα του 
Bloomberg, οι πρώτοι σπόροι 
της μετέπειτα κατάρρευσης 
της First Republic Bank ήταν 
τα υπέρογκα στεγαστικά δάνεια 
σε ιδιώτες. Στις αρχές της δε-
καετίας του 1980 ο πρόεδρος 
της First Republic, Τζιμ Χέρ-
μπερτ, ο οποίος τότε διοικούσε 
τη San Francisco Bancorp, ήθε-
λε να αναλάβει νέο εγχείρημα, 
καθώς οι πελάτες της περιοχής 
του κόλπου του Σαν Φρανσίσκο 

ζητούσαν ασυνήθιστα μεγάλα 
δάνεια για να αγοράσουν ακριβά 
ακίνητα εκεί. «Γιατί δεν προχω-
ράμε δύο από αυτά και να δούμε 
πώς θα πάνε; ∆εν μπορεί να χρε-
οκοπήσει ολόκληρη η τράπεζα», 
είπε ο Χέρμπερτ στον πρόεδρο 
της San Franciso Bancorp, σύμ-
φωνα με πρακτικά της συνομιλί-

ας που είναι δημοσιευμένα στον 
ιστότοπο της First Republic.

Αρκετά χρόνια αργότερα 
και αφότου ο Χέρμπερτ είχε 
εγκαταλείψει τη San Francisco 
Bancorp και είχε συμπήξει τη 
First Republic, η νέα του τράπε-
ζα έγινε γνωστή για ενυπόθηκα 
δάνεια αποπληρωμής μόνο τό-
κων για ένα χρονικό διάστημα, 
με χαμηλά επιτόκια, σε δανειο-

λήπτες με υψηλά εισοδήματα. 
Τυπικά, δεν χρειαζόταν να αρ-
χίσουν να αποπληρώνουν το κε-
φάλαιο για μια δεκαετία. Η ζή-
τηση για τα δάνεια αυξήθηκε 
κατά τη διάρκεια της πανδημίας, 
διότι οι πελάτες με οικονομική 
επιφάνεια έψαχναν στεγαστικά 
δάνεια, τα οποία θα τους επέτρε-
παν να διατηρήσουν το μεγαλύ-
τερο μέρος των χρημάτων τους 
σε επενδύσεις υψηλότερης από-
δοσης. Η τάση αυτή βοήθησε τη 
First Republic να διπλασιάσει 
τα περιουσιακά της στοιχεία σε 
τέσσερα χρόνια, ενώ παράλληλα 
συνέτεινε και στην αποδόμησή 
της. Συν τοις άλλοις, η συμφωνία 
εξαγοράς της εγείρει ερωτήματα 
σχετικά με τους κινδύνους που 
διατρέχουν τράπεζες πολύ με-
γάλες για να πτωχεύσουν, την 
ποιότητα του ελέγχου από τις 
ρυθμιστικές αρχές στον τραπε-
ζικό κλάδο, αλλά και την απο-
φασιστικότητα της κυβέρνησης 
του Αμερικανού προέδρου Τζο 
Μπάιντεν να εμποδίσει τις εται-
ρείες να γίνουν πολύ ισχυρές 
μέσω συμφωνιών.

Η JPMorgan αγόρασε τη 
First Republic τη ∆ευτέρα σε 

μια κρατική δημοπρασία, ενώ 
είχαν προηγηθεί αποτυχημέ-
νες προσπάθειες διάσωσης επί 
εβδομάδες, καθώς και ματαί-
ωση συζητήσεων, στις οποίες 
συμμετείχαν μερικά από τα πιο 
ισχυρά στελέχη της Γουόλ Στριτ 
και Αμερικανοί αξιωματούχοι. 
Τέσσερις πλειοδότες, συμπερι-
λαμβανομένης της JPMorgan, 
έφτασαν στον τελικό γύρο της 
δημοπρασίας το βράδυ της πε-
ρασμένης Κυριακής, είπε μία 
από τις πηγές. Η JPMorgan δεν 
γνώριζε μέχρι τη 1.15 π.μ. στη 
Νέα Υόρκη ότι είχε κερδίσει, πα-
ρόλο που οι τελικές προσφορές 
έπρεπε αρχικά να γίνουν αρκε-
τές ώρες πριν. Κάποια στιγμή 
αργά το βράδυ, καθώς ο Τζέιμι 
Ντάιμον και άλλα ανώτερα στε-
λέχη της JPMorgan περίμεναν 
το αποτέλεσμα, η σιωπή από 
τον Ομοσπονδιακό Οργανισμό 
Ασφάλισης Καταθέσεων τους 
έκανε να πιστεύουν ότι είχαν 
χάσει, ανέφερε μία από τις πη-
γές. Η τελική συμφωνία εξαγο-
ράς, τέλος, εδραιώνει τη φήμη 
του Τζέιμι Ντάιμον ως ενός από 
τους ισχυρότερους τραπεζίτες 
των ΗΠΑ.

Η JPMorgan αγόρασε τη First Republic τη ∆ευτέρα σε μια κρατική δημοπρασία. Τέσσερις πλειοδότες, συμπεριλαμβανομένης της JPMorgan, έφτασαν 
στον τελικό γύρο της δημοπρασίας το βράδυ της περασμένης Κυριακής.
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Στη δεκαετία του 1980 τα αίτια
π τώσης της First Republic Bank
Ξεκίνησε να χορηγεί στεγαστικά δάνεια αποπληρωμής μόνο τόκων για μία 10ετία

Ξεκίνησε νέος γύρος αγωγών από 
εκατοντάδες ομολογιούχους της 
Credit Suisse Group κατά της 
Αρχής της Ελβετίας, η οποία εί-
ναι υπεύθυνη για τη ρύθμιση 
του τραπεζικού τομέα της χώ-
ρας, διότι τίτλοι της πρώτης που 
κατείχαν και είχαν αξία σχεδόν 
1,7 δισ. δολαρίων εξανεμίστη-
καν. Αυτό συνέβη κατά τη δι-
αδικασία εξαγοράς της Credit 
Suisse από τον επίσης ελβετικό 
τραπεζικό όμιλο UBS Group με 
κρατική διαμεσολάβηση, ώστε 
να αποφευχθεί η χρεοκοπία της 
πρώτης. Η δικηγορική εταιρεία 
Pallas Partners, η οποία κατέθε-
σε την αγωγή σε ελβετικό δικα-
στήριο στις 18 Απριλίου, δήλω-
σε πως η ρυθμιστική αρχή δεν 
είχε το δικαίωμα να επιβάλει την 
απομείωση των περιουσιακών 
στοιχείων των ομολογιούχων. Εξ 
ου και αιτάται την πλήρη αποζη-
μίωση των πελατών της, στους 
οποίους συγκαταλέγονται 90 θε-
σμικοί επενδυτές και διαχειρι-
στές περιουσιακών στοιχείων 
με 1,35 δισ. δολάρια στα λεγό-
μενα πρόσθετα ομόλογα κατη-
γορίας 1 (ΑΤ1), καθώς και 700 
πελάτες λιανικής και οικογενει-
ακών γραφείων, που αντιστοι-
χούν σε τίτλους αξίας περίπου 
300 εκατ. δολαρίων. «Πρόκειται 
για κατάχρηση της διαδικασίας, 
η οποία δεν θα έπρεπε να χρησι-
μοποιηθεί από την Ελβετία για να 
μπορέσει η UBS να εξαγοράσει 
την Credit Suisse εις βάρος των 
κατόχων AT1», δήλωσε η ιδρύ-
τρια και διευθύνουσα σύμβουλος 
της δικηγορικής εταιρείας Pallas 
Partners, Νατάσα Χάρισον.

Οι πιο πρόσφατες καταγγελί-
ες σημαίνουν ότι οι επενδυτές, 
που αντιπροσωπεύουν περισ-
σότερο από το ένα τρίτο των 17 
δισ. δολαρίων σε ομόλογα AT1 
που εκδόθηκαν από την Credit 
Suisse, τώρα προσπαθούν να 
ανακτήσουν τα κεφάλαιά τους. 
Τον Απρίλιο είχε προηγηθεί η 
αμερικανική δικηγορική εται-
ρεία Quinn Emmanuel, η οποία 
είχε καταθέσει αγωγή σε ελβε-
τικό δικαστήριο, εκπροσωπώ-
ντας περισσότερους από 400 θε-
σμικούς επενδυτές που κατείχαν 
AT1 αξίας περίπου 4,5 δισ. δο-
λαρίων και τουλάχιστον ακόμη 
δύο άλλες αγωγές έχουν κατα-

τεθεί. Αξίζει να σημειωθεί πως 
τα ομόλογα ΑΤ1, τα οποία δημι-
ουργήθηκαν μετά την οικονομική 
κρίση του 2008, κατατάσσονται 
στη χαμηλότερη βαθμίδα τρα-
πεζικού χρέους και υπόσχονται 
παχυλές αποδόσεις σε καλές επο-
χές. Ωστόσο, δέχονται το πρώτο 
χτύπημα, όταν μια τράπεζα αντι-
μετωπίζει προβλήματα. Ακόμη 
και οι μέτοχοι, συνήθως οι πρώ-
τοι, που πλήττονται με το ντόμι-
νο των επιπτώσεων σε περίπτω-
ση χρεοκοπίας, κατόρθωσαν και 
έσωσαν κάτι από τις επενδύσεις 
τους, όταν οι αρχές της Ελβετί-
ας σχεδίασαν την εξαγορά της 
Credit Suisse, ενώ οι κάτοχοι των 
AT1 έφυγαν χωρίς τίποτα στα χέ-
ρια. Πολλοί ομολογιούχοι, τέλος, 
εξαγριώθηκαν, ενώ οι ευρωπαϊκές 
ρυθμιστικές αρχές έσπευσαν να 
καθησυχάσουν τους επενδυτές 
ότι η ελβετική συμφωνία ήταν 
η  εξαίρεση και όχι ο κανόνας.

BLOOMBERG 

Νέες αγωγές κατέθεσαν
ομολογιούχοι
της Credit Suisse

Ανάμεσά τους 90 
θεσμικοί επενδυτές, 
καθώς και 700 
πελάτες λιανικής 
και οικογενειακών 
γραφείων. 

Οι αποτυχημένες προ-
σπάθειες διάσωσης 
της αμερικανικής τρά-
πεζας και το παρασκή-
νιο εξαγοράς της από 
την JPMorgan.

Κατά τη διαδικασία εξαγοράς της 
Credit Suisse από τον επίσης ελβετι-
κό τραπεζικό όμιλο UBS Group εξα-
νεμίστηκαν ομόλογα ΑΤ1 αξίας 17 
δισ. δολαρίων.
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Στην Ανατολή μετατοπίζεται πλέον 
το κέντρο βάρους της παγκόσμι-
ας οικονομίας καθώς το μεγαλύ-
τερο μέρος της ανάπτυξής της θα 
προέλθει φέτος από την Ασία και 
βέβαια κατά κύριο λόγο από τους 
ισχυρότερους μοχλούς της, την 
Κίνα και την Ινδία. Σύμφωνα με 
τις εκτιμήσεις του ∆ΝΤ, φέτος 
η Ασία θα συνεισφέρει το 70% 
της παγκόσμιας ανάπτυξης, την 
ώρα που ο υπόλοιπος κόσμος και 
προπαντός οι ανεπτυγμένες και 
πλούσιες οικονομίες θα επιβρα-
δύνονται εξαιτίας ενός συνδυα-
σμού αρνητικών παραγόντων, 
από τις αυξήσεις των επιτοκίων 
μέχρι τον παρατεταμένο πόλεμο 
της Ρωσίας στην Ουκρανία. Ειδι-
κότερα, οι οικονομικοί γίγαντες 
της Ασίας, η Κίνα και η Ινδία, θα 
συνεισφέρουν το 50% της παγκό-
σμιας ανάπτυξης.   

Περιγράφοντας τις οικονομι-
κές αντοχές της «πιο δυναμικής 
περιοχής στον κόσμο», όπως χα-
ρακτηρίζει την περιοχή Ασίας - 
Ειρηνικού, το ∆ΝΤ εκτιμά πως 
θα σημειώσει αύξηση ΑΕΠ κατά 
4,6% στη διάρκεια του έτους, με-
τά την ανάπτυξη 3,8% που κατέ-
γραψε το 2022. Η νέα πρόβλεψη 
του Ταμείου για την ταχύτατα 
αναπτυσσόμενη αυτή περιοχή 

είναι κατά 0,3 εκατοστιαίες μονά-
δες αναβαθμισμένη σε σύγκριση 
με την προηγούμενη, στην οποία 
προέβη τον Οκτώβριο, και το Τα-
μείο δικαιολογεί την αισιοδοξία 
του επικαλούμενο πρωτίστως 
την ανάκαμψη της Κίνας αλλά 
και την εξαιρετικά «ανθεκτική» 
ανάπτυξη της Ινδίας. Oπως το-
νίζει, η σημαντικότερη εξέλιξη 
στην περιοχή ήταν η επανεκκί-
νηση της οικονομίας της Κίνας 
και η εκτόξευση της κατανάλω-
σης στη χώρα, που δίνει ώθηση 
στην ανάπτυξη στην ευρύτερη 
περιοχή παρά τη μειωμένη ζή-
τηση από τον υπόλοιπο κόσμο. 
Προβλέπει τώρα πως στη διάρ-
κεια του έτους η κινεζική οικο-
νομία θα αναπτυχθεί κατά 5,2%, 
ενώ εκτιμά πως θα κυμανθούν 
από 4% έως 6% οι ρυθμοί ανά-
πτυξης των οικονομιών σε Μα-
λαισία, Φιλιππίνες και Λάος.    

Σε ό,τι αφορά την Ινδία, που 
τείνει να αναδειχθεί στην πολυ-
πληθέστερη χώρα στον κόσμο 
και κατά πολλούς πρόκειται να 
υπερβεί την Κίνα, το ∆ΝΤ προ-
βλέπει πως θα σημειώσει ανά-
πτυξη 5,9% μέσα στο τρέχον 
έτος. Υπογραμμίζει, επίσης, ότι 
η Κίνα, που υπήρξε επί δεκαε-
τίες η ατμομηχανή της ανάπτυ-

ξης στην περιοχή αλλά και στην 
παγκόσμια οικονομία, πρόκειται 
τώρα να επιβραδυνθεί εξαιτίας 
των αρνητικών δημογραφικών 
εξελίξεων αλλά και της επιβρά-
δυνσης της παραγωγικότητάς 
της. Εξάλλου, παρά τη γενικό-
τερη αισιοδοξία που εκφράζει 
για τις προοπτικές των οικονομι-
ών της περιοχής και ειδικότερα 
για τις αναδυόμενες οικονομίες, 
το Ταμείο υποβαθμίζει τώρα τις 
εκτιμήσεις του για τις οικονο-
μίες Ιαπωνίας, Αυστραλίας, Νέ-

ας Ζηλανδίας, Σιγκαπούρης και 
Νότιας Κορέας. Υποβαθμίζει την 
πρόβλεψή του για ανάπτυξη της 
Ιαπωνίας στο 1,3% επικαλού-
μενο «την αναιμική εξωτερική 
ζήτηση και τις μειωμένες επεν-
δύσεις, αλλά και τις παρενέργει-
ες της απογοητευτικά χαμηλής 
ανάπτυξης το τελευταίο τρίμηνο 
του περασμένου έτους».  

«Αν αυξηθεί η ζήτηση από την 
Κίνα μπορεί να προσφέρει κά-
ποια στήριξη στις ανεπτυγμένες 
οικονομίες της περιοχής, αλλά 
μάλλον θα εξουδετερωθεί από 
άλλους εξωτερικούς και εγχώ-
ριους αρνητικούς παράγοντες», 
τονίζει σχετικά το Ταμείο.  Επι-
σημαίνει, δε, πως ο μεγαλύτερος 
κίνδυνος προέρχεται από τυχόν 
επιπτώσεις της αύξησης των επι-
τοκίων στις ΗΠΑ και των ρωγμών 
που έχουν προκαλέσει στην εφο-
διαστική αλυσίδα οι γεωπολιτι-
κές εντάσεις και η αποσύνδεση 

των οικονομιών. Αναφερόμενος 
στις προκλήσεις που αντιμετωπί-
ζουν οι οικονομίες της ευρύτερης 
περιοχής ο Κρίσνα Σρινιβασάν, 
διευθυντής του ∆ΝΤ για θέμα-
τα Ασίας - Ειρηνικού, αναφέρ-
θηκε στον υψηλό πληθωρισμό 
και υπογράμμισε πως οι κεντρι-
κές τράπεζες πρέπει να παρα-
μείνουν πιστές στην αυστηρή 
νομισματική και δημοσιονομι-
κή πολιτική ώστε να ανακόψουν 
τις πληθωριστικές πιέσεις και να 
σταθεροποιήσουν το αυξανόμε-
νο δημόσιο χρέος των χωρών. Το 
Ταμείο επισημαίνει επίσης πως 
μέχρι στιγμής τα χρηματοπιστω-
τικά συστήματα των χωρών της 
Ασίας δεν έχουν αντιμετωπίσει 
κανέναν ουσιαστικό αντίκτυπο 
από την πρόσφατη τραπεζική 
κρίση στις ΗΠΑ και την Ευρώπη. 
Τονίζει, ωστόσο, ότι οι αρμόδιες 
αρχές πρέπει να παρακολουθούν 
προσεκτικά και να καταγράφουν 

τις εξελίξεις, δεδομένης της υψη-
λής μόχλευσης από νοικοκυριά 
και επιχειρήσεις.  

Παράλληλα, όμως, υπογραμμί-
ζει πως οι οικονομίες της περιο-
χής Ασίας - Ειρηνικού ενδέχεται 
να πληγούν από τα παρεπόμενα 
των γεωπολιτικών εντάσεων στις 
οποίες εμπλέκεται η Κίνα. Σημει-
ωτέον ότι σχετικά πρόσφατα το 
Ταμείο είχε υπολογίσει πως οι 
γεωπολιτικές εντάσεις ενδέχε-
ται να πλήξουν τις επενδύσεις 
και να οδηγήσουν σε μακροπρό-
θεσμη μείωση του παγκόσμιου 
ΑΕΠ κατά 2%. Οπως υπογραμ-
μίζει χαρακτηριστικά, «ο κίνδυ-
νος του περαιτέρω κατακερματι-
σμού του παγκόσμιου εμπορίου 
αυξάνεται αν εξετάσει κανείς τις 
εμπορικές διενέξεις που είναι σε 
εξέλιξη ανάμεσα στην Κίνα και 
τις ΗΠΑ, όπως και τη γεωπολιτι-
κή ένταση ανάμεσα στη Ρωσία 
και την Ουκρανία».

Το Ταμείο προβλέπει 
πως στη διάρκεια 
του έτους η κινεζική 
οικονομία θα αναπτυ-
χθεί κατά 5,2% 
και η ινδική κατά 5,9%. 

Από Κίνα
και Ινδία το 50%
της παγκόσμιας
ανάπτυξης  
Το ΔΝΤ αναβαθμίζει τις προβλέψεις του

για την αύξηση του ΑΕΠ χωρών της Ασίας  

Κατεβάστε την εφαρμογή της
Καθημερινής Κύπρου στο κινητό σας

Μείνετε ενημερωμένοι!

H No1 ενημερωτική
εφαρμογή

στην Κύπρο 

Ηδη από πέρυσι τον ∆εκέμβριο 
ο ελβετικός τραπεζικός όμιλος 
της UBS εξέταζε τον πιθανό 
αντίκτυπο μιας εξαγοράς της 
ανταγωνιστικής Credit Suisse, 
δηλαδή μήνες πριν οργανωθεί 
εσπευσμένα η διαδικασία αυτή 
με τη μεσολάβηση των Αρχών 
της Ελβετίας, στις αρχές Μαρτί-
ου, σύμφωνα με τελευταία στοι-
χεία. Πρόκειται για κατάθεση 
στην Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς 
των ΗΠΑ (SEC), η οποία έδειξε 
επίσης ότι η UBS κατέληξε στο 
συμπέρασμα τον Φεβρουάριο 
ότι η αγορά της Credit Suisse 
δεν ήταν επιθυμητή, αλλά ότι 
θα έπρεπε να προετοιμαστεί σε 
περίπτωση που η αντίπαλός της 
αντιμετωπίσει «σοβαρές οικονο-
μικές δυσκολίες». Η αποκάλυψη 
αυτή με ημερομηνία 26 Απριλί-
ου δίνει και την πιο ξεκάθαρη 
μέχρι στιγμής εικόνα για τον 
τρόπο σκέψης της ελβετικής 
τράπεζας UBS. Συν τοις άλλοις, 
δείχνει ότι μελετούσε την κατά-
σταση της Credit Suisse αρκε-
τό καιρό πριν από τη σύναψη 
της συμφωνίας διάσωσης. Τον 
Μάρτιο, συγκεκριμένα, η UBS 
συμφώνησε να εξαγοράσει την 
Credit Suisse για 3 δισ. ελβετι-
κά φράγκα (3,4 δισ. δολάρια) και 
δήλωσε ότι θα αναλάβει ζημίες 
έως και 5 δισ. φράγκων ως μέρος 
μιας διάσωσης που τη στηρίζει 
το κράτος με κονδύλια ύψους 
250 δισ. φράγκων.

Τον Φεβρουάριο, η ρυθμι-
στική αρχή του χρηματοοικο-
νομικού τομέα της Ελβετίας, 
FINMA, σημείωσε ότι παρακο-
λουθεί στενά την Credit Suisse, 
δεδομένου ότι αντιμετωπίζει 
«σοβαρές» εκροές, προσθέτο-
ντας, πάντως, τη σταθεροποιη-
τική επίδραση των αποθεμάτων 
ρευστότητάς της. Μέρες πριν 
από τη διάσωση, η ρυθμιστική 
αρχή και η κεντρική τράπεζα, 
ενώ υποσχέθηκαν χρηματοδό-
τηση, εάν χρειαζόταν, έκριναν 
πως η Credit Suisse παρέμενε 
υγιής. Εκριναν πως όφειλαν να 

παρέμβουν μόνον αφού οι πε-
λάτες, που είχαν ταραχθεί από 
την κατάρρευση δύο μεσαίου 
μεγέθους τραπεζών των ΗΠΑ, 
συνέχισαν να αντλούν χρήματα 
από το πιστωτικό ίδρυμα ηλικίας 
167 ετών, που μάστιζαν τα σκάν-
δαλα. Αργότερα η FINMA υπε-
ρασπίστηκε τις ενέργειές της, 
λέγοντας ότι είχε ανταποκριθεί 
γρήγορα και ζήτησε περισσότε-
ρες εξουσίες για να κληθούν οι 
τράπεζες να λογοδοτήσουν. Από 
τότε οι ελβετικές αρχές και η 
UBS αγωνίζονται να ολοκληρώ-
σουν την εξαγορά το συντομότε-
ρο δυνατόν, σε μια προσπάθεια 
να διατηρήσουν τους πελάτες 
και τους υπαλλήλους της Credit 
Suisse, όπως αναφέρει σε δημο-
σίευμά του το ειδησεογραφικό 
πρακτορείο Ρόιτερς. Απευθυνό-

μενος στο κοινό σε ένα οικονο-
μικό συνέδριο στη Ζυρίχη, την 
Τετάρτη, ο διευθύνων σύμβου-
λος της UBS, Σέρτζιο Ερμότι,, 
δήλωσε ότι η τράπεζα στοχεύει 
να κλείσει τη συμφωνία μέχρι τα 
τέλη Μαΐου ή τις αρχές Ιουνίου. 
Η UBS ανέφερε στην κατάθεσή 
της πως η συγχώνευση εξακο-
λουθεί να απαιτεί έγκριση από 
τις ρυθμιστικές αρχές στην Ευ-
ρωπαϊκή Ενωση, την Ινδία, την 
Ιαπωνία, το Μεξικό και τη Νό-
τια Κορέα. Τον περασμένο μήνα 
εξασφάλισε προσωρινή έγκριση 
από τις αντιμονοπωλιακές αρ-
χές της Ευρωπαϊκής Ενωσης, 
ενώ η Ομοσπονδιακή Τράπεζα 
των ΗΠΑ ενέκρινε την εξαγο-
ρά των θυγατρικών της Credit 
Suisse στις ΗΠΑ από τον όμι-
λο UBS. Τέλος, στην κατάθεση 
στην Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς 
επισημαίνεται πως η συγχώνευ-
ση θα μπορούσε να τερματιστεί 
εάν «οι όροι ολοκλήρωσής της 
δεν έχουν εκπληρωθεί» έως τον 
∆εκέμβριο, αλλά ότι τυχόν μη 
εξασφαλισθείσες εγκρίσεις των 
Αρχών δεν θα λογίζονται ως πα-
ραβίαση όρων από την UBS.

REUTERS

Εξέταζε από τον 
Δεκέμβριο τον πιθανό 
αντίκτυπο ενός deal 
με την ανταγωνι-
στική της τράπεζα.

Η Credit Suisse από πέρυσι 
στα ραντάρ της UBS

Ο διευθύνων σύμβουλος της UBS, Σέρτζιο Ερμότι, δήλωσε ότι η τράπεζα 
στοχεύει να κλείσει τη συμφωνία εξαγοράς της Credit Suisse μέχρι τα τέ-
λη Μαΐου ή τις αρχές Ιουνίου.
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Οι Κτηματικές Επιδόσεις του Απριλίου

Πυρετός
μεγάλων
τουριστικών
επενδύσεων
Σχέδια που ξεπερνούν το 1 δισ. ευρώ
σε Κρήτη, Ακτιο - Βόνιτσα, Τζια, Αργολίδα

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

«Ανεβάζουν στροφές» οι επενδύ-
σεις για την ανάπτυξη σύνθετων
τουριστικών καταλυμάτων, τα
οποία συνδυάζουν υπηρεσίες φι-
λοξενίας και κατοικίες, διαθέσιμες
προς πώληση ή εκμετάλλευση. Το
τέλος της πανδημίας και οι θετικές
προβλέψεις για τον τουρισμό στη
χώρα τα επόμενα χρόνια ωθούν
όλο και περισσότερους επενδυτές
να επιταχύνουν τις διαδικασίες
για την έναρξη των έργων τους.
Εντός του 2023 αναμένεται η εκ-
κίνηση τουλάχιστον τριών τέτοιων
επενδύσεων, συνολικού ύψους
της τάξεως των 950 εκατ. ευρώ.

Varko Bay
Στο πλαίσιο αυτό, μέχρι το τέλος

του έτους αναμένεται να ξεκινήσει
η ανάπτυξη του πολυτελούς θε-
ρέτρου Varko Bay στη χερσόνησο
Βαρκό, στην Πάλαιρο του Δήμου
Ακτίου-Βόνιτσας. Οπως ανέφερε,
ο κ. Λέον βαν ντερ Χέιντεν, επι-
κεφαλής της RND Investments,
φορέα της επένδυσης των 182
εκατ. ευρώ, μετά την πρόσφατη
έγκριση του προεδρικού διατάγ-

ματος για την πολεοδόμηση της
έκτασης των 181 στρεμμάτων, επι-
ταχύνονται οι προσπάθειες για
την εξασφάλιση της οικοδομικής
άδειας.

Στο ακίνητο πρόκειται να δη-
μιουργηθεί μία ξενοδοχειακή μο-
νάδα της αλυσίδας Banyan Tree
του ομίλου Accor, ενώ 30% της
έκτασης θα φιλοξενήσει επώνυμες
κατοικίες (branded residences),
που θα διατεθούν προς πώληση.
Συνολικά θα δημιουργηθούν 116
«κλειδιά» και 45 κατοικίες. Η δο-
μήσιμη επιφάνεια δεν θα ξεπεράσει
τα 27.000 τ.μ. Στόχος των επεν-
δυτών είναι να θέσουν σε λειτουρ-
γία το Varko Bay εντός του 2026. 

Elounda Hills
Εντός του επόμενου διμήνου

εκτιμάται ότι θα είναι σε θέση να
εκκινήσει μια ακόμα σημαντική
επένδυση στον τομέα των σύνθε-
των τουριστικών καταλυμάτων.
Πρόκειται για το Elounda Hills,
που προωθείται από την εταιρεία
Mirum Hellas, συμφερόντων του
Ρωσοϊσραηλινού επενδυτή ακινή-
των Βιτάλι Μπορίσοφ. Η επένδυση
αναμένεται να ξεπεράσει τα 500

εκατ. ευρώ και αφορά την ανά-
πτυξη συνολικής έκτασης 950
στρεμμάτων στην Ελούντα της
Κρήτης.

Σύμφωνα με τις προβλέψεις των
στελεχών που έχουν αναλάβει το
«τρέξιμο» της επένδυσης, οι ερ-
γασίες αναμένεται να ξεκινήσουν
κατά το δεύτερο εξάμηνο του 2023,
καθώς αυτήν την περίοδο ολοκλη-
ρώνεται η διαδικασία της έκδοσης
των απαιτούμενων αδειών. Η συ-
νολική δομήσιμη επιφάνεια θα
ανέλθει σε 130.000-140.000 τ.μ.,

που αντιστοιχεί σε περίπου 0,2%
του συνόλου της έκτασης.

Η πρώτη φάση της επένδυσης
προβλέπει την αξιοποίηση συνο-
λικά 550 στρεμμάτων. Εκεί, η Mi-
rum Hellas σχεδιάζει τη δημιουργία
ενός πολυτελούς ξενοδοχείου με
137 δωμάτια, 66 επώνυμες βίλες
(«branded») και 81 επώνυμα δια-
μερίσματα, παραλιακά κλαμπ,
εστιατόρια και μία μαρίνα. Παράλ-
ληλα, θα δημιουργηθεί κι ένα μικρό
μπουτίκ ξενοδοχείο 15 κλειδιών
στον χώρο της μαρίνας. 

Τη λειτουργία των ξενοδοχείων
και των κατοικιών έχει αναλάβει
η αμερικανική αλυσίδα 1 Hotels,
που αποτελεί δημιούργημα των
γόνων του Αμερικανού ιδρυτή του
ξενοδοχειακού ομίλου Starwood,
Μπάρι Στέρνλιχτ. Οι τιμές πώλησης
των branded κατοικιών ξεκινούν
από το περίπου 1,5 εκατ. ευρώ και

μπορεί να ξεπεράσουν τα 7,5 εκατ.
ευρώ. 

Σητεία
Για το δεύτερο εξάμηνο του 2023

προγραμματίζεται και η έναρξη της
κατασκευής της επένδυσης, ύψους
270 εκατ. ευρώ, που προωθεί η βρε-
τανική Minoan Plc., στο Κάβο Σίδερο,
στη Σητεία της Κρήτης. Σε πλήρη
λειτουργία, η τουριστική επένδυση
στον όρμο Φανερωμένης θα απο-
φέρει ετήσια έσοδα άνω των 100
εκατ. ευρώ από τη λειτουργία της
ξενοδοχειακής μονάδας που θα δη-
μιουργηθεί και από την εκμίσθωση
των τουριστικών κατοικιών. Σήμερα,
με βάση το προεδρικό διάταγμα που
έχει εκδοθεί και τις σχετικές απο-
φάσεις του ΣτΕ, επιτρέπεται η ανέ-
γερση 108.000 τ.μ. κτισμάτων, δη-
λαδή μόλις το 0,5% της συνολικής
έκτασης των 25.000 στρεμμάτων.

<<<<<<

Η επένδυση της Mirum
Hellas στην Ελούντα
της Κρήτης θα ξεπερά-
σει τα 500 εκατ. ευρώ.

Μέχρι το τέλος του έτους αναμένεται να ξεκινήσει η ανάπτυξη του πολυτελούς θερέτρου Varko Bay στη χερσόνησο
Βαρκό, στην Πάλαιρο του Δήμου Ακτίου-Βόνιτσας. Θα κατασκευασθεί μία ξενοδοχειακή μονάδα της αλυσίδας
Banyan Tree του ομίλου Accor, ενώ 30% της έκτασης θα φιλοξενήσει επώνυμες κατοικίες που θα διατεθούν προς
πώληση. 

Προβλήματα
στο Kilada Hills
Στον αντίποδα, η κατασκευή
του συγκροτήματος Kilada
Hills, ενός θερέτρου που θα
συνδύαζε ένα γήπεδο
γκολφ με κατοικίες και ξε-
νοδοχείο, στην Κοιλάδα της
Ερμιονίδας στην Αργολίδα,
πολύ κοντά στο Πόρτο Χέλι,
φαίνεται πως «παγώνει»,
τουλάχιστον για την ώρα. Αι-
τία είναι ασφαλώς η «κόν-
τρα» που ξέσπασε πριν από
μερικές εβδομάδες ανάμε-
σα στην Dolphin Capital In-
vestors (DCI) και τον κ. Μίλτο
Καμπουρίδη της Dolphin Ca-
pital Partners. Ενδεικτικό
είναι πως η πλευρά του κ.
Καμπουρίδη αναφέρει πως
οι εργασίες σταματούν μέ-
χρι να βρεθεί λύση, ενώ η
πλευρά της DCI διαμηνύει
πως η ανάπτυξη του Kilada
Hills, ένα έργο άνω των 400
εκατ. ευρώ, προχωράει κα-
νονικά. Στην έκταση των
870 στρεμμάτων είχε ξεκι-
νήσει η κατασκευή γηπέδου
γκολφ (μάλιστα το έργο έχει
προχωρήσει μέχρι το 50%),
έχουν γίνει έργα υποδομής
και το επόμενο διάστημα θα
προχωρούσε και η κατα-
σκευή του club house, σε
παρακείμενη παραλία. Στον
αντίποδα, η αποεπένδυση
της DCI από το έτερο έργο
που προωθούσαν οι δύο
πλευρές στην Τζια, το One &
Only, σημαίνει ότι το πολυτε-
λές συγκρότημα θα ολοκλη-
ρωθεί χωρίς απρόοπτα. Τον
Ιούλιο θα φιλοξενηθούν κά-
ποιες ιδιωτικές εκδηλώσεις,
ενώ η πλήρης λειτουργία
του συγκροτήματος των 150
εκατ. (περιλαμβάνει ξενο-
δοχείο, 75 βίλες και έως και
40 επώνυμες κατοικίες
προς πώληση) προγραμματί-
ζεται το 2024.

Με το κλείσιμο και του τέταρτου
μήνα αποδεικνύεται αυτό που όλοι
γνωρίζαμε εδώ και αρκετό καιρό.
Ότι δηλαδή υπάρχει η αγορά των
-τουλάχιστον- τριών ταχυτήτων.
Η Λευκωσία είναι η ταχύτητα του
ρελαντί. Κινεί το όχημά της προς
τα εμπρός, αλλά νωχελικά και με
μια διάθεση στάσεων για να απο-
λαύσει και το φρέντο της. Η Λεμε-
σός είναι η ταχύτητα του supercar.
Ανεβάζει στροφές σε επίπεδα που
άλλοι κινητήρες απλά κάνουν έκρη-
ξη, και κινεί το όχημά της στη στρα-
τόσφαιρα βλέποντας τα πολυώροφα
των άλλων πόλεων σαν … σπιρτό-
κουτα. Λάρνακα, Πάφος και Αμμό-
χωστος κινούνται σε μεσαίες τα-
χύτητες αλλά με διαφορετικού τύ-
που οχήματα:  η Αμμόχωστος είναι
της τάξης του μικρομεσαίου κάμ-
πριο που προτιμά το χαμηλό-μεσαίο
εύρος στροφών του κινητήρα για
να κινείται μεν με άνεση αλλά να
απολαμβάνει την ηλιοφάνεια όταν
αυτή υπάρχει. Η Λάρνακα είναι της
τάξης του εξελιγμένου υβριδικού
αυτοκινήτου που κινείται με σχε-
τική άνεση αλλά και ταχύτητα αν
υπάρχει δρόμος.  Και επειδή στη
Λάρνακα άρχισαν να ανοίγουν νέοι
«δρόμοι» η παρουσία της θα γίνεται
συνεχώς πιο αισθητή! Η Πάφος
προσομοιάζει του ηλεκτρικού αυ-
τοκινήτου. Δεν έχει φόβο ότι θα
μείνει από καύσιμα, αλλά μπορεί
να της τελειώσει αναπάντεχα το
range του αποθέματος της μπατα-
ρίας. Όμως κάθε πρωί ξεκινά μια
νέα μέρα με πλήρη φόρτιση!

Με αυτή την εισαγωγή, πάμε
λοιπόν να αναλύσουμε τα τελευταία
στοιχεία. Τον Απρίλιο του 2023 ση-
μειώθηκαν συνολικά 1.229 πωλή-
σεις (μεταβιβάσεις) ακινήτων. Συγ-
κρινόμενες αφενός με τον Μάρτιο
του 2023 είναι κατά 137 πωλήσεις

μειωμένες, ενώ συγκρινόμενες αφε-
τέρου με τον Απρίλιο του 2022 είναι
μειωμένες κατά μόλις 2%, αφού
πέρσι τον ίδιο μήνα καταγράφηκαν
1.255 πωλήσεις.  

Σε επίπεδο πωλητηρίων εγγρά-
φων (μελλοντικές μεταβιβάσεις συ-
ναλλαγών που έγιναν), η Παγκύπρια
εικόνα για τον Απρίλιο είναι ανε-
βασμένη κατά 27% σε σχέση με
τον Απρίλιο πέρσι, αφού κατατέ-
θηκαν συνολικά 1.192 πωλητήρια
έγγραφα, σε αντίθεση με 938 τον
Απρίλιο πέρσι. Η συνολική εικόνα
της πρώτης τετραμηνίας του 2023
είναι ανεβασμένη κατά 21% σε
σχέση με την αντίστοιχη περσινή
περίοδο σε ό,τι αφορά στα πωλη-
τήρια έγγραφα.

Η συνολική αξία συναλλαγών
τον Απρίλιο φέτος κυμάνθηκε πέριξ
των €291,7 εκ. -ποσό που είναι το
δεύτερο ψηλότερο της χρονιάς μέ-
χρι στιγμής, αλλά και κατά 18,6%
αυξημένο συγκρινόμενο με τον
Απρίλιο του 2022 όπου η συνολική
αξία συναλλαγών ήταν πέριξ των
€245,9εκ.  

Πώς διανέμεται αυτή η συνολική
απόδοση του μήνα μεταξύ των
επαρχιών;  

Η Λευκωσία κατέγραψε 311 πω-
λήσεις με συνολικό όγκο συναλ-
λαγών πέριξ των €44,3 εκ. Είχε με-

ρίδιο στη συνολική αγορά του Απρι-
λίου 25,3% επί του αριθμού πωλή-
σεων και μερίδιο 15,2% επί της
αξίας συναλλαγών. Καταγράφεται
σαν ο δεύτερος μέχρι τώρα χειρό-
τερος μήνας της χρονιάς για τη
Λευκωσία, και παρόλο που οι Απρί-
ληδες γενικά δεν είναι οι καλύτεροι
μήνες για τη Λευκωσία, εντούτοις
η συνεχής πτωτική πορεία των τε-
λευταίων έξι μηνών αρχίζει να προ-
καλεί κάποια νευρικότητα στην
αγορά. Επιπλέον, η Λευκωσία κα-
τέγραψε και 216 πωλητήρια έγγρα-
φα που είναι κατά 3% μειωμένα σε
σχέση με τον Απρίλιο του 2022. Ο
επόμενος μήνας θα είναι σημαν-
τικός για να διαφανεί αν η πόλη
και επαρχία Λευκωσίας έχει μπει
για τα καλά σε κύκλο ύφεσης ή αν
βρίσκεται σε άλλο τμήμα της καμ-
πύλης.

Η Λεμεσός κατέγραψε 266 πω-
λήσεις με συνολικό όγκο συναλ-
λαγών πέριξ των €141,2 εκ. Είχε
μερίδιο στη συνολική αγορά του
Απριλίου 21,6% επί του αριθμού
πωλήσεων και μερίδιο 48,4% επί
της αξίας συναλλαγών. Τον Απρίλιο
πέρσι είχε καταγράψει 345 συναλ-
λαγές συνολικής αξίας πέριξ των
€84,6 εκ. Επιπλέον, κατέγραψε και
426 πωλητήρια έγγραφα που είναι
κατά 29% αυξημένα σε σχέση με
τον Απρίλιο του 2022. Η τετραμηνία
για τη Λεμεσό έκλεισε με συνολική
αύξηση 24% στα πωλητήρια έγ-
γραφα. Η Λεμεσός ανέκαμψε από-
τομα μετά από 1-2 μήνες που έδειξε
κάποια σημεία κόπωσης και οδηγεί
ξανά την κούρσα της επένδυσης
σε ακίνητη περιουσία σε όλη την
Κύπρο.

Η Λάρνακα κατέγραψε 284 πω-

λήσεις με συνολικό όγκο συναλ-
λαγών πέριξ των €38,5 εκ. Είχε με-
ρίδιο στη συνολική αγορά του Απρι-
λίου 23,1% επί του αριθμού πωλή-
σεων και μερίδιο 13,2% επί της
αξίας συναλλαγών. Τον Απρίλιο
πέρσι είχε καταγράψει 206 συναλ-
λαγές συνολικής αξίας πέριξ των
€33,2 εκ. Επιπλέον, κατέγραψε και
214 πωλητήρια έγγραφα που είναι
κατά 36% αυξημένα σε σχέση με
τον Απρίλιο του 2022.  Συνολικά
η τετραμηνία για τη Λάρνακα είναι
34% ανεβασμένη στα πωλητήρια
έγγραφα. Σας το έχω πει πολλές
φορές: αυτήν την πόλη να την πα-
ρακολουθείτε πιο στενά!

Η Πάφος κατέγραψε 201 πωλή-
σεις με συνολικό όγκο συναλλαγών
πέριξ των €48,7 εκ. Είχε μερίδιο
στη συνολική αγορά του Απριλίου
16,4% επί του αριθμού πωλήσεων

και μερίδιο 16,7% επί της αξίας
συναλλαγών. Τον Απρίλιο πέρσι
είχε καταγράψει 260 συναλλαγές
συνολικής αξίας πέριξ των €50,9
εκ. Επιπλέον η Πάφος κατέγραψε
και 290 πωλητήρια έγγραφα που
είναι κατά 58% αυξημένα σε σχέση
με τον Απρίλιο του 2022, χαρίζοντάς
της έτσι την άνετη πρωτιά σε νέα
πωλητήρια έγγραφα Παγκύπρια.
Συνολικά η τετραμηνία για την
Πάφο είναι 38% ανεβασμένη στα
πωλητήρια έγγραφα σε σχέση με
την ίδια περίοδο πέρσι και έτσι η
συνολική εικόνα της πόλης και
επαρχίας Πάφου είναι θετική, παρά
τη συγκριτική μείωση στις μετα-
βιβάσεις.

Η Αμμόχωστος κατέγραψε 67
πωλήσεις με συνολικό όγκο συ-
ναλλαγών πέριξ των €19εκ. Είχε
μερίδιο στη συνολική αγορά του
Απριλίου 5,5% επί του αριθμού πω-
λήσεων και μερίδιο 6,5% επί της
αξίας συναλλαγών. Τον Απρίλιο
πέρσι είχε καταγράψει 71 συναλ-
λαγές συνολικής αξίας πέριξ των
€16 εκ. Επιπλέον, κατέγραψε και
46 πωλητήρια έγγραφα που είναι
ακριβώς τα ίδια με αυτά Απριλίου
του 2022, μένοντας έτσι αμετά-
βλητη. Συνολικά η τετραμηνία για
την Αμμόχωστο είναι 22% ανεβα-
σμένη στα πωλητήρια έγγραφα σε
σχέση με πέρσι. Η αγορά της Αμ-
μοχώστου κινήθηκε κάπως παράλ-
ληλα τους τελευταίους δύο μήνες
σε αντίθεση με την μεγάλη δυνα-
μική που έδειξε τους πρώτους δύο
μήνες του έτους. Φυσικά οι όγκοι
της Αμμοχώστου είναι σχετικά μι-
κροί και άρα πιο εύκολα καταγρά-
φονται μεταπτώσεις.

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO της APS Andreou Property Strategy -
Chartered Surveyors.

<<<<<<

Σε επίπεδο πωλητη-
ρίων εγγράφων, η Παγ-
κύπρια εικόνα για τον
Απρίλιο είναι ανεβα-
σμένη κατά 27% σε
σχέση με τον Απρίλιο
πέρσι.

Η τετραμηνία για τη Λάρνακα είναι 34% ανεβασμένη στα πωλητήρια έγγραφα.  
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Το βροχερό προηγούμενο Σαββα-
τοκύριακο χάλασε τα σχέδιά μου 
να επισκεφθώ κάποια χωριά της 
επαρχίας Κερύνειας, χωριά σκαρ-
φαλωμένα στον Πενταδάκτυλο, 
από τη μια ήθελα να ακούσω τη 
μυρωδιά της βρεγμένης γης και 
από την άλλη το ένστικτο της 
αυτοσυντήρησης με προσγείωνε 
στην πραγματικότητα του «γύ-
ρευε τη δουλειά σου». Ευκαιρία 
χρυσή η ∆ευτέρα της Πρωτομα-
γιάς, λοιπόν, η γης είχε στεγνώ-
σει, θα μπορούσα να κάνω το 
προγραμματισμένο ταξίδι μου. 
Θυμήθηκα όμως έναν ανοικτό λο-
γαριασμό που είχα με τη Βατυλή, 
και ακόμη έναν με την Περιστε-
ρωνοπηγή... οπότε άλλαξε άρδην 
ο προγραμματισμός. Οδόφραγμα 
της Πύλας και σύντομα βρέθηκα 
στην απέραντη πεδιάδα της Με-
σαορίας. 

Πρ ος τη Μηλιά
Παίρνω τον δρόμο για την Πε-

ριστερωνοπηγή, η Βατυλή θα έμε-
νε τελευταία... Φτάνω στην Περι-

στερωνοπηγή, παρκάρω μπροστά 
στις εκκλησίες του αγίου Ανα-
στασίου, παλαιά και νέα, και αυ-
τές κατοικητήρια πτηνών... Κα-
τεβαίνω στην κρύπτη του αγίου 
Αναστασίου... στον παλαιό ναό, 
η μαρμάρινη κολώνα εκεί, με φο-
βίζει το σκοτάδι και η απόλυτη 
ησυχία, ανεβαίνω τα λίγα σκαλιά, 
και βγαίνω στο φως, κάτι φραγκό-
κοτες με προϋπαντούν.

Συνειδητοποιώ ότι έχω ξεχάσει 
τις σημειώσεις μου, οπότε απο-
φασίζω να οδηγήσω προς το επό-
μενο χωριό, παρακάμπτοντας τα 
τουρκοκυπριακά χωρια Αλόα, Μα-
ράθα, Σανταλάρη, αφού γι’ αυτά 
υπάρχει άλλος σχεδιασμός. Οδη-
γώ λοιπόν προς τη Μηλιά, τον 
υποτιθέμενο τόπο του Ρε Αλέξη, 
αυτό είναι όμως κάτι που εκεί-
νη τη στιγμή δεν με απασχολεί... 
Συναντώ αμέσως την εκκλησία 
του αγίου Ανδρονίκου, λαβωμέ-
νη, διαβάζω με μεγάλη δυσκο-
λία στο καμπαναριό: «Εκτίσθη 
[υ]πό της [... ... χωρ] [...] 1883». 
Μπαίνω μέσα, σχετικά καθαρή... 
Βγαίνοντας παρατηρώ στο γεί-
σο της οροφής την αποτροπαϊκή 
μορφή... δεν με τρομάζει, μάλλον 

λειτουργεί αντίστροφα το χαμό-
γελό της, παρατηρώ γύρω μου 
την εγκατάλειψη... Κατευθύνομαι 
στο κοιμητήριο της κοινότητας, 
ίδια, γνώριμη κατάσταση, ερή-
μωση, και καταστροφή και σε 
αυτόν τον χώρο. Φωτογραφίζω 
και ξαναμπαίνω στο αυτοκίνη-
τό μου, επιστρέφω στο κέντρο 
του χωριού, θέλοντας να πάω στο 
επόμενο χωριό, ώσπου βλέπω τη 
μεγάλη εκκλησία του αγίου Επι-
φανίου, πρόσφατα φαίνεται ότι 
ο προαύλιος χώρος είχε καθαρι-
στεί, τα στασίδια του ναού έξω...

Καταφέρνω να μπω στην εκ-
κλησία και στον βόρειο τοίχο 
διαβάζω: «Τ[...] {Μ}ητροπολίτου 
Πάφου και [Τοποτηρητού της] 
Αρχιεπισκοπής Κύπρου | Κου 
Λεοντίου | εγένοντο τα εγκαίνια 
του ναού τούτου | τη 27 Απριλίου 
1943 | καρποφορούντων Λοΐζου 
Γ.Χ. Αναστάση και της συζύγου 
αυτού Χρυσταλλένης Επί επιτρο-
πής Πέτρου Χ. Φλουρέντζου | 
Κυριάκου Χ.Π. Χαραλάμπους και 
Ηλία Αντωνίου». Βαρύ και υπο-
βλητικό το ξύλινο εικονοστάσι 
του ναού «έργον Σοφοκλέους Χ. 
Λεπτουργού και υιών εκ Λάρνα-

κος 1915», γνωστός και από τα 
έργα του στην Ασγάτα. Στον ναό 
σώζεται και λειτουργικό έπιπλο το 
οποίο φέρει την επιγραφή «Σω-
τήρηον Νικολάου | Σωτήρη Του-
μάζου | και | [Σ]άββα Μιχαήλ», 
προφανώς τα ονόματα των δω-

ρητών. ∆ίπλα ένα βαρύ χρηματο-
κιβώτιο, και στον νότιο τοίχο ο 
ξυλόγλυπτος άμβωνας... Σημάδια 
τα παραπάνω ότι κάποτε αυτός 
ο χώρος είχε μια ζωή και μια συ-
νέχεια που κόπηκε απότομα τον 
Αύγουστο του 1974. Αυτές τις μέ-

ρες στον Τύπο ανακοινώνονταν 
τα σχετικά με το πανηγύρι του 
αγίου Επιφανίου. «Καθίσταται 
γνωστόν προς πάντας, ότι την 
12ην τρέχ. ημέραν Τετάρτην θα 
τελεστή εν Μηλιά (Αμμοχώστου) 
η ετησία πανήγυρις του Αγ. Επι-
φανίου, καθ’ ην θα διεξαχθούν 
ως πέρυσιν και αγοραπωλησίαι 
ζώων. Προβλέπεται ότι η πανή-
γυρις εφέτος θα σημειώση μεγα-
λυτέραν επιτυχίαν της περυσινής, 
θα υπάρχουν δε προς πώλησιν 
από όλα τα είδη ζώων». Βγαίνω 
από την εκκλησία, περιεργάζομαι 
τον χώρο, τα σκυλιά στο διπλανό 
σπίτι γαβγίζουν, το χωριό ξυπνάει 
από τη μεσημεριανή του σιέστα. 
Μπαίνω στο αυτοκίνητό μου και 
κοιτάζω τον χάρτη... η Γύψου εί-
ναι δίπλα.

Στη Γύψου
Φτάνω στη Γύψου και βλέπω 

αμέσως την εκκλησία της Πανα-
γίας, διαβάζω την επιγραφή στο 
καμπαναριό: «Το κωδωνοστάσιον 
ανηγέρθη δαπάναις Παναγιώτη 
Π. Σιακαλλή και συζύγου και γο-
νέων 1970», και πάνω από την 
είσοδο της νότιας πλευράς, η επι-

γραφή: «Ο πάνσεπτος ούτος ναός 
της Παναγίας εκτίσθη εκ θεμελί-
ων δι’ εξόδων Παναγή Αβραάμη 
και συζύγου αυτού Παναγιώτας 
εν έτει 1890». Η εκκλησία φαίνε-
ται ότι έχει συντηρηθεί, είναι ερ-
μητικά κλειστή, τη φωτογραφίζω, 
και συνεχίζω την περιήγησή μου. 
Συναντώ μια εκκλησία, είναι ο Τί-
μιος Πρόδρομος, όπως με πληρο-
φορεί η εντοιχισμένη πλάκα στο 
εσωτερικό της: «Ενεκαινιάσθη ο 
ναός Τιμίου Προδρόμου δαπάνη 
Πιερή Κωνσταντή | Παρασκευ-
ούς Πιερή | και Λενούς Κώστα 
Πετρίδου | τελεταρχούντος επι-
σκόπου Κωνσταντίας Χρυσοστό-
μου | Γύψος 3_10_1971» και από 
κάτω μία δεύτερη πλάκα: «Το δά-
πεδον του | ιερού τούτου ναού 
| εμαρμαρώθη δαπάνη | Μορφή 
και | Αντώνη Μιχ. Μορφή | εις 
μνήμην του πατρός των Χ. Μιχα-
ήλ Μορφή | 1953». Η εκκλησία 
είναι καθαρή, άδειο το εικονοστά-
σι, τουλάχιστον ο χώρος διατηρεί 

την αξιοπρέπειά του. Μπαίνω στο 
αυτοκίνητό μου, λίγα μόλις λεπτά 
αργότερα σταματάω στο τζαμί 
του χωριού, που δεν είναι παρά 
η εκκλησία του Αγίου Γεωργίου, 
στο καμπαναριό η επιγραφή: «Το 
κωδωνοστάσιον ανηγέρθη δαπά-
ναις Πιερή Κωνσταντή και συ-
ζύγου Παρασκευούς | 1969». Ο 
ναός κλειστός, χαιρετώ την κυ-
ρία που με ρωτά αν θέλω να με 
βγάλει φωτογραφία και της ζητώ 
πληροφορίες για το κοιμητήριο, 
είναι εύκολος ο δρόμος. Φτάνω λί-
γο μετά, περιφραγμένος ο χώρος, 
πνιγμένος από την άγρια βλάστη-
ση, που κρύβει την κατάστασή 
του, ίσως είναι καλύτερα. 

Η ώρα έχει περάσει, το πρό-
γραμμά μου έχει διασαλευθεί, 
αλλά αισθάνομαι σαν να έχω 
γνωρίσει την Παρασκευού, τη 
Χρυσταλλένη, τον Πέτρο Χ. Φλου-
ρέντζου, τον Χαραλάμπους, και 
όλα εκείνα τα πρόσωπα που είδα 
στους πέτρινους και τους τσιμε-
ντένιους τοίχους... Επιστρέφω 
στη Λευκωσία, παιρνόντας από 
τη Βατυλή, για τη δική μου κατ’ 
επίφαση τήρηση μιας κανονικό-
τητας.  

Εντύπωση κάνουν στη 
Γύψου τα δύο μοντέρνα 
καμπαναριά στην Πα-
ναγία και στον άγιο Γε-
ώργιο, που κατασκευά-
στηκαν λίγα χρόνια πριν 
σιγήσουν για πάντα οι 
καμπάνες τους.

Μηλιάς και Γύψου σήματα
Δύο χωριά της επαρχίας Αμμοχώστου που επιμένουν να λένε την ιστορία τους

Η μεγάλη εκκλησία του αγίου Επιφανίου, πρόσφατα φαίνεται ότι ο προαύλιος χώρος είχε καθαριστεί, τα στασίδια 
του ναού έξω... Καταφέρνω να μπω στην εκκλησία και στον βόρειο τοίχο διαβάζω την ταυτότητα του ναού.

Το τζαμί του χωριού, που δεν είναι παρά η εκκλησία του Αγίου Γεωργίου, στο καμπαναριό η επιγραφή: «Το κωδωνο-
στάσιον ανηγέρθη δαπάναις Πιερή Κωνσταντή και συζύγου Παρασκευούς | 1969».

Με μεγάλη δυ-
σκολία στο καμπα-
ναριό του αγίου 
Ανδρονίκου: «Εκτί-
σθη [υ]πό της [... 
... χωρ] [...] 1883». 
Μπαίνω μέσα, σχε-
τικά καθαρή... Βγαί-
νοντας παρατηρώ 
στο γείσο της ορο-
φής την αποτροπα-
ϊκή μορφή... δεν με 
τρομάζει...

Φτάνω στη Γύψου και βλέπω αμέσως την εκκλησία της Παναγίας, διαβάζω 
την επιγραφή στο καμπαναριό: «Το κωδωνοστάσιον ανηγέρθη δαπάναις Πα-
ναγιώτη Π. Σιακαλλή και συζύγου και γονέων 1970»...

Βαρύ και υποβλητικό το ξύλινο εικονοστάσι του ναού «έργον Σοφοκλέους Χ. Λεπτουργού και υιών εκ Λάρνακος 1915», γνωστός και από τα έργα του στην Ασγάτα.

Αυτές τις μέρες στον Τύ-
πο ανακοινώνονταν τα 
σχετικά με το πανηγύ-
ρι του αγίου Επιφανίου 
στη Μηλιά Αμμοχώστου.

«Το δάπεδον του | ιερού τούτου ναού | εμαρμαρώθη δαπάνη | Μορφή και | 
Αντώνη Μιχ. Μορφή | εις μνήμην του πατρός των Χ. Μιχαήλ Μορφή | 1953». Η 
εκκλησία είναι καθαρή, άδειο το εικονοστάσι, τουλάχιστον ο χώρος διατηρεί 
την αξιοπρέπειά του.
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7.5.23-6.5.23

Η Πρεσβεία του Ισραήλ στην Κύπρο, 
σε συνεργασία με την BPRarts Cultural 
Management, παρουσιάζει την υπαίθρια 
φωτογραφική έκθεση «Diversity: A State of 
Mind». Το μικρό σε έκταση Ισραήλ παρουσι-
άζει ένα ιδιαίτερο πολυπολιτισμικό χαρα-
κτήρα, με πληθώρα ιδιομορφιών και αντι-
θέσεων. Ένα αμάλγαμα λαών, πολιτισμών 
και παραδόσεων. Άνθρωποι με διαφορετι-
κά εθνοτικά, θρησκευτικά, πολιτιστικά και 
κοινωνικά χαρακτηριστικά συνυπάρχουν σε 
μια κοινωνία με στοιχεία νεωτεριστικά και 
συντηρητικά, κοσμικά και θρησκευτικά, μο-
ντέρνα και παραδοσιακά. Με κάθε τρόπο, το 
Ισραήλ γιορτάζει το δικαίωμα στη ∆ιαφορε-
τικότητα. Σηματοδοτώντας τα 75 χρόνια από 

την Ανεξαρτησία του Κράτους του Ισραήλ, 
δύο διαπρεπείς Ισραηλινοί φωτογράφοι, ο 
Natan Dvir και ο Gabi Ben Avraham, φέρ-
νουν στο φως τις ιδιαιτερότητες και τις συ-
ναρπαστικές διαφορές και ομοιότητες της 
πολύμορφης ισραηλινής κοινωνίας, όπως 
αυτές αποτυπώνονται στην καθημερινότη-
τα. Η έκθεση «Diversity: A State of Mind» δι-
οργανώνεται από την Πρεσβεία του Ισραήλ 
στην Κύπρο με την υποστήριξη των ∆ήμων 
Λάρνακας, Λεμεσού και Λευκωσίας. Ημερο-

μηνίες: 24 Απριλίου- 4 Μαΐου, Πλατεία Ευ-

ρώπης, Φοινικούδες, Λάρνακα. 5-12 Μαΐου, 

Παραθαλάσσιος Μώλος (πλατεία Rula Park), 

Λεμεσός και 13 Μαΐου έως 4 Ιουνίου, Πλατεία 

Ελευθερίας (Υποεπίπεδο), Λευκωσία.

ΦΩΤΟΓΡΑΦΙΑ

Υπαίθρια Φωτογραφική Εκθεση
ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ

Tης ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Στον πυρήνα
της ύπαρξης

Π
ώς να πεις ότι μια πρόσφατη ταινία 
από το Μπουτάν και μια παλαιότερη 
(κατά μερικές εβδομάδες) από τη Βο-

λιβία επαναφέρουν μορφές καθημερινού 
βίου που μοιάζουν σχεδόν αδιανόητες όχι 
μόνο για τις πόλεις αλλά και για τα χω-
ριά του 21ου αιώνα. Πως επαναφέρουν 
έννοιες λησμονημένες ή, τουλάχιστον, 
σε αχρησία, πως δίνουν στον χρόνο δια-
φορετικό περιεχόμενο. Ρεαλιστική η κα-
ταγραφή, σχεδόν ντοκιμαντερίστικο το 
σκηνοθετικό βλέμμα τόσο στη «Λουνά-
να, ένα γιακ μέσα στην τάξη» του Πάουο 
Ντόινινγκ Ντόρτζι όσο και στο «Utama, το 
σπίτι μας» του Αλεχάντρο Λοάιζα Γκρίσι. 
Οι ελάχιστοι κάτοικοι αυτών των περιοχών 
έχουν ζωές πολύ σκληρές, πολύ φτωχικές. 
Οι ελλείψεις υλικών αγαθών όμως –για την 
ακρίβεια η παντελής απουσία τους– δεν 
διαμορφώνουν στερητικά σύνδρομα, δεν 
παράγουν και πολλαπλασιάζουν νευρώ-
σεις μέχρι τελικής πτώσεως. Αν παρακο-
λουθήσει κανείς το «Beef» (την πολύ καλή, 
και πολυσυζητημένη, σειρά του Netflix), 
αντιλαμβάνεται στο μεγαλύτερο δυνατό 
εύρος την ποικιλία του ανθρώπινου εί-
δους. Το στρες από τα ανικανοποίητα, ο 
κλιμακούμενος θυμός μαζί με το συνοδό 
άγχος, τα αθεράπευτα τραύματα της παι-
δικής ηλικίας, συνθέτουν μια κοινωνική 
τοιχογραφία της αμερικανικής μεγαλού-
πολης που περιλαμβάνει και τους πλού-
σιους και τους φτωχούς. Μια κοινωνία 
στην οποία η εριστικότητα και τα νεύρα 
μπορεί να τροφοδοτηθούν από ένα τυ-
χαίο, αμελητέο περιστατικό, έναν καβγά 
μεταξύ δύο οδηγών και, ακολουθώντας 
απροσδόκητες διαδρομές, να καταλήξουν 
σε μεγάλη έκρηξη με πολλούς εμπλεκο-
μένους. Η αντιπαραβολή ανάμεσα σε δύο 
ορεινά, απομονωμένα χωριά του Μπουτάν 
και της Βολιβίας από τη μια πλευρά και 
στο Λος Αντζελες από την άλλη θα ήταν 
τόσο αφελής ώστε θα διακινδύνευε να 
καταρρεύσει από διδακτισμό ή από γέ-
λια. Αποφλοιώνοντας όμως τη σύγκριση 
από τα προφανή, καταλήγουμε στον πυ-
ρήνα της ύπαρξης.

Το σχολείο στη Λουνάνα, στο οποίο 
διορίζεται για την άνοιξη (τον χειμώνα 
κλείνει λόγω χιονιού) ο απρόθυμος δά-
σκαλος Ουγκιέν, έχει μια μεταμορφωτι-
κή επίδραση πάνω του. Ενώ σκαρφαλώ-
νει σε υψόμετρο 4.800, σε ένα μέρος με 

56 κατοίκους, στο πιο ακριτικό σχολείο 
όχι μόνο στο Μπουτάν αλλά πιθανότα-
τα σε ολόκληρο τον κόσμο, εξαιρετικά 
βαρύθυμος (το όνειρό του είναι να γίνει 
τραγουδιστής στην Αυστραλία), παρασύ-
ρεται, αυτούς τους λίγους μήνες, από τον 
οίστρο για μάθηση των παιδιών. «Οταν 
μεγαλώσω θέλω να γίνω δάσκαλος όπως 
εσείς. Γιατί οι δάσκαλοι αγγίζουν το μέλ-
λον», του λέει ένας από τους λιγοστούς 
μαθητές του. Οι κάτοικοι έχουν επενδύ-
σει με λαχτάρα και σεβασμό στο πρόσω-
πο του Ουγκιέν. Θέλουν τα παιδιά τους 
να γίνουν κάτι περισσότερο «από βοσκοί 
γιακ ή συλλέκτες μανιταριών».

Στο «Utama», ένα ηλικιωμένο ζευγάρι 
Κέτσουα ζει στη μέση μιας έρημης, χέρ-
σας γης, στα ορεινά της Βολιβίας. Μια 
ασυνήθιστα μακρά ξηρασία απειλεί τον 
τρόπο ζωής του Βιργίνιου και της Σίσα. 
Πρέπει να αποφασίσουν αν θα παραμεί-
νουν εκεί και θα συνεχίσουν να εκτρέ-
φουν τα λάμα τους ή θα μετακομίσουν 
στην πόλη. Ανιση η μάχη με τη φύση, ο 
εγγονός έρχεται για να τους πάρει στην 
πόλη, εκείνοι αντιδρούν. ∆εν θέλουν να 
καταδικάσουν τον τόπο τους στη σιωπή. 

Στη Λουνάνα οι βοσκοί τραγουδούν. 
«Γιατί τραγουδάς;» ρωτάει ο δάσκαλος 
ένα κορίτσι με ωραία φωνή. «Προσφέρω 
τραγούδι», απαντά εκείνη. «Στην πλά-
ση, στους ανθρώπους, στα ζώα, στους 
θεούς. Οταν οι μαυρολαίμηδες γερανοί 
τραγουδάνε, το κάνουν χωρίς να ανησυ-
χούν ποιος τους ακούει ή τι θα πουν οι 
άλλοι. Τραγουδούν για να προσφέρουν. 
Αυτό θέλω κι εγώ».

Στο «Beef», σε έναν στερημένο από 
αγάπη κόσμο, η ανιδιοτελής σχέση προ-
κύπτει όταν όλα τα άλλα όπλα έχουν εξα-
ντληθεί. Οταν ο θάνατος κάνει αισθητή 
την παρουσία του. Και τότε η ισορροπία 
αποκαθίσταται, καθετί βρίσκει τη θέση 
του· άνθρωποι, αισθήματα, αντιλήψεις.

EΠΙΣΗΜΑΝΣΕΙΣ  | Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Μια τρύπα να χωστούμε!

Π
άντα αισθάνομαι αμηχανία όταν εί-
ναι να γράψω κάτι σχετικό με τις 
κατεχόμενες περιοχές της Κύπρου, 

για εκείνη την Κύπρο που δεν γνωρί-
ζω παρά μόνο από τις ηθογραφίες του 
κυπριακού θεάτρου, τις ανταποκρίσεις 
των δημοσιογράφων των εφημερίδων 
πριν από το 1974. Αισθάνομαι πως το 
να μιλάω εγώ, ένας ξένος, μη Κύπριος, 
για τις πατρίδες άλλων, είναι υπερφία-
λο, στεγνός συναισθηματισμός. Από την 
άλλη, όσο γνωρίζω πρόσφυγες πρώτης 
και δεύτερης γενιάς, όσο πηγαίνω στα 
χωριά και τις κωμοπόλεις της κατεχόμε-
νης Κύπρου, και μπαίνω σε ρημαγμένα 
νεκροταφεία και εκκλησίες και συνα-
ντώ ανθρώπους μετά από εδώ, νιώθω 
ότι αυτός ο τόπος, ο πληγωμένος τόπος, 
μπορεί να μου δώσει μαθήματα, για το 
πώς η αφροσύνη κάποιων έφερε σε αυ-
τό το νησί τόσο πόνο.

Και θα περίμενε κανείς να έχουμε 
πάρει το μάθημά μας μετά από 50 σχε-
δόν χρόνια, ότι οι πολιτικοί μας θα εί-
χαν –αν μη τι άλλο– αυξημένη οξυδέρ-
κεια, θα μπορούσαν να διαβάζουν τις 
διεθνείς εξελίξεις και δη την Τουρκία 
καλύτερα. Θα περίμενε κάποιος η πο-
λιτική ηγεσία αυτού του τόπου να μη 
χρειάζεται την τεχνητή νοημοσύνη για 
να βγάζει πολιτικά συμπεράσματα για 
το μέλλον αυτού του τόπου. 

Μία ακόμη μπανανόφλουδα πατή-

σαμε, γιατί ακριβώς η προπερασμένη 
ηγεσία του υπουργείου Εξωτερικών εί-
χε διαβάσει τόσο επιδερμικά τις προθέ-
σεις της Τουρκίας για το άνοιγμα της 
περίκλειστης πόλης της Αμμοχώστου. 
Και τώρα ξανακλαίμε επί ερειπίων, ζη-
τάμε να μας βοηθήσουν οι ξένοι, φταί-
με τους πρόσφυγες που πούλησαν τις 
περιουσίες τους, φταίμε την αδιάλλα-
κτη πολιτική της Τουρκίας, φταίμε τον 
κόσμο όλο γιατί μας ξέχασε και εμείς 
θυμόμαστε να φωνάζουμε ότι δεν ξε-
χνάμε μόνο τις επετείους. 

Πόσοι πολιτικοί μας επισκέφθηκαν 
το τελευταίο διάστημα τις κατεχόμενες 
περιοχές και είδαν ότι μέχρι και ο τό-
πος αρχίζει να ξεχνάει; Οι πολιτικοί μας 
αρκούνται στο δίστιχο του Μόντη και 
συνεχίζουν να μασουλάνε ελιές και να 
φτύνουν τα κουκούτσια τους κατάχαμα. 

Η Τεχνική Επιτροπή για την Πολιτι-
στική Κληρονομιά τρέχει και δεν φτά-
νει, διότι ο χρόνος τα πάντα και τους 
πάντες νικά. Εμείς εδώ μιλάμε για κινή-
σεις εντυπωσιασμού και τσακωνόμαστε 
στα καφέ και στις παρέες για το ποιος 
είναι πατριώτης και ποιος είναι προδό-
της. Παρέμεινε το κυπριακό πρόβλημα 
ζήτημα χρώματος, και ο καθένας βλέ-
πει την απόχρωση που του ταιριάζει 
και αναλόγως πράττει, ενώ από εκεί η 
Κύπρος ξεβάφει.

Έγραφα το 2019, με αφορμή το 

άνοιγμα του Βαρωσιού: «Αν ήμουν Αμ-
μοχωστιανός σήμερα θα αποφάσιζα 
τελειωτικά ότι κανένα κόμμα, κανένας 
πολιτικός, καμία κυβερνητική γραμμή 
δεν ξέρει τι της γίνεται και ότι το Κυ-
πριακό έγινε πεδίον δόξης λαμπρόν 
για μερικούς. Για να γίνουν πολιτικοί, 
υπουργοί, επιχειρηματίες, μερικοί. Οι 
έξυπνοι επιχειρηματίες συνέχισαν κι 
αλλού βέβαια… Οι άλλοι περίμεναν πώς 
και πώς να πάρουν τη σειρά τους. Ακό-
μα και πάνω στους αγνοούμενους παί-
ξαμε. Ακούτε;» και συνέχιζα: «Ποτέ δεν 
μάθαμε να διαβάζουμε την τουρκική 
εξωτερική πολιτική, διότι σκεφτόμαστε 
εγωιστικά, μας ενδιαφέρει αν ο Ερντο-
γάν έχασε τις εκλογές στην Κωνσταντι-
νούπολη και αν αγόρασε του S-400, αλλά 
ποιους στέλνει απ’ εδώ δεν ξέρουμε, τι 
δουλειά κάνει η εδώ «Πρεσβεία» της δεν 
μας νοιάζει. Συζητάμε, όμως, περί ανέ-
μων και υδάτων, τρώγοντας φαγκρί, για 
να δούμε τις προθέσεις του άλλου, να 
κόψουμε αντιδράσεις. Λυπάμαι που το 
λέω, αλλά δεν σκέφτηκε ποτέ κανένας 
διπλωμάτης μας ότι υπήρχε περίπτωση 
να συμβεί κάτι; Φαντάζομαι υπάρχει 
διπλωματικό σχέδιο αντίδρασης, αλ-
λά σοβαρό σχέδιο, όχι να ζητήσουμε 
να συγκληθεί το Συμβούλιο Ασφαλεί-
ας και τα όργανα της Ε.Ε. και μετά να 
πανηγυρίζουμε στα κανάλια. Σοβαρό, 
μελετημένο. Ή ό γέγονε, γέγονε; Αλλά 

μην κρύβουμε τα λόγια μας. Ό,τι έγι-
νε, έγινε. Φτιάχνουμε άλλη Αμμόχωστο 
εμείς, από την άλλη πλευρά, και τη δια-
φημίζουμε και στα κινέζικα άμα λάχει». 
Σήμερα, πέντε σχεδόν χρόνια μετά δεν 
θα άλλαζα ούτε ένα νι από όσα έγρα-
ψα τότε, στο άρθρο με τίτλο «∆εν θα 
ήθελα να ήμουν Αμμοχωστιανός», θα 
πρόσθετα βέβαια και ότι αποφασίσαμε 
να έχουμε και έτος διαφώτισης, μπας 
και ξεστραβωθούμε εμείς οι ίδιοι, διότι 
οι άλλοι βλέπουν καθαρά τα πράγματα 
εδώ και πολλά χρόνια.

Η Αμμόχωστος ανοίγει, ο Πενταδά-
κτυλος σκάβεται βαθιά, συρματοπλέγμα-
τα στρατοπέδων ολοένα και απλώνονται 
στην Καρπασία, στη Μεσαορία, και εμείς 
μοιάζουμε ανήμποροι να διαβάσουμε 
την κατάσταση επί του εδάφους. Λύση 
εύκολη δεν υπάρχει, πέρασαν 50 σχε-
δόν χρόνια, νέα τετελεσμένα συνεχώς 
έρχονται ενώπιόν μας και βρισκόμαστε 
πάντα από πίσω τους. Και το εμείς πάει 
φυσικά στους πολιτικούς μας, σε αυτούς 
που τα τελευταία δέκα χρόνια είχαν την 
τύχη του Κυπριακού στα χέρια τους, και 
ακόμα και όταν έσκασαν στα χέρια τους 
βόμβες, αντί να προσπαθήσουν να τα 
γειάνουν και να χαϊδέψουν πληγές που 
ανοίχτηκαν, τα όρθωσαν για να χαιρε-
τίσουν θριαμ βευτικά.

kouroupakisa@kathimerini.com.cy

Εγκαινιάζεται την Παρα-
σκευή 5 Μαΐου στην γκαλε-
ρί Marginalia στη Λευκωσία 
η έκθεση ζωγραφικής του 
Θοδωρή Μπαργιώτα με τίτ-
λο «Μικρές Τελετουργίες» 
σε επιμέλεια Μιχάλη Βασιλειάδη. Όπως γράφει ο 
ιστορικός Τέχνης Γιάννης Κουκουλάς πέρα από κά-
θε θρησκευτικότητα με τη στενή έννοια, τα έργα 
του Μπαργιώτα αναπαριστούν μικρές τελετουργίες 
στις οποίες οι θεατές καλούνται να συμμετάσχουν 
και να συνδιαμορφώσουν τους όρους και τους κα-
νόνες του παιχνιδιού. Ο Θοδωρής Μπαργιώτας 
αποφοίτησε με άριστα από την Ανωτάτη Σχολή Κα-
λών Τεχνών της Αθήνας και στη συνέχεια έλαβε 

μεταπτυχιακό τίτλο σε Fine 
Art από το Πανεπιστήμιο της 
Οξφόρδης ως υπότροφος 
του Οργανισμού ΝΕΟΝ. Επει-
δή του έλειψε ο Νότος, κα-
τέληξε να διδάσκει ζωγρα-

φική στο Louisiana State University στην Louisiana 
των ΗΠΑ, όπου εκπόνησε και διδακτορική διατριβή 
πάνω σε ζητήματα φιλοσοφίας της γενετικής και 
έλαβε τον τίτλο Doctor of Design. Έχει συμμετά-
σχει σε εκθέσεις στην Ελλάδα, στις ΗΠΑ και στη 
Βρετανία ενώ έχει εκδώσει δυο βιβλία στην Ελλά-
δα (Pernilongo 2012, Μαρμελάδα 2014). Διάρκεια 

έως 27 Μαΐου. Γκαλερί Marginalia, Αρχιεπισκόπου 

Κυπριανού 15, Στρόβολος.

ΛΟΓΟΤΕΧΝΙΑ

Ωδή στη χαρά
Το Κέντρο Λόγου και Τεχνών Τεχνο-
δρόμιο στην πρώτη εκδήλωση του 
2023 της δράσης «Κοινωνία του Βι-
βλίου» διοργανώνει τη διάλεξη με 
τίτλο: «Ωδή στη χαρά: Το γέλιο του 
πόνου και της θυσίας στον Αλέξαν-
δρο Παπαδιαμάντη» με εισηγητή 
τoν Κυριάκο Μαργαρίτη. Η εκδή-
λωση περιλαμβάνει επίσης προφο-
ρική απόδοση του διηγήματος του 
Παπαδιαμάντη «Η φαρμακολύτρια» 
σε αφήγηση-διασκευή του Πάμπου 
Βοσκαρίδη. Κέντρο Λόγου και Τε-
χνών Τεχνοδρόμιο, Ανδρέα Κάλβου 
1, Λεμεσός. Τετάρτη 10 Μαΐου, ώρα 
7:00 μ.μ. Πληροφορίες τηλέφωνο 

99526772.

Η ομάδα «Σόλο για Τρεις» παρουσιάζει την παρά-
σταση «Φοίνιξ. Οι άλλοι είσαι εσύ», σε σύλληψη 
και σκηνοθεσία Χριστόδουλου Ανδρέου. Η παρά-
σταση είναι βασισμένη στη μέθοδο της σκηνοθε-
σίας ως δραματουργία (directing as play-writing). 
∆ύο γυναίκες και δύο άντρες, με οδηγό το βλέμ-
μα, την επαφή και τις λέξεις, ακολουθούν μια 
πορεία αναζήτησης του «ποιος είμαι;» μέσα από 
τους άλλους που ορίζουν την ταυτότητα τους. Η 
συνάντηση με τον άλλον, το πλησίασμα του απο-
καλύπτει πλευρές σκοτεινές ή φωτεινές που 
μπορεί να περιέχουν εσένα ή και όχι. Αυτό είναι 
ένα σκοινί που σε τραβάει όλο και πιο κοντά στον 

άλλον. Είναι ένας μαγνήτης. Σ’ αυτό το ταξίδι τα 
ερωτικά τους ένστικτα και η ελευθερία να είναι 
ο εαυτός τους, όπου όρια και λάθη δεν υπάρχουν 
συντελούν για την διαμόρφωση και την εκδήλω-
ση της αγάπης. Πρεμιέρα Σάββατο 13 Μαΐου στο 
Wherehaus 612 στη Λευκωσία για ακόμα 8 παρα-
στάσεις. Επί σκηνής Βάρσια Αδάμου, Σαββίνα Γε-
ωργίου, Παναγιώτης Τοφή, Γιώργος Χιώτης και ο 
μουσικός Ανδρέας Οικονομίδης. Wherehaus 612, 
Μιχαήλ Κουσουλίδη 5, Λευκωσία. Παραστάσεις 
15, 18, 20, 22, 23, 27, 29, 30 Μαΐου, ώρα 8:30 μ.μ. 
Κρατήσεις τηλέφωνο 96147809. Η παράσταση 
συνιστάται για άτομα 15 ετών και άνω.

ΘΕΑΤΡΟ

«Φοίνιξ. Οι άλλοι είσαι εσύ»

ΠΑΡΑΣΤΑΣΗ

Οι «Νύχτες» 
επιστρέφουν

Το έργο «Νύχτες στη Ρώμη – 
Τενν και Άννα» του Φράνκο Ντ’ 
Αλεσσάντρο επιστρέφει σε ένα 
νέο κύκλο παραστάσεων στη 
σκηνή του Πολυχώρου ΕΣΤΙΑ. 
Το έργο, που παρουσιάζεται 
για πρώτη φορά στην ελληνική 
γλώσσα σε μετάφραση Χλόης 
Βερίτη και αναφέρεται στη θυελ-
λώδη σχέση ανάμεσα σε δύο αν-
θρώπους που άφησαν ανεξίτηλη 
τη σφραγίδα τους στη θεατρική 
και κινηματογραφική τέχνη: τον 
Αμερικανό θεατρικό συγγραφέα 
Τενεσί Ουίλιαμς και την Ιταλίδα 
ηθοποιό Άννα Μανιάνι. Συντελε-
στές: Μετάφραση: Χλόη Βερίτη. 
Ερμηνεύουν: Φάνη Πέτσα, ∆η-
μήτρης Κωνσταντινίδης. Παρα-
στάσεις Παρασκευή 28 Απριλί-
ου, ώρα 8:00 μ.μ. και Κυριακή 
30 Απριλίου, ώρα 7:00 μ.μ. και 
τον Μάιο τις Παρασκευές 5, 12, 
19 και 26, ώρα 8:00 μ.μ. και Κυ-
ριακές 7, 14, 21 και 28, ώρα 7:00. 
Πολυχώρος Εστία, Ολυμπίας 7, 
Λευκωσία. Τηλέφωνα επικοινω-

νίας: 97790533, 99588330.

ΜΟΥΣΙΚΗ

αντ//ηχώ: Μια μουσική αφήγηση 
Την Τρίτη 9 Μαΐου και την Πέμπτη 11 Μαΐου, θα παρουσιαστεί η παρά-
σταση «αντ//ηχώ», μια μουσική αφήγηση από τον Γιώργο Παπακων-
σταντίνου και τον Γιώργο Μηνά. Η παράσταση θα πραγματοποιηθεί στη 
Λευκωσία και τη Λεμεσό αντίστοιχα. Στην παράσταση «αντ//ηχώ», ο 
Γιώργος Παπακωνσταντίνου μεταφέρει το διήγημα «Χαλάσματα» από 
το βιβλίο του «Ημιτελές»( 2021) στην Κυπριακή διάλεκτο. Μια ιστορία 
που καταπιάνεται με τον πόλεμο, τον έρωτα και τον ανθρώπινο πόνο. 
Η μουσική από το Rav Drum του Γιώργου Μηνά συνοδεύει την αφήγη-
ση, δημιουργώντας ένα μαγευτικό περιβάλλον για το κοινό, ταξιδεύο-
ντας το στα χαλάσματα ενός αρχαίου μύθου που ξετυλίγεται μέσα από 
το κείμενο. Rav drum: Γιώργος Μηνά, αφήγηση: Γιώργος Παπακων-
σταντίνου. Κείμενο: ∆ιήγημα - Χαλάσματα (Γιώργος Παπακωνσταντί-
νου, Ημιτελές 2021, Εκδόσεις Αλμύρα) μεταφορά στην κυπριακή διά-
λεκτο. Flea Theatre, Λευκωσία – Τρίτη, 9 Μαΐου και Το παλιό ξυδάδικο 
– Πέμπτη, 11 Μαΐου, ώρα 8:30 μ.μ. Κρατήσεις τηλέφωνο 99065962.

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ

Θοδωρής Μπαργιώτας «Μικρές Τελετουργίες»

Αγγίζοντας το μέλλον· από ένα 
δάσκαλο στην ακριτική Λουνά-
να, στο Μπουτάν, σε ένα ορεινό, 
άνυδρο χωριό της Βολιβίας, έως 
το Λος Αντζελες του «Beef».
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Συνέντευξη στον

ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Την Κυπριακή κωμωδία «Το Κρά-
τος του Ττόφαλλου» του Μιχάλη 
Πιτσιλλίδη, σε σκηνοθεσία Βασί-
λη Μιχαήλ, ανεβάζει το Σατιρικό 
Θέατρο και μιλήσαμε με τον σκη-
νοθέτη για την ηθογραφία ως θε-
ατρικό είδος, για την προσέγγισή 
του στο ανέβασμα κυπριακών κω-
μωδιών και για το πώς μπορούν 
τέτοια κείμενα να μιλήσουν στον 
θεατή σήμερα. Ο Βασίλης Μιχαήλ, 
ένας φύσει αισιόδοξος άνθρωπος, 
πιστεύει στη δύναμη που έχουν 
αυτά τα έργα, τα οποία, όπως μού 
λέει, πρέπει να τα προσεγγίζεις με 
σεβασμό, να τα διαβάζεις στο με-
δούλι τους. «Νομίζω πως η μεγαλύ-
τερη παγίδα είναι να προσπαθή-
σεις να αφαιρέσεις την απλότητα 
του κειμένου, που μιλάει για τη 
ζωή και τα ήθη και τα έθιμα των 
ανθρώπων. Όσο πιο πολλή αλή-
θεια υπάρχει, τόσο πιο πιστά θα 
υπηρετήσεις αυτό το είδος» μού 
λέει για το ποιες παγίδες κρύβο-
νται στη σκηνοθεσία μιας ηθο-
γραφίας.

–Τι καινούργιο φέρνει αυτή η 
παραγωγή; Θα δούμε ακόμα μία 
ηθογραφία;

–Κάτι σίγουρα θα φέρει. Η ηθο-
γραφία είναι μια πιστή απεικόνιση 
της ζωής, των ηθών και των εθί-
μων μιας συγκεκριμένης ομάδας 
ανθρώπων. Στη συγκεκριμένη πα-
ράσταση προσπαθούμε να κρατή-
σουμε τη γλώσσα, την κυπριακή 
διάλεκτο, η οποία μέσα από τα 
χρόνια αρχίζει να χάνεται και νο-
μίζω ότι χάνεται ένας θησαυρός. 
Αυτό που προσπαθούμε να κάνου-
με τα τελευταία χρόνια είναι αυτή 
η γλώσσα να έρθει στο σήμερα, 
να γίνει άμεση, να μιλήσει στον 
θεατή και να γνωρίσει μέσα από 

τα κείμενα αυτά και τη διάλεκτο 
της Κύπρου, η οποία σιγά-σιγά 
εξαφανίζεται και χάνονται διαμά-
ντια. Το καινούργιο που φέρνει η 
παράσταση είναι μια φρεσκάδα. 
Παραμένω πάντοτε πιστός στη 
γλώσσα του Μιχάλη Πιτσιλλίδη.

–Άρα μπορεί αυτό το θεατρικό 
να μιλήσει στο σήμερα... 

– Η παράσταση παίζεται άνε-
τα και το 2030. Οι αναφορές που 
υπάρχουν μέσα, για το κράτος, 
την κυβέρνηση, τη συμπεριφο-
ρά του Κυπραίου... Μιλάει για τη 
σχέση που έχει ο Κύπριος με την 
εξουσία. Το τι μπορεί να κάνει 
για να αποκτήσει εξουσία, πώς 
συμπεριφέρεται, όταν πάρει στα 
χέρια του την εξουσία. Είναι ένα 
έργο γραμμένο επί εποχής Μα-
καρίου και πάμε ακόμα... Έχουμε 
βάλει μερικές προσθήκες που να 
παραπέμπουν στο σήμερα, μερι-
κά «θα» δικά μας, όπως τα «θα» 
κάθε ηγέτη. Έχει απίστευτη δι-
αχρονικότητα, δηλαδή ο θεατής 
όταν θα καταλάβει τι εννοώ. Αυτό 
που προσπαθήσαμε να κάνουμε 
είναι να τηρήσουμε με σεβασμό 
τη γλώσσα και την υπόθεση του 
έργου, στην οποία δεν χρειάζεται 
να παρέμβεις και πάρα πολύ. Είναι 
ιστορίες και του σήμερα.

–Άρα δεν χρειάστηκε να το πει-

ράξεις, για να το κάνεις πιο σύγ-
χρονο; 

–Το πείραξα στις μουσικές, 
με κομμάτια από Queens, με τη 
μουσική του Σάββα Σάββα, που 
τραγουδούσε και υπέγραψε άμε-
σα αλλά και τραγούδησε με με-
γάλη χαρά ο Μιχάλης Τ τερλικ-
κάς. Υπάρχει ηλεκτρική κιθάρα, 
μπάσο. Ήθελα να το φέρω λίγο 
πιο κοντά στο σήμερα και νομίζω 
μια ροκ χροιά ήταν ό,τι έπρεπε. 

–Ποια είναι η μεγαλύτερη παγί-
δα ενός σκηνοθέτη, όταν πρέ-
πει να ανεβάσει μια ηθογραφία; 

–Νομίζω πως η μεγαλύτερη 
παγίδα είναι να προσπαθήσεις 
να αφαιρέσεις την απλότητα του 
κειμένου, που μιλάει για τη ζωή 
και τα ήθη και τα έθιμα των αν-

θρώπων. Όσο πιο πολλή αλήθεια 
υπάρχει, τόσο πιο πιστά θα υπη-
ρετήσεις αυτό το είδος. ∆εν χρει-
άζονται φιοριτούρες. Θεωρώ ότι 
πρέπει να πρέπει να το προσεγ-
γίσεις με σοβαρότητα, όπως οτι-
δήποτε κάνουμε στη δουλειά μας, 
είτε είναι ηθογραφία είτε οτιδή-
ποτε θέλει σεβασμό. 

–Ποια είναι όμως αυτή η λεπτή 
γραμμή που μπορεί να ξεχωρί-
σει μια φολκλορική παράσταση 
από μια ας την πούμε σύγχρο-
νη ματιά στην ηθογραφία; Απο-
φεύγουμε την κούζα...;

–Εγώ έχω τηρήσει το σκηνικό 
της εποχής. Το φολκορικό στοι-
χείο υπήρχε και στην προηγούμε-
νη παράσταση που είχα κάνει με 
την κούζα, με το τσεμπέρι. Έγι-

νε ένα πάντρεμα. Πάντως, εν έτει 
2023 έχουμε δει ακόμα και στην 
αρχαία τραγωδία ότι γίνονται πα-
ρεμβολές, για να γίνει πιο αποδε-
κτό και το είδος και κάποιες φορές 
με παρεμβολές μέσα που μπορεί να 
αλλοιώσουν και το κείμενο. Αυτό 
εγώ δεν το κάνω, αν ήθελα να γρά-
ψω κάτι, θα έγραφα κάτι δικό μου. 
Υπάρχουν στοιχεία τα οποία να 
κρατούν το φολκλορικό στοιχείο, 
να δεις τι υπήρχε τότε. Το συγκε-
κριμένο έργο δεν σου δίνει τη δυ-
νατότητα να βάλεις τόσα πολλά 
πράγματα μέσα, γιατί βρισκόμα-
στε σε ένα ερειπωμένο χώρο. Άρα 
οι αναφορές σε στοιχεία φολκλόρ 
είναι λίγα. Ο Στέφανος Αθηαινίτης, 
μαζί με τη βοηθό του τη Μαργα-
ρίτα Χατζηβασιλείου έχουν κάνει 
απίστευτη δουλειά στον σκηνικό 
χώρο και στα κοστούμια και στα 
διάφορα αντικείμενα που χρησιμο-
ποιούνται. Η δική μου ανάγκη ήταν 
να διατηρήσω τη διαχρονικότητα 
του έργου και ο θεατής να έρθει να 
το δει, να χαμογελάσει, να γελάσει, 
αλλά την ίδια ώρα να προβληματι-
στεί και να δει λίγο τον εαυτό του 
μέσα από όλη αυτή την κωμικοτρα-
γική κατάσταση την οποία ζούμε 
με, τον αγώνα του κόσμου για να 
επιβιώσει. Ότι αλλοιωνόμαστε σι-
γά σιγά και ως χαρακτήρες, αφού 
θέλοντας και μη ακολουθούμε ένα 
«σύστημα».

–Μπορούμε λοιπόν να πούμε 
ότι και τέτοια έργα μπορούν 
να πολεμήσουν με «σύστημα», 
ίσως όχι με τόσο ηχηρό τρόπο... 
να κάνουν τον θεατή να προχω-
ρήσει τη σκέψη του... 

–Η προσέγγιση που είχαμε σαν 
ομάδα, και να σου πω ότι είχα την 
τύχη και τη χαρά να συνεργαστώ 
με συναδέλφους, οι οποίοι με με-
γάλωσαν θεατρικά, ήταν να προ-
σπαθήσουμε να βγάλουμε μέσα 

από την απλότητα να βάλουμε 
έναν προβληματισμό. Τώρα να 
χτυπήσεις το «σύστημα», είναι 
δύσκολο... ∆εν είναι εύκολο πράγ-
μα, άρα προτιμούμε να αλλάζει ο 
καθένας μας για να υπάρχει αλυ-
σιδωτή αντίδραση. 

–Στο ρωτώ γιατί πολλές φορές 
υποτιμούμε αυτό το είδος θεά-
τρου, ότι απλά έχει ένα φολκλο-
ρικό χαρακτήρα, μια αναπόλη-
ση του παρελθόντος... 

–Έχω κάνει αρκετά κυπριακά 
έργα, τα οποία έχουν τύχει υποτί-
μησης και όσον αφορά τις χορη-
γίες... Έχω κάνει έργα τα οποία 
έθιγαν κακώς έχοντα, τα κακά της 
εποχής και του καιρού που ζούμε, 
διάφορες αναφορές για μίζες. Ού-
τε τον φιλόσοφο κάνω, ούτε τον 
παντογνώστη, αλλά μέσα στο θέ-
ατρο τόσα χρόνια, πιστεύω πως 
μέσα στα χρόνια υπάρχουν έργα 
που κατά τη δική μου άποψη ότι 
μπορούν να θεωρηθούν κλασικά, 
που μπορεί να κρατήσουν μέσα 
στον χρόνο, γιατί υπάρχει μια δι-
αχρονικότητα τα οποία όταν τα 
πιάσεις όπως τα κοιτάζεις, αν τα 
ψαχουλεύεις ίσως λίγο περισσό-
τερο θα δεις ότι απλώς άλλαξαν 
τα χρόνια και όχι οι καταστάσεις 
και η ιδιοσυγκρασία των χαρα-
κτήρων μας. 

–Ίσως να πιστεύουμε ότι τα 
έργα ηθογραφίας δεν έχουν νο-
ήματα, αλλά και η «κατάχρη-
σή» τους...

–Είναι αυτό που λες, θεωρούμε 
ότι δεν έχουμε νοήματα και προ-
σπαθούμε να τα σκηνοθετήσουμε 
με έναν τρόπο λίγο διαφορετικό 
προς την κωμωδία και μόνο και 
καμιά φορά λίγο τσιμπημένη, που 
αγγίζει κάποιες φορές και λίγο τα 
της επιθεώρησης. Είναι το πώς θα 
προσεγγίσεις το έργο.

–Από την εμπειρία σου και στο 
παίξιμο και στη σκηνοθεσία τέ-
τοιων παρόμοιων έργων, ποια 
είναι η ανατροφοδότηση που 
παίρνεις από τη νεολαία; Γιατί 
οι πιο μεγάλες ηλικίες νομίζω 
τα βλέπουν διαφορετικά αυτά 
τα έργα... 

–Φέτος έκανα ένα μικρό πεί-
ραμα και είχα φέρει, παρακάλεσα 
κάποια παιδιά, 19, 20 χρονών, για 
να δει την αντιμετώπισή τους, η 
οποία ήταν πολύ θετική... 

–Άρα μπορούν τέτοιες παρα-
στάσεις να φέρνουν και ένα 
πιο νεανικό κοινό...

–Φυσικά, αλλά εξαρτάται και 
από τη σκηνοθεσία και το αλα-
τοπίπερο που θα βάλεις στη δου-
λειά σου για να εύηχο στα αφτιά 
τους, ακόμα και γλωσσικά.  

–Θα διακινδύνευες να ανεβά-
σεις ένα τέτοιο έργο με μια 
εντελώς σύγχρονη ματιά;

–Αν γίνει σωστή ανάγνωση 
του κειμένου και να ξέρεις ποια 
γραμμή θα ακολουθήσεις για να 
μην εξοστρακίσει εντελώς την 
υπόθεση, τότε δεν με φοβίζει να 
το κάνω. Αλλά διαφορετικά, αν 

θέλω να κάνω κάτι νέο, θα καθί-
σω να γράψω κάτι δικό μου. 

–Άρα υπάρχει ένα όριο... 
–Για μένα ναι. Βέβαια, αν κα-

ταφέρω να βγάλω την αλήθεια 
του κειμένου χωρίς να παρέμβω 
να αλλάξω την ιστορία του και 
αυτό που θέλει να πει και κρα-
τήσω μια γραμμή, η οποία είναι 
κοντά σε αυτό που θέλει να πει ο 
συγγραφέας, αλλά αν θα παραχα-
ράξω για να κάνω κάτι δικό μου 
τότε δεν με αφορά να το κάνω. 
Επαναλαμβάνω, θα γράψω κάτι 
δικό μου.

–Στον «Ττόφαλλο»;
–Στη συγκεκριμένη σκηνο-

θεσία υπάρχουν σημεία αναφο-
ράς για το σήμερα, υπάρχει μια 
μοντέρνα πινελιά, όταν βάζεις 
σε μια ηθογραφία ένα σύγχρο-
νο τραγούδι, ή όταν ο Μιχάλης 
Ττερλικκάς τραγουδάει υπό τους 
ήχους ηλεκτρικής κιθάρας, είναι 
μια άλλη ματιά.  

Σημαντικές οι περιοδείες
–Πόσο σημαντικό είναι να γίνο-
νται περιοδείες, Βασίλη, στην 
επαρχία;

–∆ήμοι και κοινότητες μάς ρω-
τούν τι πρέπει να κάνουν για να 
φιλοξενήσουν μια παράστασή 
μας. Πλέον ενδιαφέρονται. Μας 
δέχονται με αγάπη, περιμένουν 
να πάμε. Πλησιάζει η καλοκαι-
ρινή περίοδος και παίρνουν τη-
λέφωνο να ρωτήσουν τι ανεβά-
ζουμε.

–Φαντάζομαι χωρίς εκπτώ-
σεις...

–Αυτό είναι αδιαπραγμάτευ-
το... Υπάρχουν χώροι που δεν 
πληρούν κάποιες από τις προδι-
αγραφές μας. Βρίσκουμε τρόπους 
ωστόσο για να μπορούμε να πη-
γαίνουμε παντού, με το ίδιο καλ-
λιτεχνικό αποτέλεσμα, όπως στο 
θέατρό μας. 

–Γιατί υποτιμάμε πολλές φο-
ρές, Βασίλη, και το κοινό των 
χωριών... 

–Είναι αυτό που λέγαμε για 
την ηθογραφία και για την υπο-
τίμηση καμιά φορά του είδους 
και της γλώσσας ακόμα. Μου έτυ-
χε αρκετές φορές να με πλησιά-
σει κάποιος ή συναδέλφους για 
να μας ρωτήσουν για το θέατρο, 
την τέχνη... 

Αλλάζουν οι καιροί, ίδιοι οι άνθρωποι
Ο Βασίλης Μιχαήλ μιλάει στην «Κ» για το «Κράτος του Ττόφαλλου», του Πιτσιλλίδη, που σκηνοθετεί στο Σατιρικό Θέατρο

«Η δική μου ανάγκη 
ήταν να διατηρήσω
τη διαχρονικότητα του 
έργου και ο θεατής να 
έρθει να το δει, να χαμο-
γελάσει, να γελάσει,
αλλά την ίδια ώρα
να προβληματιστεί».

«Η μεγαλύτερη παγίδα είναι να προσπαθήσεις να αφαιρέσεις την απλότητα 
του κειμένου, που μιλάει για τη ζωή και τα ήθη και τα έθιμα των ανθρώπων. 
Όσο πιο πολλή αλήθεια υπάρχει, τόσο πιο πιστά θα υπηρετήσεις αυτό το εί-
δος» λέει ο ηθοποιός και σκηνοθέτης Βασίλης Μιχαήλ.

Να μην εξοστρακιστεί η υπόθεση

Αν θα παραχαράξω μια υπόθεση ενός έργου για να κάνω κάτι δικό μου, τότε δεν με αφορά να το κάνω. Θα γράψω 
κάτι δικό μου, λέει ο Βασίλης Μιχαήλ.
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Της ΛΙΝΑΣ ΓΙΑΝΝΑΡΟΥ

Για περίπου έξι μήνες, το 1996, ο 
Μάθιου Πέρι είχε σχέση με την 
Τζούλια Ρόμπερτς. Oλα ξεκίνησαν 
όταν οι δημιουργοί των «Friends» 
ζήτησαν από τον Πέρι να γοητεύ-
σει την ηθοποιό με ένα ευγενικό 
μήνυμα πριν από την guest εμ-
φάνισή της στη δεύτερη σεζόν (ο 
Τσάντλερ ήταν ο αγαπημένος της 
χαρακτήρας). Ο Πέρι της έστειλε 
λουλούδια και ένα μήνυμα που 
έγραφε «το μόνο πιο συναρπαστι-
κό από την προοπτική να εμφα-
νιστείς στη σειρά είναι ότι επιτέ-
λους έχω μια δικαιολογία να σου 
στείλω λουλούδια». Εκείνη απά-
ντησε με κάτι ακόμα πιο witty, 
γεγονός που οδήγησε σε ανταλ-
λαγή μερικών εκατοντάδων φαξ 
–είπαμε, ήταν το 1996– τα οποία 
καλό είναι ο ιστορικός του μέλ-
λοντος να εντοπίσει και να δημο-
σιεύσει γιατί στ’ αλήθεια κάποιοι 
από εμάς θα σκάσουμε. Μια μέρα 
τα ψέματα τελείωσαν και η Ρό-
μπερτς του έγραψε ότι πρέπει να 
συναντηθούν. Οταν εμφανίστηκε 
στο σπίτι του, ο Πέρι άνοιξε την 
πόρτα και είπε κάτι σαν «α, αυτή 
η Τζούλια Ρόμπερτς!» που είναι το 
πιο Τσάντλερ πράγμα που μπορεί 
κανείς να φανταστεί. 

Αλλά διαβάζοντας το βιβλίο 
«Φιλαράκια, εραστές και το με-
γάλο φριχτό πράγμα», τα απο-
μνημονεύματα του Μάθιου Πέρι, 
συνειδητοποιείς πόσο πολύ από 
τον εαυτό του είχε «αποστάξει» 
ο Πέρι στον χαρακτήρα που τον 
έκανε (διαστημικά) διάσημο. Από 
τον χαρακτηριστικό τρόπο που 
μιλούσε –«θα μπορούσε να είναι 
πιο ενοχλητικό;», όπως γράφει–, 
το πνεύμα και τον (αυτο)σαρκα-
σμό του μέχρι την περίπλοκη σχέ-
ση με τους γονείς του, το κάπνι-
σμα, τον φόβο της δέσμευσης ή 
την ανασφάλεια στο σεξ. Πάνω 
απ’ όλα, τη χρήση του χιούμορ 

ως μηχανισμού άμυνας. 
Στους φαν της σειράς –κάτι 

φίλους, δεν τους ξέρετε– το βι-
βλίο προκαλεί το ίδιο χνουδωτό 
συναίσθημα με αυτό κάτι μεση-
μέρια Σαββάτου την ώρα που ξε-
κινάει επεισόδιο στο Star αλλά 
και ταυτόχρονα έξαψη όπως όταν 
για ένα νανοσεκόντ πιστεύεις ότι 
μπορεί να είναι επεισόδιο που 
δεν έχεις ξαναδεί (καλό αστείο). 
Η αλήθεια όμως είναι ότι τα πα-

ραλειπόμενα της αγαπημένης 
μας σειράς –το crush για παρά-
δειγμα του Πέρι για την Τζένιφερ 
Ανιστον πριν από τα Φιλαράκια 
και στο οποίο κατά μια διαολεμέ-
νη σύμπτωση η Τζεν είχε προτεί-
νει να μείνουν... friends, ο συνα-
δελφικός Ντέιβιντ Σουίμερ που 
εξασφάλισε ίση αμοιβή για όλους 
και τους έκανε εκατομμυριού-
χους, το απολύτως δημιουργικό 
σετ που δεχόταν τα καλά αστεία 
από όπου κι αν προέρχονταν– 
είναι στο φόντο, θαμπά. Οπως 
και στη ζωή έτσι και στο βιβλίο 
το προσκήνιο καταλαμβάνει σε 
απόλυτο βαθμό το «big terrible 
thing», η αδυσώπητη μάχη του 
Πέρι με την εξάρτηση, το αλκο-
όλ και τα οπιοειδή αναλγητικά 
(OxyContin, Vicodin, Dilaudid 
κ.ά.). Με άλλα λόγια, στο περι-
θώριο της πιο επιτυχημένης κω-
μικής σειράς όλων των εποχών, 

εξελισσόταν ένα αδιανόητο προ-
σωπικό δράμα. 

Πολλοί μεγάλοι κωμικοί αντι-
μετώπιζαν δαίμονες στη ζωή 
τους, αλλά είναι σαν ο Μάθι-
ου Πέρι να είπε «ας σας δείξω 
πώς γίνεται». «Οχι μόνο έχω την 
ασθένεια, αλλά την έχω άσχημα. 
Την έχω όσο πιο άσχημα πάει. 
Είμαι με την πλάτη στον τοίχο 
συνεχώς». Για έναν ολόκληρο 
χρόνο έπαιρνε 55 Vicodin και 
έπινε 750 ml βότκα την ημέρα, 
όχι για να φτιαχτεί, αλλά απλώς 
για να βγάλει τη μέρα. «∆εν προ-
σπαθούσα να πεθάνω, προσπα-
θούσα να νιώσω λίγο καλύτερα». 
Για να εξασφαλίσει τη δόση του, 
πήγαινε σε έως και οκτώ διαφο-
ρετικούς γιατρούς προσποιούμε-
νος πόνους που δεν είχε ή έκλεβε 
χάπια από open houses (ακίνητα 
προς πώληση που ανοίγουν για 
μια μέρα σε επισκέπτες). Ηθε-

λε να ξεφύγει όσο τίποτα, αλλά 
ήταν αδύνατο. Σε κάποιο σημείο 
γράφει ότι οι αλκοολικοί σιχαί-
νονται δύο πράγματα, το πώς εί-
ναι τα πράγματα και την αλλαγή. 
Ο Πέρι εκτιμά ότι όλα αυτά τα 
χρόνια πέρασε αποτοξίνωση 65 
φορές, ενώ πήγε σε κέντρο απε-
ξάρτησης 15 φορές. «Κάθε φορά 
η ασθένεια σε περιμένει απέξω 
κάνοντας πουσάπς με ένα χέρι», 
γράφει. Συνολικά έχει ξοδέψει 

στον αγώνα της απεξάρτησης 
πάνω από 9 εκατ. δολάρια. 

Ο αλκοολισμός
Ξεκίνησε να πίνει στα 14. Στα 

18 έπινε ήδη κάθε μέρα. Στο βι-
βλίο περιγράφει με ανατριχια-
στική λεπτομέρεια την κρίσιμη 
στιγμή στη ζωή κάθε αλκοολι-
κού, την πρώτη φορά που συνει-
δητοποιεί ότι χρειάζεται να πιει. 
Στην περίπτωση του Τσάντλερ 
αυτή η στιγμή ήρθε στα 21 του. 
Προσπάθησε πολλές φορές να 
κόψει το ποτό και τα κατάφερε 
άλλοτε για τρεις μέρες, άλλοτε 
για δύο εβδομάδες. Στα 27, στα 
γυρίσματα του «Fools Rush In» 
(Και μετά ήρθε ο έρωτας) με τη 
Σάλμα Χάγιεκ, μετά ένα ατύχη-
μα του έγραψαν το πρώτο του 
Vicodin. Σε ένα χρόνο τα έπαιρ-
νε με τις χούφτες, ταΐζοντας τις 
ανασφάλειές του.

Θεριεμένες αυτές τον οδήγη-
σαν μεταξύ άλλων να χωρίσει την 
Τζούλια Ρόμπερτς. Αφού θα τον 
χώριζε αυτή μια μέρα –ήταν σί-
γουρος γι’ αυτό–, έπρεπε να την 
προλάβει.

Στα 30 του, έπαθε παγκρεατί-
τιδα λόγω του αλκοόλ μένοντας 
για 30 μέρες στο νοσοκομείο. Εκεί 
έμαθε το Dilaudid, που έγινε το 
νέο του αγαπημένο φάρμακο. Ξε-
κινώντας τις καταχρήσεις πίστευε 
ότι η επιτυχία θα τον έσωζε. Στο 
απόγειο της καριέρας του, συ-
νειδητοποιούσε ότι δεν ήταν η 
διασημότητα που γέμιζε τα κενά 
μέσα του – ήταν η βότκα. «Πρέ-
πει να δεις όλα τα όνειρά σου να 
γίνονται πραγματικότητα για να 
συνειδητοποιήσεις ότι είναι τα 
λάθος όνειρα», γράφει.

Ο Μάθιου Πέρι στα 53 του ξε-
γυμνώνεται, δεν μακιγιάρει τί-
ποτα, δεν κρατάει τίποτα πίσω, 
ένας ugly naked guy που δεν δί-
νει δεκάρα ποιος τον κοιτάζει. 
«Μπορείτε να ακολουθήσετε την 
τροχιά της εξάρτησής μου υπο-
λογίζοντας το βάρος μου από σε-
ζόν σε σεζόν. Οταν είμαι βαρύς 
είναι αλκοόλ, όταν είμαι πολύ λε-
πτός είναι χάπια», γράφει. «Οταν 
έχω γενάκι είναι πολλά χάπια», 
συμπληρώνει με μια τσαντλερι-
κού τύπου punchline που χαλα-
ρώνει το κλίμα.

Σε διαφορετικές στιγμές της σειράς 
ο Μάθιου Πέρι ζύγιζε από 58 κιλά 
(«The One at the Beach», στο τέ-
λος της τρίτης σεζόν) έως 100 κι-
λά («The One with the Proposal», 
στο τέλος της 6ης σεζόν). Στην 
ανάπαυλα μεταξύ των σεζόν, χω-
ρίς την καθημερινότητα των γυ-
ρισμάτων να κρατάει μια υποτυ-
πώδη ισορροπία, βούλιαζε όλο 
και πιο βαθιά στην εξάρτηση. 
«∆είτε το τελευταίο επεισόδιο 
της 6ης σεζόν και το πρώτο της 
7ης – τα επεισόδια με την πρότα-
ση γάμου του Τσάντλερ στη Μό-
νικα. Φοράω τα ίδια ρούχα, αφού 
υποτίθεται ότι διαδραματίζονται 
την ίδια νύχτα, αλλά στο μεταξύ 
έχω χάσει πάνω από 20 κιλά».

Οταν γυριζόταν ο γάμος της 
Μόνικας με τον Τσάντλερ, ο Πέρι 
νοσηλευόταν σε κέντρο απεξάρ-
τησης από όπου διακομίσθηκε 

ειδικά για να παίξει στη συγκε-
κριμένη σκηνή.  

Εναν κανόνα τήρησε μόνο σε 
αυτό το χάος. ∆εν ήπιε και δεν 
πήρε ποτέ χάπια στη δουλειά. 
Ηταν το λιγότερο που μπορούσε 
να κάνει για την καλύτερη ομάδα 
συνεργατών που μπορούσε πο-
τέ να φανταστεί, την καλύτερη 
δουλειά του κόσμου, χωρίς την 
οποία είναι αμφίβολο εάν σή-
μερα θα ήταν εν ζωή. Εδωσε το 
«παρών» –συχνά με τρελό χαν-
γκόβερ ή τρέμοντας– στα γυρί-
σματα για κάθε ένα από τα συ-
νολικά 237 επεισόδια αυτών των 
10 χρόνων, άσχετα αν ολόκληρες 
σεζόν έχουν χαθεί σε κενά μνή-
μης. ∆ύο στιγμές θυμάται ξεκά-
θαρα. Οταν μια μέρα ήρθε η Τζέ-
νιφερ Ανιστον στο καμαρίνι του 
και του είπε «ξέρω ότι πίνεις». 
«Πώς το κατάλαβες;» τη ρώτησε, 

χωρίς να προσπαθήσει ούτε λίγο 
να το αρνηθεί. «Το μυρίζουμε», 
του απάντησε εκείνη τρυφερά. 
«Αυτός ο πρώτος πληθυντικός 
με χτύπησε σαν βαριοπούλα», 
γράφει ο Πέρι.

Η δεύτερη στιγμή ήταν όταν 
ακούστηκε για τελευταία φορά 
το «it’s a wrap», στο τελευταίο 
επεισόδιο όλης της σειράς. «Η 
Τζένιφερ Ανιστον έκλαιγε – τό-
σο που έπειτα από λίγο αναρω-
τιόμουν εάν έχει μείνει καθόλου 
νερό σε όλο της το σώμα. Ακό-
μα και ο Ματ Λε Μπλανκ έκλαι-
γε. Αλλά εγώ τίποτα. ∆εν ήξερα 
αν ήταν λόγω της βουπρενορφί-
νης (σ.σ. οπιοειδές φάρμακο που 
χρησιμοποιείται για την απεξάρ-
τηση από βαρύτερα οπιοειδή) ή 
αν ήμουν απλώς συναισθηματι-
κά νεκρός». Ως γνωστόν, ούτε ο 
Τσάντλερ μπορούσε να κλάψει, 

με τη Μόνικα να τον κατηγορεί 
ότι είναι dead inside.

Οπως αποκαλύπτει στο βιβλίο, 
μόνο μία σεζόν των «Friends» 
έβγαλε τελείως νηφάλιος, την 
ένατη, που διόλου τυχαία ήταν 
η μόνη στην οποία ήταν υπο-
ψήφιος για Emmy Α΄ ανδρικού 
ρόλου σε κωμωδία. Παραδόξως, 
ο Μάθιου Πέρι έχει υπάρξει υπο-
ψήφιος για Emmy μόνο τέσσερις 
φορές, τις τρεις από τις οποίες 
για δραματικό ρόλο (για guest 
εμφανίσεις στη «∆υτική Πτέρυ-
γα» και τον πρωταγωνιστικό ρό-
λο στο «The Ron Clark Story»). 
«Τι έκανα διαφορετικά εκείνη τη 
σεζόν;» αναρωτιέται στα απομνη-
μονεύματά του ο Πέρι. «Ακουγα. 
∆εν καθόμουν απλώς εκεί περι-
μένοντας τη σειρά μου να μιλή-
σω». Παρ’ όλα αυτά, την επόμε-
νη χρονιά ξανακύλησε. 

Σήμερα είναι καθαρός. Ηταν 
τυχερός: Πριν από 4 χρόνια, το 
παχύ του έντερο «εξερράγη» 
λόγω των οπιοειδών, που ήταν 
ταυτόχρονα το χειρότερο και το 
καλύτερο πράγμα που μπορού-
σε να του συμβεί. Ηταν 49 και 
ζούσε σε ξενώνα απεξάρτησης. 
Επεσε σε κώμα για δύο εβδο-
μάδες με τους γιατρούς να του 
δίνουν μόλις 2% πιθανότητες 
να τα καταφέρει. Τελικά έμεινε 
στο νοσοκομείο για πέντε ολό-
κληρους μήνες, διάστημα στο 
οποίο υπεβλήθη σε 14 επεμβά-
σεις, ενώ έζησε με παρά φύσιν 
έδρα για εννέα μήνες. Το σα-
κουλάκι έσπασε 55 φορές. «Αυ-
τές είναι πολλές υπενθυμίσεις 
να μείνω νηφάλιος», γράφει ο 
Μάθιου Πέρι, που όπως και στη 
σειρά έτσι και στη ζωή θέλει να 
έχει την τελευταία λέξη.

Πώς είναι να χάνεις 20 κιλά μέσα... στην ίδια νύχτα

«Πρέπει να δεις
όλα τα όνειρά σου
να γίνονται 
πραγματικότητα
για να συνειδητο-
ποιήσεις ότι είναι
τα λάθος όνειρα».

Οταν γυριζόταν ο γάμος της Μόνικας με τον Τσάντλερ, ο Μάθιου Πέρι νοσηλευόταν σε κέντρο απεξάρτησης από όπου διακομίσθηκε για να παίξει στη σκηνή.  

«Μπορείτε να ακολουθήσετε την τροχιά της εξάρτησής μου. Οταν είμαι βαρύς είναι αλκοόλ (αριστερά), όταν είμαι λεπτός είναι χάπια (κέντρο)», γράφει ο Πέρι. ∆εξιά, σε ομιλία του για την κατάχρηση συνταγογραφούμενων φαρμάκων, το 2013.
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Οταν ο Τσάντλερ πάλευε με δαίμονες
Στην αυτοβιογραφία του, ο Μάθιου Πέρι γράφει για τα λαμπερά «Φιλαράκια» και τη μάχη του με τις εξαρτήσεις

Ούτε στο τελευταίο 
γύρισμα κατάφερε
να κλάψει. «Δεν ήξερα
αν ήταν λόγω της 
βουπρενορφίνης
ή αν ήμουν συναισθη-
ματικά νεκρός».

Εκανε αποτοξίνωση 65 φορές, κατέ-
ληξε σε κέντρο απεξάρτησης άλλες 
15, ξόδεψε γι’ αυτόν τον αγώνα πάνω 
από 9 εκατ. δολάρια. Στο βιβλίο του 
ο Μάθιου Πέρι περιγράφει τους πιο 
σκοτεινούς εφιάλτες του.
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ΔΙΑΡΚΕΙΑ ΕΚΘΕΣΗΣ 

Tου ΗΛΙΑ ΜΑΓΚΛΙΝΗ

«Γεννημένος την ημέρα των νε-
κρών και νεκρό ς πέ ντε μή νες 
πριν από  τα εικοστά  έ νατα γε-
νέ θλιά  του, ο Στί βεν Κρέ ιν έ ζη-
σε πέ ντε μή νες και πέ ντε μέ ρες 
από  τον εικοστό  αιώ να, πέ θανε 
από  φυμα τί ωση προτού  του δο-
θεί  η ευκαιρί α να οδηγή σει αυ-
τοκί νητο ή  να δει αεροπλά νο, να 
παρακολουθή σει μια ταινί α να 
προβά λλεται στη με γά λη οθό νη 
ή  να ακού σει ραδιό φωνο, μια 
φιγού ρα από  έ ναν κό σμο ξεπε-
ρασμέ νο, έ νας ά ντρας ο οποί ος 
δεν αξιώ θηκε το μέ λλον που πε-
ρί μενε τους συνομηλί κους του, κι 
ό χι μό νο τις νέ ες εφευρέ σεις και 
την κατασκευή  των θαυμαστώ ν 
εκεί νων μηχανώ ν, αλλά  και τα 
φριχτά  γεγονό τα της εποχή ς, με-
ταξύ  των οποί ων ο αφανισμό ς δε-
κά δων εκατομμυρί ων ζωώ ν σε δύ ο 
παγκό σμιους πολέ μους. Συγκαι-
ρινοί  του ή ταν ο Ανρί  Ματί ς (εί κο-
σι δύ ο μή νες μεγαλύ τερό ς του), ο 
Βλαντί μιρ Λέ νιν (δεκαεπτά  μή νες 
μεγαλύ τερος), ο Μαρσέ λ Προυστ 
(τέ σσερις μή νες μεγαλύ τερος) και 
Αμερικανοί  συγγραφεί ς ό πως ο 
Γ. Ε. Μπ. Ντι Μπό ις, ο Θί οντορ 
Ντρά ιζερ, η Γουί λα Κά θερ, η Γερ-
τρού δη Στά ιν, ο Σέ ργουντ Aντερ-
σον και ο Ρό μπερτ Φροστ, ό λοι εκ 
των οποί  ων συνέ χισαν για καιρό  
την πορεί α τους στον νέ ο αιώ να. 
Ωστό σο το έ ργο του Κρέ ιν, μακρι-
ά  από  την παρά δοση αυτώ ν που 
εί χαν προη γηθεί , ή ταν τό σο ριζο-
σπαστικό  για την εποχή  του, ώ στε 
να θεωρεί  ται πλέ ον ο πρώ τος Αμε-
ρικανό ς μοντερνιστή ς, ο ά νθρω-
πος στον οποί ο κατά  κύ ριο λό γο 
οφεί λουμε την αλλαγή  στη θέ αση 
του κό σμου μέ σα από  το πρί σμα 
του γραπτού  λό γου».

Ετσι ξεκινάει το «Φλεγόμενο 
αγόρι», το τελευταίο βιβλίο του 
Πολ Οστερ που δεν είναι μυθι-
στόρημα αλλά βιογραφία ενός 
συγγραφέα που έζησε πολύ λίγο 
(1871-1900) μα όσο έζησε έζησε 
στο κόκκινο. Στον Κρέιν οφείλου-
με το πρώτο σύγχρονο αντιπολε-
μικό μυθιστόρημα («Το κόκκινο 
σήμα του θάρρους») αλλά και ένα 
μυθιστόρημα εμπνευσμένο από 
τις ανταποκρίσεις του στον Ελ-
ληνοτουρκικό Πόλεμο του 1897 
(«Στην πρώτη γραμμή»). Ο Οστερ 
μοιάζει να αναζητά στο πρόσωπό 
του το Μεγάλο Αμερικανικό  Μυ-
θιστόρημα (ΜΑΜ). «Μα υπήρξε 
ποτέ;» μου έλεγε με μια ένταση 
το καλοκαίρι του 2013 στο σπί-
τι του στο Μπρούκλιν ο Οστερ. 
Τότε, είχα φέρει σαν παράδειγμα 
το «Μόμπι Ντικ» και ο Οστερ εί-
χε αντιδράσει: «Ο “Μόμπι Ντικ” 
ήταν στα αζήτητα ενόσω ζούσε 
ο Μέλβιλ. Μετά τον θάνατό του 
ανακαλύφθηκε ουσιαστικά. Αν εί-

ναι αυτό το ΜΑΜ, τότε σίγουρα η 
Αμερική δεν του συμπεριφέρθηκε 
όπως πρέπει». Μου είχε πει τότε 
ότι θα ήθελε κάποτε να γράψει 
ένα αφήγημα για τη ζωή ενός άλ-
λου παραγνωρισμένου, του Στίβεν 
Κρέιν. Ο Κρέιν δεν έγραψε ποτέ 
το ΜΑΜ· μοιάζει όμως να ήταν ο 
ίδιος ένα μεγάλο, γνήσια αμερι-
κανικό, μυθιστόρημα.

Το «Φλεγόμενο αγόρι» δεν εί-
ναι μια τυπική βιογραφία. Είναι 
η αφήγηση ενός μυθιστοριογρά-
φου, όπως η ανορθόδοξη βιογρα-
φία του Τ. Σ. Ελιοτ από την Εντνα 
Ο’ Μπράιεν (εκδ. Νεφέλη) ή του 
Φίλιπ Ντικ από τον Εμμανουέλ 
Καρέρ (αμετάφραστη, δυστυχώς, 
στα ελληνικά...).

Βεβαίως, ο Κρέιν δεν υπήρξε μό-
νο λογοτέχνης. Και αυτό είναι που, 
επιπροσθέτως, ελκύει τον Οστερ. 
Ο ποιητικός οίστρος που συμβα-
δίζει διαρκώς με το ρεπορτάζ του 
πεζοδρομίου: το πρώτο του μυθι-
στόρημα «Μάγκι: ένα κορίτσι του 

δρόμου» (1893), που διαδραματίζε-
ται στο κακόφημο τότε Μπόουερι 
της Νέας Υόρκης, εμπνέεται από 
τα επιτόπια ρεπορτάζ του...

Το έχουμε ξαναγράψει: ο Κρέιν 
υπήρξε ορμητικός και παρορμητι-
κός, επιπόλαιος μα και απρόσμενα 
βαθύς: αφέθηκε στις αντιφάσεις 
του συνδυάζοντας την επιδερμική 
προσέγγιση του δημοσιογραφικού 
λόγου (μολονότι ο ίδιος ήταν μα-
νιακός απέναντι στη λεπτή επε-
ξεργασία της κάθε του πρότασης) 
με μια γνήσια λογοτεχνική σπίθα, 
που τον οδηγούσε στο να τραβάει 
τα πράγματα σε βάθος.

Ας αναλογιστούμε εκείνη την 
απίθανη φράση από το αριστούρ-
γημά του, το «Κόκκινο σήμα του 
θάρρους» (1895), όπου αναφέρε-
ται στην άτακτη φυγή του κεντρι-
κού ήρωα από το πεδίο της μάχης 
χωρίς να τον καταλάβει κανένας: 
«Είχε επιτελέσει τα σφάλματά του 
στο σκοτάδι, οπότε παρέμενε ακό-
μα άνδρας». Θα μπορούσε να την 
έχει γράψει ο Χέμινγουεϊ, τριά-
ντα χρόνια μετά, ή και μεταγενέ-
στερα ακόμα, ο Τζέιμς Τζόουνς 
και ο Νόρμαν Μέιλερ. Ή, ας ανα-
λογιστούμε εκείνο το σύντομο, 
σαν Ζεν γρίφο, στιχούργημα που 
σκάρωσε ένα μόλις χρόνο προ-
τού πεθάνει: «Ενας άνδρας είπε 
στο σύμπαν:/ «Κύριε, υπάρχω!»// 
«Ωστόσο», απάντησε το σύμπαν,/ 
«Το γεγονός αυτό δεν έχει δημι-
ουργήσει μέσα μου/ Ενα αίσθημα 
υποχρέωσης». Θα μπορούσε να εί-
χε γραφεί στα 1950, στο αποκορύ-
φωμα του υπαρξισμού, κι όμως ο 
Κρέιν το έγραψε στα 1899. Ηταν 
πιο μπροστά από την εποχή του; 
Ή ήταν η εποχή του; Ο Οστερ 
μοιάζει να στέκεται κάπου ανά-
μεσα στα δύο. 

Είχε γεννηθεί στο Νιούαρκ, 

όπως και ο Οστερ. Ηδη από τα 
τέσσερά του, όντας αυτοδίδακτος, 
διάβαζε μυθιστορήματα, ενώ στα 
έξι του κάπνισε τσιγάρο και ήπιε 
μπίρα (τα έκανε όλα τόσο γρήγο-
ρα, πώς να μην πεθάνει στα είκοσι 
εννέα του;). Ονειρευόταν στρατι-
ωτική καριέρα. Την ονειρευόταν 
σαν κάτι εξωτικό, περιπετειώδες. 
Ο Οστερ γράφει πως όντως γύρευε 
να πάει στην περιώνυμη στρατιω-
τική ακαδημία του Γουέστ Πόιντ 
αλλά του άλλαξε γνώμη ο αδελ-
φός του επειδή είναι μάλλον απί-
θανο να γίνει πόλεμος στην επο-
χή τους – οπότε τι νόημα είχε να 
γίνει στρατιωτικός; Οπως σημει-
ώνει ο Οστερ, αυτό δεν εμπόδισε 
τον Κρέιν από το να συνεχίσει να 
τον απασχολούν οι στρατιώτες 
και ο πόλεμος. Πέρα από το εμ-
βληματικό «Το κόκκινο σήμα του 
θάρρους», πέρα από την «Πρώτη 
γραμμή» (1899), με θέμα τον Ελλη-
νοτουρκικό Πόλεμο του 1897 (τον 
οποίο κάλυψε ως ανταποκριτής), 
έγραψε δεκάδες διηγήματα με τέ-
τοια θεματολογία συν εξήντα και 
πλέον πολεμικές ανταποκρίσεις 
από την Κούβα, το Πουέρτο Ρίκο 
και την Ελλάδα. 

Τον Κρέιν θα μπορούσε να τον 
έχει επινοήσει ο Οστερ. Είναι, κα-
τά το γνωστό στερεότυπο, φιγού-
ρα, μυθιστορηματική. Εξ ου και 
φλεγόμενος. Γιατί «αγόρι» όμως 
και όχι «άνδρας;». Μα πέθανε στα 
29 του μόλις! Αλλά δεν είναι μόνον 
αυτό. Παρέμεινε αγόρι με κέλυφος 
άνδρα. Γράφει ο Οστερ: «∆εν ή ταν 
κανέ νας, κι ύ στερα ή ταν κά ποιος. 
Τον λά τρεψαν πολ λοί , τον μί ση-
σαν πολλοί , κι ύ στερα εξαφανί στη-
κε. Τον ξέ χασαν. Τον θυμή θηκαν. 
Τον ξέ χασαν ξανά . Τον θυμή θη-
καν ξανά , και τώ ρα, καθώ ς γρά φω 
τις τελευταί ες προτά σεις αυτού  
του βιβλί ου τις πρώ τες μέ ρες 
του 2020, τα βιβλί α του λησμο-
νιού νται και πά λι. Οι καιροί  εί ναι 
σκοτεινοί  στην Αμερική , οι και-
ροί  εί ναι σκοτεινοί  παντού , και 
καθώ ς συμβαί νουν τό σο πολλά  
που διαβρώ νουν τις βεβαιό τητέ ς 
μας σχετικά  με το ποιοι εί μαστε 
και προς τα πού  πηγαί νουμε, ί σως 
έ χει έ ρθει η στιγμή  να ξεθά ψουμε 
αυτό  το φλε γό μενο αγό ρι και να 
αρχί σουμε να το θυμό μαστε πά λι. 
Η πρό ζα του εξακολουθεί  να πε-
τά ει σπί θες, η ματιά  εί ναι ακό μη 
κοφτερή , το έ ργο του αιχμηρό ».

Το αγόρι που άρπαξε φωτιά
Το τελευταίο βιβλίο του Πολ Οστερ, βιογραφία του Αμερικανού συγγραφέα Στίβεν Κρέιν

Το «Φλεγόμενο αγόρι» δεν είναι μια τυπική βιογραφία. Είναι η αφήγη-
ση ενός μυθιστοριογράφου. «∆εν ή ταν κανέ νας, κι ύ στερα ή ταν κά ποιος. Τον 
λά τρεψαν πολ λοί , τον μί σησαν πολλοί , κι ύ στερα εξαφανί στηκε. Τον ξέ χασαν. 
Τον θυμή θηκαν», γράφει για τον Κρέιν ο Πολ Οστερ (κάτω).

Πέρα από το εμβληματικό «Το κόκκινο σήμα του θάρρους» και την «Πρώτη 
γραμμή», με θέμα τον Ελληνοτουρκικό Πόλεμο του 1897 (τον οποίο κάλυ-
ψε ως ανταποκριτής), ο Στίβεν Κρέιν έγραψε δεκάδες διηγήματα με τέτοια 
θεματολογία, συν 60 και πλέον πολεμικές ανταποκρίσεις από την Κούβα, το 
Πουέρτο Ρίκο και την Ελλάδα. 
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Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Η γενέθλια πόλη 
του Γκέινσμπρο, 
διεθνές κέντρο 

τέχνης

Τι θα ήταν το «Succession» δίχως τη μουσική του;      

Στη μικρή πόλη Σάντμπερι του Σά-
φολκ, στην ανατολική Αγγλία, ο 
επισκέπτης δεν έχει μόνο την 
ωραία αρχιτεκτονική να θαυμά-
σει, καθώς η πόλη είχε αναδειχθεί 
σε μεγάλο κέντρο κλωστοϋφα-
ντουργίας ήδη από τον ύστερο 
Μεσαίωνα. Ο επισκέπτης έχει 
τη δυνατότητα να επισκεφθεί το 
Κέντρο Γκέινσμπρο, ένα διεθνές, 
πλέον, κέντρο τέχνης, που ορ-
γανώθηκε γύρω από ένα παλαιό 
αστικό κύτταρο, που δεν είναι άλ-
λο από το σπίτι όπου γεννήθηκε 
στα 1727 ο μεγάλος Βρετανός ζω-

γράφος. Με το Σάφολκ δεν συν-
δέεται μόνο ο Τόμας Γκέινσμπρο, 
αλλά και ο Τζον Κόνσταμπλ, γεν-
νημένος μισόν αιώνα αργότερα. 
Τα πορτρέτα του πρώτου και τα 
τοπία του δεύτερου συμβολίζουν 
εν πολλοίς την Αγγλία στη διάρ-
κεια του δεύτερου μισού του 18ου 
αιώνα, και κυρίως κατά τη διάρ-
κεια της βασιλείας του Γεωργίου 
Γ΄ (1760-1820). Αυτή η ιδιαίτερη 
βρετανικότητα αποτυπώθηκε σε 
αναρίθμητα έργα ζωγραφικής, 
μουσικής, αρχιτεκτονικής και λο-
γοτεχνίας. Ο Γκέινσμπρο είναι 

σημαντικός και για έναν επιπλέ-
ον λόγο. Επέδρασε στους συγ-
χρόνους του και στην επόμενη 
γενιά ζωγράφων. Γι’ αυτό ακού-
γεται απολύτως συμβατή με την 
κληρονομιά του η μετατροπή της 
οικίας όπου γεννήθηκε και μεγά-
λωσε σε μουσείο και κέντρο τέ-
χνης, ανοικτό σε όλα τα ρεύμα-
τα. Το σπίτι του Γκέινσμπρο έχει 
εγκαινιαστεί ως ένα πολυδύναμο 
κέντρο με ενδιαφέρουσα νέα αρ-
χιτεκτονική που συνομιλεί με το 
πρωτογενές οικιστικό κύτταρο 
και απλώνεται σαν ιστός αιθου-

σών γεμάτων έργα τέχνης. Με 
χρώματα καθαρά βρετανικά (ρου-
μπινί και σμαραγδί) στις ταπε-
τσαρίες, η Αίθουσα Γκέινσμπρο 
φιλοξενεί περί τα 20 έργα του 
ζωγράφου. Σε χωριστή αίθουσα 
του παλιού σπιτιού υπάρχει μια 
βιογραφική έκθεση για τον Γκέ-
ινσμπρο. Μια άλλη αίθουσα έχει 
μετασκευαστεί σε ατελιέ ζωγρά-
φου του 18ου αιώνα. Το δωμάτιο 
μουσικής εστιάζει στο πάθος του 
Γκέινσμπρο για τη μουσική και 
τη σχετική θεματογραφία στα 
έργα του. Στην Αίθουσα Σέντρικ 

Μόρις υπάρχει η συλλογή του 
περίφημου ζωγράφου Σέντρικ 
Μόρις (1889-1982) που έχει δωρι-
στεί στο Κέντρο Γκέινσμπρο. Μια 
επόμενη αίθουσα είναι αφιερω-
μένη σε περιοδικές εκθέσεις. Η 
εναρκτήρια ήταν για τον Ιγνάτιο 
Σάντσο (1729-1780), τον πρώτο 
μαύρο άνδρα που ψήφισε στην 
Αγγλία και τον πρώτο μαύρο για 
τον οποίο γράφτηκε νεκρολογία. 
Ο Γκέινσμπρο τον είχε ζωγραφί-
σει. Η δημιουργία του Κέντρου 
Γκέινσμπρο κόστισε περί τα 10 
εκατομμύρια στερλίνες.

Η τέταρτη, και τελευταία, σεζόν 
της σειράς «Succession» έχει συ-
ζητηθεί πολύ, λέει ο κύριος Γκρι. 
Αλλά αναρωτιέται την ίδια στιγ-
μή: πώς θα ήταν αυτή η τηλεο-
πτική σειρά αν δεν είχε τη συ-
γκεκριμένη μουσική υπόκρουση;         

Ο κύριος Γκρι επιμένει ότι δεν 
έχει γίνει κουβέντα ανάλογη της 
εξαίσιας μουσικής που «ντύνει» 
το σόου. Ο συνθέτης Νίκολας 
Μπριτέλ δίνει το δικό του σόου 
από το βασικό θέμα των τίτλων 
και σε ένα σύντομο βίντεο πα-
ραγωγής του περιοδικού Vanity 
Fair εξηγεί πάνω από ένα πιάνο 
πώς έγραψε τη μουσική.            

Στο βίντεο, ο Μπριτέλ εξη-
γεί με μεγάλη καθαρότητα τι εί-
χε στον νου του όταν έγραφε το 
δραματικό, ιδιότυπα κακόφωνο 
βασικό θέμα της σειράς: τη δυαδι-
κότητα που διακρίνει την ίδια την 

αφήγηση. Από τη μία, το στοιχείο 
του γκροτέσκου και του παραλό-
γου, από την άλλη ένα δράμα βα-
ρυτικό, ανθρώπινο, τραγικό όσο 
και κωμικό. Από τη μία η ίντριγκα 
της βιομηχανίας, ο κανιβαλισμός 
της πολιτικής, κι από την άλλη ο 
κανιβαλισμός των δεσμών αίμα-
τος αλλά και τα υπόγεια συμπλέγ-
ματά τους, από τα οποία δεν λεί-
πει ούτε η στοργή, μα ούτε και η 
εκδικητικότητα.           

Κατά τον κύριο Γκρι, οι σχέ-
σεις εξουσίας στη σειρά παρα-

πέμπουν σε ζοφερά σαιξπηρικά 
σχήματα όπου σχεδόν κανένας 
δεν θα διστάσει για να πάρει αυ-
τό που (νομίζει ότι) θέλει – αλλά 
αυτό δεν σημαίνει ότι μετά δεν 
θα έχει κάποιο φάντασμα, ή κά-
ποιο φασματικό μαχαίρι, να τον 
στοιχειώνει για τις επιλογές του.           

Βασισμένος σε μια έντονα 
δραματική τονική κλίμακα, την 
ντο ελάσσονα (μεταξύ άλλων, 
την κλίματα της 5ης του Μπετό-
βεν, της Μεγάλης Λειτουργίας και 
του 24ου Κοντσέρτου για πιάνο 
και ορχήστρα του Μότσαρτ), ο 
Μπριτέλ «πετάει» κάθε τόσο κά-
ποια σκόπιμη παραφωνία των 
μαύρων πλήκτρων, μέσα από μια 
δίεση ή ύφεση, υπονομεύοντας 
την ίδια τη συνεκτικότητα της 
συγκεκριμένης κλίμακας. Ηθελε, 
λέει, να αποτυπώσει το λοξό των 
καταστάσεων της σειράς από τα 

πρώτα μέτρα του θέματος των 
τίτλων. «Η βασική μελωδία βγαί-
νει εκτός, παρεκτρέπεται, όπως η 
οικογένεια στη σειρά», λέει. Από 
το σκοτεινό, απειλητικό βασικό 
θέμα (που αναπτύσσεται μέσα 
από ένα, θα έλεγες, ξεκούρδιστο 
πιάνο και μια μεγάλη ορχήστρα 
εγχόρδων) ξεδιπλώνονται σε όλες 
τις σεζόν πολύ ενδιαφέρουσες 
παραλλαγές, με αποκορύφωμα 
ένα δραματικό οστινάτο (μανι-
κή επανάληψη συγχορδιών) και 
ένα «διεστραμμένο» μενουέτο, 
που ακούγονται σε καίριες στιγ-
μές της σειράς.

ΒΡΥΞΕΛΛΕΣ
Αθλοι του Ηρακλέους
Η έκθεση έργων ζωγραφικής του Τσέ-
χου ζωγράφου Βόιτεκ Κόβαρικ με τίτ-
λο «Οι άθλοι του Ηρακλέους» εμπνέ-
εται από τη μυθολογία της αρχαίας 
Ελλάδας. Παρουσιάζεται στις Βρυξέλ-
λες, στην εκεί αίθουσα της γκαλερί 
Mendes Wood DM, και αποκαλύπτει το 
ταλέντο του 29χρονου ζωγράφου που 
έχει παιδικές μνήμες από το τοπίο της 
Ελλάδας. Εμπνέεται από τους Γερμα-
νούς εξπρεσιονιστές και τον Πικάσο. Η 
δική του γραφή έχει μια αίσθηση Με-
σοπολέμου και έναν αέρα μιας ιδιότυ-
πης αρ ντεκό αισθητικής.

ΤΕΞΑΣ
Η Δύση του Αβεντον
Φέτος είναι η επέτειος των 100 
ετών από τη γέννηση του Αμερικα-
νού φωτογράφου Ρίτσαρντ Αβεντον. 
Ως συμμετοχή στο Ετος Αβεντον, στις 
ΗΠΑ, με εκδηλώσεις που διοργανώ-
νει το Ιδρυμα Ρίτσαρντ Αβεντον, το 
Μουσείο Amon Carter Αμερικανικής 
Τέχνης στο Φορτ Γουέρθ του Τέξας 
παρουσιάζει τα μαυρόασπρα πορ-
τρέτα από τη σειρά «Στην Αμερικα-
νική ∆ύση». Η σειρά ήταν ανάθε-
ση από το εν λόγω μουσείο το έτος 
1979. Ο Αβεντον παρουσίασε το 
αποτέλεσμα το 1985.

ΠΑΡΙΣΙ
Τα παστέλ
Το Μουσείο Ορσέ στο Παρίσι διαθέ-
τει μια από τις πλουσιότερες συλλο-
γές έργων παστέλ, περί τα 500 έργα. 
Μέρος της συλλογής εκτίθεται έως 
τις 2 Ιουλίου. Είναι μια συναρπαστι-
κή έκθεση βασισμένη στις μεγάλες 
συλλογές του Ντεγκά και του Ρεντόν, 
που και οι δύο ανανέωσαν ριζικά την 
τέχνη του παστέλ και την ανέδειξαν 
ως μια αυτόνομη (και δημοφιλή) κα-
τηγορία της ζωγραφικής. Η συλλογή 
των παστέλ προέρχεται από το Λού-
βρο. Το 1986 μεταφέρθηκε στο Ορσέ 
και έκτοτε εμπλουτίζεται.

ΛΩΖΑΝΝΗ
Η ιστορία του φλου
Στο Μουσείο Ελιζέ της Λωζάννης, 
μεγάλο κέντρο της φωτογραφίας, πα-
ρουσιάζεται έκθεση που αφηγείται 
με πολλούς τρόπους και τεχνικές την 
ιστορία της φλου φωτογραφίας. Η αί-
σθηση της θολής φωτογραφίας, όταν 
είναι στόχος του φωτογράφου, είναι 
μια ιδιαίτερη τέχνη που έχουν υπη-
ρετήσει πολλοί δημιουργοί. Η έκθεση 
συνδέει αυτές τις φωτογραφίες με τις 
πρώτες εικαστικές αποδόσεις της ομί-
χλης και της εντύπωσης των αιθέρων 
στη ζωγραφική του 18ου αιώνα και 
στη μετέπειτα ιστορία της τέχνης.

ΛΟΝΔΙΝΟ
Μετά τον Ιμπρεσιονισμό
Στη Νάσιοναλ Γκάλερι του Λονδί-
νου, η έκθεση «Μετά τον Ιμπρεσιονι-
σμό» συγκεντρώνει σπουδαία έργα 
ζωγράφων από την περίοδο εκείνη 
στην αυγή του Μοντέρνου, στα τέλη 
του 19ου και στις αρχές του 20ού αι-
ώνα. Με ογκόλιθους τον Γκογκέν, τον 
Βαν Γκογκ και τον Σεζάν, οι καλλιτε-
χνικές ζυμώσεις μετά το 1880 (και 
έως τον Α΄ Παγκόσμιο Πόλεμο) αντα-
νακλούσαν τις μεγάλες αλλαγές στην 
κοινωνία και την υποδοχή μιας νέας 
εποχής. Ενδιαφέρουσες οι αναγωγές 
στη δική μας εποχή.

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

Πλάνο από τους τίτλους της τηλεοπτικής σειράς «Succession», όπου κυριαρ-
χεί το έξοχο μουσικό θέμα του Νίκολας Μπριτέλ.    

Το σπίτι του ζωγράφου Τόμας Γκέινσμπρο στο Σάφολκ έχει διαμορφωθεί σε κέντρο τέχνης.

«Η βασική μελωδία 
βγαίνει εκτός, 
παρεκτρέπεται, όπως
η οικογένεια στη σειρά», 
λέει ο Νίκολας Μπριτέλ.       
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Οποιος ενδιαφέρεται 
μπορεί να σκανάρει 
το qr code και να δει 
το σχετικό βίντεο.
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ΛΟΥΙΤΖΙ ΚΑΠΟΥΑΝΑ (1839-1915)
13+1 διηγήματα
Μετάφραση: Χρίστος Αλεξανδρίδης  
Εκδόσεις της Ανοικτής Βιβλιοθήκης

Τα δεκατέσσερα διηγήματα που εμπεριέχονται σ’ αυτή την έκδοση 
προέρχονται από διάφορες συλλογές διηγημάτων του σικελικού κύ-
κλου, όπως αναφέρει ο εκδότης. Επικρατεί συνήθως η σατιρική διάθε-
ση, ενίοτε όμως η καθημερινή ζωή όλων των κοινωνικών τάξεων που 
υπήρχαν και δρούσαν στη Σικελία και στον Ιταλικό Νότο (Mezzogiorno) 
γενικότερα κατά τα μέσα του 19ου αιώνα αναδιπλώνεται με δραμα-
τική διάθεση. Όπως αναφέρεται και στο σημείωμα του εκδότη, στο 
νατουραλιστικό πλαίσιο των διηγημάτων του ο Καπουάνα τοποθετεί, 
εκτός από την ψυχολογία και τα ήθη των ηρώων του, και την επίδρα-
ση που έχουν επάνω τους τα πολιτικά τεκταινόμενα σε μια κρίσιμη για 
την Ιταλία ιστορική περίοδο, όπως εκείνη της Ιταλικής Παλιγγενεσίας 
(Risorgimento).

Το βιβλίο διατίθεται δωρεάν και από την εφαρμογή Read Library.

Επισκεφθείτε τον ιστότοπο Read-library.com για πληροφορίες και 
περισσότερα βιβλία.

ΨΗΦΙΑΚΗ ΒΙΒΛΙΟΘΗΚΗ

από τη

Ανδρονίκη Λασηθιωτάκη
lasithiotakisa@sppmedia.com

Ν
ομοθετήθηκε πρόσφατα στη 
χώρα μας (ν. 5007/2022) το 
«Ολοκληρωμένο σύστημα 

παροχής ανακουφιστικής φρο-
ντίδας». ∆εν υποτιμώ διόλου τη 
σημασία ενός νόμου, αλλά μεγα-
λύτερη έχει ασφαλώς η εφαρμογή 
του. Στην Ελλάδα η ανακουφιστι-
κή φροντίδα για όσους πάσχουν 
από βαριά, απειλητική για τη ζωή 
τους αρρώστια ή από χρόνια εξε-
λικτική είναι ουσιαστικά ανύπαρ-
κτη. Το κενό το αναπληρώνει στο 
μέτρο των μικρών δυνάμεών της, 
αλλά πάντως με εξαιρετικό τρό-
πο, η Γαλιλαία της Μητροπόλε-
ως Μεσογαίας και Λαυρεωτικής. 
Απέναντι στην οδυνηρή πραγ-
ματικότητα της θανάσιμης αρ-
ρώστιας, όταν όλες οι θεραπείες 
έχουν δοκιμαστεί και ο θάνατος 
πλησιάζει, η ανακουφιστική φρο-
ντίδα δεν αποτελεί επιλογή, την 
οποία μπορούμε να κάνουμε ή να 
μην κάνουμε, αλλά κοινή υποχρέ-
ωση του κράτους, της κοινωνίας, 
της οικογένειας, των συγγενών 
και φίλων, του καθενός μας. Η 
ανακουφιστική φροντίδα είναι 
εξαιρετικά λεπτή και δύσκολη 
δουλειά, απαιτεί ειδική εκπαί-
δευση και ξεχωριστά ανθρώπι-
να χαρίσματα. Οι άνθρωποι της 
ανακουφιστικής φροντίδας, όπου 
αυτή παρέχεται πραγματικά, για-
τροί, νοσηλευτές, ψυχολόγοι, κοι-
νωνικοί λειτουργοί, εθελοντές, 
αποτελούν συχνά συγκλονιστικά 
ανθρώπινα παραδείγματα. Είναι 
εκεί δίπλα στον άρρωστο, στην 
πιο βαριά στιγμή της ζωής του, 
και ακούν με προσοχή και αγά-
πη την κραυγή του, το κλάμα, τη 
διαμαρτυρία, το παράπονο, την 
αγανάκτησή του. Συνοδεύουν 
τον άρρωστο βήμα βήμα, χωρίς 
ιδεολογίες και κοσμοθεωρίες, χω-
ρίς πρόγραμμα, με τα χέρια τους, 
με το βλέμμα τους, με το σώμα 
τους. Τον αναγνωρίζουν, μέσα 
στα σωληνάκια και στην έσχα-
τη κατάπτωση, ως συνάνθρωπο 
άξιο φροντίδας και αγάπης, λένε 
«εμείς» με εκείνον που πεθαίνει! 

Σήμερα διαθέτουμε πολλά μέ-
σα για την ανακούφιση του πό-
νου, υπάρχουν όμως περιπτώ-
σεις όπου δεν πιάνει τίποτε, ένα 
5%, ό,τι και αν κάνουμε, θα εξα-
κολουθεί να υποφέρει σωματικά 
και ψυχικά, και η κραυγή «δεν 
αντέχω άλλο» δεν θα μπορεί να 
λάβει παρηγορητική απάντηση. 
Οπότε τι κάνουμε, όσοι πιστεύ-

ουμε βαθιά στην ανακουφιστι-
κή φροντίδα, στις περιπτώσεις 
αυτές; Μία λύση είναι βαθιά και 
συνεχής καταστολή, η οποία έχει 
νομοθετηθεί σε διάφορες χώρες. 
Συστατικό στοιχείο όμως της ανα-
κουφιστικής φροντίδας είναι η 
συνόδευση, δεν μπορούμε επο-
μένως να κάνουμε ουσιαστικά 
λόγο για ανακουφιστική φροντί-
δα σε ανθρώπους που βρίσκονται 
σε καταστολή. Σύμφωνοι, αλλά 
η συνόδευση δεν θα πάψει, θα 
συνεχιστεί προς τους οικείους. 
Ενας άλλος άρρωστος, σε αυτή 
την κατάσταση, όταν τίποτε δεν 
ανακουφίζει από τους πόνους, 
μπορεί να επιλέξει την υποβοη-
θούμενη αυτοκτονία ή την ευθα-
νασία, όπου επιτρέπονται. Τι γί-
νεται τότε με την ανακουφιστική 
φροντίδα; Παύει; Οχι, είναι πάλι 
η απάντηση. Συνεχίζεται μέχρι 
τέλους. Ακόμη και στην περίπτω-
ση της απόφασης για ευθανασία, 
ο συνοδός της ανακουφιστικής 
φροντίδας θα συναντήσει και θα 
μιλήσει με τον ίδιο τον άρρωστο 
και με τους δικούς του, για να 
τους βοηθήσει να καταλάβουν 
περί τίνος πρόκειται, να τους βο-
ηθήσει να χειριστούν σωστά τον 
χρόνο που υπολείπεται μέχρι την 
καθορισμένη ημερομηνία, ώστε 

να διατυπωθούν και να εκπλη-
ρωθούν οι τελευταίες επιθυμί-
ες του αρρώστου, θα σταθεί δί-
πλα σε εκείνους που βρίσκονται 
πλάι στον άρρωστο την τελευ-
ταία στιγμή. Στη δημόσια συζή-
τηση παρουσιάζεται πολύ συχνά 
η ανακουφιστική φροντίδα σε 
αγεφύρωτη αντίθεση προς την 
ευθανασία. Για τους λειτουργούς 
(γιατρούς, νοσηλευτές, εθελοντές) 
της ανακουφιστικής φροντίδας, 
για όσους τουλάχιστον έχουν βα-
θιά καταλάβει το πνεύμα της, τέ-
τοιο χάσμα δεν υπάρχει. Αυτό 
είναι το μεγαλείο της ανακουφι-
στικής φροντίδας: οι άνθρωποι 
που την υπηρετούν σέβονται κά-
θε επιλογή του αρρώστου, όποια 
και αν είναι αυτή, και τον συνο-
δεύουν μέχρι τέλους. 

Οι λειτουργοί της ανακουφι-
στικής φροντίδας και όσοι πιστεύ-
ουν σε αυτήν δεν συμφωνούν, 
εννοείται, με την ευθανασία, δη-
λαδή με τον νόμο που επιτρέπει 
ή και επιβάλλει στον γιατρό να 
χορηγήσει, υπό όρους και προϋ-
ποθέσεις, τη θανατηφόρο δόση. 
Το χέρι που γιατρεύει δεν μπορεί, 
το ίδιο χέρι, να σκοτώνει.

Οδυνηρή πράξη αγάπης
Ναι, αλλά τι θα γίνει με τους 

ανθρώπους που υποφέρουν ανέλ-
πιδα, τι θα γίνει με την περίπτω-
ση, επί παραδείγματι, του τετρα-
πληγικού, που έπειτα από ένα 
τροχαίο μένει καρφωμένος στο 
κρεβάτι, πέντε και δέκα χρόνια, 
με πλήρη διαύγεια πνεύματος, 
που δεν αντέχει άλλο και ζητάει 
να φύγει από τη ζωή; Τι θα γίνει 
με αυτόν τον άνθρωπο και το αί-
τημά του να φύγει; Είναι πολλοί 

όσοι ακόμη και σε αυτή τη συν-
θήκη επιμένουν στη ζωή. Είναι 
όμως και άλλοι που δεν το αντέ-
χουν. Για αυτές τις περιπτώσεις 
υπάρχει η επιλογή της ιατρικώς 
υποβοηθούμενης αυτοκτονίας. 
Ο σεβασμός στην οδύνη του αν-
θρώπου που υποφέρει ανέλπιδα 
και ζητάει ο ίδιος να φύγει από 
τη ζωή μάς επιβάλλει να δεχτού-
με την υποβοηθούμενη αυτοκτο-
νία, με την οποία αποφεύγουμε 
το δράμα της άγριας ή αποτυχη-
μένης αυτοκτονίας και βοηθάμε 
τον συνάνθρωπό μας να έχει ει-
ρηνικά τέλη. Η νομοθέτηση της 
ιατρικώς υποβοηθούμενης αυτο-
κτονίας πρέπει να γενικευτεί και 
να προσδιοριστεί όσο γίνεται σα-
φέστερα η διαφορά της από την 
ευθανασία: τη θανατηφόρο δόση 
εδώ δεν τη χορηγεί ο γιατρός, την 
παίρνει ο ίδιος ο άρρωστος ή του 
τη δίνουν οι οικείοι του. Τι γίνε-
ται όμως όταν κάποιος βρίσκεται 
στην ίδια κατάσταση και δεν έχει 
κανέναν δικό του δίπλα; Τότε ο 
βαρύς κλήρος θα πέσει στον νο-
σηλευτή ή στον γιατρό, που κα-
λείται να αναλάβει την ευθανα-
σία ως οδυνηρή πράξη αγάπης.

Η σπουδαία γιατρός, πιστή Κα-
θολική, που υπηρέτησε όλη τη 
ζωή της την ανακουφιστική φρο-
ντίδα, η Corinne Van Oost (γενν. 
1955), στο εξαιρετικό βιβλίο της 
«Médecin catholique, pourquoi je 
pratique l’ euthanasie» (Presses 
de la Renaissance, 2014), αναφέ-
ρει περιπτώσεις ευθανασίας που 
ανέλαβε η ίδια από βαθιά συμπό-
νια, με πρώτη στην Αλμπερτίν, 
όταν η ευθανασία απαγορευόταν 
ακόμη στο Βέλγιο. Επασχε από 
πλάγια αμυοτροφική σκλήρυνση 
και στο τέλος κουνούσε μόνο τα 
βλέφαρα. Την αγάπησε πολύ και 
γι’ αυτό εκπλήρωσε το αίτημά της 
να φύγει από τη ζωή, την έκλαψε 
μετά και είχε πάντα τη φωτογρα-
φία της στο πορτοφόλι της. 

Οσοι ενδιαφέρονται για τα βι-
οηθικά ζητήματα, που είναι ου-
σιαστικά ζητήματα ζωής και θα-
νάτου, ας μην περιορίζονται να 
διαβάζουν νομικές μελέτες ή φι-
λοσοφικά δοκίμια. Πρέπει περισ-
σότερο να διαβάζουν μαρτυρίες 
αρρώστων και οικείων τους. Μό-
νο μέσα από αυτές θα αποκτή-
σουν εκείνη την ηθική του δι-
σταγμού, τόσο απαραίτητη όταν 
ερχόμαστε αντιμέτωποι με τις 
πιο ακραίες εμπειρίες της ζωής.

Ο Μιλτιάδης Σαλβαρλής γεννήθη-
κε στην Αθήνα. Σπούδασε φιλολο-
γία στο Γαλλικό Ινστιτούτο Αθη-
νών και νομικά στη Νομική Σχολή 
του Δημοκρίτειου Πανεπιστημίου 
Θράκης. Από το 1981 έως το 2012 
εργάστηκε ως ρεπόρτερ, συντά-
κτης και αρχισυντάκτης στο ρα-
διόφωνο και στην τηλεόραση της 
ΕΡΤ, στη διαδικτυακή πύλη in.gr, 
καθώς και σε διάφορα έντυπα. 
Ανάμεσά τους τα περιοδικά «Τα-
ξιδεύοντας», «Πάνθεον», ELLE, 
«Δίφωνο», HiTECH και National 
Geographic. Το πιο πρόσφατο βι-
βλίο του έχει τίτλο «Πατρίδα χώ-
ρα ξένη» και κυκλοφορεί από τις 
εκδόσεις Μετρονόμος.
 
Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό 
πλάι στο κρεβάτι σας;
Το «Μαύρο νερό» του Μιχάλη Μα-
κρόπουλου, το οποίο διαβάζω ήδη, 
και το βιβλίο του Αντώνη Γεωργίου 
«Ενα άλπουμ ιστορίες».
 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χάρη 
στην ανάγνωση ενός βιβλίου;
Η εξαθλίωση του κόσμου και η ζωή 
στην ηττημένη Γερμανία μετά τον Β΄ 
Παγκόσμιο Πόλεμο, όπως περιγρά-
φεται στην «Τριλογία του Βερολί-
νου» του Φ. Κερ.
 
Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε πρό-
σφατα για πρώτη φορά;
Τη «Μαντάμ Μποβαρύ» του Φλο-
μπέρ. Σε νεότερη ηλικία το είχα προ-
σπεράσει.
 
Περιγράψτε την ιδανική αναγνω-
στική συνθήκη.
Μεσημέρι έως απόγευμα που η συ-
νοικία ησυχάζει, σε πολυθρόνα, με 
φυσικό φως να μπαίνει από το πα-
ράθυρο.
 
Υπάρχουν βιβλία για τα οποία 
να νιώθετε ενοχές που σας 
άρεσαν;
Παλαιότερα είχα μπει στον 
πειρασμό να αγοράσω για 
το καλοκαίρι ανούσια βι-
βλία με βιογραφίες δια-
σήμων. ∆εν αισθάνομαι 
ενοχές. Μόνο ότι έχασα 
χρόνο και χρήμα. 

Τι είναι αυτό που σας συγκινεί πε-
ρισσότερο σε ένα βιβλίο;
Η ικανότητα του συγγραφέα να συλ-
λαμβάνει ένα σύμπαν με τόπους, αν-
θρώπους και καταστάσεις, να το βά-
ζει με μαστοριά στο χαρτί και να σε 
παρασύρει στο παραμύθι του.
 
Ποιο είναι το επόμενο βιβλίο που 
θα διαβάσετε;
Εχω σημειώσει το καινούργιο βιβλίο 
της Μάρως ∆ούκα.
 
Σε τι διαφέρει το βιβλίο σας «Πα-
τρίδα χώρα ξένη» από τα άλλα πα-
ρεμφερούς θεματολογίας;
∆εν είναι ένα ακόμη βιβλίο για τη 
Μικρασιατική Καταστροφή. Αναφέ-
ρεται κυρίως στο «μετά». Πώς ρίζω-
σαν οι αστοί Μικρασιάτες στη νέα 
τους πατρίδα, πώς κατάφεραν να 
αποκτήσουν οικονομική επιφάνεια 
και πώς, τελικά, εντάχθηκαν στα 
ανώτερα κοινωνικά στρώματα της 
Ελλάδας.
 
Ποια χρονική περίοδο καλύπτει 
ιστορικά το έργο σας και πώς τη 
βιώνουν οι ήρωες; 
Η «Πατρίδα...» καλύπτει μια περί-
οδο με ιδιαίτερα σημαντικά γεγο-
νότα, από το 1914 έως το 1985. Οι 
ήρωες παρασύρονται στη δίνη της 
Ιστορίας και αναμετρώνται με κατα-
στάσεις που τους ξεπερνούν. Αντι-
τάσσουν τη δύναμη, τη θέληση, τη 
μόρφωση και μια μοναδική ευστρο-
φία πνεύματος, όπλα που τους βοη-
θούν να κατακτήσουν τους στόχους 
που έχουν θέσει.

Τ. Κ. ΠΑΠΑΤΣΩΝΗΣ 
Απαντα τα ευρεθέντα, ποιήματα 
εκτός συλλογών 1911-1976
φιλολογική επιμέλεια - εισαγωγή - 

επίμετρο: Βασίλης Μακρυδήμας
εκδ. Librofilo & Co, 2022, σελ. 288

 

Σ
υζητώντας το έργο του Β. 
Μακρυδήμα με τίτλο «Στον 
αστερισμό των αντιθέσεων. 

Ο κριτικός και δοκιμιογράφος 
Τ. Κ. Παπατσώνης» (Gutenberg, 
2021), ο Βαγγέλης Χατζηβασιλεί-
ου σημείωνε (The Books’ Journal, 
16.11.2021): «Είναι ευτύχημα που 
ο Τάκης Παπατσώνης έρχεται στις 
ημέρες μας να βγει από την πο-
λύχρονη αφάνειά του διά χειρός 
ενός νέου ερευνητή ο οποίος έχει 
μελετήσει επισταμένως όχι μόνο 
το δοκιμιογραφικό, αλλά και το 
ποιητικό του έργο». Με το υπό συ-
ζήτηση βιβλίο ανασύρεται ακόμη 
περισσότερος Παπατσώνης από 
την αφάνεια. ∆ημοσιεύονται αφε-
νός τα –67 τον αριθμό– ποιήματα 
που εν ζωή ο Παπατσώνης (1895-
1976) δημοσίευσε σε εφημερίδες 
και περιοδικά, δεν συμπεριέλαβε 
όμως στα βιβλία του, αφετέρου 
ποιήματά του (συνολικά 28) που 
μετά τον θάνατό του επιλέχθηκαν 
από το αρχείο του και (πρωτο)δη-
μοσιεύτηκαν εδώ κι εκεί. 

Η καλαίσθητη έκδοση παρέ-

χει επιχειρήματα και τεκμηρίω-
ση ως προς τη σημασία που ένα 
τέτοιο βήμα έχει για τα ελληνικά 
γράμματα. Συνάγουμε από αυ-
τήν τρεις λόγους για να έρθει ο 
Παπατσώνης στο προσκήνιο. Ο 
πρώτος είναι τα ίδια τα ποιήματα. 
Ανάμεσά τους συμπεριλαμβάνο-
νται κάποια που 
παρουσιάζουν μο-
νάχα φιλολογικό 
ενδιαφέρον, δεν 
λείπουν όμως και 
αληθινά διαμά-
ντια. Ηδη αναρω-
τιόμαστε γιατί δεν 
βρήκαν τη θέση 
τους στα βιβλία 
του Παπατσώνη, 
στον καιρό τους. 
Οπως, νομίζω, και 
στην περίπτωση 
της επίσης άδικα 
αφανούς Ζωής 
Καρέλλη (1901-
1998), έτσι και στον Παπατσώνη 
έχουμε μια ιδιαίτερη ρυθμική πε-
ζολογία με τόνο, θα λέγαμε, σκη-
νοθετημένα αφηγηματικό, ακόμη 
και όταν η φωνή που μιλάει στο 
ποίημα βυθομετρά και δεν αφη-
γείται. Πολλές και χρήσιμες εν 
προκειμένω οι επισημάνσεις του 
Μακρυδήμα για «τα στάδια κατά-
κτησης ενός ιδιότυπου λυρισμού, 

με τον οποίο τόσο οι νεοελληνι-
στές όσο και οι απλοί αναγνώστες 
δεν είμαστε εξοικειωμένοι». Πο-
λύτιμες είναι και οι αναφορές του 
στις εύστοχες επισημάνσεις του 
Σαββίδη για τον Παπατσώνη. Να 
τολμήσουμε να αναρωτηθούμε, 
περαιτέρω, για τη συγγένεια ανά-

μεσα στον Παπα-
τσώνη και στην 
Καρέλλη με βάση 
τη θεμελιώδη και 
για τους δυο ανα-
φορά τους στον 
Καβάφη; Να πά-
με ένα βήμα πιο 
πέρα; Να αναρω-
τηθούμε πόσο 
από το αειθαλές, 
το κλασικό στοι-
χείο του Καβά-
φη, που αποτελεί 
εμπεδωμένη πλέ-
ον παραδοχή, θα 
μπολιάσει εντέλει 

τις μελλοντικές αναγνωστικές κοι-
νότητες υπέρ των αναδυόμενων 
Παπατσώνη και Καρέλλη; 

Οπως και να ’χει, με τη βοήθεια 
και αυτών των ποιημάτων –αυτός 
είναι ο δεύτερος λόγος που καθι-
στά σημαντικό τον Παπατσώνη– 
μπορεί να υποστηριχθεί πειστι-
κότερα μια ώριμη αναγνωστική 
«γραμμή», την οποία εισηγείται 

εδώ ο Μακρυδήμας, επικαλούμε-
νος ένα «εξόχως εξομολογητικό» 
κείμενο του ίδιου του ποιητή, που 
(και αυτό) βρισκόταν μέχρι τώρα 
στην αφάνεια. Σε αυτό ο Παπα-
τσώνης ζητάει να διαβαστεί ως 
ποιητής μεταφυσικός με κίνητρα 
ποιητικά, και όχι ως ποιητής «χρι-
στιανικός» ή «νεοχριστιανικός» 
κ.λπ. Να μια απερίφραστα διατυ-
πωμένη αρχή που η επικράτησή 
της μόνο καλό θα έκανε, βοηθώ-
ντας να χειραφετηθεί επιτέλους 
μια κοινότητα συγγραφέων, κριτι-
κών και αναγνωστών που εμμονι-
κά επιμένει να διαβάζει τους ποιη-
τές και τις ποιήτριές της με βάση 
την ανάπηρη οπτική των κάθε λο-
γής στρατευμένων εξωποιητικών 
αναγνώσεων. Τρίτος, εξίσου ση-
μαντικός, λόγος είναι το πλήθος 
των γόνιμων αλληλεπιδράσεων 
του Παπατσώνη με την ελληνι-
κή και ξένη ποίηση αλλά και με 
την ιστορική συγκυρία, όπως αυ-
τές προκύπτουν από τα εμβριθή 
σχόλια του Μακρυδήμα στο υπό 
συζήτηση βιβλίο. Αυτά συνιστούν 
συμπύκνωση μιας εκτενέστερης 
μελέτης για όλο το ποιητικό έργο 
του Παπατσώνη, που ακόμη εκ-
κρεμεί, μαζί άλλωστε και με μια 
σύγχρονη και χρήσιμα υπομνη-
ματισμένη επανέκδοση όλου του 
έργου του.

Της ΜΑΡΙΑΣ ΤΟΠΑΛΗ

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΖΟΥΜΠΟΥΛΑΚΗ 

Ο Παπατσώνης βγαίνει απ’ την αφάνεια: επεισόδιο 2ο

Συνόδευση μέχρι τέλους

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Ο σεβασμός στην οδύνη 
του ανθρώπου 
που υποφέρει ανέλπιδα 
μας επιβάλλει να δε-
χτούμε την υποβοη-
θούμενη αυτοκτονία.

Η ανακουφιστική φροντίδα δεν αποτελεί επιλογή αλλά υποχρέωση, 
του κράτους, της κοινωνίας, της οικογένειας, του καθενός μας. Τι γίνεται, 
όμως, όταν η κραυγή «δεν αντέχω άλλο» δεν μπορεί να λάβει απάντηση;

500ΛΕΞΕΙΣ
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Συνέντευξη στον ΑΙΜΙΛΙΟ ΧΑΡΜΠΗ

Στη «Μέση Αγγλία», ένα από τα πιο 
πρόσφατα βιβλία του Τζόναθαν 
Κόου, υπάρχει ένα κεφάλαιο-σκη-
νή όπου όλοι οι πρωταγωνιστές, 
είτε σε μικρές ομάδες είτε κατά 
μόνας, κάνουν ακριβώς το ίδιο 
πράγμα: παρακολουθούν στην τη-
λεόραση την τελετή έναρξης των 
Ολυμπιακών Αγώνων του Λονδί-
νου το 2012. Η μοναδική περί-
σταση, από τις ελάχιστες ικανές 
να συντονίσουν ένα ολόκληρο 
έθνος, χρησιμεύει στον συγγρα-
φέα σαν συλλογικός ψυχαναλυτι-
κός καθρέφτης, ένα αποτύπωμα 
της στιγμής που έχει ωστόσο δι-
αχρονική αξία. Η συγκεκριμένη 
ιδέα φαίνεται πως άρεσε πολύ 
στον Βρετανό συγγραφέα, τόσο 
που αποφάσισε να την εφαρμό-
σει σε ολόκληρο το «Μπόρνβιλ», 
το καινούργιο του μυθιστόρημα 
που κυκλοφόρησε πρόσφατα στα 
ελληνικά από τις εκδόσεις Πόλις. 
Επτα διαφορετικά επεισόδια, τα 
περισσότερα σχετικά με κάποιο 
βασιλικό γεγονός (στέψεις, γά-
μοι κ.ο.κ.), αφηγούνται την ιστο-
ρία μιας οικογένειας και μαζί μιας 
ολόκληρης χώρας.

«Οι περισσότερες από τις στιγ-
μές επιλέχθηκαν από μόνες τους. 
∆εν συμπαθώ τη βασιλική οικο-
γένεια, ούτε με ενδιαφέρει, οπότε 
μοιάζει λίγο παράξενο που τόσα 
επεισόδια έχουν να κάνουν με αυ-
τούς. Την ίδια στιγμή όμως αυτό 
σου λέει κάτι για τη βρετανική 
ιστορία των τελευταίων 75 ετών 
και τις στιγμές που μας έκαναν 
να μαζευτούμε γύρω από τις τη-
λεοράσεις», μου επισημαίνει ο 
Τζόναθαν Κόου, που βρέθηκε τις 
προηγούμενες μέρες στην Αθήνα 
για την παρουσίαση του βιβλίου. 
Το ύφος και η φωνή του φανερώ-
νουν τον μετρημένο και ταυτό-
χρονα παιγνιώδη τόνο που δια-
κρίνει συνήθως και τη γραφή του.

Αφετηρία το 1945 
Εδώ πάντως όλα ξεκινούν στις 

8 Μαΐου 1945, Ημέρα της Νίκης 
στην Ευρώπη. «Από το 2016 και 
έπειτα, όταν η Βρετανία αποφά-
σισε να αφήσει την Ευρωπαϊκή 
Ενωση, υπάρχει ανάμεσά μας ένα 
διαρκές ντιμπέιτ σχετικά με το τι 
χώρα είμαστε και τι θέλουμε να 
γίνουμε. Καθώς συνέβαιναν όλα 
αυτά έγραφα τη “Μέση Αγγλία”, 
αυτή τη φορά ωστόσο σκέφτηκα 
ότι θα ήταν ενδιαφέρον να πάω 
λίγο πίσω και να δω αν μπορώ 
να εντοπίσω τις ρίζες αυτής της 
αντιπαράθεσης. Ενστικτωδώς μου 

φάνηκε σωστό να φτάσω μέχρι τα 
τέλη του Β΄ Παγκοσμίου Πολέμου, 
που είναι πάνω-κάτω και το πιο 
μακρινό σύνορο της σημερινής 
ζωντανής μνήμης. Το σύστημα 
με τα επτά διαφορετικά γεγονότα 
βοήθησε ώστε να καλυφθούν 75 
χρόνια μέσα σε ένα μόνο βιβλίο», 
σημειώνει ο Κόου.

Ενα από τα πιο βασικά θέματα 
του «Μπόρνβιλ», το οποίο εκτυ-
λίσσεται κυρίως στην περιοχή του 
Μπέρμιγχαμ και των αγγλικών 
Μίντλαντς, έχει να κάνει με την 
έννοια της «βρετανικότητας» ή 
«αγγλικότητας» και το πώς αυτή 
έρχεται συχνά σε σύγκρουση με 
τις ευρωπαϊκές αξίες, αλλά και την 
ίδια την ενότητα του Ηνωμένου 
Βασιλείου. «Προσωπικά νιώθω 
πολύ Αγγλος. Μέχρι πρόσφατα 
δεν είχα αναρωτηθεί τι σημαίνει 
αυτό και μάλλον συνεχίζω να επα-
νέρχομαι στα βιβλία, απλώς γιατί 
δεν μπορώ να βρω την απάντηση. 
Η εθνική ταυτότητα είναι πολύ 
σημαντική για τον τρόπο με τον 
οποίο βλέπουμε τους εαυτούς μας, 
ταυτόχρονα όμως είναι και ένα 
πλάσμα αμφιλεγόμενο που ξεγλι-
στρά και δύσκολα πιάνεται. Παρό-
τι αποφεύγω τις γενικεύσεις, θα 
έλεγα ότι ως λαός δεν έχουμε τόσο 

ισχυρή την αίσθηση της συλλο-
γικότητας που υπάρχει σε άλλες 
ευρωπαϊκές χώρες. Είμαστε μάλ-
λον ένα έθνος ατομιστών. Υπάρχει 
λόγος που η Θάτσερ εμφανίστη-
κε στην Αγγλία και κατάφερε να 
αιχμαλωτίσει με τόση επιτυχία τη 
φαντασία των Βρετανών».

Το Brexit του 2016 θεωρείται 
από τον Κόου στιγμή καθοριστι-
κή, όχι μόνο στην Ιστορία της 
χώρας, αλλά και για την ίδια της 
την ταυτότητα. «Ενα από τα πα-
ράδοξα του Brexit είναι ότι δημι-
ούργησε ένα κύμα ευρω-φιλίας. 
Βλέπεις πια σημαίες της Ε.Ε. στα 
παράθυρα, κάτι το οποίο δεν συ-
νέβαινε ποτέ πριν. Από την άλλη 
σίγουρα υπάρχουν πολλοί άνθρω-
ποι που νιώθουν ότι η “αγγλικό-
τητά” τους περιορίζεται μέσα στο 
πλαίσιο της Ε.Ε. Προσωπικά κατα-
νοώ γιατί τόσος κόσμος ψήφισε 
να φύγουμε. Το γεγονός ότι η με-
γάλη πλειοψηφία των πολιτικών 
ήταν υπέρ της παραμονής σίγου-
ρα έπαιξε ρόλο. Υπάρχει μεγάλος 
θυμός ενάντια στο πολιτικό σύ-
στημα και το κατεστημένο γενι-
κότερα, οπότε ήταν η ευκαιρία 
να δοθεί μια απάντηση. Απλώς η 
συνέπεια ήταν να βγούμε από την 
Ε.Ε. Οταν ένα ερώτημα μπαίνει 
σε δημοψήφισμα, καθένας μπο-
ρεί να το διαβάσει διαφορετικά. 
Για πολύ κόσμο αυτό που διάβα-
σαν ήταν: “Είστε θυμωμένοι;”. Κι 
εκείνοι απάντησαν “ναι”». 

Προκειμένου να βάλει τον ανα-
γνώστη πιο βαθιά στην ταραγμέ-
νη σχέση της Βρετανίας με την 
Ε.Ε., ο Κόου αφηγείται την ιστο-
ρία του «Πολέμου της Σοκολά-
τας», την επί δεκαετίες σύγκρου-
ση στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο 
ανάμεσα στην αγγλική Cadbury 
και τους ανταγωνιστές της από τη 
Γερμανία, τη Γαλλία, την Ιταλία 
κ.ά. «Η Ε.Ε. προφανώς δεν είναι 
τέλεια και η Ελλάδα το γνωρίζει 
αυτό καλύτερα από όλους μας. 
Ξέρω πόσο γραφειοκρατική και 
μονολιθική μπορεί να γίνει, κάτι 
το οποίο μπορεί κανείς να κριτι-
κάρει και να σατιρίσει ανελέητα, 
όμως σταθμίζοντας τα υπέρ και 
τα κατά, πιστεύω πως είναι προ-
τιμότερο να είσαι μέλος. Σε μι-
κροκλίμακα θεώρησα ότι ο “πό-
λεμος της σοκολάτας” αποτελεί 
ένα καλό παράδειγμα του τι είναι 
θετικό στην Ε.Ε. και τι απλώς γε-
λοίο. Το ότι μας πήρε 30 χρόνια 
να ορίσουμε τι είναι η σοκολάτα, 
είναι ασφαλώς αστείο· από την 
άλλη, το γεγονός ότι τα καταφέ-
ραμε αποτελεί από μόνο του έναν 
μικρό θρίαμβο».

Οπως είπαμε, η ιστορία της βα-
σιλικής οικογένειας ορίζει σε 
μεγάλο βαθμό τα κεφάλαια του 
βιβλίου, από τη στέψη της βασί-
λισσας Ελισάβετ το 1953 μέχρι 
το τραγικό τέλος της Νταϊάνα το 
1997. «Ανάμεσα στο 1953 και το 
1997 άλλαξαν πάρα πολλά στη 
βρετανική κοινωνία. Ο σεβασμός 
και η αίσθηση δέους που ο κό-
σμος ένιωθε για τη βασίλισσα 
αντιστράφηκε το 1997. Ηταν ο 
λαός και τα δημοφιλή ΜΜΕ που 
ζήτησαν πλέον από εκείνη να 
δείξει κάποιο συναίσθημα, να 
θρηνήσει, να γίνει ανθρώπινη. 
Το 1953 αντιθέτως η βασίλισσα 
ήταν ένα έμβλημα, ένα σύμβο-
λο. Οσο για το μέλλον, πιστεύω 
πως η βασιλική οικογένεια θα 
έχει πολύ λιγότερη σημασία τις 

επόμενες δεκαετίες και πρακτικά 
θα εξαφανιστεί από τη δημόσια 
ζωή. Αν και ως θεσμός θα συνε-
χίσει πιθανότατα να υπάρχει». 

Στο μυθιστόρημα, ένας από 
τους κεντρικούς χαρακτήρες, 

η Μαίρη, αποτελεί τη χαμηλών 
τόνων μητριάρχη, γύρω από την 
οποία συνέχονται τρεις διαφο-
ρετικές γενιές της οικογένειας. 
Ο θάνατός της ωστόσο φέρνει 
στην επιφάνεια διαφορές και 
πλέον όλοι καλούνται «να δια-
λέξουν πλευρές», όπως το θέτει 
μια ηρωίδα. «Το συγκεκριμένο 
κομμάτι γράφτηκε πριν από τον 
θάνατο της βασίλισσας, αλλά θα 
μπορούσε να είναι για εκείνη. 
Γιατί η Μαίρη κρατούσε πράγ-
ματι αυτή την οικογένεια ενωμέ-
νη επί 70 χρόνια· από σεβασμό 
και αγάπη προς το πρόσωπό της 
οι πάντες άφηναν στην άκρη 
τις διαφορές τους, όμως πλέον 
εκείνη έχει φύγει και ίσως δεν 
μπορούμε να το κάνουμε πια. 
Μου φαίνεται αρκετά καλό πα-

ράλληλο με τη βασίλισσα». Σύ-
ντομα η κουβέντα μας στρέφεται 
και στην έννοια του συντηρητι-
σμού, βρετανικού και όχι μόνο, 
ο οποίος τα τελευταία χρόνια 
παίρνει διάφορες μορφές, μπαί-
νοντας ακόμα και κάτω από τον 
μανδύα της προόδου. «Ολα είναι 
υπό συζήτηση στις μέρες μας. 
∆εν νομίζω ότι μπορώ καν να 
ορίσω τι είναι συντηρητισμός. 
Ως πολιτικό κόμμα, οι Βρετανοί 
Συντηρητικοί έχουν μετακινη-
θεί ακόμα περισσότερο προς τα 
δεξιά – πλέον υπάρχουν αρκετοί 
ακραίοι στους κόλπους τους που 
μιλούν για έναν “εθνικοσυντηρι-
τισμό”, ο οποίος ακούγεται υπερ-
βολικά σαν “εθνικοσοσιαλισμός” 
για τα δικά μου γούστα. Από την 
άλλη οι Εργατικοί βρίσκονται σί-

γουρα σε άμυνα αυτή τη στιγμή, 
τρομοκρατημένοι μήπως χάσουν 
ψήφους όπως έγινε το 2019. Πα-
ραδοσιακά τα συνέδριά τους τε-
λείωναν με την ανάκρουση του 
“Red Flag”. Τώρα τελευταία παί-
ζουν μόνο τον εθνικό ύμνο...».

Είναι μήπως και η πρόσφα-
τη λογοκρισία των έργων της 
Αγκαθα Κρίστι και του Ρόαλντ 
Νταλ σημάδι ενός διαφορετικού, 
επίσης επικίνδυνου νεο-συντη-
ρητισμού; «∆εν ξέρω αν το χα-
ρακτηρίζω συντηρητισμό, όμως 
δεν πιστεύω ότι η Αγκαθα Κρίστι 
πρέπει να λογοκρίνεται. ∆εν εί-
ναι και πολύ τίμιο ούτε ειλικρι-
νές. Προφανώς υπάρχουν σημεία 
στο έργο της, όπως και στου Ρό-
αλντ Νταλ ή του Ιαν Φλέμινγκ, 
που είναι σήμερα προβληματι-

κά. Ομως, ίσα ίσα, αυτές οι προ-
σβλητικές αναφορές πρέπει να 
μας προκαλέσουν ερωτήματα και 
διάλογο σχετικά με τις αξίες που 
αλλάζουν μέσα στα χρόνια – να 
συζητήσουμε και όχι απλώς να 
τις κρύψουμε κάτω από χαλί και 
να παριστάνουμε ότι δεν υπήρ-
ξαν ποτέ. Η κόρη μου είδε πρώτα 
τις ταινίες με τον Ντάνιελ Κρεγκ 
στον ρόλο του “Τζέιμς Μποντ”, 
οι οποίες είναι και πιο πολιτικά 
ορθές, με την καλή έννοια. Οταν 
της έβαλα να δει εκείνες με τον 
Ρότζερ Μουρ, έπειτα από δύο λε-
πτά με κοίταξε απορημένη: “Αυ-
τός ήταν ο Τζέιμς Μποντ; Είναι 
απαίσιος!”. Γενικώς έχω μεγάλη 
πίστη στις νεότερες γενιές, ίσως 
υπερβολικά μεγάλη», καταλήγει 
χαμογελώντας ο Τζόναθαν Κόου.

Εχω μεγάλη πίστη στις νεότερες γενιές, ίσως υπερβολικά μεγάλη

«Αγγλικότητα»,
ένα πλάσμα
που δύσκολα
πιάνεται
Ο συγγραφέας Τζόναθαν Κόου στην «Κ»

Ο σεβασμός και η αίσθη-
ση δέους που ο κόσμος 
ένιωθε για τη βασίλισσα 
αντιστράφηκε το 1997. 
Λαός και ΜΜΕ ζήτησαν 
πλέον να δείξει 
κάποιο συναίσθημα, 
να θρηνήσει, 
να γίνει ανθρώπινη.

Το νέο μυθιστόρημα του Κόου αφη-
γείται την ιστορία μιας οικογένειας 
και μαζί μιας ολόκληρης χώρας, της 
Βρετανίας των τελευταίων 75 ετών.

«Οταν ένα ερώτημα μπαίνει σε δημοψήφισμα, καθένας μπορεί να το διαβάσει διαφορετικά. Για πολύ κό-
σμο αυτό που διάβασαν (σ.σ. στο δημοψήφισμα για το Brexit) ήταν: “Είστε θυμωμένοι;”. Κι εκείνοι απάντησαν 
“ναι”», λέει ο Τζόναθαν Κόου. «Η συνέπεια ήταν να βγούμε από την Ευρωπαϊκή Ενωση».

Η Ε.Ε. προφανώς δεν εί-
ναι τέλεια και η Ελλάδα 
το γνωρίζει αυτό καλύ-
τερα από όλους μας.

Είμαστε μάλλον ένα 
έθνος ατομιστών. Υπάρ-
χει λόγος που η Θάτσερ 
εμφανίστηκε στην Αγ-
γλία και κατάφερε να 
αιχμαλωτίσει με τόση 
επιτυχία τη φαντασία 
των Βρετανών.
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ΧΑΡΙ ΚΟΥΝΖΡΟΥ
Κρέας για τους λύκους
μτφρ.: Δέσποινα Κανελλοπούλου,
εκδ. Δώμα, σελ. 344

Του ΚΥΡΙΑΚΟΥ ΑΘΑΝΑΣΙΑΔΗ

Σε αυτό το αδυσώπητο, ανησυ-
χαστικό θρίλερ, μια διανοητική 
περιπέτεια που πέφτει από γκρε-
μό σε γκρεμό αγκαλιασμένη με 
τον αναγνώστη της, καλό είναι 
να έρθει κανείς με όσο λιγότερες 
πληροφορίες γίνεται, καθώς το 
ξάφνιασμα από τις αναπάντεχες 
αλλαγές σκηνικού είναι αδιαχώ-
ριστο κομμάτι της πλοκής του. 
Και να κάτι παράδοξο: αυτό το 
μυθιστόρημα δεν προσκαλεί τον 
αναγνώστη του σε ένα ταξίδι, 
αλλά σχεδόν απαιτεί τη, σχεδόν 
σωματική, συμμετοχή του. Μά-
λιστα, όσο πιο κοντά βρίσκεται 
κανείς στον κεντρικό του ήρωα 
–και λίγο-πολύ τού μοιάζουμε 
όλοι: είμαστε εγγόνια του ∆ια-
φωτισμού–, τόσο περισσότερο 
θα νιώσει στο πετσί του τη θά-
λασσα του τρόμου που φουσκώ-
νει μέσα του. Και τόσο πιο ζοφε-
ρά θα αποκαλυφθούν μπροστά 
του οι ήττες που βιώνουμε την 
τελευταία δεκαπενταετία.

Ο ανώνυμος πρωταγωνιστής, 
ένας Νεοϋορκέζος διανοούμενος, 
δοκιμιογράφος χωρίς πολλούς 
αναγνώστες –άλλωστε γράφει 
για ένα ειδικό κοινό και το ύφος 
του είναι αρκετά στρυφνό, όπως 
παραδέχεται και ο ίδιος–, που πα-
ραδέρνει σε ένα γάμο στον οποίο 
αρχίζει να μη νιώθει άνετα ενώ 
παλεύει να γράψει το επόμενο 
βιβλίο του, θα πάρει μία υποτρο-
φία από το Κέντρο Ντόιτερ στο 
εξοχικό προάστιο Βάνζεε του Βε-

ρολίνου, όπου θα μπορέσει να 
δουλέψει απερίσπαστος επί ένα 
ολόκληρο τρίμηνο. ∆εν θα τα κα-
ταφέρει ποτέ. Το Κέντρο Κοινω-
νικών και Πολιτισμικών Μελετών 
Ντόιτερ είναι γεμάτο κάμερες, 
διακρίνεται από μια «στρατοκρα-
τική αυστηρότητα» και δεν εν-
θαρρύνει τη μοναχικότητα: όλοι 
οι υπότροφοι υποχρεούνται να 
εργάζονται σε κοινή αίθουσα. Το 
«Λυρικό εγώ» του πρωταγωνιστή 
(έτσι τιτλοφορεί την ερευνητική 
του πρόταση προς το Κέντρο, κα-
θώς είναι σχετική με την «κατα-
σκευή του εαυτού» στη λυρική 
ποίηση) κλονίζεται ήδη από τις 
πρώτες σελίδες του βιβλίου. ∆εν 
θα τα καταφέρει να δουλέψει ού-
τε μία ημέρα, ενώ ακόμη και ο 
πιο ουδέτερος συγχρωτισμός με 
τους υπόλοιπους «τροφίμους» –
στην τραπεζαρία και αλλού– θα 
τον οδηγεί όλο και περισσότερο 
στα τάρταρα του εαυτού του. Αλ-

λά αυτό θα είναι μόνον η αρχή.
Καταφεύγοντας, για να αι-

σθανθεί ελεύθερος, σε περιπά-
τους, θα ανακαλύψει τον τάφο 
του αυτόχειρα ποιητή και δρα-
ματουργού Χάινριχ φον Κλάιστ, 
που θα τον στοιχειώσει, αλλά 
και τη βίλα όπου πραγματοποι-
ήθηκε, στις 20 Ιανουαρίου 1942, 
η διαβόητη διάσκεψη, υπό τον 
Ράινχαρντ Χάιντριχ, των δεκα-
πέντε υψηλόβαθμων στελεχών 
των SS και εκπροσώπων της 
γερμανικής κυβέρνησης, που 
εκεί έλαβαν τις αποφάσεις τους 
για την «τελική λύση». Η αφή-

γηση της Μόνικα, καθαρίστριας 
του Κέντρου, Ανατολικοβερολι-
νέζας που πριν από την πτώση 
του Τείχους είχε συνθλιβεί στη 
μέγγενη της Στάζι –ένα έξοχο 
ιντερλούδιο–, φαινομενικά θα 
τον αποτελειώσει, αλλά τίποτε 
δεν θα μπορούσε να τον προϊ-
δεάσει για τα παρεπόμενα της 
γνωριμίας του με τον Αντον, 
τον δημιουργό του «Blue Lives», 
μιας σκληρής τηλεοπτικής σει-
ράς που ο πρωταγωνιστής μας 
παρακολουθεί σχεδόν μανια-
κά στον υπολογιστή του – μιας 
σειράς του σωρού, εκ πρώτης 

όψεως, όπου αστυνομικοί βα-
σανίζουν τους εγκληματίες που 
συλλαμβάνουν, που όμως ίσως 
να φτιάχτηκε ακριβώς για να 
στείλει κάποια κρυφά μηνύμα-
τα στον κόσμο: έναν κόσμο που 
τα περίμενε διψασμένος.

Αγωνία
Ο ήρωάς μας αρχίζει πια να 

τρέμει για τα πάντα –φοβάται 
για την τύχη της γυναίκας του 
και της κόρης του, για την πραγ-
ματική υφή των πραγμάτων, για 
την υπονόμευση της αλήθειας, 
για τον αποπροσανατολισμό 

του κόσμου, για τη δύναμη της 
χειραγώγησης, για μια διαφαι-
νόμενη κατάρρευση της φιλε-
λεύθερης δημοκρατίας, για τον 
τερατώδη λευκό φυλετισμό, για 
την αναβίωση του γερμανικού 
μυστικισμού, για το επερχόμενο 
τέλος– και θα παθιαστεί με τον 
Αντον, αυτόν τον μηδενιστή, εί-
ρωνα, μεφιστοφελικό ακτιβιστή 
της alt-right υποκουλτούρας, σε 
βαθμό αυτοκαταστροφικό.

Το «Κρέας για τους λύκους», 
που ευτύχησε στη μεταφορά του 
στη γλώσσα μας, είναι το από-
λυτο καφκικό μυθιστόρημα τρό-
μου του 21ου αιώνα. Ασθματική 
σπουδή στην τρέλα και ταυτό-
χρονα ένα λογοτεχνικό Matrix, 
είναι ένα βιβλίο που διαβάζεται 
μονορούφι, με ολοένα αυξανόμε-
νο ενδιαφέρον, μα που σε προ-
καλεί να το ξαναδιαβάσεις αμέ-
σως μόλις το τελειώσεις. Παρά, 
μάλιστα, το μαύρο θέατρο των 
ακροτήτων που παρουσιάζει ή 
υπαινίσσεται –σχετικών με τα 
social media, με το σκοτεινό ∆ι-
αδίκτυο, με τον ρατσισμό, με τη 
θυελλώδη επέλαση του Χαμού–, 
είναι ένα μυθιστόρημα που δια-
κρίνεται από μεγάλη αγάπη για 
τον άνθρωπο και από σιγουριά 
για το μέλλον του. Στο τέλος όλα 
θα πάνε καλά, παρά ταύτα.

Ενας καταιγισμός ακροτήτων σχετικών με τα social media, το σκοτεινό ∆ιαδίκτυο, τον ρατσισμό, τη θυελλώδη επέλαση 
του Χαμού οδηγεί τον πρωταγωνιστή και τον αναγνώστη στα μονοπάτια της αγωνίας.

Αν ο Κάφκα έγραφε το Matrix...
Οι ήττες που βιώνουμε την τελευταία δεκαπενταετία οδηγούν τα βήματα του ήρωα σε ένα περιβάλλον απόλυτου τρόμου

Οσο πιο κοντά 
βρεθεί κανείς στον 
πρωταγωνιστή, τόσο 
περισσότερο θα νιώσει 
τη θάλασσα του φόβου 
να φουσκώνει μέσα του.

Το «Κρέας για τους λύκους» εί-
ναι το απόλυτο καφκικό μυθιστόρημα 
τρόμου του 21ου αιώνα, μια ασθματι-
κή σπουδή στην τρέλα.
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Οι φύλακες
του γαλαξία 3 ��½
ΦΑΝΤΑΣΙΑΣ (2023)
Σκηνοθεσία: Τζέιμς Γκαν
Ερμηνείες: Κρις Πρατ, Ζόι Σαλντάνα, 
Ντέιβ Μπαουτίστα

Ενα από τα πιο επιτυχημένα κινη-
ματογραφικά franchise της Marvel 
επιστρέφει με το τρίτο του κεφά-
λαιο, φέρνοντας ξανά στην οθόνη 
την ετερόκλητη αλλά πολύ δεμέ-
νη παρέα ηρώων, με επικεφαλής 
τον έξω καρδιά Πίτερ Κουίλ (Κρις 
Πρατ). Ο τελευταίος, πάντως, θρη-
νεί ακόμη την απώλεια της αγαπη-
μένης του Γκαμόρα, ωστόσο σύ-
ντομα θα πρέπει να ανασυνταχθεί 
προκειμένου να αντιμετωπίσει μα-
ζί με τους υπόλοιπους έναν θανάσι-
μο κίνδυνο που απειλεί τον Ρόκετ. 
Γενικώς η ιστορία του ιδιοφυούς 
ρακούν με την κοφτερή γλώσσα 
βρίσκεται εδώ στο επίκεντρο, πυ-
ροδοτώντας τη δράση και οδη-
γώντας τους πρωταγωνιστές στα 
άκρα προκειμένου να σώσουν τον 
φίλο τους. Η χρυσοφόρα συνταγή 
της Marvel εφαρμόζεται στην κα-
λή της εκδοχή –διότι υπάρχει και 
πολύ χειρότερη– από τον Τζέιμς 
Γκαν, έναν από τους πιο ικανούς 
σκηνοθέτες - σεναριογράφους υπε-
ρηρωικών ταινιών. Αρχικά το τρί-
το μέρος των «Φυλάκων» διαθέτει, 
έστω και υποτυπωδώς, θέματα: 
από τη μία κινείται γύρω από την 
αξία της πραγματικής φιλίας και 
από την άλλη θίγει με τον τρόπο 
του ζητήματα οικολογίας, σεβα-
σμού προς όλα τα έμβια όντα, αλ-
λά και προς τη διαφορετικότητα, 
την ποικιλία που συχνά εξασφα-
λίζει και την πρόοδο του (όποιου) 
πολιτισμού.

Φυσικά, δεν πρέπει να ξεχνά-
με πως εδώ πρόκειται για κόμικς, 
οπότε όλα τα παραπάνω παρου-

σιάζονται αυστηρά στη σχημα-
τική τους μορφή –όμως υπάρ-
χουν– σε ένα σενάριο, το οποίο 
κατά τα άλλα προτάσσει το χιού-
μορ και την καταιγιστική δράση 
ως προτεραιότητες. Η τελευταία 
είναι αρκετά καλοστημένη, ενώ 
συχνά επενδύεται και από τις σή-
μα κατατεθέν μουσικές λίστες των 
«Φυλάκων» που παίζει το βίντατζ 

γουόκμαν του Πίτερ Κουίλ· από 
μια μελαγχολική, ακουστική βερ-
σιόν του «Creep» των Radiohead 
μέχρι το «No Sleep Til Brooklyn» 
των Beastie Boys, το «I’m Always 
Chasing Rainbow» του Αλις Κού-
περ και το «Dog Days Are Over» 
της Florence + the Machine, που 
σηματοδοτεί το πανηγυρικό φινά-
λε. Οσο για το χιούμορ, που ανα-
φέραμε και παραπάνω, αυτό δεν 
περιορίζεται μόνο στις συνηθι-
σμένες ατάκες-εξυπνάδες, αλλά 
παίρνει και μια πιο σουρεαλιστι-
κή διάσταση, όταν οι ήρωες φτά-
νουν σε έναν πλανήτη, ο οποίος 
λειτουργεί σαν ζωντανό κύτταρο 
και πρέπει να κάνουν... εγχείρη-
ση για να μπουν μέσα. Το κακό, 
βέβαια, είναι πως με τούτα και με 
εκείνα φτάνουμε γεμάτες τις δυό-
μισι ώρες, διάρκεια υπερβολικά με-
γάλη ακόμη και για τις καλύτερες 
ταινίες του συγκεκριμένου είδους.

Το φως της ελπίδας
ΒΙΟΓΡΑΦΙΑ (2023)
Δημιουργός: Τόνι Φίλαν,
Τζόαν Ρέιτερ
Ερμηνείες: Μπελ Πόουλι,
Λιβ Σράιμπερ

 
Πίσω στη σκοτεινή –αλλά και 
ηρωική– περίοδο του Β΄ Παγκο-
σμίου Πολέμου μάς πηγαίνει η 
καινούργια σειρά του Disney+ 
και του National Geographic, η 
οποία δίνει μια νέα οπτική στο 
διάσημο «Ημερολόγιο της Αννας 
Φρανκ». Πρωταγωνίστρια εδώ εί-
ναι η Μιπ Γκις (Μπολ Πόουλι), η 
νεαρή υπάλληλος του Οτο Φρανκ 
(Λιβ Σράιμπερ), η οποία μαζί με 
μερικούς ακόμη θαρραλέους ήταν 
εκείνη που φρόντιζε για τις προ-
μήθειες και όλες τις υπόλοιπες 
ανάγκες της οικογένειας, μέσα 
στα δύο χρόνια που έμεινε κρυμ-
μένη στο Αμστερνταμ. Πρόσωπο 
περιφερειακό στο «Ημερολόγιο», 
αλλά με συναρπαστική προσωπι-
κή ιστορία, η Μιπ αποκαλύπτεται 
εδώ σε μια σειρά μυθοπλασίας 
μεν, η οποία πάντως διαθέτει άρ-
τια ιστορική τεκμηρίωση.

Τα πάντα φυσικά ξεκινούν 
από την παραγωγή, η οποία εί-
ναι προσεγμένη στις λεπτομέρει-
ες (σκηνικά, κοστούμια κ.ο.κ.) και 
ως εκ τούτου ικανή να μας βάλει 
στο κλίμα της εποχής, διατηρώ-
ντας σταθερά το σασπένς και την 
αγωνία των ανθρώπων που έκρυ-
ψαν Εβραίους ή αντιστάθηκαν με 
οποιονδήποτε τρόπο στους ναζί. 
Αυτή η έννοια της ηθικής υπο-
χρέωσης, του καθήκοντος την 
ώρα που πολλοί άλλοι επιλέγουν 
τον εύκολο δρόμο της αδιαφορί-
ας ή ακόμη και της συνεργασίας 
με τον κατακτητή, επανέρχεται 
ξανά και ξανά, σε ένα πολύπλευ-
ρο σύνολο, που αφηγείται μια εν 
πολλοίς άγνωστη αλλά αναμφίβο-
λα ενδιαφέρουσα ιστορία αυθε-
ντικού ηρωισμού.

 
Ενα ήσυχο κορίτσι ���
ΔΡΑΜΑ (2022)
Σκηνοθεσία: Κάλουμ Μπερέιντ
Ερμηνείες: Κάρι Κρόουλι,
Αντριου Μπένετ

Από την πλατφόρμα του Cinobo επι-
λέγουμε το υποψήφιο για Οσκαρ 
διεθνούς ταινίας, σκηνοθετικό 

ντεμπούτο του Ιρλανδού Κάλουμ 
Μπερέιντ. Στην επαρχιακή Ιρ-
λανδία της δεκαετίας του 1980, 
η δωδεκάχρονη Κάιτ μεγαλώ-
νει μάλλον παραμελημένη στους 
κόλπους μιας πολυμελούς οικογέ-
νειας. Περιμένοντας ένα ακόμη 
παιδί, η μητέρα της τη στέλνει 
να περάσει το καλοκαίρι μαζί με 
ένα μεσήλικο ζευγάρι που ζει σε 
φάρμα στην ύπαιθρο. Με τη δι-
κή τους φροντίδα και αγάπη, η 
μικρή σταδιακά θα βρει τη φω-
νή της και θα «ανθήσει», ανακα-
λύπτοντας στην πορεία και ένα 
συνταρακτικό μυστικό. 

Ο Μπερέιντ κινηματογραφεί 
με ευαισθησία τη νεαρή πρω-
ταγωνίστριά του μέσα σε ένα 
μαγευτικό φυσικό τοπίο, καθώς 
εκείνη περνάει από τη σιωπή και 
τον φόβο στη συνειδητοποίηση 
μιας νέας πραγματικότητας. Τα 
ψυχικά τραύματα, τόσο τα δικά 
της όσο και των νέων της «γο-
νιών», είναι πάντα εκεί, απαλύ-
νονται ωστόσο από την ανθρώ-
πινη επαφή και τη στοργή που 
όλοι τους έχουν μεγάλη ανάγκη. 
Η ταινία κυκλοφορεί στην πλατ-
φόρμα από 9/5.

Με μια πολλαπλώς απολαυστική 
συναυλία του πολωνικού συνό-
λου Sinfonia Varsovia υπό τον 
γεννημένο στο Βελιγράδι Αλε-
ξάνταρ Μαρκόβιτς ξεκίνησε την 
1η Απριλίου το Φεστιβάλ της 
Aνοιξης στο Μέγαρο Μουσικής 
Αθηνών.

Πρώτο έργο της βραδιάς ήταν 
η Εισαγωγή στον «Ελεύθερο σκο-
πευτή» του Καρλ Μαρία φον Βέ-
μπερ. Στη μουσική αυτή σελίδα 
συγκεντρώνονται τα βασικά χα-
ρακτηριστικά του γερμανικού 
ρομαντισμού, με πρώτο απ’ όλα 
τη μουσική απόδοση της Φύσης 
είτε με τη μορφή του σκοτεινού 
και μυστηριώδους δάσους είτε με 
αυτήν των υπερφυσικών δυνά-
μεων που εκμηδενίζουν τον άν-
θρωπο. Κυρίαρχο ρόλο σε αυτό 
αναλαμβάνουν τα κόρνα, που 
στη συγκεκριμένη περίπτωση 
διέθεταν την ακρίβεια και τον 
συντονισμό για την απόδοση των 
χαρακτηριστικών φράσεων που 
τους εμπιστεύεται ο συνθέτης.

Αντιστοίχως, τα έγχορδα 
αντιλαμβάνονταν εξίσου καλά 
τη δραματουργία της μουσικής 
και διασφάλισαν τον παλμό της 
μέσα από επιταχύνσεις και ση-
μεία ύφεσης, τα οποία αποτέ-

λεσαν πραγματικά ξέφωτα στο 
πυκνό δάσος.

Στη συνέχεια, ο διάσημος Πο-
λωνός πιανίστας Ράφαλ Μπλέ-
χατς απέδωσε το δεύτερο Κον-
σέρτο για πιάνο του Σοπέν. Η 
εξοικείωσή του με τη μουσική 
έγινε φανερή από τον τρόπο με 
τον οποίο αντιμετώπιζε κάθε 
μουσική φράση, κάθε ποίκιλμα 
της γραφής. Ο Μπλέχατς χειρί-

στηκε χρόνους και δυναμική με 
μεγάλη φαντασία, όχι μόνο στο 
αργό δεύτερο μέρος, όπου ξεχώ-
ρισε επίσης ο πολύ εκφραστι-
κός διάλογός του με το φαγκό-
το, αλλά εξίσου στο πρώτο και 
στο τρίτο.

Το αποτέλεσμα ήταν μια ερ-
μηνεία με χαρακτηριστική πλα-
στικότητα. Παράλληλα, παρά την 
προφανή δεξιοτεχνία, η δική του 
ήταν μια ανάγνωση τρυφερή, 
ευγενής, η οποία εστίαζε περισ-

σότερο στο φευγαλέο, ονειρικό 
στοιχείο της μουσικής.

Ακολούθησε η Συμφωνία αρ. 
2 «των Χριστουγέννων» του Κρ. 
Πεντερέτσκι, μάλλον απρόσμενη 

επιλογή δεκαπέντε μέρες πριν 
από το Πάσχα, έστω κι αν το έργο 
δεν έχει διόλου γιορτινή διάθεση. 
Τουναντίον, η τονική αυτή νεορο-
μαντικής αισθητικής σύνθεση θα 

ήταν αδιανόητη χωρίς τις Συμφω-
νίες του Μάλερ και τα αργά μέρη 
των Συμφωνιών του Σοστακόβιτς, 
με τα οποία μοιράζεται παρόμοια 
συναισθήματα ενός καταπιεστι-

κού, αποπνικτικού περιβάλλοντος. 
Επειτα από παραγγελία της Φιλαρ-
μονικής της Νέας Υόρκης και του 
Ζούμπιν Μέτα, τότε μουσικού δι-
ευθυντή της, η ∆εύτερη Συμφωνία 
του Πεντερέτσκι άρχισε να γρά-
φεται παραμονή Χριστουγέννων 
του 1979 και προφανώς γι’ αυτό 
περιλαμβάνει μια πολύ σύντομη, 
πλην όμως αναγνωρίσιμη, αναφο-
ρά στην «Αγια Νύχτα», στην οποία 
οφείλεται η ανεπίσημη προσωνυ-
μία της. Η πρεμιέρα του έργου δό-
θηκε την Πρωτομαγιά του 1980.

Η Sinfonia Varsovia είναι 
στενά συνδεδεμένη με το έργο, 
καθώς το έχει παίξει και ηχο-
γραφήσει υπό τον ίδιο τον Πε-
ντερέτσκι, ο οποίος από το 1997 
υπήρξε μουσικός διευθυντής της 
και από το 2003 καλλιτεχνικός δι-
ευθυντής της. Eχοντας στη διά-
θεσή του ένα θαυμάσιο σύνολο, 
όπως περιγράφηκε παραπάνω, ο 
Αλεξάνταρ Μαρκόβιτς ανέδειξε 
εξίσου τις ζοφερές σελίδες όσο 
και τις πιο φωτεινές, κυρίως όμως 
έδωσε ρυθμό στη μουσική. Οι 
επιβλητικές κλιμακώσεις ξεχώ-
ρισαν χάρη στην ενδιαφέρουσα 
ενορχήστρωση, ωστόσο πολύ πιο 
εκφραστικές υπήρξαν οι οδυνη-
ρές χαμηλόφωνες ενότητες.

Επάνω, η Μπελ Πόουλι πρωτα-
γωνιστεί στο φιλμ «Το φως της 
ελπίδας» του Disney+. Κάτω, η 
Κάρι Κρόουλι στην ταινία «Ενα 
ήσυχο κορίτσι», που είναι διαθέ-
σιμη στο Cinobo.

Οι αφανείς ήρωες δίπλα στην Αννα Φρανκ

Θαυμάσιoς Πεντερέτσκι από τον Αλεξάνταρ Μαρκόβιτς

Η παρέα
του ιδιοφυούς
ρακούν
επιστρέφει
Νέα περιπέτεια στο σύμπαν της Marvel 

Ο Σοπέν του Μπλέχατς 
ήταν τρυφερός, ευγενής 
και εστίαζε στο ονειρικό 
στοιχείο της μουσικής.

Το φιλμ κινείται
γύρω από την αξία
της πραγματικής
φιλίας, θίγοντας με
τον τρόπο του ζητήματα 
οικολογίας, σεβασμού 
προς όλα τα έμβια όντα, 
αλλά και προς
τη διαφορετικότητα.

Το χιούμορ εδώ δεν περιορίζεται μόνο στις συνηθισμένες ατάκες-εξυπνάδες, αλλά λαμβάνει και μια πιο σουρεαλιστική διάσταση, όταν οι ήρωες φτάνουν σε 
έναν πλανήτη ο οποίος λειτουργεί σαν ζωντανό κύτταρο και πρέπει να κάνουν... εγχείρηση για να μπουν μέσα.

Ο διάσημος Πολωνός πιανίστας Ράφαλ Μπλέχατς απέδωσε το δεύτερο Κονσέρτο για πιάνο του Σοπέν.
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ΔΡ ΠΑΣΧΑΛΗΣ ΑΝΔΡΟΥΔΗΣ, 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΥΖΙΔΗΣ ΚΑΙ ΜΑΡΙΕΛ 
ΜΑΡΤΙΝΙΑΝΙ-ΡΕΜΠΕΡ (επιμ.)
Μετάξι και πορφύρα - Ο κόσμος 
του βυζαντινού και μεταβυζαντινού 
υφάσματος
εκδ. Καπόν, 2023, σελ. 280

Της ΓΙΩΤΑΣ ΜΥΡΤΣΙΩΤΗ

«Εχει κι αν έχει η θάλασσα! Ποιος 
θα τη σώσει; Που ασημοζύγια-
στη πολλή πορφύρα θρέφει, και-
νούργια πάντα, για όσα θες να 
βάφεις φάδια». Τη θάλασσα ως 
πηγή πρώτης ύλης της πορφύρας 
από το κοχύλι που μετρούσε το 
βάρος του σε ασήμι, ανακαλεί 
η Κλυταιμνήστρα στον Αγαμέ-
μνονα που αρνείται να πατήσει 
τα «θαλασσοβαμμένα υφάσμα-
τα» στο ανάκτορο των Μυκηνών 
όταν επέστρεψε από την Τροία. 
Τη θάλασσα επικαλείται και η 
Θεοδώρα, χίλια χρόνια αργότερα, 
«είθε να μην αποχωριστώ ποτέ 
τούτη την πορφύρα» εννοώντας 
την Κωνσταντινούπολη. Μέσω 
αυτής της θάλασσας –εκτός από 
τους χερσαίους ∆ρόμους του Με-
ταξιού– έφταναν από Ανατολή 
και ∆ύση τα υφάσματα στις πο-
λύβουες αγορές του Βυζαντίου 
και της Οθωμανικής Αυτοκρατο-
ρίας μαζί με άλλα αγαθά και ιδέες 
από διαφορετικούς πολιτισμούς. 

Τους ίδιους δρόμους διασχί-
ζουν ξανά δώδεκα ερευνητές για 
να μας ταξιδέψουν στον χρόνο 
και στους τόπους παραγωγής και 
διαφύλαξης του πολύτιμου αρχαί-
ου υλικού στον συλλογικό τόμο 
«Μετάξι και πορφύρα - Ο κόσμος 
του βυζαντινού και μεταβυζαντι-
νού υφάσματος» (εκδ. Καπόν) 
που επιμελήθηκαν οι δρες Πα-
σχάλης Ανδρούδης, Νικόλαος 
Βρυζίδης και Μαριέλ Μαρτινιά-
νι-Ρεμπέρ.

Το Βυζάντιο
Oχημα πλούτου, ισχύος, ιε-

ραρχίας και ιερότητας, σημαντι-
κό εργαλείο πολιτικής διπλωματί-
ας και ανάπτυξης του εμπορίου, 
«σύμβολο κοινωνικό στις γκαρ-
νταρόμπες της ελίτ», τα υφάσμα-
τα και τα ενδύματα ήταν ένα από 
τα λιγότερο μελετημένα στην πο-
λύπλευρη και πολυσήμαντη δι-
άστασή τους αντικείμενα, μέσα 
από τα οποία μπορούμε να δια-
βάσουμε τον κόσμο του Βυζαντί-
ου, εκκλησιαστικό και κοσμικό. 

Σε αντίθεση με την πληθώρα 
των ξενόγλωσσων εκδόσεων, μο-
νοθεματικές μόνο έρευνες, κυ-
ρίως για τα θρησκευτικά υφά-
σματα, κάλυπταν έως σήμερα 
την ελληνική βιβλιογραφία. Η 
«άνθηση της μελέτης του τα τε-
λευταία χρόνια στην Ελλάδα και 
η διεπιστημονική έρευνα», επι-
σημαίνουν οι επιμελητές, «προ-
σφέρουν μια διευρυμένη οπτι-
κή», καρπός της οποίας είναι ο 
νέος τόμος.

Οι συγγραφείς (Πασχάλης 
Ανδρούδης, Κωνσταντίνος Μ. 
Βαφειάδης, Νικόλαος Βρυζίδης, 
Φανή Καλοκαιρινού, Αννα Κα-

ρατζάνη, Μαριέλ Μαρτινιάνι-Ρε-
μπέρ, Χριστίνα Μέρη-Burbeck, 
Αννα Μπαλλιάν, Ελενα Παπα-
σταύρου, Μαρία Σαρδή, ∆άφνη 
Φίλιου, Warren T. Woodfin) απο-
θησαυρίζοντας γραπτές πηγές 
και σπαράγματα χειρωνακτικών 
έργων που διασώζονται σήμερα 
σε συλλογές μουσείων και εκκλη-
σιαστικών ιδρυμάτων, ελληνικών 
και ξένων, υφαίνουν τον «πολυ-
ποίκιλο και πολύπλοκο επιστημο-
νικό καμβά» του βυζαντινού και 
μεταβυζαντινού υφάσματος από 
τους πρωτοχριστιανικούς αιώνες 
έως την πρώιμη νεότερη εποχή. 

Τα κεφάλαιά του συμπυκνώ-
νουν τα είδη, τα υλικά, τις τε-
χνικές, την αισθητική, τη εικο-
νογραφία, τη σημειολογία, τα 
δάνεια και τα αντιδάνεια, όπως 
διαμορφώθηκαν στην πάροδο 
των αιώνων. Εκατό τόπους, πε-
ρίπου, σημειώνει ο χάρτης παρα-
γωγής και διακίνησης των υφα-
σμάτων σε ∆ύση και Ανατολή. 
Επίκεντρο, ο ελλαδικός χώρος, 
σταυροδρόμι τριών ηπείρων και 
του ευρασιατικού εμπορίου, με 
σπουδαιότερα κέντρα παραγω-
γής την Κωνσταντινούπολη, 
τη Θεσσαλονίκη, τη Θήβα (τα 
υφαντά των εβραϊκών θηβαϊκών 
εργαστηρίων θεωρούνταν τόσο 
υψηλής ποιότητας ώστε ομάδα 
τεχνιτών τους αιχμαλωτίστηκε 
από τους Νορμανδούς το 1147 
για να συμβάλουν στη διάδοση 
της μεταξουργίας στη Σικελία) 
και τη Φιλαδέλφεια της Μικράς 
Ασίας κατά τη βυζαντινή περί-
οδο, την Προύσα, την Κωνστα-
ντινούπολη και τη Χίο κατά τους 
οθωμανικούς χρόνους. 

Λινά και μάλλινα, μεταξω-
τά αργυροΰφαντα και χρυσο-
ΰφαντα, σατέν και βελούδα με 
περίπλοκες υφάνσεις (δαμα-
σκηνά, taquete, εξάμιτα και 
lampas) σε ενδύματα δηλωτι-
κά αξιωμάτων της αυτοκρατορι-
κής και της εκκλησιαστικής ιε-

ραρχίας, χιτώνες και πετάσματα 
(εφάμιλλα των μεταγενέστερων 
ευρωπαϊκών ταπισερί), κεντημέ-
να ή σταμπωτά, μάς αποκαλύ-
πτουν μια χρωματική πανδαι-
σία και εικονογραφική ποικιλία.

Περίτεχνες δημιουργίες
Μέσα από τα κείμενα και 

εντυπωσιακές φωτογραφίες που 
αναδεικνύουν λεπτεπίλεπτες 
υφάνσεις και περίτεχνα κεντή-
ματα, ταξιδεύουμε στην Αίγυπτο 
όπου η ξηρότητα του κλίματος 
διατήρησε αρκετές χιλιάδες σπα-
ράγματα υφαντών από την πα-
λαιοχριστιανική περίοδο (τα γνω-
στά ως κοπτικά) πλουτίζοντας 
ιδιωτικές συλλογές και μουσεία 
του κόσμου. Τρυπώνουμε στις 
αυτοκρατορικές αυλές και αφου-
γκραζόμαστε πίσω από τα παρα-
πετάσματα τις κινήσεις και τον 
θόρυβο που συνιστούσαν στοι-
χείο εντυπωσιασμού και αναπό-
σπαστο μέρος στις τελετουργίες. 
Μπαίνουμε στα αυτοκρατορικά 
εργαστήρια όπου δημιουργήθη-
καν τα πιο όμορφα υφάσματα της 
μακεδονικής περιόδου με σύνθε-
τες τεχνικές και ισορροπημένο 
διάκοσμο από ξωτικά ζώα, μο-
τίβα και λιοντάρια – διαχρονικό 
βασιλικό σύμβολο.

Εξω από τα παλάτια, η Εκκλη-
σία, πεδίο συνύπαρξης όλων των 
πλαστικών τεχνών, διασώζει ση-
μαντικές μαρτυρίες της υφαντι-
κής, κυρίως της κεντητικής τέ-
χνης, για την κατανόηση του 
βυζαντινού και μεταβυζαντινού 
πολιτισμού: Επιτάφιοι (σινδόνες), 
πετάσματα, καλυπτήρια λειτουρ-
γικά και νεκρικά πέπλα, σάκοι ή 
επιτραχήλια, καλύμματα Τιμίων 
∆ώρων ή αέρας, επιγονάτια, άμ-
φια κληρικών με παραστάσεις 
ισοδύναμες σημασιολογικά με 
τις εικόνες λατρείας. 

Απ’ την Ανατολή στη Δύση
Και όμως, οι λειψανοθήκες 

εκκλησιών της ∆ύσης είναι σή-
μερα οι θεματοφύλακες της βυ-
ζαντινής υφαντικής τέχνης. Οι 
λόγοι πολλοί: η οθωμανική κατά-
κτηση, η λεηλασία των Σταυρο-
φόρων μετά την κατάληψη της 
Κωνσταντινούπολης (1204), τα 
δώρα από τις ανταλλαγές ηγε-
μόνων, καθώς και η λατρευτική 
τους χρήση στα ιερά κειμήλια και 
τα λείψανα αγίων είχαν ως απο-
τέλεσμα να καταλήξουν και να 
διατηρηθούν σπουδαία μεταξω-
τά σε σκευοφυλάκια της ∆ύσης. 
Μεταξύ αυτών και ένας αριθμός 
από υφάσματα λατινικών βασιλεί-
ων στην Ελλάδα και στην Κύπρο, 
όπως η κεντημένη ενδυτή Αγίας 
Τράπεζας των μέσων χρόνων, η 
επονομαζόμενη ενδυτή της κό-
μισσας του Ετάμπ η οποία αποδί-
δεται στο ∆ουκάτο των Αθηνών 
και φυλάσσεται στον καθεδρικό 
ναό της Σενς στη Γαλλία.  

Από τα κείμενα δεν θα μπο-
ρούσαν να απουσιάζουν το πο-
λιτικό και οικονομικό πλαίσιο, 
οι θρησκευτικές αντιλήψεις, οι 
ετερόκλητες συνθέσεις πολιτι-

σμών με διεθνή εμβέλεια που 
επηρέαζαν την εξελικτική πο-
ρεία και της υφαντικής τέχνης. 

Η ραγδαία ανάπτυξη π.χ. του 
παγκοσμίου εμπορίου –αποτέ-
λεσμα τριμερούς συνεργασίας 
των Μογγόλων, των Λατίνων και 
των Βυζαντινών τον 13ο και 14ο 
αιώνα– μετέδωσε την αισθητι-
κή και υφαντική τεχνολογία της 
Ασίας στη ∆ύση, ιδιαίτερα στην 
Ιταλία. Πολυτελή υφάσματα της 
∆υτικής Ευρώπης με ανατολίτι-
κα δάνεια και αντιδάνεια, σύμβο-
λα κύρους και γοήτρου, συνέχι-
σαν να εμπλουτίζουν τα κοσμικά 
βεστιάρια και τον εκκλησιαστι-
κό υλικό πολιτισμό τόσο κατά 
την υστεροβυζαντινή περίοδο 
όσο και μετά την έλευση των 
Οθωμανών.

Οι δρόμοι των υφαντών 
Στο οθωμανικό περιβάλλον, 

υφαντά και κεντήματα από διά-
φορες γωνιές του κόσμου έφτα-
ναν στις αγορές των Βαλκανί-
ων και της Μικράς Ασίας. Νέοι 
δρόμοι άνοιξαν, νέα κέντρα άν-
θησαν. Τα φημισμένα μεταξω-
τά της Χίου ανταγωνίζονταν τα 
υφάσματα της Γένοβας, της Βε-
νετίας, της Λυών, του Ιράν και 
της Ινδίας στις αγορές της Κων-
σταντινούπολης και της Μαύ-
ρης θάλασσας. Ενα και μοναδικό 
χιώτικο μεταξωτό πευκί (τάπη-
τας προσευχής 1742), στην Ελ-
λάδα, φυλάσσεται στο μουσείο 
της Νέας Μονής Χίου, μια ευ-
ρεία ποικιλία έργων στις συλ-
λογές του Εβραϊκού Μουσείου 
Ελλάδος μαρτυρούν την παρα-
γωγή συναγωγικών πολυτελών 
κεντημένων υφασμάτων, ενώ 
περσικά και ινδικά υφάσματα 
του 17ου-19ου αι. βρίσκονται σε 
σκευοφυλάκια του Αγίου Ορους. 

Μέσα στο θεσμικό πλαίσιο, 
η συνδυαστική χρήση εκκλησι-
αστικών και κοσμικών υφασμά-
των οριστικοποιούσε τον διττό 
πλέον ρόλο της Ορθόδοξης Εκ-
κλησίας. Τα υφάσματα –ένα από 
τα επίσημα δώρα που λάμβανε 
ο νέος προκαθήμενος από τον 
σουλτάνο– μαζί με την εκκλησι-
αστική κεντητική τέχνη με τους 
πολλαπλούς συμβολισμούς κυρι-
άρχησαν για αρκετούς αιώνες. 
Τα κατάλοιπά τους είναι εμφανή 
ακόμη και σήμερα στα νεοελλη-
νικά άμφια. 

Την κατανόηση αυτής της πο-
ρείας επιχειρεί ο τόμος. Καλύπτει 
το πεδίο του βυζαντινού και με-
ταβυζαντινού υφάσματος, αλλά 
«σε καμία περίπτωση δεν το εξα-
ντλεί», διευκρινίζουν οι επιμελη-
τές. Αποτελεί ωστόσο ένα επι-
στημονικό εγχειρίδιο ανοιχτό για 
συμπληρώσεις ή διορθώσεις, που 
μοιάζει με την «προετοιμασία 
ενός αργαλειού για την ύφανση 
ενός εκλεπτυσμένα πολυσύνθε-
του σχεδίου». Το εύρος του υφά-
σματος, όπως επισημαίνει η δρ 
Μαριέλ Μαρτινιάνι-Ρεμπέρ, είναι 
σαν τη θάλασσα με κύματα και 
κινούμενα ρεύματα. Αλλωστε, 
«τις δε νιν κατασβέσει;».

Υφάσματα
και ενδύματα μέσα
από τα οποία αναδύεται 
η εποχή του Βυζαντίου, 
εκκλησιαστική 
και κοσμική.

Επιτάφιος, κέντημα, λινό, μετάξι και ποικιλία μεταλλικών νημά-
των, έργο του μοναχού Αρσενίου, 1587-1588. Ιερά Μονή Αγίου Νι-
κάνορος (Ζάβορδας), Γρεβενά.

Καπιτονέ καπέλο με υφαντή κάλυψη, lampas, μετάξι, 11ος αιώνας(;), Ιράν ή 
Ιράκ, που βρέθηκε στην Αίγυπτο.

Yφασμα, lampas, μετάξι και χρυσόνημα, 1225-1275, κεντρική Ασία.

Ενα ταξίδι αναζήτησης και αποκω-
δικοποίησης των μυστικών που κρύ-
βονται στις πτυχώσεις πολύτιμων 
υφασμάτων μιας άλλης εποχής.
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Αριστουργήματα, φορείς, παράδοσης, για την καθημερινότητα και τις λατρευτικές ανάγκες. Αριστερά διακοσμητικό ταπισερί, λινό και μαλλί, του 4ου-5ου αιώνα, από την Πανόπολη (Αίγυπτος), στη μέση ένα κάλυμμα για το ανα-
λόγιο ανάγνωσης της Τορά (μαπά), που αφιερώθηκε το 1919, από τα Τρίκαλα και δεξιά ένα Πέτασμα Ωραίας Πύλης, κέντημα, έργο της Κοκόνας του Ρολογά, περί το 1812, πιθανώς από την Ιερά Μονή της Υπαπαντής (Νάουσα).
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Ιστορία από μετάξι και πορφύρα
Υφάσματα που έγιναν δείγματα πλούτου, ισχύος, ιεραρχίας και ιερότητας, εργαλείο πολιτικής, διπλωματίας και εμπορίου
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K.Π. ΚΑΒΑΦΗΣ 

ο παγκόσμιος
90 χρόνια μετά 
τον θάνατό του

Κυριακή

14/5

Ένα συλλεκτικό βιβλίο με επιλεγμένα 
ποιήματα, σπάνιες εικόνες, χειρόγραφα 

και πρωτότυπα κείμενα για τη ζωή 
και το έργο του.
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